
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17552 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. Θεοπίστη (Πέτη)

Πέρκα, σελ. 17243 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν είκοσι

οκτώ φοιτήτριες και φοιτητές και ένας συνοδός εκπαιδευτι-
κός από το Πανεπιστήµιο του Τορόντο, σελ. 17253 

4. H Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 17243 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 
17243,17244,17245,17246,17247,17249,17253,17255,
17261,17264,17272,17274,17282,17285,17287,17289,
17291,17292,17302,17308,17311,17316,17318,17319,
17320,17321,17322,17324,17325,17327,17328,17329,
17330,17331,17332,17333,17334,17335,17336,17337,
17338,17339,17340,17341,17343,17345,17485,17552. 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 21ης Ιουνίου 2024, σελ. 17243 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
H Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύπτει
από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων
προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε
το πιλοτικό καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασίζονται
σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθ-
µίσεις για τα οχήµατα και τη δηµόσια περιουσία και άλλες
διατάξεις του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών», σελ. 17243 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προ-
κύπτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέ-
τρων προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά
µε το πιλοτικό καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασί-
ζονται σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες
ρυθµίσεις για τα οχήµατα και τη δηµόσια περιουσία και άλλες
διατάξεις του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών», σελ. 17245 - 17485, 17516 - 17526 

3. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:

i. από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και Βουλευτών του κόµµατός του,
επί των τροπολογιών 180 και 182 του σχεδίου νόµου, σελ.
17249 - 17251 

ii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος  επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
180 και ειδικό 43 και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
182 και ειδικό 45 του σχεδίου νόµου , σελ. 17255 - 17256 

iii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής επί των τροπολογιών µε γενικό και ειδικό αριθµό
180/43 17.6.2024 και  182/45 19.6.2024 του σχεδίου νόµου,
σελ. 17266 - 17270 

4.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του κόµµατος Πλεύση  Ελευθερίας επί του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, σελ. 17275 - 17276 

5. Συζήτηση και ψήφιση επί της ένστασης αντισυνταγµατι-
κότητας, σελ. 17335 - 17340 

6. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των υπουργι-
κών τροπολογιών µε γενικό αριθµό 180 και ειδικό 43 και µε
γενικό αριθµό 182 και ειδικό 45 του σχεδίου νόµου του Υ-
πουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, σελ. 17345
- 17515 

7. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 17345 - 17484 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17299 - 17315
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 17282 - 17299
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17243 - 17264
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 17315 - 17331
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 17331 - 17552
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 17264 - 17282

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17274
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17299, 17302, 17307,17308, 

17311
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17327
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 17285, 17287, 17289,17291, 

17292
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17243, 17244, 17245,17246, 

17247, 17249, 17253, 17255
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 17282
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 17343
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 17324
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 17292, 17321, 17322
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 17245, 17246, 17247,17292, 

17328
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 17272
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 17316, 17317, 17318,17319, 
17320, 17321, 17322,17323, 
17324, 17325, 17327,17329, 
17330

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 17272, 17274, 17322,17327, 

17329, 17340
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 17331, 17332, 17333,17334, 

17335, 17336, 17337,17338, 
17339. 17340, 17341,17343, 
17345, 17485, 17552

ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17247
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 17245

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’
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ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17319, 17324
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 17264, 17266, 17272,17274, 

17282
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 17324, 17329, 17343
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 17285

Β. Επί του σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών:

ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 17261, 17299, 17341
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17277
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 17308
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17259
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 17309
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17291, 17327, 17328,17333, 

17334, 17335
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 17263
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 17252, 17328, 17342
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 17289, 17304
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 17246, 17293, 17325
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 17307
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 17315
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ  Ό. , σελ. 17246, 17316, 17332
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 17292, 17312, 17313
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 17271, 17341
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 17287
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 17245, 17292, 17324, 17327
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 17300, 17329, 17330, 17334
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 17314
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 17264
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 17253, 17342
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 17272
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 17274, 17293, 17299,17327, 
17329, 17330, 17343

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 17288
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 17317
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 17322
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 17287
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 17292, 17317
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 17290, 17292, 17293
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 17311
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 17282
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 17320
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 17302
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 17247
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 17245, 17304
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 17319
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17291, 17292, 17293,17321, 

17322, 
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 17291, 17292, 17293
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 17329, 17330, 17332
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 17318, 17319, 17331
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 17309
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 17306
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 17305
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 17284, 17285
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17257, 17342
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 17323
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 17310, 17338
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 17303
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 17313, 17332, 17334, 17339
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 17280

Γ. Επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 17338

ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 17337
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 17339
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 17339
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 17335, 17336, 17337
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 17340
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 17335, 17336, 17337
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 17340

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 17343
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 17335



Αθήνα, σήµερα στις 20 Ιουνίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 21 Ιουνίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1119/14-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Άµεση µετεγκατάσταση του Ερ-
γαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(ΕΕΕΕΚ) Κορδελιού Ευόσµου και κατασκευή κτηρίου για τη στέ-
γαση του».

2. Η µε αριθµό 1116/13-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Λειτουργία µονάδας χηµειοθεραπείας στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Δράµας».

3. Η µε αριθµό 1127/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Σερρών».

4. Η µε αριθµό 1109/11-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη έκδοσης προεδρικού
διατάγµατος (π.δ.) προς παράταση της αναστολής κατεδαφί-
σεων και είσπραξης προστίµων, προκειµένου για την προστασία
των παραπηγµάτων που βρίσκονται στην περιοχή Δέλτα Έβρου,
στο πλαίσιο της παραγράφου 4, του άρθρου 122, του
ν.4495/2017».

5. Η µε αριθµό 1138/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση
Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού µε θέµα: «Οι πρόσφατες δηλώσεις της εκπροσώπου της
Τουρκίας στην UNESCO περί µη ύπαρξης οθωµανικού διατάγ-
µατος παραχώρησης των Γλυπτών του Παρθενώνα στο λόρδο
Έλγιν».

6. Η µε αριθµό 1132/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον

Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Παρά-
ταση προθεσµίας υποβολής φορολογικών δηλώσεων έως 30-9-
2024 λόγω λαθών και παραλήψεων στο σύστηµα υποβολής
φορολογικών δηλώσεων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1120/14-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Το σπάνιο πευκοδάσος του Σχοινιά στο Μαραθώνα σε εγκατά-
λειψη από το νέο αρµόδιο φορέα που σύστησε η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη».

2. Η µε αριθµό 1117/13-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Προβληµατικές αποκαταστάσεις
τοµών στο πλαίσιο υλοποίησης του έργου του φυσικού αερίου
στον Δήµο Δράµας».

3. Η µε αριθµό 1130/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την κατάργηση
της κυριακάτικης αργίας από τα «LIDL» στην Κέρκυρα».

4. Η µε αριθµό 1115/12-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα:
«Ανάγκη για κατάλληλη µοριοδότηση των πυρόπληκτων παρα-
γωγών - πωλητών, που δραστηριοποιούνται σε λαϊκές αγορές
του Νοµού Έβρου και επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρ-
καγιές του Αυγούστου 2023».

5. Η µε αριθµό 1131/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο Οργανισµός
Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολι-
σµού και Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ) σε άµεση επιτήρηση από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή».

6. Η µε αριθµό 1118/14-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λακωνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής», κ. Παναγιώτας Γρηγοράκου προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Σε κίνδυνο το ιστορικό Κέντρο Υγείας Γυθείου».

7. Η µε αριθµό 1133/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό
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Υγείας µε θέµα: «Να στελεχωθεί µε όλο το απαραίτητο µόνιµο
προσωπικό το Γενικό Νοσοκοµείο Θήρας».

8. Η µε αριθµό 1137/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Βοιωτίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Παναγιού Πούλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Θεµελιώδες αίτηµα διαφάνειας και λογο-
δοσίας η έκθεση των πηγών χρηµατοδότησης των προεκλογικών
εκστρατειών της ΝΔ το 2023 - 2024».

9. Η µε αριθµό 1125/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή  Αρκαδίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα
Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε θέµα: «Πήρε το µήνυµα της κάλπης η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και θα βάλει φρένο στην τραπεζική αι-
σχροκέρδεια, που αποµυζά τα εισοδήµατα των Ελλήνων µε υπέ-
ρογκους τόκους και προµήθειες;».

10. Η µε αριθµό 1134/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας. «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Παρασκευής Δάγκα,
προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε
θέµα: «Άµεσα µέτρα για την ασφαλή λειτουργία του παραρτήµα-
τος προστασίας του παιδιού Δωδεκανήσου».

11. Η µε αριθµό 1136/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αξιοποί-
ηση Κτηµατολογίου για τον έλεγχο των εκτάσεων».

12. Η µε αριθµό 1135/17-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Να διοριστούν άµεσα οι επιτυχόντες του
πανελλήνιου γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ 2Γ/2022».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4426/231/19-4-2024 ερώτηση και αίτηση κατά-

θεσης εγγράφων του Βουλευτή Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα:
«Η δυσλειτουργία του Κέντρου Προώθησης της Απασχόλησης
ΔΥΠΑ Καρπενησίου ΚΠΑ2 υπονοµεύει την ενίσχυση της απασχό-
λησης, την καταπολέµηση της ανεργίας, την διασύνδεση της
αγοράς εργασίας µε τις επιχειρήσεις και την εύρυθµη λειτουργία
αυτών».

2. Η µε αριθµό 1155/7-2-2024 αναφορά του Βουλευτή Δράµας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Προστασία του περιβάλλοντος (Λατοµεία -
Βώλακα) στον Δήµο Κάτω Νευροκοπίου».

Επίσης, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτών.

Η Βουλευτής Φλώρινας κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας από 20-6-2024 έως 26-6-2024 στο εξωτε-
ρικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-

τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύπτει
από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων προς
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πιλοτικό
καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία
κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για τα οχήµατα
και τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύπτει
από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων προς
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πιλοτικό
καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία
κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για τα οχήµατα
και τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 13 Ιουνίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Συµφωνεί το
Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, για

µισό λεπτό έχετε τον λόγο, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε ει-
σέλθει στην ηµερήσια διάταξη και πρέπει πραγµατικά να µου
πείτε το αντικείµενο πρώτα, γιατί πρέπει να δώσουµε τον λόγο
στους εισηγητές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι επί της διαδικασίας, κύριε Πρό-
εδρε.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχει κατατεθεί µία υπουργική τρο-
πολογία, η οποία δεν υπάρχει στον επίσηµο ιστότοπο της Βουλής
στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Είναι µεταµεσονύκτια, αλλά είναι
στην κυριολεξία µεταµεσονύχτια. Και ξαναλέω, δεν έχει αναρτη-
θεί στο site της Βουλής στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.
Αυτό δεν έχει ξαναγίνει ποτέ.

Στο άρθρο 2, λοιπόν, τι προβλέπει αυτή η τροπολογία; Τι λέει;
Για να ξέρουµε όλοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά, κύριε Κατρίνη
-θα σας δώσω την άνεση του χρόνου- έχει αναρτηθεί, µου λένε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι, εντάξει, εγώ τώρα µπήκα στο site
της Βουλής και δεν είχε αναρτηθεί. Αν αναρτήθηκε τα τελευταία
δύο λεπτά, δεν είναι αυτό το θέµα.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει µία τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, η οποία
είναι προκλητική, είναι πρωτοφανής και θα πρέπει το σύνολο της
Αντιπροσωπείας να πάρει θέση και να ενηµερωθεί ο ελληνικός
λαός. Τι λέει αυτή η τροπολογία; Είναι η γνωστή ιστορία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να µείνουµε στη
διαδικασία, όπως ζητήσατε τον λόγο επί της διαδικασίας;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, θέλω µισό λεπτό, µην µε διακόπτετε,
όµως. Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Πόσο θέλετε; Μισό
λεπτό; Μπορώ να έχω µισό λεπτό ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε µισό λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολύ ωραία, µην µε διακόψετε, σας πα-

ρακαλώ πολύ.
Λέει, λοιπόν, η τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι

σε περιπτώσεις άσκησης δίωξης τραπεζικών στελεχών για να
ασκήσει δίωξη ο εισαγγελέας θα πρέπει να διαπιστωθεί παρά-
βαση από δύο επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος. Προ-
σέξτε: Αυτό εισάγεται µε µεταµεσονύχτια τροπολογία, ενώ
ξέρουµε ότι ο Οικονοµικός Εισαγγελέας έχει ούτως ή άλλως τη
δυνατότητα, αν δεν έχει τις ειδικές γνώσεις, να απευθυνθεί στην
Τράπεζα της Ελλάδος και να προχωρήσει τη διαδικασία. Και τι
κάνετε τώρα; Δένετε στην κυριολεξία µε αυτή την κατάπτυστη
τροπολογία που σας ζητούµε να αποσυρθεί τα χέρια των εισαγ-
γελέων, ουσιαστικά τους δεσµεύετε όσον αφορά την κρίση, γυρ-
νάµε στο προηγούµενο καθεστώς. Θυµίζω ότι υπήρχε η
διαδικασία του αυτεπάγγελτου, επί ΣΥΡΙΖΑ έπρεπε να γίνει έγ-
κληση από τα διοικητικά συµβούλια των τραπεζών. Ήρθε η Κυ-

βέρνησή σας µετά βαΐων και κλάδων να πει ότι πάµε πάλι στο αυ-
τεπάγγελτο και τώρα τι κάνετε; Δένετε τα χέρια των εισαγγελέων
και σας ζητώ να την αποσύρετε εκτός -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι οι εισαγγελείς που αυτή τη
στιγµή διακονούν στην Εισαγγελία Οικονοµικού Εγκλήµατος δεν
έχουν τις απαιτούµενες οικονοµικές γνώσεις για να διερευνή-
σουν τέτοια πιθανά αδικήµατα, οπότε η Κυβέρνηση ελέγχεται και
για τις τοποθετήσεις αυτές.

Είναι απαράδεκτο, κύριε Υπουργέ! Είναι απαράδεκτο! Είναι
τροπολογία της δωδεκάτης νυκτερινής. Να αποσυρθεί τώρα!
Αυτό που κάνετε είναι κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα και είναι µια
προσπάθεια να δέσετε στην κυριολεξία τα χέρια των εισαγγε-
λέων, που διερευνούν αυτές τις πιθανές αξιόποινες πράξεις. Εδώ
και τώρα να αποσυρθεί και να συζητηθεί κανονικά και αφού γίνει
διαβούλευση!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δώσω τον λόγο

στους ετέρους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να πω ότι
όπως µε ενηµερώνουν από την Υπηρεσία, η ανάρτηση έγινε στις
22.40’. Αυτό, βεβαίως, µπορείτε να το διερευνήσετε και εσείς,
ίσως δεν το είδατε. Πάντως η ανάρτηση έγινε στις 22.40’ χθες
το βράδυ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, τι λέτε; Να σας το δείξω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με ενηµερώνει η

Υπηρεσία, δεν θα αντιδικήσουµε αυτή τη στιγµή εδώ, µπορεί να
ζητήσουµε επίσηµη βεβαίωση από την Υπηρεσία. Αν θέλετε
απλά, για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις, η Υπηρεσία µε βε-
βαιώνει ότι στις 22.40’ έγινε η ανάρτηση.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, νοµίζω ότι αρ-
κούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, δύο λεπτά µόνο αρκούν, κύριε
Πρόεδρε, αλλά αντιλαµβάνεστε εδώ πέρα ότι θα πρέπει να συ-
ζητήσουµε και ζητήµατα Κανονισµού της Βουλής, διότι δεν είναι
δυνατόν η Κυβέρνηση να σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο κακής
νοµοθέτησης και να µην θεωρούµε αυτονόητο ότι τα κόµµατα
διά των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µπορούν να τοποθετη-
θούν επ’ αυτού.

Προφανώς είναι τεράστιο ζήτηµα η µεταµεσονύκτια τροπολο-
γία. Δεν γιατρεύεται το µείζον ζήτηµα της κακής νοµοθέτησης
µε τη διευκρίνιση που κάνατε εσείς ότι αναρτήθηκε στις 22.45’.
Δεν είναι λογική αυτή. Κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει. Η
ίδια τροπολογία -ανέλυσε το εδάφιο για τις τράπεζες και συµ-
φωνώ όπως τα παρέθεσε ο κ. Κατρίνης- στο άρθρο 1 δίνει πα-
ράταση για τα «πόθεν έσχες» και αποδεικνύει πόσο υποκριτική
ήταν η στάση της Νέας Δηµοκρατίας πριν τις εκλογές.

Εµείς θα επαναφέρουµε την τροπολογία για το «πόθεν έσχες»
µε την πρόσθετη πρόνοια να κατατίθενται και οι ρυθµίσεις δα-
νείων για τους υπόχρεους, πέραν της φωτογραφικής υφής της
διάταξης την οποία έχετε φέρει που αφορά τον πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Δηλώνουµε ότι θα καταθέσουµε αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας για την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» και για τη σχετική τρο-
πολογία, την οποία µόλις ανέφερα και θέλουµε και µία
διευκρίνιση.

Να ευχηθούµε και καλορίζικος και σιδεροκέφαλος, κύριε
Δήµα!

Εχθές βγήκε µία ανακοίνωση από το Υπουργείο Οικονοµικών
ότι θα φορολογηθούν τα υπερκέρδη διυλιστηρίων κατά 33%.
Είναι ο κατώτατος συντελεστής που προβλέπεται από τον σχε-
τικό κανονισµό 1854/2022. Δεν τολµάτε να πάτε ούτε µία ποσο-
στιαία µονάδα πάνω από αυτό που επιβάλλει ο κανονισµός. Σε
συζήτηση που είχε γίνει εντός της Εθνικής Αντιπροσωπείας ο κ.
Θεοχάρης είχε πει ότι για το 2023 δεν υπάρχουν υπερκέρδη των
διυλιστηρίων. Καλωσορίζουµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση στην
πραγµατικότητα των υπερκερδών και ρωτάµε εάν προτίθενται να
πάνε στον ανώτατο προβλεπόµενο φορολογικό συντελεστή. Η
τροπολογία αυτή πρέπει να αποσυρθεί, ο ΣΥΡΙΖΑ θα ζητήσει ονο-
µαστική ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι ερ-
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γαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ» -και όχι µόνο- το σύνολο των εργαζοµέ-
νων στη χώρα µας ζητούν να αποσυρθεί η κατάπτυστη τροπολο-
γία που αφορά τη «ΛΑΡΚΟ».

Βεβαίως, η Κυβέρνηση, πρωτοτύπησε, την κατέθεσε πάρα
πολύ νωρίς, όχι για να τη µελετήσουµε, αλλά για να κάνει µια
απαράδεκτη παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Δευτέρα βράδυ κατα-
τέθηκε η τροπολογία, Τρίτη πρωί ήταν η εκδίκαση των ασφαλι-
στικών µέτρων των εργαζόµενων και µε αυτή την τροπολογία η
Κυβέρνηση προσπάθησε να παρέµβει στο δικαστήριο για να ακυ-
ρώσει την προσπάθεια την οποία καταβάλλουν οι εργαζόµενοι.
Όµως, έπεσε στην παγίδα που η ίδια έστησε. Το δικαστήριο όχι
µόνο δεν έλαβε υπ’ όψιν τη συγκεκριµένη τροπολογία, αλλά αν-
τίθετα µε προσωρινή διαταγή διατήρησε το σύνολο των εργαζό-
µενων στις θέσεις τους µέχρι να εκδικαστούν τα ασφαλιστικά
µέτρα. Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση έπεσε η ίδια στην παγίδα που
έστησε.

Κοιτάξτε, η µαχητικότητα και η αγωνιστικότητα των εργαζόµε-
νων στη «ΛΑΡΚΟ» τεσσεράµισι χρόνια τώρα, η έκφραση ταξικής
αλληλεγγύης στον αγώνα τους από το σύνολο της εργατικής
τάξης πέταξε για ακόµη µια φορά στο καλάθι των αχρήστων τις
άθλιες µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης. Η οργάνωση του σηµερι-
νού συλλαλητηρίου θα αποτελέσει ακριβώς έναν ακόµη µεγάλο
σταθµό στον αλύγιστο αυτόν αγώνα, που δίνουν οι εργαζόµενοι
εδώ και τεσσεράµισι χρόνια.

Έτσι, λοιπόν, το ΚΚΕ επαναλαµβάνει το αίτηµα των εργαζόµε-
νων στη «ΛΑΡΚΟ» να αποσύρει τώρα την απαράδεκτη τροπολο-
γία µέσω της οποίας δίνει υπερεξουσίες στον ειδικό διαχειριστή,
ακόµη και το δικαίωµα να προχωρήσει σε µαζικές απολύσεις των
εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ». Διαφορετικά, αν δεν την αποσύρει
η Κυβέρνηση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα καταθέσει
αίτηση για ονοµαστική ψηφοφορία για τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει και ο
κ. Ηλιόπουλος από τη Νέα Αριστερά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θεωρούµε ότι είναι αδιανόητο να ξεκινήσει αυτή η συζήτηση
και να είναι στο σώµα της συζήτησης η τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ». Είναι µία τροπολογία η οποία ξεπερνάει όλα τα κολ-
πάκια, τα οποία ήδη έχουν γίνει και αναφέρθηκαν και πριν, µε
τροπολογίες της τελευταίας στιγµής και βραδινές τροπολογίες. 

Είναι µια τροπολογία η οποία προσπαθεί να βάλει τέλος σε
έναν µεγάλο αγώνα ο οποίος διεκδικεί όχι µόνο θέσεις εργασίας,
αλλά διεκδικεί και ένα άλλο παραγωγικό µοντέλο για τη χώρα,
ότι αυτή η χώρα δεν µπορεί να είναι απλά µια χώρα που στηρίζε-
ται στην εστίαση και τον τουρισµό. Πρέπει να είναι µια χώρα η
οποία έχει και παραγωγικές µονάδες και σε αυτές τις µονάδες
πρέπει να υπάρχουν δικαιώµατα για τους εργαζόµενους και όχι
δούλοι. 

Το εργασιακό µοντέλο της Κυβέρνησης, µία αγορά εργασίας
βαλκανικού τύπου, φέρνει συγκεκριµένα αποτελέσµατα. Τα εί-
δαµε και στη χθεσινή έκθεση του ΙΝΕ/ΓΣΕΕ. 

Τόσο καιρό λέγατε «σταθερά πιο κοντά στην Ευρώπη» και φά-
νηκε ότι τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας είναι σταθερά πιο
κοντά στη Βουλγαρία: Μείον 8% κάτω οι µισθοί, αύξηση της εκ-
µετάλλευσης των εργαζοµένων, όχι πραγµατικές αυξήσεις στους
µισθούς. 

Είναι όµως ακόµα χειρότερο ότι είναι η δεύτερη τροπολογία
που φέρνει η Κυβέρνηση για να παρέµβει σε εν εξελίξει δίκη.
Είναι η δεύτερη τροπολογία µετά την τροπολογία «δωράκι» που
είχατε φέρει για τον Λαυρεντιάδη για τις µαζικές απολύσεις στα
λιπάσµατα Καβάλας, τροπολογία την οποία δυστυχώς την είχαν
υπερψηφίσει δυνάµεις της προοδευτικής αντιπολίτευσης, όπως
ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Μιλάω για την τροπολογία «δωράκι»
στον Λαυρεντιάδη. Και τώρα φέρνετε τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ», ακριβώς τη στιγµή που έχουµε µπροστά δικαστήρια.

Πρέπει αυτή η τροπολογία να αποσυρθεί. Είναι ντροπή να συ-
ζητάµε αυτή την τροπολογία. Και προφανώς το αίτηµα είναι ένα,
είναι απλό, είναι καθαρό, το λένε οι εργαζόµενοι: Η «ΛΑΡΚΟ»
πρέπει να µείνει ανοιχτή και οι θέσεις εργασίας πρέπει να δια-
σφαλιστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
µετά τις αναφορές που έγιναν για τη χθεσινοβραδινή τροπολο-
γία, θέλετε, για να υπάρξει καλύτερη ενηµέρωση του Σώµατος,
να πάρετε τον λόγο τώρα µόνο για την τροπολογία;

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µιλήσω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 182 και ειδικό

αριθµό 45. Η προτεινόµενη διάταξη αφορά το αδίκηµα της απι-
στίας σε βαθµό κακουργήµατος όταν στρέφεται κατά πιστωτικών
ιδρυµάτων, κατά χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων, κατά του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. 

Τι προβλέπει; Στο διαδικαστικό στάδιο της προκαταρκτικής
εξέτασης ζητάει µία πραγµατογνωµοσύνη από ειδικούς της Τρα-
πέζης της Ελλάδος και µε αυτή διαπιστώνεται αν τηρήθηκαν ή
όχι οι κανόνες της Τραπέζης Ελλάδος. Διαπιστώνεται αν υπάρχει
ζηµία, το ακριβές ύψος αυτής και αν συνδέεται αιτιωδώς µε την
τυχόν παράβαση. 

Ποια είναι όµως η πραγµατική της αξία; Σε ένα περίπλοκο ρυθ-
µιστικό πλαίσιο, αξιοποιεί τις γνώσεις ειδικών. Επιτρέπει να δια-
πιστωθεί µε αµερόληπτο τρόπο αν συντρέχει η αντικειµενική
υπόσταση της απιστίας. 

Η άσκηση της ποινικής δίωξης, όπως ακούστηκε και πιο πριν,
δεν εξαρτάται από υποκειµενικές σταθµίσεις της Εισαγγελικής
Αρχής. Πώς ρυθµιζόταν, όµως, µέχρι σήµερα αυτή η περίπτωση,
η απιστία κατά πιστωτικού ιδρύµατος; Απαιτείτο έγκληση για να
ασκηθεί ποινική δίωξη. 

Γιατί υπάρχει όµως αυτή η διάταξη; Καθιερώνει µια ειδική
µορφή πραγµατογνωµοσύνης επί περίπλοκων ζητηµάτων. Πρέ-
πει όποιος χορηγεί το δάνειο ή κάνει αναδιάρθρωση ή πωλεί µε-
τοχές του δηµοσίου, όπως το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας, να έχει τη βεβαιότητα ότι αν τηρήσει τους κανόνες δεν
θα έχει προβλήµατα. Αλλιώς, νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε ότι
τόσο τα δάνεια ή οι αναδιαρθρώσεις ή η αποεπένδυση από τις
τράπεζες θα πάγωναν την οικονοµική δραστηριότητα. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι αντίστοιχη διάταξη είχε ψηφιστεί από
το Σώµα µε τον ν.4472/2017, όπου οριζόταν πάλι ειδική διαδικα-
σία, προβλεπόταν και η ειδική γνώµη του εκπροσώπου της Τρα-
πέζης της Ελλάδος και υπάρχει πολύ µεγάλη οµοιότητα. 

Άρα, ας αφήσουµε συνεπώς την υποκρισία και να δούµε την
ουσία και το όφελος προς την κοινωνία και την οικονοµία µε τη
συγκεκριµένη τροπολογία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

της τροπολογίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κοινοβουλευ-

τικέ, θα σας παρακαλέσω το εξής. 
Κατά παρέκκλιση του Κανονισµού, που προβλέπει ότι πρέπει

πρώτα να µιλήσουν οι εισηγητές, για να µπορέσουν να δοθούν
οι διευκρινίσεις και να µπορέσουν να δοθούν και οι ανταπαντή-
σεις στη συνέχεια και από τους εισηγητές και από τους Κοινο-
βουλευτικούς, έγινε αυτή η διαδικασία. Όµως, δεν µπορούµε να
έχουµε µία πρόσθετη συζήτηση µόνο γι’ αυτό το αντικείµενο. 

Θα τοποθετηθούν τώρα οι εισηγητές και θα έχετε όλο τον
χρόνο οι Κοινοβουλευτικοί, µετά τις διευκρινίσεις και του Υπουρ-
γού, να δώσετε τις δικές σας θέσεις στη συζήτηση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Επειδή ο Υπουργός ανέλυσε την τροπο-
λογία….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη,
ακούστε λίγο. Δεν προβλέπεται να ζητήσετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω δέκα δευτερόλεπτα για να εξη-
γήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για να µπορέσει να
ενηµερωθεί το Σώµα και να µπορέσουν οι εισηγητές να συµπε-
ριλάβουν στις τοποθετήσεις τους και τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία και να έχουν τον χρόνο και οι Κοινοβουλευτικοί να δουν τη
θέση της Κυβέρνησης και διά ζώσης, δόθηκε αυτή η δυνατότητα
αυτής της συζήτησης.  

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δέκα δευτερόλεπτα...
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, θα
σας παρακαλέσω…

Τον λόγο έχει ο εισηγητής…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, µετά

θα απαντήσετε. Θα έχετε τη δυνατότητα µετά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο Κανονισµός προ-

βλέπει ότι τοποθετούνται πρώτα οι εισηγητές. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αυτό προβλέπει ο

Κανονισµός. Ολοκληρώνουν οι εισηγητές και µετά οτιδήποτε
άλλο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα µου δώσετε µισό λεπτό για να εξη-
γήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, δεν
έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κάνετε λάθος. Μισό λεπτό έχω το δι-
καίωµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Παπαδόπουλος να πάρει τον λόγο. 

Κύριε Παπαδόπουλε, ελάτε στο Βήµα. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όταν αναλύσει µια τροπολογία ο Υπουρ-

γός, έχει δικαίωµα ο Κοινοβουλευτικός να απαντήσει. Έκανε ανά-
λυση της τροπολογίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μετά το πέρας των
εισηγητών θα έχετε τη δυνατότητα όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι να τοποθετηθείτε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν θα µιλήσω. Δώστε µου δέκα δευτε-
ρόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 
Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω επί τους

θέµατος, θα µιλήσω επί διαδικαστικού για δέκα δευτερόλεπτα.
Δώστε µου τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε µιλήσει επί
του διαδικαστικού. Παρακαλώ! 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δέκα δευτερόλεπτα για να εξηγήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η παρουσία σας

εδώ µέσα θεωρώ ότι είναι παραγωγική και ουσιαστική πάντα. Ξέ-
ρετε ότι κατά παρέκκλιση του Κανονισµού δόθηκε αυτή η δυνα-
τότητα, ακριβώς για να δοθούν οι απαντήσεις από την
Κυβέρνηση. Τις ανταπαντήσεις σας θα έχετε τη δυνατότητα να
τις δώσετε στη συνέχεια. 

Παρακαλώ πάρα πολύ, δεν τίθεται άλλο ζήτηµα. Μπορείτε να
ασκήσετε όποιο δικαίωµα επιθυµήσετε ή να περιµένετε την το-
ποθέτησή σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να εξηγήσω γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, σεβα-

σµό στον οµιλητή που ανέβηκε στο Βήµα. Παρακαλώ, κύριε Κα-
τρίνη!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, πα-

ρακαλώ! 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Επί διαδικαστικού…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, δεν

έχετε τον λόγο. Παρακαλώ µην εκµεταλλεύεστε την ανοχή του
Προεδρείου. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν έχω δικαίωµα επί διαδικαστικού….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, πα-

ρακαλώ καθίστε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω δέκα δευτερόλεπτα για να εξη-

γήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παπαδό-

πουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό που κάνετε είναι αντιδεοντολογικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Χαρακτηρίστε το

όπως θέλετε. Παρακαλώ καθίστε και χαρακτηρίστε το όπως θέ-
λετε. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι αντιδεοντολογικό και το ξέρετε. 
Δεν µου δίνετε τον λόγο να απαντήσω στον Υπουργό της Κυ-

βέρνησης που ανέλυσε την τροπολογία, όπως γίνεται σε κάθε
τροπολογία. 

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ανέλυσε την τρο-
πολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξεκινήστε, κύριε Πα-
παδόπουλε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αναλύει την τροπολογία και απαντάει η
Αντιπολίτευση διά των Κοινοβουλευτικών. 

Τι ζητάω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα, δεν έχει ξεκινή-

σει καν η συζήτηση. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, την ανέλυσε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, δεν

ξεκίνησε η συζήτηση. Η συζήτηση επί της τροπολογίας θα ξεκι-
νήσει ουσιαστικά µετά τους εισηγητές. Δόθηκε η δυνατότητα
µιας πρόσθετης ενηµέρωσης. Σας παρακαλώ! Πρώτα τοποθε-
τούνται οι εισηγητές. Έτσι γίνεται στα νοµοσχέδια. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο και ζητώ συγγνώµη. 
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Καληµέρα σε όλους

σας. 
Τα κέρδη και οι τροπολογίες στο τέλος! Ας ασχοληθούµε λίγο

µε το νοµοσχέδιο. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κουβεντιά-

σουµε για τις τροπολογίες στο τέλος, θα κουβεντιάσουµε για τα
υπερκέρδη, θα τα κουβεντιάσουµε όλα. Όµως, τώρα ας εστιά-
σουµε λίγο στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, µε τίτλο: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύπτει
από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων προς
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πιλοτικό
καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία
κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για τα οχήµατα
και τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών». 

Με τις διατάξεις που εισηγείται το Υπουργείο Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών µε το προς ψήφιση σχέδιο νόµου, πέρα
από την ενσωµάτωση των κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
βελτιώνεται πρώτον το πλαίσιο αποζηµίωσης από τροχαία ατυ-
χήµατα όταν το όχηµα που προκαλεί τη ζηµιά είναι ασφαλισµένο
σε εταιρεία που έχει πτωχεύσει ή έχει τεθεί σε εκκαθάριση. 

Δεύτερον, προβλέπεται η εκκαθάριση των Μητρώων Οχηµά-
των µε την εισαγωγή ενός πλήρους συστήµατος εξεύρεσης της
εκκαθάρισης των αδρανών ανασφάλιστων οχηµάτων και καθιε-
ρώνεται ένας ελεγκτικός µηχανισµός για την ασφάλιση, τον τε-
χνικό έλεγχο σε ΚΤΕΟ και τη µη καταβολή των τελών κυκλο-
φορίας. Καθιερώνονται, επίσης, ελαστικότερα πρόστιµα για την
καθυστερηµένη καταβολή των τελών κυκλοφορίας. 

Τα παραπάνω θέµατα είναι θέµατα που πρέπει να σας πω ότι
µας απασχόλησαν ιδιαίτερα την προηγούµενη τετραετία και στη
θητεία µου ως Προέδρου της Διυπουργικής Επιτροπής για την
οδική ασφάλεια, αλλά κυρίως ήταν η πρόθεση, η απόφαση, ότι
η οδική ασφάλεια αποτελεί εθνική προτεραιότητα. Αποτέλεσµα
όλων αυτών είναι το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο κουβεντιάζουµε
σήµερα. Χρειάζονται όχι µόνο ασφαλείς υποδοµές και υπεύθυνοι
οδηγοί, αλλά χρειάζεται πληροφοριακή παιδεία, αξιόπιστα οχή-
µατα και εφαρµογή δίκαιων κανόνων, για όλους όµως. Στόχος
είναι ο µηδενισµός των θανάτων από τροχαίες συγκρούσεις -το
σηµείο «µηδέν»- µέσω της υιοθέτησης της προσέγγισης ασφα-
λούς συστήµατος, η οποία στηρίζεται στην αντίληψη ότι τα αν-
θρώπινα λάθη δεν θα εκλείψουν ποτέ, ωστόσο µπορούµε να
αποτρέψουµε τους θανάτους και τους τραυµατισµούς από τρο-
χαίες συγκρούσεις. 

Για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του σχεδίου η Κυβέρ-
νηση έχει εστιάσει και ήδη υλοποιεί το νέο Εθνικό Στρατηγικό
Σχέδιο για την Οδική Ασφάλεια, µεριµνώντας παράλληλα για την
αποζηµίωση των θυµάτων από τροχαία ατυχήµατα, όπως επιδιώ-
κεται µε τις αρχικές διατάξεις και του παρόντος σχεδίου νόµου.
Ειδικότερα, για όποιον αποζηµιώνεται από τροχαία ατυχήµατα
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διευρύνεται ο ρόλος του επικουρικού κεφαλαίου, ώστε να απο-
ζηµιώνει και σε περιπτώσεις στις οποίες ένα αυτοκίνητο που προ-
καλεί ατύχηµα είναι ασφαλισµένο σε ασφαλιστική εταιρεία που
πτώχευσε ή τέθηκε σε ειδική εκκαθάριση. Διευκολύνει την υπο-
βολή αίτησης για ασφάλιση, αφού αυτή µπορεί και γίνεται πλέον
και ηλεκτρονικά και καθιερώνει υποχρέωση των ασφαλιστικών
εταιρειών να παρέχουν βεβαιώσεις για ιστορικά αξιώσεως στους
ασφαλισµένους τους. Τέλος, υποχρεώνονται να ακολουθούν δια-
φανή πολιτική τιµολόγησης, δηµοσιοποιώντας ότι τα ασφάλιστρα
επηρεάζονται από το ιστορικό κάθε υποψηφίου ασφαλισµένου. 

Το δεύτερο είναι ότι ως προς την εκκαθάριση των µητρώων
διαπιστώνεται ποια οχήµατα είναι αδρανή µε βάση ηλεκτρονικές
διασταυρώσεις, από τις οποίες προκύπτει ποια οχήµατα δεν
έχουν ασφαλιστεί. Πιστεύουµε ότι είναι περίπου στις τριακόσιες
χιλιάδες -υπάρχουν κι απόψεις που λένε ότι είναι παραπάνω-
σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου Μεταφορών αυτά που
δεν έχουν ελεγχθεί από ΚΤΕΟ και δεν έχουν καταβάλει τέλη κυ-
κλοφορίας τα τελευταία επτά χρόνια. 

Περιγράφεται, λοιπόν, η διαδικασία µε την οποία τίθεται
πρώτα σε προσωρινή και µετά σε οριστική κατάσταση αδράνειας
το όχηµα, καθώς και το πρόστιµο σε περίπτωση που ένα αδρανές
αυτοκίνητο εξακολουθεί να κυκλοφορεί στους δρόµους.

Σηµαντικό πλεονέκτηµα είναι ότι µε τις νέες ρυθµίσεις η δια-
γραφή του οχήµατος θανόντος µπορεί να ολοκληρωθεί χωρίς
καν το όχηµα να µεταβιβαστεί από τους κληρονόµους. 

Τρίτον, ως προς τον εντοπισµό των ανασφάλιστων οχηµάτων,
οχηµάτων που δεν έχουν ελεγχθεί από ΚΤΕΟ ή δεν έχουν κατα-
βάλει τα τέλη κυκλοφορίας, καθιερώνεται µία διαδικασία για να
διαπιστωθεί ποια αυτοκίνητα δεν έχουν ασφαλιστεί ή δεν έχουν
ελεγχθεί από ΚΤΕΟ ή δεν έχουν καταβάλει τέλη κυκλοφορίας
µέσω της διασταύρωσης ηλεκτρονικών βάσεων δεδοµένων της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και Μεταφορών και όσων άλλων υπηρεσιών
του δηµοσίου εµπλέκονται σ’ αυτό. Προβλέπονται κυρώσεις και
προθεσµίες συµµόρφωσης, όπως και κυρώσεις σε περίπτωση
που ένα όχηµα που έχει τεθεί σε ακινησία, κυκλοφορεί ακόµα.

Τέταρτον, προβλέπονται πρόστιµα για εκπρόθεσµη καταβολή
τελών κυκλοφορίας. Το πρόστιµο για την καθυστερηµένη κατα-
βολή τελών κυκλοφορίας από 100% επί των τελών µειώνεται στο
25% αν τα τέλη καταβληθούν σε ένα µήνα, δηλαδή µετά από ένα
µήνα καθυστέρηση και σε 50% αν καταβληθούν µετά από δύο
µήνες καθυστέρηση. Δηλαδή, καθιερώνει µια κλιµάκωση του
προστίµου εκπρόθεσµης καταβολής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προς ψήφιση νοµοσχέδιο έρ-
χεται να απαντήσει καθυστερηµένα, αν θέλετε την προσωπική
µου άποψη, σε χρόνια προβλήµατα και να προσφέρει ένα σαφές
αποδοτικό πλαίσιο για τη διαχείριση των οχηµάτων που δεν είναι
πλέον σε χρήση. Το νέο σύστηµα όχι µόνο ενισχύει την ασφάλεια
στους δρόµους, αλλά διασφαλίζει ότι όλοι οι πολίτες συµµορ-
φώνονται µε τις ίδιες υποχρεώσεις, δηµιουργώντας µε αυτόν τον
τρόπο ένα δίκαιο και ασφαλές περιβάλλον για όλους. 

Σήµερα χαίροµαι ιδιαίτερα καθώς υλοποιούνται θέµατα στα
οποία έχουµε συµβάλλει και έχουµε κουβεντιάσει στο παρελθόν
µε την πρώην µου ιδιότητα και µε τον πρόεδρο της Επιτροπής
Οικονοµικών, τον πρώην Υφυπουργό Οικονοµικών. Όπως είπα
και πριν, δυστυχώς καθυστερηµένα έρχονται και υλοποιούνται.

Στο προς ψήφιση νοµοσχέδιο ακολουθούν διατάξεις για την
προσαρµογή της νοµοθεσίας για τα χρηµατοπιστωτικά µέσα σε
τεχνολογία blockchain εξαιτίας της ταχείας ανάπτυξης της τε-
χνολογίας, την τεχνολογία του κατανεµηµένου καθολικού. Είναι
ένα νέο κεφάλαιο το οποίο είναι σε µεγάλο βαθµό αρρύθµιστο.
Δεδοµένου µάλιστα του µεγάλου βαθµού οικονοµικής δραστη-
ριότητας, που αναπτύσσεται γύρω από την τεχνολογία αυτή, δη-
µιουργούνται ζητήµατα που άπτονται της προστασίας των
επενδυτών, της ακεραιότητας της αγοράς και της χρηµατοπι-
στωτικής σταθερότητας, για τα οποία πρέπει να υπάρξει ένα κα-
τάλληλο νοµοθετικό πλαίσιο. 

Η υιοθέτηση αυτών των τεχνολογιών είναι απαραίτητη για να
διασφαλίσουµε ότι η χώρα µας παραµένει στην πρωτοπορία των
εξελίξεων και είναι ανταγωνιστική σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Για τον
λόγο αυτόν, σε συµµόρφωση µε το Ευρωενωσιακό Δίκαιο ανα-

γνωρίζονται οι άυλοι τίτλοι και οι πράξεις επ’ αυτώ που γίνονται
µε χρήση της τεχνολογίας «κατανεµηµένη καθολικού», όπως
είναι η τεχνολογία blockchain. 

Η τεχνολογία αυτή, λοιπόν, ήρθε στο φως της δηµοσιότητας
ως τεχνολογία στην οποία βασίστηκε το κρυπτονόµισµα, το «bit-
coin», που προωθεί έναν νέο τρόπο δηµιουργίας της διατήρησης
των πληροφοριών, καθώς και έναν νέο µηχανισµό συναίνεσης
για την ολοκλήρωση της συναλλαγής. Σε µια πλατφόρµα
blockchain µπορεί να δηµιουργηθεί κάθε είδους ψηφιακού ή ψη-
φιοποιηµένου περιουσιακού στοιχείου, το οποίο στη συνέχεια
µέσω της ενσωµάτωσης των διαφόρων εφαρµογών µπορεί να
γίνει αντικείµενο µεταφοράς, ανταλλαγής, διαπραγµάτευσης. Σε
µια πλατφόρµα blockchain όλες οι εκκρεµότητες συναλλαγής
οµαδοποιούνται σε ένα «µπλοκ», το οποίο συνδέεται µε το προ-
ηγούµενο «µπλοκ» συναλλαγών. Άρα, δηµιουργεί κάθε συνδεδε-
µένο µε ένα πριν από αυτό µε χρονολογική σειρά και σχηµατίζει
έτσι µια αλυσίδα blockchain. 

Η ακεραιότητα του συστήµατος επιτυγχάνεται µέσω της κρυ-
πτογράφησης. Ορίζεται ως εποπτική αρχή για την εφαρµογή του
σχετικού κανονισµού 2022/858 η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και
προβλέπει ότι οι µετοχές µπορούν να καταγράφονται, να µετα-
βιβάζονται µε τη χρήση τεχνολογίας «κατανεµηµένου καθολι-
κού». Αντίστοιχες διατάξεις εισάγονται για τα οµόλογα και για
τους λογιαριασµούς συλλογικών επενδύσεων. 

Πέµπτον, ακολουθούν διατάξεις για την αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας, µε ταυτόχρονη διευθέτηση της κατάστασης
των ακινήτων του δηµοσίου. Εισάγονται νοµοθετικές παρεµβά-
σεις προκειµένου να απλοποιηθεί το πλαίσιο σχετικά µε τη χρήση
των ακινήτων του δηµοσίου από καλόπιστους ιδιώτες, αποσαφη-
νίζοντας τις προϋποθέσεις. Για την εξαγορά των ακινήτων του
δηµοσίου επιταχύνεται και απλουστεύεται η σχετική διαδικασία
για τη µείωση της γραφειοκρατίας και του χρόνου που απαιτείται
για την εξαγορά. Πλέον µπορούν να εξαγοράζονται και ακίνητα
που δεν έχουν κτίσµα, αλλά τίθεται ως προϋπόθεση να έχουν δη-
λωθεί στο Ε9 τα τελευταία πέντε έτη, ενώ δεν απαγορεύεται η
εξαγορά για όσους έχουν µισθώσει το ακίνητο για το χρονικό
διάστηµα µέχρι τρία έτη. 

Πριν την υποβολή της αίτησης προβλέπεται, επίσης, ότι το δη-
µόσιο δεν ασκεί διεκδικητικές αγωγές για ακίνητα που βρίσκονται
εντός σχεδίου πόλεως, όταν οι ιδιώτες έχουν ήδη αναγραφεί ως
κύριοι και το δηµόσιο δεν έχει τίτλο στον οποίο µπορεί να βασίζει
το δικαίωµά του ή την πρόβλεψη να επεκτείνεται για τα ακίνητα
που δεν είχαν χαρακτηριστεί δασικά στο παρελθόν. 

Ακόµη υπάρχουν ρυθµίσεις για την κάλυψη των αναγκών σε
προσωπικό της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων για την
αύξηση της διάρκειας από την 4-2-2003 «Σύµβαση παραχώρησης
µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυ-
ρας Α.Ε.» από σαράντα έτη σε εξήντα επτά έτη από την ηµερο-
µηνία υπογραφής, προκειµένου να συναφθεί η σύµβαση
υποπαραχώρησης του λιµένα Κέρκυρας διάρκειας τουλάχιστον
σαράντα ετών. Σύµφωνα µε µια σχετική διαγωνιστική διαδικασία
που έχει ήδη προκηρύξει το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περι-
ουσίας του Δηµοσίου για τη χορήγηση ασφαλιστικής και φορο-
λογικής ενηµερότητας, καθώς και πιστοποιητικών ΦΠΑ και
ΕΝΦΙΑ στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα προς ολοκλήρωση των
συναλλαγών, προστίθενται τα άτοµα µε αναπηρία στην έννοια
του ευάλωτου οφειλέτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύκολα µπορεί να γίνει αντιλη-
πτό από αυτά στα οποία αναφέρθηκα πριν, ότι µε το προς ψή-
φιση νοµοσχέδιο, η Ελλάδα ενσωµατώνοντας τους κανόνες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, βαδίζει σταθερά πιο κοντά στην Ευρώπη.
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός συ-
νεχίζει µε αποφασιστικότητα να κάνει πράξη τις δεσµεύσεις της. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας, η εφαρµογή του κανονισµού
858/2022, αποτελούν κρίσιµα βήµατα προς ενίσχυση της ασφά-
λειας, της διαφάνειας, της αποτελεσµατικότητας, τόσο στον
τοµέα των µεταφορών όσο και των χρηµατοπιστωτικών αγορών.
Με τις νέες ρυθµίσεις διασφαλίζουµε µεγαλύτερη προστασία
στους πολίτες, βελτιωµένη λειτουργία στις επιχειρήσεις, συµβάλ-
λοντας στη δηµιουργία ενός σύγχρονου και ανθεκτικού νοµικού
πλαισίου. Γι’ αυτό τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσετε το
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νοµοσχέδιο, ώστε να συµβάλλουµε από κοινού στην επίτευξη
αυτών των σηµαντικών ρυθµίσεων. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Έχει ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλη-
τών, το οποίο θα µείνει ανοικτό µέχρι και τον δεύτερο εισηγητή. 

Ενηµερώνω το Σώµα ότι έχει κατατεθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των τροπολογιών 180 και 182 στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών. 

Κατατίθεται στα Πρακτικά.
(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, καταχωρίζεται στα Πρακτικά η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα ο ει-
σηγητής από το ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Γαβρήλος, να πάρει τον λόγο. Πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι,
λίγες µέρες µετά τις Ευρωεκλογές και το αποτέλεσµα αυτών για
την Κυβέρνηση, κυρίως, και την απώλεια ενός εκατοµµυρίου ψη-
φοφόρων της, σε σχέση µε το πρόσφατο αποτέλεσµα των εθνι-
κών εκλογών του 2023, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση δεν πήρε
κανένα µήνυµα. Συνεχίζει µε τον ίδιο τρόπο να νοµοθετεί, µε
αυτές τις κακές πρακτικές που µας είχε συνηθίσει τους τελευ-
ταίους -τουλάχιστον- δέκα µήνες, φέρνοντας µεταµεσονύχτιες
τροπολογίες για σηµαντικά θέµατα που δεν έχουν σχέση, όµως,
µε τα νοµοσχέδια που συζητάµε ενώπιον της Βουλής.

Και φαίνεται ότι δεν πήρε κανένα µήνυµα, γιατί και ο ανασχη-
µατισµός αναλώθηκε σε αλλαγές προσώπων και µόνο. Δεν δια-
φαίνεται καµµία πρόθεση αλλαγής πολιτικών ούτε στο
Υπουργείο Ανάπτυξης µε τα µεγάλα προβλήµατα της ακρίβειας,
που ταλαιπωρούν την καθηµερινότητα του Έλληνα πολίτη ούτε
µε τα προβλήµατα που δηµιουργεί η πολιτική του Υπουργείου
Οικονοµικών, κυρίως µε την υπερφορολόγηση των ελεύθερων
επαγγελµατιών, των µικρών επιχειρηµατιών και τα υπερπλεονά-
σµατα που δηµιουργεί εις βάρος, αν θέλετε, µια καθηµαγµένης
κοινωνίας, που στοχοποιείται µέρα µε τη µέρα. 

Δεν πήρε κανένα µήνυµα για το χώρο της µισθωτής εργασίας
και για τους συνταξιούχους µας, που φαίνεται ότι το ωριαίο µε-
ροκάµατο παραµένει το µικρότερο σε όλη την Ευρώπη, σε σχέση
µε πρόσφατα στοιχεία και η χώρα µας κατατάσσεται µε ένα µε-
γάλο ποσοστό γύρω στο 25% του πληθυσµού της, που βρίσκεται
στα όρια της φτώχειας. Δεν πήρε κανένα µήνυµα για την αγρο-
τική πολιτική που ακολουθεί και για το εθνικό σχέδιο δράσης που
εκπόνησε και που αυτή τη στιγµή στερεί 240 περίπου εκατοµµύ-
ρια ευρώ κάθε χρόνο από τους Έλληνες αγρότες, µε τα χρήµατα
του ΟΠΕΚΕΠΕ να λιµνάζουν, µε πέντε προέδρους του φορέα να
έχουν αλλάξει αυτά τα πέντε τελευταία χρόνια και καµµία πολι-
τική να µην ασκείται προς όφελος των Ελλήνων αγροτών. 

Αναλυτικότερα, στο Υπουργείο Ανάπτυξης, εµείς σαν ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία έχουµε παρουσιάσει µια ολοκληρωµένη
πρόταση για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και µείωση των έµ-
µεσων κυρίως φόρων, που θίγουν τα µεσαία και τα κατώτερα οι-
κονοµικά στρώµατα της χώρας. Δεν ιδρώνει το αυτί της
Κυβέρνησης. Από το πρωί ακούσαµε µόνο κάτι για παραµονή σε
µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ, κάποιων µόνο τροφίµων. Δεν βλέ-
πει το παράδειγµα της Ισπανίας που ήρθε η τράπεζα η κεντρική
της Ισπανίας και λέει ότι η µείωση του ΦΠΑ βοήθησε κατά πολύ
στην αντιµετώπιση της ακρίβειας και του πληθωρισµού στη χώρα
αυτή. Κλείνει τα αυτιά της µπροστά σε αυτά, που εµείς σαν ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία έχουµε προτείνει και για µείωση των συν-
τελεστών και για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης και γενικότερα για
τη µείωση της έµµεσης φορολόγησης των Ελλήνων πολιτών. 

Ερχόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί,
και φέρνουµε µία τροπολογία και ερωτάται η Κυβέρνηση: Θα την
κάνει δεκτή αυτή την τροπολογία, για κατάργηση της φορολό-
γησης µε τεκµαρτό των Ελλήνων φορολογουµένων; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Χθες δεκαπέντε φορείς της χώρας προσέφυγαν στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Σύσσωµος ο κόσµος των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών, των µικρών επιχειρηµατιών, είναι απέναντι σε αυτή
την οικονοµική σας πολιτική. Θα κάνετε δεκτή αυτή την τροπο-
λογία, να ανασάνει ο Έλληνας φορολογούµενος; 

Δηµιουργήθηκαν υπερπλεονάσµατα και για το 2022 και για το
2023, αλλά και τους πέντε πρώτους µήνες του 2024. Δεν είχατε,
όµως, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, τον δηµοσιονοµικό χώρο
να δώσετε τα 200 µόνο ευρώ παραµονή του Πάσχα στους Έλ-
ληνες χαµηλοσυνταξιούχους. Κάτι ψελλίζετε από το πρωί, ότι θα
φέρετε τροπολογία για φορολόγηση των υπερκερδών των διυ-
λιστηρίων µε το χαµηλότερο συντελεστή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που είναι το 33%. Θα την φέρετε; Και γιατί δεν το κάνατε
τόσο καιρό, όταν από το Βήµα του Υπουργού ο κ. Θεοχάρης, µας
είχε πει ότι τα υπερκέρδη του 2023 των διυλιστηρίων δεν θα φο-
ρολογηθούν; 

Και όταν βάζαµε αυτά τα ζητήµατα και ζητούσαµε τη φορολό-
γηση και των τραπεζών, που κι αυτές έχουν υπερκέρδη και σας
προτείναµε λύσεις και για τον κόσµο της µισθωτής εργασίας και
για την κατάργηση του τεκµαρτού στην φορολόγηση των ελευ-
θέρων επαγγελµατιών, µας λέγατε ότι λεφτόδεντρα δεν υπάρ-
χουν. Έπρεπε να φάτε αυτό το ράπισµα το µεγάλο, το εκλογικό,
για να αρχίσετε να ψελλίζετε τώρα και για τη φορολόγηση των
υπερκερδών των διυλιστηρίων και για τυχόν µείωση ΦΠΑ ή στα-
θεροποίηση στους χαµηλούς συντελεστές. 

Πριν λίγο καιρό, λοιπόν, µας λέγατε ότι λεφτόδεντρα δεν
υπάρχουν και περιγελούσατε τη σοβαρή, την αξιολογηµένη πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ για την ακρίβεια, ότι αυτή θα καταρρεύσει τα
οικονοµικά της χώρας, θα µας εκτροχιάσει δηµοσιονοµικά και
έρχεστε µόλις λίγες µέρες µετά τις εκλογές και τουλάχιστον,
πάνω σε αυτά τα δύο µεγάλα ζητήµατα της υπερφορολόγησης
των υπερκερδών, αλλά και της µείωσης, ενδεχοµένως, του
φόρου κατανάλωσης, κάτι να ψελλίζετε. Περιµένουµε την τρο-
πολογία, εδώ θα είµαστε να τη δούµε και να την κρίνουµε. 

Φέρνετε δυο επαίσχυντες τροπολογίες. Η µία για τη «ΛΑΡΚΟ»
που πάει ουσιαστικά να βάλει τέλος σε αυτή τη µεγάλη εγχώρια
επιχείρηση, απολύοντας το σύνολο των εργαζοµένων και χάνον-
τας αυτό το σηµαντικό κεφάλαιο όπου έχουµε γνώσεις, κυρίως,
για τη λειτουργία µιας τέτοιας επιχείρησης. Μια τεχνογνωσία που
κατέχει αυτό το προσωπικό τόσα χρόνια, την απαξιώνετε. Δίνετε
τη δυνατότητα σε έναν διαχειριστή, να παραδώσει στον ανάδοχο
την επιχείρηση εν παύση λειτουργίας, αντίθετοι σε αυτή τη ρύθ-
µιση που είχατε φέρει 2020, όπου λέγατε ότι η επιχείρηση πρέπει
να είναι σε λειτουργία για να παραδοθεί στον ανάδοχο. Και ου-
σιαστικά, µε την τροπολογία και τη σπουδή που επιλέξατε προχ-
θές να φέρετε, µια µέρα πριν τη συζήτηση των ασφαλιστικών
µέτρων των εργαζοµένων, για τη διατήρηση των θέσεων εργα-
σίας, επιθυµείτε να στείλετε και το µήνυµα στη δικαιοσύνη, ότι
έχουµε τελειώσει µε αυτούς τους οκτακόσιους πενήντα εργαζό-
µενους, µε αυτές τις οκτακόσιες πενήντα οικογένειες. Και βέ-
βαια, για µια επιχείρηση που µόνο για το καλό και το δηµόσιο
συµφέρον είναι ανάγκη να λειτουργεί. 

Η σπουδή σας, όµως, είναι πώς θα εξυπηρετήσετε ιδιωτικά µε-
γάλα συµφέροντα, ακόµη και σε κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις
της χώρας, που έχουν αποµείνει και µπορούν να προσφέρουν
προστιθέµενη αξία για το ελληνικό ΑΕΠ.

Φέρνετε και άλλη µία τροπολογία για το «πόθεν έσχες». Και
αυτή είναι µια τροπολογία προκλητική. Δίνετε παράταση στην κα-
τάθεση του «πόθεν έσχες». «Φωτογραφικά» βέβαια αφήνετε µόνο
τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον Στέφανο Κασ-
σελάκη, να τρέξει να κάνει τη δήλωσή του. Κουτοπονηριές, παι-
χνιδάκια µικροπολιτικά µόνο για επικοινωνία και µόνο για να
καλύψετε δικές σας ανάγκες µικροπολιτικές. Και ασφαλώς φέρ-
νετε από την πίσω πόρτα τη ρύθµιση που αλλάξατε µόλις πριν
λίγους µήνες για τον έλεγχο των τραπεζικών στελεχών. 

Είναι απαράδεκτος ο τρόπος που νοµοθετείτε, κύριοι Υπουρ-
γοί. Κάνετε µικροπολιτική, κάνετε µόνο επικοινωνία και αδιαφο-
ρείτε για την ουσία. Παίζετε µε τον ελληνικό λαό, µε τα
προβλήµατά του, µε την καθηµερινότητά του, έχοντας τη µατιά
σας µόνο στους λίγους και ισχυρούς φίλους σας και ασφαλώς
µόνο στα µικροπολιτικά σας οφέλη. Όταν διαπιστώνετε ότι πρέ-
πει να κάνετε έστω µία µικρή στροφή είτε είναι για λόγους ου-
σίας είτε είναι για λόγους επικοινωνίας, δεν διστάζετε να το
κάνετε. Όταν πριν λίγες µέρες, πράγµατι, µας κουνούσατε το δά-
χτυλο και µας λέγατε ότι δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος και
λεφτόδεντρα, έρχεστε σήµερα τάχα να διορθώσετε κάποιες πο-
λιτικές σας, χωρίς όµως πραγµατικά να έχετε λάβει το µήνυµα
των εκλογών. 

Οι Έλληνες πολίτες είπαν ότι υπάρχει ανάγκη αλλαγής πολιτι-
κής. Αυτό πρέπει να το καταλάβετε. Βγήκατε στον ελληνικό λαό
και βάλατε διλήµµατα περί σταθερότητας. Δεν έχετε πρόβληµα
σταθερότητας µε εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές. Έχετε πρό-
βληµα πολιτικών. Αλλάξτε πολιτικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που
έρχεται να καλύψει κάποιες ανάγκες και ελλείµµατα που έχουµε
γύρω από τον χώρο της ασφάλισης των ελληνικών οχηµάτων,
που κυκλοφορούν στους ελληνικούς δρόµους. Στα θέµατα
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ασφάλισης των οχηµάτων η αλήθεια είναι πως η χώρα µας εξα-
κολουθεί να έχει µείνει αρκετά βήµατα πίσω σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ευρώπη όσον αφορά την ενοποίηση των βάσεων δε-
δοµένων των οχηµάτων και της διασταύρωσης για τη τήρηση ή
µη των υποχρεώσεων αυτών σε συνολική κλίµακα. 

Υπό αυτή την έννοια η συγκεκριµένη οδηγία άργησε να έρθει
προς ενσωµάτωση και είναι κρίµα γιατί η Ελλάδα καταγράφει
ήδη θλιβερό αριθµό τροχαίων ατυχηµάτων. Η αύξηση για το
2023 ήταν 3,7% σε σχέση µε το προηγούµενο έτος, ενώ κατα-
τασσόµαστε στην εικοστή τέταρτη θέση στα είκοσι επτά κράτη -
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά µε τον αριθµό νεκρών
ανά εκατοµµύριο κατοίκους, µε εξήντα έναν θανάτους όταν ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος είναι σαράντα έξι.

Όπως σχολιάσαµε και τις προηγούµενες ηµέρες, τα άρθρα
που αφορούν στον εντοπισµό και την εκκαθάριση των αδρανών
και ανασφάλιστων οχηµάτων είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.
Όµως δεν είδαµε να δίνετε λύση στα υπαρκτά προβλήµατα που
σας επισηµάναµε, τι θα γίνει µε τους ανθρώπους εκείνους που
τα οχήµατα τους έχουν καταστραφεί είτε οικεία βουλήσει είτε
λόγω φυσικών καταστροφών και αυτό δεν φαίνεται στα µητρώα.
Πρέπει ο πολίτης, ο επαγγελµατίας να προστατευθεί από τα πρό-
στιµα και να υπάρξει πρόβλεψη για την προσκόµιση εναλλακτι-
κών δικαιολογητικών. 

Τέλος, ρωτήσαµε και ξαναρωτήσαµε τον Υπουργό αν όλες οι
αλλαγές, που αφορούν στο επικουρικό κεφάλαιο µπορούν να
υποστηριχθούν από τις τεχνικές υπηρεσίες και από την κεφαλαι-
αγορά γιατί βλέπουµε ότι θα σηµάνουν και την αύξηση των
ασφαλίστρων και θα δηµιουργήσουν έναν πονοκέφαλο στην
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών σε µια καθηµαγµένη κοινωνία. 

Ρωτήσαµε ειδικά για τη διάταξη που αφορά στην επέκταση της
σύµβασης για το λιµάνι της Κέρκυρας, γιατί αυτή η σπουδή από
τα σαράντα χρόνια, ενώ δεν έχει ολοκληρωθεί, δεν είµαστε κοντά
στη λήξη της σύµβασης, να πηγαίνουµε στα εξήντα επτά -είκοσι
επτά χρόνια ακόµη- και αν αυτή η επένδυση τελικά είναι επικερ-
δής για το δηµόσιο και ποιος ο σκοπός της παράτασης. 

Αναφορικά µε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και τον ρόλο της
στην εισαγωγή της νέας τεχνολογίας του κατανεµηµένου καθο-
λικού σε συµµόρφωση µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό, αν και
άκρως απαραίτητα για τη χώρα µας, δεν έχουµε πειστεί ακόµη
πως οι υπάρχουσες υπηρεσίες, οι δοµές και το προσωπικό επαρ-
κούν για να στηρίξουν αυτή τη διαδικασία. 

Και δεν έχουµε πειστεί, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί από τη
µια προβλέπεται υπογραφή µνηµονίων µε φορείς της Κυβέρνη-
σης, ώστε να υλοποιηθεί αυτό το νέο τεχνολογικό άλµα µε το
blockchain, αλλά από την άλλη δεν προβλέπετε την πρόσληψη
ειδικού επιστηµονικού προσωπικού, που θα βοηθήσει ουσιαστικά
µε τη γνώση των νέων τεχνολογιών και των ειδικών αυτών όρων
που θα κατέχει. 

Τέλος, έχουµε το άρθρο 64. Είµαστε σύµφωνοι και εµείς και θα
το ψηφίσουµε. Έρχεται να άρει µία αδικία για τους εργαζόµενους
που ήταν µε σχέση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. Στη διά-
ταξη πρέπει να συµπεριληφθούν και αυτοί που είναι µε σχέση δη-
µοσίου δικαίου -το τονίζω αυτό- και να το δείτε µέχρι το πέρας της
διαδικασίας µε µια νοµική επεξεργασία και παρέµβαση, ώστε να
συµπεριλάβει και αυτούς τους ανθρώπους, ώστε να αρθούν οι αδι-
κίες και αναδροµικά σε σχέση µε τη µισθολογική τους εξέλιξη, το
κλιµάκιο µε το οποίο θα έπρεπε να φύγουν, και τα χρήµατα που
θα έπρεπε να πάρουν και για την αποζηµίωση απόλυσης. Το επι-
σηµαίνω ότι πρέπει να αρθούν αναδροµικά αυτές οι αδικίες και για
την αποζηµίωση απόλυσης και για όλους τους ανθρώπους που
είναι υπόχρεοι να επιστρέψουν κάποια χρήµατα.

Κύριοι Υπουργοί, κλείνοντας σήµερα αυτή την τοποθέτησή
µου, θα ήθελα να αναφερθώ από το Βήµα της Βουλής σε ένα ση-
µαντικό θέµα για το οποίο περιµένουµε και την απάντηση του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αφορά κυρίως στην περιοχή
µου, την Αργολίδα. Είδαµε εντελώς ξαφνικά να µειώνεται το
ποσό για τη συνδεδεµένη ενίσχυση χυµοποίησης του πορτοκα-
λιού. Πώς συνέβη από τα οκτώ χιλιάδες εκτάρια πορτοκαλιών
µέσα σε έναν χρόνο να φτάσουµε στα δεκαέξι χιλιάδες εκτάρια
πορτοκάλι και να φαίνεται ότι πηγαίνουν στους χυµούς από την
περσινή χρονιά πενήντα έξι χιλιάδες τόνοι πορτοκάλι, έτσι ώστε

να µας λέει το Υπουργείο ότι υπήρχε ανάγκη να πέσει η τιµή της
συνδεδεµένης; Θα πρέπει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
να µας δώσει µία απάντηση ως προς αυτό. Είναι ένα µεγάλο ζή-
τηµα, που αφορά τον αγροτικό κόσµο όπως και οι καθυστερή-
σεις στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ. Από το 2021 οι αγρότες της
Αργολίδας περιµένουν για τα πορτοκάλια τους να συζητηθούν
ενστάσεις του 2021 και ακόµη βρίσκονται σε µία κατάσταση κο-
ροϊδίας χωρίς να µπορεί κανένας υπεύθυνος δύο, τρία ολόκληρα
χρόνια να δώσει µία απάντηση σε αυτά τα προβλήµατα που
έχουν σε σχέση και µε την αύξηση του κόστους καλλιέργειας και
την απουσία της πολιτείας από το πλευρό τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι οκτώ
φοιτήτριες και φοιτητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το
Πανεπιστήµιο του Τορόντο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος εγγραφής οµιλητών. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Παρασκευάς Κουκουλόπουλος.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέ-

λειας µετά τις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου. Ήταν µια πολιτική
διαδικασία που δεν έστειλε τα συνήθη µηνύµατα, έστειλε ηχηρό
µήνυµα σε όλο τον πολιτικό κόσµο, σε όλο το πολιτικό σύστηµα
µε την αποχή πρώτα από όλα. Πέραν πάσης αµφιβολίας το πλέον
ηχηρό µήνυµα εστάλη στην Κυβέρνηση. Ήταν τόσο ηχηρό που
φαίνεται ότι προκάλεσε κώφωση στην Κυβέρνηση, που ελπίζω
να είναι προσωρινή. Πώς αλλιώς να ερµηνεύσει κανείς αυτά που
συµβαίνουν ήδη µε την τελευταία µεταµεσονύκτια τροπολογία; 

Έντεκα µήνες δεν συµπληρώθηκαν ή συµπληρώνονται τώρα
από τότε που ο Υπουργός Δικαιοσύνης µιλώντας στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης έλεγε ότι µπαίνει τέλος στο
ακαταδίωκτο των τραπεζικών στελεχών και έρχεται σήµερα µία
περίεργη, ύποπτη και περιττή διάταξη, η οποία κυριολεκτικά
δένει τα χέρια του Οικονοµικού Εισαγγελέα. Τον υποχρεώνει να
πάει σε µια άλλη διαδικασία, ακόµη κι όταν διαπιστώνει κακουρ-
γηµατικές πράξεις. Ποιους ακριβώς και τι ακριβώς θέλουµε να
καλύψουµε µε αυτή την τροπολογία; Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι
ο Υπουργός Δικαιοσύνης πρέπει να έρθει στη Βουλή, µιας και
συνυπογράφει την τροπολογία και να µας εξηγήσει τι ακριβώς
εννοείτε µε αυτή την τροπολογία. 

Τα αντίστοιχα ισχύουν για τη «ΛΑΡΚΟ». Τοποθετήθηκα και
χθες στην επιτροπή συνοπτικότερα. Γιατί έγινε ένας πολύ καλός
διάλογος για την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» στο πλαίσιο της
επιτροπής. Είναι πραγµατικά ακατανόητο ότι υπάρχει µία σπουδή
να παραδοθεί στον παραχωρησιούχο, στον επενδυτή όπως ονο-
µάζεται, χωρίς το παραµικρό βάρος η «ΛΑΡΚΟ» -για ποιον λόγο;-
ακόµα και για ειδικότητες που κραυγαλέα χρειάζονται. Και σας
µιλάω ως ένας άνθρωπος που έχω επισκεφθεί πάρα πολλές
φορές το εργοστάσιο. Είναι πολύ κοντά και στο επιστηµονικό
µου πεδίο. Συνεργαζόµουν πολύ παλιά, στην αρχή του εργασια-
κού µου βίου, µε τη «ΛΑΡΚΟ». Ξέρω πάρα πολύ καλά όλη τη δια-
δικασία της, µου είναι αρκετά ευκρινής, όπως είπα, λόγω των
επιστηµονικών µου σπουδών. 

Υπάρχουν λοιπόν ειδικότητες που αναντίρρητα χρειάζονται,
δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Εκτός κι εάν δεν πρόκειται να
δουλέψει το εργοστάσιο. Αν πάµε για κάτι άλλο, τότε αλλάζει η
συζήτηση. Δεν προκύπτει όµως κάτι τέτοιο από τον διαγωνισµό
που είχε έρθει στη Βουλή στην προηγούµενη περίοδο. Δεν είναι
µια καθαρή πώληση βιοµηχανικού σκραπ, δεν υπάρχει κάτι τέ-
τοιο. Σε όλους τους τόνους ακούγαµε για επενδυτές κ.λπ. και
τώρα εδώ προωθείται µια άλλη διαδικασία. Αυτό βλέπουµε, γι’
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αυτό και προφανώς θα καταψηφίσουµε και τις δύο τροπολογίες
στις οποίες αναφέρθηκα και ενώνουµε κι εµείς τη φωνή µας,
όπως είπα και χθες, ζητώντας για αµφότερες την απόσυρσή
τους, προφανώς. 

Πώς αλλιώς να το ερµηνεύσω -για να µην µιλήσω για κώφωση,
ελπίζω να είναι προσωρινή, όπως είπα- όταν η Κυβέρνηση συνε-
χίζει το ίδιο βιολί µε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα; Διαβάζουµε
σήµερα για υπερκέρδη 33%. Να θυµίσουµε ότι περιορίζεται κατ’
αρχάς στο έτος 2022 και δεν πιάνει το 2023. Να µας το διευκρι-
νίσετε κάποια στιγµή, αν έρθει εδώ ο Υπουργός, αν και δεν είναι
αντικείµενο του νοµοσχεδίου βέβαια, είναι όµως αντικείµενο της
επικοινωνίας σας. Παίρνετε τον χαµηλότερο συντελεστή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, το 33%, και ακολουθείτε µια µεθοδολογία µε
την οποία τα υπερκέρδη, αν πιστέψουµε τα site του ενεργειακού
τοµέα, τις ενεργειακές ηλεκτρονικές εφηµερίδες, έχουν υπολο-
γιστεί τελικά µετά κόπων και βασάνων, πολύ καθυστερηµένα, σε
περίπου 238 -κάτι τέτοιο- εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτά θα φορο-
λογήσουµε 33%. Αυτό είναι, περί αυτού είναι ο λόγος κι έχουµε
µια τόσο ποµπώδη ανακοίνωση σήµερα µε διαρροές του κ. Χα-
τζηδάκη; 

Πώς αλλιώς να αντιµετωπίσουµε και να ονοµάσουµε τη λήψη
του µηνύµατος από την Κυβέρνηση, όταν είχαµε χθες βράδυ τη
σθεναρή απάντηση και την εµµονή και επιµονή στο τεκµαρτό από
τον κ. Χατζηδάκη, αγνοώντας τη φωνή απόγνωσης που έβγαλαν
οι εκπρόσωποι των επαγγελµατιών καταθέτοντας τη συγκεκρι-
µένη προσφυγή τη Δευτέρα το πρωί στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, αγνοώντας µια πραγµατικότητα µε την οποία ήρθαµε όλοι
µας κατάφατσα αντιµέτωποι στις εκλογές; Όπως σας είχαµε πει
ως εισηγητής και τότε στο τεκµαρτό που είχαµε καταψηφίσει, το
ότι επιλέξατε να φορολογήσετε το επάγγελµα και όχι τον φορο-
λογούµενο είναι αναχρονισµός έτσι κι αλλιώς κι είναι εξ ορισµού
άδικο. 

Προσέξτε όµως ποιες είναι οι κατηγορίες οι οποίες πραγµα-
τικά εξοντώνονται µε αυτό που κάνετε. Θα αρχίσουµε να µα-
ζεύουµε ένα ένα τα προβλήµατα. 

Η πρώτη είναι αυτή στην οποία δώσαµε έµφαση από τη µεριά
µας από την πρώτη στιγµή: οι επαγγελµατίες σε οικισµούς άνω
των πεντακοσίων κατοίκων. Στην ύπαιθρο θα σβήσει κάθε επαγ-
γελµατική δραστηριότητα. Δεν υπάρχει εκεί το ερώτηµα «µα και
πώς ο άλλος έχει ανοικτό το µαγαζί αν δεν έβγαζε 10-11 χιλιά-
ρικα;». Δεν βγάζουν τόσα λεφτά και πολύ απλά οδηγούνται στο
κλείσιµο των καταστηµάτων. Το αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι
στην ύπαιθρο σαν ένα τελειωτικό χτύπηµα στα χωριά τους. Και
κάτι τέτοιο είναι, γιατί χωριό χωρίς καφενείο είναι ένας άλλος οι-
κισµός, δεν είναι ελληνικό χωριό. 

Δεύτερη κατηγορία, δεύτερη συνέπεια είναι σε συγκεκριµένα
επαγγέλµατα, που τα είχαµε ονοµάσει στην εισαγωγή του νοµο-
σχεδίου τότε. Είναι συγκεκριµένα επαγγέλµατα ελευθεροεπαγ-
γελµατιών, για τα οποία σας δώσαµε και τα συγκριτικά στοιχεία
µεταξύ 2011 και 2022, 2023, όπου είχαµε δραµατική µείωση των
εγγεγραµµένων στο µητρώο, των ασκούντων δηλαδή νόµιµα
δραστηριότητα, όπου εξαφανίστηκαν οι µισοί και βάλε, όλως πε-
ριέργως. Και από ό,τι λένε οι επαγγελµατίες του κλάδου, µία
σειρά συναδέλφων τους πέρασαν στην αδήλωτη εργασία για ποι-
κίλους λόγους, διότι δεν µπορούσαν να σηκώσουν τα βάρη και
οτιδήποτε άλλο µπορεί να συµβαίνει. Το ίδιο θα συµβεί και τώρα
σε αυτούς τους κλάδους. Θα έχουµε περαιτέρω µείωση δηλω-
µένων επαγγελµατιών, µε αποτέλεσµα και αθέµιτο ανταγωνισµό
από τη µια και βέβαια πολύ λιγότερα έσοδα από αυτά που εσείς
προσδοκάτε να εισπράξετε.

Και τέλος, η κατ’ εξοχήν κατηγορία ανεξαρτήτως επαγγέλµα-
τος ή χωροταξίας -πού δηλαδή ασκείται η δραστηριότητα- είναι
οι πλησίον της σύνταξης. Το τεκµαρτό που έχετε εισάγει είναι
εξοντωτικό πρώτα από όλα για αυτούς. Θυµίζω ότι για τους
ασκούντες πολυετή δραστηριότητα δεν είναι καν 10.900, είναι
πολύ περισσότερο το εισόδηµα για το οποίο υποχρεωτικά πρέπει
να φορολογηθούν και είναι γνωστό ότι πάρα πολλοί επαγγελµα-
τίες -δεν λέω όλοι- κρατάνε ανοιχτό το κατάστηµά τους ένα ή
δύο χρόνια µόνο και µόνο για να συµπληρώσουν τα απαραίτητα
χρόνια και τα ένσηµα, για να µπορέσουν να κάνουν οµαλή έξοδο
από την εργασία. Τόσο απλό. Τα ζούµε, τα βιώνουµε όλοι, µιλάµε

για καταστάσεις που ξέρουµε όλοι. Δεν µιλάµε φανταστικά, επί
πραγµατικού σας µιλάω. Και από την άλλη ακούµε τον Υπουργό
ατάραχος να λέει «δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε πίσω».

Το ίδιο βιολί συνεχίζει και µε την επικοινωνιακή επίσης αίτησή
του προς το Προεδρείο της Βουλής να γίνει -λέει- συζήτηση ανοι-
χτή -δεν ξέρουµε τι ακριβώς είναι αυτό- επί της πρότασης νόµου
του ΣΥΡΙΖΑ για τα µέτρα κατά της ακρίβειας, τα φορολογικά και
κάτι τέτοια. 

Για ποιο λόγο δεν επιλέγει ο Υπουργός να µιλήσουµε, για πα-
ράδειγµα, για το ιδιωτικό χρέος, για τις ρυθµίσεις στην εφορία;
Και αναφέροµαι σε δύο καίρια, καυτά ζητήµατα που αφορούν
όλους τους επαγγελµατίες σε όλη την ελληνική κοινωνία, πάνω
από ένα εκατοµµύριο φορολογούµενους, ένα τεράστιο βάρος
που σηκώνουν. Και έχουµε µία ολοκληρωµένη πρόταση από την
πλευρά του ΠΑΣΟΚ, µε την οποία αφ’ ενός δίνεται δεύτερη ευ-
καιρία, δίνονται κίνητρα στους συνεπείς δανειολήπτες -και όχι
µόνο- και βάζουµε ένα φρένο στο να προστίθενται συνεχώς νέοι
οφειλέτες στον ΕΦΚΑ και στο δηµόσιο. Πρόκειται για πρωτοβου-
λίες, που έχουµε παρουσιάσει ολοκληρωµένα µια και δύο και
τρεις φορές στην παρούσα περίοδο της Βουλής και στην προ-
ηγούµενη επίσης. Αλλά µόνο στην παρούσα περίοδο της Βου-
λής, που ξεκίνησε από πέρσι το καλοκαίρι, έχουν παρουσιαστεί
τουλάχιστον τρεις φορές ολοκληρωµένα αυτές οι προτάσεις
µας. Όµως εσείς προτιµάτε άλλα. 

Σας θυµίζω, γιατί µάλλον είναι αρκετά πίσω από τα πράγµατα
ο κ. Χατζηδάκης, κι επειδή έχει ένα στυλ γενικώς να µας απαν-
τάει, να του πω κι εγώ ότι µαζί µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
είχατε 60% στις περσινές εκλογές κι  είδατε κοντά στο ενάµισι
εκατοµµύριο λιγότερες ψήφους σε αυτές ή σε ποσοστό 30% µει-
ωµένα µαζί, 18% λιγότερο πήρατε σε άθροισµα. Συνεχίστε αυτή
την επιλεκτική αντιπαράθεση, έχετε περιθώριο να πάτε ακόµα
παρακάτω αµφότεροι ή τουλάχιστον η Κυβέρνηση.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, για να µπω στην ίδια λογική,
γιατί εµείς τα µηνύµατα τα πήραµε πραγµατικά και ξεκινήσαµε
έναν πολύ σοβαρό πολιτικό διάλογο στο εσωτερικό µας, γιατί
δεν είµαστε σε νιρβάνα, όπως είναι τα άλλα κόµµατα, από ό,τι
βλέπω µέχρι τώρα, και αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία και τον
ΣΥΡΙΖΑ, που αντιµετωπίζουν πολύ πιο ηχηρά από εµάς µηνύµατα
µε έναν τρόπο, τουλάχιστον όσο αντιλαµβανόµαστε, αδιάφορο
ή µε ελάχιστο ενδιαφέρον τέλος πάντων, για να µην αδικώ. Εµείς
ξεκινήσαµε έναν σοβαρό διάλογο κι εγώ συνεχίζω στο ίδιο µοτίβο
και για το νοµοσχέδιο.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Έχουµε ενσωµάτωση
οδηγίας και εισαγωγή κανονισµού µε νοµοθέτηση και επίσης,
έχουµε µια πρωτοβουλία που κυοφορήθηκε απ’ ό,τι µας είπε ο
συντοπίτης µου εισηγητής της πλειοψηφίας. εδώ και αρκετό
καιρό και επιτέλους έφτασε να νοµοθετηθεί. Αναφέροµαι στις
διασταυρώσεις και σε όλο αυτό που δεν είναι υποχρέωση, είναι
µια πρωτοβουλία. Εµείς σε ό,τι έχει να κάνει µε εκσυγχρονισµό
και διασταυρωτικούς ελέγχους, είµαστε σταθερά θετικοί, σε ό,τι
έχει να κάνει µε ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών, είµαστε επί-
σης σταθερά θετικοί, το ίδιο ισχύει και τώρα. 

Προσέξτε όµως. Μας ακούν, αν δεν κάνω λάθος, και αντιπρό-
σωποι εδώ των ιδιωτικών ΚΤΕΟ. Θέλω να πούµε καθαρά λόγια
από τη µεριά µας, γιατί πρέπει να αλλάξουµε οπτική. Αυτό που
σας λέω θα το ακούτε διαρκώς από το ΠΑΣΟΚ σε όλες τις οδη-
γίες από εδώ και πέρα, γιατί δεν είµαστε διεκπεραιωτές οδηγιών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Βουλή των Ελλήνων. Υπάρχει κάτι
σοβαρό. Δεν θα µπω καθόλου στις διατάξεις. 

Λέµε ναι λοιπόν, συµφωνούµε στα τρία βασικά κεφάλαια που
έχουν να κάνουν και µε την πρωτοβουλία για τους διασταυρωτι-
κούς ελέγχους στα ΚΤΕΟ και είµαστε ικανοποιηµένοι γιατί ζητή-
σαµε να µπουν και τα ΚΤΕΟ στις υποχρεωτικές διασταυρώσεις,
όπως και οι ασφάλειες και πήραµε θετική απάντηση. Το ζητή-
σαµε και είµαστε ικανοποιηµένοι που υπήρξε αυτή η εξέλιξη.

Προσέξτε όµως, στη Βουλή, ξαναλέω, δεν είµαστε διεκπεραι-
ωτές οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κανονισµών. Ένα
µέρος της θεσµικής µας υποχρέωσης είναι και αυτό, ναι. Υπάρ-
χουν κερδισµένοι και ωφελούµενοι από αυτά που ψηφίζουµε;
Είναι αρµόδιο το Γενικό Λογιστήριο; Όχι, δεν µπορεί το Γενικό
Λογιστήριο να το προσδιορίσει. 
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Εδώ λοιπόν εµείς που υποστηρίξαµε και τα ΚΤΕΟ και την
ανάγκη των διασταυρώσεων, θέλω να πω ότι θα αυξηθεί εκρη-
κτικά ο όγκος δουλειάς και στα ΚΤΕΟ και πολύ αισθητά ο όγκος
εργασίας των ασφαλιστικών εταιρειών. Δεν πρέπει να δούµε τη
χρέωση του πολίτη για τους υποχρεωτικούς τεχνικούς ελέγχους;
Πρέπει να πάψουµε να είµαστε παρακολούθηµα και απλοί διεκ-
περαιωτές. 

Γι’ αυτό και έχουµε ζητήσει από την πρώτη συνεδρίαση ένα
απλό πράγµα: πόσο θα ανεβεί το ασφάλιστρο; Το ρωτάµε, το ξα-
ναρωτάτε, είναι η τέταρτη φορά που το ρωτάω σήµερα στην
Ολοµέλεια και πρέπει να µας δοθεί επιτέλους µια απάντηση, όχι
για να αντιδικήσουµε, αλλά για να δούµε αν µπορούµε να το
ελέγξουµε. 

Αναφέροµαι πρωτίστως στις ασφαλιστικές εταιρείες οι οποίες
αθροίζουν ανερυθρίαστα κέρδη επί κερδών κάθε χρόνο, ενώ ο
πολίτης στο τέλος λέει: «Ωραία, να πάω το σαπάκι µου να το πε-
ράσω ΚΤΕΟ για να µην έχουµε ατυχήµατα και πόσο πρέπει να
πληρώσω όµως;». Πληρώνει εδώ, πληρώνει εκεί και στο τέλος,
στη µέση του µήνα δεν έχει να πληρώσει άλλα.

Πρέπει να καταλάβουµε τι ακριβώς συµβαίνει στην κοινωνία,
αν θέλουµε να µιλήσουµε επί της ουσίας για την αποχή και τα
αίτιά της και όχι να µένουµε στις διαπιστώσεις, για να υπηρε-
τούµε άλλες τελικά ανάγκες. 

Λοιπόν ολοκληρώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το εξής.
Η πάγια θέση µας σε µια σειρά νοµοσχέδια που για την υλοποί-
ησή τους πρέπει να συνοδευτούν µε επάρκεια στην προετοιµα-
σία της δηµόσιας διοίκησης αναφάνηκε και σε αυτή τη
διαβούλευση. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς θέλει ενίσχυση σε
µέσα και προσωπικό. Είναι καθαρό αυτό. Αυτό πρέπει να το
δείτε. Μας το είπαν κοµψά µεν, αλλά καθαρά οι άνθρωποι, νο-
µίζω, στην ακρόαση φορέων και πρέπει να δροµολογηθούν πρω-
τοβουλίες.

Για το θέµα των καταπατήσεων, εκκρεµεί η απάντηση πόσοι

είχαν πληρώσει µε το παλαιό καθεστώς έναντι αυτών που θα πλη-
ρώσουν τώρα µε το ευνοϊκότερο. 

Για το άρθρο 64 θα σας καταθέσουµε και γραπτά -έστω εκ-
πρόθεσµα, δεν έχει σηµασία, µπορείτε να κάνετε νοµοτεχνική
βελτίωση- τι εννοούµε όταν λέµε βελτίωση της διάταξης για το
άρθρο 64, το οποίο ήταν δέσµευση της Κυβέρνησης σε ερώτηση
Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Ηρακλείου Φραγκίσκου Παρασύρη.

Τέλος, για την Κέρκυρα, το ερώτηµά µας το επαναφέρω, κύριε
Υπουργέ, και είναι το εξής: Ξέρουµε ότι υπάρχει διαγωνισµός
ΤΑΙΠΕΔ, αφορά µια υποπαραχώρηση για διευκόλυνση κρουαζιέ-
ρας. Σωστά; Το ερώτηµα µας είναι το εξής. Υπάρχει βούληση
από την πλευρά της Κυβέρνησης, υπάρχει σχέδιο να υπάρξει πε-
ραιτέρω παραχώρηση και άλλου τµήµατος του λιµένα ή ολόκλη-
ρου του λιµένα; Αυτό είναι το ερώτηµά µας.

Αυτά µε αυτές τις θέσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα
επανέλθουµε και στη δευτερολογία εκ των πραγµάτων, γιατί οι
τροπολογίες έχουν δηµιουργήσει µεγάλο θέµα και κλείνω µε
αυτές, ζητώντας για µια ακόµη φορά την απόσυρση τόσο της µε-
ταµεσονύκτιας όσο και της τροπολογίας για τη «ΛΑΡΚΟ».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ενηµερώνεται το Σώµα ότι η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας έχει καταθέσει
αίτηµα για διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της τροπο-
λογίας µε γενικό αριθµό 180 και ειδικό 43 και επί της τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 182 και ειδικό 45 στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου. 

(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, καταχωρίζεται στα Πρα-
κτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-

πουργός, παρά την εκλογική ήττα που υπέστη η Νέα Δηµοκρατία
στις ευρωεκλογές, κάνει το µαύρο άσπρο, ερµηνεύοντας το
εκλογικό αποτέλεσµα ως εντολή του λαού να συνεχίσει το απεχ-
θέστατο αντιλαϊκό της έργο. 

Έτσι λοιπόν µε αλαζονεία και κάνοντας πως δεν καταλαβαίνει
το µήνυµα των ευρωεκλογών, κατέθεσε αργά το βράδυ της Δευ-
τέρας µια κατάπτυστη τροπολογία για να κλείσει τη «ΛΑΡΚΟ», να
πετάξει τους εργαζόµενους στα προγράµµατα ανεργίας και να
οδηγήσει τα χωριά πέντε νοµών της χώρας σε µαρασµό. 

Πρόκειται για άλλη µια µαύρη σελίδα στο αντιλαϊκό της καρνέ,
ικανοποιώντας µε πίστη και προσήλωση τις απαιτήσεις των κα-
πιταλιστών, µια τροπολογία, που δίνει στον ειδικό διαχειριστή το
πράσινο φως για τη διακοπή λειτουργίας της επιχείρησης, την
εκποίηση του συνόλου του ενεργητικού, να µπορεί να µεταβιβά-
ζει το ενεργητικό της, συµπεριλαµβανοµένης της επιχείρησης ως
συνόλου σε κατάσταση παύσης λειτουργίας και µάλιστα, να µπο-
ρεί να εκτελεί διαχειριστικές πράξεις, ανοίγοντας τον δρόµο για
την καταγγελία των συµβάσεων εργασίας και την απόλυση των
εργαζοµένων. 

Αυτό που συντελείται στη «ΛΑΡΚΟ» είναι έγκληµα και να είναι
σίγουρη η Κυβέρνηση ότι θα υπάρξει και τιµωρία. Καλούµε την
Κυβέρνηση, τους Υπουργούς, τον Πρωθυπουργό να την αποσύ-
ρει αυτή τη βδελυρή και τερατόµορφη τροπολογία. Είναι απαρά-
δεκτη, αντεργατική, επιζήµια για τη χώρα, το λαό και τους
εργαζόµενους της «ΛΑΡΚΟ». 

Οι εργαζόµενοι ζητούν, διεκδικούν την επαναλειτουργία της
«ΛΑΡΚΟ» και όχι το κλείσιµο και την απόλυσή τους. Είναι εδώ
έξω στο Σύνταγµα, διαδηλώνουν και περιµένουν να αποσύρει η
Κυβέρνηση την τροπολογία, συνεχίζοντας αυτόν τον ηρωικό και
αλύγιστο αγώνα, στέλνοντας µήνυµα ότι δεν το βάζουν κάτω, ότι
ο αγώνας τους δυναµώνει αντί να κάµπτεται, ότι η ενότητά τους
γίνεται ακόµα πιο ισχυρή. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εκφράζει και από αυτό το
Βήµα για άλλη µία φορά τη συµπαράστασή του στους εργαζο-
µένους της «ΛΑΡΚΟ», στους κατοίκους των περιοχών των πέντε
νοµών. Τους καλεί σε επαγρύπνηση, καλεί όλον το λαό σε επα-
γρύπνηση, σε ετοιµότητα την εργατική τάξη, να είναι µπροστά
σε όλες τις κινητοποιήσεις, να συµπαραταχθεί σήµερα στις
12.00’ η ώρα το µεσηµέρι εδώ, απ’ έξω στο Σύνταγµα, για να ση-
µάνει ξεσηκωµός απ’ άκρη σε άκρη σε όλη τη χώρα µέχρι να
ανοίξει ξανά η «ΛΑΡΚΟ», µέχρι η τσιµινιέρα να καπνίσει. Το αί-
τηµα λοιπόν είναι πάνδηµο η Κυβέρνηση να αποσύρει εδώ και
τώρα την τροπολογία. 

Περνώντας στο νοµοσχέδιο που συζητάµε, το νοµοσχέδιο πε-
ριλαµβάνει διάφορες ρυθµίσεις οι οποίες κατά βάση βρίσκονται
σε αντιλαϊκή κατεύθυνση και σε συνδυασµό µε την κατάπτυστη
τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», που θα ενσωµατωθεί στο σχέδιο
νόµου αν δεν την αποσύρει η Κυβέρνηση, µας κάνει ως ΚΚΕ να
καταψηφίσουµε επί της αρχής. 

Ποιες ρυθµίσεις περιλαµβάνει; Πρώτον, την επικαιροποίηση
του προεδρικού διατάγµατος 237/1986 περί υποχρέωσης ασφά-
λισης αστικής ευθύνης µε βάση την οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2021/2118 για την αύξηση της προστασίας των θυµάτων
των τροχαίων ατυχηµάτων, τους ελέγχους ασφάλισης για την κα-
ταπολέµηση του φαινοµένου της οδήγησης ανασφάλιστων οχη-
µάτων, την επέκταση των περιπτώσεων αποζηµίωσης από το
επικουρικό κεφάλαιο και άλλες διατάξεις. 

Για όλες αυτές τις τροποποιήσεις από µία πρώτη µατιά δεν θα
µπορούσε να έχει κάποιος αντίρρηση. Βέβαια, µελετώντας τα
ψιλά γράµµατα του σχεδίου νόµου, αλλά και µε αφορµή τη συ-
ζήτηση που αναπτύχθηκε στην αρµόδια επιτροπή και τα όσα ει-
πώθηκαν από τον Υπουργό και τους Υφυπουργούς, πίσω από τις
συγκεκριµένες διατάξεις, όπως και εκείνες για τον εντοπισµό και
εκκαθάριση αδρανών και ανασφάλιστων οχηµάτων, αποκαλύ-
πτονται οι πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Ακούσαµε προσεκτικά, για παράδειγµα, την οµιλία του Υπουρ-
γού, του κ. Χατζηδάκη, να λέει ότι η Κυβέρνηση σε σχέση µε τα
ανασφάλιστα και αδρανή αυτοκίνητα έχει αυξηµένη κοινωνική
ευαισθησία, προαναγγέλλοντας στο όνοµα µάλιστα της ισονο-
µίας των πολιτών, όπως είπε, νέα κλιµακωτά χαράτσια, αυστη-
ρότατες κυρώσεις και υψηλά πρόστιµα µέσω των ηλεκτρονικών
ελέγχων και διασταυρώσεων και της διαλειτουργικότητας των
υπηρεσιών που φτάνουν µέχρι και τα 10.000 ευρώ όταν εντοπι-
στεί για παράδειγµα ο κάτοχος ενός αδρανούς οχήµατος να έχει
σταθµεύσει σε κάποιο άλλο µέρος από αυτό που αρχικά είχε
υποδείξει. Έτσι λοιπόν αξιοποιείται η νέα ψηφιακή τεχνολογία
από την Κυβέρνηση και την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη µεγαλύ-
τερη εισπραξιµότητα του κράτους, για µεγαλύτερα πρόστιµα και
χαράτσια, για να ευνοηθούν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και
οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. 

Πρόκειται για το γνωστό εισπρακτικό σαφάρι του κράτους, την
έφοδο του δηµοσίου, όπως είπε ο ίδιος ο Υπουργός στην επι-
τροπή, σε βάρος εκατοντάδων χιλιάδων λαϊκών νοικοκυριών, χα-
ρακτηρίζοντάς τους άλλη µία φορά µπαταξήδες, εγείροντας και
πάλι τον κοινωνικό αυτοµατισµό, χωρίζοντάς τους σε "εξυπνού-
ληδες" -το είπε ο ίδιος ο Υπουργός- που δεν πληρώνουν και τα
κορόιδα που πληρώνουν, όπως έκανε και µε τους µικρούς ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, που τους χαρακτήριζε φοροφυγάδες για
να περάσει την τεκµαρτή φορολόγηση. 

Ας κοιτάξει, λοιπόν, η Κυβέρνηση τον καθρέπτη και θα δει
ποιος ευνοεί ποιον. Όχι µόνο βέβαια η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και
όλες οι κυβερνήσεις που πέρασαν διαχρονικά. Είναι οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι που πληρώνουν µόλις το 5% των φόρων
και ο λαός το 95%. Είναι εκείνοι που τσεπώνουν 8,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ κρατικές επιδοτήσεις και απολαµβάνουν πληθώρα
προκλητικών φοροαπαλλαγών που καταλήγουν να τις πληρώ-
νουν τα λαϊκά νοικοκυριά µε την αύξηση της φοροληστείας. Είναι
η πατέντα του αναβαλλόµενου φόρου στις τράπεζες µε αποτέ-
λεσµα να µην πληρώνουν σεντ, αντίθετα να οφείλουν µέχρι σή-
µερα πάνω από 16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι οι υποκριτικές
φοροαπαλλαγές στους εφοπλιστές µε την εθελοντική τους φο-
ρολόγηση, το δωρεάν πετρέλαιο που τους παρέχει το κράτος
όταν ο λαός πραγµατικά παγώνει τον χειµώνα γιατί δεν του έχετε
αφήσει σάλιο για να προµηθευτεί. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν ενδιαφέρεται για την οδική ασφά-
λεια του λαού, αλλά τη µεγαλύτερη εισπραξιµότητα από το κρά-
τος για να τα δώσει µετά µε το άλλο χέρι στους επιχειρηµατικούς
οµίλους, το παραπέρα χαράτσωµά του για να πιάνει τους δηµο-
σιονοµικούς στόχους, τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα
καθώς και για την κερδοφορία των ιδιωτικών ασφαλιστικών εται-
ρειών.

Αναρωτήθηκε κανείς, άραγε, αν τα λαϊκά νοικοκυριά µε το πε-
νιχρό τους εισόδηµα, που εξανεµίζεται τις πρώτες δεκαπέντε
ηµέρες από την εκτίναξη της ακρίβειας στο ρεύµα, στα καύσιµα,
στη θέρµανση, στα είδη λαϊκής κατανάλωσης, µε την άµεση και
έµµεση φορολογία, αν του φτάνουν να πληρώσει τα τέλη κυκλο-
φορίας, να πάει το αυτοκίνητό του στο ιδιωτικό ΚΤΕΟ, να πλη-
ρώσει και εκεί και να πληρώσει και τα πανάκριβα ασφάλιστρα,
να το πηγαίνει στο συνεργείο για τη συντήρησή του και πολλά
άλλα;

Αναρωτηθήκατε γιατί υπάρχουν πεντακόσιες χιλιάδες ανασφά-
λιστα οχήµατα; Απότοµα έγιναν όλοι ασυνεπείς, εξυπνάκηδες,
µπαταχτσήδες, όπως τους αποκαλεί η Κυβέρνηση, απέναντι στις
υποχρεώσεις τους; Όχι, απλά δεν έχουν να πληρώσουν. Τι είναι
αυτό πραγµατικά που δεν καταλαβαίνετε; 

Και η εγγύηση του κράτους γύρω από τα ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα έχει πάει περίπατο. Σε ενδεχόµενο χρεοκοπίας ασφαλιστι-
κών εταιρειών οι ασφαλισµένοι δεν εξασφαλίζονται από το
αποθεµατικό τους. Μπορεί να προβλέπει το νοµοσχέδιο αποζη-
µίωση από το επικουρικό σε έξι µήνες αντί για δύο ή τρία χρόνια
που είναι, αλλά το ζητούµενο είναι πού θα βρεθούν τα χρήµατα
για να γίνουν οι πληρωµές. Αυξάνει την εισφορά στο επικουρικό
των νοµίµως ασφαλισµένων σε 6% από 2% που ήταν µέχρι τώρα
-αναφέροµαι στο π.δ.237/1986 το οποίο αντικαθίσταται. Αναφέ-
ρει το νοµοσχέδιο ότι η εισφορά βαρύνει 30% τον ασφαλισµένο,
που έτσι κι αλλιώς είναι υψηλό, και από 70% την ασφαλιστική
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εταιρεία, αλλά στην πραγµατικότητα όλα τα λεφτά είναι των
ασφαλισµένων και αυτά που διαχειρίζεται η εταιρεία. Έτσι θα
έχουµε ακόµα µεγαλύτερη αύξηση στα ασφάλιστρα. Μα, ήδη τα
ασφάλιστρα έχουν πάρει σηµαντικές αυξήσεις τον τελευταίο
καιρό. 

Η ιδιωτική ασφάλιση είναι καθαρά κερδοσκοπική επιχείρηση,
στηρίζεται στην προσφορά και στη ζήτηση, στη λογική κόστους-
κέρδους, στην ανταποδοτικότητα, σε ατοµικά συµβόλαια για ορι-
σµένο πλαίσιο παροχών για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα µε
επώνυµους όρους αφαίµαξης του λαϊκού εισοδήµατος. Τα ασφά-
λιστρα της υποχρεωτικής ασφάλισης επιβαρύνονται από φόρο
ασφαλίστρων, όχι από τον ΦΠΑ, 15% ως 20%. Πρόκειται καθαρά
για διπλή φορολόγηση, αφού τα ασφάλιστρα δεν αγοράζουν εµ-
πόρευµα άµεσα. Όταν γίνει η ζηµιά τότε τα ανταλλακτικά, η ερ-
γασία ή τα νοσοκοµεία θα επιβαρυνθούν µε τον προβλεπόµενο
ΦΠΑ. Γι’ αυτό άλλωστε δεν ονοµάζουν τον φόρο ασφαλίστρων
ΦΠΑ, αλλά ως χαρτόσηµο. 

Σήµερα δεν υπάρχει κανένας συστηµατικός έλεγχος σε ασφα-
λιστικές εταιρείες και αυστηρότατες κυρώσεις από το κράτος,
ούτως ώστε αυτές να ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους.
Μάλιστα µε το άρθρο 16 περί κυρώσεων σε ασφαλιστικές επιχει-
ρήσεις, όπως προβλέπονταν µε το άρθρο 38 του π.δ.237, καταρ-
γείται. Πώς είναι δυνατόν να ελεγχθούν οι ασφαλιστικές όταν
καταργούνται οι όποιες κυρώσεις; 

Επίσης στο εδάφιο 3, που καταργείται, λέει ότι η ασφαλιστική
που κλείνει πρέπει να επιστρέψει τα ασφάλιστρα που έχει ει-
σπράξει και αντιστοιχούν στο διάστηµα µετά την ανάκληση της
άδειάς της. Το καταργεί και αυτή η Κυβέρνηση. Ποιος δεν θυµά-
ται άλλωστε το λουκέτο που έβαλε η «CITY INSURANCE», µε-
γάλη ασφαλιστική εταιρεία, αφήνοντας ακάλυπτους εκατόν
ογδόντα χιλιάδες ιδιοκτήτες αυτοκινήτων καθώς δεν καλύπτονται
από κανένα φορέα ή αρχή; Το παραπάνω βέβαια «κανόνι» δεν
είναι πρωτοφανές γεγονός. Τα γνωστά κραχ των «ENRON» και
«MAXWELL» στο εξωτερικό, αλλά και του ασφαλιστικού οµίλου
της «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ» στη χώρα µας, αποτελούν κορυφαία πα-
ραδείγµατα. Το σύστηµα της εκµετάλλευσης έχει στο DNA του
τα χρηµατιστηριακά κραχ. 

Όλη αυτή η ζέση της Κυβέρνησης για τα πεντακόσιες χιλιάδες
αδρανή οχήµατα έχει και άλλη ανάγνωση, κάτι που το κρύβει επι-
µελώς, να τρέξει η αντικατάσταση οχηµάτων παλαιάς τεχνολο-
γίας µε νέα, τα ηλεκτροκίνητα οχήµατα, τα λεγόµενα πράσινα
οχήµατα, την υποχρεωτική αλλαγή αυτοκινήτου καθώς και σε άλ-
λους τοµείς της καθηµερινής ζωής, την κατάργηση καυστήρων
πετρελαίου, δηµιουργία πράσινων κτηρίων. Προβλέπει απαλλαγή
από τα τέλη και τις εκπτώσεις για τα ηλεκτροκίνητα οχήµατα µε
αύξηση των τελών για τα υπόλοιπα οχήµατα, ώστε να µη µει-
ώνονται τα έσοδα, επιβάλλοντας τιµωρία σε όσους εργαζόµε-
νους αδυνατούν να αγοράσουν τέτοια πανάκριβα οχήµατα και
παράλληλα εξασφαλίζοντας και πελατεία στις αυτοκινητοβιοµη-
χανίες. 

Η "λυπητερή", όµως, θα πέσει στις πλάτες των λαϊκών στρω-
µάτων. Θα µπει βαθύτερα το χέρι στην τσέπη για να ενισχυθούν
οι πράσινοι όµιλοι. Θα υπάρξουν νέοι φόροι, πράσινα τέλη και
πρόστιµα, νέες επιβαρύνσεις στη λαϊκή οικογένεια για την υπο-
χρεωτική αλλαγή εξοπλισµού. Αυτό σηµαίνει ουσιαστική µείωση
µισθών, εκτίναξη φορολογίας, µεγαλύτερη αύξηση της εκµετάλ-
λευσης της εργατικής τάξης. Είναι ένας πραγµατικός πόλεµος,
που θα υποβαθµίσει βίαια τη ζωή της λαϊκής οικογένειας και µά-
λιστα χωρίς να προστατεύει και το περιβάλλον.

Αυτό, λοιπόν, είναι το αποτύπωµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
τις πράσινες µπίζνες να επιδοτούνται από το περιβόητο Ταµείο
Ανάκαµψης για να τρέξει η πράσινη µετάβαση στην Ευρώπη. Το
ΚΚΕ εναντιώνεται σε αυτή την πράσινη στρατηγική που προ-
ωθούν η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλες οι αστικές κυβερνήσεις
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη χώρα µας. 

Σχετικά µε τον Κανονισµό 858/2022 για πιλοτικό καθεστώς, για
υποδοµές αγοράς βάσει Τεχνολογίας Κατανεµηµένου Καθολι-
κού, πρόκειται για το blockchain, δηλαδή ένα ψηφιακό σύστηµα
που επιτρέπει στους χρήστες και τα συστήµατα να καταγράφουν
συναλλαγές που σχετίζονται µε τα περιουσιακά στοιχεία. 

Το ζήτηµα, βέβαια, είναι ποιος ελέγχει αυτές τις µεγάλες βά-

σεις δεδοµένων για περιουσιακά στοιχεία σε ηλεκτρονική µορφή.
Αυτό, λοιπόν, που επιδιώκει ο κανονισµός είναι οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι να ελέγξουν τα συστήµατα, να βάλουν όρους και κανόνες
στη διαχείρισή τους και να τα συγκεντρώσουν κάτω από τον
έλεγχο µεγάλων επενδυτικών εταιρειών για να µπορούν να παίρ-
νουν υποχρεωτικές άδειες διαχείρισης µε συγκεκριµένους όρους
και προϋποθέσεις, να εξασφαλιστούν τα επενδυτικά κεφάλαια
από αβεβαιότητες και κινδύνους στο έδαφος ανταγωνισµών,
ανάµεσα σε µονοπωλιακούς οµίλους και καπιταλιστικά κράτη. 

Τίποτα, λοιπόν, το θετικό δεν µπορεί να περιµένει ο εργαζόµε-
νος λαός από τέτοια σχέδια που επιβαρύνουν τους ίδιους, µε επι-
πλέον βάρη και επιδείνωση των όρων της ζωής τους. Το ΚΚΕ θα
καταψηφίσει, φυσικά, αυτές τις διατάξεις της Τεχνολογίας Κα-
τανεµηµένου Καθολικού. 

Για την αξιοποίηση των ακινήτων δηµοσίου και τις τροποποι-
ήσεις του ν.5024/2023 που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο, αφορά
τροποποιήσεις και συµπληρώσεις του νόµου που βρίσκονται σε
πλήρη αντιστοιχία µε αυτόν, χωρίς να αλλάζει την φιλοσοφία του,
το οποίο βέβαια το ΚΚΕ είχε καταψηφίσει. 

Αναφέρεται σε καταπατηµένες κατά κύριο λόγο εκτάσεις του
δηµοσίου επί των οποίων υπάρχει κατοχή αδιαλείπτως από ιδιώ-
τες, διευκολύνοντας την αξιοποίηση περιουσίας του δηµοσίου
σε όφελος της επιχειρηµατικής δραστηριότητας, βιοµηχανικής,
τουρισµού, εµπορίου. Τους δίνει, δηλαδή, τη δυνατότητα να γί-
νουν κάτοχοι µε το δικαίωµα της εξαγοράς, µε τίτλο από το ίδιο
το κράτος. Καταργεί τη γεωργική χρήση επί σαράντα χρόνια χρή-
σης, χωρίς τίτλο -που επέτρεπε το αρχικό άρθρο- ενώ παραµέ-
νουν οι άλλες χρήσεις στην κατηγορία 1Β, βιοτεχνία, βιοµηχανία,
τουρισµό, εµπόριο και κατοικία. 

Διατηρείται η διάταξη η οποία αφορά µεγάλες εκτάσεις και
µέχρι εκατό στρέµµατα εκτός σχεδίου για επιχειρήσεις, βιοµη-
χανίες, τουριστικές, εµπορικές -που έχουν καταπατήσει δηµό-
σιες εκτάσεις- επιτρέποντάς τους να γίνουν κάτοχοι µε το
δικαίωµα της εξαγοράς, µε τίτλο από το ίδιο το κράτος. Ουσια-
στικά, δίνεται η δυνατότητα στους µεγαλοκαταπατητές οι οποίοι,
αφού καταπάτησαν την κρατική έκταση, τη δήλωσαν για να τη
διεκδικήσουν. Ποιος µπορεί, άλλωστε, να πιστέψει ότι από αβλε-
ψία, λάθος ή ότι του ξέφυγε ο πάσσαλος, καταπάτησε εκατό
στρέµµατα; Και δεν µιλάµε για ένα και δύο. 

Υπάρχουν όµως και οι µικροϊδιοκτήτες που λόγω ανέχειας, κα-
ταπάτησαν ένα κοµµάτι γης, προκειµένου να βάλουν ένα κερα-
µίδι. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Και η Κυβέρνηση σκόπιµα
τσουβαλιάζει τους µικροϊδιοκτήτες µε τη µεγάλη επιχειρηµατική
δραστηριότητα.

Τροποποιείται επίσης η παράγραφος 5 του άρθρου 54, το
οποίο αναφέρεται σε δηµόσιο ακίνητο που καλύπτει στεγαστικές
ανάγκες ως αποτέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πληθυσµιακών
οµάδων που έλαβαν χώρα πριν το 1965, καθ’ υπόδειξη δηµοσίων
αρχών. 

Υπάρχουν περιπτώσεις που έχουν αγοραστεί µε συµβόλαια
εντός ή εκτός σχεδίου, έχουν εκδοθεί οικοδοµικές άδειες, έχουν
περάσει ακόµα και σε δεύτερες γενιές. Οι εκτάσεις που ήταν κα-
ταπατηµένες κόπηκαν σε οικόπεδα, πωλήθηκαν από τους προ-
κατόχους στις περισσότερες περιπτώσεις µε αυθαίρετη
κατάτµηση. 

Υπάρχουν εκτάσεις δασικές που στην πορεία οικοδοµήθηκαν,
εντάχθηκαν στον πολεοδοµικό σχεδιασµό και είχαν δοθεί ακόµα
και εκτάσεις σε ακτήµονες από το 1930 µέχρι το 1938 από διά-
φορες διανοµές και σε πρόσφυγες, χωρίς όµως να δοθεί τίτλος
ιδιοκτησίας. 

Καλείτε τον κόσµο που έχουν τίτλους δεκαετιών, τριάντα, σα-
ράντα ή και περισσότερα χρόνια, που έχουν αγοράσει ακόµα και
µε στεγαστικά δάνειά, να τα ξεπληρώσουν σε σηµερινές αντικει-
µενικές αξίες. 

Το άρθρο 57 που τροποποιεί το άρθρο 16 του ν.5024/2023
αφορά την κυριότητα επί ακινήτων εντός σχεδίου πόλης και
αφορά πολλές περιπτώσεις ανά την Ελλάδα, µικροϊδιοκτήτες
ολόκληρων περιοχών, οικισµών που ταλαιπωρούνται επειδή το
δηµόσιο διεκδικεί τα σπίτια τους. Βρίσκονται σε διαρκή και χρό-
νια δικαστική διαµάχη µε αγωγές που τις κάνει το ίδιο το δηµό-
σιο. 
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Εδώ αναφέρθηκαν στις συζητήσεις σειρά περιπτώσεων οικι-
σµών στη διάρκεια της επιτροπής, όπως καταθέσαµε κι εµείς για
την πόλη της Καρδίτσας, για τη Λαυρεωτική, για την Έδεσσα, ολό-
κληρους οικισµούς. Αναφερθήκαµε στην επιτροπή για την υπό-
θεση της Καρδίτσας και µάλιστα µε υπόµνηµα των κατοίκων των
οποίων τις ιδιοκτησίες διεκδικεί το δηµόσιο. Είναι δυνατόν εκατόν
δεκαπέντε οικόπεδα, σχεδόν στο κέντρο της Καρδίτσας και εννια-
κόσιοι ιδιοκτήτες που µαζί µε τις οικογένειές τους είναι χιλιάδες,
να µετατρέπονται σε οµήρους και να πρέπει να πληρώσουν δεκά-
δες χιλιάδες ευρώ µε τη σηµερινή αντικειµενική τους αξία; 

Και µάλιστα κατά τη διαδικασία της κτηµατογράφησης το Κτη-
µατολόγιο απέρριψε τις ενστάσεις του δηµοσίου και κατέγραψε
τα ακίνητα στους σηµερινούς ιδιοκτήτες. 

Κλείνοντας, σε κάθε περίπτωση όλο το νοµικό οπλοστάσιο ευ-
νοεί τους µεγάλους, όχι όµως τους µικροϊδιοκτήτες, διότι το δικό
σας κριτήριο είναι η συνολική αναµόρφωση για τον χωροταξικό
σχεδιασµό µε στόχο την ιταλοποίηση, τις επενδυτικές ανάγκες
του κεφαλαίου. Εξάλλου, στην ίδια ρότα είναι και όλες οι αλλα-
γές στον πολεοδοµικό σχεδιασµό, αλλά και στην προώθηση µιας
σειράς αστικών αναπλάσεων. Τις λαϊκές ανάγκες τις πετάτε στα
σκουπίδια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση και Η’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως τονίσαµε στην επιτροπή,
το σηµερινό νοµοσχέδιο κατατίθεται σε µια χρονική στιγµή που
η Κυβέρνηση έχει χάσει την εµπιστοσύνη των πολιτών, µε κριτή-
ριο τα αποτελέσµατα των ευρωεκλογών, τις οποίες επέλεξε να
αντιµετωπίσει ως δηµοψήφισµα, µε τη συνέχιση των δήθεν µε-
ταρρυθµίσεών της, ενώ ο Πρωθυπουργός ως προσωπικό του
στοίχηµα. 

Οι Έλληνες, όµως, προφανώς δεν θέλουν αυτές τις «µεταρ-
ρυθµίσεις», όπως την υπερφορολόγηση µέσω της διατήρησης
των ίδιων συντελεστών στις αυξηµένες τιµές, την ασυδοσία των
τραπεζών, την αισχροκέρδεια των καρτέλ, τα απαράδεκτα τεκ-
µήρια κερδοφορίας των ελεύθερων επαγγελµατιών, τη σύνδεση
των POS µε τις ταµειακές µηχανές κι ούτω καθ’ εξής. 

Ήταν, λοιπόν, αυτονόητο το χαστούκι που έδωσαν στην Κυ-
βέρνηση, καθώς επίσης στα υπόλοιπα δύο κόµµατα των µνηµο-
νίων, µαζί µε τις παραφυάδες τους, µε αποτέλεσµα η Νέα
Δηµοκρατία να πάρει τελικά λιγότερες ψήφους, ακόµη και από
την περίοδο της κρίσης του 2012. 

Εµείς στον οικονοµικό τοµέα έχουµε επιστήσει πολλές φορές
την προσοχή των πολιτών στις εξοργιστικές πραγµατικά αποτυ-
χίες της Κυβέρνησης, µεταξύ άλλων, όσον αφορά στην αύξηση
του κρατικού χρέους κατά 50,5 δισεκατοµµύρια µέσα στα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια. Είναι 50,5 δισεκατοµµύρια περισσότερο
χρέος! 

Έχουµε επιστήσει επίσης την προσοχή: Στο κρυφό χρέος των
25 δισεκατοµµυρίων, από το πάγωµα των τόκων του ESM που θα
εµφανιστούν ξαφνικά το 2033, µαζί µε τα χρεολύσια των 96 δι-
σεκατοµµυρίων, επιπλέον των περίπου 78 δισεκατοµµυρίων από
το ΤΕΚΕ έως το 2070 βέβαια και των κρατικών εγγυήσεων κυρίως
για τα προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ», τέλος, στις αυξηµένες πληρω-
µές του δηµοσίου από το 2026 και µετά, καθώς επίσης στην πύρ-
ρειο, πραγµατικά, ανάπτυξη της οικονοµίας µας που βασίζεται
ξανά στην κατανάλωση µε δανεικά, όπως πριν το 2009. Επιπλέον,
στο εµπορικό µας έλλειµµα που εκτοξεύθηκε κατά 35,6% τον
Απρίλιο, στο έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών
µας και στο τεράστιο κρατικό µας χρέος των 405,5 δισεκατοµ-
µυρίων στα τέλη Μαρτίου. 

Εν προκειµένω, έχουµε καταθέσει ερώτηση για τη συνεχώς
αυξανόµενη διαφορά, µεταξύ του χρέους του κεντρικού κράτους
και της γενικής κυβέρνησης, όπου αµφιβάλλουµε για τα πάνω
από 50 δισεκατοµµύρια που ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι έχουν
στα ταµεία τους οι οργανισµοί του δηµοσίου, θεωρώντας πως
έχουν επιστρέψει ξανά τα Greek statistics. Απάντηση δεν έχουµε
πάρει ακόµα. 

Όπως έχουµε αναφέρει, η µοναδική ελπίδα µας ως συνήθως
είναι η µονοκαλλιέργεια του προκυκλικού τουρισµού, ο οποίος
όµως σε µια επόµενη ύφεση, που είναι νοµοτελειακή, ελπίζοντας
να µην πρόκειται για στασιµοπληθωρισµό, θα καταρρεύσει, πα-
ρασύροντας ολόκληρη την οικονοµία µας.

Για να θολώσει, πάντως, τα νερά η Κυβέρνηση, δηλώνει πως
θα εξοφλήσει πρόωρα τα 8 δισεκατοµµύρια από το πρώτο µνη-
µόνιο, χρησιµοποιώντας όµως τα χρήµατα του «µαξιλαριού» και
µάλιστα µέρος των 9 δισεκατοµµυρίων του ESM -εφόσον, βέ-
βαια, της επιτραπεί- αφού τα ταµειακά µας διαθέσιµα, τα ταµει-
ακά διαθέσιµα του δηµοσίου στα τέλη Μαρτίου ήταν µόλις 3,7
δισεκατοµµύρια.

Στα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου, το πρώτο και µεγαλύτερο
µέρος του αφορά ρυθµίσεις για την ασφάλιση αυτοκινήτων, ενώ
τα υπόλοιπα αφορούν στο σύστηµα διακανονισµού τεχνολογίας
κατανεµηµένου καθολικού ή blockchain, τις παραχωρήσεις ακι-
νήτων του δηµοσίου, καθώς επίσης διάφορες τροπολογίες.

Στο βασικό µέρος του, της ασφάλισης αυτοκινήτων, αναφέρε-
ται στην οδηγία της Ευρώπης (ΕΕ) 2021/2118, που όµως έχει ήδη
εφαρµοστεί, ενώ δεν είναι η πρώτη φορά που υιοθετείται µια
οδηγία επιπόλαια, είτε µερικώς είτε χωρίς να προσαρµοστεί στα
δεδοµένα της χώρας µας και χωρίς καν να ερωτηθεί προηγου-
µένως η Βουλή.

Παράδειγµα, η περίπτωση της σιδηροδροµικής ασφάλειας του
ν.5014/2023, κάτι που είχαµε τότε επισηµάνει και τελικά φάνηκε
πως είχαµε δίκιο, µε κριτήριο τα τραγικά αποτελέσµατα στο έγ-
κληµα των Τεµπών. Νόµοι, άλλωστε, υπάρχουν αρκετοί, αλλά η
εφαρµογή τους δεν γίνεται σωστά, µια εφαρµογή που στη σηµε-
ρινή περίπτωση απαιτεί αστυνόµευση µε κάµερες στους δρό-
µους και µε ψηφιακή υποδοµή.

Αυτός είναι ο λόγος που σήµερα, στην Ελλάδα της φτώχειας,
κυκλοφορούν περί τα πεντακόσιες χιλιάδες ανασφάλιστα οχή-
µατα ή περίπου το 10% των υφισταµένων, κάτι που ενέχει τερά-
στιους κινδύνους για τη δηµόσια ασφάλεια, καθώς επίσης για
τους πολίτες που καλούνται να καλύψουν τις ζηµίες.

Η αντίρρησή µας εδώ έχει κυρίως σχέση µε το άρθρο 8, το
οποίο αναφέρεται στον έλεγχο της ασφάλισης για εισερχόµενα
οχήµατα στη χώρα από άλλα κράτη. Ειδικότερα, απαγορεύεται
ο έλεγχος ασφάλισης οχηµάτων στα σύνορα για χώρες που
έχουν υπογράψει το Τµήµα ΙΙΙ της Ενοποιηµένης Συµφωνίας Διε-
θνούς Ασφάλισης, η οποία περιλαµβάνει ολόκληρη την Ευρω-
παϊκή Ένωση και τις χώρες των Βαλκανίων.

Εν προκειµένω, στην Ελλάδα έχουµε πολλά οχήµατα από τη
Βουλγαρία, τη Σερβία, τα Σκόπια και άλλες βαλκανικές χώρες.
Υπάρχει δε η τάση να καταχωρίζουν Έλληνες τα αυτοκίνητά τους
στη Βουλγαρία, όπως επίσης επαγγελµατικά φορτηγά -λόγω, βέ-
βαια, των χαµηλότερων φόρων- ενώ, στη συνέχεια, τα κυκλοφο-
ρούν στην Ελλάδα. Εποµένως δεν θα πρέπει να έχουν ένα
προνοµιακό καθεστώς, όπως όταν δεν ελέγχονται, οπότε δεν
πρέπει να καταργηθούν οι έλεγχοι, αλλά αντίθετα να εντατικο-
ποιηθούν στα σύνορα.

Γενικότερα, βέβαια, υπάρχει θέµα αρχής, µε την έννοια πως
οι πολίτες δεν µπορούν να εµπιστευτούν µια Κυβέρνηση που
προτείνει µέτρα επιτήρησης, όπως κάµερες παντού, ηλεκτρονι-
κές ταυτότητες, λογοκρισία διαδικτύου κ.λπ., όταν για παρά-
δειγµα, δεν γίνονται έλεγχοι για ανασφάλιστα αυτοκίνητα στα
σύνορα ή όταν εγκληµατίες συλλαµβάνονται και απελευθερώ-
νονται, όπως είδαµε στις περιπτώσεις επιθέσεων ή άσκησης βίας
σε γυναίκες.

Όσον αφορά στο θέµα του Επικουρικού Κεφαλαίου, µε το
άρθρο 10 προστίθεται στους σκοπούς του η καταβολή ασφαλι-
στικής αποζηµίωσης και σε περιπτώσεις αφερεγγυότητας της
ασφαλιστικής επιχείρησης του εσωτερικού ή του εξωτερικού,
ενώ µε το άρθρο 11, το Επικουρικό Κεφάλαιο υποχρεούται στην
καταβολή αποζηµίωσης και για ατυχήµατα που προκλήθηκαν
από οχήµατα που βρίσκονται σε ακινησία.

Πρόκειται για κάτι εύλογο εδώ, αλλά η ερώτησή µας ήταν ποια
είναι η δυνατότητα του επικουρικού για τον σκοπό αυτό, εάν θα
υπάρχει κόστος για να σχηµατιστεί πρόσθετο αποθεµατικό και
εάν θα αυξηθούν έτσι τα ασφάλιστρα, όπου δυστυχώς δεν πή-
ραµε καµµία απάντηση, όπως σχεδόν σε όλες τις ερωτήσεις µας.
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Με δεδοµένο δε το ότι παρατείνεται η περίοδος αναστολής
κάθε αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος του επικουρικού έως την
31η Δεκεµβρίου του 2025, κάτι που συνεπάγεται φυσικά καθυ-
στερήσεις στις αποζηµιώσεις, η µόνη λογική εξήγηση είναι πως
δεν έχει τα απαιτούµενα κεφάλαια για να ικανοποιήσει τις υπο-
χρεώσεις του.

Εκτός αυτού, διευκρινίζεται ότι άτοµα που υπέστησαν σωµα-
τική βλάβη δεν δικαιούνται αποζηµίωσης, εφόσον επιβιβάστηκαν
µε τη θέλησή τους σε ανασφάλιστο όχηµα και εφόσον γνώριζαν
ότι δεν ήταν ασφαλισµένο. Εδώ ρωτήσαµε πώς µπορεί να απο-
δειχτεί, χωρίς όµως βέβαια να πάρουµε ούτε εδώ απάντηση.

Σε σχέση µε την εφαρµογή της οδηγίας (ΕΕ) 2022/858 στο
Μέρος Δ’, αφορά στην ενσωµάτωση στις υποδοµές των αγορών
κεφαλαίων της νέας τεχνολογίας blockchain, όπου γίνονται κά-
ποιες διαδικαστικές τροποποιήσεις στην ήδη υπάρχουσα νοµο-
λογία µε την προσθήκη της αναφοράς σε άυλους τίτλους. Ως
υπεύθυνη αρχή ορίζεται η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, η οποία
όµως αµφιβάλλουµε εάν είναι σε θέση να παρακολουθήσει τις
νέες αυτές τάσεις.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µεταξύ πολλών άλλων διαδικα-
σίες εξαγοράς διακατεχόµενων ακινήτων του δηµοσίου στο
Μέρος ΣΤ’. Θέσαµε πολλές ερωτήσεις εδώ, χωρίς να πάρουµε
επαρκείς απαντήσεις. Σε γενικές γραµµές, πάντως, καλεί η Κυ-
βέρνηση τους ιδιοκτήτες να αγοράσουν ξανά τα ακίνητά τους.
Αν είναι δυνατόν!

Στο άρθρο 58 δε, ασφαλώς δεν συµφωνήσαµε µε την κατα-
βολή του 50% της αξίας στην ΕΤΑΔ, αφού είναι η θυγατρική του
Υπερταµείου των ξένων και δεν της ανήκουν. Ειδικά όσον αφορά
στην εξαγορά ακινήτων του δηµοσίου, οι ρυθµίσεις του παρόν-
τος είναι τροπολογίες σε ένα νοµοσχέδιο εξαγοράς καταπατη-
µένων, που κατατέθηκε λίγο πριν τις εκλογές του 2023, όπου
είχαµε πολλές επιφυλάξεις κυρίως επειδή δεν υπάρχει κατα-
γραφή των ακινήτων του δηµοσίου.

Πώς είναι, αλήθεια, δυνατόν να συζητάµε τον τρόπο που θα
πουλήσουµε, όταν δεν γνωρίζουµε τι έχουµε να πουλήσουµε ή τι
αξία έχει; Σε σχέση µε τα πάγια του δηµοσίου, έχουµε υποβάλει
σωρεία ερωτήσεων ως προς την καταγραφή τους, που στην
πράξη αγνοήθηκαν, ενώ σήµερα διαπιστώνουµε ότι προωθείται
µεν η αποτίµηση, αλλά αναφέρονται µόνο τριάντα έξι χιλιάδες ακί-
νητα από τα εβδοµήντα δύο χιλιάδες συνολικά, δηλαδή τα µισά.

Ακριβώς για τον λόγο αυτόν, υποβάλαµε και µια άλλη ερώτηση
πρόσφατα -που, επίσης, δεν απαντήθηκε- µε το εξής θέµα: Συνε-
χίζεται η αδιαφανής διαχείριση των άνω των εβδοµήντα δύο χιλιά-
δων ακινήτων της δηµόσιας περιουσίας, που έχει µεταφερθεί στην
ΕΤΑΔ χωρίς αξιολόγηση, µε αποτίµηση ύψους 300 δισεκατοµµυ-
ρίων το 2010 από τους ΚΕΔ και ΙΟΒΕ. Ήταν λάθος η αποτίµηση
των 300 δισεκατοµµυρίων; Εξαφανίστηκαν τα υπόλοιπα τριάντα
έξι χιλιάδες ακίνητα; Δεν υπήρχαν ποτέ; Δεν είναι η Κυβέρνηση
υποχρεωµένη να µας απαντήσει τουλάχιστον σε όλα αυτά;

Στη συνέχεια δροµολογείται η παράταση της διάρκειας µιας
σύµβασης παραχώρησης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και
του «Οργανισµού Λιµένος Κερκύρας Α.Ε.». Εν προκειµένω, η αρ-
χική διάρκεια που προβλεπόταν στον ν.4597/2019 του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν σαράντα έτη, ενώ µε την τροποποίηση που δροµολογήθηκε
µε τον ν.4664/2020 της Νέας Δηµοκρατίας αυξήθηκε στα εξήντα
έτη και σήµερα διευρύνεται για ακόµη επτά έτη.

Θα αναρωτηθεί κανείς: Δεν είναι παράδοξο; Δυστυχώς, δεν
είναι παράδοξο, αφού στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται ότι
η σηµερινή παράταση εισάγεται, προκειµένου να συναφθεί σύµ-
βαση υποπαραχώρησης του λιµένα της Κέρκυρας σε ιδιώτες,
διάρκειας τουλάχιστον σαράντα ετών, σύµφωνα µε σχετική δια-
γωνιστική διαδικασία που έχει προκηρύξει το ΤΑΙΠΕΔ.

Πρόκειται, εποµένως, για µια ρύθµιση προς εξυπηρέτηση του
ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο εκµεταλλεύεται µε µηδενικό όφελος για το δη-
µόσιο -για όλους εµάς, δηλαδή- όλα τα λιµάνια της χώρας, γε-
γονός που µας βρίσκει κάθετα αντίθετους.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, στην ουσία για µια σύµβαση από το δη-
µόσιο στο δηµόσιο -όπως µας είπε πονηρά στην επιτροπή ο κ.
Χατζηδάκης- και δεν θα δώσουµε λευκή επιταγή στο ΤΑΙΠΕΔ, µε
την καταστροφική προϊστορία ξεπουλήµατος που έχει, χωρίς καν
να υπάρχει αποτίµηση και περιγραφή του τιµήµατος, καθώς επί-

σης της σύµβασης παραχώρησης.
Τέλος, περιλαµβάνονται διάφορες τροπολογίες στο H’ Μέρος,

όπως ρυθµίσεις για το προσωπικό της ΑΑΔΕ και άλλων υπηρε-
σιών, καθώς επίσης για την ΕΑΣ, όπου δίνονται οι επεκτάσεις των
φορολογικών και ασφαλιστικών ενηµεροτήτων συν του Πιστοποι-
ητικού ΕΝΦΙΑ. Στην ουσία εδώ δίνεται παράταση σε ένα καθε-
στώς οικονοµικής και επιχειρηµατικής οµηρίας όσον αφορά την
ΕΑΣ-ΠΥΡΚΑΛ, κάτι ανάλογο δηλαδή µε όλα αυτά που γίνονταν
µε τη µακρόχρονη διαδικασία εκκαθάρισης της ΕΛΒΟ, που δεν
έχει ακόµη ενεργοποιηθεί, παρά το ότι ξεπουλήθηκε στην ισραη-
λινή «PLASAN» που µάλιστα έχει αυξήσει την παραγωγή της
λόγω του πολέµου στη Γάζα.

Κρίνοντας επιπλέον από αυτά που συµβαίνουν στα Ναυπηγεία
Σκαραµαγκά και Ελευσίνας δηµιουργείται η εντύπωση πως κά-
ποιοι δεν θέλουν να υπάρξει καν αµυντική βιοµηχανία στη χώρα,
παρά τα τεράστια οφέλη γενικότερα για την οικονοµία µας και
όχι µόνο για την άµυνά µας.

Η Κυβέρνηση απλά ανακοίνωσε την καταστροφή της παραγω-
γικής δυναµικότητας της ΕΑΣ-ΠΥΡΚΑΛ στον Υµηττό µε την εξαγ-
γελία του Πάρκου, ενώ δεν έχει δροµολογήσει καν τη
µετεγκατάστασή της στη Μάνδρα ή στο Λαύριο. Ακόµη χειρό-
τερα, ακυρώθηκε η µελέτη που ανακοινώθηκε µε µεγάλη καθυ-
στέρηση για τη µετεγκατάσταση.

Εµείς θα ψηφίσουµε, βέβαια, το άρθρο, επειδή µας ενδιαφέρει
να συνεχίσει να λειτουργεί η ΕΑΣ-ΠΥΡΚΑΛ, αλλά απαιτήσαµε να
δοθούν απαντήσεις και διαβεβαιώσεις για το ότι θα επαναλει-
τουργήσει πλήρως. Το απαιτήσαµε, αλλά προφανώς δεν το πε-
ριµέναµε.

Εκτός αυτού, έχουµε καταθέσει πρόταση για τη µεταφορά των
εργαζοµένων από τα Ναυπηγεία Ελευσίνας όπου συνεχίζονται οι
απολύσεις, παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης και το χάρισµα
των χρεών εκ µέρους του δηµοσίου για τη συµφωνία εξυγίανσης
και µεταβίβασης που δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί.

Τέλος, υπάρχει αναφορά στα κριτήρια ευάλωτου οφειλέτη,
όπου προστίθενται τα ΑΜΕΑ. Αν είναι δυνατόν να µη συµπερι-
λαµβάνονταν µέχρι σήµερα, µε αποτέλεσµα να διενεργούνται
εξώσεις σε ΑΜΕΑ, όπως έχουµε διαπιστώσει.

Η ρύθµιση εδώ του άρθρου 65 είναι µεν θετική αλλά ελλιπής,
αφού ουσιαστικά δεν γνωρίζουµε ποιοι και πώς θα ενταχθούν
στο προστατευτικό καθεστώς, επειδή τα κριτήρια θα καθορι-
στούν µελλοντικά µε κοινή υπουργική απόφαση. Πιστεύουµε
πάντως ότι θα πρέπει να διευρυνθεί ο χαρακτηρισµός του ευά-
λωτου για περισσότερους Έλληνες λόγω της φτώχειας, της
ακρίβειας και του τεράστιου δηµογραφικού µας προβλήµατος,
στο οποίο κανένας, δυστυχώς, δεν αναφέρεται όσο θα έπρεπε.

Κλείνοντας µε την τροπολογία της «ΛΑΡΚΟ», δεν θα αναφερ-
θούµε στο πραγµατικά επαίσχυντο περιεχόµενό της, αφού συ-
ζητήθηκε εκτενώς στην επιτροπή. Θα τονίσουµε, όµως, ξανά ότι
πρόκειται για µία ωµή παρέµβαση της Κυβέρνησης στη λειτουρ-
γία της δικαιοσύνης µε µία τροπολογία που θα ισχύει αναδροµικά
από τις 17 Ιουνίου, ενώ κατατέθηκε την ίδια ηµέρα, τη Δευτέρα
τη νύχτα, για να χρησιµοποιηθεί την εποµένη στο δικαστήριο
παρά το ότι θα ψηφιστεί προφανώς από την κυβερνητική πλει-
οψηφία σήµερα. Έτσι, ασφαλώς δεν υπάρχει ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη, αφού η Κυβέρνηση όταν δεν τη συµφέρει ο νόµος απλά
τον αλλάζει ψηφίζοντας έναν άλλον στη Βουλή. Πολύ απλά τα
πράγµατα. Εδώ πρόκειται για τον ορισµό της απολυταρχικής δια-
κυβέρνησης, του ολοκληρωτισµού, οπότε απλά ντρέπεται κανείς
βλέποντας να συµβαίνουν αυτά στη χώρα του.

Φυσικά, η συγκεκριµένη τροπολογία πρέπει να αποσυρθεί,
όπως επίσης η δεύτερη, όπου ασφαλώς δεν συµφωνούµε µε την
ακατανόητη παράταση του «πόθεν έσχες» -αν και την καταλαβαί-
νουµε, απλά δεν θέλουµε να την αναφέρουµε- ούτε µε τη ρύθ-
µιση που αφορά τις τράπεζες.

Σας ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά
κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

17260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση αυτού του νοµο-

σχεδίου έρχεται, όπως παρατήρησαν και οι υπόλοιποι συνάδελ-
φοι, λίγες µέρες µετά το αποτέλεσµα των ευρωεκλογών. Σε
αυτές εκφράστηκε µε καθαρότητα µία µεγάλη κοινωνική δυσα-
ρέσκεια, η οποία, όπως όλοι έχουµε καταλάβει -όσοι τουλάχιστον
βρεθήκαµε στον δρόµο και συνοµιλήσαµε µε τους συµπολίτες
µας- αφορά πρωτίστως το δυσβάστακτο κόστος ζωής, τα εξαι-
ρετικά αδύναµα εισοδήµατα να αντιµετωπίσουν τις πολύ υψηλές
τιµές, τη διάλυση της αγοραστικής δύναµης των µισθών, το γε-
γονός ότι µεγάλα τµήµατα της ελληνικής κοινωνίας λαϊκών και
µεσαίων στρωµάτων φτωχοποιούνται καθηµερινά. Διότι είναι
φτωχοποίηση ένα σπίτι µε δύο εργαζόµενους να µην µπορεί να
πληρώσει το ρεύµα, είναι φτωχοποίηση ένα σπίτι µε δύο εργα-
ζόµενους να µην µπορεί να καλύψει τα έξοδα του σουπερµάρκετ,
είναι φτωχοποίηση ένα σπίτι µε δύο εργαζόµενους να µην µπορεί
να πληρώσει το νοίκι. Αυτό συµβαίνει εδώ και δυόµισι χρόνια
στην ελληνική κοινωνία.

Και χθες επιβεβαίωσε ουσιαστικά και το ΙΝΕ της ΓΣΕΕ αυτή
την κατάσταση, την πρωτοφανή κατάσταση στην οποία έχουν
βρεθεί δηλαδή τα ελληνικά νοικοκυριά και οι εργαζόµενοι, όταν
απέδειξε, µαρτύρησε ότι οι Έλληνες εργαζόµενοι έχουν υποστεί
τη µεγαλύτερη µείωση πραγµατικού εισοδήµατος από όλους
τους υπόλοιπους στην Ευρώπη τα τελευταία πέντε χρόνια, από
το 2019 µέχρι σήµερα. Αυτή η αγανάκτηση, λοιπόν, αυτή η κοι-
νωνική δυσαρέσκεια εκφράστηκε στις εκλογές.

Το ερώτηµα είναι τι µήνυµα πήρε η Κυβέρνηση και νοµίζω ότι
δεν υπάρχει πιο ξεκάθαρη απάντηση ότι η Κυβέρνηση επιλέγει
να απαξιώσει το µήνυµα των πολιτών -προσέξτε, όχι ότι δεν το
ακούει- επιλέγει να το απαξιώσει µε την τροπολογία που κατέ-
θεσε για τη «ΛΑΡΚΟ». Τι κάνει στην πραγµατικότητα; Τι έκανε µε
αυτή την τροπολογία;

Προσέξτε, το πρωί της Τρίτης είχαν προσδιοριστεί να συζητη-
θούν στο Πρωτοδικείο Αθηνών τα ασφαλιστικά µέτρα που είχαν
καταθέσει οι εργαζόµενοι για να προστατεύσουν τις θέσεις ερ-
γασίας τους, το τελευταίο δηλαδή εργαλείο που έχουν, η προ-
σφυγή στη δικαιοσύνη. Το βράδυ της Δευτέρας η Κυβέρνηση
καταθέτει τροπολογία, µε την οποία λέει ότι κλείνει οριστικά η
«ΛΑΡΚΟ». Την επόµενη µέρα, το πρωί της Τρίτης, εκπρόσωπος
του δηµοσίου πηγαίνει στο δικαστήριο. Η υπόθεση δεν ήταν ανά-
µεσα στο ελληνικό δηµόσιο, η υπόθεση ήταν ανάµεσα στους ερ-
γαζόµενους και την εργοδότρια εταιρεία, τη «ΛΑΡΚΟ». Εµφα-
νίζεται το ελληνικό δηµόσιο στο δικαστήριο, εµφανίζει την τρο-
πολογία, η οποία δεν είχε καν ψηφιστεί και λέει να καταργηθεί η
δίκη, δεν έχει αντικείµενο. Δηλαδή, διεκδίκησε η Κυβέρνηση διά
αυτής της τροπολογίας να παρέµβει σε εν εξελίξει δίκη ανάµεσα
σε εργαζόµενους και εργοδότρια εταιρεία για να την καταστήσει
τη δίκη άνευ αντικειµένου, για να µην µπορούν οι εργαζόµενοι
ούτε δικαστικά να διεκδικήσουν την προστασία του δικαιώµατός
τους στην εργασία.

Πρόκειται για πρωτοφανή, για ανήκουστη παρέµβαση στη δι-
καιοσύνη, πρωτοφανή, ανήκουστη κατάχρηση εξουσίας, πρωτο-
φανή, ανήκουστη αντεργατική µεθόδευση!

Προφανώς, το δικαστήριο είπε ότι είναι αστείο αυτό, «µια τρο-
πολογία, η οποία δεν έχει καν ψηφιστεί τι µου τη φέρνετε εδώ;»
και παρέτεινε τα ασφαλιστικά µέτρα, αλλά η ουσία είναι η πολι-
τική σκοπιµότητα της παρέµβασης της Κυβέρνησης.

Μια κατάπτυστη τροπολογία, η οποία προβλέπει το οριστικό
κλείσιµο της εταιρείας, µιας επιχείρησης, η οποία θα έπρεπε κα-
νονικά να είναι πρωταγωνίστρια στο αναπτυξιακό µοντέλο της
χώρας, διότι είναι µία από τις ελάχιστες εταιρείες παγκοσµίως,
η οποία ειδικεύεται στην παραγωγή σιδηρονικελίου. Κλείνει ορι-
στικά και πετάγονται στον δρόµο επτακόσιοι ογδόντα ένας ερ-
γαζόµενοι µε τις οικογένειές τους.

Είπε η Κυβέρνηση, ψέλλισε µάλλον, ότι έχουν προβλεφθεί κά-
ποια µέτρα προστασίας των εργαζοµένων και ότι η κατάσταση
ήταν στο µη περαιτέρω. Να µε συγχωρείτε, ποιος την έφερε την
επιχείρηση σε αυτή την κατάσταση; Από το 2000 το πολιτικό προ-
σωπικό που σήµερα βρίσκεται στις υπουργικές θέσεις απαξιώνει
τη «ΛΑΡΚΟ» µεθοδευµένα και συγκεκριµένα, χρησιµοποιώντας
την ως λάφυρο για πελατειακές σχέσεις. Το ίδιο πολιτικό προ-

σωπικό ήταν τότε στην εξουσία και χρησιµοποιούσε τις διοική-
σεις της «ΛΑΡΚΟ», προκειµένου να αναπτύξει ένα δίκτυο διαφθο-
ράς και πελατειακών σχέσεων. Και έτσι βρέθηκε η «ΛΑΡΚΟ» µέσα
σε λίγα χρόνια µε τις διορισµένες από τη Νέα Δηµοκρατία διοι-
κήσεις να χάνει κέρδη 400 εκατοµµυρίων ευρώ και να αρχίσει να
καταγράφει ζηµίες 100 εκατοµµυρίων ευρώ η επιχείρηση. Ακρι-
βώς αυτή η κακοδιαχείριση ήταν που έφερε αυτή τη βιοµηχανία
στο ξεπούληµα και το 2014 είπε η Κοµισιόν ότι εδώ έχουµε πα-
ράνοµες κρατικές ενισχύσεις.

Το 2020 έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τη
θέτει σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης, διαβεβαιώνοντας
ωστόσο, θυµάµαι τον κ. Σταϊκούρα πάρα πολλές φορές να δια-
βεβαιώνει ότι η εταιρεία θα µείνει σε λειτουργία. Και ενώ έχει
κάνει αυτό το 2020, το 2022 έρχεται και καταγγέλλει τις συµβά-
σεις εργασίας των εργαζοµένων, τους απολύει δηλαδή ουσια-
στικά, αρχίζει να τους έχει σε δίµηνες συµβάσεις οµηρίας, για
να φτάσει το 2024 να τους απολύσει οριστικά και να κλείσει την
επιχείρηση, λέγοντας ότι πια ο ειδικός διαχειριστής -αυτό λέει η
τροπολογία- δεν θα κάνει απλά τα αναγκαία για να µείνει σε λει-
τουργία η επιχείρηση, θα κάνει τα αναγκαία και για το κλείσιµο
της επιχείρησης, αλλά και για να πουληθεί κλειστή. Αυτή την τρο-
πολογία την έφερε, προκειµένου να διακόψει το µόνο εργαλείο
που είχε τελικά αποµείνει στα χέρια των εργαζοµένων, που ήταν
η δικαστική διεκδίκηση της προστασίας των θέσεων εργασίας.

Να την πάρετε πίσω! Πρόκειται για κατάπτυστη τροπολογία
και επί της ουσίας της υπόθεσης και επί της διαδικασίας της δι-
καστικής κρίσης. Συµπυκνώνετε σε αυτή όλη την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας. Είναι σταθερά αντεργατική, σταθερά αντι-
κοινωνική, σταθερά αντιαναπτυξιακή για το παραγωγικό δυνα-
µικό της χώρας, σταθερά ενάντια στο κράτος δικαίου, µε ευθεία
προσβολή της διάκρισης των λειτουργιών, σταθερά αλαζονική
απέναντι στα πολλά χρόνια των πολιτικών και κοινωνικών καταγ-
γελιών που υπάρχουν για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, µας φέρατε χθες το βράδυ και
µια άλλη τροπολογία για τις τράπεζες. Τι λέει αυτή η τροπολογία;
Ακούστε τώρα εδώ. Λέει πως όταν υπάρχει δίωξη για απιστία
τραπεζικών στελεχών για δάνεια και αναδιαρθρώσεις δανείων,
ενώ έχει αναλάβει έργο ο εισαγγελέας ή η εισαγγελέας, θα πα-
ρεµβαίνει η Τράπεζα της Ελλάδας και θα καταθέτει έκθεση που
θα λέει η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδας αν υπάρχει παραβίαση ή
όχι. Βάζετε την Τράπεζα της Ελλάδος σε ρόλο εισαγγελέα. Είστε
σοβαροί; Οι διώξεις των τραπεζικών στελεχών για απιστία θα γί-
νονται µε έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος. Είστε σοβαροί; Δεν
φτάνει που το 2019 νοµοθετήσατε ότι για την απιστία των τρα-
πεζικών στελεχών η δίωξη θα γίνεται µόνο κατ’ έγκληση -δηλαδή,
µόνο αν η ίδια η τράπεζα θέλει να διώξει τα στελέχη της για τα
θαλασσοδάνεια και τα δάνεια µε αέρα που δίνει, θα προχωρά η
δίωξη- έρχεστε τώρα να πείτε ότι ακόµη και στην περίπτωση που
έχει αναλάβει ο εισαγγελέας θα µπαίνει πάλι η Τράπεζα της Ελ-
λάδος για να πει η ίδια και να κρίνει αν υπάρχει αδίκηµα. Διότι
αυτό κατ’ ουσίαν λέτε.

Είµαστε σοβαροί; Σε ποιο επίπεδο θα φτάσει η παρέµβαση στο
κράτος δικαίου; Σε ποιο επίπεδο θα φτάσει η παρέµβαση στη δι-
καιοσύνη; Σε ποιο επίπεδο θα φτάσει αυτή η ανήκουστη παρέµ-
βαση στη λειτουργία και στη διάκριση των λειτουργιών;
Πρόκειται για πρωτοφανή πράγµατα, για αντισυνταγµατικά
πράγµατα. 

Καλούµε και απαιτούµε την απόσυρση και αυτής της ανήκου-
στης πραγµατικά τροπολογίας. Έχει ξεπεράσει κάθε προηγού-
µενο αυτή η υπόθεση της διαρκούς κατάχρησης εξουσίας από
την πλευρά σας διά της νοµοθετικής οδού. 

Θεωρώ ότι αυτά ρίχνουν βαριά τη σκιά τους πάνω σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Θα µου επιτρέψετε να πω και κάποιες θέσεις σε
σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο που έχει παντελώς ετερόκλητα µε-
ταξύ τους τµήµατα. Έχετε ένα µέρος που αφορά την εναρµόνιση
της εθνικής νοµοθεσίας µε την οδηγία του 2021 για την ασφά-
λιση οχηµάτων. Σε γενικές γραµµές είναι διατάξεις οι οποίες δι-
ευρύνουν την ασφαλιστική κάλυψη και τις αποζηµιώσεις του
επικουρικού κεφαλαίου. Μάλιστα. Καλώς κάνετε και διευρύνετε
την ασφαλιστική κάλυψη. Καλό είναι αυτό, προκειµένου να υπάρ-
χει µεγαλύτερη προστασία. 
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Ρωτήσαµε κάτι απλό όλες τις µέρες στις Επιτροπές. Διευρύ-
νεται η ασφαλιστική κάλυψη, διευρύνεται η υποχρέωση παροχής
αποζηµίωσης για άλλες και για άλλες περιπτώσεις. Μάλιστα.
Ποιος το πληρώνει και πόσο θα είναι αυτό; Ρωτήσαµε κάτι συγ-
κεκριµένο. Θα υπάρξει επιβάρυνση, αφού θα πληρώνονται πε-
ρισσότερες αποζηµιώσεις. Θα υπάρξει επιβάρυνση. Πόση
περίπου θα είναι αυτή η επιβάρυνση; Τάξη µεγέθους δεν µπο-
ρούµε να έχουµε για τους ασφαλισµένους, για τους οδηγούς,
για τους πολίτες; Πώς θα διασφαλίσετε ότι αυτή δεν θα περάσει,
δεν θα µετακυλιστεί από τις ασφαλιστικές εταιρείες οι οποίες
έχουν σηµειώσει και δυσθεώρητα κέρδη όλη αυτήν την περίοδο;
Διότι είναι µονοπωλιακή η αγορά εκεί, ολιγοπωλιακή, σχεδόν µο-
νοπωλιακή. Πώς δεν θα περάσει αυτό το κόστος στους ασφαλι-
σµένους οδηγούς; Πώς θα το διασφαλίσετε; Δεν πήραµε καµµία
απάντηση.

Υπάρχει ένα τέταρτο τµήµα που µιλάει για την εφαρµογή του
Κανονισµού 2022 για τη ρύθµιση της αγοράς των χρηµατοπιστω-
τικών µέσων, δηλαδή µετοχών οµολόγων, κ.λπ., που διακινούνται
µε τη χρήση τεχνολογίας blockchain, µιας ψηφιακής αγοράς δη-
λαδή, όχι των κλασικών κεντρικών τραπεζών, αλλά ένα παράλ-
ληλο σύστηµα που συνδυάζει κρυπτογραφία και βάσεις
δεδοµένων για να γίνονται χρηµατοοικονοµικές συναλλαγές. Μά-
λιστα. Κάνατε διατάξεις για να ενσωµατώσετε τον Κανονισµό.
Μας είπε ο κ. Χατζηδάκης «Δεν έχω περιθώριο ευελιξίας εδώ,
Κανονισµός είναι». Ωραία. Ορίζετε ως υπεύθυνο εφαρµογής και
εποπτείας όλου του πλαισίου την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Και
ήρθε η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς στην ακρόαση φορέων και κα-
ταλάβαµε όλοι ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς έχει τροµακτικές
διαφωνίες µε την Τράπεζα της Ελλάδος σε σχέση µε την αρµο-
διότητα που η ίδια αναλαµβάνει και τι αρµοδιότητα θα έπρεπε να
έχει αναλάβει η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Μα, εσείς είχατε αυτή τη δουλειά να κάνετε. Αυτή είναι η δου-
λειά σας όταν ενσωµατώνετε έναν κανονισµό, να διασφαλίζετε
ότι θα εφαρµοστεί µε ένα πλαίσιο που να µπορεί να υπηρετήσει
την ελληνική έννοµη τάξη. Κι εµείς ακούµε τον µόνο αρµόδιο που
είναι αυτός που υποτίθεται θα εποπτεύσει αυτό το σύνθετο νο-
µικό, οικονοµικό, τεχνικό πλαίσιο, να λέει «Εγώ είχα πολύ µεγά-
λες διαφωνίες γι’ αυτήν την αρµοδιότητα». 

Πέµπτο θέµα είναι η αξιοποίηση ακινήτων δηµοσίου, δηλαδή
καταπατηµένα, διακατεχόµενα ακίνητα του δηµοσίου. Εδώ υπάρ-
χει ένα κοινωνικό πρόβληµα. Δηλαδή, υπάρχουν εκατοντάδες
συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν σπίτια εδώ και καιρό τα οποία
µπορεί να τα έχουν πάρει και µε στεγαστικά δάνεια και οι οποίοι
βρίσκονται εγκλωβισµένοι σε δικαστικές διαµάχες µε το δηµόσιο,
το οποίο διεκδικεί την περιουσία αυτή. Είναι οικισµοί ολόκληροι
στην Καρδίτσα, στη Λαυρεωτική, στην Έδεσσα, σειρά περιπτώ-
σεων. Αυτό είναι το ένα θέµα, το κοινωνικό πρόβληµα. Από την
άλλη πλευρά είναι το δηµόσιο συµφέρον, πώς δηλαδή το δηµό-
σιο θα προστατεύσει την περιουσία του από καταπατητές.

Λύνετε κάποιο από τα δύο προβλήµατα µε αυτό το νοµοσχέ-
διο; Τίποτα από τα δύο δεν λύνετε. Εξακολουθούν οι µικροϊδιο-
κτήτες να βρίσκονται µπλεγµένοι σε αυτή τη διελκυστίνδα των
δικαστικών αγωγών από το δηµόσιο. Δεν τους διευκολύνετε κατ’
ουδένα τρόπο. Δηλαδή, άνθρωποι οι οποίοι έχουν τίτλους ιδιο-
κτησίας θα εξακολουθούν να βρίσκονται σε αυτή τη διαρκή δια-
δικασία να αποδείξουν ότι είναι κύριοι των σπιτιών τους. Και,
τελικά, τους καλείτε να εξαγοράσουν, δηλαδή να πληρώσουν εκ
νέου για τα ακίνητά τους και µε κάτι εξαιρετικά σύνθετες διαδι-
κασίες, όπου λέει ότι µέσα σε ενενήντα µέρες αν του λείπει κά-
ποιο δικαιολογητικό, θα στείλει ένα µέιλ η διοίκηση και αν δεν
απαντήσει, θεωρείται ότι δεν υπάρχει αίτηση εξαγοράς. Δηλαδή,
ο άνθρωπος θα χάνει το περιουσιακό του στοιχείο. Αυτά δεν λύ-
νονται καθόλου. Εξακολουθούν οι άνθρωποι να βρίσκονται
µπλεγµένοι, εγκλωβισµένοι σε αυτό το πλαίσιο. 

Από την άλλη διευκολύνετε πρόσφατους µεγαλοκαταπατητές
να εξαγοράσουν µε προνοµιακούς όρους περιουσία, γιατί αφαι-
ρείτε προϋποθέσεις, όπως το να υπάρχει κτίσµα, να είναι κτι-
σµένο µέχρι κάποιο χρονικό σηµείο στο ακίνητο. Δεν βάζετε
κανένα όριο εµβαδού, άρα µπορεί να υπάρξουν εδώ και τεράστια
κοµµάτια περιουσιών. Δεν εξαιρείτε περιοχές «NATURA», περιο-
χές σε αρχαιολογικούς χώρους. Τίποτα από όλα αυτά. Λέτε:

«Αρκεί να έχουν τα πέντε τελευταία χρόνια υποβάλει Ε9 και µπο-
ρούν µε προνοµιακούς όρους να εξαγοράσουν». 

Μα, αυτό εδώ είναι µια παρέµβαση η οποία διευκολύνει µεγα-
λοκαταπατητές και εξακολουθεί να κρατάει το πρόβληµα σφιχτό
για τους µικροϊδιοκτήτες που δεν µπορούν να προστατέψουν τις
ιδιοκτησίες των σπιτιών τους. 

Έρχοµαι και σε ένα ακόµη θέµα στο άρθρο 65 που αφορά την
ένταξη των αναπήρων στο καθεστώς του ευάλωτου οφειλέτη.
Αφού γίναµε µάρτυρες απίστευτων εικόνων κατ’ εφαρµογή του
δικού σας Πτωχευτικού Κώδικα µε άτοµα µε αναπηρία να πετά-
γονται έξω από τα σπίτια τους την ώρα που πλειστηριάζονται τα
σπίτια τους µε την παρέµβαση της Αστυνοµίας, κατόπιν εορτής
έρχεστε να προβλέψετε ότι τα άτοµα µε αναπηρία θα περιλαµ-
βάνονται στον ορισµό του ευάλωτου οφειλέτη. 

Ούτως ή άλλως, το θέµα του ορισµού της ευαλωτότητας είναι
τεράστιο και το ξέρετε πολύ καλά. Η περίµετρος αυτών που χα-
ρακτηρίζονται ως ευάλωτοι στον Πτωχευτικό σας Κώδικα είναι
πάρα πολύ µικρή. Δεν προστατεύονται πραγµατικά οι άνθρωποι
και το είδατε γιατί όταν κάνατε ένα πλαίσιο αναστολής πλειστη-
ριασµών για τους ευάλωτους, ελάχιστοι εντάχθηκαν εκεί. Είναι
πολύ χαµηλά τα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια που βά-
ζετε και, µάλιστα, είναι κατόπιν εφαρµογής τεκµηρίων της φορο-
λογικής αρχής, άρα πέφτουµε ακόµη πιο κάτω. 

Όµως, ούτως ή άλλως, το ήδη προβληµατικό πλαίσιο το βλέ-
πουµε καθηµερινά µε τα «funds» να κάνουν χιλιάδες πλειστηρια-
σµούς. Το 2023 είχαµε ρεκόρ πλειστηριασµών στη χώρα των
τελευταίων είκοσι ετών. Έρχεστε να προβλέψετε την ένταξη των
ατόµων µε αναπηρία στο καθεστώς ευάλωτου οφειλέτη, χωρίς
όµως να ορίζετε ούτε το ποσοστό της αναπηρίας ούτε τα περι-
ουσιακά κριτήρια που λέτε ότι θα υπάρχουν για να ενταχθούν
ούτε τα εισοδηµατικά κριτήρια. Δηλαδή, δεν δίνετε κανένα στοι-
χείο για να µπορέσουµε πολιτικά να εκτιµήσουµε αν προστα-
τεύονται οι άνθρωποι ή δεν προστατεύονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς εδώ λέµε κάτι συγκεκριµένο και το είπα και στις επιτρο-
πές. Δεν µπορούν να υπάρχουν περιουσιακά και εισοδηµατικά
κριτήρια όταν µιλάµε για προστασία ανάπηρων ατόµων. Δεν µπο-
ρούν να συνδέονται αυτά ούτε φυσικά να εξισώνονται εισοδηµα-
τικά και περιουσιακά κριτήρια ατόµων µε αναπηρία µε άτοµα µε
µη αναπηρία, γιατί υπάρχουν πολύ µεγάλες και οξείες ειδικές
ανάγκες σε αυτές τις περιπτώσεις. 

Εποµένως, ορίστε το ποσοστό της αναπηρίας εντός του νόµου
για να το βλέπουµε -εµείς λέµε 50%- και αφαιρέστε την πρό-
βλεψη ότι θα τηρούνται περιουσιακά και εισοδηµατικά κριτήρια,
για να προστατευτούν. 

Κλείνω µε το εξής. Υπάρχει µια άκρως τηλεγραφική ανακοί-
νωση στο νοµοσχέδιο. Παρατείνεται -λέει- η παραχώρηση του λι-
µανιού της Κέρκυρας για εξήντα επτά έτη. Όταν ρωτήσαµε τον
κ. Χατζηδάκη ότι «γιατί»; «τι είναι αυτό;», είπε ότι «δεν έχει να
ανησυχείτε για κάτι, το δηµόσιο παραχωρεί στο δηµόσιο». Είναι
έτσι; Δεν είναι έτσι. Είναι ψευδές αυτό που είπε ο κύριος Υπουρ-
γός. 

Παρατείνεται η παραχώρηση προς τον Οργανισµό Λιµένος
Κέρκυρας για να υποπαραχωρήσει εν συνεχεία ο Οργανισµός Λι-
µένος Κέρκυρας σε ιδιώτη τµήµα του λιµανιού που είναι για τις
κρουαζιέρες, για τα κρουαζιερόπλοια. Αυτή είναι η ουσία της
απάντησης. Άρα έχουµε ιδιωτικοποίηση του «φιλέτου» του λιµα-
νιού που αφορά τις κρουαζιέρες. 

Εποµένως εδώ τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίως και
µε τις τροπολογίες που φέρατε, ως πρώτη ενέργεια της Κυβέρ-
νησης µετά τις ευρωεκλογές; Δείχνετε ότι, όχι απλώς δεν λάβατε
κάποιο µήνυµα, αλλά απαξιώνετε προκλητικά και την έκφραση
και το µήνυµα των πολιτών, µε την κατάπτυστη τροπολογία για
τη «ΛΑΡΚΟ», µε την ανήκουστη τροπολογία για τις τράπεζες και
µε τα όσα ακούσαµε από τον κ. Χατζηδάκη µε «τυµπανοκρου-
σίες» να προαναγγέλλει για την εκποίηση των αστικών συγκοι-
νωνιών και των ΕΛΤΑ. Και είπε µάλιστα εκεί µε χαρά ότι στις
αστικές συγκοινωνίες και τα ΕΛΤΑ θα ακολουθηθεί το µοντέλο
ΔΕΗ. 

Το µοντέλο ΔΕΗ για τους πολίτες αυτού του τόπου σηµαίνει
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συγκεκριµένα πράγµατα. Σηµαίνει ιδιωτικοποίηση, σηµαίνει αύ-
ξηση της τιµής των υπηρεσιών. Το είδαν το κόστος του ρεύµα-
τος. Σηµαίνει διάλυση των δικαιωµάτων και µείωση µισθών για
τους εργαζόµενους. Σηµαίνει υψηλότατα µπόνους για τα golden
boys. Σηµαίνει ΣΤΑΣΥδες. Σηµαίνει φτωχούς εργαζόµενους και
πολίτες. 

Τουλάχιστον, κρατήστε τα προσχήµατα και αφήστε τους πο-
λίτες να µπορούν να διεκδικούν τα δικαιώµατά τους στην εργα-
σία, έστω και µέσω των δικαστηρίων. Κάντε τουλάχιστον αυτό
και αποσύρετε τις κατάπτυστες τροπολογίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αχτσιόγλου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη κ. Ανδρέας Βο-
ρύλλας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση για µία ακόµη φορά
καταθέτει την τροπολογία της τελευταίας στιγµής µε τίτλο «Ρυθ-
µίσεις θεµάτων «ΛΑΡΚΟ»». Με την εν λόγω τροπολογία προβλέ-
πεται ότι ο ειδικός διαχειριστής της «ΛΑΡΚΟ» θα µπορεί να
µεταβιβάσει το ενεργητικό της µεταλλουργίας, συµπεριλαµβα-
νοµένης της επιχείρησης στο σύνολό της, σε κατάσταση παύσης
λειτουργίας. 

Ο προηγούµενος νόµος µε τον οποίο η βιοµηχανία τέθηκε σε
καθεστώς ειδικής διαχείρισης στις αρχές του 2020, µε απόφαση
του νυν Υπουργού Οικονοµικών Κωστή Χατζηδάκη, προέβλεπε
ότι η «ΛΑΡΚΟ» θα έπρεπε να µεταβιβαστεί στον επενδυτή εν λει-
τουργία. 

Βλέπουµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να αναιρεί
δικά της νοµοθετήµατα, µε µοναδικό στόχο να εξυπηρετήσει ορι-
σµένα επιχειρηµατικά συµφέροντα, σε βάρος των εργαζοµένων
της πολύπαθης εταιρείας. 

Δεδοµένου ότι η κοινοπραξία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» - «AD Holdings»
κάνει το νέο αφεντικό στο εργοστάσιο και τα µεταλλεία της
«ΛΑΡΚΟ», τίθενται σοβαρά ζητήµατα για τις θέσεις εργασίας του
προσωπικού της εταιρείας, που προφανώς βρίσκονται σε κίν-
δυνο, δεδοµένου ότι είναι διαφορετικό γεγονός η µεταβίβαση
της εταιρείας να γίνει σε κατάσταση εν λειτουργία απ’ ό,τι σε κα-
τάσταση παύσης λειτουργίας. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει την τροπολογία και να
έρθει σε συνεννόηση µε την κοινοπραξία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» - «AD
Holdings», µε στόχο να διασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας στον
µεγαλύτερο δυνατό βαθµό. 

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας του 2021/2118 για την ασφά-
λιση αστικής ευθύνης που προκύπτει από την κυκλοφορία αυτο-
κινήτων οχηµάτων επιδιώκεται η δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου
ρυθµιστικού πλαισίου για την ασφάλιση των αυτοκινήτων και ιδι-
αίτερα την αστική ευθύνη που προκύπτει από τη χρήση τους. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία που αποτυπώνεται στις διατάξεις
του Κεφαλαίου Β’ του σχεδίου νόµου είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση αναφορικά µε την ηλεκτρονική διασταύρωση και έλεγχο
της τήρησης υφιστάµενων υποχρεώσεων των ιδιοκτητών οχηµά-
των, όπως η ύπαρξη γενικής ενεργής ασφαλιστικής κάλυψης του
οχήµατος, δελτίο τεχνικού ελέγχου για την καταλληλότητα του
οχήµατος εν ισχύ και την πληρωµή των τελών κυκλοφορίας του. 

Η θλιβερή κατάσταση που απεικονίζουν οι αριθµοί των τρο-
χαίων ατυχηµάτων στη χώρα οφείλεται σε έναν βαθµό στην
αποχή από τον τεχνικό έλεγχο στο ποσοστό τουλάχιστον που
αφορά τα παράγοντα αυτοκίνητα. 

Επιπλέον, αποκαθίσταται και η αίσθηση της ισονοµίας έναντι
των υποχρεώσεων που έχουµε όλοι οι πολίτες ιδιοκτήτες οχήµα-
τος, εφόσον πλέον η τήρησή τους ελέγχεται περιοδικά και αυτό-
µατα, ενώ οι παραβάτες εντοπίζονται και τιµωρούνται. 

Συνολικά πρόκειται για ρύθµιση που, εφόσον εφαρµοστεί
όπως προδιαγράφεται, θα συµβάλει δραστικά στη βελτίωση της
οδικής ασφάλειας, αλλά και την προστασία του περιβάλλοντος
από τους εκπεµπόµενους από τα οχήµατα ρύπους. 

Ωστόσο, η ενσωµάτωση της οδηγίας του 2021/2118 στην
εθνική µας νοµοθεσία θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της και τις ιδι-
αιτερότητες που επικρατούν στη χώρα µας. Σε περίπου 2,9 εκα-

τοµµύρια υπολογίζονται τα οχήµατα που κυκλοφορούν στους ελ-
ληνικούς δρόµους χωρίς να έχουν περάσει από έλεγχο ΚΤΕΟ,
είτε λόγω αµέλειας των ιδιοκτητών τους είτε εξαιτίας οικονοµι-
κών προβληµάτων τους. 

Αν σκεφτούµε ότι τα οχήµατα που κυκλοφορούν στους δρό-
µους ανέρχονται σε 5,3 εκατοµµύρια, είναι φανερό ότι κατά την
πρώτη εφαρµογή του νόµου θα είναι αδύνατο να ελεγχθεί στο
ΚΤΕΟ τόσο µεγάλος αριθµός οχηµάτων σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα, όταν σήµερα το 54% των οχηµάτων δεν έχει περάσει από
τεχνικό έλεγχο. 

Για τον παραπάνω λόγο προτείνουµε κατά την πρώτη εφαρ-
µογή του παρόντος σχεδίου νόµου οι ηλεκτρονικοί διασταυρω-
τικοί έλεγχοι να εκκινήσουν σταδιακά για ένα διάστηµα
µεσολαβούντος ενός µηνός τουλάχιστον, µε βάση τον λήγοντα
αριθµό του ΑΦΜ των ιδιοκτητών ανασφάλιστων οχηµάτων. 

Μια άλλη ιδιαιτερότητα της χώρας µας είναι το ποσοστό των
απορρίψεων στα ΚΤΕΟ, το οποίο κινείται µόλις στο 4,5%, όταν ο
ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι περίπου 15% και στη Γερµανία, η
οποία διαθέτει έναν πολύ νεότερο στόλο οχηµάτων, φτάνει έως
και το 35%. Το χαµηλό ποσοστό απορρίψεων στα ΚΤΕΟ είναι φα-
νερό ότι επιβάλλει την αξιολόγηση και εποπτεία τους από το αρ-
µόδιο Υπουργείο Μεταφορών. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας δεν θα πρέπει να οδηγήσει απλά
και µόνο στην αύξηση των κερδών των ιδιωτικών ΚΤΕΟ και των
εσόδων του κράτους από φόρους και πρόστιµα, αλλά να ανα-
βαθµίσει ουσιαστικά και την οδική ασφάλεια. 

Σχετικά µε τα ανασφάλιστα οχήµατα, πρόκειται για ένα δια-
χρονικό πρόβληµα. Σήµερα υπολογίζονται σε πεντακόσιες µε
εξακόσιες χιλιάδες. Έτσι, το Υπουργείο Οικονοµικών, ύστερα
από εκατοντάδες ή και χιλιάδες ατυχήµατα µε ανασφάλιστα οχή-
µατα, ύστερα από την καταγραφή της ανάγκης οι νοµοταγείς να
πληρώνουν κάτι παραπάνω για να καλύπτονται και από εµπλοκή
σε τροχαίο µε ανασφάλιστο όχηµα, δροµολογεί νέα νοµοθετική
ρύθµιση για να ξεκινήσει να γίνεται το αυτονόητο. 

Το κόµµα µας υποστηρίζει πως είναι ένα µέτρο προς τη σωστή
κατεύθυνση, όµως οι έλεγχοι θα πρέπει να είναι συνεχείς και
αδιάκοποι, ώστε οι παραβάτες να µην έχουν περιθώρια ελιγµών
και φυσικά ο νόµος να εφαρµόζεται ως έχει. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται διατάξεις για την υπο-
τιθέµενη αξιοποίηση ακινήτων του δηµοσίου µέσω της τροποποί-
ησης του ν.5024 του 2023 που είχε ψηφίσει έναν χρόνο πριν η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Πίσω από τον τίτλο «Αξιοποί-
ηση» κρύβεται η µεταβίβαση καταπατηµένων εκτάσεων και πρέ-
πει να διευκρινιστεί ποιες καταπατήσεις αφορά. Προφανώς δεν
αφορά τις δασικές εκτάσεις, γιατί αυτές έχουν ήδη ρυθµιστεί µε
τον ν.5024 του 2023. 

Είναι βέβαιο ότι αφορά και τις καταπατήσεις που έχουν γίνει
σε αιγιαλούς. Εκατοντάδες ξενοδοχειακές µονάδες που έχουν
καταλάβει δηµόσια κτήµατα, όπως στην παραλία του Πύργου και
στο Φαληράκι της Ρόδου, υπάγονται στις υπό ψήφιση διατάξεις. 

Η απόρριψη της αίτησης σύµφωνα µε το άρθρο 54 µπορεί να
γίνει για λόγους εθνικής άµυνας, δηµόσιας ασφάλειας, δηµόσιας
υγείας, χωροταξικού ή πολεοδοµικού σχεδιασµού ή άλλης αιτιο-
λογηµένης κρατικής ανάγκης. Ωστόσο, είναι προφανές ότι η συγ-
κεκριµένη διατύπωση είναι πολύ γενική και αφήνει ανοιχτό το
θέµα να το κρίνει η επιτροπή εξαγοράς. 

Με το άρθρο 55 ρυθµίζεται ότι το τίµηµα εξαγοράς θα είναι
ίσο µε την αντικειµενική αξία της έκτασης. Για τα εντός σχεδίου
φαίνεται λογικό. Ωστόσο, όλοι γνωρίζουµε ότι στα εκτός σχεδίου
οι αντικειµενικές αξίες είναι πολύ µικρές. Υπάρχει, για παρά-
δειγµα, ο κίνδυνος να µεταβιβαστούν παραλίες στη Μύκονο µε
αντικειµενικές αξίες που αφορούν αγροτεµάχια εκτός σχεδίου. 

Κατά την άποψή µας, τα άρθρα 54 και 55 πρέπει να αλλάξουν.
Στο άρθρο 54 κατά ελάχιστον να προβλεφθεί η δηµοσιοποίηση
του αιτήµατος εξαγοράς, προκειµένου όποιος ενδιαφερόµενος
να µπορεί να εκφράσει αντιρρήσεις οι οποίες να αξιολογούνται
από την επιτροπή εξαγοράς. Στο άρθρο 55 για τα νησιά, την Ατ-
τική και τη Χαλκιδική το τίµηµα εξαγοράς να προκύπτει από πι-
στοποιηµένο εκτιµητή και όχι από την αντικειµενική αξία. 

Το κόµµα µας ασφαλώς και είναι υπέρ της τακτοποίησης ενός
χρόνιου προβλήµατος, καθώς νοικοκυριά και επιχειρήσεις για δε-
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καετίες ολόκληρες βρίσκονται σε καθεστώς οµηρίας, µε τις πε-
ριουσίες τους να είναι υπό αµφισβήτηση. Όµως, θεωρούµε πως
η εξαγορά των καταπατηµένων εκτάσεων γίνεται µε πρόχειρο
τρόπο. Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα µε αρκετές αδυναµίες και
ενώ µπορεί να ωφελήσει χιλιάδες µικροϊδιοκτήτες, πολύ πιθανόν
να νοµιµοποιήσει καταπατήσεις µεγάλων εκτάσεων «φιλέτων» σε
όλη τη χώρα. 

Με το άρθρο 61 προβλέπεται η παράταση συµβάσεων ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπικού της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, µια τακτική που η Κυβέρνηση έχει χρη-
σιµοποιήσει και σε άλλους τοµείς, όπως στην υγεία. 

Το 2021 προσελήφθησαν µέσω ΑΣΕΠ διακόσιοι περίπου πτυ-
χιούχοι υψηλών προσόντων στους κλάδους Πληροφορικής, Οι-
κονοµικού και Μηχανικών στη Γενική Διεύθυνση Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης και στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρε-
σιών της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, µε σκοπό την
υλοποίηση και παρακολούθηση των µεταρρυθµιστικών προγραµ-
µάτων και έργων δηµοσίων επενδύσεων που χρηµατοδοτούνται
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Ωστόσο, η παράταση των συµβάσεων εργασίας, δεν µπορεί
να είναι η λύση κάλυψης των αναγκών του δηµοσίου και µάλιστα
για κρίσιµες θέσεις µε προσωπικό υψηλών προσόντων. Το κόµµα
µας προτείνει ως µόνιµη και δίκαιη λύση, την προκήρυξη διαγω-
νισµού ΑΣΕΠ, ειδικά για τις παραπάνω θέσεις, µε ισχυρή µοριο-
δότηση της προϋπηρεσίας του προσωπικού, µε συµβάσεις
εργασίας ορισµένου χρόνου, ώστε να καλύψουµε σε µόνιµη
βάση τα κενά της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. 

Ένας ακόµα λόγος που το κόµµα δεν υποστηρίζει τις παρατά-
σεις συµβάσεων ορισµένου χρόνου, είναι ότι ενδεχοµένως υπάρ-
χουν και νοµικά κωλύµατα. Συγκεκριµένα, στο προεδρικό
διάταγµα υπ’ αριθµόν 164/2004 που έχουµε ήδη καταθέσει στα
πρακτικά της επιτροπής, σχετικά µε τις συµβάσεις ορισµένου
χρόνου στον δηµόσιο τοµέα στα άρθρα 5 και 6, τίθενται απαγο-
ρεύσεις επί των διαδοχικών συµβάσεων ορισµένου χρόνου στο
δηµόσιο τοµέα, ενώ δεν επιτρέπεται ο συνολικός χρόνος τους
να ξεπεράσει τους είκοσι τέσσερις µήνες. 

Σχετικά µε τη λήψη µέτρων προς εφαρµογή του Κανονισµού
του 2022/858 που αφορά τις αγορές που βασίζονται στην τεχνο-
λογία κατανεµηµένου καθολικού, το κόµµα µας θεωρεί πολύ ση-
µαντικό, οι εποπτικές αρχές να µπορούν να παρακολουθήσουν
τη συγκεκριµένη τεχνολογία, ορίζοντας εποπτικές αρχές και δι-
ευρύνοντας τον ορισµό του χρηµατοπιστωτικού µέσου. 

Η τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού blockchain, έγινε γνω-
στή ως η τεχνολογία στην οποία βασίστηκε το κρυπτονόµισµα
Bitcoin και στη συνέχεια και άλλα κρυπτονοµίσµατα, µε παρό-
µοιες τεχνολογίες. Η τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού θα
χρησιµοποιηθεί και στην αγορά οµολόγων, όπως µας ενηµέρωσε
η κ. Αναστασία Στάµου, Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς. 

Το κόµµα συµφωνεί µε τον ορισµό ως αρµόδιας αρχής για την
εφαρµογή του Κανονισµού 2022/858 την Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς και επειδή η τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού θα χρησι-
µοποιηθεί και στην αγορά οµολόγων, όπως αναφέραµε, είναι
υποχρέωση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
να εξετάσει την τεχνολογία στην οποία βασίστηκε το κρυπτονόµι-
σµα Bitcoin και στη συνέχεια και άλλα κρυπτονοµίσµατα, διότι
µέχρι και σήµερα τα κρυπτονοµίσµατα είναι σαν να µην υφίστανται
για τη φορολογική διοίκηση, καθώς δεν υπάρχει νοµοθεσία για
την εφαρµογή κερδών από συναλλαγές κρυπτονοµισµάτων. 

Δεν υπάρχει απόδοση κωδικού δραστηριότητας ΚΑΔ σε όσους
πουλούν κρυπτονοµίσµατα. Με βάση τα σηµερινά δεδοµένα, δεν
υπάρχει επισήµως δυνατότητα πώλησης κρυπτονοµισµάτων
στην Ελλάδα, καθώς δεν υπάρχει σχετικός ΚΑΔ. Δεν υπάρχει
υποχρέωση δήλωσης των κρυπτονοµισµάτων στη φορολογική
δήλωση ή διαφορετικά των κερδών που αποκοµίζουν από την
πώλησή τους. 

Σχετικά µε την αύξηση της διάρκειας της Σύµβασης Παραχώ-
ρησης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του «Οργανισµού Λι-
µένος Κέρκυρας Α.Ε.», το κόµµα µας δεν είναι αντίθετο µε την
αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, θεωρεί ωστόσο πως το Τα-
µείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου ως δηµι-

ούργηµα που µας επιβλήθηκε από τους δανειστές στα χρόνια
των µνηµονίων, δεν επιτελεί τον σκοπό του µε άριστο τρόπο. Δη-
λαδή, να καταφέρνει το καλύτερο αποτέλεσµα προς όφελος της
χώρας µας. Αντιθέτως, πολλές φορές η περιουσία του ελληνικού
λαού ξεπουλιέται µε ελάχιστο τίµηµα. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα η αποεπένδυση από τις συστηµικές τράπεζες. Με τη διά-
ταξη προστίθενται τα άτοµα µε αναπηρία στην έννοια του
ευάλωτου οφειλέτη. 

Το άρθρο 225 του ν.4738/ 2020, είναι µια διάταξη που µας βρί-
σκει απολύτως σύµφωνους σαν κόµµα. 

Τέλος, θα θέλαµε ως κόµµα να τοποθετηθούµε µετά τη δή-
λωση του Πρωθυπουργού του κ. Μητσοτάκη στη συνέντευξή του
στο «BLOOMBERG», όπου ανακοινώθηκε ότι η Ελλάδα σχεδιάζει
να προχωρήσει στην πρόωρη αποπληρωµή δανείων, συνολικού
ύψους 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα
τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ, θα δοθούν από το σκληρό µαξιλάρι
της χώρας και τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα ταµειακά δια-
θέσιµα. 

Η µείωση του χρέους δεν µπορεί να είναι αυτοσκοπός µιας κυ-
βέρνησης, όταν η ακρίβεια ροκανίζει τα εισοδήµατα των πολιτών
και όταν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας χρειάζεται πλήρη αναµόρ-
φωση. Το κόµµα µας προτείνει κάτι απολύτως λογικό. Τα 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από τα ταµειακά διαθέσιµα να διατεθούν σε
πολιτικές που θα ανακουφίσουν τους πολίτες από την ακρίβεια,
όπως τη µείωση του συντελεστή ΦΠΑ. Επίσης, το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας χρειάζεται σοβαρή ενίσχυση σε εξοπλισµό και προ-
σωπικό, γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό, µε αποδοχές που
θα προσεγγίζουν το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αντι-
στοίχως, τα 5 δισεκατοµµύρια που θα δοθούν από το σκληρό µα-
ξιλάρι της χώρας και δεδοµένου ότι είναι κονδύλια που δεν
µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε µε άλλο τρόπο, µπορούν να
χρησιµοποιηθούν στην αποπληρωµή του χρέους. 

Θυµίζουµε ότι σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ ο πληθυσµός που βρί-
σκεται σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικό αποκλεισµό, µε βάση τα
στοιχεία του 2023, ανέρχεται στο 26,1 του πληθυσµού της χώρας
µας. Δηλαδή, δυο εκατοµµύρια εξακόσιες πενήντα οκτώ χιλιάδες
τετρακόσια άτοµα. Είµαστε δίπλα σε αυτούς τους πολίτες που
αντιµετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες, περιµένουµε να πράξει το
ίδιο και η Κυβέρνηση και τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, να πάνε
στην καταπολέµηση της ακρίβειας, της φτώχειας και στη δρα-
στική ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Το κόµµα µας για τους λόγους που αναπτύξαµε παραπάνω,
θα καταψηφίσει επί του συνόλου το παρόν νοµοσχέδιο, ωστόσο,
θα υπερψηφίσει τις ενότητες που αναφέρονται στην ενσωµά-
τωση της οδηγίας του 2021 2118 για την ασφάλιση αστικής ευ-
θύνης που προκύπτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων
οχηµάτων και τη λήψη µέτρων προς την εφαρµογή του Κανονι-
σµού του 2022 858 που αφορά τις αγορές που βασίζονται στην
τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού, καθώς και το άρθρο και
προσθέτει τα άτοµα µε αναπηρία στην έννοια του ευάλωτου
οφειλέτη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βορύλλα. Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από
τους Σπαρτιάτες τον κ. Ιωάννη Κόντη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω και

εγώ την οµιλία από το θέµα της τροπολογίας για τη «ΛΑΡΚΟ» η
οποία ήρθε προχθές το βράδυ -ξηµερώµατα- και δεν έχει να
κάνει µε µία αντίδραση στιγµιαία, για να πούµε κάτι ή για να λαϊ-
κίσουµε. Αν ανατρέξετε στα Πρακτικά όλων των συνεδριάσεων,
στις περισσότερες συνεδριάσεις αναφερόµαστε στο θέµα της
«ΛΑΡΚΟ», ακόµα και αν δεν είναι αυτό το αντικείµενο της συζή-
τησης, πόσο µάλλον τώρα που είναι αυτή η τροπολογία. Η
«ΛΑΡΚΟ» έχουµε πει ότι είναι µια επιχείρηση η οποία είναι εν δυ-
νάµει θησαυρός του ελληνικού δηµοσίου ή της ελληνικής επι-
κράτειας γενικά, ακόµη και αν υπάρξει µετοχικό σχήµα δηµοσίου
και ιδιωτών, µε πλειοψηφία για εµάς, του δηµοσίου.
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Έχει εν δυνάµει εξορύξιµα 230 εκατοµµύρια τόνους νικελίου,
τα οποία παράγουν σιδηρονικέλιο, θειικό άλας νικελίου και ξέ-
ρουµε ότι το άλας του θειικού νικελίου είναι αυτό το οποίο σή-
µερα κατά κόρον χρησιµοποιεί η βιοµηχανία που αναπτύσσει τα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα για την παρασκευή των µπαταριών, µε
αποτέλεσµα να έχουν εκτοξευθεί στα ύψη οι τιµές σε αυτό το
προϊόν, µε την προοπτική να ανέβουν ακόµη περισσότερο τα
επόµενα χρόνια παγκόσµια και να υπάρχει ακόµη και έλλειψη
του. 

Η Ελλάδα είναι σε µεγάλη δυνατότητα παραγωγής αυτού του
προϊόντος και εκτός των άλλων, το σιδηρονικέλιο και όλα τα άλλα
παράγωγα που βγαίνουν από το µετάλλευµα, τα χρησιµοποιούµε
στην παραγωγή ηλεκτρικών ιατρικών εργαλείων, τα χρησιµοποι-
ούµε στη δυνατότητα στην παραγωγή των προϊόντων που απαι-
τούνται για την εξόρυξη πετρελαίου, τα χρησιµοποιούµε σε πάρα
πολλά σηµεία της ζωής µας. Είναι ένας πλούτος, λοιπόν, ο
οποίος δεν είναι δυνατόν εν µία νυκτί να διαγραφεί και να απο-
δοθεί στον οποιονδήποτε ιδιώτη έναντι ενός µικρού τιµήµατος.
Ξέρουµε ότι ερίζουν η ιρλανδική εταιρεία CMI -αν θυµάµαι καλά-
η οποία έχει προσφύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας κατά της
«ΤΕΡΝΑ» και εν πάση περιπτώσει, είναι αυτοί οι δύο, οι οποίοι θα
αποκόµιζαν τη «ΛΑΡΚΟ» ή θα αποκοµίσουν έναντι ενός µικρού
ποσού, γύρω στα 9 εκατοµµύρια ευρώ. Και αν ανατρέξουµε και
δούµε ότι υπάρχουν οφειλές οι οποίες κατά µεγάλο µέρος είναι
προς τη ΔΕΗ γιατί η παραγωγή του νικελίου µέχρι τώρα η οποία
ήταν µε τη βάση της πυροµεταλλουργίας και µε τα νέα πρότζεκτ
θα στραφεί στην υδροµεταλλουργία, ήταν µεγάλης απαίτησης
σε ηλεκτρική ενέργεια και γι’ αυτό υπήρξε και µεγάλο κόστος
απόδοσης ή µάλλον οφειλόµενων στη ΔΕΗ. Αυτό, όµως, µπορεί
να εξαλειφθεί µε τη σωστή λειτουργία και µε τις νέες µεθόδους
τώρα και µπορούµε να έχουµε µία υγιή επιχείρηση η οποία θα
αποφέρει κέρδη. Θα φτάσω δε και στην προχθεσινή τροπολογία
η οποία δίνει το δικαίωµα στον µέχρι σήµερα διαχειριστή ειδικό
εκκαθαριστή -εντός παρενθέσεως εκκαθαριστή- να την κλείσει
σαν να κατεβάζει µια ασφάλεια στο ηλεκτρικό ρεύµα και να απο-
λύσει όλους τους εργαζόµενους να σταµατήσει η λειτουργία της.
Και φτάνουµε στον τοµέα των εργαζοµένων.

Οι περισσότεροι εδώ πέρα -είµαι σίγουρος και δεν είναι υπο-
τιµητικό αυτό που λέω- δεν έχετε καταλάβει τι απαιτούν αυτά τα
επαγγέλµατα. Εγώ βγήκα από τη σχολή εµπορικού ναυτικού,
όπως έχω πει δεκάδες φορές και πήγα να ταξιδέψω σαν δόκιµος
σε πλοία και νόµιζα ότι θα είµαι απευθείας καπετάνιος. Έλα που
µε έβαλαν στην καυτή λαµαρίνα επί δύο χρόνια να βαράω µα-
τσακόνι, να αποσκουριάζω το πλοίο και να αισθάνοµαι την κάθε
ώρα που δούλευα ότι είναι ένας εφιάλτης εκατό ετών. 

Έτσι βγαίνει το ψωµί σε ορισµένα επαγγέλµατα, κύριοι. Αυτοί
οι άνθρωποι, λοιπόν, παλεύουν σε κόλαση χρόνια -αυτοί, οι οι-
κογένειές τους, κι οι πριν από αυτούς- και δεν είναι δυνατό να
τους πετάξουµε σαν µια χαρτοπετσέτα. Είναι άνθρωποι οι οποίοι
έχουν δώσει τις ζωές τους, έχουν δώσει το αίµα τους, έχουν αρ-
ρωστήσει και να πούµε ότι κλείνουµε τον διακόπτη και τους διώ-
χνουµε. Αυτούς τους ανθρώπους οφείλει η πολιτεία να τους
προστατεύσει. Και ξαναλέω ότι δεν έχουµε κανένα συµφέρον
ούτε να τα λέµε ούτε είµαστε κάποιο κόµµα που στοχεύει προς
τα εκεί και χαϊδεύει εργαζόµενους. Είναι η πραγµατικότητα,
όµως, τους εργαζόµενους το ελληνικό κράτος δύσκολα τους σε-
βάστηκε στη διάρκεια όλης της παρουσίας του -δύσκολα!- µε
εξαίρεση κάποιους οι οποίοι ήταν πάντα στο πλευρό τους και -
δεν ντρέποµαι να το πω- κάποια κόµµατα είχαν στόχο αυτό. 

Και υπόλοιποι τους άφηναν στο έλεός τους. Το ίδιο έγινε στην
«Ολυµπιακή». Αφήσαµε να υπάρξει ένας υπερπληθυσµός και στο
τέλος την πλήρωσαν και οι πραγµατικοί εργαζόµενοι εκεί. Στην
αρχή ο αριθµός ήταν µικρός, αλλά µετά το κράτος που γιγαντώ-
θηκε ήθελε να γεµίσει και να γίνει ένας φορέας που να «αποσυµ-
φορίζει» τις χάρες και έτσι τους έστελνε στην «Ολυµπιακή».

Η «ΛΑΡΚΟ», λοιπόν, είναι ένας οργανισµός που πρέπει να επι-
βιώσει. Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ», όπως και σε άλλες εται-
ρείες όπως αυτή, έχουν δώσει τη ζωή τους, έχουν µεγαλώσει
εκεί. Δεν έχουν άλλο τρόπο επιβίωσης, δεν ξέρουν να ζουν αλ-
λιώς. Πρέπει να κοιτάξουµε για τις µελλοντικές γενιές. Προχθές
ήρθαν στη διαµαρτυρία µέχρι και παιδιά εργαζοµένων οι οποίοι

έχουν τρεις γενιές που δουλεύουν στη «ΛΑΡΚΟ». 
Πρέπει, λοιπόν, αυτό να το δούµε, κύριε Υπουργέ και κύριοι

της Κυβέρνησης. Δεν είναι ένα απλό θέµα. Δεν έχει να κάνει µόνο
µε την απασχόληση των εργαζοµένων, αλλά µε όλο το στάτους,
µε όλο το θέµα «ΛΑΡΚΟ».

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Είπαµε και
προχθές βλέποντάς το εξαρχής ότι τα άρθρα που αναφέρονται
στην ασφάλιση των αυτοκινήτων είναι άρθρα που τα βλέπουµε
θετικά, γιατί όντως κυκλοφορούν πολλά ανασφάλιστα αυτοκί-
νητα. Σίγουρα υπάρχει και αυτό που είπε κάποιος προηγούµενος
οµιλητής, ότι πλέον έχουµε να κάνουµε µε τον πόλεµο κατά των
παλαιών αυτοκινήτων και στηρίζουµε τη νέα γενιά αυτοκινήτων,
που είναι τα ηλεκτρικά. Δεν µπορεί, όµως, ο κάτοχος κάθε πα-
λαιού αυτοκινήτου ο όποιος πάει στη δουλειά του και κινείται µε
αυτό να το αποσύρει για να πάρει ένα ηλεκτρικό αυτοκίνητο το
οποίο κοστίζει σήµερα πάνω από 30.000 ευρώ. Θα έπρεπε να δο-
θούν έστω κάποια κίνητρα ή κάποιοι τρόποι να φτιάξουν τα παλιά
τους αυτοκίνητα, αντί να ωθήσουµε τους ιδιοκτήτες να τα απο-
σύρουν -υπάρχουν εργαζόµενοι, υπάρχουν επαγγελµατίες που
ζουν µε αυτά- και να µη θεωρήσουµε ότι θα τα βγάλουµε όλα
εκτός κυκλοφορίας. Αναγκαστικά υπάρχουν κάποιοι που τα πα-
ροπλίζουν, επειδή δεν είχαν χρήµατα να πληρώσουν τα τέλη κυ-
κλοφορίας. Θα πρέπει να δώσουµε ένα ικανό διάστηµα, όπως
δίνουµε τώρα αυτά τα επτά χρόνια ακινησίας, τα οποία πι-
στεύουµε ότι είναι ικανά, για να θεωρήσουµε ότι δεν το χρησι-
µοποιεί κανείς και να δώσουµε και κίνητρα να αντικαθιστούν τα
αυτοκίνητά τους όχι µόνο µε ηλεκτρικά, αλλά και µε άλλα αυτο-
κίνητα. 

Το πείραµα των ηλεκτρικών αυτοκινήτων είναι καταδικασµένο
εν τη γενέσει του να αποτύχει και θα το δείτε ειδικά στην Ελλάδα.
Δείξτε µου εσείς πού θα µπορεί να φορτίζει ο κάτοικος των πε-
ριοχών του κέντρου της Αθήνας, της Κυψέλης, Παγκρατίου το
αυτοκίνητό του και πώς θα µπορεί να πηγαίνει να κάθεται σε
ουρές σε εµπορικά κέντρα και βενζινάδικα για να το φορτίζει.
Αυτά δεν γίνονται στην Ελλάδα, γίνονται στις ΗΠΑ, οι οποίες πα-
ρεµπιπτόντως δεν αγκάλιασαν τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα και δί-
νουν το δικαίωµα στους πολίτες να έχουν ντίζελ, να έχουν τα
πάντα. Δεν έχει εµπλακεί σε αυτή την τρέλα της πράσινης µετά-
βασης, της µανίας να αλλάξουµε τα πάντα στη ζωή µας µέσα µά-
λιστα σε πέντε χρόνια. Ας δώσουµε ένα εύρος πενήντα ετών για
να δούµε πώς πηγαίνει, όχι όπως αλλάξαµε την ενέργεια και κλεί-
σαµε τους λιγνίτες µέσα σε δύο, τρία χρόνια. Σιγά σιγά αλλά-
ζουµε τα πάντα και δεν θα µπορούµε ούτε να σιδερώνουµε τα
ρούχα στο σπίτι, θα θέλουµε ειδικούς τρόπους.

Στο άρθρο 3 καλώς δεν περιλαµβάνονται τα αναπηρικά αµαξί-
δια. Όσον αφορά όµως στο θέµα των πατινιών, που είναι ένας
βραχνάς στη σηµερινή Αθήνα -για να µην πω σε όλη την περιφέ-
ρεια- θα πρέπει να ληφθούν µέτρα. Είναι επικίνδυνα, µπορεί να
προκαλέσουν ατυχήµατα είτε έναντι πεζών είτε των ίδιων των κι-
νούµενων µε αυτά. Θα πρέπει να τα θεωρήσουµε κανονικά οχή-
µατα, έστω και αν κινούνται µε ταχύτητες κάτω των είκοσι πέντε
χιλιοµέτρων, αν και να σηµειώσω ότι τα περισσότερα δεν κινούν-
ται µε είκοσι πέντε χιλιόµετρα. Εµένα µου έχει τύχει να πηγαίνω
µε πενήντα χιλιόµετρα στην Αθήνα και να µε προσπερνούν τα πα-
τίνια. Δεν σηµαίνει ότι επειδή είναι πατίνια και δηλώνουν ότι η τα-
χύτητά τους είναι είκοσι πέντε χιλιόµετρα θα πρέπει να το
θεωρούµε δεδοµένο. Θα πρέπει να βάλουν πινακίδες, να πληρώ-
νουν ασφάλεια, να έχουν απαραίτητα µέσα ασφαλείας οι ίδιοι οι
κινούµενοι και να θέσουµε περισσότερους όρους για την κίνησή
τους και όχι να τα αφήνουµε έτσι σαν να µην υπάρχουν καθόλου. 

Στο άρθρο 5, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να αφαιρεθεί -και πί-
στευα ότι θα έχετε κάνει µια νοµοτεχνική, το είπαµε πέντε φορές
στις επιτροπές- να αφαιρεθεί η αστική ευθύνη για τον πολίτη ο
οποίος έχει χάσει το αυτοκίνητό του από κλοπή ή από βίαιη αφαί-
ρεσή του και ο οποίος καλείται εάν συµβεί κάτι να συµµετέχει
στην ευθύνη µε τον προκαλέσαντα το οποιοδήποτε ατύχηµα. 

Στο άρθρο 6 υπάρχει ένα θέµα, γιατί δίνεται η δυνατότητα ηλε-
κτρονικής υπογραφής εκ µέρους του ασφαλισµένου στα συµβό-
λαια µεταξύ αυτού και της ασφαλιστικής εταιρείας, αλλά δεν
καθορίζεται επακριβώς ποιος θα είναι ο τρόπος ηλεκτρονικής
υπογραφής. Θα είναι µέσω «TAXISNET»; Θα υπάρχει άλλο σύ-
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στηµα; Ένα απαντητικό e-mail; Θα πρέπει να υπάρχει µια διαδι-
κασία ηλεκτρονικής υπογραφής µε ασφαλιστικές δικλίδες για
όλους τους Έλληνες πολίτες. Μέχρι τότε θα πρέπει να αποδε-
χόµαστε τη φυσική υπογραφή.

Στο άρθρο 8 προβλέπεται ότι απαιτούνται οι έλεγχοι για την
εξακρίβωση της ασφάλισης των αυτοκινήτων. Πείτε µου, όµως,
δεν θα πρέπει όπως είπαµε και προχθές, να ασφαλίζονται τα αυ-
τοκίνητα των τουριστών ή των διερχοµένων από την Ελλάδα αλ-
λοδαπών; Και αυτοί έχουν προκαλέσει πολλά ατυχήµατα. Εγώ
έχω δει πάµπολλες περιπτώσεις στη Χαλκιδική από Βούλγαρους,
Σέρβους. Στις περιπτώσεις εκείνες ίσως είχαν ασφάλιση, αλλά
σε άλλες δεν είχαν. Δεν πρέπει να δούµε να είναι υποχρεωτική η
είσοδός τους στην επικράτεια µε ένα καρνέ ή µε ένα τρίπτυχο,
όπως υπήρχε παλιά, το οποίο θα δείχνει µία διεθνή ασφάλιση η
οποία θα τους καλύπτει όταν έρχονται εδώ στην Ελλάδα; Είναι
δυνατόν να περνάνε έτσι και να συµµετέχουν στην κυκλοφορία
στους δρόµους µας µε κίνδυνο να χτυπήσουν κάποιον και να µην
υπάρξει αστική ευθύνη ή ακόµη και µεγαλύτερη ευθύνη προς αυ-
τούς στους οποίους θα προκαλέσουν τη ζηµιά; Θεωρούµε ότι
εδώ θα πρέπει να µην υπάρχει εξαίρεση και θα πρέπει να ασφα-
λίζονται υποχρεωτικά πριν έρθουν στη χώρα. 

Στο άρθρο 14 -το είπαµε επίσης στις επιτροπές- το επικουρικό
ποσό συνεισφοράς προκειµένου να καλυφθούν οι αποζηµιώσεις
αυξάνεται. Βλέπουµε όµως ότι επειδή µιλάµε για την αφερεγγυό-
τητα κάποιων ασφαλιστικών επιχειρήσεων, το ποσοστό συνει-
σφοράς αυτό ανέρχεται σε ένα ποσοστό 50% επί των
ακαθάριστων εγγεγραµµένων ασφαλίστρων του κλάδου αστικής
ευθύνης και επιβαρύνει τον πολίτη. Άρα υπάρχει επιβάρυνση των
ασφαλισµένων. Και ρωτάµε: Γιατί να πληρώνουµε εµείς οι πολί-
τες τα σπασµένα των ασφαλιστικών επιχειρήσεων που είναι αφε-
ρέγγυες; Αυτό δεν πρέπει να ισχύσει.

Στο άρθρο 16 το άρθρο 38 του π.δ.237/1986 περί κυρώσεων
σε ασφαλιστικές επιχειρήσεις καταργείται. Γιατί να µην επιβάλ-
λονται κυρώσεις στις ασφαλιστικές στις περιπτώσεις που προ-
βλέπει το άρθρο;

Επίσης στο άρθρο 19 είπαµε ότι το χρονικό διάστηµα των εί-
κοσι ηµερών είναι µικρό. Εµείς προτείνουµε να δίνονται τουλά-
χιστον δύο µήνες για τη διαδικασία της προσωρινής αδράνειας.
Μέχρι να γνωστοποιηθεί, από την προσωρινή αδράνεια µέχρι την
ενηµέρωση κ.λπ., θα πρέπει να είναι µεγαλύτερο το χρονικό διά-
στηµα, όπως επίσης θα πρέπει να υπάρξει µία αύξηση στο πεν-
θήµερο που δίνεται στο άρθρο 24 για την υποβολή ένστασης, να
γίνει τουλάχιστον δύο εβδοµάδες. 

Όσον αφορά το κατανεµηµένο καθολικό, κατ’ αρχάς εξέ-
φρασα την πραγµατική προσωπική µου απορία γιατί το ονοµά-
ζουµε «κατανεµηµένο καθολικό» αλλά δεν πήρε απάντηση. Είναι
λέξεις και προσδιορισµοί οι οποίοι δεν προσδίδουν και κάτι πε-
ρισσότερο σε επίπεδο γνώσης σε αυτόν που το διαβάζει. Δεν
βλέπουµε πώς όλα αυτά τα άρθρα που έχουν ως σκοπό υποτί-
θεται την καταπολέµηση του µαύρου χρήµατος µπορούν να κα-
λύψουν τον ιδιοκτήτη των οµολόγων, των χρηµατοπιστωτικών
κεφαλαίων και οτιδήποτε άλλο και νοµίζουµε ότι είναι κάτι το
οποίο µπαίνει για να µπει. Τα blockchain και όλα αυτά τα ζητάει

και η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Στην ουσία ενώ πολεµούσε προ καιρού τα Bitcoin κ.λπ., βλέ-

πουµε τώρα εµµέσως να τα νοµιµοποιεί. Εµείς θεωρούµε ότι
είναι περιττά και θα δηλώσουµε «παρών» σε αυτά.

Στο θέµα του άρθρου 60, για τη διάρκεια της σύµβασης πα-
ραχώρησης του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυρας, επίσης δεν πή-
ραµε απάντηση για ποιον λόγο αυξάνεται η υποπαραχώρηση
από τα σαράντα στα εξήντα επτά έτη. Ακούσαµε µία δικαιολογία
ότι δεν πρόκειται να υπάρξει εκχώρηση σε ιδιώτη, την έχουµε
ακούσει και άλλες φορές. Το θέµα είναι ποιος είναι ο λόγος αυτή
τη στιγµή και ενώ αποµένουν κάποιες δεκαετίες εµείς να το αυ-
ξάνουµε. Αυτό για µένα σηµαίνει ότι υπάρχει µια προοπτική να
δοθεί κάπου και αυξάνεται τώρα για να δοθεί µια υποπαραχώ-
ρηση για πολλά χρόνια. Αλλιώς αφήστε το και βλέπουµε τι θα
γίνει. Μπορεί και να µη ζούµε τότε. 

Στα άρθρα 61 και 65 είµαστε σίγουρα υπέρ, για την παράταση
συµβάσεων. Όµως γιατί δίνουµε παρατάσεις συνέχεια και δεν
δηµιουργούµε µόνιµες θέσεις σε αυτά, αντί να έχουµε συµβάσεις
αορίστου χρόνου να έχουµε ορισµένου χρόνου; Δεν υπάρχει κά-
ποιος λόγος. Θα υπάρχει και καλύτερη αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων από ανθρώπους οι οποίοι θα είναι µόνιµα εκεί. 

Στο άρθρο 65 σίγουρα καλωσορίζουµε την ένταξη των ατόµων
µε αναπηρία στον ευάλωτο οφειλέτη, αλλά όπως είπαν όλοι οι
προλαλήσαντες συνάδελφοι, θα πρέπει να προσδιοριστεί. Δεν
θα πρέπει να το αφήσουµε στην τύχη και στην καλή µας διάθεση
το να πούµε ποιος είναι ο ευάλωτος οφειλέτης. Πάνω από ποιο
ποσοστό είναι ευάλωτοι, 50%, 60%, 67%, 70%, 87%; Βλέπουµε
ανθρώπους να έχουν αναπηρία και 87% και να µην τους αναγνω-
ρίζετε προνόµια. Με το 87% οι ευάλωτοι, οι ΑΜΕΑ ας πούµε,
είχαν δικαίωµα σε ιδιωτική βοήθεια, προσωπική βοήθεια στο σπίτι
και παλεύουν για να το έχουν αυτό. Όπως είχαν δικαίωµα και για
ένα επίδοµα 700 ευρώ. Βλέπουµε ότι σε ανθρώπους οι οποίοι
έχουν και 90% αναπηρία δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Πα-
λεύουν και τρέχουν σε επιτροπές και επανεπιτροπές. Θα πρέπει,
λοιπόν, να προσδιοριστεί, εάν θέλουµε να είµαστε σύµφωνοι µε
το γράµµα αυτό του νόµου, και να πούµε ότι πραγµατικά θέ-
λουµε να τους βοηθήσουµε. 

Δεν έχουµε να πούµε κάτι άλλο σε αυτό, τα έχουµε πει όλα
στις επιτροπές. Περιµένουµε και την ψήφιση και νοµίζω ότι θα
γίνει και ονοµαστική ψηφοφορία για τις δύο τροπολογίες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κόντη. 
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 72

του Κανονισµού της Βουλής, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής υπέβαλε αίτηση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί των τροπολογιών µε γενικό και ειδικό αριθµό
180/43 17.6.2024 και  182/45 19.6.2024 του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώνουµε τον
κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγροτών µε τον ειδικό αγορητή
από την Πλεύση Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

καθώς συζητάµε το σηµερινό νοµοσχέδιο συγκεντρώνονται στην
πλατεία Συντάγµατος, έξω από τη Βουλή, εργαζόµενοι από το
Εργατικό Κέντρο της Αθήνας, από την ΑΔΕΔΥ και εργαζόµενοι
στη «ΛΑΡΚΟ», για να υποστηρίξουν τα δίκαια αιτήµατα των ερ-
γαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ», των επτακοσίων ογδόντα ενός εργα-
ζοµένων, οι οποίοι βλέπουν ότι, µε τροπολογία που έφερε
προχθές πολύ αργά τη νύχτα πάλι η Κυβέρνηση, οι αγώνες τους
και οι προσπάθειές τους πάνε να µαταιωθούν µε τον πιο απαρά-
δεκτο τρόπο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει βρεθεί στο πλευρό αυτών των ερ-
γαζοµένων όλο αυτό το διάστηµα και ιδίως στις κινητοποιήσεις
τους τις τελευταίες µέρες. Η τροπολογία που κατατέθηκε από
την Κυβέρνηση για το θέµα αυτό, που αποτελείται από ένα µόνο
άρθρο, δίνει την εξουσία στον ειδικό διαχειριστή να µπορέσει να
κλείσει την επιχείρηση. Και το σκανδαλώδες στοιχείο σε αυτή την
τροπολογία είναι ότι µε την παράγραφο 4 έχει αναδροµική ισχύ
από την 17η Ιουνίου 2024. Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι τις τελευ-
ταίες µέρες υπήρξε δικαστική απόφαση η οποία παρέτεινε τις
συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ», προσωρινά
τουλάχιστον, και η Κυβέρνηση αποφάσισε ότι θα πρέπει να εναν-
τιωθεί σε αυτή την απόφαση και το έκανε νοµοθετώντας αναδρο-
µικά και µε τον τρόπο αυτό παρεµβαίνει ωµά και απροκάλυπτα
στο έργο της δικαιοσύνης. 

Η αναδροµική νοµοθέτηση είναι µια ακραία πράξη, διότι καθι-
στά παράνοµο κάτι που όταν συντελέστηκε ήταν νόµιµο και χρη-
σιµοποιείται σε εξαιρετικές περιπτώσεις συνήθως από
κυβερνήσεις και από εκτελεστικές και νοµοθετικές εξουσίες οι
οποίες θέλουν να περάσουν µέτρα που ευνοούν τους πολίτες.
Δεν χρησιµοποιείται η αναδροµική νοµοθέτηση για να ληφθούν
µέτρα και αποφάσεις οι οποίες θα βλάψουν τους πολίτες όπως
συµβαίνει στην περίπτωση αυτή. Και, βεβαίως, είναι σε όλα τα
νοµικά εγχειρίδια, η αναδροµική νοµοθέτηση αποτελεί ένα από
τα κεντρικά στοιχεία παραβίασης του κράτους δικαίου και είναι
ένα θέµα στο οποίο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη φοβόµαστε ότι έχει
πλέον αποκτήσει ένα πολύ κακό µητρώο στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στους θεσµούς της. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έθεσε το θέµα επιτακτικά χθες στη
διάρκεια της τέταρτης συνεδρίασης της Επιτροπής Οικονοµικών
Υποθέσεων και µέσω παρέµβασης της επικεφαλής µας, της κ.
Κωνσταντοπούλου, και στη διάρκεια της δικής µου παρέµβασης
-είχαµε µια εκτεταµένη συζήτηση για το θέµα αυτό- διαµαρτυρη-
θήκαµε έντονα για τον τρόπο µε τον οποίο η τροπολογία αυτή
εισήχθη και επίσης αναφέραµε τις περιπτώσεις στις οποίες η Κυ-
βέρνηση έχει φερθεί µε απαράδεκτο τρόπο στους εργαζοµένους
της «ΛΑΡΚΟ», ειδικά τις τελευταίες µέρες. Η κ. Κωνσταντοπού-
λου βρέθηκε στη διαµαρτυρία των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ»
έξω από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών χθες
και ανέφερε µια περίπτωση στην οποία ενώ οι εκπρόσωποι των
εργαζοµένων ήθελαν να συνοµιλήσουν µε την ηγεσία του Υπουρ-
γείου -δεν υπάρχει κάτι πιο πολιτισµένο και ανθρώπινο- για τις
θέσεις εργασίας τους, το Υπουργείο και η ηγεσία του διέταξε να
έρθουν τα ΜΑΤ, τα πιο σκληρά µέσα καταστολής που έχει το
κράτος, για να κάνουν τι τα ΜΑΤ και η Κυβέρνηση; Για να χειρι-
στούν ένα αίτηµα εργαζοµένων να συνοµιλήσουν πολιτισµένα και
ήρεµα και ειρηνικά;

Δεν µπορούµε να καταλάβουµε γιατί υπάρχει τόσο έντονη ανη-
συχία αλλά και αδυναµία από πλευράς της Κυβέρνησης να δεχτεί
πρώτον, τις αποφάσεις της δικαιοσύνης και δεύτερον, να συνο-
µιλήσει ειρηνικά µε τους εργαζόµενους. Η απόφασή µας χθες,
στη διάρκεια της επιτροπής, ήταν να καταψηφίσουµε το παρόν
νοµοσχέδιο. Και ξεκαθαρίσαµε ότι στην Ολοµέλεια σήµερα η
στάση µας θα κριθεί από το κατά πόσο η Κυβέρνηση θα αποσύ-
ρει την απαράδεκτη αυτή τροπολογία, για την οποία ζητούµε για
µία ακόµη φορά από την Κυβέρνηση να την αποσύρει. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε και το οποίο
απαρτίζεται από διαφορετικά τµήµατα. Κυρίως αποτελεί την εν-

σωµάτωση µιας οδηγίας του 2021 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
ενσωµάτωση ενός κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κά-
ποιες άλλες διατάξεις του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας. 

Πρέπει να παρατηρήσω κατ’ αρχάς, ότι σύµφωνα µε το άρθρο
2 της ενωσιακής οδηγίας που ενσωµατώνεται και που αφορά την
περίπτωση δηµιουργίας ενός επικουρικού κεφαλαίου για την
ασφάλιση οχηµάτων, η οδηγία αυτή στο άρθρο 2 λέει ρητά πως
έπρεπε να είχε ενσωµατωθεί µέχρι την 23η Δεκεµβρίου του 2023. 

Παροµοίως, ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο
άρθρο 19 λέει ότι ο κανονισµός πρέπει να τεθεί σε ισχύ την εικο-
στή µέρα µετά τη δηµοσιοποίησή του στην επίσηµη Εφηµερίδα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό µας πάει κάποια χρόνια πριν.
Τίθεται σε ισχύ, λέει, ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης από
τις 23-3-2023, δηλαδή είµαστε κοντά ενάµιση χρόνο αργότερα.
Τα άρθρα 8.5, 9.5, 10.6 και 17, σύµφωνα µε τον κανονισµό, τίθεν-
ται σε ισχύ από τις 22-6-2022, δηλαδή η Κυβέρνηση έχει καθυ-
στερήσει εδώ δύο χρόνια, ενώ το άρθρο 16 του κανονισµού λέει
ο ίδιος ο κανονισµός ότι τίθεται σε ισχύ στις 4-7-2021, δηλαδή
έχουµε καθυστερήσει τρία χρόνια. 

Το λέω αυτό διότι η Κυβέρνηση προσπαθεί -έχει µάλιστα κάνει
προεκλογική εκστρατεία στις ευρωεκλογές, πρόσφατα, µε το
σύνθηµα ότι µας φέρνει «πιο κοντά στην Ευρώπη»- σε ορισµένα
στοιχειώδη πράγµατα αλλά και σε πολλά άλλα τα οποία είναι πιο
ουσιαστικά αλλά και σε ορισµένα στοιχειώδη πράγµατα όπως
είναι η εφαρµογή των κανονισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δυ-
στυχώς είναι συνεχώς καθυστερηµένη και δεν υπάρχει καµµία
εξήγηση από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας για την καθυστέ-
ρηση αυτή. 

Έρχοµαι τώρα στην οδηγία η οποία έχει ως σκοπό να δηµι-
ουργήσει ένα επικουρικό κεφάλαιο της τάξης του 6% των ακα-
θάριστων ασφαλίστρων των ασφαλιστικών εταιρειών. Γιατί
δηµιουργείται αυτό το επικουρικό κεφάλαιο; Διότι υπάρχουν
πολλά οχήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα οποία υπόκεινται ζη-
µιές από οδηγούς άλλων οχηµάτων οι οποίοι µετά γίνονται άφαν-
τοι ή από οχήµατα τα οποία είναι αδρανή και ανασφάλιστα και
τα οποία δεν µπορούν να καλύψουν τη ζηµιά ή σε περίπτωση ρυ-
µουλκούµενων οχηµάτων, το όχηµα που ρυµουλκεί δεν µπορεί
να προσδιοριστεί.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε να συγκεντρώσει ένα ποσο-
στό 6% των ασφαλίστρων των εταιρειών αυτών, ούτως ώστε στις
περιπτώσεις αυτές να µπορούν να καλύπτονται όσοι υπόκεινται
βλάβη σε υλικές ζηµίες ή και σωµατική βλάβη των οδηγών και
των επιβατών των οχηµάτων, αν βρεθούν αντιµέτωποι µε µια τέ-
τοια κατάσταση.

Για τον σχηµατισµό αυτού του επικουρικού κεφαλαίου, το νο-
µοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας προβλέπει ότι θα σχηµατίζε-
ται µε συµβολή από τις ασφαλιστικές εταιρείες κατά 70% και µε
συµβολή από τους ασφαλισµένους κατά 30%. Το αναφέραµε
επανειληµµένως στις επιτροπές και το λέµε ξανά, και τώρα, ότι
θεωρούµε πως η συµβολή των ασφαλισµένων κατά 30%, για να
µπορούν να είναι ασφαλισµένοι απέναντι σε αυτές τις περιπτώ-
σεις, είναι απαράδεκτη. Και είναι απαράδεκτη δεδοµένου ότι ο
τοµέας ασφάλισης των οχηµάτων λειτουργεί σε µια σχεδόν ολι-
γοπωλιακή κατάσταση ενώ οι ηγέτιδες επιχειρήσεις στον κλάδο
αυτό έχουν τεράστια κέρδη. 

Θα αναφερθώ ενδεικτικά στην πρώτη επιχείρηση ασφάλισης
αυτοκινήτων στην Ελλάδα, η οποία δήλωσε -είναι δηµόσια αυτά-
πέρυσι πως είχε ακαθάριστα κέρδη 57 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ
µια άλλη γερµανική πολυεθνική -η πρώτη εταιρεία είναι µια πο-
λυεθνική άλλης χώρας- δήλωσε για το 2023 ακαθάριστα κέρδη
της τάξης των 37,9 εκατοµµυρίων ευρώ. Μιλάµε δηλαδή για τε-
ράστια κέρδη. 

Πρέπει επίσης να επισηµάνουµε ότι άλλες εταιρείες οι οποίες
βρίσκονται στον τοµέα ασφάλισης των οχηµάτων είναι και οι συ-
στηµικές τράπεζες και αυτές, όπως γνωρίζουµε, το 2023 δήλωσαν
συνολικά ακαθάριστα κέρδη της τάξης των 3,8 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Δηλαδή πρόκειται για κέρδη τα οποία ισοδυναµούν περίπου
µε το µισό ίσως και παραπάνω από τον προϋπολογισµό του κρά-
τους –κέρδη, δεν µιλάµε για τζίρο- για την εθνική άµυνα. 

Κάτω από αυτές τις συνθήκες θεωρούµε ότι δεν είναι αποδε-
κτό η Κυβέρνηση να νοµοθετεί µε τρόπο ο οποίος να επιβάλλει
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στους ασφαλισµένους να πληρώνουν ένα επιπλέον ασφάλιστρο
για να µπορούν να καλύπτονται από οχήµατα τα οποία δεν είναι
ασφαλισµένα. Αυτό µας βρίσκει αντίθετους και δεδοµένου του
γεγονότος ότι οι ασφαλισµένοι βρίσκονται σε µια διαπραγµατευ-
τική θέση απέναντι στις εταιρείες η οποία είναι τροµερά αδύ-
ναµη. Η ασφάλιση είναι υποχρεωτική και δεν έχουν την επιλογή
της µη ασφάλισης. Άρα η διαπραγµατευτική τους ικανότητα είναι
περιορισµένη και συνεπώς θα έπρεπε να µην επιβαρύνονται µε
περισσότερο κόστος. 

Ένα άλλο τµήµα του νοµοσχεδίου αφορά τα λεγόµενα αδρανή
οχήµατα. Αυτά είναι πολύ µεγάλα σε αριθµό στη χώρα µας. Υπο-
λογίζεται ότι κυκλοφορούν αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα εκατον-
τάδες χιλιάδες οχήµατα τα οποία είναι δηλωµένα ως αδρανή και
συνεπώς είναι ανασφάλιστα. Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που
αφορούν τα αδρανή οχήµατα έρχονται στην πραγµατικότητα να
περιορίσουν τον αριθµό τους, ούτως ώστε να βοηθήσουν τις
ασφαλιστικές εταιρείες να έχουν πιο µικρή συµβολή στον σχη-
µατισµό του επικουρικού κεφαλαίου που προβλέπει η ενωσιακή
οδηγία. Αυτό δεν µας ειπώθηκε ρητά, αλλά είναι προφανές και
στη διάρκεια της ακρόασης φορέων, στις συνεδριάσεις της επι-
τροπής, φάνηκε από τις καταθέσεις των φορέων.

Τα αδρανή οχήµατα, αν κυκλοφορούν, σύµφωνα µε το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο και µε τις επιπλέον διατάξεις του Υπουρ-
γείου, αν βρεθούν είτε σε κυκλοφορία είτε σταθµευµένα σε χώρο
παραπλήσιο αυτού που δηλώθηκε, υπόκεινται σε πρόστιµο
10.000 ευρώ. Αυτό το πρόστιµο µπορεί να είναι στις περιπτώσεις
πολλών οχηµάτων πολλαπλάσιο της αξίας του ίδιου του οχήµα-
τος. Είναι τεράστιο πρόστιµο. 

Αν η Κυβέρνηση θέλει να περιορίσει την κυκλοφορία των
αδρανών οχηµάτων, αυτό θα πρέπει να γίνει µε πιο αυστηρό σύ-
στηµα εντοπισµού των αδρανών οχηµάτων, όχι µε την επιβολή
ενός δρακόντειου προστίµου 10.000 ευρώ, το οποίο πάρα πολλοί
από τους ιδιοκτήτες παλαιών οχηµάτων δεν θα είναι προφανώς
σε θέση να το αποπληρώσουν. Επίσης, αν υποτροπιάσουν προ-
βλέπεται τριπλασιασµός αυτού του προστίµου. Θεωρούµε αυτό
είναι τεράστιο και ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση να δώσει έµφαση
στην εφαρµογή και όχι στη δηµιουργία τεράστιων προστίµων. 

Επίσης, υπάρχει µια διάταξη στο νοµοσχέδιο που προβλέπει
ότι οι πολίτες που δηλώνουν τα οχήµατά τους αδρανή, αν θέλουν
µετά να τα ασφαλίσουν και να τα επιστρέψουν στην κυκλοφορία,
θα πρέπει να πληρώσουν ένα παράβολο 150 ευρώ. 150 ευρώ
είναι περίπου το 20% του βασικού µισθού. Για ποιον λόγο θα πρέ-
πει ο πολίτης να καταβάλει 150 ευρώ για να κυκλοφορήσει ξανά
το αυτοκίνητό του; Δεν πρέπει να υπάρχουν αυτά τα παράβολα.
Και εισάγονται στο νοµοσχέδιο µέσα από µια στενόµυαλη φορο-
εισπρακτική πολιτική η οποία προσπαθεί να αποσπάσει οτιδή-
ποτε µπορεί από τους πολίτες ακόµη και από τους πολίτες που
δεν έχουν να πληρώσουν παράβολα, φόρους και τέλη, ούτως
ώστε να µπορεί η Κυβέρνηση µετά να παρουσιάσει στην τρόικα
τα πλεονάσµατα που αναµένεται να παρουσιάσει στο τέλος του
χρόνου. 

Έρχοµαι τώρα στο επόµενο τµήµα του νοµοσχεδίου που
αφορά την εποπτεία που θα πρέπει η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
να εισάγει πάνω στην εισδοχή της τεχνολογίας blockchain στη
χρηµαταγορά. Αυτό θα γίνει πιλοτικά, όσον αφορά τις µετοχές,
τα οµόλογα και τα αµοιβαία κεφάλαια. 

Η διαδικασία της ακρόασης φορέων έδειξε ότι η Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς είναι υποστελεχωµένη και δεν διαθέτει προσωπικό
που να είναι εκπαιδευµένο σε αυτήν την τεχνολογία ούτως ώστε
να µπορεί να την εποπτεύει καταλλήλως. 

Επίσης, οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς διευ-
κρίνισαν ότι δεν είναι αποσαφηνισµένες στο νοµοσχέδιο -και συµ-
φωνούµε και εµείς µε αυτό- οι διακρίσεις ανάµεσα στις δικές
τους αρµοδιότητες και στις αρµοδιότητες της Τράπεζας της Ελ-
λάδος. Θεωρούµε, µε άλλα λόγια, ότι ο τρόπος µε τον οποίο ει-
σάγεται αυτή η εποπτεία µέσα από το νοµοσχέδιο για να πληροί
την εισαγωγή του Ευρωπαϊκού Κανονισµού δεν είναι ικανοποι-
ητικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι τέλος σε δύο άρθρα του νοµοσχεδίου και θα κλείσω

µε αυτά, κύριε Πρόεδρε, αν έχω µια µικρή ανοχή. 
Το ένα είναι το άρθρο 60 που σχετίζεται µε την επέκταση του

χρόνου παραχώρησης του λιµανιού της Κέρκυρας από σαράντα
χρόνια που ήταν όταν παραχωρήθηκε το 2003 σε εξήντα επτά
χρόνια. Δηλαδή µας πάει µέχρι το 2070. Ζητήσαµε από την Κυ-
βέρνηση και από τον κύριο Υφυπουργό, επανειληµµένως, να µας
παρουσιάσει το σκεπτικό µέσα από το οποίο πραγµατοποιείται
αυτή η παραχώρηση. Στο τέλος της τρίτης συνεδρίασης της επι-
τροπής είχαµε τον κ. Χατζηδάκη ο οποίος µας είπε ότι πρόκειται
για παραχώρηση από το δηµόσιο σε µια εταιρεία που ανήκει στο
δηµόσιο. 

Η εταιρεία του λιµένα Κέρκυρας είναι ανώνυµη εταιρεία, δη-
λαδή είναι εταιρεία ιδιωτικού δικαίου, ενώ η µία µετοχή της,
πράγµατι, ανήκει αυτήν τη στιγµή στο δηµόσιο. Ωστόσο, ο λιµέ-
νας Κέρκυρας βρίσκεται στο Υπερταµείο και δεν γνωρίζουµε τι
σχέδια υπάρχουν γύρω από το µέλλον του λιµένα Κέρκυρας. Πε-
ριµένουµε από την Κυβέρνηση να αποσαφηνίσει τι ακριβώς θέλει
να κάνει και να παρουσιάσει στη Βουλή ένα σκεπτικό. Το άρθρο
που παίρνει αυτήν την κρίσιµη απόφαση αποτελείται από τρεις
σειρές και µε τηλεγραφικό τρόπο λέει τι πρόκειται να γίνει.

Δεν υπάρχει κανένα σκεπτικό απολύτως και η Βουλή παραµέ-
νει στο σκοτάδι όσον αφορά την κατανόηση των σκοπών που έχει
η Κυβέρνηση ως προς αυτό.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο
66 το οποίο παρατείνει µια παράταση. Φοβάµαι πως είναι µια πα-
ράταση µιας προηγούµενης παράτασης που δόθηκε για τις συµ-
βάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου στις καθαρίστριες του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας. Αυτή η κατάσταση διατηρεί τις
καθαρίστριες αυτές σε µία συνθήκη αγωνίας, διότι δεν έχουν
επαγγελµατική σταθερότητα και δεν γνωρίζουν το µέλλον τους. 

Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να ρυθµίσει αυτό το θέµα
µε διαφορετικό τρόπο. Θα πρέπει να µοριοδοτήσει τις καθαρί-
στριες οι οποίες έχουν εργαστεί µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου
και θα πρέπει επιτέλους να δηµιουργήσει µόνιµες θέσεις εργα-
σίας στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας όσον αφορά τις καθα-
ρίστριες για να τελειώνει πλέον αυτό το σίριαλ το οποίο δεν
εξυπηρετεί κανέναν. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να υπενθυµίσω ότι η Πλεύση
Ελευθερίας έχει εκφράσει σοβαρή επιφύλαξη απέναντι στο νο-
µοσχέδιο. Στην επιτροπή ψηφίσαµε κατά. Επαναλαµβάνουµε
όµως, και το λέµε αυτό στον κύριο Υφυπουργό που µας ακούει,
ότι η στάση µας τελικά στην Ολοµέλεια θα εξαρτηθεί από τον
τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση θα συµπεριφερθεί αναφορικά
µε την τροπολογία της «ΛΑΡΚΟ». Ζητούµε να την αποσύρετε. Αν
την αποσύρετε θα επανεξετάσουµε τη στάση µας όσον αφορά
το νοµοσχέδιο, διαφορετικά θα καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ τον κ.

Καζαµία.
Κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει ζητήσει τον λόγο, αν συµφω-
νείτε, η κ. Κωνσταντοπούλου για πέντε λεπτά. Διαφορετικά έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Μα, έχω ζητήσει τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχετε αντίρρηση, για πέντε λεπτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Δεν θα µιλήσω πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, όπως καταλαβαίνετε, πήρα τον λόγο σε αυτή
την Ολοµέλεια όχι για να µιλήσω για τα υπόλοιπα άρθρα του νο-
µοσχεδίου στα οποία θα αναφερθούν αναλυτικά οι Βουλευτές
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας αλλά για την επί-
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µαχη τροπολογία που φέρατε ξαφνικά και αφορά το ψωµί των
συνανθρώπων µας στη «ΛΑΡΚΟ». 

Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» ξέρουν ότι δεν είναι µόνοι τους.
Αυτόν τον αγώνα τον δίνουν µαζί µε χιλιάδες εργαζόµενους, µε
εργατικά σωµατεία όλης της χώρας, µε τους φορείς του λαϊκού
κινήµατος. Τους συµπαραστέκονται εδώ και πάρα πολύ καιρό,
πολλά χρόνια, κάθε µέρα, κάθε ώρα και στο εργοστάσιο στη Λά-
ρυµνα και στους άλλους τόπους δουλειάς των µεταλλείων και
αλλού στους πέντε νοµούς όπου υπάρχει επιχείρηση της
«ΛΑΡΚΟ». Αυτόν τον αγώνα τον δίνουν µαζί µε το ΚΚΕ και αυτό
επίσης πολύ καλά το ξέρουν. Χαιρετίζουµε σήµερα την αντιπρο-
σωπεία τους που βρίσκεται στην Αίθουσα της Βουλής και µας
παρακολουθεί. 

Γεια σας, καλή δύναµη! Θα τα καταφέρουµε µε υψωµένη γρο-
θιά! 

Κύριοι της Κυβέρνησης, θα σας το πούµε απλά και κατανοητά:
Αυτή την κατάπτυστη τροπολογία πρέπει να την πάρετε πίσω
εδώ και τώρα! Δεν υπάρχουν δικαιολογίες, δεν υπάρχουν προ-
σχήµατα, δεν χωράει καν πολλή συζήτηση για αυτό σήµερα.
Αυτό που κάνετε είναι ντροπή, είναι πραγµατικό έγκληµα! Μιλάµε
για τις ζωές εκατοντάδων οικογενειών, για το µέλλον ενός ολό-
κληρου τόπου. 

Ξέρουµε πολύ καλά τι κάνετε και µη νοµίζετε ότι θα µας βγά-
λετε όλους τρελούς λέγοντας ότι η τροπολογία δεν αφορά απο-
λύσεις. Προσπαθείτε για µια ακόµη φορά να ολοκληρώσετε το
έγκληµα σε βάρος της «ΛΑΡΚΟ», σε βάρος των εργαζοµένων στη
Φθιώτιδα, τη Βοιωτία, την Εύβοια, την Καστοριά, του λαού της
Λοκρίδας της Φθιώτιδας, της περιοχής επίσης των Ψαχνών στη
Χαλκίδα, περιοχών που εκτός από τους εργαζόµενους της
«ΛΑΡΚΟ» αυτή την περίοδο και οι αγρότες και οι επαγγελµατίες
υποφέρουν. Ιδιαίτερα οι αγρότες αντιµετωπίζουν πολύ σοβαρά
προβλήµατα εξαιτίας και της έλλειψης και της κακής διαχείρισης
του νερού, το λέω παρεµπιπτόντως αυτό. Όλα αυτά είναι σε
βάρος του λαού και της οικονοµίας ολάκερης της χώρας. 

Ο σκοπός σας βέβαια είναι γνωστός. Να κλείσετε τη «ΛΑΡΚΟ»,
να απολύσετε τους εργαζόµενους, να τους βγάλετε από τα σπί-
τια τους και να την παραδώσετε καθαρή, όπως λέτε, στον και-
νούργιο επενδυτή. Για αυτούς δουλεύετε όλοι εσείς. Δεν είναι
και κανένα φοβερό µυστικό αυτό. Από αυτούς τα παίρνετε, υπάλ-
ληλοί τους είστε, τσιράκια τους είστε. Εδώ και πάνω από τέσ-
σερα χρόνια, αυτά τα τέσσερα χρόνια, το προσπαθείτε άλλωστε.
Και αν δεν το έχετε καταφέρει µέχρι σήµερα δεν είναι από την
καλή σας την καρδιά ή την ευαισθησία σας γιατί τέτοια δεν έχετε
ούτε ευαισθησία ούτε καρδιά. Είναι µόνο γιατί σας έχουν στρι-
µώξει οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, η ευρύτερη ελληνική κοινωνία που
υποφέρει από αυτές τις άθλιες επιλογές σας. Τα έχετε βρει
σκούρα από την ενότητα, από την αποφασιστικότητά τους. Αυτή
η αλληλεγγύη που εισπράττουν είναι πάρα πολύ µεγάλη. Ει-
σπράττουν την αλληλεγγύη από όλη την εργατική τάξη της
χώρας. Μπορείτε να το δείτε και τώρα που µιλάµε αν κοιτάξετε
λίγο. Πάτε στα παράθυρα ή στις πόρτες της Βουλής και δείτε τι
γίνεται έξω από τη Βουλή. 

Τελευταία έχετε βάλει και τα πληρωµένα πιστόλια σας, παντε-
λώς ανυπόληπτα, να γράφουν οι ίδιοι δήθεν επιστολές κατοίκων
της περιοχής τις οποίες µάλιστα τις βλέπουµε να δηµοσιεύονται
σε διάφορα δήθεν και αντιπολιτευτικά sites και όλως τυχαίως
αναπαράγουν όλη αυτή την εµετική προπαγάνδα σας, αναπαρά-
γουν τις βρώµικες συκοφαντίες σας σε βάρος των εργαζοµένων.
Μόνο τον πανικό σας δείχνετε. 

Γιατί πλέον έµαθαν και οι πέτρες ποιοι είναι αυτοί που έφαγαν
τον άµπακο τόσα χρόνια στη «ΛΑΡΚΟ» και σίγουρα αυτοί δεν
ήταν οι εργαζόµενοι. Γιατί αυτοί άφησαν και τα κόκαλά τους,
έδωσαν τις ζωές τους εκεί µέσα. Ήταν αντίθετα όλοι εκείνοι οι
γλείφτες, όλοι αυτοί που βολεύονταν από το να µην αξιοποιεί η
«ΛΑΡΚΟ» τις διαπιστωµένες δυνατότητές της, όλοι αυτοί που βο-
λεύονταν από τα πρόστιµα που επέβαλε η αγαπηµένη όλων σας
εδώ µέσα Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κοµισιόν των λόµπι της διαφθο-
ράς, για δήθεν κρατικές ενισχύσεις, ήταν όλα αυτά τα κοράκια
που κέρδιζαν σε βάρος της «ΛΑΡΚΟ» και την αποµυζούσαν. Και,
βέβαια, ήταν τα µεγαλοστελέχη που όλοι εσείς και οι εκάστοτε
κυβερνήσεις διορίζατε για να σας κάνουν αυτή τη βρωµοδουλειά

και να τρώνε αυτοί µε χρυσά κουτάλια. 
Πάρτε το χαµπάρι, δεν θα σας περάσει! Δεν θα ξεµπερδέψετε

έτσι εύκολα µαζί τους ούτε και µαζί µας! Εδώ δεν έχετε να κάνετε
µε τη γνωστή βολική αντιπολίτευση που έχετε συνηθίσει από κόµ-
µατα σαν τον ΣΥΡΙΖΑ του Τσίπρα και του Κασσελάκη τώρα, το
ΠΑΣΟΚ του Ανδρουλάκη ή την Ελληνική Λύση του Βελόπουλου,
που το έχουν ρίξει στη φαγωµάρα για τις καρέκλες µετά τις ευ-
ρωεκλογές, ο ένας βρίζει τον άλλον, ο ένας διαγράφει τον άλλον
ή απειλεί ότι θα τον διαγράψει, που λένε στον ελληνικό λαό λίγο-
πολύ να περιµένει στον καναπέ του, στην τηλεόραση του µπρο-
στά, µέχρι το µακρινό 2027. Ποιος ζει και ποιος πεθαίνει µέχρι τότε
που αυτοί θα έχουν αποφασίσει, αν έχουν αποφασίσει, αν θα φτιά-
ξουν καινούργιο πολιτικό φορέα, πώς θα τον ονοµάσουν, ποιος
θα είναι αυτός, από τι νέα κουµάσια θα απαρτίζεται και τι περιε-
χόµενο και πρόγραµµα θα έχει, για να έρθουν να ζητήσουν πάλι
την ψήφο του και να κατσικωθούν στο σβέρκο του ελληνικού λαού.

Οι µάχες όµως δίνονται τώρα, δίνονται σήµερα. Και φυσικά
εσείς, είτε είστε απόντες είτε βρίσκεστε απέναντι. Εδώ, όµως,
έχετε να κάνετε µε αποφασισµένους εργάτες, µε τις οικογένειές
τους, µε µια ολόκληρη τοπική κοινωνία, µε άλλα σωµατεία που
συµπαραστέκονται και φυσικά, µε το ΚΚΕ. Αυτό που πάτε να κά-
νετε θα το πληρώσετε πάρα πολύ ακριβά. 

Το πληρώσατε, άλλωστε ήδη, στις πρόσφατες ευρωεκλογές
µε την κατραπακιά που φάγατε στις περιοχές αυτές, ειδικά σε
όλον τον Δήµο Λοκρών, ειδικά στα «ΛΑΡΚΟ» - χώρια, στις µεγα-
λύτερες κωµοπόλεις της περιοχής, όπου ζουν οι εργάτες και οι
οικογένειές τους όπως η Λάρυµνα, το Μαρτίνο, η Μαλεσίνα, το
Ακραίφνιο, η Τανάγρα, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται ακόµα να βάλετε
µυαλό.

Έτσι διαβάζετε εσείς το εκλογικό αποτέλεσµα, το µήνυµα που
σας έδωσαν οι εργαζόµενοι και όλος ο ελληνικός λαός που σας
έριξε δεκατέσσερις µονάδες. Λίγο -πολύ µας λέτε όλες αυτές τις
µέρες ότι ο λαός σας έδωσε εντολή να συνεχίσετε την ίδια εγ-
κληµατική πολιτική. Και βιάζεστε µάλιστα τόσο πολύ που δεν πε-
ριµένατε καν την απόφαση του δικαστηρίου. Δεν υπολογίζετε
καν την προσωρινή εντολή που έδωσε και προχθές το δικαστήριο
να παραµείνουν οι εργαζόµενοι στις δουλειές τους και στα σπίτια
τους, τουλάχιστον µέχρι να βγει η οριστική απόφαση. 

Τη µια βάζετε τη ΔΥΠΑ -τον πρώην ΟΑΕΔ- να ανεβάζει πλατ-
φόρµες όπου τους χαρακτηρίζει άνεργους και απολυµένους και
την άλλη, φέρνετε αυτήν εδώ την κατάπτυστη τροπολογία προ-
κειµένου να εκβιάσετε και τη µελλοντική απόφαση του δικαστη-
ρίου. Ξέρετε πολύ καλά ότι οι εργαζόµενοι έχουν εκατό τοις
εκατό δίκιο, γιατί ακόµη και ο δικός σας ο νόµος, ο νόµος που
ψηφίσατε, λέει ότι η «ΛΑΡΚΟ» πρέπει να παραδοθεί στον επεν-
δυτή ανοιχτή κι εν λειτουργία. 

Και τώρα πάτε να το αλλάξετε κι αυτό και λέτε ότι ο ειδικός
διαχειριστής µπορεί και να την κλείσει, άρα οι εργαζόµενοι µπο-
ρούν να απολυθούν υποδεικνύοντας επί της ουσίας στο δικαστή-
ριο την απόφαση που σας βολεύει. Είσαστε αναξιόπιστοι, ψεύτες
και απατεώνες. Αυτοί είναι οι πιο επιεικείς χαρακτηρισµοί που
µπορούν να σας αποδοθούν. 

Γι’ αυτό, βέβαια, επειδή περίµεναν να ακούσουν αυτά, λείπει
όλη η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα. Μη µετρήσω τώρα, τους βλέ-
πουµε, τους βλέπει και ο ελληνικός λαός, τους βλέπουν και οι εκ-
πρόσωποι των εργαζοµένων του Σωµατείου της «ΛΑΡΚΟ» ποιοι
είναι εδώ µέσα και από την Κυβέρνηση και από το δεύτερο και
τρίτο κόµµα της ελληνικής Βουλής. Και πάει λέγοντας. 

Θέλετε να οδηγήσετε εκατοντάδες εργαζόµενους στην ανερ-
γία και τις περιοχές πέντε νοµών της χώρας σε µαρασµό. Κλεί-
νετε µια επιχείρηση χρυσωρυχείο για τη χώρα µας, εγκληµατείτε
σε βάρος των παραγωγικών της δυνατοτήτων. 

Αυτή είναι η αντίληψή σας για τη βιώσιµη ανάπτυξη: Όλα για
το κέρδος κάποιων επενδυτών. Τι επενδυτές δηλαδή; Παλιατζή-
δες και σκραπατζήδες ψάχνατε όλα αυτά τα χρόνια. 

Μπροστά στο αιµατοβαµµένο κέρδος των λίγων δεν υπολογί-
ζετε τελικά τίποτα. Αλλιώς θα είχατε φροντίσει τόσα χρόνια και
εσείς και οι άλλοι που κυβέρνησαν, να αναπτύξετε τη «ΛΑΡΚΟ»
µε βάση τις τεράστιες δυνατότητες που αποδεδειγµένα έχει και
δεν θα την αφήνατε να µαραζώσει, αλλά τους εργαζόµενους στο
δρόµο δε θα τους πετάξετε. 
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Σας το λέµε ξανά βάλτε µυαλό, έστω λίγο µυαλό από αυτό που
σας λείπει, τελικά, όπως αποδεικνύεται. Εδώ και τώρα να απο-
σύρετε αυτή την τροπολογία. Να κάνετε αυτά που ζητούν τα σω-
µατεία και οι εργαζόµενοι. 

Συγκεκριµένα, να σας τα πούµε πάλι για µια ακόµα φορά: Με
χρήµατα που έχει τώρα η «ΛΑΡΚΟ» στα ταµεία της, να διασφα-
λιστεί η ασφάλεια των εγκαταστάσεων και των κατοίκων της πε-
ριοχής, µε ανανέωση των συµβάσεων εργασίας όλων των
εργαζοµένων µέχρι την µεταβίβασή τους στο νέο ιδιοκτήτη να
προχωρήσει η συντήρηση, ο εκσυγχρονισµός, να επαναλειτουρ-
γήσει η «ΛΑΡΚΟ» µε όλους τους εργαζόµενους µέσα, να µην
ερηµώσουν τα χωριά µας, γιατί είναι και δικά µας χωριά -από
αυτό το νόµο κατάγοµαι και εγώ- να µην κινδυνεύσει η περιοχή
από ένα µεγάλης έκτασης βιοµηχανικό ατύχηµα, κίνδυνος που
θα υπάρξει, είναι υπαρκτός αν απολυθούν οι εργαζόµενοι. 

Εµάς η υπόσχεσή µας είναι σαφής, θα είµαστε στο πλευρό των
εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ» µέχρι τέλους, µέχρι τη δικαίωση,
µέχρι να καπνίσει ξανά η τσιµινιέρα χωρίς να λείπει από τη θέση
του κανένας. Όποιος µπει εµπόδιο σε αυτό το δίκαιο αίτηµα να
ξέρει ότι δεν θα έχει καλή πολιτική κατάληξη. 

Arrivederci. Μπορεί να τα πούµε και αργότερα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε, να µη δηµιουργούµε θέµα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα είναι πέντε λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Αν συµφωνεί ο κ. Βε-

λόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εντάξει αν είναι πέντε λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο αυστηρά για πέντε λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Χαιρετίζω τους εργαζόµενους στη «ΛΑΡΚΟ» που βρί-
σκονται στα θεωρεία εδώ της Βουλής που είναι γεµάτα, την ώρα
που η Βουλή, τα Έδρανα της Κυβέρνησης -κανένας Υπουργός
εδώ, µόνον δύο Υφυπουργοί- τα Έδρανα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας -τέσσερις Βουλευτές είναι εδώ
από τους εκατόν πενήντα οχτώ- είναι άδεια, την ώρα που έχει
έρθει αεροπλανικά µια αντισυνταγµατική τροπολογία, προκειµέ-
νου να στερήσει από επτακόσιους ογδόντα έναν εργαζοµένους
και τις οικογένειές τους την εργασία τους, τη ζωή τους, το βιός
τους, το µόχθο τους, τα σπίτια τους. 

Πού είναι ο κ. Χατζηδάκης, κύριε Δήµα και κύριε Πετραλιά;
Πού; Στο ECOFIN; Έχει άλλες δουλειές και εκείνος. Οι άνθρωποι
όµως αυτοί έχουν έρθει από την Λάρυµνα, έχουν έρθει και δια-
δηλώνουν για τη ζωή τους και προχθές βρίσκονταν στο Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο Αθηνών όπου εκδικάστηκε η αίτηση
ασφαλιστικών µέτρων που έκαναν για να προστατεύσουν τις ερ-
γασίες τους. 

Και ξέρετε τι αποφάσισε ο δικαστής; Ότι πρέπει να προστα-
τευθούν οι εργασίες τους. Και ξέρετε τι κάνατε εσείς; Το ξέρετε,
κύριε Δήµα, γιατί σας το είπα χθες. Καταθέσατε µια αντισυνταγ-
µατική τροπολογία. Πότε; Το βράδυ της Δευτέρας 17 Ιουνίου, το
βράδυ της Δευτέρας 23:00, νύχτα -γιατί νύχτα δράτε- και µε αυτή
την τροπολογία επιχειρήσατε να παρέµβετε στη δίκη εσείς που
σέβεστε τη δικαιοσύνη. Και µας λέει ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Κα-
ραµανλής «για τα Τέµπη, θα αφήσουµε τη δικαιοσύνη να δράσει
την ανεξάρτητη δικαιοσύνη». 

Ποια δικαιοσύνη; Εσείς παρεµβαίνετε και στο Μονοµελές
Πρωτοδικείο Αθηνών στη διαδικασία ασφαλιστικών µέτρων και
καταθέσατε τροπολογία -ακούστε και όσοι δεν ήσασταν στο
ακροατήριο- και ήρθε εκπρόσωπος της Κυβέρνησης νοµικός και
είπε «κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να παρέµβουµε στη δίκη», ενώ δεν
ήταν διάδικος το ελληνικό δηµόσιο γιατί εξαιρέθηκε από τον πλη-
ρεξούσιο των εργαζοµένων. Είπε, λοιπόν, «θέλουµε να παρέµ-

βουµε στη δίκη και να σας πούµε ότι υπάρχει τροπολογία». Και
δεν έχει αντικείµενο η δίκη, γιατί κατέθεσε η Κυβέρνηση τροπο-
λογία. 

Και ξέρετε τι απάντησε ο δικαστής; «Μα τι λέτε τώρα; Μας
φέρνετε µια τροπολογία που δεν έχει ψηφιστεί για να επηρεά-
σετε τη δίκη;».

Αυτό κάνετε, όµως! Παρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη, επιδιώκετε
µέσω της τροπολογίας αυτής να καταργήσετε και να µαταιώσετε
τη δικαστική διεκδίκηση και τον αγώνα των ανθρώπων αυτών που
έχουν οι ίδιοι -οι πατεράδες, οι µανάδες, οι παππούδες τους-
δώσει το αίµα τους στη «ΛΑΡΚΟ» σε µια επιχείρηση κρατική, που
τη στήριξαν οι εργαζόµενοι δεκαετίες, που πολλές φορές πλή-
ρωσαν µε τη ζωή τους, γιατί είναι δεκάδες τα εργατικά δυστυχή-
µατα µε ευθύνη των κυβερνήσεων και που σήµερα θέλετε να την
πουλήσετε όσο-όσο, χωρίς υποχρεώσεις, χωρίς µισθούς εργα-
ζοµένων σε κάποιον εκλεκτό σας που θα την πάρει κοψοχρονιά.
Και κατά τα άλλα εσείς είστε µια Κυβέρνηση που υπηρετεί τη δη-
µοκρατία!

Ακούστε. Να έρθει ο κ. Μητσοτάκης να αποσύρει ο ίδιος αυτή
την τροπολογία, γιατί αποτελεί στυγνή παρέµβαση στην ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης, στυγνή παρέµβαση στη διάκριση των
εξουσιών. Να έρθει ο κ. Χατζηδάκης, που έχει άλλες δουλειές
στο ECOFIN, να αποσύρει ο ίδιος την τροπολογία, γιατί δεν µπο-
ρεί να τα βάζετε νύχτα και υπόγεια µε τους εργαζοµένους.

Χαίροµαι πάρα πολύ που βρίσκονται εδώ. Τους δηµιούργησαν
και προβλήµατα για να µπουν στην είσοδο και χρειάστηκε να πα-
ρέµβουµε και για αυτό. Διότι υπήρχε πρόβληµα να µπουν άνθρω-
ποι απλοί µέσα στη Βουλή που την απαξιώνουν οι Βουλευτές.
Είναι πολύ σηµαντικό να δείξει το κανάλι της Βουλής τα γεµάτα
θεωρεία από τους πολίτες και τα άδεια έδρανα από τους κυβερ-
νητικούς Βουλευτές, που θέλουν όµως να στερήσουν από τους
εργαζόµενους τη ζωή τους, τη δουλειά τους, το σπίτι τους, την
οικογένειά τους.

Η Πλεύση Ελευθερίας βρίσκεται στο πλευρό των εργαζοµένων
και στο πλευρό όποιου βρίσκεται στο πλευρό των εργαζοµένων.
Στηρίζουµε και χαιρόµαστε για τα αιτήµατα διενέργειας ονοµα-
στικής ψηφοφορίας. Εµείς δεν έχουµε επαρκή αριθµό Βουλευ-
τών. Στηρίζουµε τα αιτήµατα που κατατέθηκαν. Το ζητήσαµε και
χτες και στη διάρκεια της επιτροπής να κατατεθούν τέτοια αιτή-
µατα ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Προειδοποιούµε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που
χθες ψήφισαν µόνοι τους το νοµοσχέδιο, ότι η ψήφιση της τρο-
πολογίας συγκροτεί παράβαση καθήκοντος. Διότι µε αυτή, πρώ-
τον, προκαλείται βλάβη στους εργαζόµενους που στερούνται
τους µισθούς τους, προκαλείται βλάβη στην επιχείρηση η οποία
αυτή τη στιγµή διατηρείται, συντηρείται και φυλάσσεται ο χώρος
χάρη στους εργαζόµενους.

Είναι ένας χώρος στον οποίο υπάρχουν ακόµη και τριάντα
τόνοι προπανίου, κύριοι, σε δεξαµενή και εσείς θέλετε να απο-
λύσετε τον κόσµο που φυλάσσει αυτή τη δεξαµενή και να αφή-
σετε στο έλεος του όποιου ατυχήµατος τα θύµατα. Με αυτή την
τροπολογία ωφελείτε τον αγοραστή, προκαλείτε αθέµιτο όφε-
λος. Είναι κραυγαλέα περίπτωση κατάχρησης εξουσίας, απιστίας
και παράβασης καθήκοντος και άλλων οικονοµικών αδικηµάτων
που δεν καλύπτονται από τη βουλευτική ασυλία, διότι αυτή η τρο-
πολογία δεν αποτελεί νοµοθέτηση αλλά αποτελεί ευθεία παρέµ-
βαση στη δικαιοσύνη και σε εκκρεµή δίκη στη δίκη των ασφα-
λιστικών µέτρων που έγινε στο Μονοµελές Πρωτοδικείο Αθηνών
στις 18 Ιουνίου, εξ ου και η σκανδαλώδης πρόβλεψη ότι, ενώ δεν
έχει ακόµα ψηφισθεί, θέλετε να ισχύει από 17 Ιουνίου, από πα-
ραµονή της δικασίµου δηλαδή, για να ακυρώσετε τη δικάσιµο και
την προσωρινή διαταγή που έδωσε ο ανεξάρτητος δικαστής.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι και θα είναι στο πλευρό των εργα-
ζοµένων και όλων των αγωνιζόµενων ανθρώπων. Θα βρεθούµε
δίπλα τους και έξω στη διαδήλωση που γίνεται όπου έµαθα ότι
πάλι στείλατε τα ΜΑΤ. Και ρωτάω επίσηµα ποιος έστειλε τα ΜΑΤ.
Διότι προχθές δεν µου απαντούσατε ποιος έστειλε ΜΑΤ απέναντι
σε εργαζόµενους.

Και κλείνω µε µια πράξη θεσµική και επιβεβληµένη από πλευ-
ράς της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, γιατί οι αγώνες γίνονται
στον δρόµο, γίνονται στα δικαστήρια, γίνονται και στη Βουλή και
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κανένα πεδίο διεκδίκησης και αγώνα εµείς δεν θα αφήσουµε
αφύλακτο.

Καταθέσαµε ήδη -και δεν νοµίζω ότι υπάρχει προηγούµενο-
ένσταση αντισυνταγµατικότητας της τροπολογίας για παράβαση
της αρχής της διάκρισης των εξουσιών, της αρχής της ανεξαρ-
τησίας της δικαιοσύνης και για ευθεία παρέµβαση σε εκκρεµή
δίκη, τη δίκη ασφαλιστικών µέτρων των εργαζοµένων έναντι της
«ΛΑΡΚΟ» για τη διατήρηση των εργασιών τους. Είµαστε και θα
είµαστε εδώ την ώρα που εσείς απουσιάζετε. Είµαστε και θα εί-
µαστε στον δρόµο δίπλα στους εργαζόµενους την ώρα που εσείς
φέρνετε τα ΜΑΤ. Είµαστε και θα είµαστε η φωνή των πολιτών, η

φωνή των απλών ανθρώπων που µας δίνουν µεγάλη χαρά να
τους βλέπουµε µέσα στη Βουλή, στο σπίτι τους, γιατί αυτή εδώ
είναι η Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνίδων και όχι των Βου-
λευτών και των Υπουργών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά η προαναφερ-

θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας της Πλεύσης Ελευθερίας,
η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος
Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να πω στους Υπουργούς δίπλα, οι οποίοι κάθονται, νο-
µοθετούν χωρίς την αίσθηση του κοινωνικού δικαίου, ότι για εµάς
δεν υπάρχει νόµος που να είναι πιο ισχυρός από την ανάγκη των
ανθρώπων.

Είναι απλά τα πράγµατα, κύριοι Υπουργοί, και η ανάγκη των
ανθρώπων εκεί πάνω είναι για δουλειά. Και η δουλειά δεν είναι
απλώς µια ανάγκη. Είναι ένα δικαίωµα που µε αυτή την επιλογή
-την παράνοµη, κατά την άποψή µας- και την παρέµβαση στη Δι-
καιοσύνη στην ουσία της, δηλαδή, καταρρίπτετε το µέλλον, τις
φιλοδοξίες τους, τα όνειρά τους, εν πάση περιπτώσει.

Εσείς, µερικοί Βουλευτές, έχετε όνειρο να γίνετε Υπουργοί.
Αυτοί έχουν όνειρο να δουλέψουν. Τους στερείτε το όνειρο µιας
εργασίας. Και να σας πω και κάτι;

Θα σας το πω, κύριε Βορίδη, γιατί είστε και νοµικός. Έλεγε ο
Αριστοφάνης: «Όποιος δεν κάνει αδικία δεν χρειάζεται κανέναν
νόµο». Και εδώ κάνετε αδικία. Και τον εαυτό σας αδικείτε για έλ-
λειψη κοινωνικής ευαισθησίας, αλλά και µε τη χθεσινή παρέµ-
βαση που έγινε αποδεικνύεται ότι η αδικία είναι κατάφωρη.

Πραγµατικά δεν έχετε πάρει το µήνυµα των ευρωεκλογών. Σας
βλέπω και στα κανάλια. Έχετε µια αλαζονεία. Όµως, µπρος στην
εργασία και στο µέλλον αυτών των ανθρώπων δεν χρειάζεται
αλαζονεία. Χρειάζεται λύση σε ένα πρόβληµα.

Ας βρούµε κοινό τόπο να βρούµε µια λύση. Εγώ δεν θα σας
πω ότι η «ΛΑΡΚΟ» µπορεί να γίνει η ατµοµηχανή της παραγωγι-
κής διαδικασίας της χώρας, γιατί µπορεί να γίνει. Δεν θα σας πω
ότι µπορεί να φέρει λεφτά στην Ελλάδα, γιατί µπορεί να φέρει.
Θα σας πω ότι µπορούµε να κάνουµε κάτι να έχουν δουλειά οι
άνθρωποι. Δεν είναι τόσο δύσκολο και δεν µπορεί να θυσιάζετε
όλους αυτούς γιατί ένας επενδυτής θέλει χωρίς αυτούς την εται-
ρεία για να µην πληρώσει τίποτα. Λέω τώρα! Δηλαδή, προς το
συµφέρον του ενός θυσιάζουµε τους Έλληνες.

Πάνω από όλα και πάνω από όλους είναι οι Έλληνες, η Ελ-
λάδα, η εργασία, η αγροτιά και ο κάθε Έλληνας που θέλει να
δουλέψει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως, έχετε συνηθίσει στο ψέµα και στεναχωριέµαι, γιατί πολ-

λούς από εσάς σας ξέρω από το παρελθόν. Όταν έχεις κάνει επι-
στήµη το ψέµα, µπορείς να κάνεις το άσπρο µαύρο, αλλά έχετε
πολύ καλό καπετάνιο και οδηγό στα ψέµατα.

Άκουγα σήµερα τον Πρωθυπουργό στον κ. Χατζηνικολάου
στον «REAL FM» να λέει το αµίµητο για τη φορολόγηση των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών: «Θα µπορέσουµε να στηρίξουµε την παι-
δεία, την υγεία και την ασφάλεια µε τα λεφτά από τη
φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών».

Μα, δεν ντρέπεστε λίγο; Δηλαδή τι λέτε τώρα; Υπερφορολο-
γείτε τους ανθρώπους για να πάρετε λεφτά από την ασφάλεια,
την παιδεία και την υγεία να τα δώσετε εκεί; Πείτε τα σε αυτούς
τους ανθρώπους εκεί πάνω που θα µείνουν άνεργοι και δεν θα
έχουν ούτε νοσοκοµείο να πάνε ούτε γιατρό. Και τα λέει ο Πρω-
θυπουργός!

Σας είπαµε κάτι πολύ απλό για το θέµα αυτό, οριζόντιος
φόρος 15% είναι η µοναδική λύση. Το κάνατε και µόνοι σας, αλλά
-πού;- στα µερίσµατα και µάλιστα ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε
εδώ «στα µερίσµατα κατεβάσαµε τη φορολόγηση και πήραµε πα-
ραπάνω έσοδα», άρα και εδώ µπορεί να γίνει. Όµως, δεν είστε
ικανοί να το κάνετε για άλλους λόγους, διότι και εδώ πάλι εξυ-
πηρετείτε, όπως στη «ΛΑΡΚΟ», τους κολλητούς σας που κάνουν
λαθρεµπόριο πετρελαίου και κερδίζουν από την κλοπή του ΦΠΑ,
ή τη φοροκλοπή, ή τη φοροδιαφυγή.

Δεν θα πω τι είπε για τα Σκόπια, το αφήνω, το προσπερνώ,
γιατί στου κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα. Τα είπε πάλι «η
Βόρεια Μακεδονία» στον Χατζηνικολάου, αλλά εκείνο το πε-
ρίεργο που είπε πραγµατικά είναι ότι «θα είναι άβολη η θέση των
Σκοπιανών» -το είπε αλλιώς αυτός, τους αποκάλεσε- «διότι οι
φίλοι και εταίροι µας στο ΝΑΤΟ όταν θα συναντηθούµε θα αι-

σθανθούν άσχηµα». Τους βάλατε στο ΝΑΤΟ, τους δίνετε λεφτά
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, σας φτύνουν κατάµουτρα λέγοντας
ότι είναι Μακεδόνες και πάλι µιλάτε για άβολη θέση. Εντάξει, τι
να πω;

Και µπήκε και στα χωράφια της Αντιπολιτεύσεως. Ένα πράγµα
πέτυχε ο Πρωθυπουργός, να φτωχύνει τους Έλληνες και να δια-
λύσει την Αντιπολίτευση να την κονιορτοποιήσει, γιατί ελέγχει
όλα τα µέσα ενηµερώσεως, µπορεί και προωθεί όλα τα µέσα τι
λένε, γιατί µετά τις εκλογές βγήκαν τρεις Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και είπαν διάφορα. Σιωπητήριο στα κανάλια! Λέει
κάτι ένας από το ΠΑΣΟΚ, σε όλα τα κανάλια «η φούσκα µεγαλώ-
νει», κάτι για τον ΣΥΡΙΖΑ, «µεγαλώνει η φούσκα».

Ακούστε, όσο και να ελέγχετε τα µέσα ενηµερώσεως, όσο και
να τα χρηµατίζετε, όσο και να τα διαφθείρετε, η αλήθεια θα βγει
επιτέλους και έρχεται σύντοµα, θέλετε, δεν θέλετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το περίεργο για τη βία και αυτά που γίνονται στα κανάλια δύο

µέρες µε τον κ. Λύτρα, τον γνωστό Λύτρα, εν πάση περιπτώσει,
κύριος, όποιος σηκώνει χέρι σε γυναίκα δεν µπορεί να είναι κύ-
ριος αλλά το προσπερνώ αυτό γιατί η ουσία είναι άλλη. Και εδώ
ψέµατα είπε ο Πρωθυπουργός, είπε «κάναµε ένα αυστηρότερο
νοµοθετικό πλαίσιο και γι’ αυτό είναι φυλακή». Μα, ο άνθρωπος
ελεύθερος ήταν! Επειδή παραβίασε τα ασφαλιστικά µέτρα οδη-
γήθηκε στη φυλακή στον Κορυδαλλό. Δεν µπορεί να είναι τόσο
ψεύτης ο Πρωθυπουργός! Μα, δεν µπορεί να λέει τόσα ψέµατα!
Και τα λέει καθηµερινά, αλλά ελέγχετε τα κανάλια, δεν του κά-
νουν ερωτήσεις οι διάφοροι δηµοσιογράφοι γιατί τον φοβούνται,
γιατί τα αφεντικά λένε κάτι άλλο, µε συνέπεια να λέει ό,τι θέλει.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε τρία σκάνδαλα. Και ρωτώ τους Υπουρ-
γούς. Γι’ αυτό ήρθε ο Βορίδης εδώ, ήρθε το βαρύ πυροβολικό ο
Μάκης. Δεν ήταν να έρθει, αλλά ήρθε. Δίνετε παράταση στην κα-
τάθεση «πόθεν έσχες» µέχρι τέλους του χρόνου, ναι ή όχι; Γιατί
δίνετε παράταση στο «πόθεν έσχες» µέχρι τέλους του χρόνου;
Ποιος είναι ο λόγος; Θέλω να µου πείτε και επίσηµα εδώ ο Υπουρ-
γός να πει ότι ο Πρωθυπουργός θα καταθέσει αύριο το πρωί το
«πόθεν έσχες» του. Γιατί κρύβει ο Πρωθυπουργός το «πόθεν
έσχες» του; Ποια είναι η σχέση µε τα Ζαγοροχώρια και την αγορά
και τον περίεργο νόµο του 2023 για το «µαύρο» χρήµα; Το καταγ-
γείλαµε, δεν απάντησε ποτέ. Αφού νοµιµοποίησε µε δικό του νόµο
ο Πρωθυπουργός -που δεν µπορεί να κάνει νόµους- το «µαύρο»
χρήµα στις 28 Φεβρουαρίου 2023, αφού κατήγγειλα ότι στήθηκε
όλη αυτή η ιστορία, βάζετε τα παπαγαλάκια να διαψεύδουν και να
λένε ότι θα γίνει το «πόθεν έσχες». Θέλω να µου πει ο Έλληνας
Πρωθυπουργός πότε θα δείξει στον ελληνικό λαό το «πόθεν
έσχες» του. Πότε; Σύρατε τον Κασσελάκη µε τον οποίο διαφωνώ
σε πολλά πράγµατα επί ενάµιση µήνα µε το «πόθεν έσχες» του,
τον διασύρατε, χρησιµοποιήσατε τα κανάλια και ο Πρωθυπουργός
δεν µας δίνει το «πόθεν έσχες» του. Να το δώσει τώρα!

Δεύτερο σκάνδαλο: Φέρνετε τροπολογία για τα funds και τους
τραπεζίτες, υποχρεώνετε τον εισαγγελέα, τη δικαιοσύνη -όπως
κάνουν µε τη «ΛΑΡΚΟ», ακούστε τι κάνουν- που διερευνά σκάν-
δαλα των funds και τραπεζών να ζητά από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος –ακούστε!- έκθεση. Αν πει η Τράπεζα της Ελλάδος όχι, ο
εισαγγελέας φιµώνεται και αυτό είναι το κράτος δικαίου; Είναι
κράτος δικαίου; Και µάλιστα, λέει ότι ο εισαγγελέας είναι υπο-
κειµενικός –το είπε Υπουργός εδώ- αλλά ο Στουρνάρας είναι αν-
τικειµενικός. Αυτό µας λέτε, ο Στουρνάρας είναι αντικειµενικός.
Αυτό ξέρετε πώς λέγεται; Το απόλυτο κουκούλωµα των σκανδά-
λων, κουρέµατα χρεών και δανείων που κάνατε εσείς σε κάτι ολι-
γάρχες και εφοπλιστές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κουρέψατε τα δάνειά τους και επειδή εµείς λέµε και τα ονό-

µατα, να θυµηθούµε τον Πηλαδάκη, να θυµηθούµε το «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ», την εφηµερίδα. Τι να πρωτοθυµηθούµε; Να θυµηθούµε
ότι χρωστάτε εσείς 500 εκατοµµύρια και κανένας δεν σας ελέγ-
χει; Κανένας δεν σας ελέγχει! Ο Έλληνας χάνει το σπίτι του για
είκοσι χιλιάρικα και χρωστάτε 500 εκατοµµύρια!

Δυστυχώς, υπάρχει και τρίτο σκάνδαλο µέσα από αυτό που
έφεραν σήµερα φωτογραφική τροπολογία για να µετατρέψει η
Κυβέρνηση µετακλητό του Μαξίµου σε διευθυντή. Το καταθέτω
στα Πρακτικά της Βουλής.
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(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε τι κάνουν: Κάνουν νόµους για τους δικούς τους αν-
θρώπους. Είναι απίστευτο αυτό που συµβαίνει. Οποία αλαζονεία,
οποία αµετροέπεια! Υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού
λαού. Γιατί το κάνετε αυτό; Κάνετε –ακούστε!- τροπολογία για
να κάνετε έναν µετακλητό διευθυντή για να παίρνει παραπάνω
λεφτά.

Απορώ! Απορώ γιατί όλα αυτά. Τι είναι, ρε παιδιά, το κράτος;
Η λεία της Νέας Δηµοκρατίας που κατασπαράζει καθηµερινά
κοµµάτια κρέατος; Έχει µείνει µόνο κόκκαλο δεν έχετε αφήσει
τίποτα όρθιο.

Όµως, εδώ έρχεται εκείνη η µεγάλη ρήση. Ενθυµούµαι τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή που όταν επέστρεψε -αν θυµάστε, που
όλοι θυµάστε- τον πρώτο άνθρωπο που έδιωξε από την Ελλάδα
-µπορεί να διαφωνήσουν κάποιοι- ήταν τον Ανδρεάδη τον µεγα-
λοτραπεζίτη. Και τι έκανε; Έκανε κρατική την τράπεζα. Αυτός
ήταν ο Καραµανλής, την πήρε σε µια νύχτα πίσω!

Τι έκανε ο Ανδρέας Παπανδρέου; Ο Διοικητής της Εθνικής
Τράπεζας Στέλιος Παναγόπουλος βαρούσε προσοχές µπροστά
του. Δεν τολµούσε να του φέρει αντίρρηση του Ανδρέα Παπαν-
δρέου. Ξέρετε τι συµβαίνει; Τότε υπήρχαν πραγµατικοί πολιτικοί
ηγέτες που κοιτούσαν µε τα λάθη τους το καλό των Ελλήνων, µε
τα λάθη τους το καλό της κοινωνίας, µε τα λάθη τους το καλό
της Ελλάδος.

Σήµερα υπάρχουν ηγέτες που κοιτούν το καλό του κόµµατος,
της τσέπης τους και των ολιγαρχών και καπιταλιστών. Αυτό είναι
η ντροπή αυτής της Κυβέρνησης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και είναι αξιολύπητο, αξιοθρήνητο να λέει η Κυβέρνηση το

εξής αµίµητο ότι δεν µπορούµε να βρούµε χρήµατα, όταν κάνει
µετακλητούς διευθυντές, όταν σπαταλά δισεκατοµµύρια ευρώ
σε ανεξάρτητες αρχές, οι οποίες δεν κάνουν καµµία δουλειά και
αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν εργασία. Στις ανεξάρτητες αρχές
ο µικρότερος µισθός είναι 5.000 ευρώ και 6.000 ευρώ και το Σύν-
ταγµά µας λέει πέντε και έχουµε τριάντα επτά. Σε αυτούς, κυ-
ρίως, πείτε τα και είναι χιλιάδες αυτοί, για να σταµατήσουν τα
ψέµατα, αλλά είναι βολεµένοι οι δικοί τους, είναι βολεµένοι οι
δικοί τους κοµµατικοί. Δεν είστε εσείς ο απλός λαός, ο απλός πο-
λίτης που δεν µπορεί να παρέµβει στο γρανάζι της εξουσίας.

Η λύση, λοιπόν, είναι µία: Αύριο το πρωί κρατική η «ΛΑΡΚΟ»!
Και αν δεν έχετε σχέδιο να σας το δώσουµε, είναι έτοιµο. Το έχει
ετοιµάσει ο κ. Βιλιάρδος µε τους εµπειρογνώµονές µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µη µου πει τώρα ο Βορίδης για τα πρόστιµα. Θα του υπεν-

θυµίσω κάτι. Είδατε τι κάνουν οι Γερµανοί µε τη «LUFTHANSA»,
κύριε Βορίδη; Εσείς δίνατε τζάµπα τα λεφτά στην «AEGEAN»,
αλλά οι Γερµανοί πήραν µετοχές.

Είδατε, κύριε Βορίδη, τι κάνατε µε τα υπόλοιπα πρόστιµα;
Κάντε αλιευτικές ζώνες για να ψαρεύουν οι Έλληνες, να µην πλη-
ρώνουµε πρόστιµα. Εδώ φοβάστε να µην πληρώσουµε πρόστιµο
αν γίνει κρατική ή αν παρέµβετε, αλλά στις αλιευτικές ζώνες που
υποχρεούστε να κάνετε στο Αιγαίο δεν τις κάνετε και πληρώ-
νουµε πρόστιµο.

Είστε δειλοί, φοβικοί, υπηρέτες του κεφαλαίου και όχι υπηρέ-
τες του ελληνικού συνόλου και της κοινωνίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πείτε ό,τι θέλετε, δεν µε απασχολεί. Έτσι και αλλιώς όλη µέρα

τα κανάλια µάς βρίζουν αλλά εµείς θα λέµε την αλήθεια εδώ
µέσα. Ήρθαµε για να υπηρετήσουµε τον πολίτη και όχι τη νοµή
της εξουσίας, τους ολιγάρχες, καναλάρχες, καπιταλιστές, όλους
αυτούς που πίνουν µε το µπουρί το αίµα των Ελλήνων.

Τα αποτελέσµατα της οικονοµικής πολιτικής –για να κλείνω
σιγά σιγά- φαίνονται από το δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ».
Οι τιµές των τροφίµων αυξήθηκαν µε διπλάσιο ρυθµό σε σχέση
µε το εισόδηµα. Αυτά τα λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Το καταθέτω
στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν

δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Φιλοκυβερνητική εφηµερίδα. Δεν είναι η «ΑΥΓΗ», ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ», ή µια άλλη αντιπολιτευόµενη εφηµερίδα. Φιλοκυβερνη-
τική.

Γιατί εσείς που νοµοθετείτε για τον διευθυντή σας, για να κά-
νετε διευθυντή τον µετακλητό σας, γιατί εσείς που νοµοθετήσατε
εις βάρος του ελληνικού λαού και των εργαζοµένων στη
«ΛΑΡΚΟ» δεν κάνετε κακούργηµα την αισχροκέρδεια και δεν
είναι ούτε πληµµέληµα; Κάντε την αισχροκέρδεια κακούργηµα,
φέρτε έναν νόµο εδώ µέσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί δεν έχετε το πρόστιµο και το έχετε πλαφόν 1 εκατοµµύ-

ριο; Ο κλέφτης κλέβει 40 εκατοµµύρια, του βάζουν 1 εκατοµµύ-
ριο πρόστιµο. Αυτό είναι πρόστιµο; Γιατί βάλατε πλαφόν; Σας
λέµε σειρά λύσεων και προτάσεων αλλά ποτέ δεν το κάνετε.
Αυτό είναι το χειρότερο από όλα και µου λέτε ότι τα λεφτόδεντρα
τελειώσανε. Όχι, δεν τελειώσανε τα λεφτόδεντρα, φίλοι µου, όχι,
έχουν τα κλεφτόδεντρα αυτοί. Οι φίλοι τους έχουν τα κλεφτό-
δεντρα και από εκεί τρώνε και πίνουν, αλλά λεφτά για τους Έλ-
ληνες δεν υπάρχουν και κλεφτόδεντρα υπάρχουν πολλά.

Ακούστε τώρα: Δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΕΣΤΙΑ» και θέλω
να το διαψεύσει η Κυβέρνηση. Δεσµεύθηκε ο Πρωθυπουργός να
δοθούν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ πού; Στην Ουκρανία!

Θα στείλω εγώ όπλα και χρήµατα στους Ουκρανούς να σφά-
ζονται µε τους Ρώσους, να σκοτώνουν οι Ρώσοι τους Ουκρα-
νούς, θα πυροδοτώ δηλαδή την ένταση και τον πόλεµο, αλλά δεν
έχω 500 εκατοµµύρια, 600 εκατοµµύρια για αυτούς τους ανθρώ-
πους ή 1,5 δισεκατοµµύριο για τον φτωχό Έλληνα πολίτη. Αυτή
είναι η Κυβέρνηση, µια Κυβέρνηση που, δυστυχώς, κοροϊδεύει
τον ελληνικό λαό. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στα υπόλοιπα. Καλώ την Κυβέρνηση να µας πει εάν αυτή
η δήλωση του Διευθύνοντος Συµβούλου της «ENTERPRISE
GREECE» του κ. Μαρίνου Γιαννόπουλου περί συνεκµετάλλευσης
στο Αιγαίο βρίσκει ευθέως σύµφωνη τη Νέα Δηµοκρατία. Έδωσε
συνέντευξη στο πρακτορείο «ANADOLU» και είπε ότι θα συνερ-
γαστούµε µε την Τουρκία για να κάνουµε συνεκµετάλλευση, πα-
ρακαλώ. Απροκάλυπτα το είπε. Συµφωνεί και η Νέα Δηµοκρατία;
Συµφωνεί και η Κυβέρνηση; Συµφωνεί και ο Πρωθυπουργός; 

Δεύτερον. Πού κάνει η Τουρκία έρευνες; Σας δίνω τα σεισµικά
της για να καταλάβετε. Στη Νήσο Ζουράφα, που το ελληνικό κρά-
τος απαγορεύει στους πολίτες να πηγαίνουν εκεί. 

Κρύβονται δισεκατοµµύρια ευρώ στη µάνα ελληνική γη, όπως
το νικέλιο στη «ΛΑΡΚΟ», όπως ο βωξίτης, όπως το γάλλιο στη
Λακωνία, όπως ο λιγνίτης στη δυτική Μακεδονία, που µπορούν
να µας κάνουν πλούσιους εµάς τους Έλληνες. Όµως, η Κυβέρ-
νηση αρνείται πεισµατικά: Ούτε εξορύξεις φυσικού αερίου ούτε
πετρελαίου ούτε νικελίου ούτε γαλλίου ούτε λιγνιτών. 

Και από πού θα φάµε, ρε παιδιά; Από πού; Ας µας πουν από
πού θα βγουν τα λεφτά οι κύριοι µε τα «κλεφτόδεντρα» και τα
«λεφτόδεντρα». Όλο ειρωνεία οι υποκριτές! Διότι πρόκειται περί
υποκρισίας να µην κάνεις το παραµικρό για να παράγεις πλούτο
και να καταγγέλλεις τον Έλληνα για τεµπέλη, για ράθυµο. «Πή-
γαινε εσύ σπίτι σου, δεν µε ενδιαφέρεις καθόλου. Σε απολύω»! 

Δεν είναι έτσι. Όλοι έχουµε συγγενείς και φίλους. Όλοι έχουµε
παιδιά. Ας σκεφτούµε τα παιδιά των ανθρώπων. Μπορεί να είναι
πέντε, έξι, επτά. Βλέπω εκεί ένα κοριτσάκι δεκατριών-δεκατεσ-
σάρων χρονών να χαµογελάει. 

Τι µέλλον θα του δώσετε, κύριε Υπουργέ; Πείτε µου. Να το κο-
ριτσάκι εκεί. Τι µέλλον θα έχει αύριο το πρωί; Το δικό σας το
παιδί και το δικό µου δεν έχουν πρόβληµα. Δόξα τω Θεώ, καλά
είµαστε. Αυτοί οι άνθρωποι; Για πείτε µου. 

Θέλω, όταν µιλάτε εδώ, κύριε Βορίδη, να µη µιλάτε σε µας, να
µιλάτε σε αυτούς εκεί πάνω. Σε αυτούς! Θα απολογηθείτε σή-
µερα, όπως απολογηθήκατε στις εκλογές, που καταποντιστήκατε
στο 28% και µυαλό δεν βάλατε. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι τόσο καλοί φίλοι µε την Τουρκία που η πρότασή µας στον

ΟΑΣΕ είναι να στηρίξουµε τον Σινιρίογλου και η Τουρκία την Τε-
λαλιάν µε ένα κοινό ψηφοδέλτιο στον ΟΗΕ. Δεν καταλαβαίνω τι
γίνεται. Τα βρήκατε µε τους Τούρκους; Τι βρήκατε µε τους Τούρ-
κους; Αυτοί διεκδικούν κοµµάτια ελληνικής γης. Οι Τούρκοι διεκ-
δικούν. Τι βρήκατε µε δαύτους; Ποια είναι η µυστική
παρασκηνιακή συµφωνία που έκανε ο Πρωθυπουργός και δεν
την ξέρει ο ελληνικός λαός και οι Έλληνες Βουλευτές; Τι θα µοι-
ράσει; Το σπίτι του πατέρα του; Ή θα µοιράσει τα Ζαγοροχώρια,
όπου αγόρασε µε 70.000 ευρώ δύο οικόπεδα και ένα σπίτι; Του
δίνω εκατόν τριάντα χιλιάρικα δηµοσίως και δεν µου τα πουλάει. 

Στα Ζαγοροχώρια, κύριοι Υπουργοί, µε εβδοµήντα χιλιάρικα
δεν παίρνεις ούτε εκατό τετραγωνικά οικόπεδο. Το έχει το συµ-
βόλαιό του µέσα, 70.000 ευρώ, δύο οικόπεδα και ένα σπίτι. Του
δίνω 130.000 ευρώ εγώ για να µου τα πουλήσει για να βγάλει και
60.000 κέρδος. 

Μπορείτε να λέτε όσα ψέµατα θέλετε. Μπορείτε να ψευδολο-
γείτε. Μπορείτε να ειρωνεύεστε, να χαίρεστε που αλληλοσπα-
ράσσεται η Αντιπολίτευση, να χαίρεστε που δεν υπάρχει –λέει ο
Πρωθυπουργός- Αντιπολίτευση. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει Αντιπολίτευση για έναν και
µόνο λόγο. Γιατί η φωνή της Αντιπολίτευσης καλείται στα κανά-
λια µόνο για να απολογηθεί, όχι για να µιλήσει. Η φωνή της Αντι-
πολιτεύσεως καλείται επίτηδες από τα κανάλια που ελέγχετε
εσείς έµµεσα ή άµεσα µόνο όταν συµβαίνει κάτι δυσάρεστο για
ένα οποιοδήποτε κόµµα εδώ µέσα για να υπάρχει ο αλληλοσπα-
ραγµός όχι για να σας κάνουν αντιπολίτευση. Γιατί αυτά που
λέµε εδώ δεν θα ακουστούν στα κανάλια το βράδυ. Θα ακουστεί
τι καλός που είναι ο Πρωθυπουργός, τι προβλήµατα έχει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τι προβλήµατα έχει το ΠΑΣΟΚ, τι προβλήµατα έχει ο ένας,
ο άλλος, µόνο και µόνο για να ενσπείρετε ζιζάνια, για να ενσπεί-
ρετε διχόνοια, για να µην έχετε µια ισχυρή Αντιπολίτευση. 

Λοιπόν, από εδώ και στο εξής υπάρχει η ενιαία Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση που λέγεται Ελληνική Λύση. Θα σας ορθώσουµε το
ανάστηµά και θα σας σύρουµε πίσω στη λογική. Δεν γίνεται δια-
φορετικά. Αυτή είναι η επιτυχία.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επειδή ο κ. Θεοχάρης έχασε το Υπουργείο µπορεί να χαµογε-

λάει τώρα. Συλλυπητήρια γι’ αυτό! Την επόµενη φορά και εσείς.
Rotation! Γίνεται ανακύκλωση από τον πάγκο. Παίρνουµε έναν,
τον βάζουµε εδώ, παίρνουµε τον άλλον, τον ξαναβάζουµε πίσω.
Παίρνουµε τον άλλον, τον ξαναβάζουµε στην οµάδα. Αυτό δεν
λέγεται ανασχηµατισµός. Ξέρετε πώς λέγεται; Δεν έχω δουλειά
να κάνω και δεν έχω και πάγκο. 

Όταν, όµως, η οµάδα δεν πάει καλά, κύριε Βορίδη, τι κάνουµε;
Είστε φίλαθλος οµάδας, όπως κι εγώ. Όταν δεν πάει καλά η
οµάδα, κύριε Μάκη Βορίδη, τι γίνεται; Λέω τώρα. Ας πούµε ότι
γίνεται ο Βορίδης Πρωθυπουργός. Αλλάζεις προπονητή, κύριε
Μάκη. Δεν φταίει µόνο η οµάδα, ο προπονητής φταίει. Βάλτε
άλλον αρχηγό, µήπως και δείτε χαΐρι, να πάτε στο 31%. Αλλάξτε
Αρχηγό! Παραπαίετε! Κατακρηµνίζεστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φίλες και φίλοι, κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος για τον οποίο οι

περισσότεροι άνθρωποι αποτυγχάνουν είναι ότι ανταλλάσσουν
αυτό που θέλουν περισσότερο µε αυτό που θέλουν εκείνη τη
στιγµή. Γι’ αυτό η επιτυχία από την αποτυχία είναι ένα µικρό
βήµα. 

Για εµάς τα µεγάλα πράγµατα είναι απλά, είναι η δουλειά
αυτών των ανθρώπων, είναι το µέλλον εκείνου του κοριτσιού στη
γωνία που δεν το ξέρω προσωπικά, που είναι σαν το παιδί το δικό
µου. 

Κύριε Βορίδη, είναι σαν το δικό σας το παιδί. Είναι το µέλλον
των παιδιών µας, το µέλλον της πατρίδας. Δεν µπορεί να είµαστε
στο έλεος των πραγµάτων που έχουν µικρότερη σηµασία. Και µι-
κρότερη σηµασία έχει η Ελληνική Λύση, η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα κόµµατα εδώ µέσα. 

Η µεγαλύτερη σηµασία σε µια κοινωνία είναι να ακούς την κοι-
νωνία, να αφουγκράζεσαι την κοινωνία. Και η κοινωνία δεν είναι
η κοµµατική σας βάση, δεν είναι το κόµµα σας. Η κοινωνία είναι
ο απλός πολίτης, από την άκρα Δεξιά µέχρι την άκρα Αριστερά,

µακριά από ιδεοληψίες και ιδεολογίες ψεύτικες, ανθρώπινα δη-
µιουργήµατα. 

Η ιδεολογία η δική µας είναι µία και ενιαία: Ο Έλληνας, η Ελ-
λάδα, η πατρίδα, οι αξίες, τα ιδανικά και η προστασία του Έλ-
ληνα εργαζόµενου. Αυτά πρέπει να είναι οι αξίες όλων µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μια συµβουλή στους Έλληνες ψηφοφόρους. Όταν ακούτε πο-

λιτικούς να θεωρητικολογούν και να λένε «µπλα, µπλα» και θεω-
ρία, να ξέρετε ότι αυτό συµβαίνει εδώ και χρόνια. Θα πιστεύετε
τους πολιτικούς που τολµούν να πουν ονόµατα. Μπορεί να είµαι
πατριώτης και να δηλώνω πατριώτης. Μπορεί να είµαι οτιδήποτε.
Όταν όµως είµαστε καταγγελτικοί, πρέπει να λέµε και τα ονό-
µατα αυτών που καταγγέλλουµε. Όταν δεν λες ονόµατα δεν είσαι
άξιος να λέγεσαι πολιτικός άνδρας. Είσαι ή εξαρτηµένος από
τους καναλάρχες, ολιγάρχες, καπιταλιστές ή όργανο του συστή-
µατος. 

Η έκκλησή µου είναι όταν ανεβαίνουµε εδώ πάνω, κύριοι συ-
νάδελφοι, πρέπει να τολµάµε να λέµε και ονόµατα. Δεν είναι κακό
να λέµε ποιοι κάνουν το λαθρεµπόριο. Δεν είναι κακό να λέµε ότι
στον λακωνικό κόλπο είναι οι φίλοι της Κυβέρνησης και κάνουν
µεταγγίσεις εδώ και µήνες, ο κ. Προκοπίου, που πήρε από τη
«LAMDA DEVELOPMENT» το 2%. Απ’ ό,τι ξέρω, τα καράβια του
κ. Προκοπίου όλη µέρα στον λακωνικό κόλπο ήταν. Είναι τα δι-
σεκατοµµύρια τα δικά σας. Και δεν είναι ο µοναδικός. Έχετε κα-
ταθέσει τη λίστα εδώ µέσα. 

Ακόµα περιµένω την περιβόητη µήνυση του Αλαφούζου όταν
είχα πει ότι τα δικά του τα καράβια είναι εκεί κάτω. Εγώ δεν θέλω
να µου κάνει κανείς µήνυση, να µου πει αν είναι αλήθεια ότι οι
Έλληνες εφοπλιστές κλέβουν µε το λαθρεµπόριο το βιος των Ελ-
λήνων. Αυτό θέλω να µου πουν και να λένε τα ονόµατα εδώ µέσα
οι Βουλευτές, όχι να έρχονται να κάνουν αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, θα πω κάτι στον Μάκη Βορίδη, στους Βουλευτές

της Νέας Δηµοκρατίας και σε όλη τη Νέα Δηµοκρατία. Ο Αριστο-
φάνης έλεγε κάτι πολύ καλό, αυτό που κάνετε σήµερα εσείς.
Έλεγε ο Αριστοφάνης: «Θέλουν να είσαι φτωχός φουκαράς». Να
τα ακούτε. Γιατί, απαντάει ο Αριστοφάνης -θα το πω για να το
µάθεις- για να ξέρεις ποιος είναι ο αφέντης σου, ποιος δαµαστής
από το λουρί σε κρατάει. 

Έτσι θέλουν τους Έλληνες οι κύριοι εξουσιαστές, θέλουν να
είναι ο δαµαστής του κάθε Έλληνα, µε έναν µικρό µισθό, για να
µπορεί όχι να διαβιώσει, αλλά να επιβιώσει. Τον θέλουν πεινα-
σµένο και φτωχό για να είναι ελεγχόµενος, για να µπορούν να
κάνουν τις µεγάλες δουλειές κάποιοι άλλοι φίλοι τους. Δεν λέω
οι ίδιοι αλλά οι φίλοι τους. 

Αυτό που πρέπει να καταλάβετε είναι η στοχοπροσήλωση κά-
ποιων ανθρώπων εδώ µέσα. Η Ελληνική Λύση έχει µια στοχοπρο-
σήλωση. Θέλουµε τους Έλληνες πλούσιους, να είναι καλά
οικονοµικά και όχι να είµαστε οι δυνάστες τους. Αλλά να είµαστε
οι απελευθερωτές τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό που λέµε πολλές φορές είναι ότι θέλουµε να βγάλουµε

το λουρί της φτώχειας από τον λαιµό των Ελλήνων. 
Ζητάµε µία ευκαιρία στις επόµενες εκλογές για να αποδεί-

ξουµε ότι έχουµε και πρόγραµµα και σχέδιο. Εάν η Νέα Δηµο-
κρατία δεν έχει σχέδιο, µπορεί να παραλάβει από τον
οικονοµολόγο µας κ. Βιλιάρδο και τους εµπειρογνώµονες ένα
µικρό σχέδιο, ένα προσχέδιο που ετοιµάσαµε για τη «ΛΑΡΚΟ».
Υπάρχει σχέδιο. Μπορούµε να κάτσουµε όλοι µαζί να δώσουµε
µία λύση σ’ αυτούς τους ανθρώπους. Αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι
ξένα σώµατα της ελληνικής κοινωνίας. Είναι σώµατα της ελληνι-
κής κοινωνίας. Είναι οι άνθρωποί µας, είναι φίλοι µας, είναι συγ-
γενείς µας, είναι αυτοί που αγωνίζονται για να επιβιώσουν, όχι
να διαβιώσουν.

Αυτό, κύριε Βορίδη, ζητώ από εσάς. Σταµατήστε. Πάρτε το
πίσω. Να βρούµε µια λύση διακοµµατικά. Τον θρίαµβο της λύσης
πάρτε τον εσείς. Δεν µας ενδιαφέρει. Να επιλύσετε το πρόβληµα,
να το επιλύσει η Νέα Δηµοκρατία και τα επίχειρα ο κ. Βορίδης, ο
κύριος Υπουργός, όλοι σας πάρτε τα! Όµως, όχι έτσι! Η αλαζο-
νεία θα σας οδηγήσει στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. 
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Σας κάνω, λοιπόν, παράκληση και έκκληση να βρούµε όλοι
µαζί µια λύση. Δεν θέλω να πιστεύουν οι Έλληνες ότι δεν σας εν-
διαφέρει η ζωή των Ελλήνων. Δεν θέλω να πιστέψουν οι Έλληνες
ότι όλοι είµαστε ίδιοι. Δεν θέλω να πιστέψουν οι Έλληνες ότι δεν
έχουµε συναισθήµατα εδώ µέσα. Όλοι έχετε, όλοι έχουµε. Ήρθε
η ώρα να το αποδείξουµε! Πάρτε το πίσω τώρα!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς κ. Αλέξης Χαρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον λόγο, ζήτησα να πα-
ρέµβω σήµερα στην Ολοµέλεια, για να µιλήσω προφανώς για την
επίµαχη τροπολογία που αφορά στη «ΛΑΡΚΟ». Είναι µια πραγ-
µατικά αχαρακτήριστη, ντροπιαστική τροπολογία. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να ξεκινήσω αναφέροντας τι έγινε
πριν από λίγους µήνες. Πριν από λίγους µήνες, λοιπόν, εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα ψηφίστηκε µία άλλη τροπολογία, µία τροπο-
λογία την οποία, δυστυχώς, την είχαν υπερψηφίσει και το ΠΑΣΟΚ
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάµε για µία τροπολογία την οποία οι νοµικοί πα-
ραστάτες του γνωστού επιχειρηµατία Λαυρεντιάδη την επικαλέ-
στηκαν στο δικαστήριο ενώπιον του Αρείου Πάγου κατά των
εργαζοµένων στα λιπάσµατα Καβάλας, αυτών των εργαζοµένων
που χρόνια τώρα δίνουν έναν απίστευτο αγώνα για το δίκιο τους.
Εκείνη η τροπολογία τότε ήρθε για ψήφιση –όλως τυχαίως- λίγες
µόλις µέρες πριν γίνει το δικαστήριο στον Άρειο Πάγο όπου ο
επιχειρηµατίας είχε προσφύγει κατά των εργαζοµένων και της
εφετειακής απόφασης που έκρινε παράνοµες και καταχρηστικές
τις απολύσεις τους. 

Αυτή η τροπολογία, λοιπόν, τότε έγινε όπλο υπέρ του Λαυρεν-
τιάδη και κατά των εργαζοµένων. Εµείς από την πλευρά µας τότε
ως Νέα Αριστερά καταφέραµε τουλάχιστον –το ελάχιστο, θα
έλεγα- να αναγκάσουµε τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης, έστω και
µέσα από τις αντιφάσεις του, να παραδεχτεί ότι αρµόδια για τα
εργασιακά θέµατα είναι τα πολιτικά δικαστήρια και όχι τα διοικη-
τικά και να καταγραφεί αυτό στα πρακτικά που προσκοµίστηκαν
στον Άρειο Πάγο προς υποστήριξη των εργαζοµένων. 

Σήµερα τι έχουµε; Σήµερα έχουµε µια νέα τροπολογία προς
ψήφιση που και αυτή η τροπολογία κατά διαβολική σύµπτωση
έχει πάρα πολλά κοινά µε αυτή στην οποία αναφέρθηκα πριν από
λίγο, την τροπολογία Λαυρεντιάδη. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, φέρνει
νύχτα –έτσι έχει µάθει να νοµοθετεί- την τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ» λίγες µόλις ώρες πριν συζητηθούν στο Πρωτοδικείο
της Αθήνας τα ασφαλιστικά µέτρα των εργαζοµένων. Τι ζητού-
σαν και τι ζητάνε οι εργαζόµενοι; Ζητάνε να εφαρµοστεί ο νόµος
του 2020, δηλαδή να µη διακοπεί η λειτουργία της επιχείρησης
και να παραµείνουν στις θέσεις τους προκειµένου να διαπραγ-
µατευτούν µε τον επενδυτή και να προσληφθούν στη νέα πλέον
επιχείρηση που θα προκύψει. Και τι έκανε η Κυβέρνηση;
Έσπευσε να καταθέσει νύχτα αυτή την τροπολογία που δίνει την
αρµοδιότητα στον ειδικό διαχειριστή να διακόψει τη λειτουργία
της «ΛΑΡΚΟ», να αναθέσει τη φύλαξη των εγκαταστάσεων σε τρί-
τους, κ.λπ., να βάλει κοινώς λουκέτο. 

Και αυτή η τροπολογία όπως και η προηγούµενη που αναφέρ-
θηκα χρησιµοποιήθηκε σε ένα δικαστήριο. Και κατά διαβολική
πάλι σύµπτωση και αυτή η τροπολογία, όπως και η προηγούµενη
βόλευε τον εργοδότη και όχι τους εργαζόµενους. 

Έχουν όµως και µια διαφορά οι δύο τροπολογίες. Την πρώτη
είχατε προλάβει, τουλάχιστον, και την είχατε ψηφίσει. Αυτήν
τώρα την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» την επικαλέστηκαν στο δι-
καστήριο πριν καν ψηφιστεί. Πήγε, δηλαδή, εκπρόσωπος του ελ-
ληνικού δηµοσίου και είπε στον δικαστή ότι η δίκη δεν θα έχει
αντικείµενο γιατί η Βουλή θα ψηφίσει –στο µέλλον- µία τροπολο-
γία που θα προβλέπει τη διακοπή της λειτουργίας της «ΛΑΡΚΟ». 

Μετά από αυτό, κύριοι Υπουργοί, κύριε Βορίδη, που εκπροσω-
πείτε και τον Πρωθυπουργό, δεν νοµίζω να µη θεωρεί κανείς ύπο-
πτη την αναδροµικότητα ισχύος της ρύθµισης από 17 Ιουνίου.
Μα είναι δυνατόν; Είµαστε στοιχειωδώς σοβαροί, επιτέλους, σε

αυτήν την Αίθουσα; Είναι ή δεν είναι αυτό ωµή παρέµβαση στη
δικαιοσύνη; Πώς αλλιώς µπορεί να χαρακτηριστεί εκτός από κα-
τάφωρη παραβίαση της θεµελιώδους αρχής της διάκρισης των
εξουσιών; Πώς αλλιώς µπορεί να χαρακτηρίσει κανείς αυτές τις
ενέργειες –και θα περιµένω, κύριε Βορίδη, µετά να µας εξηγή-
σετε εσείς µε τη νοµική σας ευρυµάθεια- εκτός από πρόθεση,
προσπάθεια, µεθόδευση για την εξόντωση των εργαζοµένων της
«ΛΑΡΚΟ»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Απευθύνοµαι όµως και στο Σώµα, σε όλους τους συναδέλφους

και τις συναδέλφισσες.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και Βουλεύτριες, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, πόσο ακόµα θα επιτρέπουµε σε αυτήν την Αί-
θουσα, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, στο ελληνικό Κοινοβούλιο
να µετατρέπεται το νοµοθετικό σώµα σε όργανο ωµής παρέµβα-
σης στο έργο της δικαιοσύνης; Πόσο ακόµα θα επιτρέπουµε σε
αυτήν την Κυβέρνηση να κουρελιάζει το Σύνταγµα; Πόσο ακόµα
θα αφήνουµε το κράτος δικαίου να πλήττεται βάναυσα από την
Κυβέρνηση της Δεξιάς; 

Όλοι µας οφείλουµε να αναλάβουµε τις ευθύνες µας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Αλλιώς γινόµαστε συνένοχοι. 

Όσον αφορά τις ευθύνες και πριν µπω στην ουσία του τι ρυθ-
µίζεται µε αυτήν την τροπολογία, απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε
Υπουργέ. Θα πρέπει να αναλάβετε την ευθύνη που σας αναλογεί.
Φέρατε µια τροπολογία για να χρησιµοποιηθεί ως επιχείρηµα στη
δίκη των ασφαλιστικών µέτρων των εργαζοµένων, ναι ή όχι; Φέ-
ρατε µια τροπολογία για να καταστεί η δίκη αυτή άνευ αντικει-
µένου, ναι ή όχι; Φέρατε µια τροπολογία για να καταργηθεί επί
της ουσίας η δίκη λέγοντας ότι θα ψηφιστεί η τροπολογία και
προκαταλαµβάνοντας έτσι και την ψήφο του νοµοθετικού σώµα-
τος. Πού ξέρατε ότι θα υπερψηφίσει ή θα καταψηφίσει την τρο-
πολογία η Εθνική Αντιπροσωπεία, η Ολοµέλεια της Βουλής;

Βάζετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την υπογραφή σας σε µια τόσο
ωµή παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης; 

Πραγµατικά αυτά που συµβαίνουν αυτές τις ηµέρες και µε τη
συγκεκριµένη µεθόδευση είναι πράγµατα ανήκουστα. Είναι
πράγµατα ανήκουστα ακόµα και για µια κυβέρνηση της Δεξιάς,
όπως είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Και δεν χρειάζονται πολλά
λόγια ούτε πολλές αναλύσεις για να καταλάβει κανείς γιατί πρό-
κειται για ευθεία παρέµβαση. Ούτε πρόκειται να πείσετε κανέναν
ό,τι κι αν σκαρφιστείτε ως δικαιολογία. Και θα σας πρότεινα να
µην µπείτε καν στη διαδικασία να προσπαθήσετε να κατασκευά-
σετε επιχειρήµατα για να δικαιολογήσετε αυτήν την εκτροπή,
γιατί κακά τα ψέµατα περί εκτροπής πρόκειται µε όλη τη σηµασία
της λέξης και χωρίς ίχνος υπερβολής.

Ένα πράγµα έχετε να κάνετε, κύριε Υπουργέ. Το µόνο το
οποίο µπορείτε να κάνετε για να σταµατήσετε να ευτελίζετε πε-
ραιτέρω τη νοµοθετική διαδικασία, τη νοµοθετική λειτουργία,
είναι να αποσύρετε τώρα αυτήν την κατάπτυστη τροπολογία για
τη «ΛΑΡΚΟ». Δεν υπάρχει κανένας άλλος τρόπος για να µαζευτεί
αυτός ο επικίνδυνος κατήφορος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ανεξάρτητα από το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι πέτυχαν τελικά

στο δικαστήριο τη διατήρηση της προσωρινής διαταγής, δυνάµει
της οποίας παραµένουν στη θέση τους µέχρι την έκδοση δικα-
στικής απόφασης, εσείς οφείλετε να αποσύρετε αυτήν την κα-
τάπτυστη τροπολογία. Δεν υπάρχει καµµία –µα, καµία- αιτιολο-
γική βάση για την αναγκαιότητά της. Είναι ηλίου φαεινότερο ότι
κατατέθηκε µε αποκλειστικό σκοπό την παρέµβαση στο έργο της
δικαιοσύνης. Τα υπόλοιπα, βεβαίως, σε σχέση µε τη «ΛΑΡΚΟ» τα
έχετε ήδη δροµολογήσει από καιρό. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ξεκινώντας από τα πιο πρό-
σφατα, να υπενθυµίσω ότι το 2020 φέρατε και ψηφίσατε µια ρύθ-
µιση για τη θέση της «ΛΑΡΚΟ» σε ειδική διαχείριση. Είναι µια
ρύθµιση η οποία προέβλεπε ρητά ότι η ειδική διαχείριση δεν απο-
τελεί λόγο λύσης της εταιρείας ούτε διακοπής της λειτουργίας
της και δεν επιφέρει λύση των πάσης φύσεως συµβάσεων. 

Τα πιστεύατε τότε αυτά ή θέλατε απλώς να καθησυχάσετε
τους εργαζόµενους ότι η επιχείρηση δεν θα κλείσει µέχρι να µε-
ταβιβαστεί; Διότι δεν εξηγείται αλλιώς το γεγονός ότι κάνατε στη
συνέχεια ό,τι µπορούσατε να διακόψετε τη λειτουργία της επι-
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χείρησης, για να βάλετε λουκέτο στη «ΛΑΡΚΟ» και να απολύσετε
τους εργαζόµενους που έχετε µέχρι σήµερα σε καθεστώς οµη-
ρίας.

Το 2020 προβλέπατε στο σχετικό νόµο και τη συνέχιση λει-
τουργίας της επιχείρησης, αλλά και τη µεγιστοποίηση του τιµή-
µατος µεταβίβασης και προφανώς, είναι άλλο να πουλάς µία
επιχείρηση σε λειτουργία κι άλλο να πουλάς εγκαταστάσεις κου-
φάρια. Μήπως, όµως, τελικά το σχέδιό σας εξαρχής ήταν ακρι-
βώς αυτό; Μήπως είχατε προαποφασίσει το λουκέτο για να
πουληθεί κοµµάτι-κοµµάτι σε πολύ χαµηλό τίµηµα, κοψοχρονιά
η επιχείρηση, µια επιχείρηση στρατηγικής σηµασίας για την εγ-
χώρια οικονοµία, αδιαφορώντας πλήρως για τις χαµένες θέσεις
εργασίας, αδιαφορώντας πλήρως για τις ζωές των εργαζοµένων; 

Πάµε, όµως, και λίγο πιο πίσω, γιατί, πράγµατι, η «ΛΑΡΚΟ», κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια από τις πιο χαρακτηριστικές
περιπτώσεις, ίσως η πιο χαρακτηριστική θα έλεγα εγώ, από εκεί-
νες τις περιπτώσεις που συµπυκνώνουν ακριβώς την ιστορία των
αποτυχηµένων πολιτικών, των περασµένων δεκαετιών, που οδή-
γησαν στη χρεοκοπία της χώρας. Είναι απόδειξη ενός στρεβλού
παραγωγικού µοντέλου αυτού του τόπου στο οποίο, όµως, πα-
ραµένει προσκολληµένη η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Μας λένε από τη Νέα Δηµοκρατία -θα µας τα ξαναπεί, είµαι σί-
γουρος,  ο κύριος Υπουργός- για τις παράνοµες κρατικές ενισχύ-
σεις οι οποίες δε µπορούν να ανακτηθούν, δεν θα µας πει, όµως,
ποιος φταίει για αυτές τις παράνοµες κρατικές ενισχύσεις. Δεν
θα µας πει κουβέντα για το ποιος ευθύνεται για την κατάσταση
χρεοκοπίας στην οποία περιήλθαν, δυστυχώς, άλλοτε κραταιές
βιοµηχανίες της χώρας µας. Δεν θα µας πει βεβαίως κουβέντα,
δεν θα βγάλει τσιµουδιά, για τις πελατειακές σχέσεις, για το βό-
λεµα των «ηµετέρων», των συγγενών, των Υπουργών, ακόµα και
αυτής της σηµερινής Κυβέρνησης, για όλα αυτά τα οποία οδή-
γησαν, δηλαδή, µια τέτοια επιχείρηση στη χρεοκοπία. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, καταλάβετέ το, δεν
µπορείτε να κουνάτε το δάχτυλο για δηµόσιες επιχειρήσεις στρα-
τηγικής σηµασίας για την ελληνική οικονοµία τις οποίες εσείς τις
χρεοκοπήσατε και µετά έρχεστε και λέτε για κρατικές ενισχύσεις
και για κακούς εργαζόµενους. Έχει και το θράσος τα όριά του!  

Δεν φτάνει που χρεοκοπήσατε µια φορά τη χώρα, συνεχίζετε
στο ίδιο ακριβώς µοντέλο, µε την ίδια ζέση γιατί αντί για ανασυγ-
κρότηση της βιοµηχανίας, αντί για ανασυγκρότηση του παραγω-
γικού ιστού της χώρας, αντί για ανασυγκρότηση του
πρωτογενούς τοµέα σε ένα διεθνές περιβάλλον επικίνδυνα ρευ-
στό και πολλαπλά πιεστικό, εσείς επιµένετε στις παλιές κακές
συνταγές: Τουρισµός, κατασκευές, Real Estate. 

Καµµιά σοβαρή στρατηγική για επαναβιοµηχάνιση µε κίνητρα
για επενδύσεις στην πράσινη µετάβαση. Καµµία στρατηγική για
τη «ΛΑΡΚΟ», για τη µεγαλύτερη επιχείρηση σιδηρονικελίου στην
Ευρώπη, έναν από τους πέντε µεγαλύτερους παραγωγούς παγ-
κοσµίως. Μόνο επικοινωνιακές φούσκες για δήθεν επιτυχίες και
ανάπτυξη. Τσιτάτα προεκλογικά που τα ακούσαµε σταθερά πιο
κοντά στην Ευρώπη, ενώ η πραγµατικότητα είναι -αυτή που βιώ-
νουν οι Έλληνες πολίτες, η πλειοψηφία τους- ότι είµαστε στα-
θερά στον πάτο της Ευρώπης. 

Χθες, µάλιστα, ο κ. Μητσοτάκης επισκέφθηκε το Υπουργείο
Ανάπτυξης. Ένα ακόµα επικοινωνιακό σόου για να δείξει ότι αν-
τιµετωπίζει την ακρίβεια. Δεν ακούσαµε τίποτα απολύτως που να
µας πείσει ότι κάνει το παραµικρό. Αναφορές πάλι στη γνωστή
επιστολή προς την κ. Φον Ντερ Λάιεν, οι οποίες ακούγονται
πλέον µόνο ως ανέκδοτο σε έναν κόσµο, σε µια κοινωνία, που
βλέπει την ακρίβεια, βλέπει τον πληθωρισµό, βλέπει την αισχρο-
κέρδεια των καρτέλ να τελειώνουν τον µισθό πολύ πριν τελειώσει
ο µήνας. 

Γιατί το ερώτηµα τελικά είναι ποιους αφορά αυτή η ανάπτυξη
την οποία επικαλείται ο κ. Μητσοτάκης; Ποιους αφορά αυτή η
ανάπτυξη; Σύµφωνα µε τα χθεσινά στοιχεία του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ,
έχουµε µια εντελώς διαφορετική πραγµατικότητα από αυτήν την
οποία παρουσιάζει η Κυβέρνηση, µε τη χώρα µας να παρουσιάζει
τη µεγαλύτερη µείωση πραγµατικού εισοδήµατος από εργασία
σε σχέση µε όλα τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης την περίοδο 2019 - 2023, 8,3% µε την καταγραφή αύξησης
της παραγωγικότητας εργασίας πάνω από τον πραγµατικό

µισθό, δηλαδή, ένταση της εκµετάλλευσης και µείωση του µερι-
δίου των µισθών στη διανοµή του εισοδήµατος και, βεβαίως, να
µην ξεχνιόµαστε, σε λίγες µέρες 1η Ιουλίου, αν δεν κάνω λάθος
ξεκινάει και η εξαήµερη εργασία. 

Στην προτελευταία θέση της Ευρώπης λέει το ΙΝΕ της ΓΣΕΕ
ως προς το ποσοστό απασχόλησης, µε τη µεγαλύτερη ψαλίδα
στην Ευρώπη ως προς το ποσοστό απασχόλησης µεταξύ αν-
δρών και γυναικών και µε τεράστιες αποκλίσεις ανά περιοχή. 

Με λίγα λόγια, είµαστε πρωταθλητές στη µείωση του πραγµα-
τικού εισοδήµατος από την εργασία. Όχι απλώς δεν συγκλίνουµε
µε την Ευρώπη, όπως λέτε, αλλά αποκλίνουµε ταχύτατα.

Κύριε Υπουργέ, είναι πολλά τα καµπανάκια τα οποία ηχούν.
Δεν ξέρω τι θα απαντήσετε σε όλα αυτά. Σε κάθε περίπτωση, βε-
βαίως, το θέµα δεν είναι τι θα πείτε εδώ -πάλι θα παρουσιάσετε
έναν επικοινωνιακό εξωραϊσµό της πραγµατικότητας- το θέµα
είναι τι θα κάνετε για να αλλάξει αυτή η εικόνα και να ανατραπεί
αυτή η κατάσταση, γιατί µε τις πολιτικές που ακολουθείτε, µε πο-
λιτικές όπως αυτή στη «ΛΑΡΚΟ» µε περαιτέρω απορρύθµιση των
εργασιακών σχέσεων, µε προστασία επί της ουσίας των καρτέλ,
δεν πρόκειται να αλλάξει κάτι γι’ αυτούς που έχουν πραγµατικά
ανάγκη. Γιατί όλα αυτά τα στατιστικά στοιχεία, όλοι αυτοί οι αριθ-
µοί, όλοι αυτοί οι δείκτες συνθέτουν τελικά µια πολύ συγκεκρι-
µένη εικόνα.

Ποια είναι αυτή η εικόνα. Από τη µία έχουµε τους εργαζόµε-
νους, έχουµε την κοινωνική πλειοψηφία που η αγοραστική τους
δύναµη µειώνεται συνεχώς και έχει φτάσει στον πάτο των χωρών
της Ευρωζώνης -και σιγά σιγά µας πλησιάζει και η Βουλγαρία,
θα είµαστε στον πάτο της Ευρώπης των είκοσι επτά- και από την
άλλη έχουµε µια εκρηκτική αύξηση κερδών στις µεγάλες επιχει-
ρήσεις. 

Ξέρουµε όλοι πολύ καλά πώς λέγεται αυτό, κύριε Υπουργέ.
Αυτό λέγεται αναδιανοµή του πλούτου αλλά είναι µια αναδιανοµή
που συµβαίνει από κάτω προς τα πάνω από τους πολλούς στους
λίγους. Και βέβαια, αυτό είναι αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολι-
τικών της Κυβέρνησης Μητσοτάκη κι όσο συνεχίζονται αυτές οι
πολιτικές τόσο περισσότερο θα ανοίγει η ψαλίδα. Αυτήν την ει-
κόνα την οποία την αποτυπώνει πλέον και η στατιστική, τη βιώ-
νουν ακόµα, αλλά πολύ πιο επώδυνα, οι συµπολίτες µας. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι -δήθεν- πήρε το µήνυµα των ευρωεκλο-
γών αλλά στην πραγµατικότητα δεν την ενδιαφέρει να πάρει κα-
νένα µήνυµα. Την ενδιαφέρει να φέρει σε πέρας το σχέδιό της,
συνεχίζοντας µε τη φιλική προς τα µεγάλα συµφέροντα πολιτική
της. Ο Πρωθυπουργός έκανε για τους τύπους έναν ανασχηµατι-
σµό παρωδία και κατά τα λοιπά το βλέπουµε και αυτές τις µέρες
µε την υπόθεση της «ΛΑΡΚΟ» και µε την κατάπτυστη τροπολογία
του business as usual για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Βεβαίως για να µην αφήσουµε και τίποτα εκτός, να κάνω και
µια αναφορά στη σηµερινή ανακοίνωση του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών για την επιβολή εισφοράς αλληλεγ-
γύης ποσοστού 33% στα διυλιστήρια. Άκουσα και τον Πρωθυ-
πουργό το πρωί να µιλάει στο ραδιόφωνο και να πανηγυρίζει για
την πολιτική της Κυβέρνησής του. 

Έρχεστε, λοιπόν, και ανακοινώνετε σήµερα µετά από πάρα
πολλά πισωγυρίσµατα και αντιφάσεις αυτήν την έκτακτη ει-
σφορά. Φαίνεται ότι ανησυχείτε ιδιαιτέρως γιατί οι πολίτες που
έχουν γονατίσει από την ακρίβεια, καταλαβαίνουν πια την κοροϊ-
δία, καταλαβαίνουν ότι µε την επικοινωνία και τα αποσπασµατικά
µέτρα δεν πέφτουν οι τιµές. Παίρνετε, λοιπόν, ένα µέτρο για το
οποίο σπεύσατε να θριαµβολογήσετε. Ειλικρινά, όµως, υπάρχει
κάτι στην πραγµατικότητα, για να πανηγυρίζετε; 

Προφανώς και όχι. Πάλι επιλέξατε τον κατώτατο συντελεστή
που προβλέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση, 33%. Το 90% που είναι το
πάνω όριο δεν έχει περάσει καν από το µυαλό σας. Εσείς οι ίδιοι
λέτε ότι µιλάµε για ένα ποσό το οποίο είναι κάτω από 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ όλο κι όλο. Εξαιρετική επικοινωνιακή έµπνευση!
Οφείλω να δώσω συγχαρητήρια στους συµβούλους σας, αλλά,
βεβαίως, η ουσία είναι τελείως διαφορετική. 

Και βεβαίως για να σας προλάβω γιατί είµαι σίγουρος ότι θα
πείτε: «διαφωνείτε µε την επιβολή εισφοράς;», «δεν θέλετε να ει-
σπράξει το δηµόσιο 300 εκατοµµύρια ευρώ;», να σας πω ότι προ-
φανώς δεν λέµε αυτό. Αυτό που λέµε είναι ότι µε τέτοια όξυνση
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των ανισοτήτων που υπάρχει σήµερα στην ελληνική κοινωνία οι
«ασπιρίνες» του 33% της εισφοράς αλληλεγγύης στα υπερκέρδη
των δισεκατοµµυρίων των διυλιστηρίων δείχνουν δύο πράγµατα:
τη διάθεσή σας να δείξετε κοροϊδία προς την κοινωνία και να
προστατεύσετε τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θα κλείσω την παρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε, επιστρέφον-

τας στο ζήτηµα της «ΛΑΡΚΟ». Θέλω να πω µια κουβέντα για τους
εργαζόµενους. Κάποιοι από αυτούς ευτυχώς κατάφεραν να πε-
ράσουν από το µπλόκο και να βρίσκονται σήµερα εδώ στην Αί-
θουσα να παρακολουθήσουν τη συζήτηση. Ναι, υπήρχε µπλόκο.
Τι να κάνουµε τώρα; Δεν ήσασταν εκεί για να το δείτε. 

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, που διαδηλώνουν απέξω και µια αντι-
προσωπεία τους που βρίσκεται σήµερα εδώ δεν διεκδικούν τί-
ποτα άλλο παρά δουλειά και αξιοπρέπεια. Και είναι, πραγµατικά,
ντροπή να ακούµε Υπουργούς και Υφυπουργούς να επαναλαµ-
βάνουν ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας για τους ερ-
γαζόµενους, γιατί υπάρχει πρόνοια µέσω των προγραµµάτων της
ΔΥΠΑ.

Σκεφτείτε λίγο, προσπαθήστε, όσο µπορείτε -ξέρω ότι δεν
είναι εύκολο- να βάλετε τον εαυτό σας στη θέση αυτών των αν-
θρώπων. Είστε διαφορετικοί κόσµοι, βεβαίως, αλλά ας γίνει αυτή
η προσπάθεια. Ένας άνθρωπος ο οποίος έχει φτιάξει τη ζωή του
γύρω από το εργοστάσιο, που έχει πάρει δάνειο και µε τα 1.000
ευρώ από το πρόγραµµα δεν θα µπορεί να αποπληρώσει τη δόση
του δανείου του, που το παιδί του σπουδάζει ή έδωσε φέτος πα-
νελλαδικές και περιµένει τα αποτελέσµατα. Μπείτε λίγο στη θέση
τους και σταµατήστε να λέτε µε περισσή ευκολία ότι δεν υπάρχει
λόγος ανησυχίας, ότι οι άνθρωποι αυτοί είναι εξασφαλισµένοι,
όπως λέτε.

Κύριε Υπουργέ, για µία τελευταία φορά θα σας καλέσω να
αποσύρετε αυτήν την κατάπτυστη τροπολογία. Θα ήταν µια καλή
αρχή για να ξεκινήσετε να προσεγγίζετε την Ευρώπη που τόσο
µεγάλη ζέση έχετε να προσεγγίσετε, την Ευρώπη από την οποία
µας αποµακρύνετε συνεχώς όχι µόνο όσον αφορά τους οικονο-
µικούς δείκτες αλλά και όσον αφορά τις θεµελιώδεις αρχές του
κράτους δικαίου, όπως αυτήν της διάκρισης των εξουσιών, πα-
ρακαταθήκη του Διαφωτισµού εδώ και τρεις αιώνες.

Θα κλείσω µε κάτι τελευταίο, επειδή έχει φουντώσει και µια
συζήτηση για την περίφηµη κεντροαριστερά. Απευθύνοµαι στις
προοδευτικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση αυτή γί-
νεται µε τους χειρότερους δυνατούς όρους και αδικεί έτσι η συ-
ζήτηση αυτή το γνήσιο λαϊκό αίτηµα για µία συνεννόηση που θα
δηµιουργήσει µια ευθεία στρατηγική αντιπαράθεση µε τη Δεξιά.
Από την πλειοψηφία του κόσµου εκλαµβάνεται και πάλι δυστυ-
χώς αυτή η συζήτηση ως µια προσπάθεια επιβίωσης πολιτικών
στελεχών και ηγεσιών του κάθε χώρου. Επιτρέψτε µου τον όρο,
θυµίζει λίγο καλλιστεία όλη αυτή η υπόθεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έτσι δεν βγαίνει πουθενά. Έτσι δεν πάµε πουθενά. Η πραγµα-

τικότητα είναι πολύ σκληρή. Τα διλήµµατα είναι ξεκάθαρα και
απαιτούν απαντήσεις. Απαιτούν απαντήσεις πολιτικές και απαι-
τούν απαντήσεις από τα αριστερά. Εµείς θα επιµείνουµε να µι-
λάµε για την ανάγκη να υπάρξει ένα µέτωπο απέναντι στη Δεξιά
του κ. Μητσοτάκη. Είναι κοινωνικό αίτηµα των δηµοκρατικών, των
προοδευτικών, των αριστερών πολιτών.

Αυτό όµως το µέτωπο δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς καθαρές
κουβέντες, χωρίς σαφές πρόγραµµα, χωρίς πολιτικές γωνίες και
χωρίς ξεκάθαρες κοινωνικές αναφορές. Οι πολιτικές του µέσου
όρου έχουν πεθάνει. Μιλάµε για αναδιανοµή του πλούτου. 

Με ποιον είµαστε λοιπόν;
Είµαστε µε τους εργαζόµενους που χάνουν το πραγµατικό ει-

σόδηµα ή µε τα συµφέροντα που κάνουν πάρτι κερδοφορίας; 
Είµαστε µε το ισχυρό κοινωνικό κράτος, τις πραγµατικές αυ-

ξήσεις στους µισθούς και τις συντάξεις ή είµαστε µε τη διατή-
ρηση της αισχροκέρδειας, της απληστίας, του κέρδους για τους
λίγους. 

Θα συµφωνήσουµε επιτέλους ότι πρέπει οι πλούσιοι σε αυτήν
τη χώρα να πληρώσουν; 

Θα µιλήσουµε για ένα τελείως διαφορετικό φορολογικό σύ-

στηµα πραγµατικά δίκαιο, που θα οδηγήσει σε ουσιαστική ανα-
διανοµή υπέρ των πολλών και θα στηρίξει το κοινωνικό κράτος; 

Τα «στρογγυλέµατα», η απολιτική θολούρα δεν απαντούν σε
κανένα από αυτά τα κρίσιµα στρατηγικά διλήµµατα, συσκοτίζουν
την πραγµατικότητα και τροφοδοτούν ακόµα περισσότερο τη µε-
ταπολιτική και την ακροδεξιά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χαρίτση.

Επιτρέψτε µου να ενηµερώσω το Σώµα ότι η συζήτηση για την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας που είχε κατατεθεί από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του κόµµατος Πλεύση Ελευθερίας θα συ-
ζητηθεί λίγο πριν την ονοµαστική ψηφοφορία, δηλαδή αφού
εξαντληθεί ο κατάλογος των οµιλητών και των Κοινοβουλευτικών
εκπροσώπων. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Νικης, ο κ. Νατσιός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπορώ να επιµείνω επί της διαδικα-

σίας για είκοσι δευτερόλεπτα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα αλλάξουµε το

θέµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν αλλάζω θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι 3 η ώρα και ακόµα δεν έχει µι-

λήσει ούτε ένας Βουλευτής. Μην απορούµε µετά γιατί είναι άδεια
η Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Νατσιέ, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της σηµερινής συνε-
δρίασης αφορά στην υιοθέτηση κοινοτικής οδηγίας για την
αστική ευθύνη των ιδιοκτητών ιδιωτικής χρήσης αυτοκινήτων. Τις
θέσεις της Νίκης ανέλυσε διεξοδικά ο εισηγητής µας. Θα κάνω
µια αναφορά για το θέµα µε τη «ΛΑΡΚΟ», όπως όλοι οι συνάδελ-
φοι.

Δεν µπορεί το κράτος να νοµοθετεί προς εξυπηρέτηση των
επιχειρηµατιών. Ενώ έχει περάσει νόµο από το 2020 µε Υπουργό
τον κ. Χατζηδάκη να πουληθεί η «ΛΑΡΚΟ» εν λειτουργία, ο ίδιος
Υπουργός στέλνει τροπολογία να πωληθεί η «ΛΑΡΚΟ» σε κατά-
σταση παύσης λειτουργίας µόνο και µόνο για να εξυπηρετηθούν
τα συµφέροντα της «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ» και της «AD HOLDINGS» και
κυρίως χωρίς να ενδιαφερθούν για το προσωπικό. 

Αγαπητοί µου, όταν κάποιος άνθρωπος χάνει την εργασία του,
ένας γονέας µία µητέρα, γυρίζει στο σπίτι χωρίς υπόσταση. Πολ-
λές φορές έτσι διαλύονται και οι οικογένειες και τραυµατίζονται
ανεξίτηλα παιδιά. Η απώλεια εργασίας είναι µία από τις µεγαλύ-
τερες απώλειες που µπορεί να συµβεί σε µια οικογένεια. Σε µια
Ελλάδα που έχει τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα αντί να στη-
ρίξουµε την εργασία των απλών ανθρώπων, των οικογενειαρχών,
εµείς διώχνουµε, γυρίζουµε την πλάτη, δείχνουµε µεγάλη κακία
σε απλούς οικογενειάρχες. Πρέπει να ξανασκεφτεί πολύ σοβαρά
η Κυβέρνηση αυτή την απόφαση. Πρέπει να σώσουµε τα παιδιά,
να σώσουµε τις οικογένειες της «ΛΑΡΚΟ». 

Σε αυτή, λοιπόν, την πρώτη συνεδρίαση στην πρώτη οµιλία
µου µετά τις ευρωεκλογές και το οδυνηρό αποτέλεσµα που επι-
φύλαξαν οι Έλληνες πολίτες, τόσο στην Κυβέρνηση όσο και στην
Αξιωµατική -και όχι µόνο- Αντιπολίτευση, θα επιλέξω να σας µι-
λήσω για την πολιτική και για την ποινική ευθύνη και όχι για την
αστική ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Αυτές δεν ήταν εκλογές, ήταν λαϊκό δικαστήριο για το πολιτικό
κατεστηµένο της Μεταπολίτευσης. Αν θέλαµε να τις κάνουµε πί-
νακα -όχι αυτόν που φέρεται ότι πήρε µαζί του ο Υπουργός σας
φεύγοντας από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης- αυτός ο πί-
νακας θα ήταν ενάµιση εκατοµµύριο γυρισµένες πλάτες. Το συ-
ναίσθηµα των εκλογέων δεν ήταν η οργή και η αποδοκιµασία,
ήταν η βαριά απαξίωση. Γι’ αυτό σας γύρισαν τις πλάτες. 

Έχουν µείνει ανοιχτοί λογαριασµοί που κάποια στιγµή πρέπει
να κλείσουν: Ανοιχτοί λογαριασµοί από τα Τέµπη τα οποία εξα-
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φανίσατε από τις τηλεοράσεις. Θα µιλάµε πάντα -να το θυµάστε-
για «Ελλάδα προ Τεµπών» και για «Ελλάδα µετά τα Τέµπη». Ανοι-
χτοί λογαριασµοί µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Εσείς λέγατε
αλαζονικά ότι θα ξεχαστεί, αλλά αυτός έµεινε «αξέχαστος» στους
πολίτες, οι οποίοι, όπως σας προειδοποιήσαµε προεκλογικά, σας
µαύρισαν. 

Ανοιχτοί λογαριασµοί για τα ελληνοτουρκικά. Σας έθεσα πριν
από τις εκλογές συγκεκριµένες ερωτήσεις και δεν απαντήσατε.
Και µετά τις εκλογές οι Τούρκοι αµφισβητούν τα υδάτινα και τα
θαλάσσια σύνορα στον Έβρο, προκηρύσσουν για πρώτη φορά
έρευνες υδρογονανθράκων στο Αιγαίο και απαιτούν συνεκµετάλ-
λευση στα θαλάσσια πάρκα. Για να µην πω τι έγινε στη Θράκη
µε το µειονοτικό κόµµα, στην ευαίσθητη αυτή περιοχή µας, την
οποία αφήσατε αβοήθητη, χωρίς Υπουργό.

Έχετε ακόµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκκρεµείς, ανοι-
χτούς λογαριασµούς µε το µεταναστευτικό, µε την εγκληµατικό-
τητα και µε την ακρίβεια. «Εκπαραθυρώθηκε» ο κ. Καιρίδης
προφανώς για την πάρα-πάρα πολύ «πετυχηµένη» θητεία του. Το
απέδειξε, επαναλαµβάνω, η «εκπαραθύρωσή» του. 

Για τους παράνοµους µετανάστες µάς κρύβατε τους αριθµούς
και µας λέγατε ψέµατα. Τώρα έρχονται όλα στο φως από δικές
σας, παρακαλώ, εφηµερίδες. Οι αριθµοί των λαθροµεταναστών
έχουν τριπλασιαστεί και εσείς έχετε αποτύχει οικτρά να προστα-
τεύσετε τα σύνορά µας.

Για την ακρίβεια τι να πω; Ο Πρωθυπουργός έκανε προεκλο-
γικά τουρισµό στα σουπερµάρκετ, αλλά δεν ήξερε ποια είναι η
τιµή του κιλού της φέτας. 

Όσο, τέλος, για την εγκληµατικότητα αυτό που ζούµε ξεπερ-
νάει κάθε φαντασία. Εγκληµατίες, κακοποιοί, βιαστές, παιδερα-
στές, έµποροι ναρκωτικών, σύζυγοι που κακοποιούν τις γυναίκες
τους, κάθε καρυδιάς καρύδι συλλαµβάνεται και µετά αφήνεται
ελεύθερο από τη δικαιοσύνη σας. Θα περίµενε κανείς ότι οι δε-
κατρείς µονάδες που χάσατε σε σύγκριση µε πέρυσι θα σας άλ-
λαζαν, θα σας βοηθούσαν να καταλάβετε τα λάθη σας. Εσείς
όµως αντί για καλύτεροι γίνεστε χειρότεροι, αντί ταπεινοί πιο
πολύ αλαζόνες, αντί να αλλάξετε πολιτικές ανακυκλώνετε ανα-
λώσιµους Υπουργούς.

Εκδικηθήκατε τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου σας που
ψήφισαν τον ψευτογάµο. Πιο µακριά από το δηµόσιο αίσθηµα
δεν θα µπορούσατε να είστε. Αντί να «πάρετε το κεφάλι» -εντός
εισαγωγικών- αυτού που σας εισηγήθηκε τον λεγόµενο «γάµο»,
προκειµένου να πληρώσει κάποιος την προσβολή της ελληνικής
οικογένειας, εσείς πάτε καµαρωτοί στις λεγόµενες «παρελάσεις
υπερηφάνειας» που µόνο υπερηφάνεια δεν είναι. Με τις ενδυµα-
σίες που επιλέγουν οι παρελαύνοντες είναι παρελάσεις εξευτε-
λισµού της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και της ανθρώπινης υπό-
στασης. Δεν σας έφτανε η Αθήνα, µάλιστα καλέσατε στη Θεσ-
σαλονίκη και τους οµοφυλόφιλους όλης της ευρωπαϊκής ηπεί-
ρου αδιαφορώντας για τις συνέπειες που µπορεί να έχει αυτό
στην πολιτική και κοινωνική οµαλότητα της πατρίδας µας. 

Για την ακρίβεια ας σηµειώσουµε ότι πολυεθνική από αυτές
που καταγγείλατε στην Κοµισιόν προχθές τιµωρήθηκε µε µόλις
65.000 ευρώ πρόστιµο για είκοσι µία χιλιάδες αποδείξεις που δεν
παρουσίασε στην Εφορία! Τους «εξοντώσατε», κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Με κάτι τέτοια πρόστιµα αύριο είναι σίγουρο ότι θα ρί-
ξουν τις τιµές! Ακόµη σκουπίζουν τα δάκρυά τους για το
πολύ-πολύ οδυνηρό αυτό πρόστιµο! 

Αυτό που δεν µπορούν όµως να σηκώσουν οι πολίτες είναι το
αίσθηµα της αδικίας, όχι µόνο γιατί, όπως σας είπα από αυτό εδώ
το Βήµα πριν από τις εκλογές, ακρίβεια σηµαίνει «δεν µπορώ»,
αλλά και γιατί αισθάνονται ότι δεν µπορούν σε οποιαδήποτε
πτυχή της ζωής τους να βρουν το δίκιο τους και ότι πάντα επι-
κρατεί ο ισχυρός. Οι πολίτες που υπέγραψαν για την άρση ασυ-
λίας Βουλευτών για τα Τέµπη είναι περισσότεροι από τις ψήφους
που έλαβε η Νέα Δηµοκρατία στις ευρωεκλογές, κυρίες και κύ-
ριοι, αλλά εσείς ούτε τις τρεις δικογραφίες µε µηνύσεις κατά
Υπουργών εισάγετε στην Ολοµέλεια ούτε έχετε το θάρρος να
συστήσετε προανακριτική. Διαπράξατε µάλιστα την ύβρη να
υπουργοποιήσετε άλλα τρία µέλη της εξεταστικής για τα Τέµπη,
επιβραβεύοντάς τα προφανώς για τη βοήθειά τους στη συγκά-
λυψη των ανοµιών σας.

Εκτός όµως από τα Τέµπη σε πλήθος υποθέσεων οι Έλληνες
πολίτες παρακολουθούν άφωνοι τις αρχές να αρνούνται να οδη-
γήσουν στη φυλακή εγκληµατίες του κοινού ποινικού δικαίου. Να
γιατί ο κόσµος αισθάνεται ότι δεν βρίσκει το δίκιο του. Δεν υπάρ-
χει δικαιοσύνη, αυτό είναι το κυρίαρχο αίσθηµα και συναίσθηµα
του λαού.

Στην αρχαία Ελλάδα απεικόνιζαν τη δικαιοσύνη τυφλή και µε
φτωχικά ρούχα. Στη νέα Ελλάδα σήµερα απεικονίζεται µε τα
µάτια ορθάνοιχτα και µε πανάκριβα ενδύµατα. Αφού όµως δεν
αλλάζετε, κακό του κεφαλιού σας. Να ξέρετε ότι η αντίστροφη
µέτρηση έχει ήδη αρχίσει. 

Η Νίκη είναι πλέον ένα καθιερωµένο κόµµα τόσο στο ελληνικό
όσο και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Να ξέρετε καλά ότι και εκεί
θα υπερασπίσουµε µε σθένος τα Εθνικά µας Δίκαια, αλλά και τα
συµφέροντα των Ευρωπαίων Ελλήνων πολιτών. Κι αν τυχόν µας
κατηγορήσετε ότι πολεµάµε την Ελλάδα στο εξωτερικό, σας
απαντούµε προκαταβολικώς από σήµερα. Την Ελλάδα την δια-
σύρετε εσείς µε τις πολιτικές σας, όχι εµείς που θα τις ξεσκεπά-
ζουµε. Εµείς είµαστε πιο ευρωπαϊκό κόµµα απ’ ό,τι εσείς γιατί η
ταυτότητα της Ευρώπης περιέχει µεταξύ άλλων τον αρχαίο ελ-
ληνικό πολιτισµό και τον χριστιανισµό, τον οποίο εσείς απαρνεί-
στε συστηµατικά. Μπορεί ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας
στον έναν χρόνο που βρισκόµαστε στη Βουλή των Ελλήνων να
µην είπε ούτε µια φορά τη λέξη Νίκη και να µη µας απευθύνθηκε
ποτέ, αλλά εµείς σας νικήσαµε και όσο συνεχίζετε τις ίδιες πολι-
τικές θα σας νικάµε κι άλλο. 

Και να αναφερθώ και πάλι, µια και είµαι Βουλευτής Θεσσαλο-
νίκης, για το έκτρωµα που θα πραγµατοποιηθεί από αύριο στην
πρωτεύουσα της Μακεδονίας µας. Εννιά µέρες ακολασίας στους
δρόµους της Θεσσαλονίκης από γυµνούς, έκφυλους, που δηλώ-
νουν υπερήφανα µέλη της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας. Μια κοινότητα,
αυτή των οµοφυλοφίλων, που η προπαγάνδα της ρέει ασταµά-
τητα σε σχολεία, εκποµπές, σειρές, ταινίες, κοινωνικά δίκτυα,
άρθρα, συνεντεύξεις, πολιτικές δηλώσεις, δηµόσια κτήρια και
διαφηµιστικές καµπάνιες, έρχεται να επιβάλει για άλλη µια φορά
την φασιστική της ατζέντα. Πλέον και ενώ µε τον νόµο Μητσο-
τάκη τα άτοµα αυτά στεφανώνονται µε νόµο και υιοθετούν παι-
διά, συνεχίζουν να εµφανίζονται ως θύµατα, προβάλλουν τα
πάθη και τις αµαρτίες τους ως επιβεβληµένη κανονικότητα την
οποία οι πολίτες είναι υποχρεωµένοι να βλέπουν για εννιά, πα-
ρακαλώ, µέρες από τα µπαλκόνια τους, από τις πλατείες της
Θεσσαλονίκης όπου θα πηγαίνουν βόλτα και τα παιδιά τους. 

Δεν θα κρυφτώ πίσω από το δάχτυλό µου. Η Νίκη δεν έχει να
κρύψει τίποτα και δεν έχει να φοβηθεί τίποτα, γιατί πρώτα-πρώτα
-το έχουµε ξαναπεί- λογοδοτούµε στο πετραχήλι και στον Χρι-
στό. Η αναφορά στελέχους της Νίκης ότι δεν έχουµε πρόβληµα
µε τη διεξαγωγή του Europride, αρκεί να περιφρουρείται η νοµι-
µότητα, παρεξηγήθηκε. Κάποιους µπορεί να τους πλήγωσε. Το
τονίζουµε όµως: Η Νίκη έχει τεράστιο πρόβληµα και αντιστέκεται
σε αυτή την παρέλαση που πρώτα απ’ όλα υποβιβάζει την αν-
θρώπινη αξιοπρέπεια των ίδιων των συµµετεχόντων. Η Νίκη
πάντα είχε και πάντα θα έχει πρόβληµα µε αυτού του είδους το
ξεβράκωµα και τους καρναβαλισµούς.

Εντύπωση όµως µου έκανε πως µετά από αυτή την αναφορά
για τη νοµιµότητα της καρναβαλικής παρέλασης ακολασίας η
πρώτη η οποία σήκωσε την πέτρα να πετροβολήσει τη Νίκη ήταν
η κ. Λατινοπούλου. Μπήκε και η ίδια νωρίς-νωρίς στην ουρά των
όσων µε την κάθε ευκαιρία δείχνουν µε το δάχτυλο και πολεµούν
τη Νίκη.

Κυρία Λατινοπούλου, άλλοι είναι οι εχθροί µας, οι εχθροί του
έθνους µας. Εµείς δεν θα απογοητεύσουµε ποτέ σε θέµατα πί-
στης, πατρίδας και οικογένειας τον λαό µας. Το ίδιο ευχόµαστε
και για εσάς, αν και δεν το βλέπουµε. Για την πατρίδα, την πίστη
και την οικογένεια θα µαχόµαστε όσο µας το επιτρέπει ο Θεός
και ο λαός. Η Ελλάδα είναι µικρή, «ένα µεγάλο χωριό» τη λέει
ένας Γερµανός συνάδελφός µου, και όλοι γνωρίζουν πως η Νίκη
δεν µπορεί να είναι υπέρ τέτοιων παρελάσεων.

Όταν ακούγεται κάτι τέτοιο, είναι να γελάει κανείς, βλέποντας
τους αγώνες που διεξήγαµε και µέσα στη Βουλή και έξω για να
υπερασπιστούµε την παραδοσιακή ελληνική οικογένεια. 

Εµείς θα είµαστε εδώ µε τη ρωµαίικη περπατησιά µας να διεκ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17283



δικούµε να παραµείνουν ζωντανά όσα διδαχθήκαµε από τους γο-
νείς µας, από τους παππούδες µας και θα διατρανώνουµε τη
φωνή µας κατά της κάθε παρεκτροπής και ακολασίας που προ-
στάζει η woke ατζέντα και να ζητούµε και συγγνώµη. Ξέρουµε
να ζητούµε και συγγνώµη όποτε χρειάζεται και απαιτείται από
τους Έλληνες πολίτες και από τους ψηφοφόρους µας.

Αύριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πάω σε παρέλαση, θα
πάω στην παρέλαση που θα γίνει στο Κιλκίς. 21 Ιουνίου 1913: τι-
µάµε και γιορτάζουµε την ένδοξη µάχη Κιλκίς-Λαχανά, την τριή-
µερη µάχη. Αύριο ξεκινάει και η παρέλαση της ακολασίας στη
Θεσσαλονίκη. 

Καλούµε τον ελληνικό λαό από τους όµορους νοµούς και όχι
µόνο να έρθουν στο Κιλκίς, να παρακολουθήσουν µια πραγµα-
τική παρέλαση εθνικής υπερηφάνειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Να δει ο λαός µας τα νιάτα της Ελλάδος να παρελαύνουν κρα-

τώντας τη γαλανόλευκη σηµαία µε τον σταυρό µας, να ψάλλουν
τον εθνικό µας ύµνο, αυτόν που καταργήσατε στα σχολεία µας
και δεν τον ακούν τα παιδιά µας, να συγκρίνει ο λαός αυτήν την
αληθινή γιορτή ελευθερίας, το ποτάµι της ζωής µε το ποτάµι της
ντροπής που θα είναι στη Θεσσαλονίκη.

Την Κυβέρνηση, µάθαµε, θα την εκπροσωπήσει ένας Υφυ-
πουργός στο Κιλκίς, στην εθνική παρέλαση. Να δούµε πόσοι
Υπουργοί θα πάνε στην παρέλαση ντροπής στη Θεσσαλονίκη.

Να κλείσω µε µια τιµητική αναφορά στις δέκα χιλιάδες περίπου
λαµπρά παλικάρια που έγραψαν µε το αίµα τους ότι η Μακεδονία
είναι µία και ελληνική. 

Το Κιλκίς, αγαπητοί µου, είναι ο πιο εύφορος τόπος της Μα-
κεδονίας µας. Δεν έχει νερά, δεν έχει ποτάµια για να αρδεύουν
τα χωράφια του. Γιατί όµως είναι η πλουσιότερη γη; Διαβάζω ένα
κείµενο γραµµένο πριν από τριάντα, σαράντα χρόνια από έναν
µακαρίτη πια στρατιωτικό γιατρό, ο οποίος τη δεκαετία του ’30
είναι µικρός µαθητής και ζει στο Κιλκίς, λίγο µετά τη µάχη, όταν
περίπου το 1928 ο τότε Πρωθυπουργός Ελευθέριος Βενιζέλος
µε τον Υπουργό Παιδείας Γεώργιο Παπανδρέου ανεβαίνουν στον
λόφο της µάχης και εγκαινιάζουν το σπουδαίο µνηµείο για την
ένδοξη µάχη του Κιλκίς.

Διαβάζω το κείµενο. Και βέβαια τότε εκφώνησε ο Κωστής Πα-
λαµάς, ο οποίος σπάνια έφευγε από την Αθήνα, ένα εξαιρετικό
ποίηµα για τους πολεµιστές του Κιλκίς.

«Ένα απέραντο εθνικό νεκροταφείο που κρύβει στα σπλάχνα
του τα κορµιά χιλιάδων παλικαριών είναι ο τόπος µας στο Κιλκίς»,
θα έλεγα και η Μακεδονία, θα έλεγα και όλη η Ελλάδα. Το κεί-
µενο εκεί που γράφει «Κιλκίς», µπορεί να γράφει «Ελλάδα». «Και
πάνω στα κορµιά αυτά στήθηκαν τα θεµέλια αυτής της πόλης και
αυτής της πατρίδας και το σιτάρι που φτιάχνει το ψωµί µας θε-
ριεύει και µεστώνει ρουφώντας από τη γη αίµα αντί για νερό.
Κάθε λόφος γύρω µας και ένας κρανίου τόπος. Κάθε αγρός,
κάθε χωράφι ένας αγρός αίµατος, για να χρησιµοποιήσω χαρα-
κτηρισµούς του Ευαγγελίου. Τα πρώτα χρόνια µετά τη µάχη τα
αλέτρια που όργωναν τη γη έφερναν στην επιφάνεια λευκά κό-
καλα, κόκαλα Ελλήνων ιερά, µαζί µε σκουριασµένες ξιφολόγχες
και δερµάτινες παλάσκες, περασµένες σε ζωστήρες που έζωναν
κάποτε λυγερά σώµατα παλικαριών και όλοι µας», λέει ο µικρός
µαθητής, «λίγο πολύ έχουµε να θυµόµαστε πως κάποτε, σκάβον-
τας τις αυλές των σπιτιών µας, είχαµε βρει σκουριασµένα όπλα
και ανθρώπινα κρανία. Θυµάµαι τους πρώτους περιπάτους που
κάναµε µε το σχολείο εκεί κοντά στους πρόποδες του Άη-
Γιώργη, λόφος που δεσπόζει στην πόλη. Η δασκάλα µας µάς
έλεγε ότι οι παπαρούνες στον τόπο µας είναι πιο κόκκινες από
αλλού, γιατί παίρνουν το χρώµα τους από το αίµα των σκοτωµέ-
νων παλικαριών. Και εµείς διστάζαµε να τις κόψουµε από φόβο
µήπως και µατώσουν τα χέρια µας». 

Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι, και σήµερα οι λόφοι µε τις παπα-
ρούνες και σήµερα η ιστορία της Μακεδονίας, της Μακεδονίας
µας, της µίας και µοναδικής, ποτίζεται από αυτό το αίµα των δέκα
χιλιάδων περίπου αξιωµατικών και στρατιωτών µας που έπεσαν
υπέρ πίστεως και πατρίδος κατά την τριήµερο δίδυµη µάχη Κιλ-
κίς-Λαχανά. 

Οι κόκκινες γραµµές που ακούµε συχνά στην πατρίδα µας δεν
χαράσσονται µε µελάνια ούτε µε στυλό και µολύβια. Όχι, χαράσ-

σονται µε το αίµα και τους αγώνες των Ελλήνων για την ελευθε-
ρία. 

Τιµή και δόξα στους ένδοξους µαχητές του Κιλκίς που έγρα-
ψαν µε το αίµα τους για τη µία και µοναδική Μακεδονία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, ο κ. Στίγ-
κας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς επίρρωσιν όλων
αυτών που είπε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Νατσιός προηγου-
µένως, επειδή µου αρέσουν οι ιστορικές µνήµες και πάντα τιµώ
τους αγωνιστές της πατρίδας µας, όταν τελείωσε η αιµατηρή
µάχη στο Κιλκίς-Λαχανά και στα πεδία των µαχών ήταν εννιάµισι
χιλιάδες νεκροί στρατιώτες, υπαξιωµατικοί και αξιωµατικοί του
ένδοξου ελληνικού στρατού, περιηγήθηκε στον χώρο ο Debeney,
αν θυµάµαι καλά το όνοµά του. Κοιτάζοντας όλη αυτήν την κα-
ταστροφή, αλλά και τη µεγάλη επιτυχία να πάρουµε το Κιλκίς µε
οποιονδήποτε τρόπο και το πήραµε, είπε ότι αυτός ο τρόπος
µάχης δεν είναι ούτε ευρωπαϊκός ούτε γερµανικός ούτε τίποτε
άλλο, αυτός ο τρόπος µάχης είναι ελληνικός. 

Από µια πρόχειρη ανάγνωση των πεπραγµένων της Κυβέρνη-
σης τις τελευταίες ηµέρες µετά τις εκλογές, εύκολα κανείς ανα-
καλύπτει ότι ο Πρωθυπουργός για µια φορά ακόµα δεν κατάλαβε
τίποτε, δεν πήρε κανένα µήνυµα και συνεχίζει ακάθεκτος την πο-
ρεία του προς την καταστροφή. Όπως έχω ξαναπεί, δεν µας εν-
διαφέρει καθόλου η προσωπική του καταστροφή ή της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά η συνεχιζόµενη καταστροφή της χώρας.

Βεβαίως στη συνεχιζόµενη αλαζονική εικόνα της Κυβέρνησης
βοηθούν και τα εξαπτέρυγα κατά κύριο λόγο του προοδευτικού
ΠΑΣΟΚ που έχουν βρει καταφύγιο στο άδειο κουφάρι της Νέας
Δηµοκρατίας. Και µάλιστα δεν φτάνει η βαριά ήττα που υποστή-
κατε εσείς οι λεγόµενοι δεξιοί, που έχετε µέσα στις τάξεις σας
και πασόκους, που συν τοις άλλοις το παίζουν έξυπνοι και σας
δουλεύουν και από πάνω, όπως ο Λοβέρδος που είπε ότι υπάρ-
χουν και τενεκέδες στη Νέα Δηµοκρατία. 

Αν αυτό σας αρέσει, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, εµάς µας περισσεύει. Κι αυτό βεβαίως δεν µπορεί να περά-
σει απαρατήρητο από τον απλό λαό, τον πολίτη που καθηµερινά
σηκώνει τον σταυρό του µαρτυρίου, αλλά έχει στο κεφάλι του
κάθε λογής αµετανόητο κοτζαµπάση που του τη λέει κιόλας.

Παράδειγµα: Πώς να εξηγήσει κανείς την ανάλγητη συµπερι-
φορά του χαραµοφάη Στουρνάρα που ρίχνει λάδι στη φωτιά, εµ-
παίζοντας χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες, λέγοντας «Σιγά
το φόρο που πληρώνουν»; Ο Στουρνάρας και ο κάθε Στουρνά-
ρας είναι επαγγελµατίας κρατικοδίαιτος καθηγητής που ποτέ
στη ζωή του δεν έχει δουλέψει σε ελεύθερο επάγγελµα, δεν έχει
νιώσει την αγωνία του επιχειρηµατία που σήµερα έχει χρήµατα
και αύριο δεν έχει µία, που έρχονται βαριά τα χρέη και οι υπο-
χρεώσεις και δεν γνωρίζει από πού να αρχίσει και πού να τελει-
ώσει. Δεν έχει νιώσει ποτέ την αγωνία να µην έχει να πληρώσει
το ενοίκιο, να κινδυνεύει να του κόψουν το ρεύµα και να ζητούν
τα παιδιά του τα απαραίτητα και να µην τα έχει. 

Δεν θα ξεχάσω ποτέ µια φωτογραφία από τις εφηµερίδες ενός
πατέρα στη Λάρισα που είχε κρεµαστεί στο σαλόνι του σπιτιού
του. Το µήνυµα ήταν από κάτω το εξής: «Φεύγω από τη ζωή γιατί
αισθάνοµαι άχρηστος και δεν έχω να προσφέρω το παραµικρό
στο δεκατριάχρονο κορίτσι µου». 

Και να έχεις επιπλέον στο κεφάλι σου κυνικούς και ανάλγητους
χαρτογιακάδες, διοικητές και Υπουργούς να σου πετάνε κατά-
µουτρα ότι είσαι και φοροφυγάς από πάνω. Είναι όλοι αυτοί οι
ανεπάγγελτοι που τα ξέρουν όλα, που παριστάνουν τους προφέ-
σορες και δεν είναι άξιοι πραγµατικά να βιδώσουν µία πρίζα, λίγοι
ανίκανοι εναντίον πολλών ικανών.

Βγήκε µέχρι και ο ή «..» –δεν ξέρω- Πατέλης µε ύφος Λουδο-
βίκου και είπε ότι θα καταργήσει, λέει, και το εποχικό επίδοµα
ανεργίας του σερβιτόρου, της καµαριέρας και όλων όσοι δου-
λεύουν νυχθηµερόν στον τουρισµό για φραγκοδίφραγκα. Το κλα-
σικό αριστούργηµα των τεµπέληδων είναι ότι όλοι αυτοί
φοροδιαφεύγουν, οι υπόλοιποι δηλαδή, εκτός από τους ίδιους.
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Πώς κατάφεραν οι φωστήρες µια κραταιά χώρα µε µεγάλη ανά-
πτυξη κάποτε και µε µικρό χρέος να µην µπορεί να πάρει ανάσα; 

Μάρτυρας σε όλα αυτά, µάρτυρας σε αυτή την τραγωδία, είναι
η ΕΛΣΤΑΤ, δεν τα λέω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, συγ-
γνώµη ένα λεπτό. Χρησιµοποιήσατε τρία άρθρα, θα ήθελα να το
ανακαλέσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ποιο εί-
πατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είπατε «ο ή ..», θα
ήθελα αυτό να µείνει «ο», αλλιώς θα σβηστεί από τα Πρακτικά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Έχω
µπερδευτεί, συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε. Όπως θέλετε γράψτε το,
δεν µε πειράζει. Είµαστε ΟΚ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σβηστεί από τα
Πρακτικά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Συνεχίζω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Βεβαίως.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Λοιπόν,

χθεσινό δηµοσίευµα του «PRONEWS»: «Επτακόσιες χιλιάδες Έλ-
ληνες δεν έχουν να φάνε». Αυτή είναι η ισχυρή Ελλάδα της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, ανεπάρκεια τροφής λόγω έλλειψης
χρηµάτων. «Περίπου επτακόσιες χιλιάδες Έλληνες το 2023 αν-
τιµετώπισαν το πρόβληµα της ανεπάρκειας τροφής. Με άλλα
λόγια πεινούσαν, σύµφωνα», όπως είπα, «µε τα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, καταρρίπτοντας έτσι µε τον πιο θορυβώδη τρόπο το αφή-
γηµα της Κυβέρνησης περί ακµάζουσας ελληνικής οικονοµίας.
Από τη σχετική έρευνα προκύπτει επίσης ότι ένα νοικοκυριό θε-
ωρείται ότι έχει µέτρια ή σοβαρή ανεπάρκεια τροφής όταν του-
λάχιστον ένα µέλος του νοικοκυριού δήλωσε κατά τη διάρκεια
των δώδεκα προηγούµενων µηνών πριν τη διενέργεια της έρευ-
νας ότι αναγκάστηκε να παραλείψει ένα γεύµα, έφαγε λιγότερο
από όσο θεωρούσε ότι είχε ανάγκη, έµεινε χωρίς τροφή, πει-
νούσε αλλά δεν έφαγε και επίσης πέρασε µία ολόκληρη µέρα
χωρίς τροφή λόγω έλλειψης χρηµάτων ή άλλων πόρων». Αν αυτό
λέγεται ανάπτυξη, τότε τι να πω; 

Αλλά ακόµα και οι πρώην ανατολικές χώρες µας προσπέρασαν
σαν σταµατηµένους. Ποιους; Εµάς τους Έλληνες. Πάρτε ένα πα-
ράδειγµα πώς η Ρουµανία εκτόξευσε την οικονοµία της και µεί-
ωσε την ανεργία. Έχουν φτιάξει µία φορολογία που είναι µόνο
για τους µικροµεσαίους µε έσοδα µέχρι 500.000 ευρώ τον χρόνο.
Ξέρετε πολλές ελληνικές επιχειρήσεις να έχουν έσοδα 500.000
τον χρόνο; Όχι, βέβαια. Και συνεχίζει για τη Ρουµανία «Για έσοδα
µέχρι 60.000 η φορολογία είναι 1% επί των εσόδων. Από 60.000
και µέχρι τις 500.000 είναι 3% επί των εσόδων. Ο φόρος µερί-
σµατος 8%». Είναι πάρα πολύ απλά τα πράγµατα. Ακόµα και ένας
µικροµεσαίος εκεί µπορεί να ανταγωνιστεί µεγαλύτερες εται-
ρείες επί ίσοις όροις. 

Άρα δηµιούργησαν τις κατάλληλες συνθήκες να αναπτυχθούν
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, να προσλάβουν κόσµο, να επενδύ-
σουν, να αποταµιεύσουν και σε τελική ανάλυση να καταναλώ-
σουν. Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Επίσης οι Ρουµάνοι
εκτόξευσαν το ΑΕΠ τους το 2015 όταν µείωσαν τον ΦΠΑ. Η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη και η κυβέρνηση Τσίπρα βεβαίως, µας λένε
ένα αφήγηµα εδώ και πάρα πολλά χρόνια ότι δεν µπορεί να µει-
ωθεί ο ΦΠΑ. Έτσι λοιπόν οι Ρουµάνοι βοήθησαν τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. 

Εµείς εδώ; Καταστροφή, σβήνουµε ακόµα από τον χάρτη και
τη «ΛΑΡΚΟ», µια µεγάλη βιοµηχανία που µπορεί να δώσει δου-
λειά σε εκατοντάδες Έλληνες και να βοηθήσει στην ανάπτυξη
της χώρας, δίνοντας φόρους στο κράτος. Αντί για αυτό την το-
ποθετούν σε εκκαθάριση. 

Και εµείς εδώ ανεχόµαστε έναν φαντασµένο Πρωθυπουργό,
που ζει στον κόσµο του, αποκοµµένος από την πραγµατικότητα,
να µας παραµυθιάζει ότι πάµε καλά και έχουµε και ανάπτυξη. Βε-
βαίως, όπως έχει πει σε συνέντευξή του, κατανοεί το πρόβληµα
της ακρίβειας. Έλα όµως, κύριε Μητσοτάκη, που ο λαός δεν
θέλει κατανόηση, αλλά θέλει λύσεις στα προβλήµατά του. Εσείς
µόνο διαπιστώσεις και κατανόηση δείχνετε, τίποτε άλλο. 

Πώς γίνεται το 2010 µε δηµόσιο χρέος, όπως το είχατε κάνει
τότε βεβαίως, καρφωµένο στο 115% του ΑΕΠ να είµαστε τότε

χρεοκοπηµένοι και µη έχοντας να πληρώσουµε, όπως έλεγαν
τότε, ακόµα και τις συντάξεις και τώρα, που είναι στο 180% του
ΑΕΠ, να πάµε καλά και να έχουµε ανάπτυξη; Έτσι είναι, για να
το λέει ο κ. Μητσοτάκης έτσι είναι. Άλλωστε, µη γελιόµαστε, τον
δρόµο το δείχνει η φέτα. Πάρε κόσµε όση φέτα θέλεις, 6 ευρώ
το κιλό, και αν θέλετε συν ένα δώρο µε απύθµενη βλακεία. Δεν
εξηγείται αλλιώς. 

Για πολλοστή φορά όµως διαπιστώνω ότι ό,τι λέµε εµείς, οι
Σπαρτιάτες, δεν αναφέρεται πουθενά ή και αν αναφέρεται είναι
πολύ σπάνια από τα ΜΜΕ ακόµα και από εκείνα που λένε ότι υπη-
ρετούν τη δηµοσιογραφία και τη δηµοκρατία. Εσχάτως οι γνω-
στές δίδυµες εφηµερίδες όχι µόνο αξιοποιούν στο έπακρο τις
παχυλές χορηγίες του γνωστού κυβερνητικού εργολάβου, όχι
µόνο προβάλλουν την ατάλαντη Μελόνι της Ελλάδας, αλλά και
εξαφανίζουν µε το έτσι θέλω τους Σπαρτιάτες, ο πόλεµος στα
καλύτερά του. Γι’ αυτό αντέχουµε όµως, γιατί είµαστε Σπαρτιά-
τες, είµαστε γεννηµένοι για τα δύσκολα.

Η ωραία ατµόσφαιρα συµπληρώθηκε µε τα σκύβαλα και τα
ζόµπι που έρχονται να ξύσουν παλιές πληγές που δεν πρόκειται
ποτέ να κλείσουν. Ήρθαν οι εφιάλτες να ξυπνήσουν µνήµες από
τη µεγάλη «…», που έκανε ένα ολόκληρο έθνος να θρηνεί την
απώλεια του ονόµατος της Μακεδονίας, που το παραχώρησαν
έτσι, χωρίς λόγο, γιατί το ήθελαν οι ξένοι νταβατζήδες και οι εγ-
χώριοι πρόθυµοι ηλίθιοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Στίγκα, θα σας
παρακαλέσω, «…» για Έλληνες νοµίζω ότι είναι µία λέξη την
οποία επίσης πρέπει να ανακαλέσετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό, όλος ο Τύπος το γράφει αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εσείς δεν είστε δηµο-
σιογράφος, είστε εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου, εκπροσω-
πείτε κόµµα και είστε Πρόεδρος κόµµατος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Έχω
κάνει και δηµοσιογράφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η ιδιότητά σας σή-
µερα είναι άλλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αν θέ-
λετε, αφαιρέστε το. Το θέµα δεν είναι εκεί. Το θέµα είναι ότι έχει
συντελεστεί αυτή η «…». Εγώ τουλάχιστον την ονοµατίζω έτσι και
από κει και πέρα ο καθένας βγάζει τα συµπεράσµατά του. 

Βεβαίως δεν είναι µόνο αυτοί, αλλά όλη η πέµπτη φάλαγγα
που τους ακολουθεί και τους στηρίζει το αφήγηµα και έχει ονο-
µατεπώνυµο Κυριάκος Μητσοτάκης. Είναι ο έχων τώρα την εξου-
σία που απαγόρευσε προχθές στους Έλληνες να έχουν ακόµα
και το δικαίωµα του συνέρχεσθαι. Απαγόρευσε κάθε διαδήλωση
µην τυχόν ενοχληθεί ο Τσίπρας, ο συνεταίρος στη µεγάλη «…»,
έτσι το έχω γράψει τέλος πάντων, ο αυταρχικός κληρονόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Στίγκα, τώρα το
κάνετε προκλητικά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, το έχω γραµµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, αλλά το ξέρετε
ότι δεν είναι ένας όρος αποδεκτός στα όρια της δηµοκρατίας
εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αφού το
λέτε, θα το πάρω πίσω εγώ. Εγώ, και ο ελληνικός λαός, και όσοι
αγαπάµε την Ελλάδα, αγαπάµε αυτή τη χώρα, ξέρουµε ακριβώς
το τι έχει συµβεί. 

Αλλά ήθελα να ρωτήσω, πριν από λίγες ηµέρες έφερα εδώ ένα
δηµοσίευµα πολύ σοβαρό, δηλώσεις που είχαν γίνει από την κ.
Κωνσταντοπούλου που είπε ότι κάποιοι από την Κυβέρνηση τότε
«τα πήραν». Η κ. Κωνσταντοπούλου το είπε σε δήλωσή της. Δεν
έγινε κάτι, δεν άκουσα τίποτα, καµµία φωνή, αλλά εν πάση περι-
πτώσει δεν θα τα χαλάσουµε εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ειπώθηκαν πολλά και
ως απάντηση σε αυτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μάλιστα.
Ο αυταρχικός κληρονόµος που καταπάτησε ακόµα µία φορά

το συνταγµατικό δικαίωµα των Ελλήνων να συναθροίζονται και
να εκφράζουν την οργή τους προς τους εφιάλτες. Στην καθεστω-
τική Ελλάδα σήµερα µπορούν ανώµαλοι, ασύδοτοι να περιφέ-
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ρουν την ασχήµια τους κρεµώντας ακόµα και εικόνες αγίων στα
απόκρυφα σηµεία τους, αλλά δεν µπορούν οι Έλληνες να δια-
µαρτύρονται για το ξεπούληµα της ιστορικής µας κληρονοµιάς. 

Και ήθελα να ρωτήσω µια που λέµε αυτά για τη Μακεδονία το
εξής.

Δεν ξέρω αν είναι fake news ή αν είναι αλήθεια, αλλά είδα ότι
χορηγός στην γκέι παρέλαση ήταν το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης; Δεν ξέρω αν αληθεύει αυτό. Αν αληθεύει, είναι
µεγάλη ντροπή και θα παρακαλούσα το πανεπιστήµιο και τις
αρχές να αφαιρέσουν το όνοµα του Αριστοτέλη. Αλλά ο ελληνι-
κός λαός σας περιµένει στη γωνία. Ο ελληνικός λαός -και ιδιαί-
τερα οι Μακεδόνες- στις επόµενες εκλογές, να ξέρετε ένα
πράγµα, θα σας ενταφιάσουν µε όλες τις τιµές που σας αξίζουν. 

Και µια ευγενική υπενθύµιση του ελληνικού λαού προς τους
συνεταίρους της woke ατζέντας και της εθνικής τους υπερηφά-
νειας στην εµετική διαδήλωση, όπου υπήρχε µεγάλη συµµετοχή
εκπροσώπων σχεδόν όλων των κοµµάτων της Βουλής: Και τα
κόµµατα που ψήφισαν το σχετικό νοµοσχέδιο του Πατέλη, του
Σκέρτσου, του Σεργουλόπουλου, του Βαλιανάτου και πολλών
άλλων ξυρισµένων ή αξύριστων! Δεν ξέρω, έχω µπερδευτεί. Και
βέβαια, στην γκέι παρέλαση που πραγµατοποιήθηκε στην Αθήνα
ήταν όλη η αφρόκρεµα, oι εκπρόσωποι και συνοδοιπόροι πιθανόν
των οµοφυλόφιλων. 

Η Κυβέρνηση -σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα- εκπροσωπήθηκε
από Σκέρτσο και Γεραπετρίτη. Και θέλω να ρωτήσω: Ο κ. Γερα-
πετρίτης -προσωπικά τον συµπαθώ- ένας συµπαθής άνθρωπος,
ένας ευγενικός άνθρωπος, είναι αλήθεια πήγε στην παρέλαση;
Δεν ξέρω. Και βέβαια αυτό όλο ήταν ένα νεύµα της Κυβέρνησης
προς αυτούς ότι: «Ξέρετε κάτι; Όλα πάνε καλά. Μη φοβόσαστε
τίποτα». 

Μεταξύ άλλων, τα πρωτεία τα κρατούσε η αντιπροσωπεία του
ΣΥΡΙΖΑ, δίνοντας τον τόνο και τον ρυθµό, έχοντας βεβαίως ως
Αρχηγό κάποιον που όχι µόνο δηλώνει ότι είναι γκέι, αλλά έχει
και άντρα. Δηλαδή, δύο άνδρες παντρεµένοι. 

Και προχθές, ενοχλήθηκε ο κ. Κασσελάκης στη διαµάχη που
είχε µε τον Κούγια και είπε «οι Βουλευτές µας επεξεργάζονται
τροπολογία για την αυστηροποίηση του πλαισίου περί αντιρατσι-
στικού λόγου». Δηλαδή, εν ολίγοις, φίµωση ή αλλιώς- αν µου επι-
τρέπετε την έκφραση- «βγάλτε τον σκασµό, εάν έχετε µία
διαφορετική άποψη». Ξεκάθαρα πράγµατα. 

Εγώ θα έλεγα στον κ. Κασσελάκη: Ας το πει στον κ. Μητσο-
τάκη, στον κ. Σκέρτσο και στον Πατέλη και αµέσως θα γίνει
νόµος του κράτους. Το καλύτερο delivery. Δεν υπάρχει καλύ-
τερο. 

Και βέβαια ήταν εκεί και ο γνωστός Δήµαρχος των Αθηναίων,
ο Δούκας, ο µέγας υποστηρικτής των οµοφυλόφιλων και των Πα-
κιστανών. Δεν πρόλαβε να κάτσει οκτώ µήνες στον Δήµο της
Αθήνας και θέλει να διεκδικήσει –λέει- και την αρχηγία στο
ΠΑΣΟΚ. Τι άλλο να πω. Ο καιρός όµως γαρ εγγύς.

Πλησιάζει η ώρα που η Ελλάδα θα ξαναµπεί στις ράγες της
αξιοπρέπειας, θα σηκώσει κεφάλι και θα τιµωρήσει τις βδέλλες
της εξουσίας που είναι ανίκανοι για καλό, αλλά είναι ικανότατοι
για το κακό. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες δεν θα αποδεχθούµε ποτέ το σκότος της
µόδας και του δήθεν εκσυγχρονισµού. Ούτε είµαστε κόµµα που
έχει στις τάξεις του Βουλευτίνα που συµµετείχε σε γκέι παρέ-
λαση και να το παίζουν όµως παράλληλα θεµατοφύλακες της
ηθικής και της υπόληψης. 

Οι ολετήρες όλων των αποχρώσεων συνεχίζουν τον όλεθρο.
Όπως έτσι συνειδητά κατέστρεψαν ό,τι καλό έχει αποµείνει στη
χώρα. Καταστρέφουν και τον αγροτικό τοµέα. Κάνατε ζητιάνους
και επαίτες, τους άλλοτε υπερήφανους αγρότες που καθηµερινά
δίνουν έναν άνισο αγώνα επιβίωσης. 

Την περασµένη Δευτέρα πήγα στην Αλιάρτο Βοιωτίας, εκεί συ-
νοµίλησα µε αγρότες, άκουσα προσεκτικά τα τεράστια προβλή-
µατά τους και στη συνέχεια πήγαµε όλοι µαζί και έκανα αυτοψία
στον κάµπο της Κωπαΐδας. Είναι ένας εύφορος κάµπος που τον
γνωρίζω σπιθαµή προς σπιθαµή από µικρό παιδί και οι εικόνες
που αντίκρισα ήταν συγκλονιστικές. Το µεγαλύτερο Ποτάµι που
διασχίζει την Κωπαΐδα, ο Κηφισός, να είναι σχεδόν χωρίς νερό.
Τα κανάλια που είχαν διπλό ρόλο, πότισµα των χωραφιών και

αποστράγγιση, ήταν ξερά. Και πέρα από αυτό, τα κανάλια που
θεωρητικά µεταφέρουν νερό, ήταν βουλωµένα σε όλο το µήκος
µε κλαδιά, δέντρα και άλλα φερτά υλικά. 

Εδώ τι να πούµε; Ότι η περιφέρεια στη Βοιωτία δεν κάνει τί-
ποτα; Ακριβώς αυτό. Με αποτέλεσµα, έστω και το λιγοστό νερό
του, που έτσι κι αλλιώς δεν επαρκεί για το πότισµα των χωρα-
φιών, να µην κυκλοφορεί σωστά. 

Αξιοσηµείωτο είναι ακόµη ότι τα γεφύρια που υπάρχουν αυτή
τη στιγµή στην Κωπαΐδα σε έναν εύφορο κάµπο, το δεύτερο µε-
γαλύτερο της Ελλάδας µετά τη Θεσσαλία είναι από την εποχή
του Τρικούπη που αποξηράνθηκε η λίµνη της Κωπαΐδας. 

Άρα και λόγω του ότι δεν γίνονται έργα υποδοµής για το νερό,
το καθάρισµα καναλιών και δρόµων, οι αγρότες του Βοιωτικού
Κάµπου είναι σε πλήρη απόγνωση. Δεν µπορούν να ποτίσουν τα
χωράφια τους και καταστρέφεται η σοδειά τους και είναι και κα-
ταχρεωµένοι. 

Για µια φορά αποδεικνύεται µε τον πιο τραγικό τρόπο ότι η Ελ-
λάδα δεν παράγει τίποτα. Η Ελλάδα δεν έχει αυτάρκεια σε γε-
ωργικά προϊόντα και δεν µπορεί να ζήσει τον πληθυσµό της. Και
βέβαια, πέρα από αυτό, στον Κάµπο της Κωπαΐδας συντελείται
οικολογική καταστροφή µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. Έχει γεµίσει ο κάµπος µε χιλιάδες φωτοβολταϊκά πάνελ
που τα στήνουν πάνω σε εύφορα χωράφια, τα οποία µπορούν να
παραγάγουν προϊόντα υψηλής προστιθέµενης αξίας για τον ελ-
ληνικό λαό, αλλά και για τη χώρα. Ποιος νοσηρός νους επέτρεψε
σε ξένες εταιρείες να καταστρέφουν έτσι ασύδοτα τον τόπο µας; 

Φυσικά αυτά τα έργα -το στήσιµο δηλαδή των πάνελ- ποιος
άλλος θα τα αναλάµβανε; Το ανέλαβε ο γνωστός εργολάβος της
Κυβέρνησης ο Βαγγέλης Μυτιληναίος µε τη ΜΕΤΚΑ. Και βε-
βαίως, το έζησα µε τα µάτια µου, απαγορεύουν και την προσπέ-
λαση των αγροτών στα χωράφια τους. Η εταιρεία που τα έχει
αναλάβει είναι µια national που έχει βάλει χιλιάδες πάνελ στο
εξωτερικό και είναι κάτι που το ψάχνουµε. 

Εγώ ως Πρόεδρος των Σπαρτιατών, αγωνιστής της ζωής και
αναπόσπαστο κοµµάτι αυτού του λαού, είµαι αποφασισµένος να
παλέψω µε όλες µου τις δυνάµεις για να σώσουµε ό,τι µπορούµε,
να ξεφύγει η χώρα µας από τα νύχια των εγκάθετων και ανίκανων
και να αντικρίσουµε το µέλλον µε αισιοδοξία και µε ψηλά το κε-
φάλι. 

Και κλείνοντας, επειδή όπως είπα πριν, µου αρέσουν οι ιστο-
ρικές µνήµες, θέλω λίγα δευτερόλεπτα να πω για µια ηµεροµη-
νία, τη χθεσινή. Η 19η Ιουνίου ήταν µια πολύ σηµαντική µέρα για
τη χώρα µας. Το καλοκαίρι λοιπόν του 1826 η Ελληνική Επανά-
σταση έµοιαζε χαµένη υπόθεση. Ο Ιµπραήµ αποβιβάζεται στην
Πελοπόννησο, τον Φεβρουάριο του 1825, ελέγχει σχεδόν όλα τα
προπύργια της. Το Μεσολόγγι σύµβολο της ελευθερίας και του
αγώνα έχει πέσει ηρωικά τον Απρίλη του 1826. Η Ακρόπολη των
Αθηνών πέφτει τελευταία τον Μάιο του 1827. Ο Ιµπραήµ εκδίδει
τα προσκυνοχάρτια, όποιος δεν παίρνει το ράι µπουγιουρντί
εκτελείται επί τόπου. Μπροστά σε αυτή την κατάσταση ο µόνος
που µένει όρθιος είναι ένας, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης. 

Ήταν η 19η Ιουνίου του 1827 που ο Κολοκοτρώνης κήρυξε πο-
λεµικό συναγερµό σε όλο τον πληθυσµό του Μοριά. Από δεκα-
πέντε έως εξήντα χρονών. Σάλπισε το φοβερό του σύνθηµα:
«Φωτιά και τσεκούρι στους προσκυνηµένους». Οι εντολές του
ήταν σαφείς: «Φούρκα και παλούκι σε όποιον πολεµά µαζί µε τον
εχθρό. Όποιο χωριό δεν γυρίσει πίσω και δεν αποκηρύξει το προ-
σκύνηµα, θα είναι τα σπίτια του καµένα, τα αµπέλια του κοµµένα
και θα τους αφανίσω από προσώπου γης. Κι αν επιστρέψουν, το
έθνος θα τους συγχωρέσει.». 

Ο Ιµπραήµ λοιπόν επικεφαλής δεκατριών χιλιάδων Αιγυπτίων
αραπάδων βαδίζει προς την Τριπολιτσά, όταν κοντά στο χωριό
Κατσάνες αντικρίζει έναν κρεµασµένο, µε την καταδίκη από το
πολεµικό στρατοδικείο του Κολοκοτρώνη στο στήθος που έλεγε:
«Τέτοιον καταφρονηµένο θάνατο θα έχουν από τους Έλληνας
όσοι προσκύνησαν εις τον Ιµπραήµ και δεν µετανοήσουν και να
κινηθούν κατά αυτού άνδρες τε και γυναίκες. Τοιούτον θάνατον
θα λάβουν και όσοι έχουν αυτό το άτιµον φρόνηµα και δεν το
αποβάλλουν.». 

Η µόνη επιλογή του Ιµπραήµ είναι πλέον να εντείνει την τρο-
µοκρατία. Ωστόσο στο δίληµµα θάνατος από τον Τούρκο ή θά-
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νατος από τον Κολοκοτρώνη, η απάντηση είναι εύκολη. Η επα-
ναστατική τροµοκρατία του Γέρου πέτυχε τον σκοπό της. Ο Μο-
ριάς σηκώνει ξανά κεφάλι. 

Εκ του εις Φενεόν Γενικού Στρατηγείου βγαίνει η εξής διαταγή:
«Δώστε µου τα προσκυνοχάρτια του Μπραΐµη να σας δώσω του
έθνους. Όποιο χωριό δεν γυρίσει στο έθνος θα το αφανίσω από
το πρόσωπο της γης. Απ' τη µία θα βγαίνουν οι αραπάδες και απ'
την άλλη θα µπαίνω εγώ, θα καίω και θα σκοτώνω. Φωτιά και τσε-
κούρι στους προσκυνηµένους.». 

Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, Αρχιστράτηγος των Ελλήνων. Αθά-
νατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ξεκινάει ο κατάλογος

των οµιλητών, µε πρώτο οµιλητή τον κ. Παναγή Καππάτο από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να

θυµηθούµε για ποιο νοµοσχέδιο µιλάµε σήµερα, γιατί δεν ακού-
γαµε για το νοµοσχέδιο εδώ και αρκετή ώρα στην Αίθουσα. Είναι
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, µε τίτλο «Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2021/2118 για την
ασφάλιση αστικής ευθύνης από την κυκλοφορία αυτοκινήτων
οχηµάτων, λήψη µέτρων προς εφαρµογή του Κανονισµού
2022/858 για υποδοµές που βασίζονται σε τεχνολογία κατανεµη-
µένου καθολικού και άλλες διατάξεις».

Το παρόν νοµοσχέδιο αποσκοπεί στη ρύθµιση και βελτίωση
πολλών τοµέων της οικονοµικής και κοινωνικής µας ζωής. Κατ’
αρχάς, ενσωµατώνει την οδηγία 2021/2118, η οποία θέτει ως
στόχο την ενίσχυση της προστασίας των θιγόµενων από αυτοκι-
νητιστικά ατυχήµατα, ειδικά σε περιπτώσεις αφερεγγυότητας
ασφαλιστικών επιχειρήσεων.

Η αποζηµίωση από τροχαία ατυχήµατα είναι µια βασική ανη-
συχία για τους πολίτες και µε το νέο πλαίσιο, ο ρόλος του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου διευρύνεται, ώστε να καλύπτει περιπτώσεις
στις οποίες το όχηµα που προκάλεσε το ατύχηµα ήταν ασφαλι-
σµένο σε εταιρεία που πτώχευσε ή τέθηκε σε εκκαθάριση.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο προωθεί τη διοικητική τακτοποίηση
των αδρανών και ανασφάλιστων οχηµάτων, ένα σηµαντικό ζή-
τηµα που ταλαιπωρεί τους πολίτες και τις αρχές εδώ και χρόνια.
Εισάγεται ένα πλήρες σύστηµα εξεύρεσης και εκκαθάρισης
αδρανών και ανασφάλιστων οχηµάτων, µε τη χρήση ηλεκτρονι-
κών διασταυρώσεων για τον εντοπισµό οχηµάτων που δεν έχουν
ασφαλιστεί ή δεν έχουν ελεγχθεί σε ΚΤΕΟ ή δεν έχουν καταβάλει
τέλη κυκλοφορίας τα τελευταία επτά χρόνια. Οι νέες αυτές ρυθ-
µίσεις θα επιτρέψουν την καλύτερη οργάνωση των µητρώων οχη-
µάτων και θα ενισχύσουν την ασφάλεια και τη διαφάνεια στον
τοµέα των οχηµάτων.

Ένα ακόµα σηµαντικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου αφορά στην
τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού ή αλλιώς, τεχνολογία
blockchain. Με την ταχεία ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών η
ανάγκη για νοµοθετική προσαρµογή γίνεται επιτακτική. Το νοµο-
σχέδιο εισάγει νέες ρυθµίσεις που εναρµονίζονται µε το Ενω-
σιακό Δίκαιο και αναγνωρίζει τις πράξεις που γίνονται µε χρήση
της τεχνολογίας αυτής. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς αναλαµβά-
νει τον εποπτικό ρόλο και την εφαρµογή του σχετικού Κανονι-
σµού 2022/858, διασφαλίζοντας έτσι την προστασία των
επενδυτών και την ακεραιότητα της αγοράς.

Το νοµοσχέδιο αυτό, επίσης, περιλαµβάνει διατάξεις για την
καλύτερη αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Προβλέπονται
νοµοθετικές παρεµβάσεις για την απλούστευση της διαδικασίας
εξαγοράς διακατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου, µε στόχο να
διευκολυνθούν οι πολίτες και να επιταχυνθεί η διαδικασία. Πλέον,
είναι δυνατή η εξαγορά των ακινήτων που δεν έχουν κτίσµα, εφό-
σον έχουν δηλωθεί στο Ε9 τα τελευταία πέντε χρόνια. Με αυτόν
τον τρόπο, το δηµόσιο επιδιώκει να επιλύσει χρόνιες εκκρεµότη-
τες και να προωθήσει την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
µε διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα.

Αξιότιµοι συνάδελφοι, ένα από τα πιο σηµαντικά στοιχεία του
νοµοσχεδίου είναι η πρόβλεψη για την κάλυψη των αναγκών σε
προσωπικό της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. Η επαρ-
κής στελέχωση και η καλύτερη λειτουργία της ΑΑΔΕ είναι ζωτι-

κής σηµασίας για την εύρυθµη λειτουργία του φορολογικού µας
συστήµατος και τη διασφάλιση της είσπραξης των δηµοσίων
εσόδων.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκεται η ενίσχυση της Γενικής
Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και της Γενικής Διεύ-
θυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών της ΑΑΔΕ, προκειµένου να αν-
ταποκριθούν καλύτερα στις αυξανόµενες απαιτήσεις και
προκλήσεις.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο εισάγει ελαστικότερα πρόστιµα για
την καθυστερηµένη καταβολή των τελών κυκλοφορίας. Το πρό-
στιµο για καθυστέρηση ενός µήνα µειώνεται στο 25% των τελών
και για καθυστέρηση δύο µηνών στο 50% αντί του 100% που
ισχύει σήµερα. Αυτή η µείωση των προστίµων θα προσφέρει µια
ανακούφιση στους πολίτες και θα ενθαρρύνει την έγκαιρη κατα-
βολή των τελών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω ότι το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια ολοκληρωµένη
προσπάθεια για την αντιµετώπιση σηµαντικών ζητηµάτων που
αφορούν στην ασφάλιση, τα οχήµατα, την τεχνολογία, τη δηµό-
σια περιουσία και τη διοικητική αναδιοργάνωση. Πιστεύω ότι οι
προτάσεις που περιλαµβάνονται σε αυτό θα συµβάλουν στη βελ-
τίωση της καθηµερινότητας των πολιτών και στην ενίσχυση της
οικονοµικής σταθερότητας της χώρας µας.

Το νοµοσχέδιο που παρουσιάζεται σήµερα είναι µια σηµαντική
κίνηση προς την κατεύθυνση της σύγκλισης του Εθνικού Δικαίου
µε το Ενωσιακό Δίκαιο, ανταποκρινόµενο στις υποχρεώσεις της
Ελλάδας, ως κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπό την ηγεσία του Πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη έχει αποδείξει ότι δεν περιο-
ρίζεται µόνο στην τυπική συµµόρφωση µε τις κοινοτικές οδηγίες,
αλλά και στην προώθηση ουσιαστικών µεταρρυθµίσεων που
έχουν πραγµατικό αντίκτυπο στην καθηµερινή ζωή των Ελλήνων
πολιτών.

Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί την έµπρακτη απόδειξη ότι οι
πολιτικές µας έχουν ως προτεραιότητα την προστασία και την
ενίσχυση της ασφάλειας των πολιτών. Εισάγονται ρυθµίσεις που
βελτιώνουν το πλαίσιο ασφάλισης από τροχαία ατυχήµατα, κα-
θιστώντας τη διαδικασία αποζηµίωσης πιο διαφανή και πιο δί-
καιη. Παράλληλα, δροµολογούµε τη διοικητική τακτοποίηση των
αδρανών και ανασφάλιστων οχηµάτων, ενισχύοντας την οδική
ασφάλεια και τη διαφάνεια στον τοµέα των µεταφορών.

Επιπλέον, η ενσωµάτωση τεχνολογιών αιχµής, όπως η τεχνο-
λογία κατανεµηµένου καθολικού, είναι ένα µεγάλο βήµα προς το
µέλλον. Εξασφαλίζουµε ότι η χώρα µας παραµένει στην πρωτο-
πορία των τεχνολογικών εξελίξεων, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα
την προστασία των επενδυτών και τη σταθερότητα των χρηµα-
τοπιστωτικών αγορών.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πιστεύει ότι η δηµόσια
περιουσία πρέπει να αξιοποιείται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο,
προς όφελος όλων των πολιτών. Οι ρυθµίσεις που εισάγουµε για
την εξαγορά διακατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου είναι χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα της δέσµευσής µας για απλούστευση
και διαφάνεια στις διαδικασίες διαχείρισης δηµόσιας περιουσίας.
Δεν παραµένουµε αδρανείς µπροστά στις προκλήσεις της σύγ-
χρονης εποχής. Προσαρµόζουµε τη νοµοθεσία µας, υιοθετούµε
καινοτόµες λύσεις και βελτιώνουµε τη διοικητική µας δοµή για
να ανταποκριθούµε στις αυξανόµενες απαιτήσεις και τις ανάγκες
των πολιτών.

Αξιότιµοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό το νο-
µοσχέδιο, ώστε να προχωρήσουµε µαζί προς ένα καλύτερο και
δικαιότερο µέλλον για όλους τους πολίτες. Είµαι βέβαιος ότι οι
ρυθµίσεις που προτείνονται θα συµβάλουν ουσιαστικά στην ανα-
βάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών µας, παρέχοντας µε-
γαλύτερη ασφάλεια, δικαιοσύνη και οικονοµική σταθερότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Λιακούλη, πριν
σας καλέσω στο Βήµα, θα δώσω τον λόγο στην Υφυπουργό την
κ. Μακρή επί τροπολογίας για πολύ λίγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Πράγµατι, θα είναι για λίγο. Θέλω να εξηγήσω στους συναδέλ-
φους ότι µε την προτεινόµενη διάταξη θέλουµε να επαναφέ-
ρουµε σε ισχύ εξουσιοδοτικές διατάξεις για τον καθορισµό µε
την έκδοση της σχετικής υπουργικής απόφασης της αντιστοιχίας
που έχουν τα διδασκόµενα µαθήµατα στους κλάδους και στις ει-
δικότητες των εκπαιδευτικών για την Α’, Β’ και Γ’ ανάθεση σε
όλες τις τάξεις των ΕΠΑΛ και των ΠΕΠΑΛ και να εκδοθούν οι
υπουργικές αποφάσεις για το σύνολο των τοµέων της Β’ τάξης
και των αντιστοίχων ειδικοτήτων της Γ’ τάξης που θα επιλεγούν
οι µαθητές µας στη δευτεροβάθµια επαγγελµατική εκπαίδευση,
που είναι αρµοδιότητας του ΥΠαιΘΑ.

Επίσης, µε την έκδοση υπουργικής απόφασης θα καθορίζονται
ποιοι τοµείς και ειδικότητες θα λειτουργούν σε κάθε επαγγελµα-
τικό λύκειο της επικράτειας. Αυτή η ρύθµιση είναι επιτακτική,
γιατί, δυστυχώς, µε την κατάργηση των εξουσιοδοτικών διατά-
ξεων δεν επιτρέπεται να εκδοθούν οι σχετικές κανονιστικές πρά-
ξεις, αρχής γενοµένης από το προσεχές σχολικό έτος.

Ενδεικτικά και όχι περιοριστικά, θα αναφέρουµε ότι µε την έκ-
δοση της υπουργικής απόφασης µε την οποία θα καθοριστούν
οι τοµείς και οι ειδικότητες που θα λειτουργήσουν σε καθένα από
τα ΕΠΑΛ και ΠΕΠΑΛ της επικράτειας, θα καθοριστούν οι ειδικό-
τητες της Γ’ τάξης που θα προσφέρουν τα δεκαεννέα πρότυπα
ΕΠΑΛ που ιδρύθηκαν το σχολικό έτος 2022-2023 και το προσε-
χές σχολικό έτος 2024-2025 θα λειτουργήσουν για πρώτη φορά
µε την Γ’ τάξη.

Έτσι, λοιπόν, όσοι έχουν ολοκληρώσει τη φοίτηση επιτυχώς
της Β’ τάξης θα πρέπει να µπορούν να ανανεώσουν την εγγραφή
τους και να ολοκληρώσουν τη φοίτησή τους.

Άρα, λοιπόν, µε όσα θέλω να πιστεύω ότι ανέφερα σε αδρές
γραµµές, αλλά κατατοπιστικά, τα δεδοµένα που αφορούν στους
τοµείς και τις ειδικότητες που θα προσφέρει κάθε επαγγελµατικό
λύκειο της χώρας θα πρέπει να καταχωρηθούν στη βάση του
πληροφοριακού συστήµατος «e-εγγραφές», µέσω του οποίου
υποβάλλονται οι ηλεκτρονικές αιτήσεις των µαθητών για το προ-
σεχές σχολικό έτος.

Είναι προφανής, επιτακτική και επείγουσα η ανάγκη να επανέλ-
θουν σε ισχύ οι συγκεκριµένες διατάξεις, ώστε να καταστεί δυνατή
και η έναρξη της διαδικασίας των ηλεκτρονικών αιτήσεων εγγρα-
φών, των ανανεώσεων των εγγραφών και των µετεγγραφών των
µαθητών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στο χρονικό διάστηµα
που προβλέπει το θεσµικό πλαίσιο, δηλαδή Μάιο και Ιούνιο.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής

κ. Λιακούλη.
Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα Παγ-

κόσµια Ηµέρα Προσφύγων -για να µην ξεχνιόµαστε- και υπάρχει
ένα δηµοσίευµα στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» ότι η FRONTEX επι-
βεβαιώνει ντοκιµαντέρ του BBC και των «EUROTIMES» -δηµοσί-
ευµα µε αναπαραγωγή- για επαναπροωθήσεις στην Ελλάδα, µε
τον εκπρόσωπο Τύπου της Κοµισιόν να αναφέρεται σε σχετικό
δηµοσίευµα και εσωτερικές πληροφορίες και τους δηµοσιογρά-
φους να ζητούν τη γνώµη ενός πρώην επικεφαλής για τις επιχει-
ρήσεις της Ελληνικής Ακτοφυλακής, του Δηµήτρη Μπαλτάκου
και να δείχνει λιµενικούς να διαπράττουν, όπως λέει ο ίδιος, ένα
διεθνές έγκληµα.

Εµείς θεωρούµε ότι αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό για να
ερευνηθεί από τη Βουλή και από την αρµόδια αρχή και από την
Εισαγγελία. Θεωρούµε ότι είναι πολύ σοβαρό για τη χώρα µας
και παρακαλώ πολύ το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα στα καθ’ ηµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµα-
στε σε ένα νοµοσχέδιο πρώτη φορά µετά τις ευρωεκλογές µε
ένα πολύ ηχηρό µήνυµα, µήνυµα-χαστούκι στο πολιτικό σύ-
στηµα. Δύο είναι τα πράγµατα που µπορούµε να εξάγουµε σί-
γουρα ως αποτέλεσµα αυτών των εκλογών: Το ένα είναι η

συγκλονιστική αποχή του εκλογικού σώµατος, του ελληνικού
εκλογικού σώµατος και αυτό σηµαίνει ότι δεν αρέσουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν αρέσει το πολιτικό σύστηµα. Μηδενί-
ζουν οι πολίτες το πολιτικό σύστηµα, το απαξιώνουν και αντι-
δρούν πηγαίνοντας στα ακροδεξιά µορφώµατα όπου
εκκολάπτεται εντός τους φασισµός, ρατσισµός και κατάλυση δη-
µοκρατικών κατακτήσεων και δικαιωµάτων και µάλιστα, µε τόσο
εύκολο τρόπο, όπως ακούσαµε και πριν από λίγο εδώ.

Άρα, προφανώς αυτό θα πρέπει σοβαρά να µας προβληµατί-
σει και σε αυτά που λέµε από αυτό εδώ το Βήµα και κυρίως σε
αυτά που κάνουµε, σε αυτά που ψηφίζουµε και θα πρέπει µάλλον
να βρεθούµε σε πορεία νέου πλου.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας απασχολεί ιδιαί-
τερα και ένα θέµα που κατά την αντίληψή µου έχει ιδιαίτερη βα-
ρύτητα για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειριζόµαστε πράγµατα
και πολύ σοβαρές καταστάσεις, αλλά και πρόσωπα: η υπόθεση
Λύτρα, υπόθεση µίας βάναυσης κακοποίησης µίας γυναίκας,
προσπάθειας συγκάλυψης του εγκλήµατος αυτού από έναν επώ-
νυµο άνδρα µέσω απειλών, συλλήψεις, εγκλεισµοί τελικά, απευ-
θείας µετάδοση αυτού και µία δήλωση του Υπουργού Δικαιο-
σύνης για το ότι θα λύσουµε το πρόβληµα της ενδοοικογενει-
ακής βίας, βάζοντας βραχιολάκι σε αυτούς οι οποίοι εµπλέκονται
στη διαδικασία. Ασπιρίνη!

Δεν ξέρω αν ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, συµ-
φωνεί και επιµένει ακόµη, κύριε Βορίδη, µε το ότι θα πρέπει να
µην βάλουµε τη γυναικοκτονία στον Ποινικό Κώδικα. Δεν πρέπει
να το ξανασκεφτούµε; Τι λέτε; Δεν πρέπει να ανοίξουµε τη συ-
ζήτηση αυτή; Δεν πρέπει να κάνουµε µία διακοµµατική επιτροπή;
Δεν βλέπετε ότι δεν σταµατάει; Δεν βλέπετε ότι από 1,3 θύµατα
τον µήνα έχουµε 2,6 θύµατα τον µήνα πια; Δεν βλέπετε ότι οι πο-
λιτικές αυτές δεν φτάνουν; Δεν βλέπετε ότι τελικά η λαϊκή οργή
οδηγεί σε κινήσεις πολλές φορές και τη δικαιοσύνη; Δηλαδή,
αυτό που δεν έγινε χθες, επειδή φωνάζουν οι δηµοσιογράφοι, οι
πολιτικοί και λοιπά, γίνεται σήµερα; Είναι αυτό σύστηµα δικαίου,
σύστηµα ασφάλειας δικαίου; Δεν είναι!

Πρέπει, λοιπόν, να το ξαναδούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι και όσον αφορά τη γυναικοκτονία, το ξαναλέω στον Πρωθυ-
πουργό της χώρας, που όταν έδωσε τη συνέντευξή του στη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης τεκµηρίωσε µε το εξής έωλο επι-
χείρηµα: «Δεν µπορώ» -λέει- «να τεκµηριώσω µία γυναικοκτονία
στον Ποινικό Κώδικα, γιατί δεν θεωρώ ότι είναι άλλης τάξης η αν-
θρωποκτονία εναντίον ενός ηλικιωµένου –ευάλωτου, λοιπόν- ή
ενός βρέφους, ενός παιδιού». Όχι, δεν είναι σωστή η συλλογι-
στική του κυρίου Πρωθυπουργού, διότι η γυναικοκτονία έχει έµ-
φυλα χαρακτηριστικά. Είναι το status του συντρόφου-γυναίκας
ή είναι της συζύγου. Έχει το status αυτό, δηλαδή αυτή τη νοµική
σχέση αφ’ ενός και από την άλλη, έχει τα ιδιότυπα χαρακτηρι-
στικά, τη λιγότερη µυϊκή δύναµη και την ευαλωτότητα στο συναι-
σθηµατικό επίπεδο. Αυτά είναι τα χαρακτηριστικά της έµφυλης
βίας. Άρα, ας το ξαναδούµε.

Τώρα στο νοµοσχέδιό µας. Είναι κυρίως τεχνικό νοµοσχέδιο.
Όµως, έχετε και πράγµατα τα οποία δεν τα καταλαβαίνουµε και
κυρίως τα φέρνετε πάλι νύχτα, πριν σας βρει το ξηµέρωµα φέ-
ρατε την ιστορία µε τη «ΛΑΡΚΟ».

Τι κάνετε ακριβώς; Για πείτε µας. Για εξηγηθείτε εδώ και δη-
µοσίως τι γίνεται µε τη «ΛΑΡΚΟ». Εµπαιγµός της Κυβέρνησης και
κυνική συµπεριφορά στη «ΛΑΡΚΟ»; Ε, πρέπει να βάλετε και µία
άνω τελεία. Δεν έχει τέλος πια! Τι κάνετε; Μεθοδολογείτε τώρα
µε µία τροπολογία οτιδήποτε δεν είναι συµβατό µε τα αποτυχη-
µένα αποτελέσµατα που έφεραν οι πολιτικές σας; Αυτή τη φορά
τι κάνετε; Συνεχίζεται η λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ», λέτε, µέχρι τη
µεταβίβαση στον νέο ιδιοκτήτη, δίνονται, όµως δικαιώµατα και
ανατίθενται νέα ειδικά καθήκοντα στον ειδικό διαχειριστή να προ-
βαίνει σε περίπτωση περιορισµού ή διακοπής της λειτουργίας
της επιχείρησης, κλείνετε το µάτι δηλαδή µε απλά λόγια ότι αυτό
µπορεί και να επισυµβεί, να ανατίθεται σε ειδικό προσωπικό συν-
τήρηση και φύλαξη εγκαταστάσεων για λόγους ασφαλείας και
του Λιµένα Λάρυµνας, εξυπηρετώντας και πρόληψη κάποιων πε-
ριβαλλοντικών ζητηµάτων. Δηλαδή, κρύψου και φώναξε, το λένε
στο χωριό µου. Τη µια τους χαϊδεύετε και την άλλη παίρνετε
µέτρα για αυτό που έρχεται.
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Η αποτυχία της Κυβέρνησής σας και οι ανύπαρκτοι σχεδιασµοί
της, µε συνέπεια να παραδώσετε τον εθνικό πλούτο της
«ΛΑΡΚΟ» σε ιδιώτη, σας ωθούν σε επαναλαµβανόµενες τροπο-
λογίες. Επιχειρείτε να αποµακρύνετε τους εργαζοµένους από
τους χώρους δουλειάς µε αυτά τα τερτίπια. Και επειδή δεν έχετε
το θάρρος να βγείτε και να το πείτε, ότι «αλλάζουµε την πολιτική
µας στάση, σαλάτα τα κάναµε, τίποτα δεν καταφέραµε», εµπαί-
ζετε τους εργαζόµενους και όλο το πολιτικό σύστηµα.

Επίσης, θέλω να ρωτήσω ένα ακόµα -τελειώνω κυρία Πρόεδρε,
ευχαριστώ για την ανοχή σας- τι πράγµα είναι αυτό µε το «πόθεν
έσχες»; Δίνετε παράταση, λέτε, για το «πόθεν έσχες» µέχρι 31-
12-2024. Ποιος σας ζήτησε την παράταση αυτή; Ο κύριος Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ δεν πρόλαβε; Πείτε µας ποιος. Διότι δεν
δώσατε παράταση µέσα στον COVID. Διότι σας κατέθεσα ερώ-
τηση µαζί µε την Κοινοβουλευτική µου Οµάδα, του ΠΑΣΟΚ, σχε-
τικά µε τους λογιστές, τους φοροτεχνικούς και τον κόσµο που
ήρθε σε απόγνωση γιατί τι κάνατε; Θριαµβολογώντας, βγήκατε
έξω και είπατε «η ΑΑΔΕ φέτος, η αρµόδια αρχή, θα φέρει συµ-
πληρωµένες τις φορολογικές δηλώσεις και δεν θα κάνετε τίποτα
εσείς οι φοροτεχνικοί, θα τα συµπληρώστε αµέσως τα στοιχεία».
Και έγινε γης Μαδιάµ. Όχι η ΑΑΔΕ δεν ανταποκρίθηκε, όχι το σύ-
στηµα έπεσε εκατό φορές, όχι οι άνθρωποι είναι σε απόγνωση,
όχι σήκωσαν τα χέρια ψηλά και δεν τους δίνετε παράταση, που
είναι 30-6 και ζητούν και ξαναζητούν από εµάς, από εσάς, από
όλους µας να ρυθµίσουµε εκ νέου το καθεστώς, διότι απέτυχε
το σύστηµα. Πώς είναι δυνατόν να έχετε δύο µέτρα και δύο
σταθµά; Γιατί δίνετε για το «πόθεν έσχες» και ποιους εξυπηρε-
τείτε; Γιατί εγώ δεν θέλω, θα την καταθέσω. Θέλετε εσείς, συνά-
δελφοι, µήπως; Ζήτησε κανένας; Ποιον εξυπηρετείτε, λοιπόν, να
µας πείτε σε σχέση µε τον λαό και τους πολίτες και τις χιλιάδες
δηλώσεις που δεν εξυπηρετείτε και τους φοροτεχνικούς.

Τελειώνοντας, λέω το εξής. Τα περιθώρια έχουν στενέψει
πάρα πολύ. Βρίσκονται οι πολίτες σε πολύ δύσκολη θέση µε την
πλάτη στον τοίχο και τα µάτια στον Θεό. Η ακρίβεια καλπάζει.

Άκουσα χθες τον κύριο Πρωθυπουργό –µε αυτό τελειώνω,
κυρία Πρόεδρε- να λέει, επισκεπτόµενος τον νέο Υπουργό Ανά-
πτυξης: «Λέτε ότι τώρα ο πληθωρισµός των τροφίµων έχει µει-
ωθεί τόσο πολύ που οι πολίτες είναι ευτυχισµένοι». Και τα
ρεπορτάζ που κάνουν τα κανάλια στους δρόµους βρίσκουν τον
ηλικιωµένο και τον ρωτάνε ότι «τώρα που πέφτει, όπως λέει η Κυ-
βέρνηση, ο πληθωρισµός των τροφίµων, εσείς πώς αισθάνεστε;».
Του χρόνου θα είµαι χειρότερα, απάντησε. 

Αυτή είναι η προσδοκία από την Κυβέρνησή σας σε όλα τα επί-
πεδα. Πρέπει να αλλάξετε πορεία. Βλέπετε τι έρχεται, τι γίνεται,
τι συµβαίνει. Επιτέλους, εξορθολογισµός, λογική και ευαισθησία
εκεί που πρέπει, για όσους πρέπει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας πω πώς θα
πάµε τώρα. 

Με την κατανόηση του Υπουργού, του κ. Βορίδη… Εννοώ του
κ. Πετραλιά. 

Μιλούσατε εσείς, κύριε Βορίδη, πριν και νόµιζα ότι ήσασταν
εσείς. 

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γιαννούλη από τον ΣΥΡΙΖΑ, στον κ.
Μαρίνο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και στη συνέχεια
στον Υπουργό, τον κ. Πετραλιά. Δεν γίνεται να µην προηγηθεί
Υπουργός. Τον ξέρετε τον Κανονισµό. Θα πάµε µετά παρακάτω. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αναλόγως. 
Όπως ξέρετε, ο Κανονισµός υπερισχύει των ανακοινώσεων. 
Κύριε Κατρίνη, επειδή ξέρω ότι επείγεστε, θα το φροντίσουµε.

Να είµαστε, όµως, λίγο δίκαιοι και απέναντι στους Βουλευτές που
ενώ έχει φτάσει τέτοια ώρα, έχουν µιλήσει µόνο δύο οµιλητές. 

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,

να προεκτείνω λίγο αυτό το σχόλιο, ότι πρέπει να µας απασχο-
λήσει το γεγονός ότι έχουµε φτάσει τρεις και τέταρτο και ο κα-
τάλογος των απλών Βουλευτών, των οµιλητών, βρίσκεται µόλις
στο νούµερο δύο. 

Σέβοµαι και τον Κανονισµό και τα προνόµια που αποδίδει
στους επικεφαλής των κοµµάτων και στους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, αλλά πρέπει να βρούµε κάποια µέση λύση ώστε
να είναι λειτουργική η κοινοβουλευτική διαδικασία για όλους. Και
αυτό το λέω µε όσο πιο ήρεµο τρόπο µπορώ. Γιατί καταλαβαίνετε
ότι µπορεί να διαθέσει και ένας πολιτικός Αρχηγός επτά-οκτώ
λεπτά να περιµένει για να υπάρχει µια πιο οµαλή ροή στους οµι-
λητές. Για να µην απορούµε µετά γιατί πολλές φορές είναι άδεια
τα έδρανα της Βουλής. 

Σε ό,τι αφορά αυτό που συζητάµε, θα τολµήσω να πω, σεβό-
µενος, κύριε Βορίδη, τις δύο διαστάσεις της πολιτικής σας συγ-
κρότησης που υπηρετούνται από την επιστήµη την οποία
υπηρετείτε, την ποινική επιστήµη, αλλά και το ιδεολογικό δόγµα
ότι πρέπει να ξεµπερδεύουµε µε την Αριστερά όσο γίνεται πιο
σύντοµα, να ξεµπερδεύουµε µε τους εργαζόµενους, να ξεµπερ-
δεύουµε µε αυτούς που θέλουν τη µείωση των κοινωνικών ανι-
σοτήτων, ξεπερνάτε το όριο που γίνεστε επικίνδυνοι και για το
πολίτευµα και για τη δηµοκρατία. 

Θέλω να σας παρακαλέσω να έρθετε στη θέση του αντιδίκου,
στη θέση του νοµικού παραστάτη που του προσκοµίζουν σε ένα
δικαστήριο µία τροπολογία, ένα απλό χαρτί δηλαδή -γιατί µπορεί
να είστε «µεσσίες», αλλά προφήτες δεν είστε- το οποίο έχει πολ-
λές πιθανότητες να καταστεί νοµοθετική ρύθµιση ή τροπολογία
µε την επικύρωση της πλειοψηφίας του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Και ας πούµε ότι ήσασταν εσείς στη θέση του αντιδίκου και ερ-
χόταν κάποιος και έλεγε στον δικαστή ότι µην συνεχίσετε τη δίκη,
έχω εδώ µια τροπολογία που θα κατατεθεί, που µε βάση τη λο-
γική θα υπερψηφιστεί από την κοινοβουλευτική πλειοψηφία της
ένοχης σιωπής, της αδιαφορίας, της υποτέλειας και της πειθαρ-
χίας, µε την κακώς εννοούµενη άποψη ότι ό,τι µας φέρνουν το
ψηφίζουµε, και θα καταστεί νόµος του κράτους. 

Εάν αυτό µε απλά λόγια δεν λέγεται «προσπάθεια χειραγώγη-
σης και παραπλάνησης της δικαιοσύνης», µε τις δικές µου φτω-
χές κοινωνικές και νοµικές γνώσεις, θέλω να µου απαντήσετε και
τώρα, αν µπορείτε, τι θα κάνατε ως νοµικός αν εµφανιζόταν κάτι
τέτοιο. Θα λέγατε ότι ναι, µε βάση τον νόµο των πιθανοτήτων και
µε βάση την λογική της περιρρέουσας ατµόσφαιρας, αυτό θα
συµβεί; Πιστεύω ότι θα είχατε σηκώσει το δικαστήριο στο «πόδι».
Θα είχατε σηκώσει το δικαστήριο στο «πόδι»! 

Όλα αυτά, για να καταλήξουµε ότι γίνεστε επικίνδυνοι, γίνεστε
µέρος του προβλήµατος, σε µία κοινωνία που εκφράστηκε µόλις
πριν από λίγες εβδοµάδες και έστειλε µε σαφήνεια µηνύµατα
προς όλους µας. Σε εσάς έστειλε µήνυµα που σχετίζεται µε την
αλαζονεία, την έπαρση και την αντίληψη ότι έχετε την αυθεντική
και µοναδική γνώση της αληθείας και των αναγκών του τόπου.
Έρχεται όµως ο τόπος και οι πολίτες του και σας διαψεύδουν. 

Σας λένε κάτι πολύ απλό, που αν είχατε µια στοιχειώδη
ώσµωση µε αυτό που λέγεται «απλή καθηµερινότητα των ανθρώ-
πων» και όχι µε το επικοινωνιακό κατασκεύασµα διαφόρων ερ-
γαλείων που διαθέτετε και καλοπληρώνετε…

Βλέπω στο νοµοσχέδιο άλλες εκατόν σαράντα χιλιάδες για
επικοινωνία στο υπό ανασύσταση Γραφείο Τύπου του Πρωθυ-
πουργού. Δεν θυµάµαι αν µέσα σε αυτούς υπάρχει και ο περι-
βόητος ανταποκριτής που θα ήταν σύµβουλός του για τα
ζητήµατα της Λατινικής Αµερικής ή αν αποµακρύνθηκε. 

Βλέπω όµως ότι έχετε αποκοπεί από µια λαϊκή αντίληψη που
λέει ότι αν δεν ζήσεις τη φτώχεια, δεν µπορείς να την καταλάβεις.
Αν δεν ζήσεις την ανεργία, δεν µπορείς να την καταλάβεις. Αν
δεν ζήσεις την αδικία επίσης, αν δεν ζήσεις τον αυταρχισµό, δεν
τον καταλαβαίνεις. Εάν δεν ζήσεις το απροκάλυπτο ψέµα, δεν
οδηγείσαι στο φωτεινό µονοπάτι της αλήθειας, κύριε Βορίδη. 

Η αλήθεια είναι ότι σήµερα στην ουσία µετατρέπετε τη Βουλή
σε ένα εργαλείο ικανοποίησης κάποιων αγνώστων µέχρι στιγµής
συµφερόντων που θέλουν µία εταιρεία όπως η «ΛΑΡΚΟ» να είναι
καθαρή από βάρη και χρέη και από ανθρώπους. 

Από βάρη και χρέη, είναι ένας τεχνικο-οικονοµικός όρος. Από
ανθρώπους, είναι ένας απάνθρωπος όρος. Γιατί επτακόσιοι
ογδόντα ένας άνθρωποι, οι εργαζόµενοι, οι οικογένειές τους, δεν
είναι αριθµητική αποτύπωση που για εσάς ή και τον κ. Μητσο-
τάκη είναι όπως οι τρεις χιλιάδες καθηγητές της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης που όταν ήταν Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµι-
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σης απολύθηκαν σε ένα βράδυ. Σε ένα βράδυ δεν µπορείς να µε-
τατρέπεις τη ζωή ενός πολίτη, όποιος κι αν είναι αυτός, ακόµα
και αν δεν σε ψηφίζει, ακόµα κι αν δεν συµµετέχει στα δίκτυα
αδιαφάνειας και διαπλοκής που έχετε χτίσει συστηµατικά τα τε-
λευταία χρόνια, και να τον οδηγήσεις στην κόλαση του κράτους
αδίκου. Εµείς όλοι παλεύουµε για το κράτος δικαίου και εσείς
υπηρετείτε ένα κράτος µε πολιτειακές και πολιτικές προϋποθέ-
σεις που ξεπερνάνε κάθε λογική. 

Κάτι άλλο θέλω να ρωτήσω. Ποιος σας είπε ότι εµείς δεν θέ-
λουµε να υποβάλουµε «πόθεν έσχες» στις 30 Ιουνίου; Πόθεν προ-
κύπτει η ανάγκη της ετήσιας παράτασης; 

Και θέλω πραγµατικά να µου επιβεβαιώσετε κάτι. Γιατί ήδη
υπάρχουν τα πρώτα σηµάδια αποσύνθεσης στο νέο επιτελείο
του Μαξίµου. Σήµερα το πρωί µποτιλιαρισµένος στη λεωφόρο
Συγγρού, κάνοντας σαράντα πέντε λεπτά για να έρθω στη
Βουλή, άκουσα έναν γνωστό ραδιοφωνικό παραγωγό -θα χρησι-
µοποιήσω το «γνωστός»-, στρατευµένο µέχρι εκεί που δεν παίρ-
νει στο να υπηρετεί τα κυβερνητικά συµφέροντα, να λέει ότι
δέχτηκε ένα µήνυµα από τον κ. Μυλωνάκη, από τον νέο Υφυ-
πουργό παρά τω Πρωθυπουργώ, το οποίο µετέφερε στον ραδιο-
φωνικό αέρα, όπου έλεγε ο κ. Μυλωνάκης στον κ. Πορτοσάλτε
ότι είκοσι τέσσερα µέλη της Κυβέρνησης θα καταθέσουν στις 30
Ιουνίου «πόθεν έσχες» και όλοι οι υπόλοιποι µέχρι 31-12-2024. 

Τι είναι αυτό; Πώς προκύπτει ότι τα είκοσι τέσσερα µέλη της
Κυβέρνησης θα καταθέσουν «πόθεν έσχες»; Και πώς ανέχεστε
και ως έµπειρος κοινοβουλευτικός η Βουλή να το µαθαίνει από
ένα sms ενός εξωκοινοβουλευτικού Υφυπουργού προς έναν
στρατευµένο δηµοσιογράφο από τον αέρα ενός ραδιοφώνου;
Τόσο πολύ απαξιώνετε αυτή τη διαδικασία, που τρώµε τόσες
ώρες εδώ µέσα για να µαθαίνουµε ποιοι θα υποβάλουµε «πόθεν
έσχες» από τα SMS του κ. Μυλωνάκη στον κ. Πορτοσάλτε; 

Αυτή είναι Κυβέρνηση ευθύνης; Είναι σοβαρή Κυβέρνηση;
Είναι επιτελικό κράτος και πρωθυπουργικό Γραφείο; Ωραία,
στείλτε και µερικά περιστέρια, να µαθαίνουµε τα νέα της Κυβέρ-
νησης µε περιστέρια. Ας φτάσουµε σε αυτό το σηµείο. Δόξα τω
Θεώ, στο Σύνταγµα έχει χιλιάδες. 

Εάν θέλετε να επικοινωνείτε δηλαδή µε τους πολιτικούς σας
αντιπάλους που θέλετε να εξουδετερώσετε ιδεολογικά και πολι-
τικά, χρησιµοποιήστε και άλλες µεθόδους. Γιατί σίγουρα είµαι
βέβαιος ότι στο «πόθεν έσχες» -δεν είπα τυχαία το περιστέρι-
µάλλον µεσολαβούν δύο αλήθειες. 

Η πρώτη είναι ή η ανικανότητά σας να συνδέσετε το ψηφιακό
σύστηµα µε τις βεβαιώσεις των τραπεζών, το οποίο δεσµευτή-
κατε και δεν µπορείτε να επιτύχετε, ή κάτι θέλετε να κρύψετε για
τον κ. Μητσοτάκη. Προφανώς! Οι ίδιοι που ήσασταν διαπρύσιοι
κήρυκες του παραπλανητικού «πόθεν έσχες» του Κασσελάκη!
Μα, τόση υποκρισία; Και περιµένετε να µας το πείτε τώρα; 

Θα κλείσω για να µην καταχραστώ τον χρόνο και των υπόλοι-
πων οµιλητών, θερµοπαρακαλώντας σας, όσος χρόνος σας απο-
µένει στη διακυβέρνηση γιατί η κλεψύδρα άρχισε να µετρά
αντίστροφα, κάντε το µε µια στοιχειώδη πολιτική αξιοπρέπεια.
Μην ευτελίζετε τον πολιτικό σας βίο νοµίζοντας ότι πλέον κανείς
δεν αντιδρά, ούτε η κοινωνία ούτε οι εργαζόµενοι ούτε οι κοινω-
νικές τάξεις, όπως οι ελεύθεροι επαγγελµατίες που είδαν 30%
περισσότερο φόρο και δεν είχαν ακούσει λέξη το 2019 από τον
επαγγελµατία της πολιτικής εξαπάτησης, ο οποίος είναι σήµερα
Πρωθυπουργός της χώρας και λέγεται Κυριάκος Μητσοτάκης,
γι’ αυτήν την ιστορία της τεκµαρτής φορολόγησης, καθώς δεν
είχε πει τίποτα.

Σήµερα, αν θέλετε να υπηρετήσετε τη µεσαία τάξη και τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, αν σας έχουν µείνει ψήγµατα δικαιο-
σύνης, εντιµότητας, ειλικρίνειας και πολιτικής ευθύνης, υπερψη-
φίστε την τροπολογία που έχουµε καταθέσει για την κατάργηση
αυτού του ειδεχθούς µέτρου, το οποίο το φέρατε από την πίσω
πόρτα στην πλάτη χιλιάδων Ελλήνων φορολογουµένων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος Μαρίνος, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας
χαιρετίζει θερµά αγωνιστικά τους εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» και τους
χιλιάδες διαδηλωτές που διαδηλώνουν από το πρωί έξω από τη
Βουλή. Τους σφίγγουµε το χέρι, όπως σφίγγουµε το χέρι και
στους εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» που είναι ακόµα στα θεωρεία της
Βουλής και τους λέµε ότι το ΚΚΕ θα είναι, όπως ήταν όλα αυτά
τα χρόνια, µαζί τους µέχρι τη νίκη, µέχρι να καπνίσει η τσιµινιέρα.

Κι εσείς, θλιβεροί Υπουργοί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας, όλοι οι Υπουργοί µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό, κά-
θεστε στο σκαµνί του κατηγορουµένου, γιατί επιχειρείτε να
ολοκληρώσετε το αποτρόπαιο έγκληµα που διαπράττει η Κυβέρ-
νησή σας µε τη νέα κατάπτυστη τροπολογία κατά των εκατοντά-
δων εργατών της «ΛΑΡΚΟ» και των οικογενειών τους, του λαού
της Στερεάς Ελλάδας και των άλλων περιοχών, του συνόλου της
εργατικής τάξης της χώρας µας. 

Αυτό το έγκληµα καταδικάζει ο λαός σήµερα µε την απεργία,
τις στάσεις εργασίας, τη διαδήλωση στο Σύνταγµα, τις κινητο-
ποιήσεις σε πολλές πόλεις. Και ο αγώνας κλιµακώνεται, σας πε-
ρικυκλώνει.

Σας καλούµε να αποσύρετε ακόµα και τώρα τη διαλυτική τρο-
πολογία που βάζει µπροστά τον ειδικό διαχειριστή µε υπερεξου-
σίες για λογαριασµό της Κυβέρνησής σας µε στόχο να κλείσει η
«ΛΑΡΚΟ», να εκποιηθεί η περιουσία της, να πεταχτούν οι εργάτες
στον δρόµο.

Αφήστε τα σάπια και τον εφησυχασµό. Με τη νέα τροπολογία
ο ειδικός διαχειριστής µπορεί να βάλει λουκέτο στη «ΛΑΡΚΟ»,
καθώς, όπως γράφετε εσείς, κύριοι Υπουργοί, σε περίπτωση πε-
ριορισµού ή διακοπής λειτουργίας της επιχείρησης δύναται να
αποφασίσει την ανάθεση της φύλαξης και τη συντήρηση του
ενεργητικού της επιχείρησης, καθώς και τη διενέργεια αρχικών
ή επαναληπτικών δηµόσιων πλειοδοτικών διαγωνισµών για την
εκποίηση –ακούτε!- του συνόλου του ενεργητικού, συµπεριλαµ-
βανοµένης της ίδιας της επιχείρησης ή επιµέρους λειτουργικών
συνόλων. 

Όµως και τη φύλαξη, αλλά και άλλες ευθύνες, ετοιµάζεστε να
τα δώσετε στους εργολάβους και να τους χρυσοπληρώσετε. Και
αυτό προσπαθείτε να το κρύψετε. Αφήστε τις περί ασφάλειας
ψευδολογίες, γιατί είναι γνωστό ότι η φύλαξη, η συντήρηση των
εγκαταστάσεων υψηλής επικινδυνότητας και η πρόληψη ατυχή-
µατος είναι ταυτισµένα µε την παρουσία των εργαζοµένων στους
χώρους δουλειάς, µε την πείρα τους, µε τις βάρδιές τους και την
εξειδίκευσή τους. 

Καταπατήσατε ακόµα και τον νόµο που ψηφίσατε για την πα-
ράδοση της «ΛΑΡΚΟ» εν λειτουργία, όπως έλεγε, στον νέο επεν-
δυτή. Κάνατε πολλές ατιµίες. Ναι, ατιµίες! Σταµατήσατε τη
λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ», απολύσατε τους εργαζόµενους στις 12
του Μάη, στήσατε πλατφόρµα ανεργίας, παρά τις κυβερνητικές
δεσµεύσεις για εφαρµογή της απόφασης του δικαστηρίου και τη
διεξαγωγή διαλόγου µε τους εργαζόµενους, όπως δήλωσε και ο
Πρωθυπουργός. 

Φέρατε σκόπιµα την τροπολογία την ηµέρα της εκδίκασης των
ασφαλιστικών µέτρων, για να δηµιουργήσετε τετελεσµένα.
Όµως, δεν σας πέρασε. Και τώρα ξεδιάντροπα ο Υφυπουργός
Οικονοµικών κ. Δήµας διαφηµίζει τα προγράµµατα της ανεργίας
που τα έχουν απορρίψει σύσσωµοι οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ».

Έχετε εκτεθεί ανεπανόρθωτα. Οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» για
τεσσεράµισι χρόνια σας έχουν χαλάσει τα σχέδια. Δίνουν παλι-
καρίσια, µε ενότητα και ανυπέρβλητη αντοχή, έναν ηρωικό δίκαιο
αγώνα για να λειτουργήσει η επιχείρηση, να µείνουν στη δουλειά
τους οι εργαζόµενοι, στα σπίτια τους, στον τόπο τους. Το δίκιο
τους, η εµπιστοσύνη στις δυνάµεις τους και η εργατική λαϊκή αλ-
ληλεγγύη είναι τα όπλα τους στην αναµέτρηση µε την εγκληµα-
τική πολιτική της Κυβέρνησης και τις συκοφαντίες σας. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας είναι περήφανο που
στηρίζει ολόψυχα µαχητικά αυτόν τον αγώνα, συνεχίζοντας και
τιµώντας την εµπιστοσύνη του λαού στα «λαρκοφόρια» που κα-
ταδίκασαν τη Νέα Δηµοκρατία και ανέδειξαν το ΚΚΕ στις ευρωε-
κλογές πρώτη δύναµη µε πολύ υψηλά ποσοστά. 

Οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» αγωνίζονται σκληρά και θα νικήσουν
γιατί τιµούν τους ογδόντα νεκρούς τους. Υπερασπίζονται τη ζωή
τους, τη ζωή και το µέλλον των παιδιών τους και παλεύουν για
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να µην ερηµώσουν τα χωριά τους. Αυτό τους δίνει δύναµη και
είστε γελασµένοι αν πιστεύετε πως θα καµφθούν. 

Οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» έχουν καταθέσει τεκµηριωµένες θέ-
σεις και σας λένε µε χρήµατα που έχει η επιχείρηση στα ταµεία
της και όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό να διασφαλιστεί η
ασφάλεια των εγκαταστάσεων και των κατοίκων της περιοχής µε
ανανέωση των συµβάσεων εργασίας όλων των εργαζοµένων,
µέχρι τη µεταβίβαση στον νέο ιδιοκτήτη. Σας λένε για συντή-
ρηση, εκσυγχρονισµό, επαναλειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» και συνέ-
χιση της εργασίας τους.

Σας λένε καθαρά «ό,τι και να κάνετε …» -σκεφτείτε το αυτό-
«από τη «ΛΑΡΚΟ» δεν πρόκειται να βγούµε. 

Η ανάπτυξή σας κύριοι της Κυβέρνησης, η καπιταλιστική ανά-
πτυξη που έχει κριτήριο το κέρδος, έχει θύµα της τον λαό και
αυτό το ζει µε την αβάσταχτη ακρίβεια, µε τους άθλιους µισθούς
και συντάξεις, µε την υποβαθµισµένη εµπορευµατοποιηµένη
υγεία, παιδεία, πρόνοια. Το παράδειγµα της «ΛΑΡΚΟ» είναι χα-
ρακτηριστικό. Η µεγαλύτερη µονάδα παραγωγής σιδηρονικελίου
στην Ευρώπη, ένα χρυσωρυχείο, µονάδα µε δικά της κοιτάσµατα
και δυνατότητα παραγωγής κοβαλτίου και άλλων πολύτιµων
πρώτων υλών, απαξιώθηκε σκόπιµα από τις κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αρι-
στεράς στη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των στοχεύ-
σεών της και η Κυβέρνηση σήµερα επιχειρεί να της δώσει τη
χαριστική βολή. 

Σας το ξαναλέµε: Αυτό το έγκληµα δεν θα περάσει! Οι εργάτες
της «ΛΑΡΚΟ» θα βγουν νικητές. Θα είµαστε µαζί τους µέχρι να
καπνίσει η τσιµινιέρα. Πάρτε πίσω, έστω και αυτή τη στιγµή, την
άθλια τροπολογία που καταθέσατε στη Βουλή.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο,

όπως είχα ανακοινώσει πριν, στον κ. Πετραλιά, ζήτησε τον λόγο
αυστηρά για ένα δίλεπτο ο κ. Βορίδης. 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ίσως δεν

θα χρειαστεί καν, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. Μόνο
γιατί ακούστηκε κάτι, σε σχέση µε το «πόθεν έσχες» και θέλω
λίγο να το διευκρινίσω. Θα µιλήσω αναλυτικότερα και για την
τροπολογία και για τις άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυ-
βέρνησης, αργότερα. Επειδή, όµως, δεν θέλω να µένει σκιά -γιατί
βλέπω ότι λέγεται και ξαναλέγεται και πρέπει να µην ξαναειπω-
θεί- ο Πρωθυπουργός και τα µέλη της Κυβερνήσεως θα υποβά-
λουν δήλωση «πόθεν έσχες» στις 30 Ιουνίου τρέχοντος έτους.

Αυτό, λοιπόν, -το διευκρινίζω- δεν το λέει. Σας το λέω ότι θα
ανοίξει η πλατφόρµα για τα µέλη της Κυβερνήσεως, για τον Πρω-
θυπουργό και αποτελεί πολιτική δέσµευση της Κυβέρνησης ότι
θα υποβληθούν οι δηλώσεις «πόθεν έσχες» στις 30 Ιουνίου. 

Θέλω απλώς να πω το εξής: Ότι, επίσης, υπάρχει η δυνατότητα
υποβολής για τα πολιτικά πρόσωπα µε το προηγούµενο σύστηµα.
Ελπίζουµε ότι και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα
αξιοποιήσει αυτή τη δυνατότητα, ώστε να είναι όλο καθαρό και να
µην υπάρχει κανένα ζήτηµα 

Για τα υπόλοιπα, θα αναφερθώ εκτενέστερα στην οµιλία, ευ-
χαριστώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πετραλιά, έχετε
τον λόγο, για να αναφερθείτε στην τροπολογία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ θερµά, κυρία Πρόεδρε. 

Να αναφερθώ, λοιπόν, στην τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ»,
καθώς ο Υπουργός απουσιάζει στο Eurogroup στο Λουξεµ-
βούργο. Οι εξελίξεις στη «ΛΑΡΚΟ» τα τελευταία έτη δεν είναι ευ-
χάριστες για κανέναν. Μαγικές λύσεις δεν υπάρχουν. Πρώτη
µέριµνα πρέπει να είναι οι εργαζόµενοι να έχουν εισόδηµα και
να µην επηρεαστεί η ζωή τους στον οικισµό. Αυτά τα έχουµε συ-
ζητήσει επανειληµµένως µε τους εργαζόµενους σε τακτά χρο-
νικά διαστήµατα που συναντιόµαστε. 

Πριν δύο έτη περίπου σταµάτησε η παραγωγική λειτουργία
του εργοστασίου. Από τότε οι οκτακόσιοι περίπου εργαζόµενοι
–οκτακόσιοι ογδόντα τώρα- αµείβονται χωρίς να παράγει το ερ-
γοστάσιο. Αµείβονται δύο χρόνια, χωρίς να παράγει το εργοστά-
σιο. Ο διαγωνισµός έγινε το 2023, αλλά εκκρεµεί η προσφυγή

ενός από τους συµµετέχοντες στο Σ.τ.Ε.. Ξέρουµε ότι ακόµα και
αν ολοκληρωθεί η διαδικασία της προσφυγής στο Σ.τ.Ε. και γίνει
η µεταβίβαση, απαιτείται πάλι πολύς χρόνος για την επαναλει-
τουργία, καθώς απαιτούνται επισκευές στο εργοστάσιο. 

Εν τω µεταξύ, η Ελλάδα έχει καταδικαστεί από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο για παράνοµες κρατικές ενισχύσεις και πληρώνει
κάθε χρόνο -έχει πληρώσει τα δύο τελευταία χρόνια 20 εκατοµ-
µύρια- µέχρι να γίνει η µεταβίβαση. Όπως αποτυπώθηκε και στο
Δελτίο Τύπου της 29ης Μαρτίου, µετά τη συνάντηση που είχαµε
µε τους εργαζόµενους, ανακοινώθηκαν τα επόµενα βήµατα για
την κάλυψη των εργαζοµένων µέχρι την επαναλειτουργία της.
Αυτά ακριβώς κατά γράµµα εφαρµόζονται, για τι δεσµευτήκαµε
και τι ακριβώς υλοποιείται αυτή τη στιγµή και τα επόµενα βή-
µατα; 

Πρώτον, οι εργαζόµενοι συνεχίζουν να αµείβονται, όσο διαρκεί
η προσωρινή διαταγή, όπως συζητήσαµε και πρόσφατα. Παράλ-
ληλα, για να µην έχουν χρηµατοδοτικό κενό -και γι’ αυτό είχαµε
δώσει και την τελευταία παράταση, αν θυµάστε τις τελευταίες
σαράντα πέντε µέρες- άνοιξαν οι προσκλήσεις για το πρόγραµµα
απασχόλησης από την ΔΥΠΑ, όπου τώρα οι φορείς δηλώνουν τις
θέσεις που επιθυµούν να καλύψουν. Στο Πρόγραµµα Απασχόλη-
σης, το οποίο κατ’ αντιστοιχία των εργαζοµένων του Σκαραµαγκά
εξασφαλίζεται η αµοιβή των εργαζοµένων για δύο έτη σε όσους
είναι ως πενήντα τεσσάρων ετών και για πενήντα πέντε έτη -δε-
χτήκαµε το αίτηµα των εργαζοµένων που είναι πενήντα πέντε και
άνω, και των πενήντα πέντε- έως επτά έτη µέχρι τη συνταξιοδό-
τηση. Στο πρόγραµµα δεχτήκαµε, επίσης, το αίτηµα των εργα-
ζοµένων εκτός από τις περιφέρειες, τους δήµους και τα κέντρα
υγείας και τον e- ΕΦΚΑ, να συµπεριλάβουµε και τις διοικητικές
υπηρεσίες των πανεπιστηµίων, τις δασικές υπηρεσίες και την ελ-
ληνική αρχή γεωλογικών και µεταλλευτικών ερευνών. Αυτά ήταν
αιτήµατα των εργαζοµένων. 

Παράλληλα, δεσµευτήκαµε για τη δυνατότητα διαµονής στον
οικισµό. Είναι µέσα στο δελτίο Τύπου της 29ης Μαρτίου. Σε αυτό
οι εργαζόµενοι έθεσαν και άλλα ζητήµατα ως προς τα ασφαλι-
στήρια συµβόλαια υγείας, τα ιατρεία, το λιµάνι.

Με τη σηµερινή τροπολογία, λοιπόν, τι κάνουµε; Εξασφαλίζε-
ται η διαµονή των εργαζοµένων στον οικισµό, όπως δεσµευτή-
καµε. Αν δεν υπάρξει τροπολογία δεν διασφαλίζεται η διαµονή
των εργαζοµένων, η υδροδότηση, ηλεκτροδότηση και συντή-
ρηση του βιολογικού καθαρισµού, η λειτουργία των ιατρείων και
η ανανέωση των συµβάσεων εργασίας του ιατρικού προσωπικού,
η κάλυψη των συµβολαίων υγείας. Δεχτήκαµε όλα τα αιτήµατα
των εργαζοµένων στα πλαίσια που είχαµε συζητήσει. 

Αυτά προβλέπονται στην τροπολογία. Επίσης, προβλέπεται ότι
οι υποχρεώσεις ειδικής διαχείρισης που περιλαµβάνουν τις αµοι-
βές των εργαζοµένων, θα πληρωθούν από το ποσό των κρατικών
ενισχύσεων που διαθέτει ο επενδυτής, τα 18 εκατοµµύρια που
συζητάµε, ακριβώς το πάγιο αίτηµα των εργαζοµένων. Άρα, τι
λέει η τροπολογία; Λέει ότι µπορείς να πάρεις από τα 18 εκατοµ-
µύρια και να τα χρησιµοποιήσεις για να καλύψεις -ναι, όσο διαρ-
κεί προσωρινή διαταγή- τις αµοιβές των εργαζοµένων, τα
ιατρεία, τις ανάγκες του οικισµού, την ηλεκτροδότηση, την υδρο-
δότηση, τα ασφαλιστήρια συµβόλαια, ακριβώς ό,τι είχαµε συζη-
τήσει µε τους εργαζόµενους.

Και γιατί πρέπει να γίνει τώρα; Γιατί δεν µπορούν να πληρω-
θούν. Μέχρι 12 Μαΐου που δώσαµε την παράταση µπορούσε να
πληρώνει το κράτος από το αποθεµατικό. Δεν υπάρχει νοµοθε-
τικό πλαίσιο που να µπορεί να πληρώσει, οπότε τι ερχόµαστε να
κάνουµε τώρα και είναι επείγον; Να αποδεσµευτούν τα χρήµατα,
τα 18 εκατοµµύρια, για να πληρωθούν όλες οι υποχρεώσεις και
οι µισθοί των εργαζοµένων που αυτό ζητούν οι εργαζόµενοι.
Αυτή ακριβώς είναι η τροπολογία, αποδεσµεύουµε18 εκατοµµύ-
ρια και ικανοποιούµε τα αιτήµατα των εργαζοµένων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πού λέει η τροπολογία για τους µι-
σθούς κύριε Υπουργέ; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Να εξηγήσω, λοιπόν, ακριβώς που το λέει η
τροπολογία. 

Η τροπολογία, λοιπόν, στο σηµείο β’ και γ’ λέει «την τακτοποί-
ηση των υποχρεώσεων που προκύπτουν κατά την ειδική διαχεί-
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ριση και η προσωρινή διαταγή είναι υποχρέωση». Και έτσι ήταν
και πριν ο νόµος. Άρα, µε βάση αυτό καλύπτεται από τα 18 εκα-
τοµµύρια να πληρώνονται και οι µισθοί. 

Συνεπώς, …
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πού το λέει; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Στο β’ και γ’ σηµείο της παραγράφου 1.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι λέει; Να πληρωθούν οι εργαζόµενοι

…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Υποχρεώσεις του ειδικού διαχειριστή. «… η
προσωρινή διαταγή είναι υποχρέωση …». Άρα, θα καλυφθεί από
τα 18 εκατοµµύρια. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ερµηνεία δική σας είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Δεν είναι δική µας. Έτσι ήταν και πριν η τρο-
πολογία και έτσι µπορούσε να αµειφθεί, αλλιώς δεν γινόταν.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: … αυτό ζητάτε!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Άρα, τι κάνει η τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε, κύριε Υπουργέ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Λέτε για τη διακοπή της λειτουργίας. 
Κατ’ αρχάς, ήδη ο νόµος προέβλεπε τον περιορισµό της λει-

τουργίας. Η παραγωγική λειτουργία έχει διακοπεί εδώ και δύο
χρόνια. Εδώ τίθενται και θέµατα νοµικά για τη µεταβίβαση. Μπο-
ρεί να έρθει ο επενδυτής απέναντι ή ο οποιοσδήποτε και να πει
«α, δεν είναι λειτουργία, δεν την παίρνω», γιατί έχει διακοπεί η
παραγωγική λειτουργία δύο χρόνια και ήδη ήταν στον νόµο ότι
ο περιορισµός της λειτουργίας.

Επαναλαµβάνω: Γιατί πρέπει να κατέβει τώρα; Για να πληρω-
θούν από τα 18 εκατοµµύρια. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος πληρω-
µής. Αυτό είναι το πρόβληµα. Και για να πληρωθεί και για τον
οικισµό και για όλα όσα έχουν ανάγκη. 

Άρα, η Κυβέρνηση τηρεί ακριβώς αυτά που έχει πει, για να
εξαντλήσει και να ικανοποιηθούν όλα τα αιτήµατα των εργαζο-
µένων στον βαθµό του ρεαλισµού και του εφικτού και για να εξα-
σφαλίσουµε -το κυριότερο, το νούµερο ένα που εξασφαλίζει
αυτή η τροπολογία- τη διαµονή των εργαζοµένων στον οικισµό
που δεν ήταν αυτονόητη, αν θυµάστε, µέχρι πριν από κάποιους
µήνες.

Ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αµέσως µετά τον κ.

Καραθανασόπουλο θα µιλήσει ο κ. Παπαδάκης από την Ελληνική
Λύση και η κ. Φωτίου από τη Νέα Αριστερά, διότι δεν έχει τοπο-
θετηθεί ούτε ένας Βουλευτής από κάθε κόµµα. 

Στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, ο κ. Κατρίνης και ο κ. Παππάς.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μίλησαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων για είκοσι πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, µην
διαµαρτύρεστε. Δεν γίνεται να µην µιλήσει ένας Βουλευτής από
κάθε κόµµα σε αυτήν τη φάση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μισή ώρα µίλησαν οι Πρόεδροι των κοµ-
µάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η συζήτηση του νοµο-
σχεδίου ξεκίνησε το πρωί και παρενέβησαν Αρχηγοί κοµµάτων.
Πώς θα γίνει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε
Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πετραλιά, επιχει-
ρήσατε µια πολιτική ατιµία. Θέλετε να εµφανίσετε την τροπολο-
γία σας ότι ικανοποιεί τα αιτήµατα των εργαζοµένων. Αν ήταν
έτσι, γιατί κινητοποιούνται, γιατί βγαίνουν στον δρόµο, γιατί ξε-
σηκώνονται; Πείτε µας τον λόγο. Δεν καταλαβαίνουν την τροπο-
λογία σας; Ή µήπως επειδή έχουν καταλάβει πολύ καλά την

τροπολογία σας αγωνιούν για την κατάσταση που θα διαµορφω-
θεί µετά την ψήφισή της και µε τις αγωνιστικές τους κινητοποι-
ήσεις, µε τη δράση προσπαθούν να το µετατρέψουν σε ένα
άχρηστο χαρτί;

Επί της ουσίας πρέπει να µας απαντήσετε ειλικρινά για ποιον
λόγο φέρατε αυτήν την τροπολογία. Τι κρύβεται από πίσω; Γιατί,
για παράδειγµα, αλλάζετε τον όρο «παραχώρηση εν λειτουργία
της εταιρείας στον επενδυτή» και τώρα µιλάτε για «παύση λει-
τουργίας»; Ποιος τον επέβαλε αυτόν τον όρο; Είναι υπόθεση και
επιλογή της Κυβέρνησης ή του επενδυτή ο οποίος θέλει να πάρει
την επιχείρηση;

Δεύτερον, ξέρετε πολύ καλά ότι έπαυσε η παραγωγική της
δραστηριότητα µε κυβερνητική απόφαση. Οι εργαζόµενοι δεν
έχουν καµµία ευθύνη γι’ αυτό και επίσης µέχρι τώρα συντηρούν
την επιχείρηση και αποσοβούν το οποιοδήποτε ατύχηµα το οποίο
θα µπορούσε να συµβεί. Άρα δεν κάθονται. Εργάζονται και πλη-
ρώνονται.

Από αυτήν την άποψη ποιος ο λόγος να προχωρήσετε επί της
ουσίας στη συνολική παύση των λειτουργιών και στη διακοπή
των συµβάσεων εργασίας τους; Αυτά τα προγράµµατα τα οποία
αναφέρατε είναι προγράµµατα ανακύκλωσης της ανεργίας. Οι
εργαζόµενοι θέλουν να παραµείνουν στον τόπο δουλειάς τους.
Θέλουν να δουλέψουν για την επιχείρηση, για να µπορέσει ακρι-
βώς και να είναι σε λειτουργία και να είναι συντηρηµένη. 

Με όλα αυτά τα χρήµατα τα οποία δαπανήσατε, θα µπορούσε
να έχει και παραγωγική δραστηριότητα και να εκσυγχρονίζεται και
να συντηρείται η επιχείρηση αυτή και να έχει και έσοδα για το δη-
µόσιο. Όµως η συγκεκριµένη επιλογή την οποία κάνατε, αφαίρεσε
αυτήν τη δυνατότητα για να απαξιωθεί ακόµη περισσότερο και επί
της ουσίας να πωληθεί για ένα κοµµάτι ψωµί και να την πάρει ο
τυχόν επενδυτής καθαρός από εργαζόµενους, για να προσλάβει
εργαζόµενους χωρίς δικαιώµατα, φτηνούς, αναλώσιµους για να
διασφαλιστούν ακόµη περισσότερο τα κέρδη τους.

Από αυτή την άποψη εµείς το λέµε καθαρά: Αυτή η τροπολογία
είναι για να αποσυρθεί. Αν θέλατε, υποτίθεται, να ικανοποιήσετε
ένα, δύο αιτήµατα, την παραµονή στους οικίσκους, θα µπορούσε
να είχατε φέρει µόνο αυτό. Αν θέλατε να διασφαλίσετε αυτό το
πράγµα, τη λειτουργία του ιατρείου, την παραµονή. Και πάλι,
όµως, το ουσιαστικό ζήτηµα είναι αν θα παραµείνουν στην εργα-
σία τους. Με αυτή την τροπολογία λέτε «όχι» όσο παραµένει η
προσωρινή διαταγή.

Το τελευταίο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Γιατί είχε
αναδροµική ηµεροµηνία; Γιατί ισχύει από 17 Ιουνίου η συγκεκρι-
µένη τροπολογία; Για να προλάβει την απόφαση του δικαστηρίου
ή για να καταστήσει την απόφαση του δικαστηρίου, επειδή είναι
αναδροµική η ισχύς της, άκυρη για την προσωρινή διαταγή µέχρι
να εκδικαστούν τα ασφαλιστικά µέτρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσετε, κύριε
Πετραλιά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Κατ’ αρχάς για τον όρο «εν λειτουργία» θα
επαναλάβω ότι ήδη προβλεπόταν ο περιορισµός της λειτουρ-
γίας, ουσιαστικά η παραγωγική λειτουργία έχει διακοπεί και τί-
θενται νοµικά θέµατα για τη µεταβίβαση. 

Δεύτερον, αν δεν κατέβαινε η τροπολογία, δεν θα µπορούσαν
να πληρωθούν. Ξαναλέω ότι ο προηγούµενος νόµος έλεγε ότι
έως 12 Μαΐου θα πληρώνονταν από το αποθεµατικό. Δεν υπάρχει
δυνατότητα να χρησιµοποιηθούν τα δεσµευµένα 18 εκατοµµύρια
για να πληρωθούν και χρειάζεται τροπολογία. Πώς θα πληρω-
θούν; Θέλετε να µείνουν απλήρωτοι.

Τρίτον, αν δεν εφαρµοστεί η τροπολογία, δεν µπορεί να χρη-
µατοδοτηθεί ο οικισµός, τα ιατρεία και τα ασφαλιστήρια συµβό-
λαια υγείας. Ωραία, µην την ψηφίσετε, να δούµε πώς θα
πληρωθούν. Απλό. Είναι τόσο απλή η απάντηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Άσε τους εκβιασµούς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µπορούσε να συνε-

χιζόταν το ίδιο καθεστώς µε αυτό της 12ης Μαρτίου. Τι µας λέτε
τώρα;
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Όσο υπάρχει προσωρινή διαταγή, προφανώς
θα πληρώνονται κανονικά και θα ακολουθήσουµε όλα όσα προ-
βλέπονται. 

Από εκεί και πέρα ρωτάτε γιατί δεν µένουν οι επτακόσιοι
ογδόντα εργαζόµενοι έναν χρόνο, δύο χρόνια -δεν ξέρω- και να
αµείβονται µε αυτές τις αµοιβές µέχρι να µεταβιβαστεί. 

Πρώτον, έχουµε ένα κόστος 2 περίπου εκατοµµύρια µηνιαίως
για οκτακόσιους εργαζόµενους που και οι ίδιοι αν τους ρωτήσετε
θέλουν να δουλέψουν. Δεν µπορεί να πληρώνει ο Έλληνας πολί-
της και κανείς 2 εκατοµµύρια και ήδη οι άνθρωποι αυτοί πληρώ-
νονται δύο χρόνια και κάθονται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφού τα έχουν στο ταµείο. Τι µας λέτε
τώρα;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): «Κάθονται» είπατε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Φυλάττουν το εργοστάσιο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το ανακαλείτε το «κάθονται»;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Το ανακαλώ.

Φυλάττουν το εργοστάσιο, λοιπόν, οκτακόσιοι άνθρωποι και
λέµε να συνεχίσουν άλλα ένα, δύο χρόνια να πληρώνονται άλλα
δύο χρόνια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Τις ειρωνείες δεν τις αφήνετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Και ενώ ανοίγουµε τόσες θέσεις σε φορείς οι
οποίοι έχουν ανάγκες και µπορούν να προσφέρουν εργασία και
στην τοπική περιοχή και κοντά στο εργοστάσιο, λέτε «όχι», να
µην προσφέρουν εργασία, να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση για
άλλα ένα, δύο χρόνια. Και όσους είναι άνω των πενήντα πέντε
που τους εξασφαλίζουµε µέχρι τη συνταξιοδότησή τους, γνωρί-
ζετε αν θα τους πάρει ο επενδυτής και τους λέτε «όχι, µην µπείτε
στο πρόγραµµα, καθίστε εκεί». Με ποιο µέλλον ακριβώς;

Εδώ έχουµε προσφέρει µια ρεαλιστική λύση στους εργαζόµε-
νους. Ο σκοπός µας και ο νούµερο ένα στόχος µας είναι να ξα-
ναλειτουργήσει το εργοστάσιο. Τον ίδιο σκοπό έχουµε και εσείς
και εµείς. Θέλουµε να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Το θέµα είναι
τι γίνεται στο ενδιάµεσο χρονικό διάστηµα.

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Θέλετε να κλείσει. Αυτό λέει η τροπο-

λογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Όχι, θέλουµε να λειτουργήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Χρίστος Δήµας για την κατάθεση κάποιων νοµοθετι-
κών. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θα καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Κάποιες από αυτές
τις είχαµε συζητήσει και στις επιτροπές και µε τους συναδέλ-
φους από όλα τα κόµµατα και µε τους φορείς. 

Ενδεικτικά θα ήθελα να αναφέρω κάποιες: Στην παράγραφο 1
του άρθρου 23 του νοµοσχεδίου προστίθεται περίπτωση γ) ως
εξής: «αν το όχηµα δεν έχει υποβληθεί σε περιοδικό έλεγχο Κέν-
τρου Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων (ΚΤΕΟ) επιβάλλεται από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών το πρόστιµο της παραγρά-
φου 4 του άρθρου 86 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας». Είναι ο
ν.2696/1999. Μπορεί να θυµάστε κάποιοι από εσάς -ειδικά οι ει-
σηγητές- ότι είχε γίνει αρκετή συζήτηση στις επιτροπές, ήταν στη
δηµόσια διαβούλευση, είχε βγει και το επαναφέρουµε µε ένα δια-
φορετικό λεκτικό. 

Επίσης, στο άρθρο 24 του νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά την
προθεσµία για το δικαίωµα ένστασης από την επιβολή προστί-
µου, αυξάνουµε τις πέντε εργάσιµες µέρες σε δέκα εργάσιµες
ηµέρες. Ήταν ένα αίτηµα που είχε γίνει από αρκετούς συναδέλ-
φους από όλα τα κόµµατα. 

Στο άρθρο 28 του σχεδίου νόµου στην παράγραφο 5 προστί-
θεται περίπτωση β) ως εξής: «Με κοινή απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών καθορίζεται η διαδικασία και ο τρόπος κάλυψης των δαπα-
νών του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών από τον κρατικό προϋπολογισµό (Γενικές Κρατικές
Δαπάνες) για τη διενέργεια των ελέγχων και την επιβολή κυρώ-
σεων της περίπτωσης γ) της παραγράφου 1 και της παραγράφου
3 του άρθρου 23, συµπεριλαµβανοµένης της ανάπτυξης και υπο-
στήριξης πληροφοριακών συστηµάτων, εφαρµογών και σχετικών
ηλεκτρονικών µητρώων, καθώς και για την εφαρµογή του άρ-
θρου 25 το είδος και το ποσοστό αυτών, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια».

Όπως επίσης στο εσωτερικό άρθρο του ν.5024/2023 -είναι για
το δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς- προσθέτουµε και την
αγροτική δραστηριότητα. Είναι το άρθρο 52 του νοµοσχεδίου.
Πάλι ήταν αίτηµα το οποίο νοµίζω ότι υπήρχε από σχεδόν όλα τα
πολιτικά κόµµατα.

Καταθέτω συνεπώς στο Σώµα τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
παρακαλώ αν µπορείτε να τις µοιράσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

Έχετε τον λόγο για παρέµβαση, όπως ζητήσατε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είδα να µπαίνει ο κ. Σταϊκούρας. Χαιρέτησε τους δύο Υφυ-

πουργούς και έφυγε. Θα ξαναέρθει; Δεν θα ξαναέρθει µάλλον,
δεν υπάρχει Υπουργός σ’ αυτή τη διαδικασία. Είδα τον κ. Βορίδη
προηγουµένως να παίρνει τον λόγο για να πει για κάτι άσχετο,
για την υποβολή των δηλώσεων «πόθεν έσχες» του κ. Μητσοτάκη
και των µελών του Υπουργικού Συµβουλίου και δεν τόλµησε να
πάρει τον λόγο να υποστηρίξει αυτή την τροπολογία. 

Κύριε Πετραλιά, ως νεότερο και Υφυπουργό σάς βάλανε εσάς
να βγάλετε το φίδι από την τρύπα, αλλά δεν µειώνει καθόλου
αυτό την αυτοτελή και προσωπική σας ευθύνη. Σας ζήτησα να
ανακαλέσετε τη φράση σας «δύο χρόνια αµείβονται και κάθονται
οι εργαζόµενοι» γιατί έτσι συκοφαντείτε τους ανθρώπους, και
χαίροµαι που ανακαλέσατε. Να ξέρετε ότι κάθε φορά θα είµαι
εδώ όταν διατυπώνονται τέτοιες ονειδιστικές συκοφαντίες για
τους ανθρώπους του µόχθου, οι οποίοι την ώρα που κάποιοι κά-
θονται στις γραφειάρες τους και εισπράττουν µισθάρες χύνουν
τον ιδρώτα του προσώπου τους και πολλές φορές το αίµα τους
-γιατί είναι δεκάδες τα θύµατα εργατικών δυστυχηµάτων στη
«ΛΑΡΚΟ», κάθε γωνιά έχει και µία ιστορία- για να λειτουργεί µια
επιχείρηση η οποία ήταν επί δεκαετίες κρατική, για την οποία οι
κυβερνήσεις σας έχουν την απόλυτη ευθύνη γιατί την εγκατέλει-
ψαν και την απαξίωσαν. Και, παρ’ όλο που εγκαταλείφθηκε και
απαξιώθηκε, εξακολουθεί και αυτή τη στιγµή που είναι κλειστή,
µε δικές σας αποφάσεις, να έχει έσοδα 18 εκατοµµύρια ευρώ
κατ’ έτος και να έχει και άλλα έσοδα, τα οποία παρασιωπήσατε. 

Οι εργαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ» αυτή τη στιγµή διεκδικούν το αυ-
τονόητο δικαίωµα στην εργασία τους, στην αξιοπρέπειά τους,
στη ζωή τους και αυτό το οποίο εσείς τους απαντάτε είναι ότι
είστε και εσείς καλοί και µεριµνάτε γι’ αυτούς. Την τροπολογία
αυτή που φέρατε στις έντεκα το βράδυ δεν την υπογράφετε
εσείς, την υπογράφει ο κ. Χατζηδάκης. Πού είναι; Την υπογράφει
ο κ. Γεωργιάδης. Πού είναι; Την υπογράφει ο κ. Σκυλακάκης. Πού
είναι; Ο κ. Θεοδωρικάκος, η κ. Κεραµέως, ο κ. Φλωρίδης, ο κ Στυ-
λιανίδης, ο κ. Κικίλιας, πού είναι όλοι αυτοί οι Υπουργοί σήµερα
που υπογράφουν την τροπολογία και αφήσανε εσάς τους δύο
Υφυπουργούς του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών µε την «καυτή πατάτα»;

Η τροπολογία αυτή κατατέθηκε στις έντεκα το βράδυ της Δευ-
τέρας, κύριε Πετραλιά. Δεν κατατέθηκε γιατί δεν µπορούσατε να
πληρώσετε τους εργαζοµένους. Κατατέθηκε για να επηρεάσετε
το δικαστήριο που γινόταν στις εννέα το πρωί την επόµενη µέρα,
18 Ιουνίου, στο Μονοµελές Πρωτοδικείο Αθηνών, στο προκάτ
κτήριο. Ήµουν εκεί και ήταν οι εργαζόµενοι εκεί και οι δικηγόροι
τους εκεί και ήταν εκεί και εκπρόσωπός σας, δικηγόρος, που
διεκδίκησε να είναι µέρος της δίκης και ζήτησε να µη γίνει η δια-
δικασία διότι έχετε τροπολογία καταθέσει. Γιατί δεν τα λέτε αυτά,
ότι είναι τροπολογία παρέµβασης στη δικαιοσύνη για να κατα-
στρατηγήσετε τα δικαιώµατα εργαζοµένων οι οποίοι έχουν απευ-
θυνθεί στη δικαιοσύνη, που κατά τα άλλα τη σέβεστε, που κατά
τα άλλα θέλετε να είναι ανεξάρτητη; 

Ούτε το Μονοµελές Πρωτοδικείο δεν αφήνετε χωρίς παρέµ-
βαση. Ούτε το Μονοµελές Πρωτοδικείο δεν αφήνετε. Είναι ψέµα,
λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία κατατίθεται για να εξασφαλιστεί
η στέγη των εργαζοµένων. Οι εργαζόµενοι έχουν τη στέγη τους
στον χώρο εργασίας τους και εσείς θέλετε να καταργήσετε την
εργασία τους. Ισχυρίζεστε ότι τους δίνετε ευκαιρίες και στην
πραγµατικότητα τούς λέτε να µετακοµίσουν οι ίδιοι και οι οικο-
γένειές τους σε άλλο τόπο, χωρίς ειδικότητα, για υποπολλαπλά-
σια αµοιβή, µετά από δεκαετίες εργασίας. Δηλαδή, ουσιαστικά
τους εξωθείτε στην ανεργία και µάλιστα χωρίς απόλυση. 

Είναι βαθύτατα, βαθύτατα αντιδραστική η στάση και η δράση
της Κυβέρνησης που κανένα µήνυµα φαίνεται ότι δεν πήρε από
τις δεκατρείς µονάδες που έχασε στα ποσοστά. Πάλι άδεια η
Βουλή. Τρεις Βουλευτές, δυο Υπουργοί. Γεµίζουν τα υπουργικά
έδρανα από τους συνεργάτες των Υπουργών. 

Και πάνω στα θεωρεία που είναι γεµάτα από τους εργαζόµε-

νους µαθαίνω ότι υπάρχει εντολή του Προέδρου της Βουλής να
τους κανοναρχούν να µη µιλάνε, να µην αντιδρούν, να µην να µην
έχουν καµµία αντίδραση. Αλήθεια; Έχω διατελέσει Πρόεδρος
της Βουλής. Δεν έδωσα ποτέ τέτοιες εντολές. Δεν έδωσα, κύριοι,
τέτοιες εντολές. Ούτε είναι απειλή οι εργαζόµενοι που έρχονται
στη Βουλή και γεµίζουν τα θεωρεία την ώρα που είναι άδεια τα
βουλευτικά και τα υπουργικά έδρανα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ήµουν την Τρίτη στο δικαστήριο και είδα την ωµή παρέµβαση
της Κυβέρνησης και την αντίδραση του δικαστή. Μα, µας φέρατε
µία µη ψηφισµένη τροπολογία για να µας πείτε να µην βγάλουµε
απόφαση; Ήµουν εκεί την ώρα που οι εργαζόµενοι διεκδίκησαν
το δίκιο τους και την ώρα που ο δικαστής τούς έδωσε προσωρινή
διαταγή, κύριε Πετραλιά, την οποία είστε υποχρεωµένος να
εφαρµόσετε. Άρα δεν χρειάζεται τροπολογία για να µπορέσετε
να τους πληρώσετε. Αποσύρετέ την. Έδωσε προσωρινή διαταγή
η δικαιοσύνη και είστε υποχρεωµένοι να εφαρµόσετε την από-
φαση της δικαιοσύνης. Και αυτά που προηγουµένως είπατε ότι,
δηλαδή, αν δεν ψηφιστεί δεν θα έχουν στέγη και δεν θα έχουν
αµοιβή είναι ψευδέστατα. Είναι ψευδέστατα. Η τροπολογία σας
αυτή ουσιαστικά δίνει υπερεξουσίες στον ειδικό διαχειριστή κατά
την πρακτική που έχετε εγκαθιδρύσει.

Η ΕΡΤ που κλείσατε το 2013 είναι ακόµα σε ειδική εκκαθάριση.
Είναι ακόµα σε ειδική εκκαθάριση η ΕΡΤ. Και θέσατε τη νέα ΕΡΤ
υπό τον έλεγχο του Πρωθυπουργού. Όπως θέλετε να θέσετε και
το Μονοµελές Πρωτοδικείο υπό τον έλεγχο του Πρωθυπουργού.
Η τροπολογία αυτή προορίζεται να έχει αναδροµική ισχύ από την
παραµονή του δικαστηρίου. Ξαναλέω, εµείς θέσαµε και ζήτηµα
αντισυνταγµατικότητας και περιµένουµε να ανακοινωθεί η ακρι-
βής ώρα που θα συζητηθεί. Πήγα προσωπικά στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών Υποθέσεων της Βουλής και ζήτησα από τα κόµµατα
που διαθέτουν περισσότερους Βουλευτές να καταθέσουν αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας. Και χαίροµαι που έγινε αυτό από δύο
κόµµατα. Προσυπογράφουµε το αίτηµα. 

Σας καλούµε να αποσύρετε την τροπολογία διότι ψηφίζοντάς
την και υποστηρίζοντάς την διαπράττετε βαρύτατο οικονοµικό αδί-
κηµα και αδίκηµα σε βάρος του πολιτεύµατος, της διάκρισης των
εξουσιών και της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης. Σας καλούµε να
πάρετε στο τηλέφωνο τον κ. Χατζηδάκη και τον κ. Μητσοτάκη και
αν δεν θέλουν να έρθουν εδώ, να σας εξουσιοδοτήσουν να απο-
σύρετε αυτή την τροπολογία που είναι αντισυνταγµατική, είναι εγ-
κληµατική, είναι προκλητική, είναι αντιδραστική. Σας εκθέτει
ανεπανόρθωτα για άλλη µία φορά και δίνει προς την κοινωνία το
σήµα ότι θέλετε να προχωρήσετε µε αδικία και αυθαιρεσία. 

Σας ζητώ να αποσύρετε την τροπολογία. Λυπάµαι πάρα πολύ
που δεν έχει τα κότσια ένας Υπουργός να έρθει εδώ να µιλήσει
και ο Πρωθυπουργός. Λυπάµαι πάρα πολύ. Λυπάµαι πάρα πολύ
που σας βάλανε να πείτε ότι κάθονται οι εργαζόµενοι. Πήγα πρό-
σφατα στη «ΛΑΡΚΟ». 

Αλλά αγωνίζοµαι και για τη µη ιδιωτικοποίηση της «ΛΑΡΚΟ»
και ενάντια στα σχέδιά σας από το 2012 - 2013 όταν η έτερη Κυ-
βέρνησή σας έθεσε τη «ΛΑΡΚΟ» υπό ιδιωτικοποίηση στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ. Όποιος έχει πάει στο εργοστάσιο, όποιος έχει δει σε ποιες
συνθήκες οι άνθρωποι αυτοί προσφέρουν, αλλά και όποιος έχει
δει -δεν σας άκουσα να πείτε κάτι γι’ αυτό- τη δεξαµενή όπου
υπάρχουν και φυλάσσονται από τους εργαζόµενους -που µας εί-
πατε ότι κάθονται- τριάντα προπανίου, δεν τολµάει να προφέρει
αυτά τα οποία προφέρατε. 

Ο ειδικός διαχειριστής που έχετε ορίσει και διαχειρίζεται τα
χρήµατα αµφιβάλλω αν έχει πάει. Και ο εκπρόσωπός του ο
οποίος εµφανίστηκε στο δικαστήριο είπε «στα τέσσερα χρόνια
έχω πάει µία ή δύο φορές». Αυτοί αµείβονται τέσσερα χρόνια,
αλλά δεν µας είπατε ότι κάθονται. 

Ο µάρτυρας των εργαζοµένων ξέρετε τι είπε; «Είµαι είκοσι έξι
χρόνια Πρόεδρος Σωµατείου. Είµαι είκοσι έξι χρόνια εργαζόµε-
νος στη «ΛΑΡΚΟ», ο πατέρας µου τριάντα έξι, ο παππούς µου
σαράντα». Και σ’ αυτούς λέτε τι; Να κάνουν τα χαρτιά τους, να
πάνε να γίνουν διοικητικοί υπάλληλοι στα Ιωάννινα, στην Κέρ-
κυρα, στην Σπάρτη ή όπου γης παίρνοντας το βασικό µισθό;
Είναι ντροπή. 
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Η Πλεύση Ελευθερίας θα επιµένει να αποσύρετε σήµερα την
τροπολογία και προειδοποιεί και προειδοποίησε και είναι στα
Πρακτικά της Βουλής η προειδοποίησή µας ότι η ψήφιση της
τροπολογίας, όπως και η κατάθεσή της, συγκροτεί ποινικό αδί-
κηµα, δεν εµπίπτει στα καθήκοντα του Βουλευτή και αποτελεί οι-
κονοµικό και πολιτειακό έγκληµα το οποίο δεν συγχωρείται, ιδίως
την ώρα που η Κυβέρνησή σας ελέγχεται για εγκλήµατα σε
βάρος της ανθρώπινης ζωής και ορθώνει τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών για να µην ελέγχεται για το έγκληµα των Τεµπών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Τον λόγο έχει για µία µικρή παρέµβαση η κ. Αχτσιόγλου ως

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς.
Παρακαλώ πολύ, κυρία Αχτσιόγλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα την τοποθέτησή

σας για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». Βλέπετε ότι από την ηµέρα που
κατατέθηκε αυτή η τροπολογία έχουν ξεσηκωθεί σειρά κοινοβου-
λευτικών κοµµάτων. Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και οι οικογένειές
τους βρίσκονται εδώ και ώρες έξω από τη Βουλή διαµαρτυρόµε-
νοι εντόνως για την κατάσταση στην οποία τους έχει φέρει η Κυ-
βέρνησή σας. Δεν πίστευα στα αυτιά µου όταν άκουσα αυτά που
είπατε. Είναι σαν να υπονοείτε ότι οι Βουλευτές του ελληνικού
Κοινοβουλίου δεν µπορούν να διαβάσουν µια τροπολογία. 

Η τροπολογία σας λέει ρητώς ότι επανακαθορίζονται ουσια-
στικά οι αρµοδιότητες του ειδικού εκκαθαριστή της «ΛΑΡΚΟ» και
προβλέπεται πια ρητά η δυνατότητα να διακόψει τη λειτουργία
της επιχείρησης. Αυτό το λέει η τροπολογία στο κύριο σώµα, το
λέει και η αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την τροπολογία.
Άρα ρητώς πια ο ειδικός εκκαθαριστής µπορεί να κάνει τις δι-
καιοπραξίες που συνδέονται µε την παύση της λειτουργίας της
επιχείρησης. Αυτό κάνει η τροπολογία. 

Δεύτερον, αφαιρεί η τροπολογία µια κρίσιµη αναφορά που
υπήρχε µέχρι τώρα και που έλεγε ότι όλες οι δραστηριότητες
του ειδικού εκκαθαριστή γίνονται προς τον σκοπό της διατήρη-
σης της λειτουργίας της επιχείρησης. Αυτό αφαιρείται και πλέον
ο ειδικός εκκαθαριστής κάνει ενέργειες. Δηλαδή, µπορεί να την
πουλήσει κλειστή. 

Αυτό είναι το µείζον που κάνει αυτή η τροπολογία και το κατα-
λαβαίνει κάθε άνθρωπος που διαβάζει ελληνικά συγκρίνοντας τα
δύο κείµενα. Άρα δεν µπορεί εσείς εδώ να έρχεστε και να µας
λέτε ότι η παρέµβαση αυτή γίνεται για να προστατεύσει τους ερ-
γαζόµενους ή για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι που δεν θα πλη-
ρώνονταν διαφορετικά. 

Πρώτον, η παρέµβαση αυτή γίνεται για να µπορεί πια να κλεί-
σει την εταιρεία και να την πουλήσει κλειστή.  

Δεύτερον, δεν απαντήσατε -ή µάλλον θεωρώ ότι δεν µπορεί
να είναι αυτή η απάντηση- στο γιατί αυτή η τροπολογία ήρθε την
προηγούµενη το βράδυ από το δικαστήριο και την προσκόµισε
το δηµόσιο στο δικαστήριο, προκειµένου να ζητήσει να καταρ-
γηθεί η δίκη. 

Είναι προφανές ότι αυτό δεν έγινε γιατί υπήρχε η µέριµνα του
πώς θα πληρωθούν οι εργαζόµενοι. Είναι προφανές ότι αυτό το
αίτηµα του δηµοσίου για κατάργηση της δίκης -δηλαδή, της
δίκης στην οποία οι εργαζόµενοι διεκδικούσαν τη διατήρηση της
εργασίας τους- έγινε προς τον σκοπό του να παύσει η εργασία
τους εκεί. Αυτά τα καταλαβαίνει κάθε άνθρωπος µε την κοινή λο-
γική. Δεν µπορεί να έρχεστε εδώ και να µας λέτε τα ακριβώς αν-
τίθετα από την κοινή λογική. Και µάλιστα, µε αναδροµική ισχύ η
τροπολογία -αφήνω ασχολίαστο το γεγονός ότι την πήγατε αψή-
φιστη και σας τη γύρισε πίσω ο δικαστής- µε ρητή πρόβλεψη να
έχει αναδροµική ισχύ την προηγουµένη του δικαστηρίου, για να
προλάβει το γεγονός ότι θα µπορούσε οποιαδήποτε δικαίωση να
υπάρξει σε σχέση µε την συνέχιση της εργασίας τους.  

Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι σας έχουν βάλει εδώ να διαχειριστείτε
αυτή την καυτή πατάτα εσείς προσωπικά. Όµως, δεν µπορούµε
εδώ να ρίχνουµε και στάχτη στα µάτια των Βουλευτών που ξέ-
ρουν τι διαβάζουν και κυρίως των οικογενειών και των ανθρώπων
που αγωνιούν εκεί έξω.  

Επικοινωνήστε µε τον αρµόδιο Υπουργό και αποσύρετε τώρα
αυτήν την πραγµατικά ντροπιαστική τροπολογία.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Αχτσιόγλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.  
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν 28 Μαρτίου του 2024 όταν

από αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης, µιλώντας µε ένα επιτι-
µητικό ύφος απέναντι στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, έλεγε:
«Δεν απευθύνοµαι σε εσάς, απευθύνοµαι στα θεωρεία, στους
συγγενείς των θυµάτων της τραγωδίας των Τεµπών». Βέβαια, την
απάντηση την πήρε και από τους συγγενείς των θυµάτων και από
όλους όσοι τον έβλεπαν από τους τηλεοπτικούς δέκτες. Όµως,
αλήθεια, αναρωτιέµαι πού είναι σήµερα ο κ. Μητσοτάκης να κοι-
τάξει στα µάτια τα θύµατα και τους συγγενείς των θυµάτων της
τραγωδίας της «ΛΑΡΚΟ», της «ΛΑΡΚΟ» που πριν από λίγο ο απο-
χωρήσας κ. Σταϊκούρας έλεγε στις 10 Φεβρουαρίου του 2022
«έχουµε σχέδιο για τη «ΛΑΡΚΟ». Δουλεύουµε δυόµιση χρόνια».

Τον γίγαντα της ελληνικής βιοµηχανίας, µε το νικέλιο στα ύψη,
τον οδηγούν αυτή τη στιγµή σε αυτή την απαξίωση και βεβαίως,
τους εργαζόµενους σε µια πρωτοφανή ανασφάλεια. 

Θέλω όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, να εγείρω ένα ζήτηµα
γιατί θεωρώ ότι όλη αυτή η συζήτηση γίνεται σε νοµοθετικό κενό
και την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» που παρουσίασε ο κ. Πετρα-
λιάς, ο µη έχων νοµοθετική πρωτοβουλία βάσει του ΦΕΚ αρµο-
διοτήτων. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και η τροπολογία για το θέµα των δικαστών, του εισαγγελέα,
που παρουσίασε ο κ. Δήµας, ο επίσης µη έχων νοµοθετική πρω-
τοβουλία και δεν είναι τυχαίο ότι τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
µας προανήγγειλε ο κ. Δήµας, τις υπογράφει ο απών κ. Χατζη-
δάκης.  

Εδώ, λοιπόν ή θα έρθουν οι Υπουργοί που υπογράφουν τις
τροπολογίες να τις υποστηρίξουν -οι έχοντες νοµοθετική πρω-
τοβουλία- ή δεν θα γίνει συζήτηση και ψηφοφορία, γιατί εδώ µι-
λάµε για κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα. Ως εδώ και µη παρέκει. 

(Χειροκροτήµατα)
Βέβαια, θα περίµενα από τον κ. Φλωρίδη, τον Υπουργό Δικαιο-

σύνης, ο οποίος είχε εισαγάγει ο ίδιος τη διάταξη για την αλλαγή
του τρόπου συµµετοχής και έγκλησης για απιστίες και αδικήµατα
στις τράπεζες, να έρθει να την υποστηρίξει. Τουλάχιστον, ας την
υποστηρίξει ο συνυπογράφων κ. Βορίδης. 

Γιατί δεν έρχονται αυτοί που έχουν την πρωτοβουλία να υπο-
στηρίξουν τις τροπολογίες της Κυβέρνησης; Είναι εµφανές για
ποιον λόγο δεν γίνεται. Διότι, η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να
αποστεί από την πραγµατικότητα. Θριαµβολογεί την ίδια στιγµή
για την έκθεση της Κοµισιόν, διαβάζοντάς την όπως η ίδια θέλει
και νοµίζει, αποκρύπτοντας την πραγµατική εικόνα και κατά-
σταση της οικονοµίας.

Και βέβαια αν οι πολιτικοί συσχετισµοί ήταν διαφορετικοί µετά
τις ευρωεκλογές, το αποτέλεσµα θα οδηγούσε σε ραγδαίες πο-
λιτικές εξελίξεις µε δεδοµένη την ηχηρή αποδοκιµασία της Κυ-
βέρνησης από τους πολίτες. Η Κυβέρνηση, όµως, εµφανίζεται
εφησυχασµένη. Δεν έχει πάρει κανένα µήνυµα και το αποδεικνύει
διαρκώς τόσο η ίδια µε αυτά που κάνει, που συνεχίζει να κάνει,
όσο και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 

Η τροπολογία για την «ΛΑΡΚΟ» ανατρέπει νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που η ίδια η Κυβέρνηση έφερε και δίνει την ευχέρεια στον
διαχειριστή να αποµακρύνει τους εργαζόµενους από τους χώ-
ρους δουλειάς. Πρόκειται για τροπολογία που βάζει ουσιαστικά,
πρακτικά, τυπικά, τελικά, ταφόπλακα στη «ΛΑΡΚΟ» και αποτυπώ-
νει τον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται το πα-
ραγωγικό πρότυπο της χώρας. Εµείς βεβαίως έχουµε καταθέσει
αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας και είναι σαφές το τι θα πρά-
ξουµε. 

Μια όµως και µιλάτε για τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, και είστε
και Υφυπουργός Οικονοµικών, γνωρίζετε ότι εδώ και είκοσι ηµέ-
ρες έχει λήξει η ισχύς της διάταξης που έφερνε αναστολή µεί-
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ωσης προσωπικής διαφοράς κατά τη µισθολογική εξέλιξη των
δηµοσίων υπαλλήλων; Είναι ο ν.4940 άρθρο 28. Έληξε 31 Μαΐου
του 2024. Και ρωτώ ευθέως τον Υφυπουργό Οικονοµικών: Θα
παρατείνετε την αναστολή µείωσης προσωπικής διαφοράς που
αφορά χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους; Ναι ή όχι; 

Δεύτερο ερώτηµα: Στο άρθρο 52 του νοµοσχεδίου κάνετε αλ-
λαγές στον τρόπο εξαγοράς εκτάσεων του δηµοσίου. Αφαιρείτε
την προϋπόθεση του κτίσµατος για τα τριάντα έτη µε τίτλο και
αφαιρείτε, εξαιρείτε -εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί- την αγροτική
δραστηριότητα στις προϋποθέσεις για να µπορεί κάποιος να εξα-
γοράσει. Δεν ξέρω αν το έβαλε, αλλά και µόνο το γεγονός ότι
στο αρχικό νοµοσχέδιο εξαιρούσε την αγροτική δραστηριότητα,
δικαιολογεί και την απάντηση που σας έδωσαν οι αγρότες στις
εκλογές της 9ης Ιουνίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε λίγο ούτε πολύ το µόνο
επιχείρηµα που έχει αποµείνει στην Κυβέρνηση είναι ότι πρέπει
να κυβερνά γιατί δεν υπάρχει εναλλακτική λύση. Και αυτό το επι-
χείρηµα, όµως, δεν θα µπορείτε να το χρησιµοποιείτε για πολύ
καιρό ακόµα. Ήδη, µια µεγάλη κοινωνική αντιπολίτευση αναζητά
πολιτική έκφραση και το ΠΑΣΟΚ είναι και θα βρεθεί στην πρωτο-
πορία αυτών των εξελίξεων. Η Νέα Δηµοκρατία είναι σαφές ότι
τρέµει αυτήν την ιδέα γιατί είναι αυτή η κοινωνική αντιπολίτευση
που έχει τεράστια δυναµική που θα την οδηγήσει στην κατάρ-
ρευση, όπως κατέρρευσαν και το αφήγηµα, αλλά και η εικόνα
της Κυβέρνησης στις εκλογές. 

Σχεδόν ένα εκατοµµύριο ψηφοφόρους χάσατε µέσα σε έναν
χρόνο. Και η επίκληση του 41% -και διά στόµατος του κ. Μητσο-
τάκη- που ήταν προϊόν φόβου και όχι εµπιστοσύνης, αλλά φόβου
και αντίθεσης απέναντι στην αδυναµία της αξιωµατικής αντιπο-
λίτευσης, πλέον, δεν υπάρχει. Και όταν ο φόβος εξέλιπε, ο κ. Μη-
τσοτάκης αντιλήφθηκε ότι δεν έχει την εµπιστοσύνη των πολιτών,
γιατί υπέστη µία ηχηρή αποδοκιµασία στις ευρωεκλογές και είναι
σαφές ότι η Κυβέρνησή σας έχει µπει σε πορεία µη αντιστρεπτής
φθοράς. 

Βεβαίως, ούτε η Κυβέρνηση ούτε το ίδιος ο κ. Μητσοτάκης -
το είπαµε την προηγούµενη εβδοµάδα από αυτό εδώ το Βήµα,
πριν τον ανασχηµατισµό- δεν έχει λάβει το µήνυµα και φροντίζει,
βεβαίως, διαρκώς να το επιβεβαιώνει αυτό. Χθες επισκέφτηκε το
Υπουργείο Ανάπτυξης και είναι ο µοναδικός σε αυτήν τη χώρα
που βλέπει ότι τα µέτρα της Κυβέρνησης κατά της ακρίβειας
έχουν φέρει -λέει- αποτελέσµατα. Όταν η Ελλάδα έχει διπλάσιο
και πλέον πληθωρισµό τροφίµων σε σχέση µε την ευρωζώνη, ο
κ. Μητσοτάκης είναι ο µόνος σε αυτή τη χώρα που βλέπει απο-
κλιµάκωση τιµών, όταν -ενδεικτικά θα πω- οι τιµές των αναψυκτι-
κών αυξήθηκαν µέσα σε ένα µήνα σχεδόν 8% και -το χειρότερο-
όταν νοµοτελειακά έρχονται νέες αυξήσεις στην τιµή του ρεύµα-
τος µέσα στον Ιούλιο. 

Ο ελέφαντας στο δωµάτιο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
µαζί µε την ακρίβεια είναι και η αισχροκέρδεια. Όταν εµείς φω-
νάζαµε ότι επί Άδωνι Γεωργιάδη δεν επιβλήθηκε ούτε ένα πρό-
στιµο για αισχροκέρδεια στα τρόφιµα, όταν εµείς λέγαµε ότι επί
κ. Σκρέκα όλα τα πρόστιµα ήταν για το θεαθήναι, χτες ο κ. Θεο-
δωρικάκος, µετά το ράπισµα των εκλογών, αποφάσισε να ενισχύ-
σει τη ΔΙΜΕΑ µε τριάντα άτοµα για να κάνει ελέγχους. 

Δεν είναι, όµως, µόνο η αισχροκέρδεια. Είναι οι υψηλοί συντε-
λεστές ΦΠΑ στα τρόφιµα που αρνείστε πεισµατικά να µειώσετε
γιατί σε αυτούς τους υψηλούς συντελεστές που βασίζετε φορο-
λογικά έσοδα, φτάνοντας τα ελληνικά νοικοκυριά στα όρια πραγ-
µατικά της αντοχής τους. Χαρακτηριστικό είναι ότι τα έσοδα από
έµµεσους φόρους στην Ελλάδα είναι 17,5% του ΑΕΠ και στην
Ευρωζώνη 12,5% του ΑΕΠ. Αυτό είναι το µείγµα εις βάρος των
νοικοκυριών.

Και φυσικά, η Κυβέρνηση προσποιείται ότι δεν άκουσε τίποτα
για την έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας της Ισπανίας που απο-
δεικνύει ότι η µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής έριξε
και τις τιµές, αλλά και τον πληθωρισµό. Μεταφράστηκε, λοιπόν,
σε µείωση της λιανικής τιµής στην τσέπη των καταναλωτών, για
να καταλαβαίνουν οι πολίτες και τεκµηριώνουν τα στοιχεία της
Κεντρικής Τράπεζας της Ισπανίας ότι το λιανικό εµπόριο, δηλαδή
τα σουπερµάρκετ, ανταποκρίθηκαν στη µείωση του ΦΠΑ από τις
πρώτες τρεις εβδοµάδες κατά 90% και περίπου σε διάστηµα

δυόµισι µηνών το 100% µετακύλησε τη µείωση του ΦΠΑ στις
τιµές στο ράφι. Υπενθυµίζω ότι η Ισπανία µείωσε τον ΦΠΑ από
το 4% στο 0% για ψωµί, γάλα, τυρί, αυγά, φρούτα, λαχανικά και
όσπρια και από το 10% στο 5% για το λάδι και τα ζυµαρικά. Βε-
βαίως, ο Ισπανός πρωθυπουργός ανακοίνωσε, µαζί µε την προ-
τροπή και τη στήριξη της αντιπολίτευσης, ότι θα συνεχίσει το
µέτρο της µείωσης του ΦΠΑ γιατί σε κάποια προϊόντα οι τιµές
παραµένουν υψηλές. Αυτά στην Ισπανία, σε άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Εδώ στην Ελλάδα ο κ. Μητσοτάκης ούτε καν συζητά αυτό το
ενδεχόµενο. Μάλιστα, χρησιµοποιεί το επιχείρηµα ότι και να το
ψηφίσουν δεν θα περάσουν στις τιµές. Όµως, η Ισπανία απέδειξε
ότι η µείωση του ΦΠΑ µπορεί να οδηγήσει σε µείωση της τιµής
προϊόντων. Και η Ισπανία και η Πορτογαλία και η Πολωνία και
όλες οι χώρες που εφάρµοσαν αυτό το µέτρο. 

Βεβαίως, αυτά συµβαίνουν σε µία χώρα που υπάρχει κυβέρ-
νηση η οποία κυνηγά την αισχροκέρδεια και όχι µια κυβέρνηση
που υποδαυλίζει την αισχροκέρδεια, που υπάρχει κυβέρνηση
που δεν κλείνει το µάτι στα καρτέλ. Κι επειδή η Κυβέρνηση δεν
θέλει να ενοχλήσει τα καρτέλ που βγάζουν εκατοµµύρια από τις
αυξήσεις στις τιµές των τροφίµων, δεν σηµαίνει επειδή δεν θέ-
λετε ότι δεν είναι εφικτή µία άλλη πολιτική που αντιµετωπίζει την
ακρίβεια. 

Αυτό που µας είπε χθες ο κ. Μητσοτάκης είναι ότι θα συνεχίσει
να κάνει ό,τι έκανε για την ακρίβεια και θα περιµένει να βγουν
διαφορετικά αποτελέσµατα. Και αναρωτιέµαι: Υπάρχει κανείς
στην πτέρυγα της Κυβέρνησης ή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, υπάρχει κανείς στην ελληνική κοινωνία
που βλέπει εξαγγελίες, µέτρα, ψηφισµένα τους νόµους και την
ίδια στιγµή βιώνει στην καθηµερινότητα την ακρίβεια να διαβρώ-
νει το εισόδηµά του που πιστεύει κάτι από αυτά που λέει ο κ. Μη-
τσοτάκης;

Και ποιος πιστεύει, αλήθεια, την εικόνα που θέλει να παρου-
σιάσει η Κυβέρνηση για την ελληνική οικονοµία. Μιλάτε για επεν-
δύσεις, όταν όλες σχεδόν οι επενδύσεις προορίζονται για real
estate. Ποια παραγωγική επένδυση έγινε στη χώρα; Όχι αυτά
που λέγατε. Πείτε µου ποια παραγωγική επένδυση έγινε στη
χώρα τον τελευταίο χρόνο; Η ελληνική οικονοµία εξακολουθεί να
παραµένει µια οικονοµία υπηρεσιών που δεν παράγει, δυστυχώς,
παρά τα χρόνια κρίσης καµµία αλλαγή στο οικονοµικό µοντέλο
και πρότυπο. 

Κι εσείς τι κάνετε; Διαβάζετε όπως θέλετε την έκθεση της Κο-
µισιόν. Γιατί; Γιατί δεν λέτε τους κινδύνους που επισηµαίνει,
όπως είναι το υψηλό δηµόσιο χρέος για το οποίο εσείς πανηγυ-
ρίζετε ότι µειώθηκε ως ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά αυξάνεται σε
απόλυτο µέγεθος, το ιδιωτικό χρέος που υπερβαίνει τα 270 δι-
σεκατοµµύρια, το υψηλό ποσοστό µη εξυπηρετούµενων δανείων
ως ποσοστό των συνολικών δανείων για το οποίο επίσης πανη-
γυρίζετε λέγοντας «µειώσαµε τα κόκκινα δάνεια» -αν είναι δυνα-
τόν- και βεβαίως, το διαχρονικό και διαρθρωτικό πρόβληµα της
οικονοµίας το οποίο δεν έχετε αντιµετωπίσει, το έλλειµµα στο
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών.

Ένα ακόµα στοιχείο που αποκρύπτετε και αποκαλύφθηκε στην
έκθεση της Κοµισιόν είναι η αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών
της Γενικής Κυβέρνησης στα 880 από τα 541 εκατοµµύρια από
τις εκλογές µέχρι το Γενάρη του 2024. Δεν τα λέµε εµείς. Τα λέει
η έκθεση της Κοµισόν. Την ίδια στιγµή η Ελλάδα καταγράφει τη
µεγαλύτερη µείωση πραγµατικού εισοδήµατος εργαζοµένων σε
όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κλείνω µε µια αναφορά στις αποχρώσες ενδείξεις που υπάρ-
χουν στην πρόθεση της Κυβέρνησης να υπονοµεύσει το ΑΣΕΠ.
Μετά τη διάλυση, την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, η Κυβέρνηση
απεργάζεται την αποδυνάµωση του ΑΣΕΠ που αποτελεί εγγυητή
της αξιοκρατίας και της διαφάνειας. Μια πραγµατική µεταρρύθ-
µιση µε την υπογραφή της κυβέρνησης του Ανδρέα Παπανδρέου
και του Αναστάσιου Πεπονή που έβαλε τέλος στις πελατειακές
σχέσεις και αγκαλιάστηκε και αναγνωρίστηκε από το σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας. 

Ο Πρωθυπουργός θα πρέπει να έρθει εδώ στη Βουλή και να
µας πει τι εννοεί µε τη δήλωσή του ότι το ΑΣΕΠ δεν λειτουργεί;
Γιατί το ΑΣΕΠ λειτουργεί εδώ και τριάντα χρόνια. Βέβαια δεν λει-
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τουργεί στην κατεύθυνση των εξυπηρετήσεων και των πελατει-
ακών λογικών της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα για εσάς που θέλετε
να το κατεδαφίσετε, να το ξεχάσετε αυτό γιατί θα υπερασπι-
στούµε αυτή τη µεγάλη θεσµική κατάκτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συντριπτική πλειοψηφία της
ελληνικής κοινωνίας πιστεύει ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει τί-
ποτα θετικό να προσφέρει στους πολλούς. Αντίθετα, λειτουργεί
µεθοδικά, οφείλω να οµολογήσω, υπέρ των ολίγων. Αυτό, όµως,
δεν είναι δηµοσκόπηση, δεν είναι προϊόν έρευνας. Υπάρχει εκλο-
γικό αποτέλεσµα. Υπάρχει το αποτέλεσµα των εκλογών. Οι πολί-
τες µίλησαν και η Κυβέρνηση, αλλά και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος
δεν άκουσαν τίποτα και δεν πήραν κανένα µήνυµα. Το µήνυµα,
όµως, αυτό να είστε σίγουροι ότι θα επαναλαµβάνεται και θα γί-
νεται πιο ηχηρό κάθε µέρα. 

Το ΠΑΣΟΚ συγκλίνει µε τις επιδιώξεις, συµµερίζεται τις αγω-
νίες και τις ελπίδες της µεγάλης κοινωνικής αντιπολίτευσης και
µπαίνει µπροστά στην αναζήτηση εκείνου του δρόµου που οδη-
γεί σε µία εναλλακτική διακυβέρνηση της χώρας. Γιατί το οφεί-
λουµε στους προοδευτικούς πολίτες, γιατί συνιστά χρέος µας
απέναντι στην Ελλάδα, στο παρόν και στο µέλλον αυτού του
τόπου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παράσχος Παπαδάκης Βουλευ-

τής της Ελληνικής Λύσης. Θα ακολουθήσει η κ. Θεανώ Φωτίου
και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παπ-
πάς. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όσο στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και στα υπόλοιπα κόµµατα

ψάχνετε να βρείτε τους ψηφοφόρους που χάσατε στις ευρωε-
κλογές, να σας θυµίσω ότι στη Θράκη παίζεται ένα σοβαρό, εγ-
κληµατικό, εθνικό παιχνίδι. Στην Ξάνθη και στη Ροδόπη βγήκε
πρώτο κόµµα το µειονοτικό κόµµα, όπου ανερυθρίαστα η πρό-
εδρος αυτού του κόµµατος βγήκε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
και είπε ότι εδώ µιλάµε για τουρκική µειονότητα και κάθε ψήφος
µειονοτικού σηµαίνει ότι είναι Τούρκος και αυτό είναι µήνυµα,
ανέφερε, προς την Αθήνα και στην Ευρώπη. 

Πού είναι, λοιπόν, εδώ ο Άρειος Πάγος που κόβει τα υπόλοιπα
κόµµατα; Πού είναι το Υπουργείο Εξωτερικών να ζητήσει εξηγή-
σεις και να πράξει; Όχι να ζητήσει µόνο εξηγήσεις και να κάνει
παράπονα. Να πράξει εδώ. 

Να είστε σίγουροι ότι αυτή η κυρία µε κυβέρνηση την Ελληνική
Λύση θα είχε κάνει το λογικό. Θα της είχε αφαιρεθεί η ελληνική
ταυτότητα και θα είχε απελαθεί, όπως ξαναλέω είναι το αυτο-
νόητο. Διότι δεν µπορεί κανείς µα κανείς να παίζει µε τη Θράκη
και να παίζει µε την Ελλάδα µας.

Ενώ εσείς τουναντίον τι κάνατε; Εννοώ της Νέας Δηµοκρατίας,
η Κυβέρνηση. Ο κ. Γεραπετρίτης ο οποίος υποκλίνεται λες και
είναι σαολίν στον Ερντογάν. Η Υπουργός Πολιτισµού η οποία φω-
τογραφίζεται µε την εικόνα του σφαγέας Κεµάλ Ατατούρκ. Ο
Ερντογάν όπου ενώπιον του κ. Μητσοτάκη αναφέρεται ξεκάθαρα
περί τουρκικής µειονότητας, πετώντας στο καλάθι των αχρήστων
τη Συνθήκη της Λωζάνης. 

Βάζουν µαθήµατα οι Τούρκοι περί γαλάζιας πατρίδας και κου-
ραφέξαλα στα µαθήµατα των παιδιών στην Τουρκία, µετατρέ-
πουν προκλητικά τις εκκλησίες µας και τα µοναστήρια µας σε
τζαµιά και εµείς απλά κάνουµε τα παράπονά µας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση να τους κάνουν ντα. Αφήνουµε τους Τούρκους πα-
ρανόµως να αγοράζουν ακίνητα στη Θράκη, ενώ απαγορεύεται
ξεκάθαρα µε νοµοθεσία για ευνόητους λόγους. Και όταν το ανέ-
φερα µε επίκαιρη ερώτηση στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ήρθε
ο κ. Κεφαλογιάννης και µου απάντησε: «Δεν το γνωρίζουµε. Αν
συµβαίνει, κακώς συµβαίνει και θα το δω στο πεδίο». Μέχρι να
το δει στο πεδίο, θα έχει αγοραστεί όλη η Θράκη από τους Τούρ-
κους µε δάνεια από τη Ziraat Bank που εδρεύει στην Κοµοτηνή
µε 3% επιτόκιο. Και το κερασάκι στην τούρτα, όταν η κ. Μπακο-
γιάννη εισηγείται την είσοδο του Κοσόβου στο Συµβούλιο της
Ευρώπης ανοίγοντας κερκόπορτες. Αυτά πρέπει να δούµε. Αυτά

είναι τα σηµαντικά, πέραν όλων των υπολοίπων εννοείται και να
λειτουργήσουµε εδώ ως πραγµατική Εθνική Αντιπροσωπεία.

Και τώρα που πέσατε από το άλογό του 41% θεώρησα και εγώ
πραγµατικά ότι θα δείτε τον ελληνικό λαό στα µάτια και θα δείτε
λίγο διαφορετικά την πολιτική σας, έτσι ώστε να είστε δίπλα στον
πολίτη. Μέχρι που είδα τη συνέντευξη του κ. Μητσοτάκη στον
Σρόιτερ και εκεί κατάλαβα ότι όχι µόνο δεν θα αλλάξει τίποτα, όχι
µόνο δεν καταλάβατε τίποτα, απλά κάνετε ότι αντιλαµβάνεστε,
ενώ δεν αντιλαµβάνεστε πραγµατικά τίποτα και θα συνεχίσετε την
ίδια πολιτική ακόµη και χειρότερη. Και µην αναλύετε πολύ το εκλο-
γικό αποτέλεσµα µε τον Αµερικάνο επικοινωνιολόγο, τον οποίο
διώξατε, γιατί είναι πολύ εύκολο να αναλυθεί. Πιστέψτε µε, δεν
χρειάζονται επικοινωνιολόγοι από την Αµερική. Είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι ο γάµος των οµοφυλόφιλων ζευγαριών ήταν δική του
προσωπική επιλογή και επιδίωξη. Πέστε, λοιπόν, στον κ. Μητσο-
τάκη ότι τις προσωπικές επιλογές και επιδιώξεις να τις κρατήσεις
για το σπίτι του, διότι εδώ αποφασίζει και λειτουργεί εν ονόµατι
του ελληνικού λαού. Θυµίστε του ότι η εξουσία πηγάζει από τον
λαό και ασκείται υπέρ αυτού, επί της συντριπτικής πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού, όχι µιας οµάδας ανθρώπων.

Επανέλαβε πολλές φορές στη συνέντευξη τη λέξη «επικοινω-
νία», αν τη δείτε, πάνω από δέκα φορές, γι’ αυτό κάνατε και τη-
λεπαρουσιαστές ευρωβουλευτές. Αυτοί είναι. Έχετε πληρωµένα
τα κανάλια της επικοινωνίας και προσπαθείτε να επικοινωνήσετε
µε αυτόν τον τρόπο, φιµώνοντας όλους τους υπόλοιπους.

Είπε ότι δεν έφταιγε ο νόµος των οµοφυλόφιλων ζευγαριών,
αλλά έφταιγε ο τρόπος επικοινωνίας, δεν τον επικοινωνήσατε
σωστά. Όπως δεν έφταιγε και ο νόµος περί νοµιµοποίησης λα-
θροµεταναστών, αλλά δεν τον επικοινωνήσατε σωστά για τους
λαθροµετανάστες που πήγαν δήθεν για ελιές στην Καλαµάτα.

Στην ερώτηση του κ. Σρόιτερ αν τα Τέµπη έπαιξαν ρόλο, σιγήν
ιχθύος, καµία απάντηση. Φυσικά την απάντηση την πήρατε.
Υπουργοποιήσατε τα µισά µέλη της εξεταστικής επιτροπής για
τα Τέµπη διότι εξοφλήσαν τα γραµµάτια.

Για την ακρίβεια -αυτοί είναι οι λόγοι που χάσατε τις εκλογές,
αυτό σας αναλύω τόση ώρα- είπε ότι δεν θα µειώσουµε τον ΦΠΑ,
αλλά θα την αντιµετωπίσουµε µε την αύξηση του εισοδήµατος.
Κατά 20 - 30 ευρώ παραπάνω θα αντιµετωπίσετε εσείς την ακρί-
βεια, ενώ είναι πάρα πολύ εύκολο να επαναφέρετε το άρθρο 405
του Ποινικού Κώδικα που κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ -µιλώντας για την
αισχροκέρδεια εννοώ- και την οποία δεν την επαναφέρετε.

Όποιος πίνει το αίµα των Ελλήνων πολιτών, πρέπει να κάθεται
στο σκαµνί και να πηγαίνει φυλακή. Τα πρόστιµα µε πλαφόν δεν
παίζουν κανένα καθοριστικό ρόλο για να αντιµετωπιστεί η αι-
σχροκέρδεια. Όταν ο διευθύνων σύµβουλος, το αφεντικό, θα
πάει στο αυτόφωρο και θα πάει φυλακή για την αισχροκέρδεια,
τότε πραγµατικά θα δείτε το πρόβληµα να λύνεται.

Δεν επικοινωνήσατε σωστά τον νόµο για την τεκµαρτή φορο-
λόγηση των ελευθέρων επαγγελµατιών. Εδώ θέλω, κύριε Υφυ-
πουργέ, να αναφέρω ένα µείζον πρόβληµα και θέλω να το δείτε
πραγµατικά που υπάρχει στην καταγραφή του µόνιµου πληθυ-
σµού στο χωριό Φυλάκιο στον Έβρο, µια ανάσα από την Τουρκία.
Στην απογραφή του 2021 προσµετρήθηκαν ως µόνιµος πληθυ-
σµός οι λαθροµετανάστες του ΚΥΤ, του κέντρου υποδοχής και
ταυτοποίησης και του ΠΡΟΚΕΚΑ, κατά συνέπεια να καταγράφε-
ται ο πληθυσµός παραπάνω από πεντακόσιους κατοίκους -ενώ
είναι επίπλαστος, δεν υπάρχει, είναι γύρω στους διακόσιους πε-
νήντα κάτοικοι- και αυτό έχει ως αποτέλεσµα ο καφετζής, ο παν-
τοπώλης του χωριού Φυλακίου σε αυτόν να µην εφαρµόζονται οι
ευνοϊκές φορολογικές διατάξεις και να πληρώνει και τέλος επι-
τηδεύµατος, όπως είναι αν έχει ένα κατάστηµα κάποιος εδώ στην
Ερµού ή στο Κολωνάκι. Πληρώνει τα ίδια ως φορολόγηση στο
χωριό Φυλάκιο. Μ’ αυτά ο βόρειος Έβρος να είστε σίγουροι ότι
θα ερηµώσει µια ώρα αρχύτερα, όταν η Αδριανούπολη δίπλα γί-
νεται διακόσιες χιλιάδες. Αυτό πρέπει να το αντιµετωπίσουµε, να
το λύσουµε, έτσι ώστε στους επαγγελµατίες -όσοι έχουν µείνει-
στο χωριό Φυλάκιο να εφαρµόζονται οι ευνοϊκές φορολογικές
διατάξεις, όπως σε όλους τους υπόλοιπους.

Προσκοµίζω στα Πρακτικά της Βουλής το έγγραφο του Αντι-
δηµάρχου Ορεστιάδας ως προς το πρόβληµα το οποίο σας ανέ-
φερα.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, θέλω να
κάνω µια αναφορά για το άρθρο 52 όπου τροποποιεί τον
ν.5024/2023, όπου δίνει τη δυνατότητα εξαγοράς δηµοσίου ακι-
νήτου από παρανόµως, αυθαιρέτως κατέχοντες ακινήτων. Εκεί
στην Κυβέρνηση οι νοµικοί σας δεν σας ενηµερώνουν ότι έχει εκ-
δοθεί υπ’ αριθµόν 709/2020 απόφαση της Ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας όπου έχει κρίνει τον ν.4061/2012 µε το
ίδιο περιεχόµενο περί εξαγοράς ακινήτων αλλά από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης ως αντισυνταγµατικό, διότι κρίθηκε
ότι η εξαγορά του ακινήτου από παρανόµως κατέχοντες παρα-
βιάζει το κράτος δικαίου και παραβιάζει την αρχή της ισότητας
έναντι των νοµίµων, οι οποίοι δεν κατέχουν παράνοµα ακίνητα
του δηµοσίου. Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής την απόφαση
της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κλείνω κύριε Πρόεδρε και θέλω να πω στην Κυβέρνηση ότι
τώρα που ξεκαβαλήσατε το καλάµι σας, σας καλωσορίζουµε
στην πραγµατικότητα, αλλά δυστυχώς το ποτάµι δεν γυρίζει
πίσω για σας. Όπως ο Τσίπρας πήρε το τιµόνι της χώρας µε το
σύνθηµα «θα σκίσω τα µνηµόνια», έτσι πήρατε και εσείς το τιµόνι
της χώρας µε το σύνθηµα «δεν είναι καλή η Συµφωνία των Πρε-
σπών και θα την ακυρώσουµε». Και όχι µόνο δεν την ακυρώσατε,
όπου προβλέπεται σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο Διεθνών Συν-
θηκών εφόσον υπάρχουν παραβιάσεις να την ακυρώσετε, την
εφαρµόζετε κανονικά, υποτακτικά. Οι Έλληνες δεν ξεχνούν, δεν
κάνουν ποτέ λάθος και γι’ αυτό το «28%» πολύ σύντοµα θα γίνει
και «8%».

Η χώρα θα σηκώσει κεφάλι µόνο όταν έρθει στην κυβέρνηση
µια αγνή, πατριωτική παράταξη που βάζει την Ελλάδα και τους
Έλληνες µπροστά. Και αυτό το κόµµα λέγεται «Ελληνική Λύση»,
µε Αρχηγό τον Κυριάκο Βελόπουλου, το µοναδικό πατριωτικό
λαϊκό κόµµα που θα κάνει πάλι περήφανους τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαδάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εξοργίστηκα µε αυτά που είπατε,

παίρνοντας πάνω σας εσείς ως µπροστινός αυτή την τροπολογία
που δεν τη φτιάξατε. Και όχι µόνο αυτό, αλλά είχατε το θράσος
να ισχυριστείτε ότι όλη αυτή η τροπολογία για το καλό των ερ-
γαζόµενων, όταν η καρδιά της τροπολογίας είναι ακριβώς το
άρθρο που λέει ότι ο ειδικός διαχειριστής µπορεί να παραδώσει
στον νέο ιδιοκτήτη την εταιρεία, δηλαδή τη «ΛΑΡΚΟ», κλειστή,
σε παύση λειτουργίας. Ξέρετε τι σηµαίνει «κλειστή»; Σηµαίνει
ακριβώς να απολυθούν όλοι οι εργαζόµενοι και να ψάχνουν για
προγράµµατα ανεργίας, οι άνθρωποι που ξέρουν και έχουν κάνει
τόσα χρόνια µια δουλειά, συγκεκριµένη και πολύ ειδική. Έχω
εξοργιστεί, γιατί ήµουν την Τρίτη στο δικαστήριο, όταν µε αυτήν
την τροπολογία -ντροπολογία- µεταµεσονύχτια επιχειρήθηκε να
σταµατήσει η εκδίκαση των ασφαλιστικών µέτρων που είχαν
κάνει οι εργαζόµενοι και όταν ο ίδιος ο δικαστής έκανε στους εκ-
προσώπους του δηµοσίου -έλεος- µάθηµα τι είναι τροπολογία
και έλεγε: «Τροπολογία µπορεί να µην ψηφιστεί, ξέρετε τροπο-
λογία µπορεί να αποσυρθεί, ξέρετε τροπολογία µπορεί». Άρα
πώς µου τη φέρνετε; Δεν το µάθατε;

Έχω εξοργιστεί, διότι σας άκουσα µόλις πριν λίγο να λέτε ότι
οι εργαζόµενοι κάθονται και πληρώνονται. Δεν ήσασταν την
Τρίτη στο δικαστήριο, όταν οι εργαζόµενοι εξέθεσαν κατά την
ώρα της διαδικασίας αναλυτικά ως µάρτυρες πώς γίνεται σή-
µερα η λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ», ότι είναι εξαιρετικά επικίνδυνο
αν σταµατήσει, ότι δουλεύουν σε βάρδιες, οι οκτακόσιοι πενήντα

δουλεύουν σε βάρδιες, ότι µέσα από τη «ΛΑΡΚΟ» περνάνε δύο
µεγάλοι πυλώνες της ΔΕΗ, ότι είναι τεράστιος ο κίνδυνος για όλη
την περιοχή. Προφανώς δεν ήσασταν. Δεν σας ενηµέρωσαν. Ή
σας ενηµέρωσαν; Και ήρθατε να πείτε αυτά που είπατε;

Κύριε Υπουργέ δεν καταλαβαίνετε ότι εδώ έχουµε τα ασηµικά
της χώρας, όπως είναι η «ΛΑΡΚΟ». Η «ΛΑΡΚΟ» είναι τα ασηµικά
της χώρας, είναι µια εξαιρετική παραγωγική µονάδα που έχει και
το ιδιαίτερο πρόβληµα ότι εκεί γύρω, στα άλλα λαρκοχώρια
ζούνε οι άνθρωποι. Είναι το σπίτι τους, τα σπίτια τους. Δεν είναι
µόνο το εργοστάσιο το σπίτι τους, είναι και τα σπίτια τους εκεί.
Τα παιδιά τους είναι εκεί. Είναι από παππού σε πατέρα εργαζό-
µενοι εκεί. Θα τους βάλετε σε κανένα προγραµµατάκι να κάνουν
διοικητικές δουλειές; Δεν µπορώ να καταλάβω πραγµατικά γιατί
το κάνετε τώρα αυτό. Μάλλον τώρα, µην κάνω και τη χαζή. Κα-
ταλαβαίνω, ξέρω γιατί το κάνετε αυτό. Αλλά εδώ υπάρχει ένας
κίνδυνος τεράστιος για τη χώρα. Υπάρχει κίνδυνος πέρα από το
ότι δίνετε τα ασηµικά της χώρας στους ηµέτερους, φοβερούς
κεφαλαιοκράτες. 

Εγώ νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή ακριβώς η «ΛΑΡΚΟ» είναι η επι-
τοµή. Αν πήρατε το µήνυµα, η «ΛΑΡΚΟ» είναι η επιτοµή. Ποιο µή-
νυµα; Πέσατε από το 41% στο 28% και το µήνυµα είναι «Συνεχίζω
όπως πριν. Με τον νεοφιλελευθερισµό µου, όπως πριν, θα τα ξε-
πουλήσω όλα, θα συνεχίσω τη φτωχοποίηση του ελληνικού
λαού». Αυτό είναι το µήνυµα που πήρατε και µετά υποκριτικά µας
λέει και ο Πρωθυπουργός ότι τα κατάλαβε όλα. Εσείς το ίδιο κά-
νετε και αυτό είναι το φοβερότερο νοµίζω µέσα σε όλα, πέρα από
τις ζωές των οκτακοσίων πενήντα ανθρώπων και των οικογενειών
τους, πέρα από τη δουλειά τους. Αυτό είναι το µεγάλο µήνυµα
προς τον ελληνικό λαό: Κύριοι, θα σας φτωχοποιήσω µέχρι τέ-
λους. Αυτό είναι το µήνυµα. Και δεν είναι όλα τα άλλα, τα οποία
µας λέτε.

Υπάρχει και µια δεύτερη τροπολογία σε αυτόν τον νόµο που
αφορά την απιστία τραπεζικών στελεχών. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι τα τραπεζικά στελέχη, δηλαδή τα golden
boys, τα οποία έδωσαν αδιακρίτως τεράστια δάνεια και ελέγχον-
ται γι’ αυτό, µέχρι σήµερα προστατεύονταν. Έπρεπε η τράπεζα
να πει, εκεί που δουλεύουν δηλαδή, αν ελέγχονται σωστά ή
λάθος. Ακούτε τώρα. Η τράπεζα να το πει. Λοιπόν τώρα βάζουµε
και δεύτερο ντελικανή για το αν είναι να τους ελέγξουµε και
αυτός είναι η Τράπεζα της Ελλάδος.

Τρίτον, όχι µόνο εντάσσετε στους αναπήρους στον πολύ στενό
ορισµό της ευαλωτότητας του πτωχευτικού, αλλά το κάνετε
χωρίς να αναφέρετε συγκεκριµένα ποσοστά αναπηρίας ώστε να
µπορούµε να κρίνουµε την ουσία της ρύθµισης. Και επαναλαµ-
βάνω την πρόταση που έκανε η εισηγήτρια µας Έφη Αχτσιόγλου,
ποσοστό αναπηρίας 50%, κανένας εισοδηµατικός ή περιουσια-
κός περιορισµός. Ξέρετε πολύ καλά ότι τα κόστη για τους ανά-
πηρους είναι στο Θεό, είναι το µόνο που τους οφείλουµε και τους
κοροϊδεύετε πεντέµισι χρόνια.

Τέταρτον, αντί να επιλύσετε τα προβλήµατα που σχετίζονται
µε ακίνητα συµπολιτών µας που αδίκως τα διεκδικεί το δηµόσιο
και αντί να υπερασπίζεστε πράγµατι τα συµφέροντα του δηµο-
σίου απέναντι σε κακόβουλους µεγαλοκαταπατητές, εσείς κά-
νετε ακριβώς το ανάποδο. Δηλαδή βοηθάτε τους πολίτες, τους
µεγαλοκαταπατητές και δυσκολεύετε τους µικροοφειλέτες. 

Ξέρετε ότι εδώ µιλάµε για περιπτώσεις που αφορούν µεµονω-
µένους πολίτες αλλά και ολόκληρους οικισµούς, όπως την Καρ-
δίτσα, τη Λαυρεωτική, την Έδεσσα και αλλού. Τους εµπλέκετε
όλους αυτούς σε νέες γραφειοκρατικές διαδικασίες µε υπαρκτό
πια κίνδυνο να χάσουν τις περιουσίες τους.

Πέµπτο, συνεχίζετε την παραχώρηση σε ιδιώτες του φιλέτου
του λιµανιού της Κέρκυρας χωρίς καν να έχετε το πολιτικό θάρ-
ρος να το πείτε ευθέως. Λέτε κάτι περίεργα. Όχι, λέτε, στο δη-
µόσιο θα µείνει, αλλά ξέρουµε πολύ καλά ότι το έχουµε
παραχωρήσει σε ιδιώτη. 

Έκτο, διότι ενώ ορθά διευρύνονται οι ασφαλιστικές καλύψεις
των οδηγών, σας ρωτάµε πόσο θα κοστίσει αυτό και κυρίως ποιοι
θα το πληρώσουν; Εσείς δεν απαντάτε. Είναι νέα χαράτσια για
τους πολίτες. 

Εποµένως το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά και οι τροπολογίες και
κυρίως η εµβληµατική τροπολογία -εµβληµατική εννοώ η κατά-
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πτυστη- της «ΛΑΡΚΟ» αποδεικνύουν ότι η Νέα Δηµοκρατία συ-
νεχίζει επιθετικότερα τις πολιτικές που οδηγούν την πλειοψηφία
των πολιτών. 

Εµείς λέµε ότι ο αγώνας των εργατών της «ΛΑΡΚΟ» θα δικαιω-
θεί. Εµείς λέµε ότι είµαστε στο πλευρό τους. Δεν πρόκειται να
εγκαταλείψουµε τις θέσεις τους γιατί υπάρχει και εθνικός κίνδυ-
νος. Εµείς λέµε ότι τα ψωµιά σας τα πολιτικά είναι λίγα. Καταψη-
φίζουµε προφανώς το νοµοσχέδιο και ζητάµε να αποσύρετε όλες
τις τροπολογίες προφανώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Νικόλαος Παππάς, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζω αν έχετε εξουσιοδότηση, αλλά

πρέπει να αποσύρετε την τροπολογία για την «ΛΑΡΚΟ». Δεν
υπάρχει άλλη επιλογή. Δεν υπάρχει άλλη επιλογή, διότι αυτή η
τροπολογία είναι µια τροπολογία εγκληµατική, µια τροπολογία
για την οποία έχουµε καταθέσει αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας, µία τροπολογία η οποία στέλνει και ένα σήµα στους εργα-
ζόµενους και τους ανθρώπους της «ΛΑΡΚΟ», ότι δεν είναι µόνοι
σε αυτόν τον αγώνα. Είναι η µοναδική εταιρεία που παράγει σι-
δηρονικέλιο και αφορά οκτακόσιους εργαζόµενους. Ήδη από το
2020 µε δική σας τροπολογία έχει υπάρξει µείωση µισθών και η
δέσµευση η εταιρεία να είναι σε λειτουργία. Και έρχεστε τώρα
να δώσετε τη δυνατότητα η εταιρεία να κλείσει. 

Και σας παρακαλώ πάρα πολύ προσωπικά, επειδή γνωρίζεστε
ότι σας εκτιµώ, µην επιχειρείτε την αντιστροφή της πραγµατικό-
τητας την οποία πάρα πολλά κυβερνητικά στελέχη επιλέγουν,
διότι εκτοξεύσατε πριν από λίγο βέλη προς την Αντιπολίτευση
χωρίς να συνειδητοποιείτε ότι αυτό εξ αντανακλάσεως αφορά
και τους ανθρώπους που αγωνίζονται για να κρατήσουν τη δου-
λειά τους και τα σπίτια τους, ότι τάχα µου εµείς καταψηφίζοντας
την τροπολογία δεν θέλουµε να πληρώνονται ή να µένουν στους
οικισµούς. Σας παρακαλώ να ανακαλέσετε αυτού του τύπου την
κριτική. Έχετε κάθε δικαίωµα να υπερασπιστείτε την τροπολογία
την οποία έφερε κακώς, κάκιστα και µε ανήθικο τρόπο η Κυβέρ-
νηση, αλλά όχι τέτοιου τύπου αντιστροφή της πραγµατικότητας.
Είναι χυδαίο και πρέπει να ανακαλέσετε. Με συγχωρείτε πάρα
πολύ. 

Δεύτερη παρατήρηση, επιτρέψτε µου, θέλω να απευθυνθώ
στο ΚΚΕ, σε σχέση µε µια φράση που εκστόµισε ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Δεν είναι εδώ κάποιος Βουλευτής,
αλλά φαντάζοµαι ότι θα µε ακούµε από τα γραφεία τους οι αγα-
πητοί συνάδελφοι. Μίλησε για κουµάσια αναφερόµενος σε στε-
λέχη και Βουλευτές των προοδευτικών κοµµάτων. Θα ήθελα όσο
πιο ήρεµα γίνεται να καλέσω το ΚΚΕ να ανακαλέσει αυτόν τον
χαρακτηρισµό. Θεωρώ ότι είναι ένα κόµµα το οποίο δεν το χα-
ρακτηρίζει τέτοιου τύπου τοποθέτηση. Είµαστε ανοιχτοί στην πο-
λιτική κριτική. Όταν γίνεται πολιτική κριτική σε εµάς, απαντάµε,
αλλά νοµίζω ότι υπάρχει χρόνος, υπάρχει τρόπος να αποφύ-
γουµε τέτοιου τύπου χαρακτηρισµούς. 

Πόθεν έσχες. Δεν καταλάβαµε γιατί ήρθε τροπολογία. Πήρε
τον λόγο ο κ. Βορίδης και δεσµεύτηκε πολιτικά ότι θα καταθέσει
το πόθεν έσχες εντός των προηγούµενων προθεσµιών. Αυτό δεν
είναι απάντηση. Η τροπολογία γιατί ήρθε; Κάτι έχετε να κρύψετε,
είναι προφανές, κάποιος κάτι έχει να κρύψει και ενδεχοµένως
αυτό να σχετίζεται µε το ότι κρατάτε και στο πίσω µέρος του µυα-
λού σας ότι µπορεί να χρειαστεί να προκηρύξετε εθνικές εκλογές
αν συνεχιστεί η εκλογική σας αποµείωση και καταγραφεί στις δη-
µοσκοπήσεις του επόµενου διαστήµατος. 

Εµείς καταθέσαµε και το αίτηµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας
και βεβαίως εκ νέου την τροπολογία για να κατατίθενται στο
πόθεν έσχες και οι ρυθµίσεις δανείων και βεβαίως να γίνονται και
ευκρινή και διαυγή τα ζητήµατα που αφορούν τις δαπάνες των
κοµµάτων.

Η παράγραφος 2 της σχετικής τροπολογίας για τις τράπεζες:
Φανταζόµαστε ότι ο νοµοθέτης λέει ότι ο εισαγγελέας που ελέγ-
χει µια υπόθεση είναι άσχετος, ο οποίος επί της ουσίας καταρ-
γείται και του ζητάτε όχι να πάρει γνώµη, να συµβουλευτεί
εµπειρογνώµονες από την Τράπεζα της Ελλάδας οι οποίοι απο-

φασίζουν αν υπήρξε παράβαση ή όχι. Σας ρωτώ: Όπως είναι δια-
τυπωµένη η τροπολογία θα µπορεί η δικαστική αρχή να παρα-
κάµψει τη γνώµη των εµπειρογνωµόνων; Δεν θα µπορεί. Λέει
ρητά η τροπολογία –προσέξτε- ότι αποφασίζουν αν υπήρξε πα-
ράβαση και αν υπήρξε ζηµιά.

Σας ρωτάω, κύριε Πετραλιά, ευθέως: Σχετίζεται µε την ιδιωτι-
κοποίηση των τραπεζών η συγκεκριµένη τροπολογία και µε τις
αποφάσεις των µελών του ΤΧΣ, όπου το δηµόσιο έχει απώλειες
40 δισεκατοµµυρίων; Έρχεστε να πείτε ότι δεν µπορεί να γίνει
δικαστική διερεύνηση και θα αποφασίζουν εµπειρογνώµονες της
Τράπεζας; Θα δικάζουν δηλαδή από την Τράπεζα της Ελλάδος;
Αποδίδετε δηλαδή δικαστικές αρµοδιότητες και µάλιστα στο
προκαταρκτικό στάδιο; Θα υποχρεούται δηλαδή ο δικαστής να
βάλει στο συρτάρι την υπόθεση.

Είχαµε χθες, κύριε Πετραλιά, ανακοινώσεις από τον κ. Μητσο-
τάκη σε σχέση µε τα ζητήµατα της οικονοµίας. Έπρεπε να υπο-
κριθεί ότι κάτι άκουσε µετά το εκκωφαντικό εκλογικό
αποτέλεσµα. Παρακολούθησα µε µεγάλη προσοχή τις δηλώσεις
και του κ. Θεοδωρικάκου και του κ. Μητσοτάκη. Δεν κατάλαβα
γιατί έβγαλε τον κ. Σκρέκα από τη θέση του. Είπε ότι θα συνεχίσει
µε µεγάλη ένταση τα ίδια µέτρα τα οποία δεν έχουν αποδώσει
και βεβαίως µάθαµε χτες το βράδυ ότι θα φορολογήσει τα υπερ-
κέρδη. Εδώ ήσασταν νοµίζω, κύριε Πετραλιά. Υπήρχε µια αντι-
παράθεση του Σωκράτη Φάµελλου µε τον κ. Θεοχάρη. Η
ερώτηση ήταν πάρα πολύ συγκεκριµένη και ευθύτατη για τα
υπερκέρδη των διυλιστηρίων του 2023 και αν αυτά θα φορολο-
γηθούν. Η απάντηση του κ. Θεοχάρη είναι ότι δεν υπάρχουν
υπερκέρδη. Σας παραπέµπω στα Πρακτικά. Είναι στη διάθεσή
σας. Δεν χρειάζεται, υπάρχουν και τα βίντεο, είναι διαδεδοµένα
ήδη, από το πρωί κυκλοφορούν στο διαδίκτυο. Καλώς ήρθατε
λοιπόν στον κόσµο στον οποίο τα Ελληνικά Διυλιστήρια έχουν
υπερκέρδη για το 2023. Γιατί πηγαίνετε στον χαµηλότερο φορο-
λογικό συντελεστή;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ας πήγαιναν στο 41.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Γιατί δεν πάτε στο 50; Γιατί δεν πάτε

στο 60; Γιατί δεν πάτε στο 70 να γλιτώσετε και όσα χρήµατα θα
είχατε απώλεια από την τεκµαρτή φορολόγηση των ελεύθερων
επαγγελµατιών; Γιατί δεν το κάνετε; Αναγνωρίσατε τα υπερ-
κέρδη και δεν τα φορολογείτε επαρκώς για να γλιτώσουν επτα-
κόσιες χιλιάδες άνθρωποι το χαράτσι το οποίο τους έχετε
φορτώσει τώρα.

Άρα στο ερώτηµα: «Με ποιον είστε; Μικροµεσαίοι ή διυλιστή-
ρια;» απαντάτε καθαρά µε τα διυλιστήρια. Είναι πάρα-πάρα πολύ
απλό. Έχουµε καταθέσει τροπολογία για να αποσύρετε την τεκ-
µαρτή φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών. Και µιλάµε
αυτή τη στιγµή σε µια συνθήκη όπου υπάρχει ο δηµοσιονοµικός
χώρος, κύριε Πετραλιά. Ανακοινώθηκαν τα αποτελέσµατα του
πενταµήνου, αντί για 800 εκατοµµύρια πλεόνασµα, 3 δισεκατοµ-
µύρια. Υπάρχει λοιπόν η δυνατότητα αυτή τη στιγµή η τεκµαρτή
φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµατιών να αποσυρθεί και
δεν το κάνετε και αναµασάτε διάφορα µετά για την κοστολόγηση
του προγράµµατος του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ζητήσαµε να φέρετε κανονικά το νοµοσχέδιο στη Βουλή,
αλλά αποδεικνύετε εσείς οι ίδιοι ότι η συζήτηση περί κοστολό-
γησης είναι προπέτασµα καπνού, το οποίο επιχειρεί να αποκρύ-
ψει το γεγονός ότι είστε εµµονικά κολληµένοι στην αντίληψη ότι
δεν πρέπει να µειωθούν οι έµµεσοι φόροι. Το τελευταίο οχυρό
των επιχειρηµάτων σας ήταν η κατάσταση στην Ισπανία και
βγήκε η έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας της Ισπανίας και τεκµη-
ρίωσε το πώς η µείωση των φορολογικών συντελεστών του ΦΠΑ
στα βασικά είδη διατροφής περιόρισε τον πληθωρισµό τροφί-
µων. Η εµπειρία βεβαίως από Πορτογαλία και Κύπρο είναι εκκω-
φαντική -τα έχουµε πει και µεταξύ µας και στην επιτροπή και σε
άλλες περιστάσεις- και στην Πολωνία τα ίδια. Εδώ φαίνεται ότι
είναι η χώρα στην οποία δεν λειτουργεί το µέτρο. Ή µάλλον όχι,
συγγνώµη, έκανα πολύ γενικευµένη τοποθέτηση, δεν λειτουργεί
το µέτρο για τα κρέατα και τα γαλακτοκοµικά, γιατί για τον καφέ
λειτουργεί. Δεν επεκτείνετε τον µειωµένο συντελεστή στον καφέ;
Τον επεκτείνετε. Μάλιστα. Άρα έχουµε ένα µέτρο, αυτό του µει-
ωµένου συντελεστή, που σε κάποια είδη λειτουργεί και σε κάποια
άλλα είδη δεν θα λειτουργήσει. Και το ξέρετε εκ των προτέρων.
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Το ανακοίνωσε χθες ο κ. Μητσοτάκης. Θα συνεχίσει ο µειωµένος
συντελεστής στον καφέ, αλλά στα κρέατα αν το κάνουµε δεν θα
περάσει στον καταναλωτή. Έχετε αποµονωθεί εντελώς σε σχέση
µε αυτή τη συζήτηση.

Τα δε άλλα ζητήµατα τα οποία κόµισε στον δηµόσιο διάλογο
ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης περί ενίσχυσης των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων νοµίζω ότι είναι ανάξια σχολιασµού, µετά
και από την απάντηση που δώσατε σε δική µας ερώτηση για το
ποιες επιχειρήσεις έχουν χρηµατοδοτηθεί από το Ταµείο Ανά-
καµψης όπου το αρµόδιο Υπουργείο οµολόγησε ότι µόνο επτά
επιχειρήσεις οι οποίες έχουν µέχρι εννέα απασχολούµενους
έχουν πάρει χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτά δεν τα
ακούει κανείς. Χθες είχαµε και τη συνάντησή µας µε τους εκπρο-
σώπους των φορέων των επαγγελµατιών. Σας επαναλαµβάνω
υπάρχει ο δηµοσιονοµικός χώρος για να τραβήξετε πίσω την αν-
τισυνταγµατική αυτή νοµοθετική ρύθµιση περί τεκµαρτής φορο-
λόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών, αλλά δεν το κάνατε.

Βλέπω πολλά στελέχη, άνδρες και γυναίκες της Κυβέρνησής
σας, να πανηγυρίζουν για τις µεγάλες -τάχα µου- πληρότητες
στους τόπους διακοπών. Είναι µια στρεβλή εικόνα, δυστυχώς.
Τα εισιτήρια για τα νησιά µας έχουν αυξηθεί κατά 50% ή 60% σε
σχέση µε πέρσι. Μην βιάζεστε να πανηγυρίσετε. Τα δοµικά προ-
βλήµατα της ελληνικής οικονοµίας δεν έχουν αποµακρυνθεί είτε
αυτά αφορούν το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, είτε βεβαίως
στην αγοραστική δύναµη των Ελλήνων η οποία αποµειώνεται,
ενώ βέβαια είµαστε και πρωταθλητές, κατά τη διάρκεια της δικής
σας διακυβέρνησης, στη µείωση σε σχέση µε την αγοραστική δύ-
ναµη των µισθωτών.

Ένα τελευταίο σχόλιο. Ακούµε ότι θέλετε να φέρετε µοντέλο
ΔΕΗ και για άλλες δηµόσιες επιχειρήσεις, να παίρνετε στελέχη
από την αγορά, να κάνετε τις προµήθειές σας όπως-όπως και βε-
βαίως -λέµε εµείς- να βάλετε και αυτές τις επιχειρήσεις µπροστά,
πρωταθλητές στην κούρσα της ακρίβειας σε σχέση µε τις υπη-
ρεσίες που παρέχουν στους πολίτες, όπως ακριβώς έγινε µε τη
ΔΕΗ. Και το λέτε µάλιστα ανοικτά ότι είναι το µοντέλο της ΔΕΗ
που πρέπει να ακολουθήσουν και άλλες επιχειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη φαίνε-
ται ότι δεν έχει λάβει το µήνυµα των ευρωεκλογών. Είχε τη µε-
γαλύτερη πτώση που έχει παρατηρηθεί ποτέ σε τόσο µικρό
χρονικό διάστηµα -δεκατρείς µονάδες- σε έναν µόνο χρόνο. Αν-
τιδρά σπασµωδικά και υποκριτικά και η πτωτική της πορεία θα
συνεχιστεί.

Ωριµάζουν όµως οι συνθήκες για να βρει απέναντί της µια συ-
σπείρωση προοδευτικών δυνάµεων, κατά το παράδειγµα της
Γαλλίας όπου οι κοµµουνιστές, οι σοσιαλιστές, το κόµµα του Με-
λανσόν και οι Πράσινοι απάντησαν ακαριαία στην κίνηση του
Προέδρου Μακρόν να κηρύξει βουλευτικές εκλογές µετά το οδυ-
νηρό αποτέλεσµα στις ευρωεκλογές. Αυτό κρέµεται, αυτό φοβά-
στε και καλώς το φοβάστε. Περιµένετε και θα το δείτε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παππά.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Σκόνδρα και µετά
ο κ. Δηµητριάδης.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα σκοπό να µι-
λήσω µόνο για το νοµοσχέδιο, αλλά πραγµατικά θα µου επιτρέ-
ψετε να κάνω µια παρέµβαση για το περιβόητο αυτό µήνυµα, το
οποίο το έχετε πάρει εσείς όλοι και εµείς δεν το έχουµε πάρει.
Αναφέροµαι στο περιβόητο αυτό µήνυµα, το οποίο λέει ότι ο Μα-
κρόν θέλει εκλογές. Εσείς θέλετε εκλογές; Ζητάτε εκλογές για
ποιο λόγο, για να επιβεβαιώσει ο ελληνικός λαός τι; Ότι είστε το
κόµµα που είναι τρίτο, δεύτερο, πρώτο; Να επιβεβαιώσει ο ελ-
ληνικός λαός τι; Δεν είµαστε πρώτο κόµµα; Τον ελληνικό λαό
εµείς δεν τον ακούµε. Εσείς τον ακούτε; Δεν υπάρχει µια ευθύνη
σ’ αυτό το πολιτικό σύστηµα να πει ότι αυτό το µήνυµα που πή-
ραµε όλοι µας είναι να σκεφτούµε να πράξουµε το καλύτερο; 

Λέτε ότι εµείς αποξενωθήκαµε από την ελληνική πολιτεία,

αλλά µήπως εσείς δεν έχετε καµία σχέση µε τον Έλληνα πολίτη;
Ο Έλληνας πολίτης τι µας είπε δηλαδή; Μας είπε, κάνετε εκλο-
γές για να κυβερνήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ; Γιατί; Για την στα-
θερότητα που δείχνετε; Για ποιο θέµα;

Άρα, λοιπόν, το καλύτερο απ’ όλα είναι να αφήσουµε τα µηνύ-
µατα -που χρησιµοποιούµε αυτή τη λέξη πολλές φορές- και να
καθίσουµε σκεφτούµε τι πρέπει να κάνουµε σαν πολιτικό σύ-
στηµα για να πάει µπροστά ο ελληνικός λαός. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε το άρθρο 57, στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά την κυριότητα επί ακινήτων
εντός σχεδίου πόλεως. Εδώ πρόκειται για µια παρέµβαση µε την
οποία λύνεται οριστικά ένα τεράστιο πρόβληµα, το οποίο είχαµε
επί σειρά ετών στην Καρδίτσα -είναι πάνω από εκατό χρόνια- το
οποίο αφορά τις διεκδικήσεις ακινήτων Καρδιτσιωτών από το ελ-
ληνικό δηµόσιο, για τα ακίνητα τα οποία βρίσκονται στο κέντρο
της Καρδίτσας. 

Εδώ θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη,
που όλοι µας από την πλευρά και των συναδέλφων στη Βουλή
και όλων των παραγόντων στην Καρδίτσα προσπαθήσαµε εδώ
και χρόνια και εγώ µε τη δική µου σειρά προσπάθησα, καταθέ-
τοντας µια τροποποίηση στον Γενικό Γραµµατέα των Νοµικών
και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων στις 19 Μαρτίου και ο Υπουργός
ανέλαβε και πραγµατικά φέρνει σήµερα µια τροποποίηση, η
οποία οριστικοποιεί τη λύση στο πρόβληµα που έχουµε. Και εδώ
θα ήταν καλό να κάνουµε και µια ιδιαίτερη αναφορά ότι όλες οι
αγωγές που υπάρχουν µέχρι τώρα και είναι ενεργές να θεωρηθεί
ότι δεν ισχύουν και να διαγραφούν οριστικά, ούτως ώστε να
λυθεί το πρόβληµα µια και καλή. 

Προχωρώντας στο νοµοσχέδιο, αναφέρω ότι εδώ περιγράφε-
ται η δηµιουργία ενός ενιαίου και συνεκτικού πλαισίου για την
ασφάλιση των αυτοκινήτων και κυρίως για την αντιµετώπιση ζη-
τηµάτων ως προς την εκκαθάριση και τον εντοπισµό ανασφάλι-
στων οχηµάτων. Για την καλύτερη πορεία, εποπτεία της κατά-
στασης των οχηµάτων και των µετακινήσεων µεταξύ κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης δηµιουργείται ειδική πρόβλεψη
για τη συνεργασία του κέντρου στην Ελλάδα και τα κέντρα των
άλλων κρατών-µελών σε περίπτωση αποσταλµένου οχήµατος
από ένα κράτος σε άλλο. 

Προχωράµε στην εκκαθάριση των µητρώων οχηµάτων από
αδρανή οχήµατα από τη Γενική Γραµµατεία του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης µέσω ηλεκτρονικής διασταύρωσης δεδο-
µένων, τα οποία αντλούνται µέσω διαλειτουργικότητας ή
διαβιβάζονται σε ηλεκτρονικά αρχεία µε ασφαλή διαδικασία,
ιδίως από οχήµατα που βρίσκονται σε κατάσταση προσωρινής
αδράνειας, µε στοιχεία προς διόρθωση στα µητρώα οχηµάτων
που αυτά δεν τακτοποιήθηκαν. Σε περίπτωση συνιδιοκτησίας του
οχήµατος τα πρόστιµα απευθύνονται σε όλους. 

Τα πρόστιµα για εκπρόθεσµη καταβολή των τελών κυκλοφο-
ρίας είναι κλιµακωτά, µε αυξητική πορεία. Οι έλεγχοι γίνονται
κάθε εξάµηνο από τη Γενική Γραµµατεία, µε ηλεκτρονική δια-
σταύρωση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων για ασφάλεια
τελών κυκλοφορίας του οχήµατος χωρίς ΚΤΕΟ. Αδρανοποίηση
και διαγραφή από τα µητρώα οχηµάτων γίνεται όταν αυτά είναι
ανασφάλιστα, που δεν υποβλήθηκαν ΚΤΕΟ και δεν έχουν τέλη
κυκλοφορίας τα τελευταία επτά χρόνια. Η διαγραφή οχήµατος
θανόντος γίνεται χωρίς πλέον τη µετάβασή του στους κληρονό-
µους. Σε περίπτωση χρήσης του οχήµατος που έχει τεθεί σε ορι-
στική αδράνεια ή έχει διαγραφεί επιβάλλεται στον κάτοχό του το
ανάλογο πρόστιµο. 

Υποχρέωση του επικουρικού κεφαλαίου είναι η καταβολή απο-
ζηµίωσης και σε ατυχήµατα που προκλήθηκαν από οχήµατα που
βρίσκονται σε ακινησία. Επίσης, παρέχεται αποζηµίωση και όταν
η ασφαλιστική εταιρεία έχει πτωχεύσει ή έχει τεθεί σε εκκαθά-
ριση στην Ελλάδα, αλλά και σε άλλους κλάδους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Τα άτοµα που υπέστησαν σωµατική βλάβη δεν δι-
καιούνται αποζηµίωσης, εφόσον επιβιβάστηκαν µε τη θέλησή
τους σε ανασφάλιστο όχηµα και εφόσον γνώριζαν ότι δεν ήταν
ασφαλισµένο.

Σε συµµόρφωση µε το Ενωσιακό Δίκαιο αναγνωρίζονται οι
άυλοι τίτλοι και οι πράξεις αυτών που γίνονται µε τη χρήση της
τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού, όπως είναι η τεχνολογία
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του blockchain. Ορίζεται ως Εποπτική Αρχή η Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς και προβλέπεται ότι οι µετοχές µπορούν να καταγρά-
φονται και να µεταβιβάζονται µε χρήση της τεχνολογίας του
κατανεµηµένου καθολικού. 

Αντίστοιχες διατάξεις εισάγονται και για τα οµόλογα και τους
οργανισµούς συλλογικών επενδύσεων. Ορίζεται ότι ως µερίδιο
οργανισµών συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες είναι αυτό
το οποίο εκδίδεται, καταχωρίζεται, µεταβιβάζεται και αποθηκεύε-
ται µε τη χρήση της τεχνολογίας του κατανεµηµένου καθολικού,
µητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή µητρώο υποδοµής αγο-
ράς τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού το αρχείο στο οποίο
αποθηκεύονται τα δεδοµένα των χρηµατοπιστωτικών µέσων που
έχουν καταχωρηθεί σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων, έχει πρό-
σβαση ο διαχειριστής του κεντρικού αποθετηρίου και τον απο-
κλειστικό του έλεγχο.

Προχωράει η διευθέτηση του καθεστώτος των διακατεχοµέ-
νων ακινήτων του δηµοσίου. Με την αποσαφήνιση των διαδικα-
σιών επιτυγχάνεται και απλουστεύεται η διαδικασία για την
εξαγορά διακατεχόµενων ακινήτων του δηµοσίου που µπορούν
να εξαγοράζονται για ακίνητα χωρίς βύσµα, αλλά πλέον να έχουν
ορισµένες προϋποθέσεις, όπως στο Ε9 να είναι γραµµένα τα
πέντε τελευταία έτη.

Δροµολογείται ο εκσυγχρονισµός της διάρκειας της σύµβα-
σης παραχώρησης µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και του «Οργα-
νισµού Λιµένος Κέρκυρας Α.Ε.», ενηµέρωση της υπογραφής
σύµβασης υποπαραχώρησης. Αντιµετωπίζεται η ανάγκη στελέ-
χωσης της Γενικής Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και
Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου γίνονται πα-
ρεµβάσεις για την εφαρµογή της τεχνολογίας του κατανεµηµέ-
νου καθολικού, της υποχρέωσης ασφάλισης αστικής ευθύνης
στην εκκαθάριση των µητρώων οχηµάτων, ρυθµίζονται για την
εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων ειδικές ρυθµίσεις για το προσω-
πικό της ΑΑΔΕ και άλλων παρεµβάσεων, έχοντας στόχο την
εναρµόνιση µε το ευρωπαϊκό δίκαιο, συνεχίζοντας την πολιτική
απλούστευσης και διευκόλυνσης στους προαναφερόµενους κλά-
δους της αγοράς µε αποτέλεσµα την αύξηση της ανταγωνιστι-
κότητας σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Σπάνια.

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι

ότι σήµερα τη συζήτηση την µονοπώλησε αφενός µεν η τροπο-
λογία για τη «ΛΑΡΚΟ» και αφετέρου, επειδή είναι και η πρώτη
συνεδρίαση µετά τις ευρωεκλογές, τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης βρήκαν ευκαιρία να ερµηνεύσουν µε το δικό τους τρόπο τα
αποτελέσµατα.

Όσον αφορά για την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» η αλήθεια
είναι ότι πάντα ερµηνεύουν τα πράγµατα µε ένα δικό τους τρόπο
και όχι µόνο εδώ και πάντα και συνεχώς, ενώ η Κυβέρνηση στην
προκειµένη περίπτωση και καθ’ όλη τη διάρκεια προσπαθεί ακρι-
βώς το αντίθετο, να διασφαλίσει τις θέσεις εργασίας, να εξυγιά-
νει τη «ΛΑΡΚΟ», να µπορέσουν οι άνθρωποι αυτοί να έρθουν
µετά από δύο χρόνια και να έχουν τις δουλειές τους και να συνε-
χίσουν τη ζωή τους. Αυτό είναι το πρώτο.

Όσον αφορά για τα αποτελέσµατα των εκλογών, όπως επίσης
και για τις οικονοµικές προτάσεις που ακούσαµε εδώ προηγου-
µένως από τον συνάδελφο, τον κ. Παππά, είναι προτάσεις οι
οποίες βέβαια ξέρουµε, το έχουν πει πολλές φορές ότι το ατού
είναι η οικονοµία στον ΣΥΡΙΖΑ, όµως οι προτάσεις αυτές δεν υλο-
ποιήθηκαν επί δικής τους κυβερνήσεως, αντιθέτως. Και θέλω να
απαντήσω και σε αυτά που είπε η κ. Φωτίου, γιατί τότε όταν ήταν
Υπουργός της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και µας µίλησε εδώ σήµερα
για φτωχοποίηση, µας µίλησε για τα ασηµικά του κράτους.

Λοιπόν, ο ελληνικός λαός έχασε το 25% της οικονοµικής του
δυναµικής επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. Και επίσης, τα ασηµικά

αυτά που επικαλέστηκαν εδώ οι συνάδελφοι προηγουµένως επί
ενενήντα εννέα χρόνια υποθηκεύτηκαν πάλι από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό αν µη τι άλλο είναι τουλάχιστον υποκρισία, την
οποία τεχνηέντως και συστηµατικά την εφαρµόζουν µέσα σ’ αυτή
εδώ την Αίθουσα, απέναντι στον ελληνικό λαό. Και είναι και προ-
κλητικό και κρύβει και θράσος να µιλάνε οι άνθρωποι αυτοί για
οικονοµικές προτάσεις και για την οικονοµική της Κυβέρνησης
και όλα αυτά.

Για να µην ξεφύγω και εγώ τελείως από το θέµα, κύριε Πρό-
εδρε, θα πω για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα ότι είναι
ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά η
στρατηγική επιδίωξη της Κυβέρνησης, που δεν είναι άλλη από
τον πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό της χώρας. 

Πρόκειται για ενσωµάτωση οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που θέτουν νέες προδιαγραφές και µέτρα για τα οχήµατα και
που έρχονται να αντιµετωπίσουν διαχρονικές παθογένειες του
δηµοσίου, επιδιώκοντας να ενισχύσουν την ασφάλειά τους στους
αυτοκινητόδροµους της χώρας. Παρ’ όλο που υπάρχουν µεγάλοι
αυτοκινητόδροµοι και µάλιστα υψηλών προδιαγραφών, που ενώ-
νουν σχεδόν απ’ άκρη σε άκρη την επικράτεια, µε πρωτοβουλία
βεβαίως και µέριµνα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, ο αριθµός των
ατυχηµάτων εξακολουθεί να είναι υψηλός. 

Ωστόσο, η παράταξή µας έχει δεσµευτεί και προσπαθεί µε
κάθε τρόπο να εκσυγχρονίσει την πατρίδα µας παραγωγικά, ψη-
φιακά, κοινωνικά. Εστιάζοντας στις παρεµβάσεις που προβλέ-
πονται, εύλογα διαπιστώνει κανείς ότι µε τη βοήθεια της
τεχνολογίας ενισχύεται η ασφάλεια, η διαφάνεια και η εµπιστο-
σύνη των πολιτών στο κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα-πρώτα, το νοµοσχέδιο
προσπαθεί να καταπολεµήσει το φαινόµενο του να κυκλοφορούν
στους δρόµους ανασφάλιστα οχήµατα. Όποιος έχει πέσει θύµα
τροχαίου, µε ανασφάλιστο όχηµα, γνωρίζει πολύ καλά την δυ-
σκολία και την ταλαιπωρία, που έπεται του ατυχήµατος αυτού.
Και όλα αυτά γιατί κάποιοι αδιαφορούν και δεν τηρούν τους κα-
νόνες, αλλά και γιατί πολλές φορές ο κρατικός µηχανισµός δυ-
σκολεύεται να προστατέψει τους νοµοταγείς πολίτες. Και
δικαιολογηµένα οι πολίτες αυτοί αισθάνονται υποδεέστεροι και
αδικηµένοι. 

Παρ’ όλο που από το 2021 έχει δηµιουργηθεί ψηφιακή πύλη
του δηµοσίου, µε σκοπό να ενηµερώνει ποια οχήµατα είναι ανα-
σφάλιστα και ποια σε ακινησία, το πρόβληµα δεν επιλύθηκε καθ'
ολοκληρίαν. Πεντακόσιες χιλιάδες περίπου ανασφάλιστα οχή-
µατα εξακολουθούν να κινούνται στους ελληνικούς δρόµους. Με
το νέο νοµοσχέδιο τα περιθώρια στενεύουν. Θα γίνονται ηλε-
κτρονικές διασταυρώσεις και εφαρµογή αυστηρότερου ποινολο-
γίου, για όσους δεν τακτοποιήσουν τις εκκρεµότητές τους.
Επιπλέον, θα διενεργείται επανέλεγχος για τη συµµόρφωση ή
όχι του κατόχου του οχήµατος και σε περίπτωση µη συµµόρφω-
σης θα ανακαλείται η άδεια οδήγησης. 

Η Κυβέρνηση δίνει τέλος στην ασυδοσία και παράλληλα διευ-
κολύνει τους συνεπείς πολίτες παρέχοντας ψηφιακές υπηρεσίες.
Προβλέπεται, δηλαδή, η ηλεκτρονική υπογραφή, ώστε να γίνεται
πιο εύκολα η διαδικασία σύναψης συµβάσεων ασφάλισης. Ενερ-
γοποιούνται, επίσης, ηλεκτρονικοί έλεγχοι και για τον εντοπισµό
οχηµάτων, που δεν έχουν υποβληθεί σε τεχνικό έλεγχο, δηλαδή,
ΚΤΕΟ. Σε δύο εκατοµµύρια εννιακόσιες χιλιάδες υπολογίζονται
τα οχήµατα, που κυκλοφορούν στους ελληνικούς δρόµους,
χωρίς να έχουν ελεγχθεί.

Με κάθε τρόπο, λοιπόν, γίνεται προσπάθεια να τακτοποιηθούν
τα ανασφάλιστα οχήµατα και να αποσυρθούν τα πεπαλαιωµένα,
που η κυκλοφορία τους εγκυµονεί κινδύνους. Για τον εντοπισµό
των οχηµάτων αυτών αναλαµβάνει, ως αρµόδια αρχή η Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Η ίδια υπηρεσία θα εντοπίζει και όσα οχήµατα οφεί-
λουν τέλη κυκλοφορίας. Δεν είναι δυνατόν κάποιοι πολίτες να
είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους και να τακτοποιούν εγκαί-
ρως τις οφειλές τους και κάποιοι να αδιαφορούν.

Επιπροσθέτως, οι νέες ρυθµίσεις ορίζουν το καθεστώς που
αφορά τα ακινητοποιηµένα οχήµατα. Θεσπίζεται ότι σε κατά-
σταση οριστικής αδράνειας περιέρχονται αυτοδικαίως οχήµατα
παλαιότητας άνω των σαράντα ετών, για τα οποία ο ιδιοκτήτης
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δεν προέβη σε ενέργεια επικαιροποίησης εντός τριµήνου από τη
σχετική ειδοποίηση.

Επιπλέον, υπάρχει πρόβλεψη και για την αποζηµίωση οποιου-
δήποτε ζηµιωθέντος από οχήµατα, που βρίσκονται σε κατάσταση
ακινησίας, οχήµατα που όλοι µας συναντάµε στους δρόµους και
που µπορεί να γίνουν αιτία ατυχήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά την συµβιβαστική
τακτοποίηση ακινήτων δηµοσίου και πολιτών, θεωρώ ότι επιλύε-
ται ένα πρόβληµα µε κοινωνικό πρόσηµο. Υπάρχουν πολλοί µι-
κροϊδιοκτήτες που, ενώ έχουν τίτλους για τα ακίνητά τους,
βρίσκονται επί σειρά ετών σε διαµάχη µε το δηµόσιο, το οποίο
διεκδικεί και επαναδιεκδικεί τα ακίνητα αυτά. Τους ζητά να πλη-
ρώσουν για τη δική τους περιουσία ή τους επιβαρύνει µε δικα-
στικά έξοδα.

Μας είπε και ο συνάδελφος από την Καρδίτσα που µίλησε προ-
ηγουµένως, ότι εµείς έχουµε εννιακόσιες τέτοιες περιπτώσεις,
είκοσι έξι οικοδοµικά τετράγωνα µέσα στον ιστό της πόλης που
επί εκατό χρόνια τώρα τα διεκδικεί το δηµόσιο, ενώ δεν είναι
στην ουσία του δηµοσίου.

Και εδώ θέλω κι εγώ µε τη σειρά µου να ευχαριστήσω το
Υπουργείο και τον κύριο Υπουργό προσωπικά, διότι έσκυψε µε
πραγµατική βούληση να επιλύσει το θέµα πάνω σε αυτό το πρό-
βληµα και πραγµατικά λύνεται σήµερα.

Με τις παρούσες αυτές ρυθµίσεις απλοποιείται, λοιπόν, αυτή
η διαδικασία χρήσης και εξαγοράς των ακινήτων αυτών από κα-
λόπιστους –ασφαλώς- σε ιδιώτες µε τρόπο που ούτε το δηµόσιο
να ζηµιώνεται ούτε και αυτοί να µένουν σε κατάσταση οµηρίας.
Ακόµη υπάρχουν διατάξεις που αφορούν εργαζόµενους στην
ΑΑΔΕ και παρατείνεται η σύµβασή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε ότι ψηφίζουµε
σήµερα για µία σειρά διατάξεων που διευκολύνουν την καθηµε-
ρινότητα του πολίτη. Σηµαντικότερο, όµως, όλων είναι -κατά τη
γνώµη µου- το άρθρο 65 που εντάσσει τα άτοµα µε αναπηρία
στην κατηγορία των ευάλωτων οφειλετών. Η Κυβέρνησή µας δεί-
χνει έµπρακτα το αµέριστο ενδιαφέρον της για τις συνθήκες δια-
βίωσης των ατόµων αυτών, τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουν
στην καθηµερινότητά τους και εξευρίσκει εργαλεία για τη βελ-
τίωση της ζωής τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με το σκεπτικό, λοιπόν, αυτό είµαι σίγουρη, κύριε Υπουργέ,

ότι οι ευνοϊκές αποφάσεις για τους ανθρώπους µε αναπηρία θα
συνεχιστούν.

Μετά από πέντε χρόνια, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σκληρής δουλειάς, σήµερα βλέπουµε ξεκάθαρα τα αποτελέ-
σµατα. Το 2024 η Ελλάδα δεν θυµίζει την υπερχρεωµένη χώρα
της µνηµονιακής επιτήρησης, αυτή των capital control, των περι-
κοπών µισθών και συντάξεων, της Ελλάδας της µηδενικής ανά-
πτυξης και του χαµηλού διεθνούς κύρους, µε την τραυµατισµένη
και διχασµένη κοινωνία της.

Ο δείκτης, όµως, της ανάπτυξης δεν είναι αυτοσκοπός. Είναι
και πρέπει πάντα να είναι µια παράµετρος της συλλογικής ευη-
µερίας, αλλά και της ατοµικής προκοπής. Και προς αυτή την κα-
τεύθυνση δουλεύουµε και προς αυτή την κατεύθυνση θα
συνεχίσουµε και θα καλούσα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να
στηρίζουν αυτές τις πολιτικές, γιατί τελικά αποδεικνύεται ότι και
τα κόµµατα της Αριστεράς δεν πείθουν µε τα τσιτάτα, µε τα συν-
θήµατα και µε την ισοπεδωτική ρητορική. Απόδειξη; Ότι ούτε και
οι πιο πιστοί κοµµατικοί σας φίλοι πια σας ακολουθούν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σκόνδρα. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον µισό χρόνο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

πριν αναφερθώ στο θέµα της ηµέρας, δηλαδή τη «ΛΑΡΚΟ», θα
κάνω δύο σύντοµες αναφορές σε άλλα δύο σοβαρά ζητήµατα

που αφορούν την ελληνική πραγµατικότητα. Το πρώτο είναι οι
πυρκαγιές. Εχθές είχαµε τριακόσιες εστίες φωτιάς στην Ελλάδα.
Μάλιστα, δε, µία πολύ σοβαρή φωτιά εκδηλώθηκε στην περιοχή
Βάρης-Κορωπίου και άκουσα τον κ. Κικίλια να µιλάει για εµπρη-
σµό.

Εδώ πέρα θέλω να θέσω κάποια ερωτήµατα, επειδή, δυστυ-
χώς, κάθε καλοκαίρι είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Και µάλιστα
τον κ. Κικίλια θα τον ρωτήσω µια ερώτηση λίαν συντόµως:
Έχουµε επάρκεια επίγειων και εναέριων µέσων για την κατά-
σβεση; Έχουµε επάρκεια ανδρών και γυναικών στην Πυροσβε-
στική; Τα δασαρχεία έχουν χρηµατοδοτηθεί επαρκώς, ώστε να
κάνουν την κατάλληλη φύλαξη και διατήρηση των δασών; Ή δυ-
στυχώς θα ζήσουµε τον εφιάλτη του περσινού καλοκαιριού; Το
λέω διότι, ξέρετε, πρέπει να απολαµβάνουµε κάποιες καταστά-
σεις πριν τις υποστούµε. Και ας µην επικαλούµαστε συνεχώς
µόνο την κλιµατική αλλαγή και το νέο αφήγηµα ότι φταίει ο ιδιο-
κτήτης που δεν έχει καθαρίσει τα οικόπεδα του. Ναι, κάποιοι δεν
τα καθάρισαν, όµως ως κράτος εµείς θα πρέπει να λάβουµε τα
απαραίτητα µέτρα ώστε να απολαµβάνουµε τις καταστροφές.
Δεν θα πρέπει να περιµένουµε να γίνει η καταστροφή και µετά
να αξιολογήσουµε τι πήγε στραβά.

Μάλιστα εδώ µε αφορµή πρόσφατη σύλληψη ενός Τούρκου
στον Υµηττό, ο οποίος προσπαθούσε να βάλει φωτιά, θέλω να
ρωτήσω: Έχουν ερευνήσει οι αρµόδιες υπηρεσίες µήπως κά-
ποιες πυρκαγιές είναι σχεδιασµένες. Ο Υµηττός έχει και ραντάρ,
ξέρετε. Έχει στρατιωτικές εγκαταστάσεις. Το έχουµε ψάξει αυτό
εδώ; Μην περιµένουµε µόνο να λέµε ότι έγινε η φωτιά λόγω αµέ-
λειας. Ναι, πράγµατι υπάρχουν φωτιές λόγω αµέλειας, δεν το
αρνούµαστε αυτό. Θα πρέπει να προσέξουµε, όµως, µήπως
τυχόν και κάποιοι που έχουν µπει στην Ελλάδα, βάζουν φωτιές
για άλλους λόγους.

Αυτά θα πρέπει να τα προσέξουµε και καλό θα είναι να µη ζή-
σουµε, όπως είπα, την τραγωδία του Έβρου το περσινό καλο-
καίρι ή της Εύβοιας το 2021. Καλό θα είναι, λοιπόν, να λάβουµε
τα µέτρα µας πριν υποστούµε µια σοβαρή καταστροφή, διότι κα-
νένας από εδώ µέσα δεν θέλει να κάνει αντιπολίτευση βάσει εθνι-
κών τραγωδιών. Αυτά πρέπει να σταµατήσουν.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι το εξής: Πριν από λίγες
µέρες έγιναν ευρωεκλογές. Το 41% είναι πλέον παρελθόν και
έγινε 28%. Βλέπω, όµως, την Κυβέρνηση να µην έχει αντιληφθεί
τι έχει συµβεί. Και το λέω αυτό, γιατί βλέπω ακόµα και σήµερα
κυβερνητικά στελέχη να υπεραµύνονται του εξοντωτικού τεκµη-
ρίου που επεβλήθη στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Και όλα
αυτά την ώρα που οι ελεύθεροι επαγγελµατίες έχουν καταθέσει
προσφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας και όταν ακόµα και
σήµερα πάρα πολλοί σύλλογοι διαµαρτύρονται, διότι ακριβώς
στοχοποιούνται περαιτέρω. Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ρω-
τήσω το εξής: Δεν έχουν συνειδητοποιήσει στην Κυβέρνηση ότι
µε αυτό το τεκµήριο πάρα πολλοί ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
φτωχοποιηθούν περαιτέρω; Τι περιµένει το κράτος; Να εισπράξει
χρήµατα; Δεν θα τα εισπράξει, αφού ουκ αν λάβεις παρά του µη
έχοντος. Οι περισσότεροι δεν έχουν. Μάλιστα, αυτό το τεκµήριο
βασίστηκε στην άκρως αυθαίρετη και εσφαλµένη εντύπωση, ότι
επειδή πολλοί ελεύθεροι επαγγελµατίες δεν έχουν υψηλές φο-
ρολογικές δηλώσεις, άρα έχουν κρυφά εισοδήµατα. Μας πέρασε
από το µυαλό το ενδεχόµενο να µην έχουν τίποτα, να µην έχει
κάποιος τίποτα, να µην έχει εισοδήµατα; Αυτό είναι κάτι που πρέ-
πει να δούµε, διότι, ξέρετε, ο µέσος Έλληνας φτωχοποιείται συ-
νεχώς και το χρέος έχει ξεπεράσει πλέον τα 300 δισεκατοµµύρια.
Πόσο θα πρέπει να φτάσει, δηλαδή; Σε ποιο ύψος πρέπει να φτά-
σει για να καταλάβουµε ότι υπάρχει πρόβληµα;

Εµείς, λοιπόν, καλούµε ακόµα και σήµερα την Κυβέρνηση να
αναθεωρήσει τη στάση της όσον αφορά το τεκµήριο. Για εµάς
προσωπικά οι ελεύθεροι επαγγελµατίες πρέπει να πάρουν µια
ανάσα και όχι να τους επιβαρύνουµε συνεχώς. Διότι, ξέρετε, στη
σηµερινή Ελλάδα πάρα πολλοί νέοι και νέες αναγκάζονται να φύ-
γουν στο εξωτερικό, γιατί δεν µπορούν πια να ζήσουν. Βλέπουν
ότι δεν υπάρχει µέλλον.

Ένα άλλο θέµα είναι αυτό της «ΛΑΡΚΟ». Για όσους δεν το γνω-
ρίζουν, η «ΛΑΡΚΟ» είναι µία από τις µεγαλύτερες βιοµηχανίες
παραγωγής σιδηρονικελίου παγκοσµίως. Μάλιστα, θα ήθελα να
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πω ότι η συγκεκριµένη βιοµηχανία στο παρελθόν έχει συµβάλει
τα µέγιστα στην ελληνική οικονοµία και µάλιστα έχει κάνει και
πάρα πολλές εξαγωγές. Τα τελευταία δύο χρόνια υπάρχει ένα
πρόβληµα στην εταιρεία. Αντί, όµως, η Κυβέρνηση να φροντίσει
να υπάρξει µια εξυγίανση της επιχείρησης και να σωθούν οι ερ-
γασίες οκτακοσίων πενήντα ανθρώπων, έφερε µία τροπολογία η
οποία δίνει τη δυνατότητα στον ειδικό διαχειριστή να παραδώσει
στον ανάδοχο την επιχείρηση ακόµα και κλειστή. Και θέλω να
ρωτήσω το εξής: Ξέρετε τη ζηµιά που θα επιφέρει στην περιοχή
ένα ενδεχόµενο κλείσιµο; Δεν µιλάµε µόνο για µια βιοµηχανία,
αλλά µιλάµε για οκτακόσιους πενήντα ανθρώπους, µιλάµε για
µια ολόκληρη περιοχή η οποία εξαρτάται οικονοµικά από τη συγ-
κεκριµένη βιοµηχανία. Έχουµε αναλογιστεί τι θα συµβεί αν κλεί-
σει αυτή επιχείρηση;

Δεύτερον, την ώρα που το σιδηρονικέλιο είναι περιζήτητο στην
Ευρώπη, διότι πάρα πολλές αυτοκινητοβιοµηχανίες που παρά-
γουν ηλεκτρικά αυτοκίνητα το ζητάνε για τις µπαταρίες, εµείς
παραχωρούµε έναντι πινακίου φακής σε έναν ιδιώτη ανάδοχο µία
βιοµηχανία η οποία συµβάλλει τα µέγιστα στην εθνική οικονοµία,
ενώ θα µπορούσε να παραµείνει υπό κρατικό έλεγχο και όλα
αυτά τα έσοδα να έρθουν προς όφελος της Ελλάδας και των Ελ-
λήνων. Δεν το πράττουµε αυτό εδώ.

Μάλιστα, θέλω να πω και κάτι άλλο. Επειδή όλοι οι συνάδελφοι
λένε ότι η Αριστερά είπε αυτό, το ΚΚΕ είπε εκείνο, για εµάς, ξέ-
ρετε, η διατήρηση της θέσης οκτακοσίων πενήντα Ελλήνων ερ-
γαζοµένων και η διατήρηση σε λειτουργία µιας βιοµηχανίας που
συµβάλλει τα µέγιστα στην εθνική οικονοµία είναι εθνικό ζήτηµα,
διότι όποτε καταστρέφεται µια ελληνική βιοµηχανία και όταν
φτωχοποιούνται οι Έλληνες, για εµάς είναι εθνικό και όχι µόνο
κοινωνικό ζήτηµα. Διότι ό,τι βλάπτει την ελληνική κοινωνία, βλά-
πτει και την Ελλάδα. Εµείς έτσι το βλέπουµε. Εµείς, λοιπόν, εί-
µαστε αντίθετοι στην εκποίηση οποιασδήποτε ελληνικής
βιοµηχανίας και θέλουµε ο πλούτος της Ελλάδος να είναι προς
όφελος των Ελλήνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και σε κάτι δυσάρεστο που συ-

νέβη πριν από λίγες µέρες, όταν απαγορεύτηκε η συγκέντρωση
διαµαρτυρίας για τη Συµφωνία των Πρεσπών έξω από το ινστι-
τούτο του Αλέξη Τσίπρα, του πρώην Πρωθυπουργού. Και θέλω
να ρωτήσω το εξής: Σε µία χώρα που επιτρέπονται τα πάντα, από
τα pride µέχρι και τις διαδηλώσεις για την Παλαιστίνη, το µόνο
που ενόχλησε κάποιους ήταν αυτή η συγκέντρωση; Θέλω, λοι-
πόν, να ρωτήσω το εξής: Τελικά ό,τι είναι εθνικό µάς ενοχλεί; Δεν
θα πρέπει να διαµαρτυρόµαστε;

Μάλιστα, και επειδή άκουσα και κάποιους υπέρµαχους της
Συµφωνίας των Πρεσπών να αναφέρονται σε κάποιους που εί-
µαστε αντίθετοι ως «µακεδονοµάχους», θα ήθελα να πω ότι δεν
είµαστε µακεδονοµάχοι. Για µας η λέξη «µακεδονοµάχος» είναι
σπουδαία, διότι αναφέρεται σε Έλληνες που θυσίασαν τη ζωή
τους και πολέµησαν για να µείνει η Μακεδονία ελληνική.

Όταν, λοιπόν, κάποιοι άνθρωποι στο παρελθόν έχουν θυσιάσει
στη ζωή τους, το λιγότερο που µπορούµε να κάνουµε εµείς είναι
να διαδηλώσουµε, γιατί θέλουµε να τιµήσουµε τη µνήµη τους.
Και φυσικά έχουµε κάθε δικαίωµα να είµαστε αντίθετοι µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών, διότι αυτή η συµφωνία παραχωρεί µία
έννοια, τη «Μακεδονία» σε κάποιους που δεν τη νοµιµοποιούνται,
µία έννοια την οποία οι Έλληνες υπερασπίστηκαν επί χιλιάδες
χρόνια. Όταν, λοιπόν, υπάρχουν άτοµα που έχουν πεθάνει γι’
αυτή την Ελλάδα, γι’ αυτή τη Μακεδονία, εµείς δεν µπορούµε να
σιωπήσουµε.

Αυτά ήθελα να πω και σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµητριάδη. Επόµενος οµιλητής ο κ. Απόστολος Βεσυρό-
πουλος, που άλλαξε θέση µε τον κ. Πασχαλίδη και θα ακολου-
θήσουν ο κ. Σιµόπουλος και η κ. Βολουδάκη.

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρέχουσα πο-

ρεία της ελληνικής οικονοµίας είναι ιδιαίτερα θετική και αυτό
προκύπτει από επίσηµα στοιχεία. Με βάση τη Στατιστική Υπηρε-
σία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ελλάδα το πρώτο τρίµηνο του
2024 είχε τον έβδοµο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρω-
ζώνη.

Στη χώρα µας το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν αυξήθηκε 2,1%
σε ετήσια βάση, καταγράφοντας ποσοστό πενταπλάσιο από τον
µέσο όρο της Ευρωζώνης. Παράλληλα, µε βάση στοιχεία της
ίδιας υπηρεσίας, επί κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη η
χώρα µας είναι πρώτη σε αύξηση επενδύσεων, µε αποτέλεσµα
να έχει αρχίσει να µειώνει το επενδυτικό κενό σε σχέση µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπενθυµίζω ότι την περίοδο 2015 - 2018, µε
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η χώρα µας ήταν η τελευταία σε αύξηση
επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Οι πολίτες ζητούν επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου, άµε-
σες και πρακτικές λύσεις στα καθηµερινά ζητήµατα που αντιµε-
τωπίζουν. Η παρούσα Κυβέρνηση συγκροτήθηκε από τον
Πρωθυπουργό για να ασκήσει µια συνεκτική και συγκροτηµένη
διακυβέρνηση. Η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, που έρχεται σήµερα προς συ-
ζήτηση και ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής, είναι µία ακόµα
σηµαντική µεταρρύθµιση που αφορά την καθηµερινότητα εκα-
τοµµυρίων πολιτών.

Με τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία εισάγονται ρυθµίσεις µε
τις οποίες καθιερώνεται ένα νέο σύστηµα διασταυρώσεων και
ηλεκτρονικών ελέγχων, όχι µόνο για τα ανασφάλιστα οχήµατα,
αλλά και για όσα οι ιδιοκτήτες τους δεν έχουν καταβάλει τα τέλη
κυκλοφορίας ή τις οφειλές που προκύπτουν σε περιπτώσεις µε-
ταβίβασης.

Οι έλεγχοι αυτοί θα διενεργούνται σε εξάµηνη βάση από τη
Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, µε ηλεκτρονική
διασταύρωση από τη βάση δεδοµένων της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων των Υπουργείων Υποδοµών και Μεταφορών,
Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών και Μετανάστευσης και
Ασύλου, της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών από το Μητρώο
Ασφαλισµένων Οχηµάτων και Επικουρικού Κεφαλαίου της Εναλ-
λακτικής Διαχείρισης Οχηµάτων Ελλάδας και του TAXISnet.

Στην περίπτωση εντοπισµού παραβάσεων προβλέπονται συγ-
κεκριµένα πρόστιµα για τα ανασφάλιστα οχήµατα και δίνεται η
δυνατότητα υποβολής ένστασης στον πολίτη εντός πέντε εργά-
σιµων ηµερών από την επιβολή του προστίµου. Παράλληλα,
αφού διακριβωθεί η παράβαση θα υπάρχει εκ νέου έλεγχος για
να διαπιστωθεί αν υπάρχει συµµόρφωση ή όχι και σε περίπτωση
µη συµµόρφωσης αφαιρείται η άδεια κυκλοφορίας και οι πινακί-
δες του οχήµατος επιστρέφονται υπό ιδιαίτερα αυστηρές προ-
ϋποθέσεις, µε προσκόµιση σχετικού συµβολαίου ασφάλισης ή
της βεβαίωσης περί µη οφειλής των τελών κυκλοφορίας κατά πε-
ρίπτωση και της απόδειξης καταβολής του προστίµου. Καθίστα-
ται σαφώς ευρέως αντιληπτή η δηµιουργία ενός αυστηρού και
κυρίως αποτελεσµατικού πλαισίου.

Ένα σηµαντικό τµήµα αυτού του νοµοσχεδίου, που αξίζει να
υπογραµµιστεί, είναι οι διατάξεις µε τις οποίες διευρύνονται τα
κριτήρια ευάλωτων οφειλετών, προκειµένου να συµπεριληφθούν
σε αυτούς και πολίτες µε αναπηρία, σε συνδυασµό µε περιου-
σιακά και εισοδηµατικά κριτήρια. Με επακόλουθη κοινή υπουρ-
γική απόφαση θα καθοριστούν οι λεπτοµέρειες που αφορούν
στην έκδοση της βεβαίωσης ευάλωτου οφειλέτη, καθώς και το
ποσοστό αναπηρίας και τα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτή-
ρια που θα αντιστοιχούν στον ορισµό των ευάλωτων οφειλετών.
Πρόκειται αναµφισβήτητα για µία ακόµη ρύθµιση µε θετικό κοι-
νωνικό πρόσηµο.

Θετικές και ταυτόχρονα εξόχως λειτουργικές κρίνονται και οι
διατάξεις του νοµοσχεδίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας
αξιοποίησης διακατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου. 

Συγκεκριµένα, πρώτον καταργείται η προϋπόθεση ύπαρξης
κτίσµατος για την υποβολή της αίτησης εξαγοράς διακατεχοµέ-
νων ακινήτων του δηµοσίου. Δεύτερον, δεν επιτρέπεται η εξα-
γορά ακινήτου µε αυθαίρετο κτίσµα. Είναι αυτονόητο ότι δεν
υπάρχει καµµία τροποποίηση άµεση ή έµµεση του νοµοθετικού
πλαισίου για την τακτοποίηση αυθαιρέτων. Τρίτον, για να µπορεί
κάποιος να ασκήσει το δικαίωµα εξαγοράς διακατεχοµένων ακι-
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νήτων του δηµοσίου, απαραίτητη προϋπόθεση είναι να έχει δη-
λωθεί το ακίνητο στο έντυπο Ε9 τουλάχιστον τα πέντε προηγού-
µενα χρόνια. Τέταρτον, καθιερώνεται προθεσµία δέκα ηµερών
προκειµένου να ενηµερωθεί ο πολίτης από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες για τις περιπτώσεις ελλιπών δικαιολογητικών. Πέµπτον, κα-
ταργείται πλέον η απαραίτητη προσκόµιση αεροφωτογραφιών.

Έκτον, επεκτείνεται η δυνατότητα του δηµοσίου να αποφασί-
σει εξαίρεση από το δικαίωµα εξαγοράς συγκεκριµένων ακινή-
των για λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Μάλιστα µέσα σε ένα
εξάµηνο τα αρµόδια Υπουργεία θα πρέπει να προσδιορίσουν τα
ακίνητα που θα πρέπει να εξαιρεθούν από τη διαδικασία εξαγο-
ράς.

Έβδοµον, σε ειδικές περιπτώσεις αµφισβήτησης της κυριότη-
τας του δηµοσίου ακινήτου το τίµηµα εξαγοράς αντιστοιχεί σε
ποσοστό 50% της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου για τις πε-
ριπτώσεις που υπάρχει δικαστική απόφαση από το πρωτοβάθµιο
δικαστήριο, µε την οποία ο πολίτης έχει αναγνωριστεί ως κύριος
του ακινήτου ή για τις περιπτώσεις που έχει αναγραφεί ως κύ-
ριος στις πρώτες κτηµατολογικές εγγραφές και έχει ασκηθεί
αγωγή από το δηµόσιο ή δεν έχει παρέλθει η προθεσµία άσκη-
σης αγωγής. Το τίµηµα της εξαγοράς αντιστοιχεί στο 70% της
αντικειµενικής αξίας του ακινήτου στις περιπτώσεις που ο πολί-
της έχει ασκήσει ένδικα µέσα κατά δικαστικής απόφασης για την
αναγνώριση της κυριότητας του ακινήτου έως την 31η Δεκεµ-
βρίου του 2022.

Τέλος, υπάρχει ειδική πρόβλεψη για το τίµηµα της εξαγοράς
που αντιστοιχεί στο 20% της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου
σε περίπτωση που το ακίνητο καλύπτει τις στεγαστικές ανάγκες
του αιτούντα ή του αρχικού δικαιοπαρόχου ως αποτέλεσµα µα-
ζικής εγκατάστασης πληθυσµιακών οµάδων πριν το 1964. Υπεν-
θυµίζω ότι το πρόβληµα αυτό χρόνιζε επί σειρά ετών χωρίς να
έχει επιχειρηθεί λύση από καµµία άλλη κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των διατάξεων του
νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα πληροί όλες τις προϋποθέ-
σεις για να τύχει ευρείας διακοµµατικής στήριξης, καθώς συγ-
κροτούν µία ακόµη µεταρρύθµιση µε γνώµονα τη βελτίωση της
καθηµερινότητας των πολιτών. Αναγνωρίζουµε όλοι την επιθυµία
των Ελλήνων πολιτών ότι είναι να προχωρήσει η Κυβέρνηση µε
ακόµη µεγαλύτερη ταχύτητα, αποφασιστικότητα και κυρίως απο-
τελεσµατικότητα στην υλοποίηση του προγράµµατος που ενέ-
κριναν πριν από ένα χρόνο οι πολίτες και η εντολή αυτή µας
δεσµεύει όλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βεσυρόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Βολουδάκη και
µετά ο κ. Τσιρώνης.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
από την τροπολογία, αλλά όχι την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ».
Θα ξεκινήσω από την τροπολογία για το λεγόµενο ακαταδίωκτο
των τραπεζιτών. Θα σας διαβάσω τρεις σειρές από την παρέµ-
βασή µου εδώ στην ολοµέλεια, όταν ήρθε από την Κυβέρνηση
τον Σεπτέµβριο η συγκεκριµένη ρύθµιση, η οποία ισχύει µέχρι
σήµερα. Είχα πει λοιπόν: «Ανήκω σε αυτούς που έχω άλλη άποψη
και ίσως είµαι ο µόνος µέσα στη Βουλή για την αυτεπάγγελτη
ποινική δίωξη των τραπεζικών στελεχών για απιστία. Έχει απο-
τύχει πλήρως επί ΣΥΡΙΖΑ. Όσοι διώκονταν στο τέλος αθωώνον-
ταν. Απλώς πιέζαµε το δικαστικό σύστηµα µε περισσότερες
υποθέσεις». Και τώρα η Κυβέρνηση αντιλαµβανόµενη ότι πρέπει
να βελτιώσει τη ρύθµιση αυτή -γιατί τελικά το αντελήφθη, πι-
στεύω, ότι, αν και ήµουν µόνος µέσα στη Βουλή, είχα δίκιο- φέρ-
νει µία νέα ρύθµιση µε την οποία ισορροπεί ουσιαστικά την
κατάσταση. Για να υπάρχει, λοιπόν, δίωξη, για να καταλήξει µία
υπόθεση, για να προχωρήσει, που αφορά τραπεζίτες, τραπεζι-
κούς στα δικαστήρια, στο ακροατήριο, θα πρέπει προφανώς να
υπάρχει από την Τράπεζα της Ελλάδος µία έκθεση η οποία θα
λέει ότι παρενέβησαν τους νόµους της Τραπέζης της Ελλάδος,

αλλιώς δεν έχει νόηµα να προχωρεί αυτή η ρύθµιση, να προχω-
ρεί η δίωξη, γιατί στο τέλος θα αθωωνόταν όπως και αθωώνον-
ταν επί τέσσερα χρόνια.

Για να µην κατηγορηθώ, όµως, ότι στηρίζω τους τραπεζίτες
και τις τράπεζες, θα έρθω στο σηµείο εκείνο της νοµοθετικής
ρύθµισης του παρόντος νοµοσχεδίου που αναφέρεται στα ΑΜΕΑ
και στον τρόπο µε τον οποίο ως ευάλωτα νοικοκυριά θα µπορέ-
σουν να προστατευθούν από την αρπακτική διάθεση των funds.
Είναι µία σε απόλυτα σωστή κατεύθυνση διάταξη και βέβαια προ-
τρέπω -όπως έκανα και δηµόσια- την Κυβέρνηση να εφεύρει, να
καθορίσει την έννοια του ευάλωτου επαγγελµατία. Ένας ευάλω-
τος επαγγελµατίας που µπορεί να καθοριστεί µε κριτήρια από το
Υπουργείο Οικονοµικών και έχει µία βιώσιµη επιχείρηση, θα πρέ-
πει να προστατεύεται ανάλογα, όπως προστατεύεται σήµερα το
νοικοκυριό, και να είναι υποχρεωτική για τα funds η ρύθµιση της
πλατφόρµας του εξωδικαστικού µηχανισµού. Πρέπει να καθορί-
σουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ευάλωτο επιχειρηµατία.

Έρχοµαι τώρα να χαιρετίσω απόλυτα τις διατάξεις για τα λε-
γόµενα καταπατηµένα του δηµοσίου. Είναι ένας περσινός νόµος,
ο οποίος βελτιώνεται ακόµη περισσότερο, διευκρινίζεται σε
πολλά σηµεία εκτός από ένα και το ανέφερα και χθες στην επι-
τροπή. Όποιοι έχουν ακίνητα µέσα σε δηµόσια κτήµατα καταπα-
τηµένα και που ανήκουν στην κατηγορία 5, -και είναι πολλοί- αυτή
τη στιγµή δεν µπορούν στο τέλος να τα εξαγοράσουν. Μπορούν
να κάνουν όλη τη διαδικασία από το Υπουργείο Οικονοµικών και
στο τέλος επειδή δεν θα έχουν από την πολεοδοµία το κατάλ-
ληλο χαρτί, επειδή έχουν ακίνητα κατηγορίας 5, να µην µπορούν
στο τέλος να προχωρήσουν τη ρύθµιση και έτσι χιλιάδες θα µεί-
νουν έξω από τη ρύθµιση.

Έχοντας λίγο χρόνο ακόµη, θα µιλήσω και στην κεντροαρι-
στερά. Θα τους πω να θυµηθούν την ιστορία µε τον Μιχαήλ Κου-
τούζοφ. Ξέρετε ήταν ο στρατηγός του Τσάρου, όταν ο Ναπολέων
επετέθη στη Ρωσία. Τότε ο τσάρος έκανε µία σύσκεψη και ζη-
τούσε συµβουλές για το τι πρέπει να γίνει. Ερχόταν ο χειµώνας
και ο Ρώσος στρατηγός του είπε: «Μεγαλειότατε άσε τους νε-
κρούς να προχωρούν». Αυτό το λέω πολιτικά βέβαια. Η συζήτηση
για την ενιαία κεντροαριστερά είναι αυτό. Αφήστε τους νεκρούς
πολιτικά να προχωρούν και αφήστε την κυβερνητική Νέα Δηµο-
κρατία να κάνει το έργο της.

Τέλος για την κυβερνητική Νέα Δηµοκρατία θα πω δυο λόγια,
που πάλι στην Αντιπολίτευση κάνετε λάθος. Δεν µπορείτε να κα-
ταλάβετε ότι η κυβερνητική Νέα Δηµοκρατία εκτείνεται από την
αστική Νέα Δηµοκρατία έως τη «Νέα Δηµοκρατία της σκάφης».
Ξέρετε τι εννοώ σκάφη; Εµάς τους πολλούς Βουλευτές και τα
στελέχη που µέχρι τα δεκαοκτώ κάναµε µπάνιο σε σκάφη µε πρά-
σινο σαπούνι. Δεν είχαµε µπανιέρα.

Αυτός ο συνδυασµός, λοιπόν, της αστικής Νέας Δηµοκρατίας
και της «Νέας Δηµοκρατίας της σκάφης» θα επαναφέρει σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα το ένα εκατοµµύριο ψηφοφόρους οι
οποίοι δεν ήρθαν να µας ψηφίσουν στις κάλπες των ευρωεκλο-
γών. Είµαστε εδώ και θα το δείτε µε µεταρρυθµίσεις και µε βελ-
τίωση της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σιµόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό ψή-

φιση σχέδιο νόµου επιδιώκεται η αντιµετώπιση ζητηµάτων σχε-
τικά µε την ασφάλιση των αυτοκινήτων και ειδικά ως προς την
εκκαθάριση και τον εντοπισµό ανασφάλιστων αυτοκινήτων, την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην ευρωπαϊκή περί
του κατανεµηµένου καθολικού και την επικαιροποίηση του νοµο-
θετικού πλαισίου για την αξιοποίηση των ακινήτων του δηµοσίου.

Θα πάω λίγο ανάποδα και θα αναφερθώ πρώτα σε µια ειδική
ρύθµιση που περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιο, το άρθρο 62 και
αφορά την πόλη των Χανίων. Εδώ, λοιπόν, µε το άρθρο 62 απο-
σαφηνίζεται το ιδιοκτησιακό καθεστώς του στρατοπέδου «Μαρ-
κοπούλου» στον Άγιο Ιωάννη, ώστε να µπορέσει να ολοκληρωθεί
άµεσα η διαδικασία παραχώρησης του στρατοπέδου στον Δήµο
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Χανίων, καθώς η διάταξη προβλέπει την επίλυση του ιδιοκτησια-
κού ζητήµατος που είχε προκύψει µεταξύ του ελληνικού δηµο-
σίου και του Ταµείου Εθνικής Άµυνας. Ρητά, λοιπόν, στο άρθρο
αυτό αναγνωρίζεται η κυριότητα του ταµείου και η διευθέτηση
των όποιων κτηµατολογικών ζητηµάτων, όπως επίσης και η τα-
χύτερη και άµεση διαδικασία διόρθωσης προκειµένου να προχω-
ρήσει και η παραχώρηση στον Δήµο Χανίων. Πρόκειται για µια
απαραίτητη ρύθµιση που επιλύει ένα διαδικαστικό ζήτηµα άµεσα
προς αποφυγή χρονοβόρων άλλων διαδικασιών που θα καθυστε-
ρούσαν το έργο αυτό για το οποίο, ήδη, από τον Σεπτέµβριο είχε
ληφθεί σχετική απόφαση. Η παραχώρηση του στρατοπέδου στον
Δήµο Χανίων προς όφελος της τοπικής κοινωνίας αποτελούσε
µάλιστα ένα αίτηµα δεκαετιών για την κοινωνία των Χανίων.
Έγινε δεκτό πρώτη φορά τον Απρίλιο του 2023 και άµεσα ξεκί-
νησαν οι απαραίτητες διαδικασίες, ώστε να γίνει πράξη η παρα-
χώρησή του στις Χανιώτισσες και τους Χανιώτες για τη
δηµιουργία του µεγαλύτερου αστικού πάρκου στα Χανιά. Με τη
ρύθµιση αυτή η Κυβέρνηση αφουγκραζόµενη το δίκαιο αίτηµα
της κοινωνίας των Χανίων δίνει λύση και εµπράκτως και στηρίζει
την αξιοποίηση του χώρου προς όφελος µας.

Άλλο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ αφορά αυτό των
συνταξιούχων του δηµοσίου που συνεχίζουν να εργάζονται.
Υπήρχε σοβαρό πρόβληµα µε τους εργαζόµενους ορισµένου
χρόνου το οποίο αφορούσε εργαζόµενους σε ΟΤΑ αλλά και στη
ΔΕΥΑΧ και είχε αναδειχθεί τον τελευταίο χρόνο από πολλούς
Βουλευτές της Κυβέρνησης της Κρήτης ύστερα από συνάντηση
µε τη ΔΕΥΑΧ. Αφορά την περίπτωση ανθρώπων που µπορεί να
υποβάλουν και να συνεχίσουν κάποιους µήνες ή έτη, σε κάποιες
περιπτώσεις, να εργάζονται µέχρι να βγει η συνταξιοδότησή τους
και να λυθεί η σύµβασή τους. Σε αυτό, λοιπόν, το µεσοδιάστηµα
υπήρξε το εξής παράδοξο, γιατί υπήρχε µεν νόµος, αλλά δεν το
έλεγε πολύ καθαρά, ότι δεν µπορούσε να υπάρχει µισθολογική
εξέλιξη, εφόσον αυτή είχε χρησιµοποιηθεί για τον υπολογισµό
της σύνταξης. Δεν έλεγε, δηλαδή, ότι επανέρχεσαι στο κλιµάκιο
στο οποίο θα έπρεπε να ήσουν. Αυτό ήταν µια ερµηνεία του
2016, η οποία δεν έτυχε µάλιστα ενιαίας εφαρµογής από όλους
τους φορείς τους οποίους αφορούσε. Και µάλιστα, όπως, γνω-
ρίζουµε από τη µεγάλη πλειοψηφία των φορέων, ήρθαν και κά-
ποιες αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου και βεβαιώθηκαν
επιστροφές.

Αυτό ήταν κάτι άδικο. Ήταν άδικο ένας άνθρωπος ο οποίος
έχει µια θέση στο δηµόσιο και συνεχίζει να εργάζεται σε αυτή
στο τελευταίο έτος της συνταξιοδότησής του να του λένε θα γυ-
ρίσεις στο εισαγωγικό κλιµάκιο και θα πληρώνεσαι σαν να είσαι
νεοεισερχόµενος. Άρα, λοιπόν, µε τη ρύθµιση αυτή συνεχίζουν
οι εργαζόµενοι να πληρώνονται στο µισθολογικό κλιµάκιο που
βρίσκονταν µέχρι να συνταξιοδοτηθούν. Λύνεται το θέµα και
προφανώς ό,τι έχει βεβαιωθεί δεν καταβάλλεται.

Για να επιστρέψω στο σχέδιο νόµου, θεσπίζεται ένα ενιαίο και
νέο ελεγκτικό και κυρωτικό σύστηµα για τα ανασφάλιστα οχή-
µατα καθώς και για αυτά που δεν έχουν καταβληθεί τέλη κυκλο-
φορίας και ορίζεται µια πιο σαφής και ευέλικτη διαδικασία για
την αδρανοποίησή τους και διαγραφή από τα µητρώα οχηµάτων.

Αναφορικά µε το νέο πλαίσιο της αξιοποίησης των ακινήτων
του δηµοσίου, αυτό αφορά κυρίως στη διαδικασία εξαγοράς δη-
µοσίου ακινήτου, ώστε αυτή να είναι ταχύτερη σε περιπτώσεις
που το δηµόσιο δεν έχει προβάλει δικαιώµατα και απέχει από την
άσκηση αγωγών. Ορίζονται, επίσης και άλλες περιπτώσεις έκ-
πτωσης του τιµήµατος εξαγοράς µε σκοπό όλη η διαδικασία να
είναι ταχύτερη και λιγότερο περίπλοκη για τον πολίτη.

Θα µου επιτρέψετε να σταθώ στην τροποποίηση των κριτηρίων
της υπαγωγής στην έννοια του ευάλωτου οφειλέτη, µια ρύθµιση
η οποία έχει σαφώς κοινωνικό πρόσηµο και έρχεται να αντιµετω-
πίσει µια αδικία και να άρει µία διάκριση σε βάρος ασθενέστερων
συµπολιτών µας. Συγκεκριµένα µε τη σκοπούµενη ρύθµιση εντάσ-
σονται στους ευάλωτους οφειλέτες και τα άτοµα µε αναπηρία,
ενώ για τις λεπτοµέρειες του ποσοστού αναπηρίας των εισοδηµα-
τικών και περιουσιακών κριτηρίων και λοιπών στοιχείων που αφο-
ρούν στην έκδοση της βεβαίωσης του ευάλωτου οφειλέτη θα
εκδοθεί ΚΥΑ από τους Υπουργούς Οικονοµίας και Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας. Άρα, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο εξαλεί-

φεται η δυσµενής µεταχείριση των ατόµων µε αναπηρία και υπά-
γονται αυτοί στο προστατευτικό πλέγµα των διατάξεων του νόµου
4738/2020 ενώ η συγκεκριµενοποίηση των προϋποθέσεων υπα-
γωγής και των διαδικαστικών ζητηµάτων µε ΚΥΑ αποσκοπεί στην
ταχύτερη προσαρµογή στις µεταβαλλόµενες συνθήκες και στην
ευελιξία της ρύθµισης των επιµέρους ζητηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας από τους στόχους της Κυ-
βέρνησής µας είναι η διευκόλυνση της καθηµερινής ζωής του
πολίτη, η βελτίωση των υπηρεσιών και η ταχύτερη εξυπηρέτηση
των αναγκών του. Με τις διατάξεις του υπό συζήτηση και ψήφιση
σχεδίου νόµου, πέραν της προσαρµογής της ελληνικής νοµοθε-
σίας στην ευρωπαϊκή, επιχειρείται και η βελτιστοποίηση συγκε-
κριµένων συναλλαγών του πολίτη και η απλοποίηση των
διαδικασιών. Εντοπίζουµε τις ενδεχόµενες δυσχέρειες στην
εφαρµογή των νόµων, βελτιώνουµε τις διαδικασίες και βρισκό-
µαστε εµπράκτως δίπλα στον πολίτη για τη βελτίωση της καθη-
µερινότητάς του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βολουδάκη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος του κόµµατος Νίκη. Θα ακολουθήσουν ο κ.
Μαρκογιαννάκης, ο κ. Θεοχάρης και ο κ. Φωτόπουλος. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

επισηµάνσεις επί του νοµοσχεδίου. Στην Ελλάδα κυκλοφορούν
πεντακόσιες εξήντα χιλιάδες περίπου ανασφάλιστα αυτοκίνητα,
χωρίς να υπάρχει βούληση από την Κυβέρνηση να τα καταγράψει
και να επιβάλει την κείµενη νοµοθεσία, προασπίζοντας τη δηµό-
σια ασφάλεια αλλά και προστατεύοντας τους πολίτες από υψη-
λές δαπάνες σε περίπτωση πρόκλησης ζηµίας από ανασφάλιστα
οχήµατα παντός τύπου.

Στο άρθρο 8 θα έπρεπε κατά τη γνώµη µας να προβλέπονται
έλεγχοι στα σύνορα για την εξακρίβωση της ασφάλισης κάτι που
προστατεύει τη δηµόσια ασφάλεια στη χώρα µας. Διακρίσεις τις
οποίες επικαλείται το σχέδιο νόµου, δεν δηµιουργούνται δεδο-
µένου ότι στην ελληνική επικράτεια κυκλοφορούν πολλά οχή-
µατα µε πινακίδες βαλκανικών χωρών οπότε η ισονοµία και την
ισοπολιτεία υπαγορεύουν τον έλεγχο σε όλα τα οχήµατα χωρίς
εξαιρέσεις.

Στο άρθρο 10 προβλέπεται στους σκοπούς του επικουρικού
κεφαλαίου η κάλυψη της ασφαλιστικής αποζηµίωσης σε περι-
πτώσεις αφερεγγυότητας της ασφαλιστικής επιχείρησης. Το
ερώτηµα είναι αν έχουν προβλεφθεί επιπλέον έσοδα για το επι-
κουρικό κεφάλαιο για να καλυφθούν οι εν λόγω αποζηµιώσεις.
Έχει γίνει κάποια οικονοµετρική µελέτη βιωσιµότητας; Μήπως
τελικά θα γίνει και εδώ µετακύλιση του κόστους στα ασφαλιστή-
ρια των αυτοκινήτων, οπότε θα τροφοδοτηθεί ο φαύλος κύκλος:
υψηλά κόστη ασφαλιστηρίων, άρα όλο και περισσότερα ανασφά-
λιστα οχήµατα.

Στο άρθρο 11 προβλέπεται ότι άτοµα που υπέστησαν σωµα-
τική βλάβη δεν δικαιούνται αποζηµίωσης εφόσον επιβιβάστηκαν
µε τη θέλησή τους σε ανασφάλιστο όχηµα και εφόσον γνώριζαν
ότι δεν είναι ασφαλισµένο. Η ρύθµιση είναι γενικόλογη και θα
υπάρξει τάση µεταφοράς της ευθύνης στο θύµα.

Στο άρθρο 22 προβλέπεται η ηλεκτρονική διασταύρωση δεδο-
µένων για τον εντοπισµό οχηµάτων που είναι ανασφάλιστα ή δεν
έχουν πληρώσει τέλη κυκλοφορίας. Ηλεκτρονικά, µέσα από τις
βάσεις δεδοµένων των υπηρεσιών τόσο του Υπουργείου Οικονο-
µικών όσο και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης υπήρχε
και υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Για ποιον λόγο δεν εφαρµόστηκε
έως σήµερα;

Όσον αφορά τα άρθρα 52 ως 59, για την αξιοποίηση της περι-
ουσίας του δηµοσίου, δεν συµφωνούµε µε την αναίρεση διατά-
ξεων, οι οποίες σε κάθε περίπτωση εξυπηρετούν το Υπερταµείο
και τις θυγατρικές του, όπως την «ΕΤΑΔ Α.Ε.», για το ξεπούληµα
ουσιαστικά της περιουσίας του δηµοσίου ή διατάξεις οι οποίες
νοµιµοποιούν ετεροχρονισµένα καταπατήσεις εκτάσεων του δη-
µοσίου.

Ειδικότερα για τον ρόλο της ΕΤΑΔ, η οποία είναι θυγατρική
του Υπερταµείου, σηµειώνουµε τα παρακάτω. Σύµφωνα µε το
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άρθρο 196 παράγραφος 4 του ν.4389/2016 η κυριότητα και η
νοµή όλων των ακινήτων περιουσιακών στοιχείων του ελληνικού
δηµοσίου, ακόµη και τα σπήλαια και οι αρχαιολογικοί χώροι,
έχουν περιέλθει από το ελληνικό δηµόσιο στην ΕΤΑΔ.

Οπότε, παρά τις δηλώσεις του Υπουργού κ. Χατζηδάκη σε
προηγούµενο νόµο για την αξιοποίηση των αιγιαλών και της πα-
ραθαλάσσιας περιουσίας του δηµοσίου, που όπως έλεγε θα µπει
τάξη στη δηµόσια περιουσία που βρίσκεται σε παραθαλάσσιες
περιοχές και περί αυστηρών προστίµων και περί νέων τεχνολο-
γιών ελέγχου, καθώς και εξάλειψη της γραφειοκρατίας και
χρήση ηλεκτρονικής δηµοπρασίας όπως έλεγε, µε τα άρθρα 52
ως 59 της παρούσης είναι προφανές πως δεν πρόκειται για τί-
ποτε άλλο παρά για τη διευκόλυνση της ΕΤΑΔ, θυγατρικής του
Υπερταµείου, να παρακάµπτει τις όσες νοµοτεχνικές δυσκολίες
υπήρχαν από προηγούµενη νοµολογία, η οποία, όµως, διασφά-
λιζε σε κάθε περίπτωση το δηµόσιο συµφέρον.

Τα, δε, έσοδα από το ξεπούληµα των ιδιωτικών ακινήτων του
δηµοσίου, τα οποία έχουν περιέλθει στην ΕΤΑΔ, κατευθύνονται
στην αποπληρωµή του χρέους, όπως άλλωστε όριζε και η από-
φαση του Συµβουλίου Κορυφής του 2015, όπου η δηµόσια περι-
ουσία καθορίστηκε σε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν σε εκθεση
του ΔΝΤ, το 2010, η εκτίµηση ανερχόταν σε τουλάχιστον 300 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το Υπερταµείο, όσο κι αν θέλουν οι µνηµο-
νιακές κυβερνήσεις, και ιδιαίτερα η παρούσα Κυβέρνηση και ο
εν λόγω Υπουργός, να προσποιούνται ότι δεν ξέρουν, δεν θυ-
µούνται, δεν είδαν αποτελεί εγγύηση των δανειστών για την επι-
στροφή των δανείων τους.

Πιο συγκεκριµένα, στο ΦΕΚ 94 της 10-8-2015 αναγράφεται
πως σύµφωνα µε δήλωση της Συνόδου Κορυφής της ζώνης του
ευρώ η ρευστοποίηση περιουσιακών στοιχείων θα αποτελέσει
µία από τις πηγές για την πραγµατοποίηση της προγραµµατισµέ-
νης εξόφλησης των δανείων του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Στή-
ριξης.

Επιπλέον, αποτελεί παγκόσµια ντροπή και τραγική πρωτοτυπία
ότι ένα κράτος παραχώρησε τη δηµόσια περιουσία του και µέρος
της ιδιωτικής σε διαχειριστική εταιρεία που δεν ελέγχει αυτό και
µάλιστα χωρίς την προηγούµενη αξιολόγηση ή εκτίµηση από διε-
θνή ή έστω εγχώρια εκτιµητική εταιρεία, ώστε να διασφαλιστεί
τουλάχιστον το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου και του λαού
µας.

Στο χαρτοφυλάκιο της ΕΤΑΔ βρίσκονται πάνω από εβδοµήντα
δύο χιλιάδες ακίνητα. Ωστόσο αποτιµηµένα είναι µόλις τα δύο
χιλιάδες εννιακόσια. Η Κυβέρνηση στην ανάλυση συνεπειών ρύθ-
µισης ισχυρίζεται ότι µε το νοµοσχέδιο θα τακτοποιήσει µια κα-
τάσταση παρανοµίας, όπου οι ιδιώτες που χρησιµοποιούν επί
µακρόν ακίνητα του δηµοσίου εµφανίζονται ως καταπατητές,
παρά το γεγονός ότι έχουν ενεργήσει µε καλή πίστη και είναι
πρόθυµοι να εξαγοράσουν τα ακίνητα αυτά.

Πρόκειται για µια πρόχειρη προσπάθεια να λυθεί ένα τόσο πο-
λύπλοκο πρόβληµα, που νοµοτελειακά είναι καταδικασµένη σε
αποτυχία. Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα µε αρκετές αδυναµίες,
που πολύ πιθανόν να νοµιµοποιήσει καταπατήσεις που το δηµό-
σιο δεν έκανε τίποτα για να διαφυλάξει την περιουσία του.

Επιτρέψτε µου λίγο χρόνο για την τροπολογία. Για άλλη µια
φορά η Κυβέρνηση καταθέτει µε αυτόν τον προσβλητικό και απα-
ξιωτικό για την κοινοβουλευτική διαδικασία τρόπο µία τροπολο-
γία της τελευταίας στιγµής. Προφανώς και δεν είναι πρόχειρη.
Είναι καλά µελετηµένη, έτσι ώστε να εξυπηρετήσει ορισµένα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα, χωρίς να υπολογίσει τα συµφέροντα
των εργαζοµένων της πολυπαθούς εταιρείας.

Σε προηγούµενο νόµο του 2020, µε απόφαση του νυν Υπουρ-
γού Οικονοµικών Κωστή Χατζηδάκη, προέβλεπε ότι η «ΛΑΡΚΟ»
θα έπρεπε να µεταβιβαστεί στον επενδυτή εν λειτουργία.

Παρατηρούµε ότι αναιρείτε ακόµα και τα δικά σας νοµοθετή-
µατα για να ικανοποιήσετε τους λίγους, τους λίγους, αλλά φί-
λους σας. Τι είδους δηµοκρατία είναι αυτή; Είναι, όντως, µια
«Νέα Δηµοκρατία». Τι κι αν κάνετε ανασχηµατισµούς και αλλαγές
προσώπων; Όπως λέει κι ο λαός µας, «άλλαξε ο Μανωλιός κι
έβαλε τα ρούχα του αλλιώς». Πολιτική δεν αλλάξατε και δεν αλ-
λάζετε. Και η πολιτική σας οδηγεί µαθηµατικά στη φτωχοποίηση
του Έλληνα πολίτη και στην ελληνική οικονοµία.

Η τροπολογία θέτει σοβαρά ζητήµατα για τις θέσεις εργασίας
του προσωπικού της εταιρείας, οι οποίοι βρίσκονται στον αέρα.
Σας καλούµε να αποσύρετε την τροπολογία και να διασφαλίσετε
τις θέσεις εργασίας των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Τσιρώνη.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν οι κ.κ. Θεοχά-
ρης, Φωτόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης, και ο κ. Κατσώτης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο εβδοµάδες µετά τις ευρωε-
κλογές το πολιτικό σκηνικό της χώρας κινείται στον αστερισµό
της συζήτησης γύρω από το αποτέλεσµα των εκλογών, συζή-
τηση που σχεδόν µονοπωλεί τον δηµόσιο διάλογο. Προφανώς
και κάθε κόµµα έχει τις δικές του προτεραιότητες και θέτει τα
δικά του κριτήρια, αξιολογώντας αυτές τις εκλογές και αυτό είναι
απόλυτα θεµιτό και αναµενόµενο.

Στο µεταξύ, όµως, µέχρι ειδικά η Αντιπολίτευση να βρει το µή-
νυµα των εκλογών, οι ανάγκες των πολιτών τρέχουν και δεν στα-
µατούν. Και οι ανάγκες των πολιτών ήταν το κοινό µήνυµα που
λάβαµε όλα τα κόµµατα, να τρέξουµε, να νοιαστούµε και να
βρούµε λύσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο χαίροµαι που έχουµε επιστρέ-
ψει στα κοινοβουλευτικά µας καθήκοντα, ακριβώς γιατί ο ρόλος
µας ως Βουλευτών είναι αυτός, να δίνουµε µέσα από τη νοµοθέ-
τηση λύσεις σε προβλήµατα των πολιτών. Αυτή είναι η αποστολή
του Βουλευτή και αυτόν τον ρόλο οφείλουµε να τιµούµε, ειδικά
σε στιγµές που γίνεται λόγος για κρίση του θεσµού της αντιπρο-
σώπευσης.

Τι ρυθµίζει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και γιατί ανταποκρίνεται σε αυτό
που έθεσα αµέσως προηγουµένως, απαντώντας δηλαδή στις
ανάγκες των πολιτών; Εκ πρώτης όψεως οι ρυθµίσεις που φέρνει
το Υπουργείο µοιάζουν απλές και τυπικές, κινούµενες γύρω από
την ενσωµάτωση µιας κοινοτικής οδηγίας και εφαρµοστικών δια-
τάξεων ευρωπαϊκού κανονισµού. Έχουν, όµως, τη σηµασία τους
στην καθηµερινότητα για χιλιάδες συµπολίτες µας και ακόµα έχει
σηµασία το πώς αξιοποιήθηκε η διαδικασία της διαβούλευσης
για την τελική κατάρτιση των διατάξεων, κάτι στο οποίο θα επα-
νέλθω.

Συνοπτικά, λοιπόν, το σχέδιο νόµου αποσκοπεί στα εξής: στην
αποτελεσµατική προστασία των ζηµιωθέντων από αυτοκινητι-
στικά ατυχήµατα σε περίπτωση αφερεγγυότητας ασφαλιστικής
επιχείρησης, στη διοικητική τακτοποίηση των αδρανών και ανα-
σφάλιστων οχηµάτων, στην πιλοτική ρύθµιση της αγοράς σε ό,τι
έχει να κάνει µε την τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού, το
γνωστό µας ως “blockchain”, και στην αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας µε ταυτόχρονη διευθέτηση της κατάστασης των δια-
κατεχόµενων ακινήτων του δηµοσίου.

Για το πρώτο και δεύτερο θέµα, που σχετίζονται µε τη χρήση
των ΙΧ µας, οι ρυθµίσεις καταφέρνουν να είναι ταυτόχρονα ευ-
νοϊκές και για το κράτος αλλά και για τους πολίτες. Στην πρώτη
περίπτωση το κράτος παρεµβαίνει υπέρ όσων έχουν εκκρεµότη-
τες και απαιτήσεις από αφερέγγυες ασφαλιστικές εταιρείες, δια-
σφαλίζοντας την ικανοποίηση όσων έχουν ζηµιωθεί. Βασικό
εργαλείο είναι η αξιοποίηση του επικουρικού κεφαλαίου, ώστε
να αποζηµιώνει και σε περιπτώσεις στις οποίες ένα αυτοκίνητο
που προκάλεσε ατύχηµα είναι ασφαλισµένο σε ασφαλιστική εται-
ρεία η οποία είτε έχει πτωχεύσει ή βρίσκεται σε ειδική εκκαθά-
ριση, λύνοντας έτσι ένα πρόβληµα που έχει παρουσιαστεί εδώ
και χρόνια. 

Στη δεύτερη περίπτωση έχουµε τριπλή θετική παρέµβαση.
Πρώτον, εκκαθάριση του µητρώου οχηµάτων µέσα από την αξιο-
ποίηση βάσεων ηλεκτρονικών δεδοµένων, όπως αυτονόητα οφεί-
λει κάθε κράτος που θέλει να θεωρείται σύγχρονο.

Δεύτερον, σε συνέχεια του προηγούµενου, καθιερώνεται η
διαδικασία µε την οποία διαπιστώνεται ποια αυτοκίνητα δεν
έχουν ασφαλιστεί ή δεν έχουν ελεγχθεί σε ΚΤΕΟ ή δεν έχουν κα-
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ταβάλει τα τέλη κυκλοφορίας, µέσω και πάλι της διασταύρωσης
ηλεκτρονικών βάσεων δεδοµένων.

Τρίτον, το οποίο έχει κι ενδιαφέρον για την τσέπη των πολιτών,
γίνονται ελαφρύνσεις και διευκολύνσεις στα πρόστιµα τελών κυ-
κλοφορίας. Το πρόστιµο για καθυστερηµένη καταβολή τελών κυ-
κλοφορίας από 100% επί των τελών µειώνεται σε 25%, αν τα τέλη
καταβληθούν τον πρώτο µήνα και κατά 50% εάν καταβληθούν το
πρώτο δίµηνο της καθυστέρησης.

Αυτό που έχει σηµασία να τονίσω είναι ότι για αυτά τα συγκε-
κριµένα θέµατα υπήρξε γόνιµος και αποδοτικός διάλογος στο
στάδιο της διαβούλευσης του σχεδίου νόµου. Αυτό µάλιστα απο-
τυπώθηκε και στις δηµόσιες τοποθετήσεις της Ένωσης Ασφαλι-
στικών Εταιρειών Ελλάδος, όπως τις εντόπισα και στην
ειδησεογραφία, όπως από τους ίδιους γίνεται αναφορά τόσο για
σηµαντικές ρυθµίσεις όσο και για την υιοθέτηση των θέσεών
τους από το ίδιο το Υπουργείο.

Περνώντας τώρα στη δεύτερη ενότητα των ρυθµίσεων, έχουµε
µπροστά µας τις διατάξεις για τα προϊόντα κατανεµηµένου κα-
θολικού και τις διατάξεις για τη δηµόσια περιουσία και τη διευ-
κόλυνση διαχείρισης ακινήτων του δηµοσίου.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, τα προϊόντα κατανεµηµένου καθολι-
κού, έχουµε να κάνουµε µε τον γνωστό αγγλικό όρο blockchain
της τεχνολογίας, από την οποία παράγονται και τα γνωστά µας
κρυπτονοµίσµατα.

Λόγω της ταχείας ανάπτυξης της συγκεκριµένης τεχνολογίας,
η τεχνολογία του κατανεµηµένου καθολικού παραµένει ακόµα σε
µεγάλο βαθµό αρρύθµιστο στοιχείο της αγοράς. Αρρύθµιστο,
αλλά ωστόσο υπαρκτό. Εδώ έγκειται και η σηµασία της ρύθµι-
σης: Σε συµµόρφωση µε τα οριζόµενα στο Ενωσιακό Δίκαιο, η
ελληνική πολιτεία για πρώτη φορά προχωράει στην αναγνώριση
άυλων τίτλων και των πράξεων που γίνονται µε αυτά τα συναλ-
λακτικά µέσα, µε χρήση δηλαδή της τεχνολογίας κατανεµηµένου
καθολικού.

Για όσους παρακολουθούν τις εξελίξεις, δεν είναι µακριά η
µέρα κατά την οποία η συχνά γκρίζα και µαύρη αυτή τεχνολογία
προϊόντων οικονοµικών συναλλαγών θα γίνει µέρος των κανόνων
της επίσηµης οικονοµίας. Υπό αυτήν, λοιπόν, την έννοια, σήµερα
στη Βουλή πρωτοπορούµε.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ συνοπτικά και στη χρήση ακι-
νήτων του δηµοσίου και ιδιώτες, καλή τη πίστει. Με τις διατάξεις
που σήµερα ψηφίζουµε, αποσαφηνίζονται οι προϋποθέσεις για
την εξαγορά διακατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου. Πλέον
µπορούν να εξαγοράζονται και ακίνητα που δεν έχουν κτίσµα, µε
προϋπόθεση να έχουν δηλωθεί στο Ε9 τα τελευταία πέντε έτη,
ενώ δεν απαγορεύεται η εξαγορά για όσους έχουν µισθώσει το
ακίνητο για χρονικό διάστηµα µέχρι τρία έτη πριν την υποβολή
της αίτησης.

Επίσης, προβλέπεται ότι το δηµόσιο δεν ασκεί διεκδικητικές
αγωγές για ακίνητα που βρίσκονται εντός σχεδίου πόλεως, όταν
οι ιδιώτες έχουν, ήδη, αναγραφεί ως κύριοι και το δηµόσιο δεν
έχει τίτλο, καθώς και η πρόβλεψη αυτή επεκτείνεται και για ακί-
νητα που δεν έχουν χαρακτηριστεί δασικά στο παρελθόν.

Το µέτρο αυτό είναι θετικό. Είναι φιλικό προς τον πολίτη. Δεν
θίγει το δηµόσιο συµφέρον και δεν θέτει προσκόµµατα στην οι-
κονοµική ανάπτυξη ούτε του πολίτη, αλλά ούτε και της τοπικής
οικονοµίας. Μιλάω εδώ ως Βουλευτής τουριστικής περιοχής, µε
πολλά παραδείγµατα χρόνιων και αλυσιτελών προστριβών µε-
ταξύ δηµοσίου και κατοίκων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζοντας ως Βουλευτές
το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, παράγουµε θετικά αποτελέσµατα για τους πο-
λίτες. Αυτό είναι στο δικό µου µυαλό το µήνυµα των πρόσφατων
εκλογών, όπως και κάθε άλλης εκλογικής διαδικασίας. Οι πολίτες
ζητούν από εµάς έργο που βελτιώνει την καθηµερινότητα της
ζωής τους και ας το έχουµε αυτό υπ’ όψιν µας δίπλα σε άλλες
πιο εξεζητηµένες αναλύσεις που κάναµε και κάνουµε για το εκλο-
γικό αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα αναφερθώ πολύ στα σηµεία του νοµοσχεδίου που ου-
σιαστικά ενσωµατώνουν τις οδηγίες και για τα blockchain και για
το επικουρικό, παρά µόνο να απαντήσω λίγο σε κάποιες αιτιάσεις
του κ. Καζαµία που µίλησε για το επικουρικό και για ποιον λόγο
πληρώνεται κατά 70% η εισφορά από τις εταιρείες και 30% από
τους ασφαλισµένους.

Πρώτα απ’ όλα, αυτό δεν άλλαξε, ίσχυε και πριν. Ίσχυε από
την προηγούµενη οδηγία. Είναι σύµφωνο µε τις διαδικασίες και
τις πρόνοιες της ευρωπαϊκής οδηγίας. Άρα δεν τίθεται κανένα
θέµα.

Δεύτερον, δεν έχει και καµµία σηµασία. Διότι, όταν έχει 100
ευρώ το συµβόλαιο και τα 6 ευρώ πάνε στο επικουρικό, είτε
πούµε στα χαρτιά ότι τα 4,2 ευρώ µέσα από αυτά τα 100 είναι
της ασφαλιστικής και το 1,5 ευρώ είναι από του πελάτη, πάλι 6
ευρώ φεύγουν από τη συνολική τιµή. Άρα δεν έχει καµµία σηµα-
σία και κανένα νόηµα αυτή η συζήτηση.

Βέβαια, υπάρχει και το ζήτηµα της δικαιοσύνης. Το επικουρικό
ασφαλίζει δύο κινδύνους: Πρώτον, να κλείσει η ασφαλιστική και
να µην έχει χρήµατα να αποζηµιώσει τους ασφαλισµένους της.
Μπαίνει τότε το επικουρικό κεφάλαιο και εξ ου υπάρχει το 70%.
Δεύτερον, να είναι ένα ανασφάλιστο όχηµα µε ευθύνη των ιδιο-
κτητών, του ιδιοκτήτη του συγκεκριµένου. Άρα στατιστικά κά-
ποιοι ιδιοκτήτες δεν ασφαλίζουν. Συνεπώς αυτούς τους δύο
κινδύνους προφανώς µοιράζονται, σύµφωνα και µε την οδηγία,
στο 70-30. Άρα όλη αυτή η συζήτηση που έγινε, δεν είχε κανένα
νόηµα.

Θα µιλήσω κυρίως στα θέµατα που έχουν σχέση µε τις δια-
σταυρώσεις, τα µητρώα και όλα αυτά, διότι αυτή τη στιγµή, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο που
προωθεί µια επανάσταση, µια επανάσταση του αυτονόητου, µια
επανάσταση αποτελεσµατικότητας –βεβαίως- και µια επανά-
σταση κοινής λογικής. Διότι χρειάζεται κάποιες στιγµές επανά-
σταση, έστω και αν είναι ένα ζήτηµα καθηµερινότητας. Και για
µας -αν θέλετε- το µήνυµα το πολιτών στις τελευταίες εκλογές
είναι να σκύψουµε και να στραφούµε στην καθηµερινότητα. Χρει-
άζεται, λοιπόν, επανάσταση και η απόδειξη είναι ότι από τότε που
υπάρχει το ελληνικό κράτος, αυτό το έρηµο το µητρώο των οχη-
µάτων του Υπουργείου Μεταφορών ακόµα δεν έχει καθαρίσει για
να ξέρουµε τα οχήµατα τα οποία στην πραγµατικότητα υπάρ-
χουν µόνο στα χαρτιά και στην ουσία δεν υπάρχουν, παρά είναι
µόνο σε κάποια βουνά γλάστρες, όπου φυτρώνουν λουλούδια
µέσα τους, αλλά δεν ακολουθήθηκαν οι κανονικές διαδικασίες,
έχουν πεταχτεί σε κάτι χαράδρες ή οτιδήποτε. Πρόκειται για ανύ-
παρκτα οχήµατα τα οποία όµως, σύµφωνα µε το µητρώο του
Υπουργείου Μεταφορών, υπάρχουν, ζουν και βασιλεύουν.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µεγάλο πρόβληµα το οποίο οδηγούσε
σε µια φοβερή αδυναµία και στην ΑΑΔΕ, η οποία ακόµα και σή-
µερα τον µόνο φόρο που δεν βεβαιώνει είναι τα τέλη κυκλοφο-
ρίας, ακριβώς διότι δεν έχει την ισχύ και τη θέληση να βεβαιώσει,
διότι θα βγάλει –ενδεχοµένως- εκατοντάδες χιλιάδες οχηµάτων
ανύπαρκτα. Και δεν µπορεί να βεβαιωθεί αυτό το τέλος, αυτός ο
φόρος. Με αυτό το νοµοσχέδιο ερχόµαστε και το λύνουµε αυτό
το ζήτηµα.

Το λύνουµε το ζήτηµα αυτό, λοιπόν, µε τον καθαρισµό του µη-
τρώου οχηµάτων. Πώς; Όσα οχήµατα για επτά χρόνια δεν πλη-
ρώνουν ούτε ασφάλιση ούτε περνάνε από ΚΤΕΟ ούτε
πληρώνουν τέλη κυκλοφορίας, µπαίνουν αυτόµατα σε µια διαδι-
κασία οιονεί αδρανοποίησης, προσωρινής αδρανοποίησης. Και
µε γρήγορες διαδικασίες, µε µια απλή δήλωση του υποτιθέµενου
ιδιοκτήτη ή του κληρονόµου του πρώην ιδιοκτήτη ή ούτω καθε-
ξής, µπαίνουν και σε οριστική αδρανοποίηση και έτσι καθαρίζει
επιτέλους και λύνεται το πρόβληµα του µητρώου του Υπουρ-
γείου Μεταφορών.

Και λέω ότι είναι επανάσταση, διότι τελικά η αξία των υπηρε-
σιών που δίνει το δηµόσιο εξαρτάται από την ποιότητα των στοι-
χείων που έχει το δηµόσιο. Και µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο
δίνουµε αυτή τη λύση, ώστε να µπορούµε µετά να κάνουµε ό,τι

17312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρειάζεται να κάνουµε σε σχέση µε τα οχήµατα σε αυτή τη χώρα.
Γι’ αυτό, λοιπόν, λύνουµε αυτό το µεγάλο ζήτηµα, το οποίο

απελευθερώνει όλους τους υπόλοιπους φορείς να κάνουν τη
δουλειά τους και φυσικά το Υπουργείο Μεταφορών να ξέρει, επι-
τέλους, ακριβώς τα οχήµατα που κυκλοφορούν στη χώρα. Με
αυστηρές κυρώσεις για όποιον δηλώσει ή είναι δηλωµένο οιονεί
αδρανές ή και ακίνητο και κυκλοφορεί. Και για πρώτη φορά
έχουµε τη δυνατότητα να πάρουµε στοιχεία και από κάµερες και
από εφαρµογή που έχει η ΑΑΔΕ έτοιµη, η οποία ελέγχει εκείνη
τη στιγµή µε φωτογραφία της πινακίδας εάν το όχηµα αυτό κυ-
κλοφορεί ή όχι. Από τα διόδια, λοιπόν, αλλά και από άλλες κάµε-
ρες θα µπορούµε να δούµε και να διασταυρώσουµε µαζικά εάν
είναι δηλωµένα ακίνητα οχήµατα ή αν είναι δηλωµένα αδρανή
προσωρινά ή οριστικά και κυκλοφορούν στη χώρα. Λύνουµε, δη-
λαδή, ουσιαστικά αυτό το πρόβληµα.

Το ίδιο κάνουµε και για την ακινησία, όπως προείπα. Φυσικά
το κάνουµε για τα οχήµατα που δεν περνάνε ΚΤΕΟ και αυτά τα
οχήµατα είναι οχήµατα –θυµίζω- που είναι επικίνδυνα και για
τους επιβάτες και για τους τρίτους, τους πεζούς ή τους επιβάτες
άλλων οχηµάτων, οι οποίοι κινδυνεύουν από ένα τέτοιο όχηµα το
οποίο σε µια δύσκολη στιγµή µπορεί να οδηγήσει σε ατυχήµατα
ή και δυστυχήµατα. Με αυτόν τον τρόπο λύνουµε και αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα.

Και φυσικά το µεγάλο θέµα των ανασφάλιστων οχηµάτων. Εδώ
λέµε πεντακόσιες χιλιάδες. Εγώ δεν µπορώ να σας πω αν είναι
µεταξύ τριακοσίων χιλιάδων ή εξακοσίων χιλιάδων. Και τα δύο
νούµερα -και οποιοδήποτε ανάµεσα- θα µπορούσα να το πι-
στέψω. Τελευταία φορά που έγινε διασταύρωση για τα ανασφά-
λιστα οχήµατα, ήταν τον Απρίλιο του 2013 όταν Γενικός
Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων ήµουν εγώ.

Αυτή η µεγάλη προσπάθεια που ξεκίνησε τότε και η οποία αφέ-
θηκε να µαραζώσει όλα αυτά τα χρόνια, συνεχίζεται µε αυτό το
νοµοσχέδιο. Είµαι περήφανος που για εννιά µήνες «ωρίµασα»
αυτό το νοµοσχέδιο και χαίροµαι που ο φίλος µου ο Χρήστος
Δήµας το εισάγει και είναι εδώ για να το υποστηρίξει.

Προσπάθησε και ο ΣΥΡΙΖΑ µε µια αλυσιτελή διάταξη που
έφερε. Και ξέρετε τι έλεγε; Έλεγε θα γίνει η διασταύρωση, θα
βρούµε αυτά τα εκατό χιλιάδες οχήµατα, θα τα τυπώσουµε, θα
τα στείλουµε στα οικεία αστυνοµικά τµήµατα, ο αστυνοµικός θα
πάρει τους πάκους τα χαρτιά, θα πάει στο σπίτι, θα χτυπήσει την
πόρτα, θα πει πού είναι το όχηµα, για δείξε µου αν έχει ασφάλιση
και θα δώσει κλήση. Αυτή ήταν η διαδικασία η οποία προβλεπό-
ταν ως τώρα. Είναι δυνατόν αυτή η διαδικασία που εσείς ψηφί-
σατε και φέρατε στη Βουλή να λειτουργούσε ποτέ;

Μπορώ να σας πω δεν ήταν εύκολο να βρούµε ποια υπηρεσία
θα είναι αυτή η οποία θα είναι υπεύθυνη να επιβάλει τα πρόστιµα
και πήραµε απόφαση στο Υπουργείο Οικονοµικών, µε δική µου
εισήγηση, να είναι το ΣΔΟΕ και να λύσουµε το πρόβληµα που
δεν ήθελε κανένας να επιβάλει και γι’ αυτό και την τελευταία
φορά καταλήξατε να το πείτε στην Ελληνική Αστυνοµία.

Φέρνουµε µία διάταξη η οποία δίνει λύση επιτέλους στις πα-
ρατάσεις για τα τέλη κυκλοφορίας. Δεν χρειάζονται πια παρατά-
σεις από του χρόνου τελών κυκλοφορίας. Δεν θέλουµε να
δίνουµε παρατάσεις σε καµµία περίπτωση. Για να γίνει αυτό,
όµως, πρέπει να είναι σωστή η δοµή των προστίµων. Σήµερα στις
31 Δεκεµβρίου πληρώνεις τέλη, 1η Γενάρη πληρώνεις δύο φορές
τα τέλη, 100% πρόστιµο. Τώρα όχι. Τον Γενάρη θα πληρώσεις
25% πρόστιµο, τον Φεβρουάριο 50% και από τον Μάρτιο και µετά
θα πληρώσεις το 100%. Έτσι µπαίνει το πρόστιµο σταδιακά. Κά-
ποιος ο όποιος του έτυχε κάτι, αµέλησε, δεν θα πληρώσει ένα
υπέρογκο πρόστιµο, αλλά κι ο όποιος το πλήρωσε στην ώρα του
επιτέλους δεν πρέπει να νιώθει συνέχεια το κορόιδο.

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να
ψηφιστεί από όλες τις πτέρυγες.

Μια λέξη για την έκτακτη εισφορά. Διότι σήµερα µε την ανα-
κοίνωση ότι µπαίνει η έκτακτη εισφορά πάνε στον πολιτικό
«κουβά» ο κ. Φάµελλος και ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος µας έλεγε ότι δεν
τολµάει η Νέα Δηµοκρατία να βάλει φόρο στα υπερκέρδη των
διυλιστηρίων. Να, λοιπόν, που το ξαναέκανε η Νέα Δηµοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κλείνω µε αυτό γιατί ανα-
φέρθηκε σ’ εµένα ο κ. Παππάς, κύριε Πρόεδρε.

Ξαναρχίζει τώρα και λέει είναι λίγο το 33%. Για ποιον λόγο η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή λέει από 33% έως 90%, έχετε αναρωτηθεί;
Σε ποια περίπτωση πρέπει να βάλουµε 90% και σε ποια περί-
πτωση πρέπει να βάλουµε 33%; Τα κέρδη των ελληνικών διυλι-
στηρίων, κυρίως, προέρχονται από τις εξαγωγές, όχι από την
ελληνική αγορά. Η φορολόγηση των υπερκερδών πρέπει να έχει
δικαιολογητική βάση, να είναι δίκαιη, αλλιώς θα πέσει στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Είναι δίκαιο να φορολογήσεις 90% τα
κέρδη που βγάζει µια επιχείρηση επειδή εξάγει; Είναι το νούµερο
ένα εξαγωγικό προϊόν της χώρας µας. Πρέπει, λοιπόν, να φορο-
λογήσεις σε ένα τέτοιο ποσοστό που να είναι αναλογικό µε το τι
βγάζει υπερκέρδη από τον Έλληνα πολίτη. Ξαναγυρίζουµε τα
χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου, του Έλληνα κατανα-
λωτή καυσίµου ξανά πίσω. Αυτό κάνουµε και γι’ αυτό πρέπει να
βάλουµε στο 33%. Συνεπώς και σήµερα άλλος ένας πολιτικός
«κουβάς» στον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Θεοχάρη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε αφορµή αυτό που ανέφεραν

δύο συνάδελφοι νωρίτερα σχετικά µε το παράδειγµα της Ισπα-
νίας ως προς τη µείωση του ΦΠΑ, το οποίο η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας φυσικά και αποκηρύσσει µετά βδελυγµίας.
Δύο παρατηρήσεις έχω εδώ.

Πρώτον, η Ισπανία έχει έναν σοσιαλιστή πρωθυπουργό ο
οποίος δήλωσε: «Προτιµώ να µειώνω τους φόρους αντί να µοι-
ράζω επιδόµατα». Σε αντίθεση µε τον δικό µας τον Πρωθυ-
πουργό ο οποίος υποτίθεται ότι είναι φιλελεύθερος και ο οποίος
θα έπρεπε να είναι υπέρ της µείωσης των φόρων, ο οποίος προ-
τιµά να µαζεύει φόρους από τον ΦΠΑ, από τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης και να µοιράζει κλάσµα αυτών µε τη µορφή του κάθε
είδους pass. Αυτό θα είχε και µία έννοια, θα είχε και µια λογική
σε µια οικονοµία η οποία λειτουργούσε µε όρους κανονικούς.

Σε µία οικονοµία στην οποία στο λιανεµπόριο το 90% βρίσκεται
στα χέρια τεσσάρων οµίλων, είναι αδιανόητο να λες ότι δεν θα
περάσει η µείωση του ΦΠΑ στους τελικούς καταναλωτές. Τέσ-
σερις όµιλοι είναι. Αν δεν µπορείς να τους ελέγξεις, κάτι κάνεις
λάθος. Προφανώς, όµως, η Κυβέρνηση βολεύεται, εξυπηρετεί-
ται, όπως θέλετε πείτε το, να µαζεύει τα χρήµατα από τον Έλ-
ληνα πολίτη, να µαζεύει τον ΦΠΑ και να του επιστρέφει µετά ως
πουρµπουάρ ένα µέρος από αυτό.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, δεν θα σταθώ πάρα πολύ γιατί
και ο χρόνος είναι λίγος. Νοµίζω ότι ο αγορητής µας τα εξέθεσε
τα θέµατα όσο καλύτερα µπορούσε. Θα έρθω, όµως, στο άρθρο
52 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου µε την ιδιότητά µου ως φο-
ροτεχνικός και θα πω κάτι το οποίο ανέφερα και στη διάρκεια
των επιτροπών.

Αναφέρει στο άρθρο 52 παράγραφος 2: «Προϋπόθεση για την
άσκηση του δικαιώµατος της παραγράφου 1 είναι η δήλωση του
ακινήτου στο έντυπο Ε9 για τα πέντε τουλάχιστον έτη». Και ρώ-
τησα: Εµπρόθεσµα; «Βεβαίως», µου απάντησε συνάδελφος της
Συµπολίτευσης. «Προφανώς». Καθόλου προφανώς, κύριοι. Δεν
προκύπτει από το νοµοσχέδιο. Τι σηµαίνει αυτό; Με ένα πρό-
στιµο των 100 ευρώ θα έρθει κάποιος ο οποίος διεκδικεί από το
δηµόσιο, θα το δηλώσει αναδροµικά, θα το δηλώσει εκπρόθεσµα
και θα διεκδικήσει εκατό στρέµµατα. Δεν υπάρχει, λοιπόν, «προ-
φανώς». Διευκρινίστε το.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία 182 και θα ξεκινήσω από το
άρθρο 2. Ακαταδίωκτο. Είστε η κυβέρνηση του ακαταδίωκτου.
Ακαταδίωκτο για τους τραπεζίτες, ακαταδίωκτο για τις επιτρο-
πές. Συνεχίζετε στο ίδιο βιολί. Φυσικά και δεν πρόκειται να το ψη-
φίσουµε.

Για σταθείτε λίγο, όµως. Εσείς πριν τις εκλογές, πριν λίγες
µέρες δεν λέγατε ότι δεν θα δοθεί παράταση για το «πόθεν
έσχες»; Η δική σας Κυβέρνηση δεν ήταν αυτή η οποία έδινε διαρ-
ροές και η οποία είχε βάλει στη διάρκεια της προεκλογικής πε-
ριόδου σε µια συζήτηση για το Ευρωκοινοβούλιο το θέµα του
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«πόθεν έσχες» εξαιτίας του κ. Κασσελάκη; Γιατί έρχεστε, λοιπόν,
σήµερα και δίνετε παράταση έξι µήνες;

Και εν πάση περιπτώσει, τι είναι αυτά τα οποία µας είπε ο
Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Βορίδης; «Τα µέλη…» -λέει- «…της
Κυβέρνησης και ο Πρωθυπουργός θα υποβάλλουν τις δηλώσεις
«πόθεν έσχες» µέχρι τις 30 Ιουνίου». Μέγα λάθος, µέγα ψέµα.
Πρώτον, γιατί η πλατφόρµα για τις ετήσιες καταστάσεις δεν έχει
ανοίξει. Θα µου πείτε δικό σας το µαχαίρι, δικό σας το πεπόνι.
Θα την ανοίξετε και θα µπορέσουν να τις υποβάλουν. Μάλιστα.
Θα υποβάλουν, λοιπόν, δηλώσεις. Κι αυτά που σας λέω, σας τα
λέω µε εµπειρία τριάντα ετών. Θα υποβάλουν. Ποιος θα τις ελέγ-
ξει; Κανένας. Ποιος θα τις δηµοσιοποιήσει; Κανένας. Άρα τι µας
λέτε; Θα υποβάλουν δηλώσεις τα µέλη της Κυβέρνησης, δεν θα
ελεγχθούν, δεν θα δηµοσιοποιηθούν και αυτό θα γίνει όταν θα
γίνει και για όλους τους υπολοίπους. Για µία φορά µην κάνετε
επικοινωνία µε τα σοβαρά θέµατα. Μιλάτε µε ανθρώπους οι
οποίοι καταλαβαίνουν. Δεν είµαστε όλοι χθεσινοί.

Έρχοµαι στην τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ». Σε αυτή την τρο-
πολογία εµφανίζονται όλα τα χαρακτηριστικά της διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία πέντε χρόνια. Παρεµβαίνετε
στη δικαιοσύνη. Συνεχίζετε την ίδια αντεργατική πολιτική. Απα-
ξιώνετε µε τον χειρότερο τρόπο τα ασηµικά και τον ορυκτό
πλούτο της χώρας. Φυσικά και δεν πρόκειται να υπερψηφίσουµε.

Κι έρχοµαι τώρα στη συνέντευξη του κυρίου Πρωθυπουργού.
Από αυτό εδώ το Βήµα, όταν ψηφιζόταν ο Κώδικας Φορολογίας
Εισοδήµατος τον προηγούµενο χρόνο, σας είχαµε αναφέρει ότι
η διαδικασία από την οποία ορίζεται και την οποία επικαλέστηκε
προχθές ο Πρωθυπουργός, την οποία µπορούν να επικαλεστούν
οι χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες για να αµφισβητήσουν το
ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα, είναι ουσιαστικά ανύπαρκτη.

Ξέρετε τι είναι αυτό εδώ, κύριοι; Είναι τριάντα σελίδες οδηγίες
προς τους ελεύθερους επαγγελµατίες οι οποίοι θέλουν να αµφι-
σβητήσουν το τεκµαρτό εισόδηµα. Σοβαρά µιλάτε; Είµαι τριάντα
χρόνια φοροτεχνικός. Δεν θα συνέστηνα σε κανέναν πελάτη µου,
σε κανένα συνεργάτη µου να το κάνει. Και να το κάνει µε µία προ-
ϋπόθεση; Με τις προϋποθέσεις τις οποίες ορίζετε εδώ, κύριε
Υπουργέ.

Tι λέτε; Να ανοίξουµε τραπεζικούς λογαριασµούς, να δεχτεί τον
έλεγχο της πενταετίας, να κάνουµε έλεγχο στα ταξίδια τα οποία
έκανε. Ποια ταξίδια; Μιλάµε για την περίοδο 1 Ιανουαρίου έως 31
Δεκεµβρίου του 2023. Πότε ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο; Στο τέλος
του 2023. Είναι δυνατόν κάποιος να είχε δει τη γυάλα, η οποία του
δείχνει το µέλλον, και να ήξερε τον Δεκέµβρη του 2023 τι ταξίδια
είχε κάνει το Γενάρη και να είχε κρατήσει τα παραστατικά; Μα είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά; Ποιος είναι αυτός ο οποίος θα υποβάλει
τη δήλωση; Θα εκκαθαριστεί ο φόρος και θα περιµένει τον φορο-
λογικό ελεγκτή να του ελέγξει πέντε χρόνια πίσω και να αµφισβη-
τήσει το τεκµήριο το οποίο του επιβάλλεται.

Ψέµα δεύτερο, λέτε και εσείς και ο κ. Στουρνάρας της Τράπε-
ζας της Ελλάδος: «Μα, δεν είναι δυνατόν ο ελεύθερος επαγγελ-
µατίας να µη δηλώνει όσα δηλώνει ο µισθωτός, ο µισθωτός του
ιδιωτικού ή ο µισθωτός του δηµοσίου τοµέα. Ξεχνάτε, όµως, να
πείτε -γιατί όλα είναι επικοινωνία για σας- ότι ο µισθωτός και του
ιδιωτικού και του δηµοσίου τοµέα σε αυτό το εισόδηµα, το οποίο
µπορεί να είναι 10.500, 12.000, 13.000, 14.000 ευρώ, ανάλογα,
λοιπόν, µε τα κριτήρια τα οποία έχετε βάλει για τα τεκµήρια, έχει
και αφορολόγητο. Ο ελεύθερος επαγγελµατίας, κύριοι, δεν έχει
αφορολόγητο και έχει και ένα τέλος επιτηδεύµατος το οποίο
εσείς του φορτώσατε στη διάρκεια των µνηµονίων και το οποίο
µέχρι σήµερα δεν έχετε βγάλει.

Άρα για ποια ισότητα µιλάµε και για ποια φορολογική δικαιο-
σύνη µιλάµε, όταν σε ίδια φορολογητέα εισοδήµατα ο ένας έχει
αφορολόγητο και ο άλλος δεν έχει; Για µια φορά στη ζωή σας
σταµατήστε να κάνετε επικοινωνία και µιλήστε έντιµα στους Έλ-
ληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Φωτόπουλο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Χρήστος Κατσώτης, Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Το έγκληµα της «ΛΑΡΚΟ» έχει αυ-
τουργό Κυβέρνηση ΝΔ και Πρωθυπουργό. Το έγκληµα της
«ΛΑΡΚΟ» έχει ιστορία, Ευρωπαϊκή Ένωση, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα
Δηµοκρατία. Αυτά τα συνθήµατα φωνάζουν οι εργαζόµενοι της
«ΛΑΡΚΟ» και όλοι αυτοί που βρίσκονται εδώ και ώρες έξω από
αντίξοες συνθήκες εδώ στη Βουλή απ’ έξω. Και αποτυπώνουν τι;
Τις ευθύνες όλων των κυβερνήσεων ως τώρα και ιδιαίτερα της
Νέας Δηµοκρατίας που έφερε αυτή την κατάπτυστη τροπολογία
στις πρώτες πρωινές ώρες της 18ης Ιουνίου πριν τη δίκη για τα
ασφαλιστικά µέτρα που έχουν καταθέσει οι εργαζόµενοι της
«ΛΑΡΚΟ».

Τι θέλει να πετύχει η Κυβέρνηση; Θέλει να καθαρίσει την επι-
χείρηση από τους εργαζόµενους και να προχωρήσει η εκποίηση
της «ΛΑΡΚΟ». Μεταβιβάζει στον ειδικό διαχειριστή τη δυνατό-
τητα να περιορίσει ή να διακόψει τελείως τη λειτουργία της εται-
ρείας, να αναθέσει τη φύλαξη και τη συντήρηση σε ιδιώτες και
να συντελεί διαχειριστικές πράξεις, ανοίγοντας και µε αυτόν τον
τρόπο τον δρόµο για την καταγγελία συµβάσεων εργασίας και
την απόλυση εργαζοµένων. Ποιος σας είπε, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι έχετε δικαίωµα να καταδικάσετε στην ανεργία,
στην ανέχεια τους εργαζόµενους και τις οικογένειες της
«ΛΑΡΚΟ», αλλά και χιλιάδες λαού της ευρύτερης περιοχής που
κινδυνεύει µε ερηµοποίηση; Τώρα να αποσύρετε την τροπολο-
γία. Πρόκειται για απαράδεκτη, απάνθρωπη, άτιµη, αντεργατική
και επιζήµια για τους εργαζόµενους, τη χώρα και τον λαό. Η από-
συρσή της είναι απαίτηση της µεγάλης πλειοψηφίας του λαού.

Κύριοι της Κυβέρνησης λογαριάζετε χωρίς τον ξενοδόχο,
όπως λέει ο λαός µας, που στην προκειµένη περίπτωση της
«ΛΑΡΚΟ» είναι υπερήφανοι οι εργάτες και οι οικογένειές τους,
όλοι οι κάτοικοι της περιοχής, η εργατική τάξη της χώρας µας
και οι αυτοαπασχολούµενοι που σήµερα όλοι συµµετέχουν στη
συγκέντρωση αλληλεγγύης ενάντια στην προσπάθεια τη δική
σας, της Κυβέρνησης, να βάλει ταφόπλακα στη «ΛΑΡΚΟ». Σε
αυτή την επιχείρηση που οι εργάτες έχουν χύσει το αίµα τους
στην κυριολεξία, αφού πάνω από ογδόντα οι νεκροί και εκατον-
τάδες οι σακατεµένοι σε µια σκληρή δουλειά που οι εργάτες κά-
νουν το χώµα ατσάλι.

Η κατάπτυστη αυτή τροπολογία είναι στην κατεύθυνση της
προκλητικής ερµηνείας του εκλογικού αποτελέσµατος για επιτά-
χυνση των επιλογών της αστικής τάξης και των συµµάχων της
και όχι το µήνυµα που σας έδωσε πραγµατικά ο λαός στις ευ-
ρωεκλογές. Αλλά αυτοί είστε, πολιτικό προσωπικό της δικτατο-
ρίας του κεφαλαίου. Η πολιτική σας, κύριοι, καταδικάστηκε. Αυτό
είναι το µήνυµα που σας έστειλε ακόµη πιο καθαρά ο λαός των
χωριών γύρω από τη «ΛΑΡΚΟ». Συντάχθηκε µε την πρόταση του
νόµου του ΚΚΕ για τη «ΛΑΡΚΟ», την οποία εσείς την απορρί-
πτετε, ένας λαός που στάθηκε αλληλέγγυος στον δίκαιο, πολύ-
χρονο, σκληρό, ανυπότακτο αγώνα των εργατών της «ΛΑΡΚΟ»,
αγώνα σύµβολο που συγκινεί, παραδειγµατίζει την εργατική τάξη
όλης της χώρας, γιατί πηγαίνει κόντρα στο ρεύµα του συµβιβα-
σµού, της συναίνεσης στην πολιτική του κεφαλαίου, αγώνας που
βάζει µπροστά τις ανάγκες των εργαζοµένων και του λαού, αγώ-
νας που δείχνει τη δύναµη της αγωνιστικής ενότητας της εργα-
τικής τάξης και της αλληλεγγύης των λαϊκών δυνάµεων. Αυτός ο
αγώνας έβαλε εµπόδια στα σχέδια της Κυβέρνησης, απέτρεψε
τις απολύσεις µέχρι αυτή τη στιγµή. Ηθικά και πολιτικά οι εργα-
ζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» είναι οι νικητές. Ηττηµένοι είναι αυτή η πο-
λιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και όλων
των προηγούµενων, όπως του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, που διαχει-
ρίστηκαν µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο τη «ΛΑΡΚΟ» στις κατευθύν-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επέβαλε και το πρόστιµο στη
«ΛΑΡΚΟ» και χρησιµοποιήθηκε ως αιχµή για να ξεκινήσουν οι δια-
δικασίες της ιδιωτικοποίησης της.

Εδώ, στη «ΛΑΡΚΟ», οι περιορισµοί στη χρηµατοδότηση είναι
δρακόντειοι και µε πρόστιµο, αντίθετα µε τα 32 δισεκατοµµύρια
ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης που πάνε και τα ροκανίζουν µεγά-
λοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, τα 21 δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευ-
ταία τρία χρόνια για τους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ, τις 500.000
ευρώ την ηµέρα που δαπανούνται για τη φρεγάτα στην Ερυθρά
Θάλασσα. Η «ΛΑΡΚΟ» είναι η µοναδική επιχείρηση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που παράγει σιδηρονικέλιο µέσα από την επεξερ-
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γασία των δικών της εγχώριων µεταλλευµάτων. Η χώρα µας έχει
στο υπέδαφος της το 90% των καταγεγραµµένων κοιτασµάτων
νικελίου σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα µεταλλεύµατα αυτά
είναι κοβαλτιούχα, γεγονός που τα καθιστά δυσεύρετα σε παγ-
κόσµιο επίπεδο. Η χώρα µας έχει στο υπέδαφος τα κοιτάσµατα
χρωµίου που µαζί µε το νικέλιο είναι τα υλικά που δηµιουργούν
τον ανοξείδωτο χάλυβα, προϊόν τεράστιας αξίας που αξιοποιείται
σε πολλές εφαρµογές και µέχρι σήµερα εισάγεται στη χώρα µας.

Κύριοι, ξέρετε πολύ καλά ότι στη «ΛΑΡΚΟ» έχουν πραγµατο-
ποιηθεί µε επιτυχία πειράµατα παραγωγής ανοξείδωτου χάλυβα,
πειράµατα παραγωγής καθαρού νικελίου µε τη µέθοδο της ηλε-
κτρόλυσης, πειράµατα παραγωγής καθαρού νικελίου και διαχω-
ρισµού του κοβαλτίου µε τη µέθοδο της υδροµεταλλουργίας,
µέθοδος που αξιοποιείται για την παραγωγή νικελίου που προ-
ωθείται στην κατασκευή συσσωρευτών ηλεκτρικής ενέργειας. Η
επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης και διαχρονικά των κυβερ-
νήσεων ως προς τη λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» είναι ότι αυτή δεν
µπορεί να είναι βιώσιµη. Σήµερα, όµως, πιο ξεκάθαρα παρά ποτέ
είναι ορατό, γιατί η «ΛΑΡΚΟ» εικονικά δεν είναι βιώσιµη. Με πρό-
σχηµα ότι η «ΛΑΡΚΟ» έχει πρόστιµο για κρατικές ενισχύσεις
έµεινε χρόνια µακριά από χρηµατοδοτήσεις και δάνεια. Το γεγο-
νός αυτό την έφερε πίσω στον εκσυγχρονισµό και στην ανάπτυξή
της για να µπορεί να παραµείνει βιώσιµη. Αυτό σε συνδυασµό µε
το ότι µε πολιτική απόφαση και ευθύνη διαχρονικά δεν είχαν προ-
χωρήσει η καθετοποίηση της παραγωγής και η παραπέρα ανά-
πτυξή της σύµφωνα µε τις δυνατότητες που έχει, έφεραν την
εικονική µη βιώσιµη εταιρεία, έφεραν την απαξίωση επί της ου-
σίας των δυνατοτήτων που έχει η χώρα µας να παράγει και να
µεταποιεί τον ορυκτό της πλούτο ως τελικό προϊόν για τις ανάγ-
κες της ελληνικής βιοµηχανίας, των εργαζοµένων και του ελλη-
νικού λαού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το ΚΚΕ προβάλλει σταθερά ότι η «ΛΑΡΚΟ» µπορεί να λειτουρ-
γήσει µε τη διασφάλιση των συµφερόντων των εργαζοµένων
σύµφωνα µε την πρόταση νόµου που έχει καταθέσει. Το ΚΚΕ µε
όλες τις δυνάµεις συνέβαλε στην εξασφάλιση της αγωνιστικής
ενότητας των εργαζοµένων κόντρα στην επίθεση Κυβέρνησης,
Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των εχθρικών δυνάµεων και την
προοπτική της «ΛΑΡΚΟ».

Στηρίζει τους εργαζόµενους και τα σωµατεία τους που απορ-
ρίπτουν συνολικά το σχέδιο της Κυβέρνησης. Απαιτούν και απαι-
τούµε την απόσυρση της τροπολογίας και συνεχίζουµε µαζί µε
τους εργαζόµενους τον αγώνα και τα αιτήµατα που διεκδικούν
πρώτα και κύρια για τη διασφάλιση της εργασίας τους, την πα-
ράταση των συµβάσεων µέχρι τη µεταβίβαση της «ΛΑΡΚΟ» στο
νέο ιδιοκτήτη. Και βέβαια, όλα τα υπόλοιπα αιτήµατα τα οποία,
ήδη, από εδώ έχουν ειπωθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ζαµπάρας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι προηγούµενοι οµιλητές της παράταξης µου,

καθώς και ο εισηγητής µας ανέλυσαν θα έλεγα µε λεπτοµέρεια
το νοµοσχέδιο. Και γι’ αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στοχευµένα
στις τροπολογίες που καταθέσατε και στην τροπολογία που κα-
τέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για την κατάργηση του
άδικου φόρου για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους ιδιο-
κτήτες ατοµικών επιχειρήσεων.

Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία που καταθέσαµε εµείς. Μετά,
λοιπόν, το φιάσκο της απόλυτα αντισυνταγµατικής και άδικης
διάταξης για την τεκµαρτή φορολόγηση που πέρασε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, την αντίδραση σύσσωµων των
επαγγελµατιών, οι οποίοι και προσέφυγαν στην ελληνική δικαιο-
σύνη, ο ΣΥΡΙΖΑ καταθέτει µια τροπολογία για την κατάργηση
αυτής της αδιανόητη ρύθµισης. Η ανεπάρκεια λοιπόν, και κυρίως
η απροθυµία της Κυβέρνησης να πατάξει την υψηλή φοροδια-
φυγή δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να είναι άλλοθι για να
πλήττονται οριζόντια ολόκληρες κατηγορίες επαγγελµατιών.

Σας καλούµε έστω και τώρα, την τελευταία στιγµή, να υπερ-
ψηφίσετε αυτή την τροπολογία για να διορθώσετε αυτή την
άδικη φορολογική ρύθµιση.

Όσον αφορά την τροπολογία που καταθέσατε τελευταία
στιγµή εσείς, είναι µία ακόµη ξεδιάντροπη προσπάθεια να καλύ-
ψετε αυτούς που επί της ουσίας στηρίζετε µε νύχια και µε δόντια,
τις τράπεζες δηλαδή και όχι τους πολίτες, που έχουν εγκλωβιστεί
σε µία καφκική διαδικασία και ψάχνουν απεγνωσµένα να βρουν
το δίκιο τους, αφού σε περιπτώσεις απιστίας των τραπεζών η ει-
σαγγελική αρχή θα ζητά έκθεση από την Τράπεζα της Ελλάδος
για τη διαπίστωση ή µη της παράβασης. Δηλαδή τι κάνετε; Οι
τράπεζες θα ελέγχουν τον ίδιο τους τον εαυτό. Αυτό που εσείς
κάνετε µε αυτή την τροπολογία επί της ουσίας είναι να βάζετε
τις τράπεζες στη θέση του εισαγγελέα. Βάζετε, µε άλλα λόγια
τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα. Δεν υπάρχει κάποιος που να
ελέγχει αυτή τη διαδικασία µε έναν ορθό τρόπο. Πώς, λοιπόν, να
περιµένουν οι πολίτες να βρουν το δίκιο τους, όταν η δικαιοσύνη
θα βασίζεται στις εκθέσεις των ίδιων των τραπεζών;

Δυο λόγια και θα συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε, για την τροπο-
λογία, για µία ακόµα ξεδιάντροπη θα έλεγα τροπολογία που
αφορά τη «ΛΑΡΚΟ», που εδώ και χρόνια είναι απολύτως γνωστή
η πρόθεση της Κυβέρνησης, να ξεπουλήσει τη µεγαλύτερη µε-
ταλλουργία της χώρας και σκοπεύετε να το κάνετε αυτό χωρίς
κανένα ενδιαφέρον για το τι θα απογίνουν οι εργαζόµενοι σε
αυτή την εταιρεία. Σήµερα ήταν έξω στον δρόµο και διαδήλωναν
και θα το κάνουν σε µόνιµη βάση και το επόµενο διάστηµα για
να µην τα ξεπουλήσετε. Είναι τόσο, λοιπόν, ξεδιάντροπος ο τρό-
πος που ενεργείτε, που ενώ οι εργαζόµενοι –προσέξτε- βρίσκον-
ται στα δικαστήρια, ενώ εκδικάζονται αυτή τη στιγµή
ασφαλιστικά µέτρα και ενώ βρίσκονται στους δρόµους και σή-
µερα ήταν έξω από τη Βουλή, διεκδικώντας τα αυτονόητα, εσείς
ψάχνετε τρόπους να τους ξεφορτωθείτε. Χωρίς, λοιπόν, να έχει
ψηφιστεί καν η τροπολογία, στείλατε την Τρίτη στα δικαστήρια
εκπρόσωπο του δηµοσίου µε την τροπολογία, ξαναλέω χωρίς να
έχει ψηφιστεί, χωρίς να έχει περάσει, για να µπλοκάρει την προ-
σπάθεια των εργαζοµένων. Σε αυτό το σηµείο έχετε φτάσει. Αυτή
είναι η κατάπτωση της Κυβέρνησής σας.

Και τι κάνετε, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία; Επί της ουσίας
προσπαθείτε να καταρρίψετε µε πραξικοπηµατικό τρόπο την επι-
χειρηµατολογία των εργαζοµένων, ότι θα πρέπει να παραµείνουν
-αυτό λένε- στην εταιρεία µέχρι τη µεταβίβαση της εταιρείας. Κα-
θαρίζετε µε αυτόν τον τρόπο µία και καλή µε τους εργαζόµενους
και κάνετε µάλιστα ευθεία παρέµβαση στη δικαιοσύνη τη στιγµή
που περιµένουµε την απόφαση των ασφαλιστικών τους µέτρων.
Και τα κάνετε όλα αυτά µε τέτοια απαξίωση, λες και δεν µιλάµε
για ανθρώπους, δεν µιλάµε για οικογένειες, δεν µιλάµε για σπίτια
που καταστρέφονται, αλλά για αριθµούς που δεν χωράνε στους
δικούς σας υπολογισµούς. Είναι τροµακτικός αν κάποιος κάτσει
και παρακολουθήσει ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε, ο τρό-
πος µε τον οποίο λειτουργείτε και η απάθεια µε την οποία τα κά-
νετε όλα αυτά.

Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η αλαζονεία του
41% δεν σας καλύπτει πια ούτε τα κροκοδείλια δάκρυα του Πρω-
θυπουργού ότι τάχατες λάβαµε το µήνυµα των ευρωεκλογών και
για τα µάτια του κόσµου κάνουµε έναν ανασχηµατισµό, που δεν
είναι τίποτα άλλο από ένα επικοινωνιακό τέχνασµα, ένα πυροτέ-
χνηµα το οποίο δεν θα κρατήσει κατά την άποψή µου και ιδιαιτέ-
ρως πολύ µιας και η κατακόρυφη φθορά γίνεται πράξη και
συνεχίζεται µε γοργούς ρυθµούς.

Οι ακραίες, λοιπόν, νεοφιλελεύθερες πολιτικές σας δεν αλλά-
ζουν, γιατί είναι στο δικό σας ιδεολογικό DNA, είναι στο δικό σας
ιδεολογικό DNA η απαξίωση του κόσµου της εργασίας, είναι στο
δικό σας ιδεολογικό DNA η εµµονή σας µε τα συµφέροντα του
κεφαλαίου. Και µιας και µιλάµε για συµφέροντα του κεφαλαίου,
πριν µας κούνησε το δάχτυλο ο κ. Θεοχάρης για το γεγονός ότι,
ενώ ο ίδιος είχε πει από αυτό το Βήµα του Υπουργού ότι δεν σκο-
πεύει να φορολογήσει τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων για την
τρέχουσα χρονιά, γιατί κατά την άποψή του δεν υπήρχαν υπερ-
κέρδη, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση µετά την πολιτική σφαλιάρα
των eυρωεκλογών να φορολογήσει αυτά τα υπερκέρδη, αλλά σε
έναν συντελεστή, τον χαµηλότερο που θα µπορούσε, στο 33%
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και όχι σε έναν συντελεστή υψηλότερο, όπως εδώ και πολύ καιρό
ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία εκφράζει, παλεύει και τονίζει
σε όλους τους τόνους την αναγκαιότητα αυτή.

Αντί, λοιπόν, να ζητήσετε συγγνώµη για την αφαίµαξη των πο-
λιτών, τα βάζετε µε τον ΣΥΡΙΖΑ και κουνάτε το δάχτυλο στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ που προτείνει το αυτονόητο. Φορολόγηση των υπερκερδών
στον ανώτερο συντελεστή, για να µπορούν αυτά τα χρήµατα που
πήγαν στις λίγες τσέπες των καρτέλ να επιστρέψουν στην κοι-
νωνία, γιατί αυτό είναι το ζητούµενο, αλλά δεν το κάνετε. Δεν
σας ενδιαφέρει, λοιπόν, ούτε να πάρετε το µήνυµα των εκλογών
ούτε επί της ουσίας να αλλάξετε κάτι. Και ευτυχώς –τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε-, οι πολίτες θα σας δώσουν την απάντηση και
στην κάλπη αλλά και στον δρόµο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Ηλιόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι

έχουµε λίγο όλοι µια ευθύνη να ξεκινήσουµε µε το τεράστιο ζή-
τηµα της «ΛΑΡΚΟ». Αλλά εδώ πρέπει να γίνουµε λίγο συγκεκρι-
µένοι και επιτρέψτε µου να πω ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι η ιστορία µιας
λεηλασίας και αυτή η λεηλασία έχει ονόµατα και υπογραφές.

Θοδωρής Σκρέκας: Πρόεδρος του Δ.Σ., 2008. Πατέρας του
πρώην Υπουργού Βουλευτή σας, διορίζεται το 2008, µε 7.000 αρ-
χικό µισθό, έγιναν 9.000 µε αναδροµική ισχύ. Φανταστική αύ-
ξηση, δίνεις 9.000 στον εαυτό σου αναδροµικά. Τέσσερις µήνες
µετά προσέλαβε τη νύφη του, γυναίκα του γιου του, Ειρήνη Κα-
ραγκούνη-Σκρέκα υποδιευθύντρια, µε 4.219 ευρώ µισθό και στη
συνέχεια προσέλαβε και τον πεθερό του, πατέρα της κ. Καραγ-
κούνη ως διευθυντή ασφαλείας στη «ΛΑΡΝΑ», µε µισθό 2.700
ευρώ. Η οικογένεια Σκρέκα έπαιρνε 16.000 το µήνα από τη
«ΛΑΡΚΟ». Νοµίζω ότι είναι άδικο από τη µεριά σας να µην φέρετε
τιµητικά σήµερα αυτή την τροπολογία µε υπογραφή του κ.
Σκρέκα. Θα έπρεπε να βρείτε έναν τρόπο για να ολοκληρωθεί
αυτή η λεηλασία, αυτό το πλιάτσικο το οποίο ζούµε. Και αναφέ-
ροµαι στον κ. Σκρέκα, ο οποίος λίγες µέρες νωρίτερα, για την
ακρίβεια το Πάσχα, έλεγε ότι τα αρνιά δεν είναι ακριβά, είναι
βαριά. Αυτή ήταν η αντιµετώπιση και η γραµµή του κ. Σκρέκα για
την ακρίβεια.

Ποια ήταν τα αποτελέσµατα της διοίκησης Σκρέκα στη
«ΛΑΡΚΟ»; Η εταιρεία παρήγαγε µε κόστος 20-22 χιλιάρικα τον
τόνο, πουλούσε κάτω από 10 χιλιάρικα τον τόνο, χάθηκαν 400
εκατοµµύρια κέρδη και η εταιρεία την άφησε πίσω µε ζηµιές 100
εκατοµµύρια.

Και έρχεστε σήµερα εσείς να ολοκληρώσετε το νεοφιλελεύ-
θερο παραδοσιακό κύκλο, κακοδιαχείριση-ξεπούληµα. Αφού τα
κάνατε όλα ίσιωµα, αφού τινάξατε µία από τις πιο κρίσιµες πα-
ραγωγικές µονάδες της χώρας στον αέρα, τώρα λέτε: «Τι να κά-
νουµε; Θα την ξεπουλήσουµε και θα την κλείσουµε». Και
συνεχίσατε τα ψέµατα. Γιατί σε αυτή την Αίθουσα έλεγε η Κυ-
βέρνηση το 2020: «Η εταιρεία θα µείνει σε λειτουργία», όταν
έφερνε άλλες τροπολογίες ο κ. Σταϊκούρας. Τώρα, βέβαια, ούτε
λειτουργία ούτε εταιρεία ούτε εργαζόµενοι.

Κι εδώ προκύπτουν δύο ερωτήµατα: Ένα κρίσιµο και άµεσο
ερώτηµα είναι τι θα γίνει µε αυτούς τους εκατοντάδες εργαζό-
µενους και τις οικογένειές τους. Και ένα δεύτερο ερώτηµα είναι
ποιο είναι το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Πρόκειται για ένα
παραγωγικό µοντέλο στο οποίο κλείνουν οι βιοµηχανίες, κλεί-
νουµε κρίσιµες µονάδες µε βασικό λόγο που κλείνουν και το
ενεργειακό κόστος το οποίο έχει ξεφύγει τελείως και δεν κάνετε
τίποτα γι’ αυτό, αλλά ένα παραγωγικό µοντέλο το οποίο θα στη-
ρίζεται στο real estate, λίγο στην εστίαση, λίγο στον τουρισµό,
λίγο στη Golden Visa. Αυτό είναι το παραγωγικό µοντέλο το
οποίο υλοποιείτε.

Και πάνω σε αυτή τη βάση είπατε να ξεπεράσετε τον εαυτό
σας –γιατί, όντως, τον ξεπεράσατε, µε όρους κυνισµού και «κα-
φρίλας» και κάποιος πρέπει να σας δώσει συγχαρητήρια- φέρ-
νετε τροπολογία Δευτέρα βράδυ, ενώ έχει δικαστήριο Τρίτη πρωί

για ασφαλιστικά µέτρα για το τελευταίο όπλο που έχει ο εργα-
ζόµενος, ο οποίος κάνει ασφαλιστικά µέτρα για να διεκδικήσει
να παραµείνει στη θέση εργασίας, να κρατήσει τη δουλειά του.
Και εµφανίζεστε στο δικαστήριο µε την τροπολογία, χωρίς να
έχει ψηφιστεί και ζητάτε να µη γίνει η δίκη. Δεν έχει ξαναγίνει
αυτό. Έχετε κόψει αλυσίδα. Έχετε ξεφύγει τελείως. Πηγαίνετε
σε δικαστήριο µε τροπολογία µη ψηφισµένη και ζητάτε να µη
γίνει δίκη. Πού τα έχετε δει αυτά; Πού τα έχετε µάθει αυτά; Λίγο
όριο, λίγο κόφτη δεν έχετε; Και εµφανίζεστε και λέτε: «Ε, θα ψη-
φιστεί η τροπολογία, δεν έχει αντικείµενο η δίκη». Φέρτε µία τρο-
πολογία να µην έχει αντικείµενο η συνεδρίαση, να µην έχει
αντικείµενο η κουβέντα εδώ. Τι κουβεντιάζουµε, αφού λειτουρ-
γείτε µε αυτό τον τρόπο;

Και δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνετε. Είναι η δεύτερη
φορά που πάτε να ψηφίσετε ή ψηφίζετε τροπολογία για εργα-
σιακό ζήτηµα που είναι σε εξέλιξη. Σας θυµίζω την τροπολογία
που φέρατε για τα λιπάσµατα Καβάλας, δωράκι για τον κ. Λαυ-
ρεντιάδη που έχει χάσει σε πρώτο βαθµό τις απολύσεις, έχει
χάσει σε δεύτερο βαθµό τις απολύσεις και λίγες ώρες πριν πάει
στον Άρειο Πάγο φέρνετε µία τροπολογία –που την ψήφισαν ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ- και εντελώς τυχαία ήταν ακριβώς το επι-
χείρηµα του δικηγόρου του κ. Λαυρεντιάδη στη δίκη, να φύγουν
οι απολύσεις από τα πολιτικά δικαστήρια και να πάνε στα διοικη-
τικά δικαστήρια. Πρώτη φορά γίνεται και αυτό.

Και επειδή τα πάτε πολύ καλά µε τις µεταµεσονύκτιες τροπο-
λογίες, είχαµε και το δεύτερο χτύπηµα σχετικά µε τη δίωξη για
απιστία των τραπεζικών στελεχών. Τι µας λέτε; Θα είναι σε εξέ-
λιξη η υπόθεση, θα έχουµε ερώτηµα δίωξης, θα έχουµε παρέµ-
βαση της δικαιοσύνης και θα πρέπει να παρεµβαίνει και η
Τράπεζα της Ελλάδος µε έκθεση για να κρίνει αν υπάρχει παρα-
βίαση ή όχι. Μετατρέπετε την Τράπεζα της Ελλάδος σε εισαγγε-
λέα. Αυτό κάνετε. Λέτε ότι το κάνετε γιατί είναι πολύ τεχνικά και
ειδικά τα ζητήµατα και πρέπει να υπάρχει µια βοήθεια προς τη
δικαιοσύνη. Σκεφτείτε κάτι καλύτερο. Τόσους ανθρώπους πλη-
ρώνετε. Σκεφτείτε κάποιο καλύτερο ψέµα.

Ο ν.4745/2020 στο άρθρο 53 προβλέπει: Οι εισαγγελείς του
οικονοµικού εγκλήµατος υποστηρίζονται στο έργο τους από
αριθµό ειδικών επιστηµόνων όπου κρίνεται αναγκαίο.

Άρα, αν το ζήτηµα είναι η δικαιοσύνη να έχει µια τεχνική επι-
στηµονική συµβολή για τη κάνει τη δουλειά της, υπάρχει αυτό.
Αν το ζήτηµα είναι να κάνουµε πιο δύσκολο το να αποδοθεί δι-
καιοσύνη, ναι, ορθώς φέρνετε την τροπολογία που φέρατε.

Και προφανώς επειδή το ζήτηµα των ηµερών ήταν, είναι και
παραµένει δυστυχώς το κόστος ζωής -και κάναµε πρόσφατα
εκλογές, που αυτό θα έπρεπε να είναι το κεντρικό ζήτηµα, αλλά
δυστυχώς δεν ήταν αυτό το κεντρικό ζήτηµα και είχατε ένα σύν-
θηµα: «Σταθερά πιο κοντά στην Ευρώπη»- να σας πω πως βγήκαν
χθες τα στοιχεία του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ για να αποδείξουν ξανά τα
ψέµατά σας και να δείξουν ότι η πορεία είναι «σταθερά πιο κοντά
στον πάτο». Εκεί πηγαίνει η χώρα.

Την περίοδο 2019 - 2023 η µεγαλύτερη µείωση του πραγµατι-
κού εισοδήµατος από εργασία, µείον 8,3%, η µεγαλύτερη σε
όλες της χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μείωση του µεριδίου
των µισθών στη διανοµή του εισοδήµατος, αύξηση της παραγω-
γικότητας πάνω από την αξία του µισθού, αύξηση της παραγω-
γικότητας, όχι ως αποτέλεσµα επενδύσεων σε τεχνολογία, αλλά
ως αποτέλεσµα αύξησης του βαθµού εκµετάλλευσης, χαµηλό-
τερες επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ σε όλη την Ευρώπη και
επενδύσεις οι οποίες είναι κυρίως real estate, και πολύ κρίσιµο
το υψηλότερο επίπεδο δηµοσίων εσόδων συγκριτικά µε τον µέσο
όρο της Ευρωζώνης του οποίου η κυριότερη πηγή ρευστότητας
είναι οι εισπράξεις από έµµεσους φόρους, µε το ύψος να ανέρ-
χεται στα 19,4% του ΑΕΠ –έµµεσοι φόροι 17,4%- όταν ο µέσος
όρος στην Ευρωζώνη είναι το 12,5%.

Και λέτε ξανά τη γνωστή καραµέλα ότι εάν µειώσουµε τον
ΦΠΑ, εάν µηδενίσουµε τον ΦΠΑ σε κρίσιµα είδη διατροφής, δεν
θα περάσει στους πολίτες. Και βγαίνει αυτές τις ηµέρες και η
Κεντρική Τράπεζα της Ισπανίας και τεκµηριώνει ότι στην Ισπανία
η µείωση του ΦΠΑ, όντως, πέρασε τους πολίτες.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε το εξής. Προσπαθείτε να εµφανί-
σετε µια εικόνα -ήταν και η πρώτη επίσκεψη µετά τον ανασχηµα-
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τισµό του κ. Μητσοτάκη- ότι η Κυβέρνηση δίνει µάχη µε την ακρί-
βεια. Η κοινωνία δίνει µάχη µε την ακρίβεια. Ο κ. Μητσοτάκης
είναι ο αρχιστράτηγος του εχθρού. Αυτό έκανε, αυτό κάνει και
αυτό συνεχίζει να κάνει. Το αποτέλεσµα είναι η ελληνική οικονο-
µία να τα πηγαίνει πάρα πολύ καλά στα κέρδη και πάρα πολύ
άσχηµα σε µισθούς, κοινωνικό κράτος και ανισότητες. Επιµέ-
νουµε και θα επιµένουµε ότι υπάρχει άλλος δρόµος και αυτός ο
δρόµος περνάει µέσα από την καθολική εφαρµογή των συλλογι-
κών συµβάσεων και από την πραγµατική φορολογία πλούτου και
κερδών. Και αυτόν τον δρόµο, προφανώς, δεν µπορεί να τον υλο-
ποιήσει ούτε αυτή η Κυβέρνηση, ούτε αυτή η πολιτική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Λινού.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι. Όπως συνη-

θίζω θα µιλήσω για τις συνέπειες της υγείας αυτής της αλλαγής
και της τροπολογίας, κυρίως. Η αλήθεια είναι ότι δεν είχα σκοπό
να µιλήσω για το νοµοσχέδιο, αλλά όταν είδα την τροπολογία,
ερεθίστηκα πολύ και θα καταλάβετε αµέσως γιατί. Η «ΛΑΡΚΟ»
είναι µια υγιής επιχείρηση, αλλά οι εργαζόµενοι παύουν να είναι
υγιείς. Η «ΛΑΡΚΟ» µε απασχολεί επαγγελµατικά από το πρώτο
κοµµάτι της δεκαετίας του 1990, όταν κατάλαβα πόσο επικίνδυνη
είναι η εργασία σε αυτόν τον χώρο και ζήτησα να κάνω µελέτη
θνησιµότητος. Αυτή η µελέτη ουδέποτε εγκρίθηκε και ουδέποτε,
ούτε η επιχείρηση, ούτε το τότε αρµόδιο Υπουργείο µου έδωσε
τα δεδοµένα, παρ’ ότι τα δεδοµένα τα ζήτησα επισήµως ως εκ-
παιδευτικό µέλος της Ιατρικής Σχολής της Αθήνας. Από τότε ξε-
κίνησε το ενδιαφέρον µου. Επισκέφτηκα πολλές από τις περιοχές
παραγωγής και εξορύξεων και πρέπει να σας πω ότι οι εικόνες
που είδα τότε ήταν εικόνες από αυτές που βλέπουµε στις αγγλι-
κές ταινίες για τη βιοµηχανική επανάσταση, πολύ χειρότερες από
τις ταινίες της δεκαετίας του 1930 και του µεσοπολέµου.

Μετά από αυτό ασχολήθηκα σοβαρά µε τα µέταλλα, λόγω της
δουλειάς µου στην Ιατρική Σχολή της Αθήνας, που δίδασκα το
υποχρεωτικό µάθηµα: «Η ιατρική της εργασίας». Και δεν θέλω να
περιαυτολογήσω, αλλά στο βιβλίο µου που εξέδωσα το 2005, ει-
δικά για το νικέλιο και τις ενώσεις του, λέει ότι η επαγγελµατική
έκθεση είναι επικίνδυνη και ενδεικτικά είναι δυνατή να γίνει και
κατά την εξόρυξη και κατά την παραγωγή ανοξείδωτου χάλυβα
και κατά την υδροεπιµετάλλωση και την ηλεκτροεπιµετάλλωση.
Γιατί τα λέω αυτά; Γιατί παρακάτω στη σελίδα 409 -και θα το κα-
ταθέσω- λέει ότι σύµφωνα µε τη διεθνή κατάταξη της IR, που είναι
ο διεθνής οργανισµός για την εκτίµηση του καρκίνου και άλλων
οργανισµών, το νικέλιο και οι ενώσεις του κατατάσσονται στην κα-
τηγορία Α1, που είναι η υψηλότερη πιθανή έκθεση για καρκίνο.

Και οι ενώσεις αυτές τι µπορούν να προκαλέσουν; Μπορούν
να προκαλέσουν καρκίνο του πνεύµονα, της ρινικής κοιλότητας,
του λάρυγγα, του στοµάχου, καθώς επίσης µπορούν και να προ-
καλέσουν σάρκωµα. Στην Ελλάδα δεν υπάρχει ούτε µία µελέτη,
ούτε µία καταγραφή για επαγγελµατικό καρκίνο. Θα πούµε τι
είναι γνωστό διεθνώς. 

Στο ίδιο βιβλίο αναφέροµαι -αναφέρεται, δηλαδή, το βιβλίο-
σε µια ουσία που λέγεται «καρβονύλιο του νικελίου». Αν εκτεθείς
σε αυτό για τριάντα λεπτά δια αναπνοής ή για λίγο περισσότερο
δια του δέρµατος, πεθαίνεις. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό να φυλάσ-
σεται ο χώρος, γιατί γίνεται επιµετάλλωση και στη «ΛΑΡΚΟ» και
γι’ αυτό µπορεί να υπάρχουν υπολείµµατα αυτής της θανατηφό-
ρου ουσίας, που αν δεν φυλάσσεται, κάποιος άσχετος, ένα παιδί,
παίζει στα χαλάσµατα, εκτίθεται και πεθαίνει. Κάνω αυτήν την
αναφορά για να υποστηρίξω τις δηλώσεις των εργαζοµένων ότι
είναι απαραίτητο να φυλάσσεται από ειδικούς που ξέρουν τι γί-
νεται, για να µην βρεθούµε στην ίδια κατάσταση να θρηνούµε -
όπως θρηνούµε στα Τέµπη- γιατί αγνοήσαµε τις απόψεις των
ειδικών. 

Πέρα από αυτό τι γίνεται; Με µελέτες που θα καταθέσω υπο-
λογίζεται ότι στην Ελλάδα, αν οι εκθέσεις είναι όπως αυτές της
Σκανδιναβίας, πρέπει να πεθαίνουν από επαγγελµατικό καρκίνο
περίπου εξακόσιοι µε επτακόσιοι άνθρωποι τον χρόνο. Αν οι εκ-
θέσεις είναι όπως αυτές στην Αµερική, που είναι χειρότερη η κα-

τάσταση της εκθέσεως των εργαζοµένων, πρέπει να πεθαίνουν
χίλιοι επτακόσιοι άνθρωποι από καρκίνο. Τι θα συµβεί τώρα αν
αυτοί οι άνθρωποι απολυθούν; Ποιος θα φροντίζει για την ιατρική
της εργασίας και για την παρακολούθησή τους, µέχρι να αρρω-
στήσουν; Και ποιος θα µειώνει τις πιθανότητες έκθεσης εάν αυτοί
δεν εργάζονται πλέον σε µια βιοµηχανία που οφείλει και έχει
ισχυρό τµήµα ιατρικής εργασίας; 

Τουλάχιστον, µια έκκληση θέλω να κάνω. Εάν είναι να τους το-
ποθετήσετε, τοποθετήστε τους µόνιµα σε έναν χώρο εργασίας
που έχει υψηλή δυνατότητα εκτίµησης επαγγελµατικού κινδύνου
και συνεχούς παρακολούθησης. Αυτό γίνεται σε άλλες χώρες και
δίνει και στη χώρα µας ακόµη τη δυνατότητα αυτών των εργαζο-
µένων να προσβάλουν την επιχείρηση, ώστε να έχουν την απο-
ζηµίωση που οφείλουν. Υπάρχει προηγούµενη απόφαση του
δικαστηρίου για µια άλλη ουσία, για τον αµίαντο. Εποµένως, τους
αφαιρούµε µε αυτόν τον τρόπο το δικαίωµα να παρακολουθούν-
ται από ειδικούς γιατρούς και τεχνολόγους για τις εκθέσεις στις
οποίες υποβλήθηκαν στη διάρκεια της εργασίας τους. Δεν είναι
µόνο αυτοί που σκοτώθηκαν οι εξήντα ή οι ογδόντα ή οι εκατό
στα ατυχήµατα, είναι όλοι αυτοί που νόσησαν και θα συνεχίζουν
να νοσούν και δεν θα υπάρχει ειδική ιατρική δοµή να τους προ-
στατεύσει. 

Δεν θέλω να βλέπω fake news εκεί που δεν υπάρχουν, αλλά
σκεφτόµουν µήπως αυτή η βιασύνη εκείνου που θα αγοράσει την
επιχείρηση σηµαίνει ότι βιάζεται να απαλλαγεί από αυτούς τους
εργαζόµενους και από πιθανές µηνύσεις για το τι υπέστησαν στη
ζωή τους; Ή µήπως η συνέργεια της ψυχολογικής πίεσης αυτών
των ανθρώπων, επειδή θα απολυθούν και θα χάσουν τη δουλειά
τους, αυξάνει τον κίνδυνό τους να νοσήσουν, που είναι αλήθεια
και αυτό; 

Γι’ αυτό θα ήθελα να παρακαλέσω να το δούµε λίγο πιο σο-
βαρά. Να αποκαταστήσουµε αυτούς τους ανθρώπους µε πραγ-
µατικό σεβασµό γι’ αυτό που έχουν προσφέρει σε µια επιχείρηση
που βοήθησε στην ανάπτυξη της χώρας µας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μανωλάκου και θα ακολουθήσει ο κ.

Σαρακιώτης, ο οποίος έχει ζητήσει τον λόγο για µία εξάλεπτη πα-
ρέµβαση.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα καταφέρατε, κύριοι της Κυβέρ-

νησης, ακόµα µια φορά. Όχι µόνο ότι εκατοντάδες χιλιάδες, πε-
ρίπου ένα εκατοµµύριο ψηφοφόροι σας σας γύρισαν την πλάτη,
δεν ήρθαν να σας ξαναψηφίσουν στις ευρωεκλογές, αλλά και την
επόµενη µέρα µε τη διαστρέβλωση και παρερµηνεία του εκλογι-
κού αποτελέσµατος συνεχίζετε τη σκληρή, αντεργατική και βαθιά
αντιλαϊκή πολιτική σας. Καταφέρατε να συσπειρώσετε την εργα-
τική τάξη και τα συνδικάτα της να ξεσηκωθούν µαζί µε τους άλ-
λους εργαζόµενους από τον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, τους
µικροεπαγγελµατίες µε τις οµοσπονδίες τους και να ενώσουν τις
φωνές τους ενάντια στο έγκληµα που διαπράττετε στη «ΛΑΡΚΟ». 

Ναι, όλοι µαζί συνεχίζουν εδώ και ώρες, εδώ έξω στην πλατεία
Συντάγµατος που πληµµυρίζει από εργατόκοσµο και φοιτητές
που µε αποφασιστικότητα, θέληση, υψωµένες γροθιές και τις ση-
µαίες των συνδικάτων τους, των φοιτητικών συλλόγων, των συν-
ταξιούχων, των καθηγητών, την Οµοσπονδία Γυναικών Ελλάδας
και άλλους ένωσαν τις φωνές τους µε τους εργάτες της
«ΛΑΡΚΟ», τις οικογένειές τους, τα παιδιά τους και έστειλαν το
δικό τους µήνυµα, να αποσυρθεί η κατάπτυστη τροπολογία που
θέλει να κλείσει τη «ΛΑΡΚΟ». Η «ΛΑΡΚΟ» θα µείνει ανοικτή µε
τους εργαζόµενους µέσα στο εργοστάσιο.

Και φυσικά την αλληλεγγύη τους έδειξαν και δείχνουν οι ερ-
γαζόµενοι σε πολλές περιοχές της χώρας. Από το πρωί διαµαρ-
τυρία στο Υπουργείο Μακεδονίας Θράκης από εργατικά
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σωµατεία της Θεσσαλονίκης και του Κιλκίς, µέχρι το εργατικό
κέντρο της Πάτρας και το εργατικό κέντρο Ηµαθίας. 

Ταυτόχρονα, όµως, αγνοήσετε, περιφρονήσατε ακόµα και τη
νέα προσωρινή διαταγή για τη συνέχιση της εργασίας τους, που
κέρδισαν προχθές οι εργαζόµενοι στα δικαστήρια. Την αγνοή-
σατε και µε το νέο κακουργηµατικό νοµοθετικό έκτρωµα, γιατί
θέλετε να κλείσετε πάση θυσία τη «ΛΑΡΚΟ», αφού στην τροπο-
λογία σας -είναι ολοφάνερο- µεταβιβάζετε στον ειδικό διαχειρι-
στή τη δυνατότητα να περιορίσει ή να διακόψει τελείως τη
λειτουργία της εταιρείας, να αναθέσει τη φύλαξη και τη συντή-
ρηση σε ιδιώτες και ακόµα να συντελεί διαχειριστικές πράξεις.
Επιχειρείτε έτσι να καθαρίσετε την επιχείρηση από τους εργα-
ζόµενους, να τους στείλετε στην ανεργία και να προχωρήσετε
παραπέρα και από πάνω µας κοροϊδεύετε ότι είναι για το καλό
τους. Ντροπή σας!

Το δίκαιο, λοιπόν, των εργατών της «ΛΑΡΚΟ» αναγνωρίζεται
έµπρακτα από την εργατική τάξη της χώρας και αυτό σας πονάει,
όπως και η τόσο µεγάλη αλληλεγγύη. Γιατί γίνεται ολοκάθαρο,
µαθεύεται πλατιά ότι είναι µια βιοµηχανία µε µεγάλες προοπτικές
που έχει ανάγκη η χώρα µας, που µπορεί να δώσει δουλειά σε
πολλούς εργαζόµενους και να παράγει ποιοτικές, φθηνές πρώ-
τες ύλες που έχει ανάγκη ο κλάδος του µετάλλου. 

Ακριβώς αυτά και πολλά περισσότερα επιβεβαιώθηκαν πριν
από ένα µήνα στην επιστηµονική ηµερίδα µε τίτλο: «Έρευνα και
αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου της χώρας µε αφορµή τις εξε-
λίξεις στη «ΛΑΡΚΟ»», που πραγµατοποίησε η Οµοσπονδία Με-
ταλλωρύχων Ελλάδας σε συνεργασία µε επιστηµονικούς και
συλλογικούς φορείς έρευνας και εκµετάλλευσης του ορυκτού
πλούτου της χώρας. Μάλιστα, καταδείχθηκε ότι η εσκεµµένη δια-
χυόµενη και ευρέως αποδεκτή θεώρηση περί του τουρισµού ως
της βαριάς βιοµηχανίας της χώρας, αυτό δεν ανταποκρίνεται
στην πραγµατικότητα. Αντίθετα, η επένδυση -όπως έλεγαν και
αποδείκνυαν- στη βιοµηχανική παραγωγή και στον µεταλλευτικό
κλάδο, έχει ως και τετραπλάσια προστιθέµενη αξία σε σχέση µε
αυτή της τουριστικής βιοµηχανίας. 

Τονίστηκε, ακόµα, ότι ο ορυκτός πλούτος της χώρας είναι µη
ανανεώσιµος και αναντικατάστατος. Άρα, η διαχείρισή του οφεί-
λει να είναι αποτέλεσµα στρατηγικού σχεδιασµού -σε επίπεδο
χώρας- και όχι αποτέλεσµα ευκαιριακών οικονοµικών συγκυριών. 

Τόνισαν ότι η πολιτεία οφείλει να καταρτίσει προγράµµατα
έρευνας για την αποτίµηση του µεταλλευτικού δυναµικού της
χώρας και τον σχεδιασµό της αξιοποίησής του µε κριτήρια που
θα ξεφεύγουν από το στενό οικονοµικό σχεδιασµό σχέσης κό-
στους-οφέλους. Αυτό µας ανέλυε ο κ. Πετραλιάς πριν από λίγο
για να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 

Μάλιστα, τόνισαν οι επιστήµονες ότι πρέπει να λαµβάνεται υπ’
όψιν η θέση της χώρας, το γεωπολιτικό περιβάλλον, η γενικότερη
συµβολή του µεταλλευτικού δυναµικού στην εθνική οικονοµία,
καθώς και τα γενικότερα συµφέροντα του λαού µας. 

Ανέδειξαν τις αιτίες για την πορεία της µεταλλευτικής έρευνας
και παραγωγής στη χώρα µας και, κατά συνέπεια, τη νοµοτελει-
ακή πορεία υπονόµευσης της «ΛΑΡΚΟ», που υλοποίησαν όλες οι
Κυβερνήσεις και ας τα γυρίζουν σήµερα. Μιας πορείας που δεν
βασίστηκε στην καθετοποιηµένη της παραγωγής, αλλά στον πυ-
ρήνα τους είχαν και έχουν την ιδιωτικοποίηση κάθε ορυκτού και
φυσικού πόρου, καθιστώντας τη χώρα καταναλωτή εισαγόµενων
αγαθών και χώρα παραγωγής υπηρεσιών. 

Όταν υπάρχει ακόµα και κανονισµός που δίνει έµφαση στην
έρευνα και αξιοποίηση στρατηγικών και κρίσιµων πρώτων υλών,
µεταξύ των οποίων το νικέλιο και το κοβάλτιο, που υπάρχουν
στους λατερίτες της «ΛΑΡΚΟ», καθώς και σπάνιες γαίες, εµφα-
νίσεις των οποίων έχουν εντοπιστεί στη χώρα. Στο πλαίσιο αυτό,
η «ΛΑΡΚΟ» έχει τη δυνατότητα να στηρίξει την παραγωγή νικε-
λίου και κοβαλτίου. Το δε κλείσιµό της θα ζηµιώσει τη χώρα, την
τοπική κοινωνία και τους εργαζόµενους. Θα στηρίξει, όµως, τα
ιδιωτικά επιχειρηµατικά συµφέροντα του κλάδου µε σκοπό το εύ-
κολο και γρήγορο κέρδος! 

Αυτά τα συµφέροντα στηρίζετε! Και µε την κατάπτυστη τρο-
πολογία, που ακόµα µια φορά απαίτησαν σήµερα χιλιάδες δια-
δηλωτές στο µαζικό µαχητικό συλλαλητήριο να αποσυρθεί και
αποφασιστικά έστειλαν το µήνυµα: Το έγκληµα της «ΛΑΡΚΟ» δεν

θα περάσει και το ΚΚΕ είναι µαζί τους και µπροστά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σαρακιώτης για τα έξι λεπτά

και στη θέση του κ. Σαρακιώτη, ο οποίος άλλαξε και έγινε Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος, θα µπει ο κ. Ξανθόπουλος. Έχουµε
συνεννοηθεί.

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν τον Φεβρουάριο του 2020 από αυτό το Βήµα τόσο εγώ

όσο και οι υπόλοιποι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία λέγαµε ότι η τροπολογία που έφερε και ψηφίστηκε µόνο
από τους Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος ήταν η αρχή
του τέλους για τη µεγάλη µεταλλευτική βιοµηχανία, τη «ΛΑΡΚΟ»,
πραγµατικά δεν πιστεύαµε ότι θα µπορούσατε να επιδοθείτε επί
τέσσερα χρόνια σε ένα ρεσιτάλ ανικανότητας, αναλγησίας, αδια-
φορίας και για την εταιρεία, αλλά και για τους ανθρώπους αυτής,
τους εργαζόµενους. 

Θα πει κανείς: Περίµενες κάτι καλύτερο από τους ανθρώπους
που τα προηγούµενα χρόνια, οπότε διαχειρίστηκαν τις τύχες της
«ΛΑΡΚΟ», η εταιρεία είχε απώλεια 500 εκατοµµυρίων ευρώ από
την περίοδο του hedging; Περίµενες κάτι καλύτερο από ανθρώ-
πους οι οποίοι µε το που διορίζονταν στη «ΛΑΡΚΟ» αύξαναν τους
µισθούς τους και διόριζαν συγγενικά τους πρόσωπα; Αναφέρο-
µαι στον πατέρα του κ. Σκρέκα, ο οποίος διορίστηκε Πρόεδρος
της «ΛΑΡΚΟ» µε 7.000, αύξησε τον µισθό του και τον έκανε
9.000, διόρισε τη σύζυγο του πρώην Υπουργού Ανάπτυξης, διό-
ρισε τον πατέρα της, τον συµπέθερό του; Δηλαδή περίµενες κάτι
καλύτερο; Δεν περιµέναµε πραγµατικά κάτι καλύτερο αλλά δεν
περιµέναµε και αυτή την κατάντια. 

Όταν το 2020 εµείς µιλούσαµε για την αρχή του τέλους, τι
έλεγε ο τότε Υπουργός Οικονοµίας και Βουλευτής Φθιώτιδας ο
κ. Σταϊκούρας για τη «ΛΑΡΚΟ»; «Καταθέσαµε τροπολογία για τη
διάσωση της «ΛΑΡΚΟ». Επιδιώκουµε τη διατήρηση της δραστη-
ριότητας και την ανάληψή της από ιδιώτη επενδυτή µέσα από µια
διαδικασία που θα είναι γρήγορη». Φοβερή η ταχύτητα που δεί-
ξατε! Και συνέχιζε: «Στόχος να εισέλθει η εταιρεία σε αναπτυ-
ξιακή τροχιά προς όφελος των εργαζοµένων της τοπικής
κοινωνίας και τελικά της εθνικής οικονοµίας». 

Πραγµατικά εξηγήστε µας πώς εισήλθε η εταιρεία σε αναπτυ-
ξιακή τροχιά, όταν από τον Αύγουστο του 2022 δεν παράγει απο-
λύτως τίποτα. Θα περιµένουµε µέχρι το τέλος είτε ο Υπουργός,
είτε κάποιος συνάδελφος να µας πει ποια είναι αυτή η αναπτυ-
ξιακή τροχιά της Νέας Δηµοκρατίας. Με απολυµένους εργαζό-
µενους, µε εργοστάσιο που δεν παράγει, µε εργοστάσιο που δεν
συντηρείται και που µπαίνουν οι εργαζόµενοι και πριν από κάθε
βάρδια κάνουν το σταυρό τους για να βγουν ζωντανοί από ένα
υπό κατάρρευση εργοστάσιο. Πραγµατικά θα περιµένω µε αγω-
νία την εξήγηση αυτής της αναπτυξιακής τροχιάς. 

Και συνέχισε ο κ. Σταϊκούρας: «Με βασική επιδίωξη την προ-
στασία των εργαζοµένων. Η θέση της «ΛΑΡΚΟ» σε ειδική διαχεί-
ριση δεν αποτελεί λόγο λύσης εταιρείας, δεν συνεπάγεται τη
διακοπή της λειτουργίας της και δεν επιφέρει τη λύση των πάσης
φύσεως συµβάσεων της». Εν συνεχεία ήρθανε τροπολογίες µετά
τον Φλεβάρη του 2020 που δροµολόγησαν όλα αυτά τα οποία
υποτίθεται δεν συνεπαγόταν η ψήφιση της τότε τροπολογίας. 

Και έκλεινε: «Πράττουµε το καλύτερο για τους εργαζόµενους
και την κοινωνία». Μάλλον οι εργαζόµενοι δεν αντιλαµβάνονται
ότι είναι προς όφελός τους όλες αυτές τις διαδικασίες. Το ότι
σταµάτησε να λειτουργεί εταιρεία, δεν µπορούν να καταλάβουν
ότι είναι για το καλό τους είναι για το συµφέρον τους. Γι’ αυτό
αγωνίζονται επί τέσσερα χρόνια κόντρα στις κυβερνητικές πρω-
τοβουλίες και τις κυβερνητικές ενέργειες. Αλλά δεν το αντιλαµ-
βάνονται ούτε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί σήµερα
δεν τοποθετείται ούτε ένας Βουλευτής από τη Φθιώτιδα, από τη
Βοιωτία, από την Εύβοια, από την Κοζάνη, όπου δραστηριοποι-
είται η εταιρεία. 

Και αφού κάνετε τόσο καλά και µε τη «ΛΑΡΚΟ», εκτός των υπο-
λοίπων που κάνετε στην ελληνική οικονοµία, γιατί απουσιάζουν
οι Βουλευτές να πάρουν τα συγχαρητήρια και το χειροκρότηµα
των πολιτών; Γιατί συνεχίζουν να κρύβονται; Γι’ αυτόν τον λόγο
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καταθέτουµε και αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας, γιατί όλοι θα
αναλάβουν τις ευθύνες για αυτήν την κατάντια της µεγαλύτερης
µεταλλευτικής βιοµηχανίας, όπως την οδηγήσατε. 

Και πρέπει να µας απαντήσετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, αν αυτός είναι ο στόχος σας, το σχέδιό σας, η στρα-
τηγική σας, για τη βαριά βιοµηχανία της χώρας. Αν η χώρα µας
είναι µόνο ήλιος και ξαπλώστρα, να µας το πείτε. Αν δεν θέλετε
βαριά βιοµηχανία, να µας πείτε. Δεν µπορείτε επί τέσσερα χρόνια
να τυραννάτε µια ολόκληρη κοινωνία και εκατοντάδες εργαζόµε-
νους και τις οικογένειές τους. 

Η παραγωγική ανασυγκρότηση, στην οποία αναφέρεστε, θα
γίνει µε µετακίνηση εξειδικευµένων εργαζοµένων από τη βαριά
βιοµηχανία σε κέντρα υγείας και σε δήµους; Δηλαδή άνθρωποι
που τριάντα χρόνια εργάζονται στη «ΛΑΡΚΟ», εργάζονταν οι γο-
νείς τους, εργάζονταν οι παππούδες τους και έχουν µια µοναδική
τεχνογνωσία, θα απασχοληθούν σε κέντρα υγείας; Αυτή είναι η
παραγωγική ανασυγκρότηση που ευαγγελίζεσθε και σχεδιάζετε;
Οφείλουµε να σας δώσουµε πολλά συγχαρητήρια αν είναι αυτός
ο τρόπος. 

Και είναι µνηµείο ανικανότητας το γεγονός ότι ακόµη και στην
τροπολογία που φέρατε τον Φεβρουάριο του 2020 µιλούσαµε
για εκκαθάριση εν λειτουργία και δεν καταφέρατε ούτε αυτό να
εξασφαλίσετε, να την πουλήσετε, να την εκκαθαρίσετε και να τη
µεταβιβάσετε σε ιδιώτη εν λειτουργία. Διότι από τον Αύγουστο
του 2022, δύο χρόνια τώρα, έχει παύσει κάθε παραγωγική δρα-
στηριότητα της εταιρείας. 

Προεκλογικά συναντήθηκε ο κ. Μητσοτάκης µε τους εργαζό-
µενους, τους έκανε αυτή την πολύ µεγάλη τιµή. Τέσσερα χρόνια
ούτε που ήξερε για τη «ΛΑΡΚΟ» και συναντήθηκε λίγες ηµέρες
πριν τις εκλογές. Και τι υποσχέθηκε; Ότι θα ασχοληθεί ο ίδιος.
Να τον ευχαριστήσουµε γιατί αφού ασχοληθεί ο ίδιος φέρατε
σήµερα αυτή την τροπολογία η οποία τελειώνει την εταιρεία.
Προφανώς, τόσο πολύ ασχολήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός.
Kαι ακούσαµε και τον Υπουργό να αναφέρει ότι οι εργαζόµενοι
κάθονται και πληρώνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, µην κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια. Κανένας
στην εταιρεία δεν θέλει να κάθεται και να πληρώνεται. Οι εργα-
ζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι µετακλητοί της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Δεν θέλουν προγράµµατα, δεν θέλουν να κάθονται και να
πληρώνονται. Θέλουν να κάνουν αυτό που έχουν µάθει καλύτερα
από τον καθένα, να εργάζονται υπό εξαιρετικά δύσκολες συνθή-
κες και να παράγουν ένα προϊόν το οποίο εξάγεται κατά 100%.
Βεβαίως θα πει κανείς ότι είναι η πρώτη φορά που ακούµε από
Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας τέτοια σχόλια ή να λοιδορεί
τους εργαζόµενους. Σε καµµία περίπτωση, τα έχουµε συνηθίσει,
όπως και «παπαγαλάκια» δηµοσιογράφους να µιλάνε για το επί-
δοµα γαλοπούλας τα προηγούµενα χρόνια. Όµως, κάποια στιγµή
και η ανοχή έχει τα όριά της.

Και είπε ο κύριος Υπουργός, ο κ. Πετραλιάς, ότι θέλουµε, λέει,
κι εµείς να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Πολύ πρωτότυπος τρό-
πος είναι αυτός, να απολύετε τους εργαζόµενους, να σταµατάει
η παραγωγή, αλλά να έρχεστε εδώ και να µας λέτε ότι κι εµείς
θέλουµε να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Πείτε µας µία πρωτο-
βουλία που πήρατε τέσσερα χρόνια τώρα για να λειτουργήσει το
εργοστάσιο. Πείτε µας µία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Έχω άλλα τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. Θα χρησιµοποιήσω και την τριτολογία µου. 

Πρέπει να µας πείτε µία ενέργεια που κάνατε τέσσερα χρόνια
τώρα και η οποία να δικαιολογεί την τοποθέτηση του Υπουργού
ότι θέλει και ο ίδιος να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Δηλαδή, αν
δεν θέλατε να λειτουργήσει, τι θα κάνατε; Πραγµατικά αυτό είναι
µια µεγάλη απορία. Το κλείσατε, διώξατε τον κόσµο και κάνετε
παρεµβάσεις και στη δικαιοσύνη. Αυτό που έγινε την Τρίτη ήταν
πρωτοφανές, το να επικαλεστούν, δηλαδή, οι δικηγόροι του δη-
µοσίου τροπολογία η οποία δεν είχε ψηφιστεί. Κάνετε όλα αυτά
και έρχεστε σήµερα και µας λέτε ότι θέλουµε κι εµείς να λειτουρ-
γήσει. Μπράβο σας!

Ακούω και άκουσα προηγουµένως να µιλούν για ανάπτυξη τα
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ και ο κ. Μητσοτάκης µιλάει
διαρκώς τον τελευταίο καιρό για το δηµογραφικό και την περι-
φερειακή ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν θέλετε να µιλή-
σετε για περιφερειακή ανάπτυξη, για το δηµογραφικό κ.λπ.,
ελάτε στη Λάρυµνα, στη Μαλεσίνα, στο Μαρτίνο που τέσσερα
χρόνια οι άνθρωποι ζουν µέρα µε τη µέρα, δεν ξέρουν και δεν
µπορούν να προγραµµατίσουν ούτε τι θα κάνουν τους επόµε-
νους δύο, τρεις µήνες. Εκεί τους έχετε οδηγήσει. Πολλοί εκ των
εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ» έχουν ήδη φύγει και έχουν αναζητή-
σει εργασίες, έχουν εγκαταλείψει τις περιουσίες τους και τις οι-
κίες τους και έχουν φύγει στη Θεσσαλονίκη, στο εξωτερικό και
στην Αθήνα και όλοι οι υπόλοιποι, ολόκληρη περιοχή ζει µέσα
στην αβεβαιότητα. Εκεί έχετε οδηγήσει τους πολίτες. Κι έρχεστε
µετά και µας λέτε για περιφερειακή ανάπτυξη και για προτάσεις
επίλυσης του δηµογραφικού. Πρωτοφανή πράγµατα!

Κλείνοντας να πω µία κουβέντα και για την τροπολογία που
καταθέσαµε για την κατάργηση του τεκµαρτού. Δεν περιµέναµε
κάτι καλύτερο από τον κ. Χατζηδάκη. Με την τροπολογία αυτή
ικανοποιούµε το πάγιο αίτηµα από τα τέλη του 2023 όλων των
εµπλεκοµένων φορέων, αυτοαπασχολούµενων και ελεύθερων
επαγγελµατιών. Ελπίζουµε να την κάνετε δεκτή, µιας και η ανά-
πτυξη πηγαίνει τόσο καλά, όπως ισχυρίζεστε. Άρα, δεν υπάρχει
λόγος να επιβαρυνθεί η µεσαία τάξη µε συν 800 εκατοµµύρια φό-
ρους.

Κλείνοντας, θεωρώ ότι µε τις πρωτοβουλίες αυτές, δηλαδή µε
τον νόµο για την τεκµαρτή φορολόγηση, µε την τροπολογία που
φέρνει σήµερα ο κ. Χατζηδάκης, µπορεί επάξια να τοποθετήσει
στην επόµενη τούρτα γενεθλίων του και το όνοµα της «ΛΑΡΚΟ»,
αλλά και ολόκληρη τη µεσαία τάξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είχε γίνει

ένα λάθος και είχαµε διαγράψει τον κ. Βεσυρόπουλο. Όµως, είχε
µπει στη θέση του ο κ. Πασχαλίδης. Έτσι, θα πάει µετά ο κ. Ξαν-
θόπουλος και µετά ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αλλάζετε συνεχώς τη σειρά, κύριε
Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, κύριε
Παφίλη, δεν την αλλάζουµε. Ήταν ο κ. Βεσυρόπουλος. Έγινε
αµοιβαία αλλαγή του κ. Πασχαλίδη µε τον κ. Βεσυρόπουλο. Μπο-
ρείτε να το δείτε. 

Ορίστε, κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προτεινό-

µενο σχέδιο νόµου επιχειρείται η δηµιουργία ενός ολοκληρωµέ-
νου ρυθµιστικού πλαισίου για την ασφάλιση των αυτοκινήτων και
ιδιαίτερα για την αστική ευθύνη που προκύπτει από τη χρήση
τους, καθώς και για τον εντοπισµό και την εκκαθάριση των αδρα-
νών και των ανασφάλιστων οχηµάτων. 

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο επέρχονται κάποιες τρο-
ποποιήσεις στον ν.5024/2023 που αφορά τα διακατεχόµενα ακί-
νητα του δηµοσίου, µε τον οποίο επιλύθηκε ένα διαχρονικό
κοινωνικό πρόβληµα.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο εισάγεται ένα νέο σύστηµα
ελέγχων µε ηλεκτρονικές διασταυρώσεις για τον εντοπισµό των
ανασφάλιστων οχηµάτων όσο και των οχηµάτων των οποίων οι
ιδιοκτήτες δεν έχουν καταβάλει τα τέλη κυκλοφορίας ή τις οφει-
λές που µπορεί να προκύψουν σε περίπτωση µεταβίβασης. Εφό-
σον εντοπιστούν οι παραβάσεις, ειδοποιείται ο κάτοχος της
άδειας κυκλοφορίας του οχήµατος και ορίζεται ως πρόστιµο σε
περίπτωση ανασφάλιστου οχήµατος το ποσό των 1.000 ευρώ για
τα λεωφορεία και τα φορτηγά δηµόσιας χρήσης, 500 ευρώ για
τα επιβατικά και άλλα οχήµατα κάθε φύσης και 250 ευρώ για τα
δίκυκλα. Επιπλέον, επέρχεται ένας εξορθολογισµός στην περί-
πτωση εκπρόθεσµης καταβολής των τελών κυκλοφορίας οχηµά-
των υιοθετώντας το νοµοσχέδιο το µοντέλο των κλιµακωτών
προστίµων.

Επιπρόσθετα, καθορίζεται πλέον η διαδικασία αδρανοποίησης
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και διαγραφής από τα µητρώα οχηµάτων και τίθενται σε καθε-
στώς προσωρινής αδράνειας τα οχήµατα που δεν έχουν ασφα-
λιστεί, δεν έχουν υποβληθεί σε ΚΤΕΟ και δεν έχουν καταβληθεί
γι’ αυτά τέλη κυκλοφορίας τα τελευταία εφτά έτη.

Πολύ σηµαντική είναι και η διάθεση σχετικά µε την υποχρέωση
του επικουρικού κεφαλαίου να αποζηµιώνει ζηµιωθέντες από αυ-
τοκινητιστικά ατυχήµατα καλύπτοντας πλέον και τις περιπτώσεις
όπου το όχηµα που προκάλεσε τη ζηµιά ήταν ασφαλισµένο, αλλά
η ασφαλιστική εταιρεία έχει τεθεί σε ασφαλιστική εκκαθάριση,
όπως και για τις περιπτώσεις που η ασφαλιστική εταιρεία έχει
πτωχεύσει ή έχει τεθεί σε εκκαθάριση και εδρεύει σε άλλο κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όσον αφορά το έκτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου που αφορά
τροποποιήσεις της διαδικασίας εξαγοράς διακατεχόµενων ακι-
νήτων του δηµοσίου, θα ήθελα να τονίσω για µια ακόµη φορά ότι
ο ν.5024/2023 άνοιξε τον δρόµο, ώστε να δοθούν οριστικές λύ-
σεις σε ένα τεράστιο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί εδώ και
πολλές δεκαετίες σε όλη την Ελλάδα, όπως και στην περιφέρειά
µου την Καβάλα, όπου το θέµα της διανοµής δηµόσιας γης έχει
γίνει µεγάλη ιστορία ξεκινώντας από την απελευθέρωση της
πόλης το 1913, την οθωµανική ιδιοκτησία και την κατοχύρωση
τίτλων που είχαν εκδοθεί από το οθωµανικό κράτος. Συνεχίστηκε
το 1922 µε την έλευση των προσφύγων από την ανατολή και τη
διαχείριση της ανταλλάξιµης περιουσίας αρχικά από την Επι-
τροπή Αποκατάστασης Προσφύγων και στη συνέχεια από την
Εθνική Τράπεζα και τη Διεύθυνση Ανταλλάξιµης Περιουσίας. 

Δυστυχώς το ελληνικό δηµόσιο ήταν πάντα απέναντι στην πε-
ριουσία των ιδιωτών, ακόµα και σε αυτήν που διέθετε το ίδιο σε
αυτούς σε διαφορετικές χρονικές περιόδους και ενώ ήταν υπο-
χρεωµένο για την αγροτική και αστική τους αποκατάσταση.
Αυτές οι διαχρονικές παλινωδίες ταλαιπώρησαν επί δεκαετίες
εκατοντάδες πολίτες. Ήδη, όµως, µε τον ν.5024/2023 θεσπίστηκε
ένα σύγχρονο πλαίσιο λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ήδη διαµορφω-
θείσα κατάσταση και τα προβλήµατα που προέκυψαν στο παρελ-
θόν. 

Οι τροποποιήσεις που εισάγονται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
είναι ουσιαστικές και διευκολύνουν έτι περισσότερο τη διαδικα-
σία. Πιο συγκεκριµένα, αλλάζουν οι προϋποθέσεις υποβολής αί-
τησης εξαγοράς και καταργείται η προϋπόθεση ύπαρξης
κτίσµατος για την υποβολή της αίτησης.

Όσον αφορά το τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις αµ-
φισβήτησης της κυριότητας του δηµοσίου ακινήτου, διαµορφώ-
νεται µε έκπτωση 50% για τον αιτούντα που έχει αναγνωριστεί
από το πρωτοβάθµιο δικαστήριο ως κύριος του ακινήτου ή που
έχει αναγραφεί ως κύριος στις πρώτες κτηµατολογικές εγγρα-
φές και έχει ασκηθεί αγωγή από το δηµόσιο ή δεν έχει παρέλθει
η προθεσµία άσκησης αγωγής και 70% αν ο αιτών έχει ασκήσει
ένδικο µέσο καταδικαστικής απόφασης για την αναγνώριση της
κυριότητας του ακινήτου έως την 31η Δεκεµβρίου 2022.

Ειδική πρόβλεψη υπάρχει για ακίνητο που καλύπτει τις στεγα-
στικές ανάγκες του αιτούντα ή του αρχικού δικαιοπαρόχου ως
αποτέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πληθυσµιακών οµάδων πριν
το 1965. Η εν λόγω διάταξη είναι σαφέστατα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Ωστόσο, καθίσταται ιδιαιτέρως δυσχερής η απόδειξη.
Πώς, δηλαδή, θα αναζητήσει ο αιτών τα σχετικά µεταγενέστερα
έγγραφα των δηµοσίων αρχών; Στα γενικά αρχεία του κράτους;
Στις κατά τόπους κτηµατικές υπηρεσίες; Αυτό είναι ένα σηµείο
που θεωρώ πως αν δοθούν οι απαραίτητες διευκρινήσεις, η συγ-
κεκριµένη διάταξη θα λειτουργήσει προς όφελος µεγάλου µέρους
του κοινωνικού συνόλου, δεδοµένου ότι όσον αφορά τουλάχιστον
την Καβάλα, αλλά και πολλές ακόµα περιοχές της χώρας µας, τα
διακατεχόµενα αφορούν κυρίως προσφυγικές γειτονιές.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο διέπεται από πνεύµα κοινής λο-
γικής, αντιµετωπίζοντας και τεχνικά ζητήµατα αλλά και πολλά ζη-
τήµατα καθηµερινότητας. Όσον αφορά τις διατάξεις του περί
αξιοποίησης των ακινήτων του δηµοσίου, ο κοινωνικός και απο-
καταστατικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου θα λειτουργήσει όχι
µόνο προς όφελος των πολιτών αλλά και του ίδιου του κράτους,
δεδοµένου ότι εξυπηρετούνται και σκοποί δηµοσίου συµφέρον-
τος που συνίστανται στην οριστική διευθέτηση του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος, της ιδιωτικής περιουσίας αλλά και στην προώθηση

της τουριστικής, βιοµηχανικής, βιοτεχνικής και αγροτικής ανά-
πτυξης επ’ ωφελεία της εθνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):  Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο. Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος και αµέ-
σως µετά ο κ. Παφίλης.

Θέλω να µην υπάρχει καµµία παρεξήγηση. Το εξηγήσαµε και
στον κ. Παφίλη. Ο κ. Πασχαλίδης ήταν το νούµερο οχτώ και
έκανε αντικατάσταση µε τον κ. Βεσυρόπουλο αµοιβαία που ήταν
το νούµερο δεκαεπτά. 

Ορίστε, κύριε Ξαθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

θα ξεκινήσω µε ένα θέµα το οποίο για µένα έχει πάρα πολύ µε-
γάλη σηµασία και έχει σηµασία γιατί ακριβώς η θεσµική λειτουρ-
γία της Βουλής είναι προϋπόθεση και απαράγραπτος κανόνας
για να µπορέσουµε να λειτουργούµε ως πολιτικό σύστηµα από-
λυτα. Παρ’ όλη την αποδοκιµασία που εισέπραξε η Κυβέρνηση
στις πρόσφατες ευρωεκλογές, συνεχίζει απτόητη, ακάθεκτη την
αντιθεσµική της στάση. 

Και τι θέλω να πω; Καταθέσαµε προτάσεις νόµου ως ΣΥΡΙΖΑ
για την ακρίβεια και το φορολογικό και η Κυβέρνηση δυστυχώς
µε τη σύµπραξη και την επίνευση του Προέδρου της Βουλής
φρόντισε να αποκλειστεί η συζήτηση αυτή από την Εθνική Αντι-
προσωπεία. Και αντί να εφαρµοστεί το άρθρο 85 και τα επόµενα
του κανονισµού, επινοείτε µία διαδικασία που δεν υπάρχει ούτε
στο Σύνταγµα ούτε στον κανονισµό. Και αντί να επιληφθεί η
Βουλή να συζητεί και να συζητήσει τις προτάσεις που καταθέτει
η Αντιπολίτευση, προτίθεται ο κ. Χατζηδάκης να έρθει στη
Βουλή, να ενηµερώσει την επιτροπή παρουσία του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους για πρόταση νόµου της Αντιπολίτευσης. 

Αυτά δεν αντέχουν σε καµµία λογική και ειλικρινά δεν µπορώ
να καταλάβω ποιο θα είναι το επόµενο αντιθεσµικό ατόπηµα στο
οποίο θα προχωρήσετε. Έχετε υποχρέωση, κύριοι της πλειοψη-
φίας, να τηρείτε τον Κανονισµό της Βουλής και να θέσετε στις
οικείες επιτροπές προτάσεις νόµου που έχουµε καταθέσει. 

Σε ό,τι αφορά τις δύο τροπολογίες για να είµαι πάρα πολύ σύν-
τοµος και ουσιαστικός. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Εδώ η κοι-
νωνία δοκιµάζεται, γιατί ακριβώς έχετε κάνει µία στρατηγική
επιλογή. Στη χώρα µας παρατηρείται µία ραγδαία µετατόπιση
πλούτου από τους πολλούς στους λίγους. Και είναι πανθοµολο-
γούµενη η επιλογή σας ότι η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα
είναι αντιπαραγωγική και γι’ αυτόν το λόγο πρέπει να γίνουν µε-
γάλες συσσωµατώσεις. Το ίδιο συµβαίνει και για τους δικηγό-
ρους, το ίδιο συµβαίνει και για τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Και σε εκτέλεση της βίβλου Πισσαρίδη έρχεται το φορολογικό
νοµοσχέδιο µε το οποίο θεσπίζετε αντικειµενικά κριτήρια φορο-
λόγησης σε µια πλειάδα ελεύθερων επαγγελµατιών. Δεν είναι
µόνο το γεγονός ότι παίρνετε από αυτούς που δεν έχουν. Και
όπως έλεγε ένας παλιός δικηγόρος, από ένα πρόβατο να παίρ-
νετε ένα τοµάρι, να µη ζητάτε να πάρετε τέσσερα.

Εσείς όµως συνεχίζετε µια τακτική µε βάση την οποία οι επαγ-
γελµατίες, οι µικροµεσαίοι, οι δικηγόροι δεν θα µπορούν να λει-
τουργήσουν να κρατήσουν το γραφείο τους. Σας θέτω και µια
άλλη παράµετρο την οποία αντιµετωπίζω στη Δράµα. Δεν θα
υπάρχουν καφενεία στα χωριά, πάρτε το απόφαση. Δεν µπορεί
να λειτουργήσει ένα καφενείο το οποίο αποτελεί χώρο κοινωνι-
κής συνάθροισης, χώρο κοινωνικής συνοχής. Δεν θα µπορεί να
λειτουργήσει µε το αντικειµενικό, µε το τεκµαρτό εισόδηµα που
του βάζετε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο λοιπόν πήραµε µία πρωτοβουλία και ζη-
τούµε την ακύρωση αυτής της διάταξης. Εκτός του ότι είναι αν-
τισυνταγµατική, εκτός του ότι θέσαµε κατά τη διάρκεια της
συζήτησης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου την ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας αλλά η πλειοψηφία άλλως αποφάσισε, έρχε-
ται λοιπόν στη συνέχεια η πραγµατικότητα και µας λέει ότι µε
βάση αυτή σας τη φορολογική επιλογή ουσιαστικά κλείνουν κατά
συρροή και συνεχώς µεγάλος αριθµός µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων. Και όλο αυτό το κοινωνικό πρόβληµα η Ελλάδα, η κοινω-
νία, η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού δεν µπορεί να το
αντέξει. 
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Με αυτή την έννοια λοιπόν καταθέτουµε την τροπολογία, έτσι
ώστε να καταργηθεί αυτή η απαράδεκτη ρύθµιση και να συζητή-
σουµε για τον περιορισµό και τη σύλληψη της φοροδιαφυγής και
να συζητήσουµε και για την ηλεκτρονική επιτήρηση των φορο-
λογικών βιβλίων και να συζητήσουµε για όποια θεσµικά ζητήµατα
θέλετε. 

Τέλος, παρακολουθούµε από το πρωί την εναγώνια προσπά-
θεια των εργατών της «ΛΑΡΚΟ». Είναι στους δρόµους και διαδη-
λώνουν και µαζί τους διαδηλώνει ο κάθε πολίτης είτε είναι
εργάτης είτε εργαζόµενος, γιατί καταλαβαίνει ότι η φωτιά που
άναψε στη «ΛΑΡΚΟ» σύντοµα θα φτάσει και στο δικό του σπίτι.
Γιατί σ’ αυτήν την ιστορία οι ευθύνες της Κυβέρνησης είναι απα-
ράγραπτες. Γιατί σε αυτήν την ιστορία οι ευθύνες της Κυβέρνη-
σης είναι µεγάλες. Άλλα ήρθατε και είπατε, ότι θα εξυγιανθεί η
λειτουργία. Και επειδή ακριβώς είστε και ανεπαρκείς και ανίκα-
νοι, δεν το κάνετε. Κλείνετε την εταιρεία, απολύετε τους εργα-
ζόµενους και δηµιουργείτε ένα τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ προσπαθήσαµε να κρατήσουµε ζωντανή την εται-
ρεία παρά την παρατεταµένη πτωτική πορεία των τιµών του σιδη-
ρονικελίου και τα συσσωρευµένα προβλήµατα του παρελθόντος.
Επί ΣΥΡΙΖΑ δεν έχασαν ούτε 1 ευρώ, ενώ ρυθµίστηκε η τιµή της
ηλεκτρικής ενέργειας µέσω επίτευξης συµφωνίας µε τη ΔΕΗ.
Εσείς το Φλεβάρη του 2020 υπερψηφίσατε τροπολογία µε την
οποία τέθηκε η εταιρεία σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης και είχε
ως συνέπεια τη µείωση των µισθών των εργαζοµένων κατά 30%
ως 40%, την απώλεια των δώρων και επιδοµάτων, τη µη διευθέ-
τηση των οφειλών σε µικροεργολάβους της περιοχής και καταλα-
βαίνετε ότι αυτό έχει πολλαπλασιαστικές συνέπειες για την τοπική
οικονοµία και βεβαίως την πλήρη εγκατάλειψη του εργοστασίου
µε την επ’ αόριστον αναστολή των εργασιών συντήρησης. Σήµερα
έρχεστε να ολοκληρώσετε και να επιβεβαιώσετε το χρονικό ενός
προαναγγελθέντος θανάτου. 

Η εταιρεία «ΛΑΡΚΟ» είναι απαραίτητη για την εθνική οικονο-
µία. Έχει ένα προνοµιακό, ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα το οποίο
κανείς µας δεν µπορεί να αγνοεί. Η εταιρεία «ΛΑΡΚΟ» είναι ρυ-
µουλκό, είναι η ατµοµηχανή της τοπικής κοινωνίας, της τοπικής
οικονοµίας. Και µε αυτή την έννοια έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
παραµείνει σε λειτουργία. Η εταιρεία «ΛΑΡΚΟ» θα παραµείνει σε
λειτουργία µε τους αγώνες των εργαζοµένων, µε τους αγώνες
των πολιτών, µε όλο αυτό το κίνηµα αλληλεγγύης που έχει ανα-
πτυχθεί, γιατί δεν αφορά µόνο τους εργαζόµενους της συγκε-
κριµένης εταιρείας, της συγκεκριµένης περιοχής, αλλά αφορά
τους εργαζόµενους όλης της Ελλάδας.

Μαζί για τη νίκη!
Σας ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήρθε η
σειρά σας κύριε Παφίλη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά τον κ. Παφίλη
ποιος είναι, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά τον
κ. Παφίλη, το χάος!

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αποσύρετε τώρα, την τελευταία

στιγµή, αυτό το αίσχος αυτής της τροπολογίας, αν έχετε ίχνος -
δεν θα µιλήσω γενικότερα- πολιτικής αξιοπρέπειας µετά από όλα
όσα έχουν γίνει. Δεν λέµε για αξιοπρέπεια. Αποσύρετε την τώρα,
αν δεν έχετε απίστευτο απάνθρωπο κυνισµό. Τώρα όµως, έστω
και την τελευταία στιγµή! Το απαιτούν οι εργαζόµενοι, το απαιτεί
η εργατική τάξη της χώρας και είναι και η µοναδική λύση για να
προχωρήσουµε πιο πέρα. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν επειδή δεν έχει το θάρρος να πει την αλή-
θεια, λέει ψέµατα συνειδητά. Κοροϊδεύετε έναν λαό ολόκληρο,
κοροϊδεύετε οκτακόσιες πενήντα οικογένειες. Τι τους λέτε µε
θράσος κιόλας; Ότι αυτή η τροπολογία ικανοποιεί όλα τα αιτή-
µατα των εργαζοµένων και ενδιαφέρεται για τη λειτουργία και
ανάπτυξη της «ΛΑΡΚΟ». 

Ξεκινάω από το πρώτο. Καλά σοβαρολογείτε; Μας κοροϊ-
δεύετε όλους τόσο χυδαία, τόσο ωµά; 

Οι εργαζόµενοι είναι στον δρόµο, έχουν αιτήµατα, ποια ικανο-

ποιείτε από όλα αυτά; Αυτά που µας είπε ο κ. Πετραλιάς; Πέστε
µας ποια αιτήµατα ικανοποιεί! Αυτά περί οικισµού κ.λπ. είναι το
τυράκι. Η φάκα είναι ότι δίνετε εξουσιοδότηση στην Κυβέρνησή
σας -όχι στον εκκαθαριστή, ο εκκαθαριστής δεν ήρθε από τον
ουρανό ούτε κανένας ανεξάρτητος είναι- να κλείσει τη «ΛΑΡΚΟ»
και λογικά να απολύσει όλους τους εργαζοµένους. 

Αυτό κάνετε στην πραγµατικότητα και ολοκληρώνετε ένα έγ-
κληµα, έγκληµα απέναντι στην οικονοµία, έγκληµα απέναντι κυ-
ρίως σε οκτακόσιες πενήντα οικογένειες, σε πέντε νοµούς –τους
ξέρουµε καλά, κι εγώ από εκεί είµαι- οι οποίοι ζουν, ολόκληρες
περιοχές, από τη «ΛΑΡΚΟ», δηλαδή από τη δουλειά και το αίµα
των εργαζοµένων τόσα χρόνια, που έχετε το θράσος και τον κυ-
νισµό –πού είναι ο κ. Πετραλιάς να έρθει εδώ να µας πει αν δου-
λεύουν ή όχι οι εργαζόµενοι! Κάθονται λέει! Πού κάθονται; Όλο
το εικοσιτετράωρο στο εργοστάσιο είναι και αν το αφήσουν θα
καεί ολόκληρο καµµιά ώρα, και να δούµε τα drones, που λένε οι
ηλίθιοι -και το λέω εν γνώσει µου- που πήγαν και κατέθεσαν στο
δικαστήριο ότι η ασφάλεια µπορεί να εξασφαλιστεί από τα
drones. 

Ποιον δουλεύετε εδώ; Κι ένα παιδάκι να ρωτήσεις το ξέρει. Με
τριάντα τόνους προπανίου τι θα κάνει δηλαδή; Θα κατουρήσει
το drone στο προπάνιο για να σβήσει; Μην µας λέτε τέτοια!
Μέχρι εκείνο το σηµείο του αίσχους έχουν φτάσει αυτοί στους
οποίους αναθέτετε να υποστηρίξουν την πολιτική σας. 

Τι αλλάζετε τώρα; Νόµος δικός σας ήταν. Αυτό που αλλάζετε
είναι ένα και µοναδικό, ουσιαστικό. Τα άλλα είναι παρελκόµενα.
Δίνετε τη δυνατότητα να την κλείσει. Δεν θέλω να διαβάσω την
τροπολογία -την έχω εδώ- για να µην χάσω και τον χρόνο. Αυτό
κάνετε. Που διασφαλίζετε τους εργαζόµενους; Ο κ. Χατζηδάκης
προχθές είπε στους εργαζόµενους ότι δεν θίγονται τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων και θα δουλεύουν. Ο κ. Πετραλιάς σή-
µερα τους είπε να πάνε στα κέντρα υγείας να κάνουν αιτήσεις
και λοιπά και λοιπά. 

Ποιος λέει αλήθεια; Και ξέρετε τι µου θυµίζει αυτό; Όταν
έκλεισε ο Σκαλιστήρης στις αρχές της δεκαετίας του 1990 πρό-
τειναν στους εργαζόµενους να γίνουν κουρείς και κοµµωτές. Σο-
βαρολογείτε; Έχετε δει τα δάχτυλα των µεταλλωρύχων; Δεν είναι
σαν τα δικά σας, που δεν έχετε πιάσει ποτέ χειρωνακτική δουλειά,
εκεί που τα βρήκατε έτοιµα. Δεν λέω µόνο για σας, λέω για πάρα
πολλούς. Να πάνε να γίνουν κουρείς τούς είπανε –εσείς ήσασταν
στην κυβέρνηση και το ΠΑΣΟΚ, που τώρα σφυράει αδιάφορα- να
πάνε να γίνουν κουρείς και κοµµωτές. Αυτό λέτε και τώρα. Σε εξει-
δικευµένους ανθρώπους, τρίτης γενιάς, που έχουν δώσει τη ζωή
τους εκεί µέσα και τους λέτε: «Θα σας πάµε στο κέντρο υγείας,
εδώ, εκεί, µέχρι να δούµε να δούµε το τι θα γίνει».

Δαπανήσατε µισό δισεκατοµµύριο τα τεσσεράµισι χρόνια, όχι
για να διασώσετε τη «ΛΑΡΚΟ», όχι για να την αναπτύξετε, αλλά
για να την κλείσετε, αργό θάνατο δηλαδή. Συγχαρητήρια! Και
έχετε το θράσος τώρα να µιλάτε για ανάπτυξη. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Σταµάτησε η λειτουργία. Τόσα
λεφτά που είναι βγαλµένα από τον ελληνικό λαό και από τη δου-
λειά των εργαζοµένων και πήγαν για να την κλείσετε τελικά. Γιατί;
Είστε τόσο άσχετοι; Δεν νοµίζω. Διότι αυτή είναι η πολιτική σας.
Οι εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια ζητούσαν ακριβώς να συνε-
χιστεί η λειτουργία. 

Και ξέρετε, για να απαντήσω και πριν στον κ. Ξανθόπουλο για
τα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχει µια οικονοµική αρχή, την οποία
την ξέρουν και από το πρώτο έτος των οικονοµικών επιστηµών,
ότι τα χρηµατιστηριακά προϊόντα όταν πέφτουν αποθηκεύεις και
όταν ανεβαίνουν πουλάς. Έτσι δεν είναι; Το ξέρουν οι πάντες.
Δεν έφταιγε αυτό. Αυτό ήταν το πρόσχηµα. Έφταιγε ότι δεν ήθε-
λαν να προχωρήσουν σε ριζικές αλλαγές στη «ΛΑΡΚΟ».

Παρεµπιπτόντως να πω και το εξής εδώ µέσα. Δεν µιλάει κα-
νένας για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καλά, η Νέα Δηµοκρατία δεν
το συζητάµε ότι θα µιλήσει. Όλοι οι υπόλοιποι τόσο λιγούρηδες
είστε; Δεν βλέπετε την καταστροφική πολιτική που ακολούθησε
η Ευρωπαϊκή Ένωση; Διότι η «ΛΑΡΚΟ» έχει µεγάλη ιστορία και
θα πω δυο λόγια αν µου δώσει ο κύριος Πρόεδρος έστω ένα-δυο
λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην µα-
κρηγορείτε. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερο ζήτηµα. Γι’ αυτό µιλάω για πο-
λιτική αξιοπρέπεια. Καλά τι κάνατε; Δεν ξέρω αν το χωράει το αν-
θρώπινο µυαλό. Καταθέτετε µεσάνυχτα, την παραµονή, αυτήν την
τροπολογία, την πρόταση τροπολογίας, και µάλιστα το χειρότερο
από όλα αυτά είναι ότι την άλλη µέρα πάνε οι εκπρόσωποι του δη-
µοσίου, της «ΛΑΡΚΟ» δηλαδή, και ζητάνε να µη γίνει δικαστήριο
γιατί υπάρχει τροπολογία! Και ο Πρόεδρος βέβαια, ο άνθρωπος
τα πήρε στο κρανίο! «Τι µου λέτε», λέει, «ποια τροπολογία, αφού
δεν έχει ψηφιστεί!» Μέχρι τέτοιο αισχρό σηµείο έχετε φτάσει. 

Ποιος σατανικός νους το σκέφτηκε αυτό και το έκανε; Ποιος
είναι αυτός; Η Κυβέρνηση δεν είναι; Ξηλώσατε κανέναν από αυ-
τούς ή ήταν πρωτοβουλία των δικηγόρων όλο αυτό; Ποιος την
κατέθεσε την τροπολογία; Εννέα Υπουργοί; Πόσοι υπογράφουν;
Τόσο αίσχος; Καλά, ντροπή δεν υπάρχει πλέον, η λέξη είναι
άγνωστη. Θα την αναζητήσουµε στα λεξικά της αρχαιότητας. Με
αυτό τι έχετε να πείτε, εσείς που είστε και νοµικός; Όνοµα δεν
λέω. Τι θα πείτε γι’ αυτό; Γι’ αυτό το θέµα που δείχνει πόσο κυ-
νικοί, αδίστακτοι, απάνθρωποι είσαστε; 

Καταθέτετε την τροπολογία για να χρησιµοποιηθεί από το δι-
καστήριο να µην πάρει ευνοϊκή απόφαση για τους εργαζόµενους
και µετά λέτε ότι θέλετε να προστατέψετε τους εργαζόµενους;
Τι δουλειά έχετε; Εσείς προστατεύετε τα συµφέροντα της ολι-
γαρχίας του πλούτου, αυτών που ζουν όπως ζουν, και όχι των
άλλων που πεθαίνουν για να βγάλουν το µεροκάµατο. Γίνατε ρε-
ζίλι κυριολεκτικά, µε αυτό και µόνο, και δείχνει πόσο αδίστακτοι
πραγµατικά είσαστε. 

Εµείς σας προειδοποιήσαµε από το 2020. Σας είπαµε ότι δεν
ξέρετε µε ποιους έχετε να κάνετε. Η ιστορία της «ΛΑΡΚΟ» δεν
ξεκινάει ούτε από το 2009 ούτε από το 2020 και το 2022, ξεκινάει
από πολύ παλιά. Η ιστορία της «ΛΑΡΚΟ» είναι σηµαδεµένη µε τις
κορυφαίες στιγµές του εργατικού κινήµατος. Η «ΛΑΡΚΟ» το 1977
γονάτισε τον Μποδοσάκη και την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τότε, τους τσάκισε µε τη µεγάλη απεργία. 

Το 1985 το ΠΑΣΟΚ, που δεν µιλάει για τίποτα, που υποτίθεται
ότι θα έκανε τον ανοξείδωτο χάλυβα και λοιπά, το εγκατέλειψε
γιατί οι Γερµανοί και οι Γάλλοι διαφωνούσαν µε αυτό το σχέδιο
και ήταν καθαρό πλέον –µην πω ονόµατα και διευθύνσεις. Και τι
έκανε; Πεντακόσιες απολύσεις. 

Και µιλάτε σήµερα για απολύσεις; Διώξατε στο άνθος που
ήταν τότε η «ΛΑΡΚΟ» για να µην προχωρήσει όλο αυτό το σχέδιο,
που ήθελαν όλοι οι εργαζόµενοι, ακόµα και οι δικοί σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε Παφίλη. Σας έδωσα ήδη δυόµισι λεπτά ακόµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, να κλείσω αυτή τη σκέψη
µόνο.

Η «ΛΑΡΚΟ», οι εργαζόµενοι, τεσσεράµισι χρόνια δεν γονατίζουν
και ζουν µε οκτώ και εννιά κατοστάρικα τον µήνα. Και αφήστε τα
αυτά που λένε για τους µεγάλους µισθούς. Τα κόψατε όλα. Είναι
η τρίτη γενιά που δουλεύει. Έχει ογδόντα έξι νεκρούς από εργο-
δοτικά εγκλήµατα που είναι στα νεκροταφεία, που είναι σύµβολο
των εργαζοµένων. Έχει εκατοντάδες σακατεµένους. 

Η κ. Λινού επιστηµονικά ήταν συγκλονιστική. Το σύστηµά σας,
το βάρβαρο, δεν σας νοιάζει η ανθρώπινη ζωή. Το µόνο που σας
νοιάζει είναι τα κέρδη των µεγάλων. Αυτά όλα τα έχουµε καταγ-
γείλει, απ’ όσο θυµάµαι και προσωπικά -επειδή ήµουνα στην πε-
ριοχή- από το 1980 ότι συµβαίνουν, µε καρκίνους, µε όλα αυτά.
Φυσικά δεν είχαµε αυτήν την τεκµηρίωση δυστυχώς. 

Γι’ αυτό λοιπόν σας λέµε τώρα: Πάρτε την πίσω! Αν νοµίζετε ότι
µε οποιονδήποτε τρόπο θα τα περάσετε, είστε µακριά νυχτωµένοι.
Τους εργαζόµενους µόνο πεθαµένους µπορείτε να τους βγάλετε
από εκεί µέσα. Δεν πρόκειται να φύγουν. Έχουν όρκο στη δουλειά
τους, στις οικογένειές τους, στους νεκρούς, στους σακατεµένους,
σε όλους αυτούς που έδωσαν τη ζωή τους για να περνάνε κάποιοι
όπως περνάνε, δηλαδή στη χλιδή και στην πολυτέλεια. Γι’ αυτό
λοιπόν µην έχετε αυταπάτες. 

Το ΚΚΕ, όπως το 1977, όπως το 1985, όπως αυτά τα χρόνια,
έτσι και τώρα θα είναι στην πρώτη γραµµή. Δεν µασάµε! Είµαστε
µε τους εργαζόµενους, είστε µε τους καπιταλιστές και τους καρ-
χαρίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ακολουθεί ο κ. Λοβέρδος. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, θα µιλήσετε εσείς µετά; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ας µιλήσω αργότερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όπως θέ-

λετε. Είναι άλλοι δύο οµιλητές µετά τον κ. Λοβέρδο, η κ. Τζάκρη
και µετά ο κ. Καραθανασόπουλος και η κ. Κεφαλά. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Σήµερα είναι το

πρώτο νοµοσχέδιο που συζητάµε µετά την επανέναρξη των ερ-
γασιών της Βουλής από τις ευρωεκλογές, από την προεκλογική
περίοδο. Είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο γιατί όπως φαίνεται
έχει προκαλέσει πολλές αντιδράσεις και συζητήσεις. Αυτή τη
στιγµή -µε όλο τον σεβασµό που έχω στους ανθρώπους που δια-
δηλώνουν- είναι µια δύσκολη µέρα για ολόκληρη την Αθήνα εξαι-
τίας του αποκλεισµού του κέντρου της Αθήνας. 

Πριν από λίγες µέρες τι συνέβη στην Ελλάδα; Ευρωεκλογές.
Το αποτέλεσµα ήταν πολύ ηχηρό για όλους µας, για το πολιτικό
σύστηµα το ίδιο. Η αποχή αυτή, το 60% της αποχής, είναι κάτι
το πρωτοφανές για το ελληνικό πολιτικό σύστηµα από το 1974
και µετά. Είναι κάτι που εµένα προσωπικά µε σοκάρει. Ξέρετε
,όταν έγινε Μεταπολίτευση ήµουνα δεκαπέντε ετών. Τότε για
µας, για τη γενιά που ήµασταν ακόµα µαθητές εκείνη την πε-
ρίοδο και που πιστεύαµε και πιστεύουµε στη δηµοκρατία και τον
κοινοβουλευτισµό, η ψήφος µου δεν ήταν µόνον δικαίωµα. Ήταν
και ιερή υποχρέωση. Ψηφίζαµε γιατί αυτό ήταν το δικαίωµα του
λαού. Ήταν η έκφραση του λαϊκού αισθήµατος. Ήταν η ανάγκη
µας να ενδυναµώσουµε και να θωρακίσουµε τη δηµοκρατία µας
από όσους την επιβουλεύονται. 

Δυστυχώς, πενήντα χρόνια µετά συνέβη αυτό που συνέβη στις
ευρωεκλογές. Ο ελληνικός λαός έστειλε ένα ισχυρό µήνυµα σε
όλους µας. Και στην αντιπολίτευση η οποία δείχνει να αγνοεί ότι
το πήρε. Μας έστειλε το µήνυµα ότι θέλει από εµάς, το πολιτικό
σύστηµα, λύσεις. Θέλει υπευθυνότητα, θέλει αξιοπιστία, θέλει
σεβασµό, θέλει ήθος, θέλει αξιοπρέπεια. Κι αυτό το µήνυµα του
ελληνικού λαού. Εγώ τουλάχιστον και οι περισσότεροι συνάδελ-
φοι στη Νέα Δηµοκρατία και πάντως ο Πρωθυπουργός το έχουµε
πάρει. Και θα το υλοποιήσουµε µε κάθε τρόπο, σας βεβαιώ. Θα
το κάνουµε πραγµατικότητα. Γι’ αυτό και καλώ όλους µας να
συµµετέχουµε στις διαδικασίες του Κοινοβουλίου. Το Κοινοβού-
λιο είναι, παραµένει και θα παραµείνει ο ιερός ναός της Δηµο-
κρατίας. Κι έτσι πρέπει να το σεβόµαστε. 

Το κατανοώ ότι πάρα πολλοί µπορεί ενδεχοµένως να µη θέ-
λουν να µιλούν στο Κοινοβούλιο γιατί προτιµούν να βρίσκονται
στην εκλογική τους περιφέρεια ή να ασχολούνται µε αλλότρια.
Αλλά έχουµε ηθικό χρέος απέναντι στον ελληνικό λαό του οποίου
είµαστε υπηρέτες και όχι αφέντες, να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν
για να συµµετέχουµε στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Είµαστε
υπηρέτες. Υπηρετούµε τον ελληνικό λαό. Αυτό δεν πρέπει ποτέ
να το ξεχνάµε. Γι’ αυτό και εγώ και πάρα πολλοί συνάδελφοι ευ-
τυχώς από τη Νέα Δηµοκρατία και από κόµµατα της αντιπολίτευ-
σης οµιλούν από του ιερού Βήµατος αυτού του Κοινοβουλίου.
Βέβαια, επειδή βρισκόµαστε σε µια περίοδο πάρα πολύ περίεργη
σε ό,τι αφορά και στον τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου  -
ίσως πρέπει να γίνουν και κάποιες αλλαγές στον Κανονισµό-
έχουµε φτάσει να είναι τώρα περίπου οκτώ το βράδυ και από τις
δέκα το πρωί έχουν µιλήσει µόλις είκοσι οµιλητές. Δεν είναι και
περισσότεροι. Και οι είκοσι αυτοί οµιλητές είναι το 1/15 των Βου-
λευτών. Δεν έπαιρνα καλό βαθµό στα µαθηµατικά, κύριε Κουκου-
λόπουλε, αλλά µέχρι µια διαίρεση µπορώ να την κάνω. Λοιπόν,
το θέµα είναι ότι αυτή τη στιγµή έχουµε χρέος να αποκαταστή-
σουµε το κύρος του Κοινοβουλίου. Και είναι όλων µας το χρέος
αυτό. Επαναλαµβάνω ότι η Νέα Δηµοκρατία πήρε το µήνυµα. Ελ-
πίζω να το πάρουµε όλοι. Και χρειαζόµαστε συζήτηση. 

Είναι πολλά και ενδιαφέροντα τα θέµατα που συζητάµε σή-
µερα, όπως για παράδειγµα το πρόβληµα της «ΛΑΡΚΟ» ή το
άλλο θέµα που έθεσε προηγουµένως ο αγαπητός µου φίλος, ο
Θεόφιλος Ξανθόπουλος, σχετικά µε τις προτάσεις νόµου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την ακρίβεια και για άλλα θέµατα. Εµείς είµαστε εδώ
για να συζητάµε µε επιχειρήµατα. Εµείς στο πρόγραµµα του ΣΥ-

17322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΡΙΖΑ απαντήσαµε µε ένα µεγάλο ερώτηµα: θέλετε να πάµε στο
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους να κάνουµε αναλυτική συζήτηση
πάνω σε αυτό και να βρούµε τρόπους να συµφωνήσουµε σχετικά
µε την οικονοµία; Εµείς είµαστε ανοιχτοί. Το είπε ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, κ. Χατζηδάκης. Από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχω καταλάβει
ποια είναι η απάντηση και την ακούω επαµφοτερίζουσα. Εµείς
πάντως είµαστε εδώ ανοικτοί. Είµαστε ανοιχτοί να ακούσουµε
προτάσεις. Και αν οι προτάσεις είναι προς τη θετική κατεύθυνση,
να τις εφαρµόσουµε. Σήµερα, όπως ξέρετε, ο Πρωθυπουργός
και ο Υπουργός Οικονοµικών εξήγγειλαν µια γενναία πρωτοβου-
λία για τη φορολόγηση, για την έκτακτη φορολόγηση των πλεο-
ναζόντων κερδών των διυλιστηρίων κατά 33%. Και αυτό το ποσόν
που θα βγει από τη φορολόγηση αυτή θα δοθεί σε ευπαθείς οµά-
δες. 

Κάνουµε προσπάθειες προς τη σωστή κατεύθυνση. Θα τα κα-
ταφέρουµε; Ναι, θα τα καταφέρουµε. Θα τα καταφέρουµε γιατί
αυτή είναι η απόφαση µας και θα συνεχίσουµε µε αποφασιστι-
κότητα ως Νέα Δηµοκρατία µε ήθος και αξιοπρέπεια να εφαρ-
µόζουµε πολιτικές. 

Και µια µόνο κουβέντα επειδή κατανοώ την αγωνία των ανθρώ-
πων που διαδηλώνουν έξω από τη Βουλή σήµερα των εργαζοµέ-
νων στη «ΛΑΡΚΟ» προς τους οποίους έχω απεριόριστο σεβασµό,
όπως σε κάθε εργαζόµενο. Εγώ να συµφωνήσω ήταν ότι είναι
λάθος, πάντα είναι λάθος, να κατατίθενται οι τροπολογίες την τε-
λευταία στιγµή. Αυτό έπρεπε να το διορθώσουµε. Είναι κάτι που
το λέω συνέχεια. Αλλά η ουσία είναι ότι ο σκοπός της τροπολο-
γίας, όπως την ανέπτυξε προηγουµένως ο Υφυπουργός κ. Πε-
τραλιάς, είναι να προστατευθούν τα εργασιακά θέµατα των
εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ», όχι να υπονοµευθούν. Αλλά ταυτό-
χρονα να δοθεί η δυνατότητα στη «ΛΑΡΚΟ» να επαναλειτουργή-
σει προς όφελος του κοινωνικού συνόλου και της εθνικής
οικονοµίας. Αυτός είναι ο στόχος µας, όχι το αντίθετο ,όπως µας
παρουσίασε ο αγαπητός µου φίλος, ο Θανάσης Παφίλης από το
ΚΚΕ. Κατανοώ τη θέση του ΚΚΕ. Δεν συµφωνώ όµως µαζί της.
Επειδή κι εγώ είµαι παλιός, όπως και ο Θανάσης, θυµόµαστε τι
είχε συµβεί στη δεκαετία του 1980 µε τις τότε προβληµατικές
επιχειρήσεις και πόσο πολύ κόστισαν στο ελληνικό κράτος. 

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να τελειώνουµε
και µε την ονοµαστική ψηφοφορία σύντοµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Τζά-

κρη έχει τον λόγο. Αµέσως µετά ο κ. Καραθανασόπουλος και
κλείνει ο κύκλος. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξ αφορ-
µής του συζητούµενου νοµοσχεδίου, αν ανοίγαµε τα παράθυρα
να ακούσουµε την κοινωνία και να κατανοήσουµε γιατί έχει ξε-
σηκωθεί κάθε επαγγελµατικός κλάδος και κάθε φορέας εκπρο-
σώπησης ελεύθερων επαγγελµατιών και µικροµεσαίων, θα
καταλαβαίναµε ότι µέσα εδώ σε αυτή την Αίθουσα συζητούµε
σήµερα για το δέντρο και όχι για το δάσος. Σήµερα, λοιπόν, συ-
ζητάµε για τη διοικητική περίµετρο εντός της οποίας υποσύνολο
είναι όλοι όσοι επαγγέλλονται και παράγουν σε αυτή τη χώρα και
από το φθινόπωρο του 2023 που ψηφίσατε το φορολογικό σας
νοµοσχέδιο βρίσκονται στον δρόµο, βρίσκονται σε αποχή από το
έργο τους, όπως οι συνάδελφοί µου οι δικηγόροι, κάνουν συλ-
λαλητήρια. Γιατί ενώ η Κυβέρνησή σας εκλέχθηκε µε σηµαία τη
µείωση των φόρων και την προστασία των µικροµεσαίων και των
επαγγελµατιών από τον δήθεν κακό ΣΥΡΙΖΑ που τους εξόντωσε,
έχετε φτάσει στο σηµείο εκτός των µνηµονίων και µε ρυθµισµένο
χρέος συνειδητά να εξωθείτε σε κλείσιµο πεντακόσιες χιλιάδες
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες. Και το φορολο-
γικό σας νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα λιθαράκι στο τείχος απο-
κλεισµού τους από την αγορά το οποίο συστηµατικά οικοδοµείτε
από το 2019. 

Επί της ουσίας, το τεκµήριο φορολόγησης των ελευθέρων
επαγγελµατιών είναι ένας και κεφαλικός φόρος επί δικαίων και
αδίκων επειδή ακριβώς αδυνατείτε παρά το άλµα της τεχνολο-
γίας να πιάσετε την φοροδιαφυγή. Όλα αυτά είναι εξίσου ανή-
θικα µε το προ πολλών ρηθέν ότι για την πτώχευση της χώρας
έφταιγε ο τυροπιτάς που δεν έκοβε απόδειξη. Όλα αυτά όµως
που αποσκοπούν; Στη δηµιουργία ενός ευτελούς κοινωνικού αυ-

τοµατισµού ώστε να καταδείξετε για τα δεινά των µισθωτών και
των συνταξιούχων ως ενόχους τους ελευθεροεπαγγελµατίες και
µικροµεσαίους οι οποίοι εξακολουθούν να αποτελούν το µεγα-
λύτερο εργοδότη σε αυτή τη χώρα. 

Τους δείχνετε για να κάνετε έναν αντιπερισπασµό εκτόνωσης
της οργής των µισθωτών και των συνταξιούχων, που υποφέρουν
από την κερδοσκοπία και την ακρίβεια. Ποιος σας είπε ότι τεκ-
µήριο ενός δικηγόρου -για να αναφερθώ στο δικό µου κλάδο- ο
οποίος δραστηριοποιείται δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα, χρόνια
στην αγορά, δηλαδή για πάρα πολλές τριετίες, είναι µόνο 10.350
ευρώ τον χρόνο; Ένας δικηγόρος έχει και έναν εργαζόµενο. Έχει
και τις τριετίες του. Έχει και τις επιχειρηµατικές του δαπάνες,
που δεν τις αναγνωρίζετε εξ ολοκλήρου, όπως συµβαίνει µε τις
µεγάλες ανώνυµες εταιρείες και εξωθείτε τους δικηγόρους,
όπως και άλλους ελεύθερους επαγγελµατίες, σε ανώτερες φο-
ρολογικές κλίµακες για να τους αποτελειώσετε. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε επιτέλους να
λέτε ψέµατα. Δεν υπάρχει άνθρωπος που να µπορεί να επιχειρή-
σει σε αυτήν τη χώρα. Όλοι οι δείκτες πραγµατικής οικονοµίας
καταρρέουν πλέον, ακόµη και για τις µεγαλύτερες εξαγωγικές
επιχειρήσεις και οι µόνες άµεσες ξένες επενδύσεις που συµβαί-
νουν είναι οι εξαγορές κόκκινων δανείων από τα funds, επενδύ-
σεις τις οποίες κάνουν οι ίδιοι οι πάµπλουτοι φίλοι σας µε φτηνό
χρήµα από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Εµείς, λοιπόν, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχουµε κα-
ταθέσει και επανακαταθέτουµε τροπολογία για την κατάργηση
του αντισυνταγµατικού τεκµαρτού εισοδήµατος και για µια σειρά
προβλέψεων και ρυθµίσεων προστασίας της µεσαίας τάξης από
την φορολόγηση. 

Σε συνέχεια των προτάσεων νόµου που έχουµε καταθέσει, ήδη
για την ακρίβεια και το φορολογικό και τις οποίες επίµονα αρνεί-
στε να φέρετε στις αρµόδιες επιτροπές της Βουλής για συζή-
τηση, σύµφωνα µε το άρθρο 85 του κανονισµού αυτής, θα
καταθέσουµε σύντοµα και µια ολοκληρωµένη πρόταση νόµου για
την ολιστική ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους από τράπεζες, δηµό-
σιο και ΕΦΚΑ, προκειµένου να διασωθεί η κοινωνική και οικονο-
µική ραχοκοκαλιά της Ελλάδας. 

Σας ζητούµε, λοιπόν, τα εξής: Πρώτον, να καταργήσετε την
προκαταβολή φόρου 100% για τους επαγγελµατίες και τους µι-
κροµεσαίους. Δεύτερον, να νοµοθετήσουµε σήµερα µαζί ένα νέο
ολοκληρωµένο σύστηµα ακατάσχετου λογαριασµού που θα είναι
βιώσιµο και λειτουργικό. Τρίτον, να επαναφέρετε άµεσα και
απροϋπόθετα  την ένταξη όλων των επαγγελµατιών, µικροµε-
σαίων και αγροτών, στη ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων, υπό
τους όρους και τις προϋποθέσεις που εφαρµόστηκαν το 2019
για όλους. Διότι, αν δεν τα πράξετε αυτά, τότε ούτε ο  ΕΦΚΑ ούτε
οι τράπεζες ούτε οι εφορίες θα εισπράξουν το παραµικρό, καθώς
θα είναι για όλους προτιµότερη η πτώχευση παρά η άσκηση της
επαγγελµατικής τους δραστηριότητας. 

Καλούµε, λοιπόν, όλες τις προοδευτικές Κοινοβουλευτικές
Οµάδες να ψηφίσετε την τροπολογία που καταθέσαµε, για να
δείξουµε όλοι στον ελληνικό λαό ποιοι συντάσσονται µε το λαϊκό
αίτηµα της πτώσης του καθεστώτος Μητσοτάκη και ποιοι κάνουν
πλάτη στο καθεστώς Μητσοτάκη. Να τελειώνει η υποκρισία µέσα
σε αυτή, την Αίθουσα. Να τελειώνει, κύριε Καραθανασόπουλε. 

Θέλω όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να σχολιάσω και την
τελευταία ανακοίνωση της Κυβέρνησης ότι θα φορολογήσει τα
υπερκέρδη των διυλιστηρίων για το 2023 µε φορολογικό συντελε-
στή 33%. Έρχεστε, δηλαδή και κουνάτε καθρεφτάκια στον ελλη-
νικό λαό, παίρνοντας 300 εκατοµµύρια από τα ολιγοπώλια  των
διυλιστηρίων,  τα οποία δήθεν θα επιστρέψετε στην κοινωνία ως
βοηθήµατα. Οµολογείτε ότι πήρατε πίσω την Πρωθυπουργική
εξαγγελία για φορολόγηση των υπερκερδών των διυλιστηρίων και
των παρόχων ενέργειας µε συντελεστή 90% και το κάνετε τώρα
33% µόνο για τα διυλιστήρια και µόνο για το 2023, όπως βέβαια
το κάνατε και για το 2022. Από τη µια, βάζετε στα ταµεία του κρά-
τους 300 εκατοµµύρια, τα οποία µέχρι να φτάσουν στους δικαιού-
χους θα τα έχει καταπιεί η ακρίβεια και η ενέργεια, η οποία
προχθές είχε 108 η µεγαβατώρα στην Ελλάδα, µείον 6 ευρώ στη
Γαλλία, 8 ευρώ στη Γερµανία και 12 ευρώ στην Ισπανία. 

Άρα, επιστρέφετε στα ολιγοπώλια διπλά και τριπλά κέρδη,
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µέσω της αισχροκέρδειας στην ενέργεια, γιατί οι ίδιοι οι µέτοχοι
των διυλιστηρίων είναι και πάροχοι ενέργειας. 

Ποιον κοροϊδεύετε επιτέλους; Φέρτε τώρα τα 4,6 δισεκατοµ-
µύρια του ελληνικού λαού από τη φορολόγηση των διυλιστηρίων
και των παροχών ενέργειας και των τραπεζών και αφήστε τα κα-
θρεφτάκια των 300 εκατοµµυρίων. Όχι αυτά σε εµάς που βγά-
λαµε τη χώρα από τα µνηµόνια και σας παραδώσαµε 38
δισεκατοµµύρια στο ταµείο και ρυθµισµένο το δηµόσιο χρέος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να τονίσω ότι είµαστε αντί-
θετοι µε την τροπολογία που καταθέσατε οι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας για την παράταση τόσο των αρχικών, όσο και των
ετήσιων δηλώσεων πόθεν έσχες από τα υπόχρεα πρόσωπα µέχρι
31 Δεκεµβρίου εκάστου έτους, µε την παράλογη ρύθµιση να µπο-
ρούν όσοι το επιθυµούν να κάνουν δήλωση και τώρα µέχρι 30 Ιου-
νίου και ακόµη και αυτοί να είναι υποχρεωµένοι να την
επανυποβάλλουν µέχρι 31 Δεκεµβρίου, χωρίς µάλιστα να ελεγχ-
θούν µέχρι τότε.

Έρχεται η ώρα σας να ερευνηθεί το «πόθεν» και όχι µόνο το
«έσχες». Επειδή σας έχει πιάσει πανικός µετά το 28%, πάτε να
µαγειρέψετε µέχρι τον Δεκέµβρη το «πόθεν». Εµείς καταψηφί-
ζουµε αυτήν την επαίσχυντη τροπολογία και απαιτούµε µέχρι 30
Ιουνίου όλες και όλοι οι υπόχρεοι και οι υπόχρεες να υποβάλλουν
το πόθεν έσχες για το 2023. Και ειδικά για τον κ. Μητσοτάκη, όσα
έτη του λείπουν. 

Τέλος, θέλω να προσθέσω ότι είµαστε κάθετα αντίθετοι µε την
τροπολογία του κ. Χατζηδάκη η οποία επιτρέπει στον διαχειριστή
να παραδώσει τη «ΛΑΡΚΟ» στον ανάδοχο σε παύση λειτουργίας,
σε αντίθεση µε ό,τι προβλεπόταν µέχρι σήµερα, µε την οποία,
ουσιαστικά, εγκαταλείπονται στη µοίρα τους οι εργαζόµενοι της
«ΛΑΡΚΟ» που διαθέτουν κρίσιµη τεχνογνωσία για τη λειτουργία
της εταιρείας, µιας εταιρείας που παράγει κρίσιµα στρατηγικά
υλικά, όπως είναι το νικέλιο, τα οποία µάλιστα µακροπρόθεσµα
θα αποφέρουν σηµαντικά οικονοµικά αλλά και γεωπολιτικά
κέρδη σε όποιον τα κατέχει. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, στην ίδια τροπολογία Χα-
τζηδάκη και συγκεκριµένα στο άρθρο 2 αυτής, φέρνετε ρύθµιση
που αφαιρεί αρµοδιότητες από τους οικονοµικούς εισαγγελείς
και ορίζει ότι για να ασκηθεί δίωξη στα τραπεζικά στελέχη για
ατασθαλίες, θα πρέπει πρώτα να διαπιστωθεί παράβαση από δύο
επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Πάρτε πίσω, κύριε Χατζηδάκη, την τροπολογία αυτή, γιατί επα-
ναφέρετε την ασυλία των τραπεζιτών από την πίσω πόρτα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κοινωνία έχει αποφασίσει να
γυρίσει σελίδα και να γράψει ένα κεφάλαιο προόδου από το
οποίο η Νέα Δηµοκρατία θα απουσιάζει. Θα σας πάµε µέχρι τέ-
λους. Δεν θα φύγετε συγκαλύπτοντας τα πάντα. Και η αρχή θα
γίνει από την κατάθεση αίτησης για τη συγκρότηση προανακρι-
τικής επιτροπής, την οποία θα καταθέσουµε µετά την ολοκλή-
ρωση της προκαταρκτικής εξέτασης του Εισαγγελέα Εφετών της
Λάρισας για το µπάζωµα του εγκλήµατος των Τεµπών και την
οποία δικογραφία, µόλις ήρθε στη Βουλή, βεβαίως, την κλείσατε
άρον - άρον πριν από τις ευρωεκλογές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καρα-

θανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τώρα
τον λόγο και µετά ο Υπουργός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω στην
ένσταση και θα ήθελα λίγα λεπτά παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά τον
Υπουργό, αν έχουµε χρόνο, θα προσπαθήσουµε να ξεκινήσουµε
αντίστροφα τις δευτερολογίες, επειδή η διαδικασία της αντισυν-
ταγµατικότητας θα ξεκινήσει στις 20.30’. 

Ελάτε, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κατάλαβα σε ποια

υποκρισία αναφέρθηκε η κ. Τζάκρη όσον αφορά το ΚΚΕ… 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ξέρει ο κ. Κουτσούµπας και τα κουµά-

σια…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …για τη φορολογία των

αυτοαπασχολούµενων; Ξεχάσατε ότι τσακίσατε τον κόσµο στη

φορολογία για να απαλλάξετε το µεγάλο κεφάλαιο από τα φο-
ρολογικά βάρη όσο ήσασταν κυβέρνηση;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Έφυγε η κ. Τζάκρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πειράζει. Ακούει ο κόσµος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς θα πούµε πάντως

ότι το «κουµάσι» αναφέρθηκε γενικά και αναφέρθηκε σε αυτό το
αλισβερίσι που γίνεται ανάµεσα στα κόµµατα της κεντροαριστε-
ράς και σε διάφορα παιχνίδια τα οποία γίνονται και επί της ου-
σίας δεν αναφερθήκαµε σε ένα κόµµα συγκεκριµένο. Άρα,
όποιος έχει τη µύγα, µυγιάζεται. Γιατί έχουν ακουστεί και άλλοι
πολύ χειρότεροι όροι στο αναµεταξύ τους συντροφικό αλληλο-
µαχαίρωµα, που αυτό είναι πολύ µικρό. Και επί της ουσίας, ας
δει και το λεξικό -δεν θα της πούµε εµείς- να δει τι εννοείται µε
τη λέξη «κουµάσι».

Κυρίες και κύριοι, ο ηρωικός αγώνας των εργαζοµένων της
«ΛΑΡΚΟ» τεσσεράµισι χρόνια τώρα, η αλληλεγγύη των εργαζο-
µένων, των λαϊκών στρωµάτων, της νεολαίας, των κατοίκων των
περιοχών της «ΛΑΡΚΟ», τούς δίνει δύναµη για να συνεχίσουν µε
ακόµη µεγαλύτερη αποφασιστικότητα, όπως έδειξε και το σηµε-
ρινό συλλαλητήριο και οι πολύµορφες κινητοποιήσεις που έγι-
ναν. Ο αγώνας αυτός έχει βάλει εµπόδια στους κυβερνητικούς
σχεδιασµούς, έχει ακυρώσει τους σχεδιασµούς για εξαγορά συ-
νειδήσεων και διάσπασης των εργαζοµένων. Οι εργαζόµενοι στη
«ΛΑΡΚΟ» διεκδικούν το δικαίωµα να παραµείνουν στην επιχεί-
ρηση -σε µια επιχείρηση που λειτουργεί- να διασφαλίσουν τις θέ-
σεις εργασίας τους µε διατήρηση των δικαιωµάτων τους. 

Και γιατί, αλήθεια, έχει τόση σηµασία να παραµείνουν στη
«ΛΑΡΚΟ»; Γιατί πρόκειται για µία εταιρεία στρατηγικής σηµα-
σίας, τη µεγαλύτερη σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης εταιρεία
επεξεργασίας σιδηρονικελίου. Και µάλιστα, µέσα από αυτό, µπο-
ρεί να παράγεται το νικέλιο και το κοβάλτιο, δύο απαραίτητα συ-
στατικά για τις µπαταρίες είτε αφορούν την ηλεκτροκίνηση των
αυτοκινήτων -που τώρα το προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση- είτε
αφορούν τις µεγάλες µπαταρίες αποθήκευσης ενέργειας από
ΑΠΕ. Άρα, λοιπόν, έχει τα πρώτα υλικά σε έναν τοµέα ο οποίος
είναι σε µεγάλη ζήτηση. Άρα, λοιπόν, ποιος είναι ο λόγος;

Και βεβαίως διεκδικούν να παραµείνουν στις οικίες τους, να µε-
γαλώσουν τα παιδιά τους και να µην µαραζώσουν τα χωριά τους.
Και αυτό το παράδειγµα της «ΛΑΡΚΟ» είναι πολύ αποκαλυπτικό.
Είναι πολύ αποκαλυπτικό για τον χαρακτήρα του καπιταλιστικού
τρόπου παραγωγής, αλλά και ταυτόχρονα αναδεικνύει την υπε-
ροχή του σοσιαλιστικού τρόπου οργάνωσης της κοινωνίας και της
οικονοµίας, γιατί σε συνθήκες σοσιαλιστικής οικονοµικής δραστη-
ριότητας, µε κοινωνικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής και τον ορυ-
κτό πλούτο, όλο αυτό θα γινόταν προς όφελος της παραγωγικής
ανασυγκρότησης της οικονοµίας, για να ικανοποιηθούν οι ανάγκες
των εργαζοµένων, αλλά και του συνόλου των λαϊκών στρωµάτων
και όχι η καπιταλιστική κερδοφορία.

Αντίθετα, στο δικό σας σύστηµα το οποίο υπερασπίζεστε και
στη βαρβαρότητα του, η όποια αξιοποίηση των παραγωγικών δυ-
νατοτήτων σχετίζεται µε το κέρδος. Αν έχει κέρδος ο επενδυτής
θα προχωρήσει σε επένδυση. Θα λειτουργήσει ή θα εκσυγχρο-
νίσει την επιχείρησή του αν κερδίζει παραπάνω από τους άλλους
τοµείς. Μπορεί, όµως, και να την κλείσει την επιχειρηµατική µο-
νάδα παρότι έχει κέρδη, αν υπάρχουν αλλού δυνατότητες για µε-
γαλύτερη κερδοφορία. Άρα, λοιπόν, τις επιχειρήσεις δεν τις
κλείνουν οι εργαζόµενοι. Τις κλείνουν οι καπιταλιστές και το
αστικό κράτος όπου δεν τους συµφέρει. 

Από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι οι όποια αξιοποίηση των
παραγωγικών δυνατοτήτων -και ο ορυκτός πλούτος είναι µια ση-
µαντική παραγωγική δυνατότητα της χώρας µας- σχετίζεται µε
την ύπαρξη κέρδους ή όχι. Από αυτή την άποψη, λοιπόν, ο καπι-
ταλισµός καταστρέφει παραγωγικές δυνατότητες όχι µόνο σε
συνθήκες κρίσης, αλλά και σε συνθήκες ανάπτυξης. 

Τρίτον, δεν υπάρχει καµία διασφάλιση στους εργαζόµενους.
Το αντίθετο µάλιστα. Προσπαθεί µε κάθε τρόπο να τσακίσει τα
συγκροτηµένα δικαιώµατά τους στην εργασία, στην ασφάλιση,
τα συνδικαλιστικά τους δικαιώµατα, για να διαµορφώσει έναν µη-
χανισµό αναπαραγωγής µιας πολύ φθηνής εργατικής δύναµης,
η οποία θα είναι και αναλώσιµη για να βαθαίνει η εκµετάλλευση
των εργαζόµενων. 
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Τέταρτον, διευρύνει ακόµη περισσότερο την ψαλίδα ανάµεσα
στις υπαρκτές δυνατότητες που προσφέρει η τεχνολογία και οι
παραγωγικές δυνατότητες µιας χώρας και στο επίπεδο ικανοποί-
ησης των λαϊκών αναγκών. Διευρύνει ακόµη περισσότερο τις κοι-
νωνικές ανισότητες µέσα από τη συγκέντρωση του πλούτου σε
όλο και λιγότερα χέρια.

Από αυτή την άποψη, ο ρόλος του αστικού κράτους είναι απο-
καλυπτικός. Λειτουργεί προς όφελος του κεφαλαίου. Δύο παρα-
δείγµατα από το νοµοσχέδιο για να µην αναφερόµαστε µόνο στη
«ΛΑΡΚΟ». Με το άρθρο 52 τι κάνετε; Δίνετε τη δυνατότητα να
εξαγοράζουν µπιρ παρά καταπατηµένες εκτάσεις δηµόσιες από
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, από µεγάλες βιοµηχανίες,
από τουριστικές επιχειρήσεις και εµπορικές επιχειρήσεις, ακόµη
και σε περιοχές «NATURA». Να, λοιπόν, ένα δώρο το οποίο κά-
νετε στους µεγαλοκαταπατητές.

Και η επόµενη τροπολογία και η διάταξη που αφορά τη δίωξη
ή µη των τραπεζικών στελεχών για απάτη. Τι λέτε; Πρώτα θα γνω-
µοδοτήσουν δύο εµπειρογνώµονες της τράπεζας και µετά θα
ασκηθεί ή όχι δίωξη. Αυτό δεν βάζει εµπόδια στη λειτουργία των
εισαγγελέων και στην άσκηση δίωξης; Άρα, λοιπόν, βάζετε όλο
και περισσότερα εµπόδια σε αυτή τη διαδικασία. 

Από αυτή την άποψη, εδώ έχουµε να κάνουµε µε έναν µακρο-
χρόνιο σχεδιασµό και επιστρέφω πάλι στην υπόθεση της
«ΛΑΡΚΟ». Είναι ένα προδιαγεγραµµένο έγκληµα στο οποίο ευ-
θύνες έχει και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ µε
τη Νέα Αριστερά. Γιατί, βεβαίως, διαχρονικά οδηγήσατε στην
απαξίωση και στον µη εκσυγχρονισµό της «ΛΑΡΚΟ». Πουλού-
σατε φθηνή πρώτη ύλη προς όφελος των µεγάλων ευρωενωσια-
κών πολυεθνικών που αξιοποιούσαν την πρώτη ύλη από τη
«ΛΑΡΚΟ». Κάνετε πλιάτσικο σε βάρος της εταιρείας από τις διο-
ρισµένες από εσάς διοικήσεις, από τους µεγαλοεργολάβους,
αλλά και τους εφοπλιστές. Υπήρχε σοβαρή έλλειψη µέτρων υγι-
εινής και ασφάλειας µε τους δεκάδες νεκρούς και τους εκατον-
τάδες τραυµατίες και ανάπηρους, σε συνθήκες µάλιστα υψηλού
επαγγελµατικού κινδύνου ή µόλυνσης του περιβάλλοντος µε το
να πετάτε τη σκουριά στον Ευβοϊκό Κόλπο, ενώ µπορούσε να
αξιοποιηθεί παραγωγικά. Και βεβαίως, στηρίξατε µε κάθε τρόπο
την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που οδήγησε σε αυτό.

Τι θέλετε να κάνετε ως Κυβέρνηση για τη «ΛΑΡΚΟ»; Μεθοδεύ-
σατε σχεδιασµένα -από το 2020 είναι αυτή τη διαδικασία- να βά-
λετε εκκαθαριστή εν λειτουργία, µετά να διακόψετε την
παραγωγική δραστηριότητα της «ΛΑΡΚΟ», να προσπαθήσετε να
διασπάσετε το κίνηµα των εργαζοµένων µε τα διάφορα κατάπτυ-
στα προγράµµατα ανεργίας και το αποκορύφωµα αυτής της κυ-
βερνητικής αναλγησίας είναι η σηµερινή τροπολογία µε
αναδροµική µάλιστα ισχύ από τις 17 του τρέχοντος µήνα.

Έτσι, λοιπόν, µε την τροπολογία αυτή εξυπηρετούνται οι σχε-
διασµοί του αγοραστή και τα συµφέροντα του αγοραστή -του
όποιου αγοραστή- είτε για την επαναλειτουργία της επιχείρησης
καθαρή από εργαζόµενους είτε για την αξιοποίηση του µεταλ-
λευτικού πλούτου ως πρώτη ύλη για τις µεταλλευτικές επιχειρή-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης απαλλαγµένη από το βάρος των
εργαζοµένων. Με κυνικότητα και µεγάλη προκλητικότητα ο κ. Πε-
τραλιάς τι ισχυρίστηκε; Ισχυρίστηκε ότι µε αυτή την τροπολογία
-λέει- διασφαλίζουµε τη µισθοδοσία των εργαζοµένων. Σοβαρά;
Αυτό κάνει αυτή την τροπολογία; Και µάλιστα ο ίδιος τους χαρα-
κτήρισε και τεµπέληδες. Δεν ντρέπεστε καθόλου; Αυτούς οι
οποίοι έχουν µατώσει κυριολεκτικά όλα αυτά τα χρόνια δου-
λεύοντας κάτω από απερίγραπτες συνθήκες εργασιακού µεσαί-
ωνα στο εργοστάσιο το συγκεκριµένο και έχτισαν όλα αυτά τα
οποία έχει σήµερα η «ΛΑΡΚΟ» και τα οποία προσπαθείτε να εκ-
ποιήσετε µε αδίστακτο τρόπο. 

Με αδίστακτο τρόπο στοχοποιείτε τους εργαζόµενους της
«ΛΑΡΚΟ», τον ίδιο του στον αγώνα. Και µάλιστα µε τη στάση της
αυτή που πλέον παραχωρείτε την εξουσία στον ειδικό διαχειρι-
στή για το κλείσιµο της επιχείρησης και την απόλυση των εργα-
ζοµένων γίνεστε κατάπτυστοι και αποκαλύπτεται επί της ουσίας
πλατιά ο αντιδραστικός χαρακτήρας της πολιτικής σας. 

Γι’ αυτό το ΚΚΕ επιµένει ακόµη και τώρα να αποσύρετε τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία και βεβαίως να συνεχίσει η λειτουργία της
επιχείρησης, διασφαλίζοντας τις θέσεις εργασίας των εργαζο-

µένων στον χώρο της «ΛΑΡΚΟ». Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ», ο
λαός της περιοχής έχουν και την εµπειρία και µαζί µε την αµέρι-
στη αλληλεγγύη που δείχνουν και οι εργαζόµενοι από όλη την
Ελλάδα, έχουν την εµπειρία, έχουν τη µαχητικότητα, αλλά και
την αποφασιστικότητα να µετατρέψουν σε κουρελόχαρτο τη
συγκεκριµένη τροπολογία αν επιµένετε να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κύριος Υφυπουργός κ. Δήµας και αµέσως µετά θα
µιλήσει ο κ. Βορίδης για την τροπολογία. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις που επιδιώ-
κουν να βάλουν µια τάξη στο άναρχο περιβάλλον που επικρατεί
σχετικά µε τα ανασφάλιστα οχήµατα τα οποία κυκλοφορούν στην
ελληνική επικράτεια και να θέσει σε λειτουργία έναν αποτελε-
σµατικό µηχανισµό ελέγχου των κυκλοφορούντων οχηµάτων.
Επιτέλους, θα έχουµε µια πραγµατική ηλεκτρονική ενιαία εικόνα
για τα αυτοκίνητα. 

Υπολογίζεται ότι σήµερα κυκλοφορούν στους δρόµους περί-
που πεντακόσιες χιλιάδες ανασφάλιστα οχήµατα. Πρόκειται για
περιφερόµενο κίνδυνο τόσο για τους ίδιους τους οδηγούς των
εν λόγω οχηµάτων όσο και για τους υπόλοιπους οδηγούς, αλλά
και για την κοινωνία ευρύτερα. Ενώ σε περίπτωση που ένας πο-
λίτης καθ’ όλα νοµοταγής εµπλακεί σε τροχαίο ατύχηµα µε κά-
ποιο ανασφάλιστο όχηµα, είναι εξαιρετικά δύσκολο να
αποζηµιωθεί. Η κυκλοφορία χιλιάδων ανασφάλιστων οχηµάτων
είναι ένα κοινωνικό, αλλά και οικονοµικό πρόβληµα. Είναι κοινω-
νικό πρόβληµα για όσους εµπλέκονται σε ένα ατύχηµα και βιώ-
νουν απίστευτη ταλαιπωρία για να αποζηµιωθούν για τις ζηµιές
τους και τυχόν νοσηλεία τους και οικονοµικό διότι την προκλη-
θείσα ζηµιά καλείται να καλύψει το επικουρικό κεφάλαιο και κατ’
επέκταση οι νοµοταγείς πολίτες.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θεσπίζεται ένα νέο σύστηµα
ελέγχου µε ηλεκτρονικές διασταυρώσεις από τη Γενική Γραµµα-
τεία Πληροφοριακών Συστηµάτων του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, µε µαζικό και αυτοµατοποιηµένο ψηφιακό τρόπο
σε κυκλοφορούντα οχήµατα, µε σκοπό τον εντοπισµό παραλεί-
ψεων που σχετίζονται πρώτον µε την υποχρέωση ασφάλισης του
οχήµατος, δεύτερον την υποχρέωση διενέργειας περιοδικού τε-
χνικού ελέγχου ΚΤΕΟ και τρίτον την υποχρέωση καταβολής
τελών κυκλοφορίας και εν συνεχεία την επιβολή των προβλεπό-
µενων εκ του νόµου κυρώσεων. 

Το κράτος θα αρχίσει επιτέλους να επικοινωνεί µε τον εαυτό
του και να εντοπίζει µε αυτοµατοποιηµένο και γρήγορο τρόπο
την πληροφορία που ήδη διαθέτει, αλλά λόγω αδυναµίας εξεύ-
ρεσής της δεν µπορούσε να αξιοποιήσει. Άρα, συνδέουµε επιτέ-
λους ψηφιακές βάσεις δεδοµένων σε λειτουργικά ηλεκτρονικά
πληροφοριακά συστήµατα προς όφελος των πολιτών και της κοι-
νωνίας. 

Οι έλεγχοι θα διενεργούνται τουλάχιστον σε εξάµηνη βάση
από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων µε ηλε-
κτρονική διασταύρωση δεδοµένων που θα αντλούνται από τις
βάσεις δεδοµένων της ΑΑΔΕ, των Υπουργείων Υποδοµών και Με-
ταφορών, Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών και Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών από το
µητρώο ασφαλισµένων οχηµάτων του επικουρικού κεφαλαίου,
της Εναλλακτικής Διαχείρισης Οχηµάτων Ελλάδος και του Taxis-
net. Εφόσον εντοπιστούν τυχόν παραβάσεις, θα ειδοποιείται ο
κάτοχος της αδείας κυκλοφορίας του οχήµατος και θα επιβάλ-
λονται πρόστιµα. Σε περίπτωση ανασφάλιστου οχήµατος θα είναι
1.000 ευρώ για τα λεωφορεία και φορτηγά δηµόσιας χρήσης,
500 ευρώ για τα επιβατηγά και άλλα οχήµατα κάθε φύσης και
250 ευρώ για τα δίκυκλα. Σε περίπτωση που διαπιστώνεται
οφειλή τελών κυκλοφορίας ενός τουλάχιστον έτους βεβαιώνεται
στο σύνολό τους τα οφειλόµενα τέλη κυκλοφορίας µετά του
προστίµου που αναλογεί, ενώ σε περίπτωση που διαπιστώνεται
ότι το όχηµα δεν έχει υποβληθεί εµπροθέσµως σε περιοδικό τε-
χνικό έλεγχο ΚΤΕΟ, επιβάλλεται από το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών το προβλεπόµενο πρόστιµο της παραγράφου 4,
του άρθρου 86 του κώδικα οδικής κυκλοφορίας. Εδώ πέρα έχει
γίνει νοµοτεχνική βελτίωση. Νοµίζω ότι έχει δοθεί στο Σώµα. Ο
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ιδιοκτήτης έχει δικαίωµα ένστασης δέκα εργάσιµων ηµερών. Στο
νοµοσχέδιο, στο σώµα και στη δηµόσια διαβούλευση είχαµε
πέντε εργάσιµες ηµέρες, µετά, όµως, από συζήτηση στην επι-
τροπή αποφασίσαµε να το διπλασιάσουµε, να το κάνουµε δέκα
εργάσιµες ηµέρες. Η ένσταση εξετάζεται εντός τριάντα εργάσι-
µων ηµερών. Σηµειώνεται ότι µετά τη διαπίστωση της παράβα-
σης διενεργείται εκ νέου ηλεκτρονικός έλεγχος σε διάστηµα έως
τριών µηνών από την επιβολή του προστίµου. Εφόσον διαπιστω-
θεί ότι ο ιδιοκτήτης δεν έχει εκ νέου συµµορφωθεί, εκτός από το
επιβληθέν πρόστιµο, αφαιρείται η άδεια κυκλοφορίας και οι πι-
νακίδες του οχήµατος. Τα παραπάνω επιστρέφονται µόνο µε την
προσκόµιση του σχετικού συµβολαίου ασφάλισης ή του ισχύον-
τος δελτίου ΚΤΕΟ ή της βεβαίωσης περί µη οφειλής των τελών
κυκλοφορίας κατά περίπτωση και της απόδειξης καταβολής του
προστίµου. Γίνεται αντιληπτό, συνεπώς, ότι επιχειρείται η θέ-
σπιση ενός ολοκληρωµένου συστήµατος µέσω του οποίου θα
ελέγχονται ταυτοχρόνως και µε µια ενιαία διαδικασία όλες οι
υποχρεώσεις που οφείλει να έχει ένας κάτοχος οχήµατος.

Με τη θέσπιση των ηλεκτρονικών διασταυρώσεων πετυχαί-
νουµε τα εξής πολύ σηµαντικά: Πρώτον, συνολική αντιµετώπιση
του προβλήµατος των ανασφάλιστων οχηµάτων. Δεν περιµέ-
νουµε έναν τυχαίο επιτόπιο έλεγχο της τροχαίας για να επιβά-
λουµε το πρόστιµο, αλλά αυτό θα ενεργοποιείται αυτόµατα
έπειτα από την τακτική ηλεκτρονική διασταύρωση που θα διε-
νεργείται. Τα πρόστιµα είναι αυστηρά και φτάνουν µέχρι και την
αφαίρεση άδειας και πινακίδων, όπως είπα και πιο πριν.

Δεύτερον, µε τη διασταύρωση των στοιχείων και την αντιµε-
τώπιση των ανέλεγκτων ως προς την τεχνική καταλληλότητα οχη-
µάτων πιστεύουµε πως θα έχουµε λιγότερα ατυχήµατα από την
αποχή τεχνικού ελέγχου οχηµάτων, άρα συµβάλλουµε ουσια-
στικά και σε αυτό το µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα των τροχαίων ατυ-
χηµάτων και ειδικότερα την οδική ασφάλεια.

Τρίτον, συµβάλλουµε και στην προστασία του περιβάλλοντος
ιδιαίτερα στην εκποµπή ρύπων από ανέλεγκτα από τεχνικό
έλεγχο αυτοκίνητα.

Τέταρτον, αυξάνονται τα έσοδα του κράτους λόγω της αύξη-
σης των ασφαλιστηρίων συµβολαίων, αλλά και της αύξησης που
αναµένουµε από την καταβολή των τελών κυκλοφορίας. Επίσης,
µειώνονται σηµαντικά οι υποθέσεις στα δικαστήρια καθότι θα µει-
ωθούν αισθητά τα ανασφάλιστα οχήµατα.

Τέλος, ο συνεπής µε τις υποχρεώσεις του πολίτης θα νιώσει
επιτέλους ότι το κράτος λειτουργεί στο πεδίο αυτό και δεν κλεί-
νει το µάτι δια της απουσίας του στην ανοµία.

Με τις διατάξεις των άρθρων 17 έως 20 ρυθµίζεται η διαδικα-
σία αδρανοποίησης και διαγραφής των οχηµάτων από τα µη-
τρώα, συµβάλλοντας αποτελεσµατικά στη διοικητική εκκαθάριση
των µητρώων οχηµάτων. Πρόκειται για µητρώα που τηρούνται
κυρίως από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, την ΑΑΔΕ
όσον αφορά τα τέλη κυκλοφορίας και τις δηλώσεις ακινησίας,
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, καθώς και το επικουρικό
κεφάλαιο όσον αφορά τα ανασφάλιστα οχήµατα. Μέχρι σήµερα
η βάση δεδοµένων των κυκλοφορούντων οχηµάτων έχει µερική
αξιοπιστία, η οποία οφείλεται εν πολλοίς στην έλλειψη διαλει-
τουργικότητας των εν λόγω µητρώων. Υπολογίζεται, όµως, ότι
πάνω από τριακόσιες χιλιάδες αυτοκίνητα είτε βρίσκονται σε
αδράνεια είτε δεν ξέρουµε καν πού βρίσκονται.

Η σηµερινή ρύθµιση, λοιπόν, είναι ιδιαίτερα σηµαντική, καθώς
η έλλειψη διοικητικής τακτοποίησης των αδρανών και ανασφάλι-
στων οχηµάτων έχει ως αποτέλεσµα να εξακολουθούν να εµφανί-
ζονται αυτά ως ενεργά και να δηµιουργούνται στρεβλώσεις όσον
αφορά τα τέλη κυκλοφορίας. Ως αδρανή χαρακτηρίζονται τα οχή-
µατα τα οποία δεν έχουν διαγραφεί ούτε έχουν τεθεί σε οικειοθελή
ή αναγκαστική ακινησία και εµφανίζονται σε κυκλοφορία στα διά-
φορα µητρώα οχηµάτων είτε του Υπουργείου Μεταφορών, της
ΑΑΔΕ, του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και άλλα, ενώ κατά
τα τελευταία επτά έτη δεν έχουν ασφαλιστεί, δεν έχουν υποβληθεί
σε τεχνητό έλεγχο σε κέντρο τεχνικού ελέγχου οχηµάτων και δεν
έχουν καταβληθεί για αυτά τέλη κυκλοφορίας.

Η διαδικασία εκκαθάρισης ξεκινάει µε την ηλεκτρονική δια-
σταύρωση στοιχείων που διενεργείται από τη Γενική Γραµµατεία
Πληροφοριακών Συστηµάτων για τον εντοπισµό των αδρανών

οχηµάτων και λαµβάνει χώρα µια φορά τουλάχιστον ανά ηµερο-
λογιακό εξάµηνο. Τα δεδοµένα αυτά αφορούν στα ανωτέρω οχή-
µατα µέσω διαλειτουργικότητας ή διαβιβάζονται σε ηλεκτρονικά
αρχεία µε ασφαλή διαδικασία από διάφορες βάσεις δεδοµένων
και µητρώα που τηρούνται από κρατικούς και λοιπούς φορείς.
Από τη στιγµή που εντοπιστεί ένα όχηµα µε τις παραπάνω ελλεί-
ψεις για πάνω από επτά έτη, τίθεται σε καθεστώς προσωρινής
αδράνειας και εν συνεχεία ειδοποιείται ο ιδιοκτήτης του ώστε να
προχωρήσει είτε στην οριστική αδρανοποίηση του οχήµατος και
τη διαγραφή συνεπώς από τα µητρώα, είτε στη δήλωση ακινη-
σίας του, είτε στην επανακυκλοφορία του οχήµατος εφόσον προ-
βεί βέβαια στις απαραίτητες ενέργειες.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η ρύθµιση που διευκολύνει τη
διαγραφή οχήµατος θανόντος χωρίς να απαιτείται να έχει µετα-
βιβαστεί το όχηµα στους κληρονόµους. Ικανοποιείται µε αυτόν
τον τρόπο ένα πάγιο αίτηµα συµπολιτών µας που µέχρι σήµερα
βρίσκονται αντιµέτωποι µε κυκεώνα γραφειοκρατικών διαδικα-
σιών, προκειµένου να απαλλαγούν από ένα παλιό όχηµα που δεν
χρησιµοποιούν, αλλά ούτε µπορούν να αξιοποιήσουν.

Συνεπώς, µε τις νέες παρεµβάσεις που σχεδιάζουµε οι ιδιο-
κτήτες των οχηµάτων υποχρεώνονται να ενηµερώνουν για την
κατάσταση των οχηµάτων τους σε περίπτωση που έχουν διαγρα-
φεί ή έχουν τεθεί σε οικειοθελή ακινησία ή εµπίπτουν στην κατη-
γορία οχηµάτων που βρίσκονται επί σειρά ετών σε αδράνεια, ενώ
σε περίπτωση χρήσης του οχήµατος που έχει τεθεί σε οριστική
αδράνεια επιβάλλεται στον κάτοχο του οχήµατος πρόστιµο
10.000 ευρώ, καθώς και τα τέλη κυκλοφορίας που αναλογούν
στο όχηµα για το έτος εντοπισµού. Επιπλέον, η εκκαθάριση µη-
τρώων οχηµάτων θα συµβάλει και στον ευχερέστερο εντοπισµό
ανασφάλιστων οχηµάτων που πράγµατι κυκλοφορούν. 

Όσον αφορά τα τέλη κυκλοφορίας θεσπίζονται µειωµένα πρό-
στιµα σε περίπτωση εκπρόθεσµης καταβολής για τους µήνες Ια-
νουάριο και Φεβρουάριο. Τι ισχύει µέχρι σήµερα; Μέχρι σήµερα
ο ιδιοκτήτης του οχήµατος υποχρεούται να προκαταβάλει τα
τέλη κυκλοφορίας του επόµενου έτους µέχρι το τέλος Δεκεµ-
βρίου. Στην πράξη δινόντουσαν παρατάσεις για έναν ή για δύο
µήνες. Σήµερα τι κάνουµε; Τα τέλη θα πρέπει να καταβληθούν
προφανώς µέχρι τα τέλη Δεκεµβρίου. Εάν καταβληθούν από
αρχές µέχρι τέλη Ιανουαρίου, τότε το πρόστιµο ανέρχεται στο
25% επί του τέλους. Αν καταβληθούν τον Φεβρουάριο το πρό-
στιµο ανέρχεται στο 50% επί του τέλους. Αν καταβληθούν από
τον Μάρτιο και µετά, το πρόστιµο ανέρχεται στο 100% των τελών
κυκλοφορίας, όπως ισχύει σήµερα. Με την εν λόγω ρύθµιση, συ-
νεπώς, εισάγουµε διαβαθµισµένη κύρωση, δίνοντας ένα µεγαλύ-
τερο χρονικό περιθώριο στους οδηγούς να ανταποκριθούν στις
υποχρεώσεις τους, χωρίς την επιβολή δυσανάλογων κυρώσεων,
ενώ µπορούν να κάνουν πολύ καλύτερο προγραµµατισµό όλοι οι
πολίτες και δίνουµε µια οριστική λύση στο ζήτηµα των συνεχό-
µενων παρατάσεων.

Τέλος, στην υφιστάµενη ρύθµιση περί ακινησίας και συγκεκρι-
µένα στην παράγραφο 3, επέρχονται αλλαγές αναφορικά µε τη
διαδικασία και τα όργανα για τον εντοπισµό των οχηµάτων, τη
διενέργεια ελέγχων και την επιβολή προστίµων. Με τη ρύθµιση
ορίζεται ρητά η ΑΑΔΕ ως η αρµόδια αρχή ελέγχου και η επιβολή
διοικητικής κύρωσης σε περίπτωση που εντοπιστεί να κυκλοφο-
ρεί το όχηµα το οποίο έχει δηλωθεί σε ακινησία.

Παράλληλα τα όργανα ελέγχου δύναται να εντοπίζουν οχή-
µατα που ενώ έχουν δηλωθεί σε ακινησία, ανευρίσκονται να κυ-
κλοφορούν ή να έχουν κυκλοφορήσει µέσω ειδικής εφαρµογής
κινητών συσκευών για τη σάρωση πινακίδων, ενώ έχουν τη δυ-
νατότητα να αντλούν στοιχεία από τους παραχωρησιούχους αυ-
τοκινητοδρόµων. Οι εν λόγω ρυθµίσεις θα συµβάλλουν στην
άµεση εφαρµογή του υφιστάµενου πλαισίου και θα ενισχύσουν
την επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα. 

Τέλος, προβλέπεται η δυνατότητα απευθείας διαγραφής των
οχηµάτων από το µητρώο οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών µε αίτηση των κληρονόµων του θανόντος, που
το είχε θέσει σε κατάσταση ακινησίας. Άρα οι διατάξεις του νο-
µοσχεδίου κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως επιβεβαι-
ώνουν και οι περισσότεροι φορείς στη διαδικασία την
κοινοβουλευτική, αλλά και τα περισσότερα από τα κόµµατα.
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Συνοψίζοντας για τα ανασφάλιστα οχήµατα θεσπίζουµε απο-
τελεσµατικούς µηχανισµούς ελέγχου, µέσω ηλεκτρονικών δια-
σταυρώσεων, αξιοποιώντας τις δυνατότητες της τεχνολογίας.
Πρόκειται για ένα πλαίσιο την αναγκαιότητα του οποίου συζη-
τάµε πολλά χρόνια τώρα, σήµερα ερχόµαστε να το κάνουµε
πράξη. Είναι ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για τα οχήµατα, στο
οποίο συµπεριλαµβάνεται και η ασφάλιση και ο τεχνικός έλεγχος
και τα τέλη κυκλοφορίας. Μία ολοκληρωµένη προσέγγιση προς
όφελος της κοινωνίας και της οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Βορίδη, θα έρθετε στο Βήµα ή θα µιλήσετε από εκεί; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέω να

έρθω στο Βήµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα

σας χαλάσουµε το χατίρι. Ελάτε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μη διστάζετε. Να σας ακούσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούτε τι

λέει η κυρία Πρόεδρος.
Τι χρόνο θα χρειαστείτε, κύριε Υπουργέ;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Απεριόριστο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα βλέ-

πετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όσο προ-

τείνει η κυρία Πρόεδρος. Συντάσσοµαι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Προτείνω απεριόριστο για να µπορέσει να µιλήσει για
την απόσυρση της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Η παρέµβασή µου σήµερα, κυρίως, έχει να κάνει µε την υπο-
στήριξη των δύο τροπολογιών, που έχει καταθέσει η Κυβέρνηση
και οι οποίες, νοµίζω, προκάλεσαν και απασχόλησαν, κατά το µε-
γαλύτερο µέρος, την κοινοβουλευτική συζήτηση.

Και ας ξεκινήσω χωρίς να επαναλάβω αυτά τα οποία έχουν ει-
πωθεί από τον κ. Πετραλιά για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». Αλλά είναι
ένα ερώτηµα γιατί σήµερα προεκλήθη µια τόσο µεγάλη συζήτηση
για κάτι το οποίο σε τελευταία ανάλυση περιορίζεται στο να διευ-
ρύνει τις δυνατότητες του ειδικού εκκαθαριστή. Άνοιξε ξανά µια
πολύ ευρεία συζήτηση για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». Αλλά, αν κατα-
λαβαίνω καλά, οι βασικές αποφάσεις, δηλαδή η θέση σε ειδική εκ-
καθάριση και η διακοπή της λειτουργίας, είναι ήδη ειληµµένες
αποφάσεις. Και, επιτρέψτε µου, επειδή εγώ άκουσα -θα πω- γνή-
σια ευαισθησία και αγωνία για την τύχη των εργαζοµένων, δεν θα
πω ότι το εκµεταλλεύεται κάποιος, θα πω γνήσια ευαισθησία και
αγωνία, ας κάτσουµε, όµως, λίγο να δούµε µερικές πραγµατικό-
τητες, γιατί όταν µιλάει κάποιος -και εδώ νοµίζω όλοι µιλάµε από
την πλευρά του δηµοσίου συµφέροντος-, πρέπει να θέσει όλες τις
παραµέτρους, προκειµένου να δούµε τις ευαισθησίες που πρέπει
να µας απασχολούν. 

Υπάρχουν, λοιπόν, ορισµένα δεδοµένα. Είναι αυτή µία κερδο-
φόρα εταιρεία που κάποιος αποφάσισε να την κλείσει; Είναι µια
εταιρεία η οποία έχει χρηµατοδοτηθεί από το 2020 επί δικής µας
κυβερνήσεως µε 110 εκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσει να λει-
τουργεί, για να πληρώνονται οι µισθοί των εργαζοµένων. Είναι µια
εταιρεία που έχει προξενήσει τη διαδικασία παρέµβασης και τιµω-
ρίας, ουσιαστικά, λόγω κρατικών ενισχύσεων µε αποτέλεσµα 10
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο να πρέπει να πληρώνονται εξαιτίας
της µη ανάκτησης των κρατικών ενισχύσεων. Είναι µία εταιρεία, η
οποία χρωστάει 340 εκατοµµύρια ευρώ αυτή τη στιγµή σε οργα-
νισµούς ηλεκτρικής ενέργειας. Αυτή η εταιρεία, εγώ θα ήθελα να
καταλάβω, η κρίση της Αντιπολίτευσης είναι ότι πρέπει να συνεχί-
σει µε αυτές τις συνθήκες; Αυτή τη στιγµή αν πούµε ότι αποφασί-
ζαµε, λοιπόν, να πληρώσουµε, µπορεί να χρειαζόµασταν 500
εκατοµµύρια ευρώ, µισό δισεκατοµµύριο ευρώ για να πληρώ-
σουµε αυτή την εταιρεία.

Να ρωτήσω, επειδή µίλησα για το δηµόσιο συµφέρον και τις
ευαισθησίες: Αυτά τα 500 εκατοµµύρια ευρώ, έστω ότι το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αποφάσιζε αύριο το πρωί να τα κα-
ταβάλει, κύριε Καραθανασόπουλε, δεν θα τα παίρνατε από τον
προϋπολογισµό; Ο προϋπολογισµός δεν έχει πληρωθεί από αν-
θρώπους που επίσης έχουν παιδιά, που επίσης έχουν οικογέ-
νειες, που επίσης αξιώνουν ορθή χρήση των κονδυλίων αυτών,
που επίσης θέλουν τα κονδύλια αυτά, αυτά τα 500 εκατοµµύρια
ευρώ, να πάνε στην παιδεία, να πάνε στην υγεία; Δεν θα τα απο-
στερήσουµε από αυτές τις οικογένειες; Άρα γιατί το δηµόσιο
συµφέρον το περιορίζει η Αντιπολίτευση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν και άλλοι
πόροι. Ταµείο Ανάκαµψης, πράσινη µετάβαση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πολύ
ωραία. Από όπου και να πάρετε τους πόρους, κύριε Καραθανα-
σόπουλε, τα δηµόσια χρήµατα είναι χρήµατα των φορολογουµέ-
νων. Και χρήµατα τα οποία πληρώθηκαν από τους
φορολογούµενους, αλλά και χρήµατα που πρέπει να χρησιµο-
ποιηθούν εις όφελος των φορολογουµένων. Το ερώτηµα, λοιπόν,
παραµένει: θα έπρεπε να συνεχίσουµε σε αυτόν τον δρόµο; Ήδη
γίνεται, ήδη υφιστάµεθα πρόστιµα και ποινές γι’ αυτή τη στήριξη
και το ερώτηµα είναι κατά την κρίση σας πόσο πρέπει να συνεχί-
σει αυτό; 

Άρα, λοιπόν, γιατί αυτή η ευαισθησία δεν είναι συνολική; Και
προσέξτε, δεν είναι ότι υπάρχει αδιαφορία από την πλευρά της
Κυβερνήσεως για την τύχη των εργαζοµένων. Και το λέω αυτό,
γιατί αυτή ακριβώς η τροπολογία είναι εκείνη που θα επιτρέψει,
µε τη διεύρυνση των δυνατοτήτων του ειδικού διαχειριστή, να µπο-
ρέσουν να καταβληθούν και να ρυθµιστούν ζητήµατα που αφο-
ρούν ακριβώς στους εργαζόµενους, να ρυθµιστούν δηλαδή,
θέµατα που αφορούν στη λειτουργία των ιατρείων, στην ανανέ-
ωση των συµβάσεων εργασίας του αναγκαίου ιατρικού και νοση-
λευτικού προσωπικού αυτών. Τη διενέργεια πράξεων για την
κάλυψη ασφαλιστηρίων συµβολαίων υγείας για αναγκαίες θερα-
πείες, τη διαµονή των εργαζοµένων στους οικισµούς και την κα-
ταβολή των µισθών. Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα που ρυθµίζονται
µε αυτή την τροπολογία σε συνεννόηση µε τους εργαζόµενους.
Δεν είναι, λοιπόν, ότι δεν λαµβάνεται πρόνοια. Πρέπει, όµως, να
το πούµε, πρέπει να έχουµε µία, αν θέλετε, καθαρή και έντιµη δια-
φωνία µεταξύ µας. Αν εκείνο που µας λέτε είναι ότι πρέπει να συ-
νεχίσουµε να βάζουµε εκατοντάδες εκατοµµύρια σε µία επι-
χείρηση, όχι δεν είµαστε σε αυτή τη θέση. 

Άρα, λοιπόν, εδώ µε φροντίδα, µε µέριµνα και µε ευαισθησία -
που εγώ ξαναλέω θεωρώ ότι µοιραζόµαστε όλοι- απέναντι τους
εργαζόµενους. Όµως η λύση δεν είναι -άκουσα τον κ. Βελόπου-
λου να µας λέει- η κρατικοποίηση της εταιρείας, δηλαδή η κρα-
τικοποίηση των εκατοντάδων εκατοµµυρίων ζηµίας. Αυτή,
λοιπόν, είναι ουσιαστικά η πρόταση…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος την προκάλεσε τη ζηµιά, κύριε Βορίδη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η πρό-
ταση, η οποία κατατέθηκε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
και που αποκρούεται.

Προφανώς, θα συζητηθεί στο Κοινοβούλιο η ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας που επεβλήθη. Άκουσα πολλά για τη δήθεν κα-
τάργηση της διακρίσεως των εξουσιών. Αυτά τα συγκεκριµένα
θέµατα ρυθµίζει η συγκεκριµένη τροπολογία. Δηλαδή τι; Τη δι-
εύρυνση ορισµένων αρµοδιοτήτων του ειδικού διαχειριστή. Αυτή,
λοιπόν, η διεύρυνση του αρµοδιοτήτων πάντως µέχρι στιγµής
εγώ δεν έχω καταλάβει πώς συνέχεται και πώς συνδέεται µε µία
δίκη στην οποία οι εργαζόµενοι διεκδικούν την αλλαγή της µορ-
φής της συµβάσεως εργασίας. Αν θα είναι µε δυο λόγια ορισµέ-
νου ή αορίστου χρόνου η µορφή της συµβάσεώς τους. Πώς
συνδέεται αυτή η τροπολογία µε την οποία κρίση του δικαστη-
ρίου; 

Άρα, λοιπόν, επειδή αυτό δεν εξηγείται ούτε, βεβαίως, από το
κείµενο της ενστάσεως της αντισυνταγµατικότητας που ανέ-
γνωσα, αλλά ούτε και από την επιχειρηµατολογία που αναπτύχ-
θηκε από τους προλαλήσαντες εµού και γι’ αυτόν τον λόγο
λοιπόν, νοµίζω ότι όλες οι αιτιάσεις που ακούστηκαν απλώς επι-
σηµαίνουν -εγώ έτσι το καταλαβαίνω- την πραγµατική αγωνία
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των εργαζοµένων για την οποία, όµως, η Κυβέρνηση µεριµνά.
Έρχοµαι στη δεύτερη τροπολογία, η οποία, επίσης, δέχτηκε

κριτική. Και δέχτηκε κριτική ουσιαστικά η διάταξη, το άκουσα
από τον κ. Καραθανασόπουλο, αλλά όχι µόνο, για το θέµα της
απιστίας σε βαθµό κακουργήµατος, όταν αυτή η πράξη στρέφε-
ται κατά πιστωτικών ιδρυµάτων, κατά χρηµατοδοτικών ιδρυµά-
των και κατά του ταµείου χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας.

Κατ’ αρχάς να συµφωνήσουµε στο τι γίνεται, τι κάνει, τι φρον-
τίζει αυτή η τροπολογία, τι αξιώνει.

Αξιώνει πριν από την κίνηση της ποινικής διώξεως από τον αρ-
µόδιο δικαστικό λειτουργό για το αδίκηµα της απιστίας να υπάρ-
χει µια πρόταση, να ζητά δηλαδή, η εισαγγελική αρχή, µια
πρόταση δύο επιθεωρητών της Τραπέζης της Ελλάδος οι οποίοι
να διαπιστώνουν την παράβαση ή µη του κανονιστικού πλαισίου
που διέπει τις συναλλαγές του κάθε φορέα, την ύπαρξη βέβαιης
και οριστικής ζηµίας που συνδέεται αιτιωδώς µε την τυχόν πα-
ράβαση. Αυτό λέει αυτό το οποίο προτείνουµε να ψηφίσει το Κοι-
νοβούλιο, αυτό προτείνει η Κυβέρνηση.

Θέλω να ρωτήσω το εξής: Κατά την κρίση σας, πώς θα έπρεπε
να αποφασίσουµε εάν υπάρχει, λόγου χάριν, απιστία κατά χρη-
µατοπιστωτικού ιδρύµατος; Μια µείωση του κεφαλαίου σε ένα
δάνειο, προκειµένου αυτό να αποπληρωθεί ευχερέστερα, βλά-
πτει τα συµφέροντα των µετόχων; Θα έπρεπε να τους πάµε για
απιστία; Μια στενή προσέγγιση είναι, ναι, αφού κάνετε κούρεµα,
αφού ρυθµίζετε δόσεις, αφού κάνετε κάτι τέτοιο, βλάπτετε τα
συµφέροντα των µετόχων, να πάνε για απιστία. Είναι έτσι; Κάθε
κούρεµα βλάπτει τα συµφέροντα των µετόχων; Εάν µε τον πε-
ριορισµό της απαίτησης αποκτά βιωσιµότητα µια εταιρεία και
µπορεί να αποπληρώσει, τότε βλάπτονται τα συµφέροντα των
µετόχων της τραπέζης ή όχι; Εάν µε την επίσπευση µιας διαδι-
κασίας αναγκαστικής εκτελέσεως η οποία, τελικώς, θα καταλήξει
να αποφέρει µικρότερο ποσό, γιατί τα περιουσιακά στοιχεία
προς εκτέλεση δεν είναι αρκετά, βλάπτονται τα συµφέροντα των
µετόχων ή όχι;

Να πάρω ένα παράδειγµα ακόµα. Σε έναν αγροτικό συνεταιρι-
σµό που χρωστάει και έρχονται να του κάνουν ένα κούρεµα και
να του κάνουν και µια µεγάλη ρύθµιση δόσεων –και θα σας πω
και κάτι ακόµα- και ενδεχοµένως να τον αναχρηµατοδοτήσουν
µετά από αυτό, βλάπτονται τα συµφέροντα των µετόχων ή όχι;
Πρέπει να πάνε κατηγορούµενοι αυτοί, αυτό το διοικητικό συµ-
βούλιο που το αποφάσισε ή όχι;

Εάν εκεί υπάρξει µια µελέτη η οποία λέει ότι αν κάνουµε το
κούρεµα θα πάρουµε τελικά περισσότερα λεφτά από το αν κά-
νουµε την αναγκαστική εκτέλεση, θα πάρουµε και καλύτερους
τόκους, αλλά επίσης, θα ενισχύσουµε τις τοπικές οικονοµίες και
–ξέρετε- µας ενδιαφέρει σε αυτή την τράπεζα, γιατί σ’ αυτόν τον
αγροτικό συνεταιρισµό είναι µέλη και άλλοι εκατό αγρότες που
είναι πελάτες µας και µας χρωστάνε και αν ουσιαστικά οδηγή-
σουµε σε κλείσιµο τον αγροτικό συνεταιρισµό θα έχουµε πρό-
βληµα και µε την είσπραξη εκείνων των δανείων. Αυτό είναι κάτι
που πρέπει να το συνυπολογίσει ο κύριος εισαγγελέας ή όχι; Εάν
σε αυτό, µάλιστα, προστεθούν στοιχεία σύνθετων κεφαλαιακών
υπολογισµών, αποδόσεις που πρέπει να ληφθούν στη δεκαετία,
εκτιµήσεις που µε βάση τη χρηµατοοικονοµική εποπτεία πρέπει
να λάβουν υπ’ όψιν τους αλγοριθµικά µοντέλα σε βάθος χρόνου
για να δούµε την κρίση, µπορείτε να µου πείτε πόσες γνώσεις
πρέπει να έχει ένας εισαγγελέας για να έχει µια εµπεριστατω-
µένη κρίση γι’ αυτά τα θέµατα; Τι λέµε, λοιπόν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δεν το λύσαµε τόσες δεκαετίες;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστά.

Μα, δεν είναι µακριά από αυτό το οποίο είχε ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ
τότε αυτό το οποίο κάνουµε εδώ. Γιατί στην πραγµατικότητα
αυτό που ζητάµε εδώ είναι ένα είδος ειδικής πραγµατογνωµοσύ-
νης από την Τράπεζα της Ελλάδος προκειµένου να µπορεί να κι-
νηθεί η ποινική δίωξη. Κι εδώ υπάρχει µια µεγάλη διαφορά από
το σύστηµα ΣΥΡΙΖΑ, ότι το σύστηµα ΣΥΡΙΖΑ αυτό το έθετε ως δι-
κονοµική προϋπόθεση ασκήσεως της διώξεως χωρίς να υπάρχει
διαφορετική δυνατότητα κρίσεως του εισαγγελικού λειτουργού,
ενώ εδώ, παρά την ύπαρξη αυτής της ειδικής πραγµατογνωµο-
σύνης, αν έχει διαφορετική κρίση ο εισαγγελικός λειτουργός
µπορεί να κινήσει τη δίωξη. Αλλά βέβαια…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Το πιστεύετε τώρα αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί το

λέτε αυτό; Να εξηγήσω γιατί έχετε άδικο. Διότι η σκέψη σας ποια
είναι τώρα, αν µου επιτρέψετε να τη διερµηνεύσω, θα την εξη-
γήσετε, αλλά -αν θέλετε- επικρίνοντας λίγο το επιχείρηµά σας,
τι λέτε; Λέτε: Μα, αν υπάρχει µια ειδική έκθεση της Τραπέζης της
Ελλάδος που λέει ότι δεν έχει επέλθει ζηµία και έχουν τηρηθεί οι
χρηµατοπιστωτικοί κανόνες, θα κινήσει δίωξη ο εισαγγελέας;
Αυτή είναι η σκέψη σας. Σωστά; Εγώ συµφωνώ µαζί σας. Θα είναι
πάρα πολύ δύσκολο, αλλά δεν θα πρέπει να έχει µια αναλυτική
αντίκρουση ο κύριος εισαγγελέας πάνω στα ζητήµατα που ο ει-
δικός πραγµατογνώµονας θα του πει ότι αιτιάται και γι’ αυτόν τον
λόγο σκέφτεται ότι δεν υπάρχει ζηµία; Δεν πρέπει να κάνει αυτή
τη σκέψη ο δικαστικός λειτουργός;

Άρα, λοιπόν, αυτό έρχεται να τον βοηθήσει στη διαµόρφωση
της κρίσης του. Αν έχει αντίθετη δικαστική κρίση, προφανώς, έχει
δικαίωµα να το κάνει, αλλά, φυσικά, απαιτείται να είναι αιτιολο-
γηµένη και εµπεριστατωµένη, ώστε να φτάνουµε σε ορθή και δί-
καιη κρίση. Πού είναι το κακό σε αυτό; Βοηθάµε την εισαγγελική
αρχή µε αυτό. Βοηθάµε την εισαγγελική αρχή να αποφασίσει -
ακούστε και θα σας πω κάτι λίγο εµπειρικά- για να µη φτάνουν
στο ακροατήριο υποθέσεις µετά από ατελείωτα χρόνια, για να
καταλήξουν σε απαλλακτική απόφαση γιατί, ακριβώς, δεν υπάρ-
χουν αυτά τα στοιχεία. Άρα, µε συγχωρείτε, αλλά εδώ είναι µια
διάταξη δικαιοσύνης και υποστήριξης, ακριβώς, του έργου της
εισαγγελικής αρχής.

Μισή κουβέντα την είπα, δεν θέλω να επεκταθώ, για το θέµα
του «πόθεν έσχες», για το οποίο, επίσης, έχει γίνει µεγάλη συζή-
τηση. Η διαλειτουργικότητα, λοιπόν, πράγµατι έχει καθυστερήσει
και γι’ αυτό χρειάζεται αυτή η εξάµηνη παράταση της ηλεκτρο-
νικής δήλωσης. Επειδή, όµως, ακούω από την πλευρά της αντι-
πολίτευσης: Πού είναι το «πόθεν έσχες» του Πρωθυπουργού,
κάτι κρύβει ο Πρωθυπουργός. Κρύβει ο Πρωθυπουργός το
«πόθεν έσχες» του, έτσι µας είπε ο κ. Βελόπουλος. Έτσι δεν είπε;
Να έρθει να το καταθέσει. Πότε θα το καταθέσει; Απαντώ, στις
30 Ιουνίου θα καταθέσει το «πόθεν έσχες» του ο Πρωθυπουργός,
σε δέκα ηµέρες.

Ερώτηση: Θα το κάνουν και οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί; Ο
κ. Κασσελάκης θα το κάνει; Ο Πρωθυπουργός θα το κάνει, για
να τελειώνουµε. Ο κ. Κασσελάκης θα το κάνει; Στις 30 Ιουνίου
θα το κάνει. Είναι σε δέκα ηµέρες. Εύκολη απάντηση. Ναι. Γιατί
δεν λέτε «ναι»; Βεβαίως, ο κ. Κασσελάκης θα εκµεταλλευτεί αυτή
τη δυνατότητα που του δίνουµε, να καταθέσει το «πόθεν έσχες»
του, να τα έχουµε δίπλα-δίπλα και του Πρωθυπουργού και του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να µην υπάρχει κα-
νένα περιθώριο. Πόσο εύκολα τα πράγµατα; Απλά. Κι αυτό, µά-
λιστα, που λέµε εµείς, είναι ότι υπάρχει εδώ η πολιτική µας
δέσµευση ότι όλα τα µέλη της Κυβέρνησης στις 30 Ιουνίου θα
καταθέσουν τα «πόθεν έσχες» τους.

Ως προς την ουσία του θέµατος, τα υπόλοιπα για τις διαλει-
τουργικότητες, για το πότε θα πάνε για την ηλεκτρονική δήλωση,
βεβαίως, σύµφωνοι, αποτελούν µια συζήτηση. Όµως, η ουσία
ποια είναι; Ότι η Κυβέρνησή µας στις 30 Ιουνίου θα έχει καταθέ-
σει τα «πόθεν έσχες» της. Θα το κάνετε και οι υπόλοιποι αυτό;
Είναι απλά τα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, θα µου επιτρέψετε να πω -και κλείνω- ότι για µια

ακόµα φορά όλες αυτές οι βαριές κουβέντες που ακούγονται
από αυτά τα έδρανα, από αυτό το Βήµα, εκτοξεύονται εις βάρος
της Κυβερνήσεως για πράγµατα τα οποία στη βάση τους είναι
απλά, είναι καθαρά, είναι ορθολογικά και εν τέλει, αποτελούν σο-
βαρές µεγάλες και βιώσιµες λύσεις σε προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν οι πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Πρόεδρε, έχετε τον λόγο και µετά ο κ. Κατρίνης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα περιοριστώ σε παρέµβαση, για να
µιλήσουν και συντοµότερα οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς ξέ-
ρετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη, σας περιµέναµε πώς και πώς από το πρωί
στις 10.00’ η ώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
κυρία Πρόεδρε, για να µη σας διακόπτω. Λέτε θα κάνετε παρέµ-
βαση πέντε λεπτών;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, την παρέµβασή µου και θα κάνω την οµιλία µου αρ-
γότερα, µετά από τη διαδικασία επί της αντισυνταγµατικότητας
µε δεδοµένο ότι την έχετε ανακοινώσει για τις 20.30’. Βλέπω ότι
δεν έχουν µαζευτεί, βέβαια, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οπότε ας τους δώσουµε λίγο χρόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Απ’ έξω είναι όλοι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, απ’ έξω είναι οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ», δεν
είναι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα µηδενίσετε τον χρόνο µου, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα το κοι-

τάξω, τα δεκαεπτά δευτερόλεπτα θα τα αφαιρέσω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θέλετε. Δεν πειράζει.
Κύριε Βορίδη, σας περιµέναµε, λοιπόν, από το πρωί για να

αποσύρετε την αντισυνταγµατική τροπολογία που έχετε φέρει
και αποτελεί ευθεία παρέµβαση σε εκκρεµή δίκη, η οποία ορί-
στηκε για τις 18 Ιουνίου του 2024 -δηλαδή, για προχθές την
Τρίτη- και την παραµονή της δίκης στις 11.00’ το βράδυ εσείς κα-
ταθέσατε τροπολογία, την οποία, νοµίζω, ότι δεν την υπογρά-
φετε εσείς. Την υπογράφετε, κύριε Βορίδη την τροπολογία;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, δεν την υπογράφετε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πώς την υποστηρίζει;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κανένας από αυτούς που την υπογράφουν υπάρχει,
λέτε, περίπτωση να έρθει να την υποστηρίξει; Υπάρχει, λέτε, πε-
ρίπτωση ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Γεωργιάδης, ο κ. Σκυλακάκης,
οποιοσδήποτε από αυτούς που υπογράφουν αυτή την αντισυν-
ταγµατική, ντροπιαστική τροπολογία της νύχτας να έρθει κά-
ποιος να την υποστηρίξει; Έχετε αφήσει όλη ηµέρα δύο
Υφυπουργούς να πετάνε την «καυτή πατάτα» από το ένα χέρι στο
άλλο και ήρθατε σήµερα στις 20.30’ το βράδυ να πείτε ότι δεν
έχετε καταλάβει ότι είναι παρέµβαση σε εκκρεµή δίκη;

Να σας το εξηγήσω, κύριε Βορίδη. Θα το καταθέσω και στα
Πρακτικά και θα είναι πειστήριο εάν ψηφιστεί αυτή η τροπολογία.
Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά την από 25 Απριλίου 2024 αί-
τηση ασφαλιστικών µέτρων µε αριθµό κατάθεσης 53248/2024 και
ειδικό αριθµό κατάθεσης 4913/2024 επτακοσίων ογδόντα ενός
εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ», αίτηση ασφαλιστικών µέτρων που
προσδιορίστηκε για τις 12 Μαΐου και εκδόθηκε προσωρινή δια-
ταγή στις 13 Μαΐου, που σας υποχρεώνει να πληρώνετε τους ερ-
γαζοµένους και ορίστηκε δικάσιµος η 18η Ιουνίου, δηλαδή,
προχθές. Θα καταθέσω και τη σχετική σφραγίδα, για να υπάρ-
χουν όλα τα πειστήρια του αδικήµατος που πάτε να διαπράξετε.

Υπήρχε, λοιπόν, στις 18 Ιουνίου του 2024 η δίκη στο Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο Αθηνών και επειδή σέβεστε τόσο πολύ τη δι-
καιοσύνη -το καταθέτω στα Πρακτικά- και υπέγραψαν τόσοι
Υπουργοί που δεν εµφανίζεται ούτε µισός τώρα για να υποστη-
ρίξει  αυτή την τροπολογία, πήγατε να παρέµβετε και στο Μονο-
µελές Πρωτοδικείο Αθηνών για να προκαταλάβετε την κρίση του
για την προστασία των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και πήγε εκπρόσωπός σας δικηγόρος και ζήτησε -µολονότι
εξαιρέθηκε από τους αιτούντες- να παρέµβει µε προφορική αί-

τηση παρέµβασης στο ακροατήριο για να καταθέσει την τροπο-
λογία αυτή και να πει: Να, εδώ έχουµε τροπολογία! 

Και της απήντησε ο δικαστής: Τι λέτε, κυρία πληρεξουσία του
δηµοσίου; Μου φέρνετε τροπολογία που δεν έχει ψηφιστεί, για
να µου πείτε να καταργήσω τη δίκη; Είναι ξεδιάντροπο αυτό το
οποίο πράττετε. 

Εγώ αύριο το πρωί θα είµαι στην εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου και στην Πρόεδρο του Αρείου Πάγου εάν ψηφίσετε και
θα ζητήσω να κάνουν µία από αυτές τις ανακοινώσεις που κά-
νουν όταν θίγεται η Κυβέρνησή σας για να δούµε αν έχουµε, τε-
λικά, σεβασµό του κράτους δικαίου στην Ελλάδα όταν µια
ολόκληρη Κυβέρνηση κρυπτόµενη πάει να παρέµβει ακόµα και
στο µονοµελές πρωτοδικείο. 

Επειδή µιλήσατε, όµως, για τις ζηµίες της «ΛΑΡΚΟ» και απευ-
θυνόσασταν στο ΚΚΕ προηγουµένως και τους ζητούσατε να σας
πουν πού θα βρείτε τα λεφτά για να ανατάξετε την επιχείρηση
και προσπαθήσατε πάλι να προκαλέσετε κοινωνικά αντανακλα-
στικά και κοινωνικούς αυτοµατισµούς, λέγοντας ότι αν πληρώ-
σουµε αυτά και τους εργαζόµενους, θα τα πάρουµε από τους
φορολογούµενους, γιατί δεν τα παίρνετε από την τσέπη σας;
Γιατί δεν τα παίρνετε τα στελέχη σας, τα οποία αµείφθηκαν για
τη διοίκηση της «ΛΑΡΚΟ», κύριε Βορίδη;

Είναι αλήθεια ή δεν είναι αλήθεια ότι ο πατέρας του κ. Σκρέκα
διορίστηκε διοικητής της «ΛΑΡΚΟ» το 2008 από δική σας κυβέρ-
νηση; Δεν θυµάµαι το 2008 ήσασταν στη Νέα Δηµοκρατία; Όχι,
ήσασταν σε άλλο κόµµα. Κοιτάτε το ταβάνι να το σκεφτείτε. Νο-
µίζω ότι ήσασταν στο ΛΑΟΣ τότε. Τότε, λοιπόν, ο πατέρας Σκρέ-
κας σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα και Πρακτικά της Βουλής -θα µας
πείτε αν το διαψεύδετε- πρώην Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας διορίστηκε διοικητής της «ΛΑΡΚΟ» και ο ίδιος διόρισε τη σύ-
ζυγό του γιου του και τον πατέρα της. Τα έχετε υπ’ όψιν σας
αυτά; Η αρχική αµοιβή ήταν 7.000 ευρώ και 9.000 ευρώ η ανα-
προσαρµοσµένη για τον πατέρα του πρώην Υπουργού Ανάπτυ-
ξης. Έτσι λένε τα δηµοσιεύµατα. Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Είναι αλήθεια αυτά ή τα διαψεύδετε; Σας δίνουµε την ευκαιρία.
Όπως έχει πάντα την ευκαιρία ο κατηγορούµενος να ακούγεται
τελευταίος. Είναι αλήθεια ότι έχουν δαπανηθεί ιλιγγιώδη ποσά
σε στελέχη σας, τα οποία διοίκησαν τη «ΛΑΡΚΟ» πριν την οδη-
γήσετε εκεί που την οδηγήσατε; Είναι αλήθεια ότι εισπράχθηκαν
παχυλότατοι µισθοί; Είναι αλήθεια ότι από το 2012-2013 προσπα-
θείτε µέσω των κυβερνήσεών σας να αποσείσετε τις ευθύνες για
την κακοδιαχείριση µέσω της ιδιωτικοποίησης και τώρα θέλετε
να µετακυλήσετε τις ευθύνες σας στους εργαζόµενους; Είναι
αλήθεια αυτά;

Γιατί µε εντυπωσιάζει πώς τολµάτε να µιλάτε για τους µισθούς
των εργαζοµένων και πού θα βρείτε τα λεφτά. Με εντυπωσιάζει
ότι παριστάνεται ότι δεν ξέρετε ότι παρεµβήκατε σε εκκρεµή δίκη
για την οποία διαβεβαίωνε η πληρεξουσία του ελληνικού δηµο-
σίου, που πρέπει να έρθει ο κ. Χατζηδάκης να µας πει αν της
έδωσε αυτή την εντολή. Θα την έχουµε ψηφίσει, θα την έχει ψη-
φίσει η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, µέχρι τη Δευτέρα το πολύ. 

Ειπώθηκαν στο ακροατήριο, κύριε Βορίδη, αυτά. Ήµουν εκεί.
Τα άκουσαν οι εργαζόµενοι. Τα άκουσαν οι πληρεξούσιοι τους
και φυσικά, τα άκουσε ο δικαστής. Η τροπολογία δεν είναι απλώς
αντισυνταγµατική, είναι επιλήψιµη. Αυτά τα οποία είπατε, θα τα
πούµε και στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ποιο άρθρο;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πλεύρη, θα σας κάνω συγκεκριµένη επιµόρ-
φωση για τα άρθρα του Συντάγµατος στην ένσταση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πείτε µας το άρθρο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πλεύρη, θα σας τα πω. Είπα ότι θα κάνω σύντοµη
παρέµβαση τώρα για να µιλήσουν και…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θέλω το άρθρο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Απορείτε ποιο άρθρο του Συντάγµατος; Ψάχνετε το
άρθρο. Εντάξει θα σας βοηθήσω. Σας διαβεβαιώ, θα σας βοη-
θήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ποιο είναι;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είναι ένα µόνο και γι’ αυτό απορώ που τα ψάχνετε. 
Κάντε λίγο υποµονή. Θα µπούµε στην ένσταση αντισυνταγµα-

τικότητας και θα δούµε ποιοι θα σηκωθούν όρθιοι για την αντι-
συνταγµατικότητα και ποιοι θα πουν ότι είναι συνταγµατικό να
παρεµβαίνετε σε ανοιχτή δίκη µε διαδίκους εφτακόσιους
ογδόντα έναν εργαζόµενους. 

Κύριε Βορίδη, δεν µπορεί αυτή σας η τοποθέτηση, ούτε κοι-
νοβουλευτικά ούτε νοµοθετικά, να καλύψει αυτό το οποίο κάνετε.
Και βεβαίως, δεν µπορεί να καλύψει την εκκωφαντική απουσία
και σιωπή του κ. Μητσοτάκη που απουσιάζει, των Υπουργών που
απουσιάζουν και του κ. Χατζηδάκη ιδίως. Δεν µπορεί να καλύψει
την αµηχανία των Υφυπουργών σας. Δεν µπορεί να καλύψει και
τη δική σας δύσκολη θέση που, όµως, δεν µπορείτε να έρχεστε
εδώ στη Βουλή και να προσπαθείτε να κάνετε το άσπρο µαύρο.
Δεν θα επεκταθώ για το µαύρο άλλο. Είπα προηγουµένως κάποια
πράγµατα. Είπα και για την ΕΡΤ. 

Δεν µπορείτε µε αυτή την τοποθέτηση -και ελπίζω να το κατα-
λάβετε µέχρι το τέλος της διαδικασίας- να δικαιολογηθείτε και
να απολογηθείτε έναντι των οικογενειών που δοκιµάζονται,
έναντι των εργαζοµένων που αγωνίζονται και είναι ακόµη έξω
από τη Βουλή, έναντι της ελληνικής κοινωνίας που σας παρακο-
λουθεί και έναντι της νέας γενιάς που βλέπει µια Κυβέρνηση
απούσα, ωσεί παρούσα, να λέει εξυπνάδες και να µετέρχεται
κόλπα για να δικαιολογήσει ότι προσπαθεί να ακυρώσει το δι-
καίωµα που έχει κάθε άνθρωπος να απευθύνεται στη δικαιοσύνη
και να αξιώνει το δίκαιο. Αυτή σας η στάση, η πλήρης περιφρό-
νηση για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, η πλήρης περιφρό-
νηση για τον αγώνα για τα δικαιώµατα είναι αυτή την οποία
πληρώσαµε χάνοντας δεκατρείς µονάδες στις Ευρωεκλογές,
είναι αυτή την οποία θα πληρώσετε όταν θα οδηγηθείτε εκεί
όπου ανήκουν αυτές οι κυβερνητικές συµπεριφορές, δηλαδή και
στο εδώλιο του κατηγορουµένου και µακριά από τις κυβερνητι-
κές θέσεις. 

Και τότε η Πλεύση Ελευθερίας να ξέρετε ότι θα είναι πάλι εδώ
και εδώ µέσα και έξω µαχόµενη για αυτά που έχουν αξία. Και δεν
είναι τα φράγκα τα οποία µοιράζεται στους ηµετέρους. Είναι οι
αξίες, είναι οι αρχές, είναι η ανθρώπινη ζωή και η ανθρώπινη
αξιοπρέπεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα

έχουν ζητήσει τον λόγοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα
πάµε κατά σειρά.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα αναφερθώ στην τροπολογία της «ΛΑΡΚΟ», την οποία

ο κ. Βορίδης είναι ο δεύτερος Υπουργός που, ενώ δεν υπογρά-
φει, την παρουσιάζει. Εγώ δεν ξέρω γιατί δεν υπάρχει µέλος της
Κυβέρνησης που υπογράφει αυτή την τροπολογία και ως οφείλει
δεν έρχεται στην Ολοµέλεια να την παρουσιάσει, να την εισαγά-
γει και βεβαίως, να γίνει αποδεκτή. Από ποιον; Πείτε µου, κύριε
Πρόεδρε, ποιος Υπουργός που έχει νοµοθετική πρωτοβουλία
κάνει αποδεκτή την τροπολογία και την φέρνει προς συζήτηση.
Ο κ. Βορίδης; Είµαστε σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Επικρα-
τείας; Ο κ. Δήµας ή ο κ. Πετραλιάς που δεν έχουν νοµοθετική
πρωτοβουλία βάσει του ΦΕΚ αρµοδιοτήτων; Πώς λειτουργεί η
Βουλή και ο Κανονισµός µε αυτές τις προϋποθέσεις εδώ; 

Δεν θα µείνω σε αυτό, κύριε Υπουργέ. Θα αναφερθώ στην τρο-
πολογία και στο άρθρο 2 που αναλύσατε για την έκθεση επιθεω-
ρητών της Τράπεζας της Ελλάδος προς τον σκοπό διερεύνησης
τραπεζικών υποθέσεων. 

Στις 23 Φεβρουαρίου 2024 παίρνει ΦΕΚ ο νέος Ποινικός Κώδι-
κας. Βέβαια σε αυτόν τον Ποινικό Κώδικα υπάρχει τροποποίηση
της παραγράφου 1 του άρθρου 405, το οποίο, βεβαίως, στον ίδιο
Κώδικα προβλέπεται ότι έχει έναρξη ισχύος από 1η Ιουλίου του

2024, κύριε Υπουργέ. Εσείς που λέγατε ότι από 1η Ιουλίου του
2024 επέρχεται και τυπικά τέλος στην ασυλία των τραπεζικών
στελεχών, δέκα ηµέρες πριν έρχεστε και αλλάζετε αυτή τη διά-
ταξη. 

Διότι λέγατε –µάλιστα, δικές σας δηλώσεις- ότι για να διωχθεί
για απιστία ένα τραπεζικό στέλεχος αρκεί η βούληση της εισαγ-
γελικής αρχής που µπορεί να κινηθεί αυτεπάγγελτα. Αµ δε! Αυτό
έλεγε το άρθρο του Ποινικού Κώδικα όπως το τροποποιήσατε
και φροντίσατε να ισχύσει από 1η Ιουλίου, αλλά δέκα ηµέρες πριν
από την 1η Ιουλίου φέρνετε αυτή την απαράδεκτη διάταξη. Και
τι λέτε; Λέει η διάταξη µέσα ότι συντάσσουν δύο επιθεωρητές
της Τράπεζας της Ελλάδος έκθεση µε την οποία διαπιστώνεται,
κύριε Υπουργέ, παράβαση ή µη του κανονιστικού πλαισίου που
διέπει τις συναλλαγές και ύπαρξη βεβαίωσης και οριστικής ζη-
µιάς που συνδέεται αιτιωδώς µε την τυχόν παράβαση. 

Να δούµε, λοιπόν, τι λέει. Λέει η Κυβέρνηση ότι η Τράπεζα της
Ελλάδος, διά των επιθεωρητών της, θα έρθει και θα πει εκ των
υστέρων ότι για τις τράπεζες στις οποίες ασκεί εκ του ρόλου της
εποπτικό ρόλο -και δεν το έκανε ώστε να αποτρέψει να υπάρχει
το πιθανό αδίκηµα της απιστίας ή πιθανή αξιόποινη πράξη- «δεν
άσκησα τον εποπτικό µου ρόλο, αλλά έρχοµαι και λέω ότι µου
διέλαθε της προσοχής και τώρα, ναι, υπάρχει αξιόποινη πράξη». 

Θυµάστε, κύριε Υπουργέ, από το 2007 που είστε Βουλευτής,
ποτέ να υπάρχει ανάλογη έκθεση από την Τράπεζα της Ελλάδος,
από όλες τις διοικήσεις, η οποία να καταλογίζει ευθέως σε τρα-
πεζικά στελέχη αξιόποινη πράξη; Μην ταλαιπωρείστε. Δεν υπάρ-
χει καµµία από το 2007, που είστε Βουλευτής, µέχρι σήµερα. 

Έρχεστε, λοιπόν, και µας λέτε ότι µε τη διάταξή σας θα έρθει
µία πρόταση επιθεωρητών της Τράπεζας της Ελλάδος, που έχει
εποπτικό ρόλο, αλλά θα ανακαλύψουν εκ των υστέρων ότι δεν
άσκησαν τον εποπτικό τους ρόλο και θα αποδεχθούν την ευθύνη
τους και θα καταλογίσουν ευθύνη και αξιόποινη πράξη στα τρα-
πεζικά στελέχη. Και θέλετε εσείς αυτό εδώ στην Ολοµέλεια να
το πιστέψουν οι συνάδελφοι που θα το ψηφίσουν, δυστυχώς. 

Δεύτερον. Ο ν.4745/2020 που νοµίζω ότι ψηφίστηκε το 2020…
Είχαµε Νέα Δηµοκρατία κυβέρνηση, νόµος Μητσοτάκη. Ποιος
ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης; Ο κ. Τσιάρας; Ο Μητσοτάκης πάν-
τως ήταν Πρωθυπουργός. 

Ο ν.4745/2020, λοιπόν, στο άρθρο 53 προβλέπει προς τους Ει-
σαγγελείς Οικονοµικού Εγκλήµατος υποστηρίζοντας το έργο
τους από αριθµό ειδικών επιστηµόνων. Είναι δικός σας νόµος. Ο
ορισµός των προσώπων το 2020 -έχουµε φτάσει 2024 τώρα, τέσ-
σερα χρόνια µετά- γίνεται µε πράξη του προϊσταµένου εισαγγε-
λέα Τµήµατος Οικονοµικού Εγκλήµατος, µεταξύ αυτών που
υπηρετούν στο ευρύτερο δηµόσιο και αν δεν βρεθεί κάποιος,
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Ρωτάω εγώ: Τέσσερα χρόνια έχετε ψηφίσει τον νόµο, δεν
έχετε ενισχύσει την Εισαγγελία Οικονοµικού Εγκλήµατος µε ει-
δικούς επιστήµονες; Έχουν τη δυνατότητα να απευθυνθούν και
στο δηµόσιο και στον ευρύτερο ιδιωτικό τοµέα, για να πάρουν
εισήγηση, κι εσείς, λοιπόν, αυτούς τους οικονοµικούς εισαγγε-
λείς τους «δένετε τα χέρια» και τους λέτε «όποια έκθεση πάρετε
από τους επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος -που σας είπα
πριν ποια είναι από το 2007 που εκλέγεσθε µέχρι σήµερα η
στάση τους έναντι πιθανών αξιόποινων πράξεων τραπεζικών στε-
λεχών- είναι δεσµευτική και µάλιστα λέει ότι θα πρέπει να βεβαι-
ώνεται παράβαση, να διαπιστώνεται παράβαση». 

Προσέξτε, είναι πολύ περιοριστική και ασφυκτική η διάταξη,
που καταλαβαίνουµε ότι προσπαθεί η Κυβέρνηση αυτή τη
στιγµή: Πρώτον, να «δέσει τα χέρια» των οικονοµικών εισαγγε-
λέων. Δεύτερον, αµφισβητεί τους οικονοµικούς εισαγγελείς,
τους οποίους η ίδια τοποθέτησε, για να διερευνούν τέτοια εγ-
κλήµατα. Και τρίτον, δεν τους έχει δώσει το απαραίτητο προσω-
πικό από τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, τη δυνατότητα να κάνουν
συµβάσεις µε τον ιδιωτικό τοµέα, ώστε να πάρουν οικονοµικές
γνώσεις και τώρα τους λέει ότι η Τράπεζα της Ελλάδος και οι επι-
θεωρητές της, που έχουν εποπτικό ρόλο, ώστε προληπτικά να
αποτρέψουν αξιόποινες πράξεις, θα έρθουν µετά και θα αποδεχ-
θούν ότι έγιναν αξιόποινες πράξεις!

Αν αυτό, λοιπόν, εσείς το λέτε, κύριε Βορίδη -που µας κάνατε
και µάθηµα- καλή νοµοθέτηση, εµείς το λέµε νοµοθέτηση κου-
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κουλώµατος και κάλυψης ποιος ξέρει ποιου! 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προηγείται στη σειρά

ο κ. Καραθανασόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για τη δεύτερη τροπο-

λογία, σε σχέση µε τα στελέχη των τραπεζών, κατ’ αρχάς ήδη ο
οικονοµικός εισαγγελέας έχει τη δυνατότητα να ορίσει εµπειρο-
γνώµονα. 

Άρα, λοιπόν, είχε τα εργαλεία να µπορέσει να αξιοποιήσει κατά
πόσον το συγκεκριµένο αδίκηµα στέκει ή όχι. Ένα το κρατού-
µενο. 

Δεύτερον, φέρνετε τώρα τους επιθεωρητές της Τράπεζας της
Ελλάδος. Αλήθεια, οι επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος
ελέγχουν εδώ και δεκαετίες τα δάνεια των τραπεζών. Έχουν
στείλει κανέναν στη δικαιοσύνη; Θέτω ένα απλό ερώτηµα. Ξέρετε
εσείς κάποια περίπτωση που να τη έστειλαν οι επιθεωρητές της
Τράπεζας της Ελλάδας στη δικαιοσύνη; Γιατί εµένα δεν µου προ-
κύπτει κάτι τέτοιο. Ή  µήπως όλα τα δάνεια ήταν καλώς καµω-
µένα; Αυτό, κύριε Υπουργέ, το θέτω µε ένα µεγάλο ερωτηµατικό
όσον αφορά στη σκοπιµότητα της δικής σας παρέµβασης, αν εµ-
ποδίζει ή διευκολύνει την απονοµή δικαιοσύνης και τη διερεύ-
νηση.

Όσον αφορά τώρα στη «ΛΑΡΚΟ», θα περίµενα πραγµατικά
από εσάς, κύριε Υπουργέ, καλύτερο επιχείρηµα. Χρησιµοποι-
ήσατε ένα επιχείρηµα το οποίο είναι τετριµµένο. Το έχουµε ακού-
σει για την «Ολυµπιακή», το έχουµε ακούσει για την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»,
όπως το έχουµε ακούσει και για τα νοσοκοµεία που κλείσατε.
Γιατί να πληρώνει ο λαός τα χρέη τους; Αλήθεια, αυτό τα χρέη
ήταν ουρανοκατέβατα; Έπεσαν από τον ουρανό; Δεν ευθύνονται
οι κυβερνήσεις που διαχειρίστηκαν τόσα χρόνια τη «ΛΑΡΚΟ»;
Διότι η «ΛΑΡΚΟ» ήταν µια κρατική εταιρεία. Μέχρι τώρα κρατική
εταιρεία ήταν, από τη δεκαετία του ’80, από το 1982 κρατική εται-
ρεία ήταν. Από το 1982, λοιπόν, που η «ΛΑΡΚΟ» είναι κρατική
εταιρεία, οι κυβερνήσεις που πέρασαν όλα αυτά τα χρόνια δεν
είχαν ευθύνες; Οι διοικήσεις που όριζαν δεν είχαν ευθύνες; Ποιοι
είναι αυτοί που φταίνε για το γεγονός ότι η «ΛΑΡΚΟ» δεν εκσυγ-
χρονίστηκε και ότι παρέµενε µε µια ενεργοβόρα διαδικασία να
αξιοποιεί τα µεταλλεύµατα τα οποία ήταν και φτωχά, ενώ αντί-
θετα υπήρχε άλλη διαδικασία, την οποία µάλιστα πειραµατίστηκε
το 2000 η «ΛΑΡΚΟ» µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και το
ΙΓΜΕ. Και επειδή ακριβώς µέσα από αυτή τη διαδικασία παραγό-
ταν νέου τύπου νικέλιο που εξυπηρετούσε και το κοβάλτιο, αυτό
µε τις µπαταρίες, θάφτηκε. Θάφτηκαν ακόµα και οι εγκαταστά-
σεις, όπου έγιναν αυτοί οι πειραµατισµοί και µπορούσαν να απο-
δώσουν χωρίς ενεργειακό κόστος.

Αλήθεια, η ΔΕΗ είναι ή δεν είναι µέτοχος της «ΛΑΡΚΟ», κύριε
Υπουργέ; Η ΔΕΗ είναι µέτοχος της «ΛΑΡΚΟ». Πόσο πουλούσε το
ρεύµα στη «ΛΑΡΚΟ»; Πωλούσε στην ίδια τιµή την κιλοβατώρα,
όπως την πουλούσε και στις υπόλοιπες ενεργοβόρες βιοµηχα-
νίες; Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό το πλιάτσικο που έγινε µε την ενέρ-
γεια στη «ΛΑΡΚΟ»; Ποιος ευθύνεται για το πλιάτσικο που έκαναν
οι εφοπλιστές πετώντας την πίσσα, τη σκουριά, ενώ αυτή θα µπο-
ρούσε να αξιοποιηθεί για έργα οδοποιίας µολύνοντας τον Ευ-
βοϊκό Κόλπο;

Οι µεγαλοεργολάβοι που έκαναν πλιάτσικο δεν έχουν ευθύνη
για όλα αυτά τα ζητήµατα και την οικονοµική κατάσταση της
«ΛΑΡΚΟ»; Ή µήπως θα αναλάβει όλα αυτά τα χρέη ο νέος επεν-
δυτής τον οποίο θέλετε να φέρετε; Από αυτή την άποψη αποτελεί
πρόκληση, κάτι που εµείς λέµε καθαρά, να θεωρείτε ότι φταίνε
οι εργαζόµενοι. Γιατί αυτούς χτυπάτε, αυτούς στοχεύετε, αυτούς
στοχοποιείτε για την οικονοµική κατάσταση της «ΛΑΡΚΟ». 

Και στο κάτω κάτω της γραφής, αν θέλατε, δεν θα µπορού-
σατε να βρείτε πόρους από αλλού, όπως από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανταγωνιστικότητας; Αυτό δεν θα µπορούσε να
χρηµατοδοτήσει; Το ΕΣΠΑ θα µπορούσε να χρηµατοδοτήσει τον
εκσυγχρονισµό; Βεβαίως και θα µπορούσαν. Πόσες δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια δίνετε σε µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους; Γι’
αυτά ο λαός δεν έχει πρόβληµα, όταν τους τα χαρίζετε; Δεν έχει
πρόβληµα και ο λαός; 

Στο κάτω κάτω της γραφής, εµείς λέµε και κάτι άλλο. Εφόσον
θέλετε να το πάρετε, να το πάρετε ολόκληρο. Τα φορολογικά
βάρη να είναι στο κεφάλαιο και όχι στον λαό και να απαλλαγεί ο
λαός από τη φορολογική επιβάρυνση. Όµως, αυτό δεν µπορεί
να αποτελεί πρόσχηµα για να παίρνετε αυτά τα αντεργατικά
µέτρα, όπως κάνετε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Καραθανασόπουλο. 

Έχουν ζητήσει τον λόγο κι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, οπότε θα πάµε µε τη σειρά.

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Σαρακιώτης ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Στη συνέχεια,
τον λόγο θα πάρει ο κ. Φωτόπουλος της Ελληνικής Λύσης, µετά
ο κ. Ηλιόπουλος και τέλος, ο κ. Πλεύρης, µε τον οποίο και θα
κλείσουµε αυτόν τον κύκλο των παρεµβάσεων των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων. 

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην τοποθέτησή

σας για τη «ΛΑΡΚΟ» πραγµατικά εντυπωσιαστήκαµε από τη
µνήµη σας. Θυµόσασταν ακριβώς τις οφειλές της εταιρείας.
Όµως, έχετε ένα κενό µνήµης σχετικά µε το ποιος δηµιούργησε
τις οφειλές. Ποιος είχε τοποθετήσει τον διοικητή της «ΛΑΡΚΟ»,
όταν ελήφθη η πολιτική απόφαση να τριπλασιαστεί το κόστος
του ηλεκτρικού ρεύµατος σε συνεννόηση µε τον τότε Υπουργό;
Για να σας φρεσκάρουµε τη µνήµη, µήπως ήταν στέλεχος της
Νέας Δηµοκρατίας; 

Είπατε για τις κρατικές ενισχύσεις. Όταν ελήφθησαν οι απο-
φάσεις στις οποίες βασίστηκε η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και επέβαλε τον Μάρτιο του 2014 το πρόστιµο που
επικαλεστήκατε προς τη «ΛΑΡΚΟ», µήπως θυµάστε ποιοι διοι-
κούσαν την εταιρεία; Στελέχη δικά σας ήταν. Μάλιστα, κάποιοι
εξ αυτών ήταν συγγενείς Υπουργών και Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ρωτήστε τον κ. Σκρέκα αν γνωρίζει κάτι. Θα σας φρε-
σκάρει πάρα πολύ καλά τη µνήµη.

Μας ρωτήσατε αν σας είπαµε να συνεχίσετε αυτόν τον δρόµο.
Όχι, εµείς δεν σας ζητήσαµε να συνεχίσετε τον δρόµο που εσείς
χαράξατε, δηλαδή τον δρόµο της αδιαφάνειας, του ρουσφετιού
και της αναξιοκρατίας. Δεν είπαµε ποτέ να βαδίσετε τον δρόµο
που πολύ καλά γνωρίζετε. Όταν εκτοξεύτηκαν οι τιµές του νικε-
λίου µετά από την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, εµείς σας
είπαµε να συνεχίσει να παράγει η εταιρεία. Εσείς τι κάνατε; Όταν
το νικέλιο έφτασε σε τιµές ρεκόρ, κλείσατε την εταιρεία.

Κύριε Υπουργέ, µας ρωτήσατε τι σας λέµε να κάνουµε. Εµείς
δεν σας λέµε τίποτα. Εµείς σας λέµε να εφαρµόσετε αυτά που
υποσχεθήκατε τον Φεβρουάριο του 2020. Παρέθεσα και στην
οµιλία µου, όπως θα κάνω και πάλι, τι έλεγε ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας. Είπε ότι µε την τρο-
πολογία του 2020 ο στόχος ήταν να εισέλθει η εταιρεία σε
αναπτυξιακή τροχιά. Για πείτε µας, κύριε Υπουργέ, τι αναπτυ-
ξιακή τροχιά είναι αυτή που το εργοστάσιο δεν παράγει εδώ και
δύο χρόνια και απολύετε όλους τους εργαζόµενους; Είναι σί-
γουρα αναπτυξιακή τροχιά µε σφραγίδα Νέας Δηµοκρατίας και
Κυριάκου Μητσοτάκη. Και τα ανέφερε ο κ. Σταϊκούρας. Αυτοί
ήταν οι στόχοι που εσείς θέσατε. 

Μιλήσατε για εκκαθάριση εν λειτουργία. Δύο χρόνια τώρα το
εργοστάσιο δεν παράγει απολύτως τίποτε. Για πείτε µας, πώς
υλοποιήσατε τον νόµο που ψηφίσατε µε χειροκροτήµατα από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και υποσχέσεις για ανά-
πτυξη τον Φεβρουάριο του 2020; 

Και κλείνοντας µε το πόθεν έσχες και επειδή είστε και καθαρός
ουρανός και δεν φοβάστε τίποτα, γιατί δεν καταθέτει και ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός όχι µόνο τις δανειακές οφειλές, αλλά και
τις ρυθµίσεις και τα έγγραφα από τα οποία προκύπτουν οι ρυθ-
µίσεις που έχουν γίνει, όπως κουρέµατα, διευκολύνσεις και δια-
γραφές; Είπατε για 30 Ιουνίου. Να καταθέσει, λοιπόν, και αυτά
τα έγγραφα. Φαντάζοµαι ότι θα είναι πολύ απλό.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Σαρακιώτη, για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Φωτόπουλος. 
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ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχα σκοπό να παρέµβω,
αλλά άκουσα τον Υπουργό Επικρατείας κ. Βορίδη και συγκεκρι-
µένα τα σχόλιά του για την τροπολογία 182 που αφορά το πόθεν
έσχες. Δύο λόγους έχω, λοιπόν, για να σχολιάσω. 

Ο πρώτος λόγος είναι ότι είστε πέντε χρόνια κυβέρνηση. Δεν
νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να είστε και πολύ υπερήφανοι για το
γεγονός ότι είστε µια Κυβέρνηση που διατυµπανίζει την ψηφιο-
ποίηση του κράτους, το «Ελλάδα 2.0» και το ότι είµαστε δύο χρό-
νια µετά από το κλείσιµο της χρήσης του 2022 και ακόµα δεν
µπορούµε να υποβάλουµε πόθεν έσχες. Εντάξει, αυτό µπορεί να
φαίνεται λίγο αστείο σε εσάς, αλλά για εµάς είναι σηµαντικό. 

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι ήρθατε εδώ και µας είπατε, προ-
τρέψατε τους πολιτικούς Αρχηγούς να υποβάλλουν τις δηλώσεις
πόθεν έσχες µέχρι 30-6-2024. Επειδή δεν θεωρώ ότι έχετε άγνοια
για το τι γίνεται και τι σηµαίνει να υποβάλουν τις δηλώσεις πόθεν
έσχες 2024, θεωρώ σωστό να ενηµερώσουµε και το Σώµα, αλλά
και αυτούς που µας ακούν τι σηµαίνει αυτό. Υποβάλλοντας µία
δήλωση, ενώ δεν έχει λήξει η προθεσµία, δεν σηµαίνει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το 2022 το έχετε κάνει!
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Χρήση 2022, οικονοµικό έτος

2023, κύριε Πλεύρη. Μην τα µπερδεύετε. Έχουµε υποβάλει για
τη χρήση 2021, οικονοµικό έτος 2022. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό λέω. Μπορείτε και το 2022 να
υποβάλλετε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτάκι, για να ξέρουµε τι
λέµε. 

Εάν υποβάλει οποιοσδήποτε πολιτικός Αρχηγός ή οποιοσδή-
ποτε πολιτικός µέχρι 30-6-2024, δεν σηµαίνει απολύτως τίποτα.
Απολύτως τίποτα! Πρώτον, γιατί έχει το δικαίωµα µέχρι τη λήξη
της προθεσµίας να αλλάξει τη δήλωση όσες φορές θέλει, αλλά
και µετά τη λήξη της προθεσµίας για έναν ακόµη µήνα. 

Δεύτερον, η υποβολή αυτή καθαυτή δεν σηµαίνει ότι δίνεται
στη δηµοσιότητα. Άρα, έχει υποβληθεί σε µια πλατφόρµα και πα-
ραµένει εκεί.

Τρίτον και επίσης σηµαντικό, δεν ελέγχεται µε την υποβολή η
δήλωση πόθεν έσχες. Οι δηλώσεις ελέγχονται από τα αρµόδια
όργανα, είτε την επιτροπή ελέγχου περιουσιακής κατάστασης
είτε τους ορκωτούς ελεγκτές, µετά το πέρας της προθεσµίας.
Και αυτό γίνεται για όλους τους Βουλευτές για όλα τα µέλη, τους
υπόχρεους του Κοινοβουλίου οι οποίοι υποβάλλουν. Άρα το να
υποβάλλουν µέχρι 30 Ιουνίου µία δήλωση και να πάρουν ένα
πρωτόκολλο, αυτό θα µπορούσε να γίνει απλά και µόνο συµπλη-
ρώνοντας το όνοµά τους. Είναι, λοιπόν, µία ακόµα επικοινωνιακή
φούσκα αυτό που είπατε και τίποτα περισσότερο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα

προσπαθήσω να απαντήσω σε κάποια από τα πράγµατα που εί-
πατε, δηλαδή να µην πούµε πράγµατα που είπαµε και πριν.

Υποστηρίξατε κάποια επιχειρήµατα. Ξεκινάω από τη «ΛΑΡΚΟ».
Αναρωτηθήκατε πώς συνδέεται η τροπολογία µε τη δίκη και ανα-
ρωτηθήκατε µε πραγµατική αγωνία. Μήπως επειδή εκπρόσωπος
του δηµοσίου πήγε στη δίκη να υποστηρίξει ότι θα ψηφιστεί η
τροπολογία και άρα το δικαστήριο δεν έχει αντικείµενο; Ή α) κά-
ποιος εκπρόσωπος του δηµοσίου ξύπνησε εκείνο το πρωί και δεν
είχε τι να κάνει και σκέφτηκε ότι στα δικαστήρια κάνουν καλό
καφέ, β) είχε να δει κάποιον φίλο του, γ) βρέθηκε κατά λάθος,
γιατί κάποιος τον απήγαγε. Εκπρόσωπος του δηµοσίου εµφανί-
στηκε στην αίθουσα του δικαστηρίου και είπε µη δικάσετε -δεν
έχει ξαναγίνει αυτό- γιατί θα ψηφιστεί τροπολογία και άρα δεν
υπάρχει αντικείµενο στη δίκη! Άρα συγχωρέστε µε, µπορείτε να
βρείτε κάποιο καλύτερο επιχείρηµα από το ότι δεν συνδέεται,
όταν στείλατε άνθρωπο στην αίθουσα του δικαστηρίου. 

Δεύτερο ζήτηµα σε σχέση µε τη «ΛΑΡΚΟ». Όταν µιλάτε για τα
αποτελέσµατα, µιλάτε µε έναν τρόπο σαν να συνέβησαν από κά-
ποιον αόρατο παρατηρητή. Δηλαδή, σχολιάζουµε ότι η «ΛΑΡΚΟ»
είχε αυτά τα οικονοµικά αποτελέσµατα και θέλετε τώρα να δώ-
σουµε 500 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν υπάρχει ποτέ ο ενεργών πα-

ράγων, αυτός ο οποίος πήρε αποφάσεις ή δεν πήρε αποφάσεις,
οδήγησε στο α ή στο β αποτέλεσµα. Με δικές σας διοικήσεις µία
εταιρεία η οποία είχε 400 εκατοµµύρια ευρώ κέρδη πήγε σε 100
εκατοµµύρια ευρώ ζηµίες. Ήταν, µάλιστα, τότε που η οικογένεια
Σκρέκα έπαιρνε 16 χιλιάρικα τον µήνα µισθούς από τη «ΛΑΡΚΟ».

Και επειδή εσείς που µιλήσατε για την τροπολογία δεν είστε
που την υπογράφετε, αλλά είναι ο κ. Χατζηδάκης, επαναφέρω
την πρόταση ότι τιµητικά θα µπορούσατε να βάλετε τον κ.
Σκρέκα να υποστηρίξει την τροπολογία. Θα έδινε έτσι µια καλύ-
τερη essence, ας πούµε, στο πλιάτσικο που υλοποιείται αυτή τη
στιγµή στη «ΛΑΡΚΟ». Άρα, υπήρξαν πολιτικά υποκείµενα τα
οποία πήραν αποφάσεις και οδηγηθήκαµε εκεί που οδηγηθήκαµε
στη «ΛΑΡΚΟ». 

Επόµενο ερώτηµα. Λέτε, εσείς ως Κυβέρνηση όχι κάποιος
άλλος, τα ίδια που λέγατε το 2020; Όχι. Το 2020 λέγατε άλλα
πράγµατα και φάνηκε τελικά. ότι δεν τα εννοούσατε. Γιατί το σχέ-
διό σας ήταν πολύ συγκεκριµένο. Και σας λέµε εµείς ότι αν κά-
νετε µια ανοιχτή διαδικασία διαλόγου στην αντίστοιχη οικονοµική
επιτροπή της Βουλής, θα ακούσετε πολλά σχέδια για το πώς
µπορεί να λειτουργήσει η «ΛΑΡΚΟ». Και κλείνω εδώ µε µια κρί-
σιµη φράση. Ποια είναι η διαφωνία µας; Εµφανίζετε τη «ΛΑΡΚΟ»
σαν να είναι απλά ένα κουφάρι, ένα πρόβληµα. Και άρα λογιστικά
να εκκαθαρίσουµε τους εργαζόµενους, τα προβλήµατα κ.λπ.. 

Εµείς σας λέµε ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι µια παραγωγική µονάδα
που έχει δυνατότητες. Αυτή είναι η ουσία της διαφωνίας. Η
«ΛΑΡΚΟ» έχει δυνατότητες και µπορεί να προχωρήσει. 

Και έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της άλλης τροπολογίας µε την
απιστία των τραπεζών. Πρέπει να απαντήσετε ένα πολύ απλό
ερώτηµα. Για ποιον λόγο δεν σας καλύπτει το άρθρο 53 του
ν.4745/2020. Το άρθρο 53 λέει ότι ο εισαγγελέας οικονοµικού εγ-
κλήµατος υποστηρίζεται στο έργο του από αριθµό ειδικών επι-
στηµόνων, που µπορούν να λύσουν όλα αυτά τα τεχνικά. Δεν
εξηγήσατε για ποιον λόγο µε ψηφισµένο το άρθρο του ν.4745
υπάρχει κενό. Γιατί υπάρχει κενό; Όλα είναι εκεί µέσα και µπο-
ρούν να καλυφθούν. 

Τι είπατε όµως; Και αυτό σας το δίνω. Νοµίζω ότι εδώ είναι η
ουσία. Αν ο εισαγγελέας θέλει να προχωρήσει η διαδικασία κόν-
τρα στις εισηγήσεις των επιθεωρητών της Τράπεζας της Ελλά-
δος, θα πρέπει να έχει ιδιαίτερη αιτιολόγηση. Δηλαδή, πρακτικά
είπατε ότι βάζετε επιπλέον εµπόδια στον εισαγγελέα που είχε ερ-
γαλεία για να προχωρήσει. Του λέτε ότι θα σε βάλω σε µία κόν-
τρα µε τους επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος. Και εδώ
είναι όλη ουσία για την οποία σας κατηγορούµε ότι δεν σας εν-
διαφέρει η απόδοση δικαιοσύνης. Σας ενδιαφέρει να µπουν πε-
ρισσότερα εµπόδια. Και είναι τόσο απλό και τόσο καθαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε
τις παρεµβάσεις αυτές µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Πλεύρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στα
τρία ζητήµατα που συζητήθηκαν.

Πρώτα από όλα θα πω για το πόθεν έσχες. Σήµερα είχαµε και
Επιτροπή Πόθεν Έσχες και θα ήθελα να ήταν ο κ. Ξανθόπουλος,
γιατί είχαµε όλη την ενηµέρωση. Αυτή τη στιγµή, ειπώθηκε ειδικά
από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης και από την κ. Τζάκρη
ότι η παράταση η οποία δίνεται, δίδεται για κάποιον ύποπτο
λόγο. Κύριε Πρόεδρε, εσείς ήσασταν και προεδρεύσατε και µας
δώσατε την ενηµέρωση. Πλέον, όπως γνωρίζετε, µε τον καινούρ-
γιο νόµο τα στοιχεία όλα θα τα αντλεί η αρχή απευθείας από τις
τράπεζες. Και πρέπει να απαντηθούν γύρω στα ενενήντα εκατοµ-
µύρια αιτήµατα. Όλο αυτό το διάστηµα γίνεται µια πολύ σηµαν-
τική δουλειά -που µέρος είµαστε και εµείς της επιτροπής που
συµµετέχουµε και δικαστές- όπου προσπαθούµε να λύσουµε όλα
τα επιµέρους ζητήµατα και δεν µπόρεσε να ολοκληρωθεί µέχρι
τις 30 Ιουνίου. Είναι ένα καθαρά πρακτικό κοµµάτι, που όµως
λύνει µια διαδικασία. Αυτό που κάνουµε, κύριοι συνάδελφοι, και
πηγαίνουµε και παίρνουµε από τις τράπεζες 31 Δεκεµβρίου ό,τι
έχουµε καταθέσει και το πηγαίνουµε, δεν θα χρειάζεται να γίνε-
ται. Το σύνολο των τραπεζικών ιδρυµάτων είτε είσαι πελάτης είτε
δεν είσαι, θα απαντά για το κάθε υπόχρεο πρόσωπο όχι µόνο για
τους πολιτικούς, αλλά για το σύνολο των προσώπων, που είναι
γύρω στις διακόσιες πενήντα χιλιάδες άτοµα. Και η απάντηση θα
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είναι, κύριοι Υπουργοί, από ένα δευτερόλεπτο έως είκοσι τέσσε-
ρις ώρες. 

Άρα είναι µια ολόκληρη διαδικασία που αλλάζει πλήρως όλη
τη µορφή προς το καλύτερο και µε ενίσχυση της διαφάνειας και
δεν µπόρεσε να ολοκληρωθεί.

Τι γίνεται τώρα; Τώρα δίνεται η δυνατότητα -και πολύ σωστά
παρά την παράταση- για όλα τα πολιτικά πρόσωπα να ανοίξει
πλατφόρµα και να κατατεθεί πόθεν έσχες και µε την παραδο-
σιακή του µορφή, όπως τη γνωρίζαµε. Όσοι έχουµε, λοιπόν, συγ-
κεντρώσει µέχρι 31 Δεκεµβρίου, θα πάµε να καταθέσουµε.

Άκουσα τώρα τις αιτιάσεις του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Ελληνικής Λύσης. Δεν αλλάζει κάτι. Πάντοτε η διαδικα-
σία ήταν στις 30 Ιουνίου η κατάθεση και έναν µήνα µετά έκανες
τις διορθώσεις, έκλεινε, ελεγχόταν και η δηµοσιότητα γινόταν
στο έτος µετά. Άρα ακολουθείται η κανονική διαδικασία. Και µά-
λιστα, όσοι καταθέσουµε -υπάρχει πολιτική δέσµευση για την Κυ-
βέρνηση και όποιος από εµάς θέλει, µπορεί να πάει να
καταθέσει- δεν απαλλάσσεται της υποχρέωσης να καταθέσει και
ηλεκτρονικά όταν έρθει η ώρα. Το λέω για να κλείνουµε αυτή τη
συζήτηση.

Και προφανώς γι’ αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, θα καταθέσουµε ό,τι ορίζεται από το πόθεν
έσχες και όχι ό,τι φαντάζεται ο καθένας ότι πρέπει να καταθέ-
σουµε.

Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε τώρα είναι η εφαρµογή της νέας
διαδικασίας για την απιστία τραπεζών που είναι από 1η Ιουλίου.
Και πολύ σωστά έρχεται ένα µέτρο το οποίο δεν περιορίζει καµ-
µία δυνατότητα του εισαγγελέα, όπως λέγεται. Θα υπάρχουν δύο
ελεγκτές-επιθεωρητές από την Τράπεζα της Ελλάδος που θα κά-
νουν µία έκθεση. Τι έχετε να φοβηθείτε σε αυτή την έκθεση;

Γιατί εγώ θα σας το πω και ανάποδα. Ένας εισαγγελέας, λοι-
πόν, που τρέχει προκαταρκτική και θέλει να αρχειοθετήσει την
υπόθεση, πριν κάνει την οποιαδήποτε πράξη έχει τη δυνατότητα
να ζητήσει και να δει τις εκθέσεις οι οποίες θα υπάρξουν. Και οι
εκθέσεις αυτές είναι εκθέσεις επιθεωρητών της Τράπεζας της
Ελλάδος. Τι λέτε τώρα εσείς; Ότι κάνει εποπτικό έλεγχο η Τρά-
πεζα της Ελλάδος. Μα, εποπτικό έλεγχο κάνει σε κάθε πράξη;
Εποπτικό έλεγχο κάνει στις τράπεζες.

Και θέλετε να µου πείτε ότι δύο επιθεωρητές που θα τους ζη-
τήσει ο οικονοµικός εισαγγελέας και θα πάνε σε ένα συγκεκρι-
µένο δάνειο και θα δουν ότι δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις και
υπάρχει ζηµία του τραπεζικού συστήµατος ή δεν τηρήθηκαν οι
κανόνες των τραπεζών, θα υπογράψουν µια έκθεση λέγοντας ψέ-
µατα, µε κίνδυνο µετά -για να δούµε τις δυνατότητες του εισαγ-
γελέα- µε τους δικούς του συνεργάτες να έχει αντίκρουση και να
ζητήσει την ποινική δίωξη και των συγκεκριµένων. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, και βάζουµε µια διαδικασία διασφάλισης
από την πλευρά ότι οι υποθέσεις θα είναι ώριµες για να ασκείται
ποινική δίωξη. Θα ξέρουν και τα στελέχη ότι όταν τηρούν τους
κανόνες, θα έχουν µία έκθεση και δεν θα είναι ενδεχοµένως έρ-
µαιο της κάθε µήνυσης η οποία θα γίνει. Και αντιστοίχως εφο-
διάζουµε τους εισαγγελείς µε αυτές τις δυνατότητες.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, για τη «ΛΑΡΚΟ» -προφανώς µετά
θα γίνει και η συζήτηση της αντισυνταγµατικότητας- ένα πράγµα
δεν το καταλαβαίνω που λέγεται από παντού αναφορικά µε την
διάκριση των εξουσιών. Να συνεννοηθούµε. Τα δικαστήρια δεν
νοµοθετούν. Βγάζουν αποφάσεις µε βάση τους νόµους. Το Σώµα
το οποίο νοµοθετεί είναι εδώ. Θέλετε να µου πείτε λοιπόν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν νοµοθετούµε λόγου χάρη για την
αλλαγή µιας ποινικής διάταξης, δεν υπάρχουν εκκρεµείς ποινικές
υποθέσεις που µπορεί να επηρεάζονται από αυτή την αλλαγή; 

Αν αύριο το πρωί έρθουµε εδώ και νοµοθετήσουµε, όπως νο-
µοθετήσαµε, τη διαγραφή παραδείγµατος χάριν, που το ζητού-
σατε, των προστίµων στους ανεµβολίαστους, δεν υπήρχαν
υποθέσεις που δικάζονταν κι είχαν προσβάλει να διαγραφεί το
πρόστιµό τους; Είπε κανείς εκεί αν από τη νοµοθέτηση επηρεά-
ζονται γενικώς και αορίστως εκκρεµείς υποθέσεις; 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η διάκριση των εξου-
σιών ακριβώς είναι ότι εµείς εδώ νοµοθετούµε σύµφωνα πάντοτε
µε το Σύνταγµα και τα δικαστήρια εφαρµόζουν. Και αν ήταν δυ-
νατό αυτό που εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να νοµοθετηθεί να το

εξαρτάµε γενικώς και αορίστως από το αν υπάρχουν υποθέσεις,
είτε επενδυτικού ενδιαφέροντος όταν αλλάζουµε επενδυτικό
νόµο είτε περιβαλλοντικών ρυθµίσεων όταν αλλάζουµε περιβαλ-
λοντικούς όρους είτε ποινικών ρυθµίσεων όταν αλλάζουµε τον
ποινικό κώδικα, είτε αστικών ρυθµίσεων! Όταν δηλαδή φέρναµε
τη συνεπιµέλεια εδώ πέρα δεν υπήρχαν εκκρεµείς υποθέσεις
που ζητούσαν την επιµέλεια παιδιών; 

Ακριβώς η κυρίαρχη Βουλή είναι… Να διαφωνήσουµε πολιτικά.
Στα αυτονόητα, όµως, ότι η Βουλή νοµοθετεί και τα δικαστήρια
εφαρµόζουν τους νόµους δεν µπορούµε να διαφωνήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τον λόγο

τώρα στον Υπουργό κ. Βορίδη για να κλείσει αυτός ο κύκλος και
αµέσως µετά θα µπούµε στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
την οποία κατέθεσε η Πρόεδρος και οι Βουλευτές της Πλεύσης
Ελευθερίας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ.
Επιτρέψτε µου λίγο σε σχέση µε την τροπολογία για τη

«ΛΑΡΚΟ». Δεν άκουσα να παίρνετε καθαρή θέση στο ερώτηµα,
να τα πληρώσουµε τα χρέη ή όχι. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν
αυτές οι οφειλές. Η άποψη της Αντιπολίτευσης ποια είναι; 500
εκατοµµύρια ευρώ, µισό δισεκατοµµύριο, να πληρωθεί; 

Λέτε: «Ποιος φταίει που τα χρέη είναι αυτά;». Να σας πω. Η
«ΛΑΡΚΟ» ιδρύθηκε το 1963. Το 1982 µπαίνει σε καθεστώς ελέγ-
χου, δεκαεννιά χρόνια µετά. Το 1987 µπαίνει σε εκκαθάριση για
πρώτη φορά. Από το 2008 ως το 2019 σωρεύει ζηµιές 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Σε όλες αυτές τις χρήσεις είναι ζήτηµα αν υπάρχουν δύο ή
τρεις κερδοφόρες χρήσεις. Το 2020 µπαίνει σε ειδική εκκαθά-
ριση, ενώ από το 2014 ήδη υπάρχει θέµα κρατικών ενισχύσεων
και η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά την ανάκτηση των ποσών από την
εταιρεία, που έχει δώσει για να καταβάλει τη µισθοδοσία. 

Ρωτήσατε, κύριε Σαράκη, ποιος, λοιπόν, φταίει. Στη διάρκεια
από το 1982 µέχρι το 2024; Πολύς κόσµος. Αλλά να το πω και
διαφορετικά: Όλοι αυτοί οι διαφορετικοί από το 1982 ως το 2024,
σαράντα χρόνια, που διαµορφώνουν αυτό το οικονοµικό αποτέ-
λεσµα, κατά την κρίση σας -και δικές σας διοικήσεις- ενεργούσαν
προς βλάβη της εταιρείας; Όλοι αυτοί, σκοπίµως και δολίως, σα-
ράντα χρόνια υπονόµευαν µια κερδοφόρα εταιρεία, µια λαµπρή
εταιρεία; Έτσι λέτε; 

Διότι εδώ υπάρχει ένα διαχρονικό πρόβληµα. Σε αυτό το δια-
χρονικό πρόβληµα, το οποίο δεν επελύθη από πάρα πολλές κυ-
βερνήσεις -δεν είναι µία, είναι σαράντα χρόνια διακυβέρνηση
αυτό- σε αυτό, λοιπόν, η άποψή σας τελικά ποια είναι; Αυτό ανα-
ρωτιέµαι εγώ. 

Είπε ο κ. Καραθανασόπουλος διάφορα τεχνικά, θα µπορούσε
να γίνει αυτό, θα µπορούσε να γίνει εκείνο, θα µπορούσε να γίνει
το άλλο. Δεν ξέρω. Αλλά εγώ απαντώ σε αυτά τα «θα µπορούσε»,
όλοι αυτοί οι άνθρωποι που διοίκησαν όλον αυτόν τον καιρό,
κύριε Καραθανασόπουλε, κανείς δεν ήθελε το καλό της εται-
ρείας για να κάνει όλα αυτά τα ωραία που σκεφτήκατε; Γιατί κατά
την άποψή µου κάτι άλλο θα συνέβη, κάτι πιο δοµικό, κάτι πιο
βαθύ, που οδηγούσε σε αυτή τη σώρευση των χρεών. 

Επαναλαµβάνω: η µέριµνα και η φροντίδα για τους εργαζόµε-
νους, φυσικά και οφείλει να υπάρχει, αλλά από την άλλη µεριά,
ναι, δεν µπορούµε να αποφύγουµε το ερώτηµα: Θα παίρνουµε
λεφτά από τον φορολογούµενο για να τα δίνουµε σε µια διαχρο-
νικά ζηµιογόνα εταιρεία; Θα παίρνουµε λεφτά, τα οποία θα τα
αφαιρούµε από κάπου; Γιατί δεν είναι ατελείωτα τα χρήµατα. Σε
αυτό δεν απάντησε κανείς. 

Όσο για την περίφηµη παρέµβασή µας, είχε την ευγενή καλο-
σύνη η κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας να καταθέσει
το δικόγραφο, το οποίο συζητήθηκε. Και βλέπω το αίτηµα, να
υποχρεωθεί η πρώτη των καθ’ ων, η εταιρεία, να συνεχίσει να
µας απασχολεί προσωρινά µετά την 10-4-2024, δηλαδή την υπο-
τιθέµενη λήξη της τελευταίας σύµβασης εργασίας ορισµένου
χρόνου. Άρα υπήρχαν, προφανώς, συµβάσεις εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου και ζητούν εδώ οι εργαζόµενοι να συνεχιστούν αυτές
οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου και µετά τη λύση τους. 
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Διαβάζω και την τροπολογία, η οποία άκουσα ότι θα οδηγούσε
σε κατάργηση της δίκης. Πως θα οδηγήσει σε κατάργηση της
δίκης µια τροπολογία η οποία δεν λέει τίποτε για το θέµα της φύ-
σεως των συµβάσεων ορισµένου χρόνου, η οποία σε αυτό που
προσθέτει δεν έχει να κάνει τίποτε µε το αντικείµενο της δίκης; 

Και άκουσα από την πλευρά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Αριστεράς ένα εύλογο ερώτηµα: Και τότε η πλη-
ρεξουσία του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους τι πήγε να κάνει
µε αυτή τη γνωστοποίηση; Να πω την αµαρτία µου: Δεν έχω ιδέα.
Γιατί δεν έχω ιδέα; Γιατί δεν ξέρω είπε, γιατί δεν ξέρω ποιος ήταν
ο ισχυρισµός της, γιατί δεν ξέρω τι εννοούσε και πάντως από
αυτό που διαβάζω το µόνο σίγουρο ήταν ότι καµµία σχέση δεν
έχει αυτή η τροπολογία µε τη δίκη η οποία υπήρχε σε εκκρεµό-
τητα και έπρεπε να κριθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, όλες αυτές οι αιτιάσεις, µε συγχωρείτε, πέφτουν

στο κενό. Την απορία µου θα προσπαθήσω να τη λύσω, να σας
πω την αλήθεια, αλλά τη διατηρώ αυτή τη στιγµή. 

Τώρα, άκουσα να λέει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κάτι το οποίο µε προβληµάτισε. Εσείς είστε αυστη-
ροί στα θέµατα διαφάνειας. Ούτε µύγα στο σπαθί σας,
φαντάζοµαι. Εµείς, λοιπόν, τι είπαµε τώρα; Είπαµε ότι αυτή η πα-
ράταση που γίνεται για τη διαλειτουργικότητα -να πούµε και τι
είναι η διαλειτουργικότητα, αυτόµατη ανάκτηση των στοιχείων που
δηλώνονται στη δήλωση πόθεν έσχες από τα χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα, που θα µας δίνουν αυτοµάτως τους λογαριασµούς, από
εν πάση περιπτώσει όλα τα σηµεία που µπορούν να αντληθούν αυ-
τοµάτως στοιχεία από τον ελεγχόµενο, από τον υπόχρεο προς δή-
λωση. Αυτή είναι η διαλειτουργικότητα. Έχετε δει ότι υπάρχει
καθυστέρηση και αυτό είναι που καθιστά απαραίτητη την παρά-
ταση. 

Όµως, για να µην υπάρχει σκιά στη διαφάνεια -εσείς εδώ
έπρεπε να µας χειροκροτάτε όρθιοι στο σηµείο αυτό- για να µην
υπάρχει σκιά, τι είπαµε εµείς; Τα πολιτικά πρόσωπα που είναι υπό-
χρεοι θα την κάνουν τη δήλωση µε το παλαιό σύστηµα. Μάλιστα.
Και τι ήρθατε και µας είπατε τώρα εδώ; Με παραξένεψε αυτό, µε
υποψίασε σχεδόν. Γιατί; Διότι αντί να χειροκροτάτε την ενέργεια
αυτή και να πείτε µπράβο στην Κυβέρνηση, που αντί να κρυφτεί
πίσω από την παράταση, είπε ότι όλοι µας θα υποβάλλουµε τη δή-
λωση µε το υφιστάµενο πλαίσιο και καθεστώς, αυτό που ίσχυε
µέχρι να ενεργοποιηθεί η διαλειτουργικότητα, µας είπατε: «Και τι
νόηµα έχει το 30 Ιουνίου; Θα κάνουν τη δήλωση 30 Ιουνίου, έχουν
και περιθώριο ούτως ή άλλως πάντοτε έναν µήνα και µετά, λέει,
δεν ελέγχονται οι δηλώσεις πόθεν έσχες, ε θα ελεγχθούν όταν
είναι να ελεγχθούν». Κάθε φορά δεν γίνεται έτσι; Καινούργιο είναι
αυτό; 

Έχετε κάποιον λόγο να µην θέλετε; Όχι, δεν έχετε λόγο να µην
θέλετε. Άρα, λοιπόν, επικροτείτε την πρωτοβουλία της Κυβερνή-
σεως για διαφάνεια. Διότι εδώ είναι που όλοι πρέπει να καταθέ-
σουν το πόθεν έσχες τους και να µην κρυφτούν πίσω από
οτιδήποτε και ειδικά από τίποτα τέτοιες αιτιάσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπα αυτό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και τελει-

ώνω µε την κριτική που δέχθηκα και δέχτηκε το επιχείρηµά µου, η
επιχειρηµατολογία µου, για το θέµα της απιστίας. Τι είπε ο φίλα-
θλος και αγαπητός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ;

Λέει: «µα τι κάνετε τώρα; Βάζετε κάτι επιθεωρητές της Τραπέ-
ζης της Ελλάδος να κάνουν κάτι εκθέσεις. Έχει ποτέ διαπιστώσει
η Τράπεζα της Ελλάδος καµµία παράβαση τραπεζικών στελε-
χών;». Για να δείτε πόσο απαραίτητη είναι αυτή η τροπολογία. Ευ-
τυχώς που το είπατε. Γιατί; Γιατί δείχνει την έλλειψη κατανοήσεως
που έχετε -όχι ότι είναι εύκολο- στο τι είναι η τραπεζική εποπτεία
που ασκεί η Τράπεζα της Ελλάδος. Εσείς νοµίζετε ότι η τραπεζική
εποπτεία είναι ότι παίρνει µία-µία τη δανειακή σύµβαση που συνά-
πτεται σε κάθε χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα η Τράπεζα της Ελλάδος
και βλέπει αν είναι καλή ή κακή; Αυτό λέτε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σοβαρά µιλάτε; Έτσι γίνεται; Μία-µία;
Τόσα ξέρετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πω
τώρα τι ξέρω. 

Γιατί άγχος; Γιατί; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Γιατί είστε προσβλητικός. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί; Δεν

είναι τίποτα. 
Εγώ αντίθετα λέω το εξής. Επειδή δεν είµαι καθόλου προσβλη-

τικός. Γνωρίζω την πολυπλοκότητα της τραπεζικής εποπτείας και
γνωρίζω το πόσο εξειδικευµένο και δύσκολο θέµα είναι. Γνωρίζω
γιατί κατά τύχη ασχολήθηκα. Δεν υπάρχει άλλος λόγος. Κατά
τύχη. Επειδή, λοιπόν, τα γνωρίζω όλα αυτά σας λέω ότι στη γε-
νική εποπτεία που ασκεί η Τράπεζα της Ελλάδος κοιτάει γενικό-
τερα οικονοµικά στοιχεία. Αυτό που αξιώνουµε εδώ είναι ειδικό.
Άρα, στο επιχείρηµα σας: «έχει στείλει κανέναν κατηγορούµενο;»
η απάντηση είναι για να στείλει κάποιον κατηγορούµενο πρέπει
να δει µία συγκεκριµένη σύµβαση. Μόνο που αυτοί έχουν τη
γνώση και τα µοντέλα που σας εξήγησα προηγουµένως προκει-
µένου να κρίνουν πάρα πολύ εξειδικευµένα πράγµατα. Αυτό, λοι-
πόν, είναι που ζητάµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να φύγει απ’ τον εισαγγελέα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε.

Δυο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρίνη, µη

διακόπτετε. Ακούτε µόνο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εµένα δεν

µε πειράζει η διακοπή µόνο να συνεννοούµαστε. Όχι, τίποτα
άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πειράζει εµένα, κύριε
Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστό. 
Ακούστε λίγο την αρχιτεκτονική της διάταξης. Έχουµε προκα-

ταρκτική εξέταση. Όχι ακόµα ποινική δίωξη. Ελέγχει, λοιπόν, ο
εισαγγελέας ύποπτους για τυχόν τέλεση αξιόποινων πράξεων.
Ωραία. Τι έρχεται και λέει σε ένα σύνθετο ζήτηµα; Σας είπα
πολλά παραδείγµατα. Δεν µου απαντήσατε σε κανένα. Αν αύριο,
λοιπόν, µια τράπεζα έχει χαρίσει τα χρέη ενός συνεταιρισµού ή
τα περικόψει, κάνει απιστία ή δεν κάνει; Τι λέτε;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτή είναι δικιά σας δουλειά ή δικιά µου; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απάντηση.

Τι λέµε, λοιπόν; Επειδή µπορεί η τράπεζα να ελεγχθεί γι’ αυτό,
έρχεται ο εισαγγελέας και τι ζητάει; Λέµε να έχει αυτή την έκ-
θεση των εξειδικευµένων και γνωστών επιθεωρητών, αυτών που
ξέρουν το αντικείµενο που την εκτίµηση, κύριε Κατρίνη, δεν θα
την κάνουν στη βάση του αν έκοψε κεφάλαιο ή πόσες δόσεις
έδωσε µόνον, αλλά θα βάλουν µέσα µε µία πολύ µεγαλύτερη και
απαιτητική έννοια που είναι η έννοια της εποπτείας και πολύ πε-
ρισσότερα πράγµατα, θα τα εισάγουν στην έκθεση τους για να
κάνει τη δουλειά του ο εισαγγελέας. Και µου λέτε «όχι γιατί µπο-
ρεί να βάλει πραγµατογνώµονα». Και ποιος του στερεί το δι-
καίωµα να βάλει και πραγµατογνώµονα;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Η διάταξη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι βέ-

βαια. Κανένα εισαγγελικό δικαίωµα δεν αποστερείται. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κάνετε λάθος. Για διαβάστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε. 
Να σας τη διαβάσω, να µη χάνουµε χρόνο επί του πραγµατι-

κού. Είναι πρόταση των δύο επιθεωρητών αλλά µετά ταύτα σε
τίποτε δεν κωλύονται τα δικαιώµατα του εισαγγελικού λειτουρ-
γού. Θέλει να διατάξει πραγµατογνωµοσύνη; Θα διατάξει. Θέλει
να διατάξει εµµάρτυρες αποδείξεις; Θα διατάξει. Θέλει να δια-
τάξει ό,τι άλλο θέλει να διατάξει; Θα το κάνει. Και έχει και τη δυ-
νατότητα να κινήσει την ποινική δίωξη. Απλώς, προφανώς από
αυτή τη διαδικασία, θα πρέπει κάπως, αν διαφωνεί, να αντι-
κρούονται αυτά που του λένε οι επιθεωρητές για να σχηµατίσει
τη δικανική του κρίση. Πού είναι το κακό σ’ αυτό; Πού είναι το
επιλήψιµο σ’ αυτό; Πού είναι το ύποπτο σ’ αυτό; Γιατί του βά-
ζουµε στενό κορσέ ενώ έχει όλα τα δικαιώµατα που έχει κατά
την δικονοµία; Του βάζουµε µόνο τι; «Πάρε, ρε αδερφέ και αυτή
την εξειδικευµένη γνώση από ανθρώπους που ξέρουν το συγκε-
κριµένο θέµα και ασχολούνται από το πρωί µέχρι το βράδυ µε
αυτό, για ειδικά τεχνικά ζητήµατα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ. 
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-
πόν, νοµίζω ότι αυτές οι υποψίες είναι υπερβολικές. Οφείλω να
σας πω ότι είναι σηµαντικό να βρούµε -εγώ σας το λέω γενικό-
τερα- µία στάθµιση σε αυτά τα ζητήµατα, ειδικά της τραπεζικής
απιστίας, για να µπορέσουµε να έχουµε και αποτελεσµατική προ-
σέγγιση πολλών προβληµατικών περιπτώσεων και δανείων τα
οποία χρειάζεται να τα ρυθµίσουµε, στα οποία χρειάζεται να
βρούµε λύση, στα οποία χρειάζεται να δώσουµε απαντήσεις.
Εκεί θα µας βοηθήσει η σκέψη της τράπεζας για το αν έχουν τη-
ρηθεί οι χρηµατοπιστωτικοί κανόνες ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Πριν µπούµε στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας και
επειδή ακούστηκαν κάποια νούµερα, να τα αποκαταστήσω εγώ
που είµαι και Πρόεδρος στην Επιτροπή του πόθεν έσχες. Για τη
γνώση σας και µόνο υπάρχουν τριακόσια δέκα πιστωτικά ιδρύ-
µατα, δηλαδή τράπεζες, ασφαλιστικές εταιρείες, χρηµατιστηρια-
κές εταιρείες. Και σε αυτά απευθύνονται διακόσιες ενενήντα
χιλιάδες υπόχρεοι, είναι δεν είναι πελάτες ενός πιστωτικού ιδρύ-
µατος εκ των τριακοσίων δέκα. Καταλαβαίνετε πόσο δύσκολο
είναι το σύστηµα και εν πάση περιπτώσει βρισκόµαστε στη φάση
της ολοκλήρωσης. Κλείνω αυτή την παρένθεση γιατί ήθελα να
ξέρετε µόνο ότι δεν είναι τέσσερις τράπεζες ή πέντε ή δεκαεπτά.
Είναι τριακόσια δέκα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν είµαστε εµείς
µόνο υπόχρεοι δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης αλλά είναι
διακόσιες ενενήντα χιλιάδες υπόχρεοι σε όλο το ελληνικό κράτος
την ευθύνη των οποίων και τον συντονισµό, µε τον νέο νόµο
5026, τον έχει η Βουλή των Ελλήνων. 

Η κυρία Πρόεδρος και οι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθερίας
προβάλλουν αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας και ζητούν να
αποφανθεί η Βουλή και γι’ αυτό θα εφαρµόσουµε την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής µε το
οποίο έχουν δικαίωµα να µιλήσουν η λέγουσα, συγκεκριµένα η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας,  κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου,
ο αντιλέγων που έχει δηλωθεί ότι θα είναι ο Βουλευτής και Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Πλεύρης,
οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι καθώς και αρµόδιοι Υπουργοί. Αυστηρά -το το-
νίζω για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις- για πέντε λεπτά µε
πολύ ελάχιστη ανοχή. Και πρέπει να γίνει αυτό. Θα σας παρακα-
λέσω από την αρχή, όσοι θα πάρουν τον λόγο να τηρήσουν
αυτόν τον χρόνο. 

Κυρία Πρόεδρε, ελάτε στο Βήµα. Έχετε τον λόγο ως λέγουσα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναχώρησε ο κ. Βορίδης. Ήθελα να του απαντήσω στην ερώ-

τηση εάν θα πρέπει να πληρώσετε τα 500 εκατοµµύρια ευρώ
χρέη που λέτε ότι έχει η «ΛΑΡΚΟ». Η απάντηση την οποία δίνει η
Πλεύση Ελευθερίας είναι ότι πρέπει να γίνει λογιστικός έλεγχος
των χρεών αυτών, να καταλογιστεί η ζηµιά σε εκείνους που την
προκάλεσαν και το ελληνικό δηµόσιο να ασκήσει αγωγές και να
πληρώσουν βεβαίως, να πληρώσετε τα στελέχη που έχετε προ-
καλέσει ζηµίες στη «ΛΑΡΚΟ». 

Η τροπολογία που εισάγετε προβλέπει -και κάνετε ότι δεν το
καταλαβαίνετε- ότι «ο ειδικός διαχειριστής» -επί λέξει διαβάζω-
«έχει τη δυνατότητα να αποφασίσει τον περιορισµό ή τη διακοπή
λειτουργίας της «ΛΑΡΚΟ», έχει τη δυνατότητα σε περίπτωση πε-
ριορισµού ή διακοπής της λειτουργίας της να προβεί σε διάφο-
ρες συµβάσεις, έχει τη δυνατότητα να µεταβιβάσει την
επιχείρηση σε καθεστώς παύσης λειτουργίας». 

Δηλαδή, µε λίγα λόγια, του δίνετε την εξουσία να κλείσει τη
«ΛΑΡΚΟ», να µείνουν χωρίς δουλειά οι εργαζόµενοι και να µετα-
βιβαστεί η «ΛΑΡΚΟ» σε ιδιώτη, όπως δροµολογείται, χωρίς να
έχει την υποχρέωση να καταβάλει µισθούς. Εξυπηρετείτε, δη-
λαδή, τα συµφέροντα εκείνων στους οποίους θέλετε να χαρίσετε
µια κερδοφόρα επιχείρηση, για την οποία διαβάζω την πρώτη πα-
ράγραφο της αίτησης ασφαλιστικών µέτρων των εργαζοµένων:
«Η γενική µεταλλευτική και µεταλλουργική ανώνυµη εταιρεία
«ΛΑΡΚΟ», είναι στρατηγικής σηµασίας επιχείρηση για την ανά-
πτυξη της βιοµηχανίας στη χώρα µας. Είναι η µοναδική βιοµηχα-
νία στην Ευρωπαϊκή Ένωση που παράγει σιδηρονικέλιο, το οποίο
έχει χαρακτηριστεί ως ΚΟΠΥ, Κρίσιµη Ορυκτή Πρώτη Ύλη και

είναι η πρώτη ύλη για την παραγωγή προϊόντων ανοξείδωτου χά-
λυβα, αλλά και συσσωρευτών ενέργειας. Ο ανοξείδωτος χάλυ-
βας αξιοποιείται στην ναυπηγοεπισκευαστική, στην
αεροναυπήγηση, στην κατασκευή εργαλείων και µηχανηµάτων
βιοµηχανίας, δεξαµενών αποθήκευσης και αγωγών µεταφοράς
υγρών καυσίµων και αερίων, δεξαµενών αποθήκευσης τροφίµων,
ιατρικού εξοπλισµού, εξοπλισµού εστίασης, οικιακών συσκευών,
κτιριακών υποδοµών, υψηλής αντοχής οικιακών συσκευών, στην
πολεµική βιοµηχανία και άλλα. Μπορεί να παράξει ανοξείδωτο
χάλυβα, όπως έχει πράξει στο παρελθόν και µάλιστα µε σχετική
µελέτη σκοπιµότητας». Έχει κατατεθεί στα Πρακτικά η αίτηση
ασφαλιστικών µέτρων, για να απαντήσω ότι είναι απορίας άξιον
πώς καταφέρατε όσοι κυβερνήσατε -και οι σηµερινοί κυβερνών-
τες- να καταντήσετε ζηµιογόνα µια επιχείρηση…

Κύριε Σταϊκούρα, δεν θέλετε να καθίσετε στα υπουργικά
έδρανα; Υπογράφετε –νοµίζω- και την τροπολογία και καλό θα
ήταν κάποιος να την υποστηρίξει από αυτούς που την υπογρά-
φουν. Ο κ. Πετραλιάς είναι Υφυπουργός. Θα ήταν χρήσιµο ένας
Υπουργός που την υπογράφει, να καθίσει στα έδρανα και να την
υποστηρίξει. Στείλατε τον κ. Βορίδη και τον κ. Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Δεν µε έστειλε κανείς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι απορίας άξιον.

Παρακαλώ, την καταθέτω ξανά στα Πρακτικά και όσες άλλες
φορές θα χρειαστεί.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κυρία
Ζωή Κωνσταντοπούλου  καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα αίτηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Η αίτηση ασφαλιστικών µέτρων οδήγησε σε προσωρινή δια-
ταγή που διαρκούσε µέχρι 18 Ιουνίου. Υπήρχε προσδιορισµένο
δικαστήριο στις 18 Ιουνίου και στις 17 Ιουνίου το βράδυ καταθέ-
σατε την κρίσιµη τροπολογία, µε την οποία επιχειρήσατε να πα-
ρέµβετε στην εν εξελίξει δικαστική διαδικασία και η εκπρόσωπος
του ελληνικού δηµοσίου την έφερε στο ακροατήριο. Και έρχεται
ο Υπουργός Επικρατείας και λέει: «Δεν έχω ιδέα, γιατί ήρθε η
πληρεξουσία του δηµοσίου και παρενέβη στη δίκη και γιατί κα-
τέθεσε την τροπολογία. Τώρα που διαβάζω την αίτηση ασφαλι-
στικών µέτρων, δεν καταλαβαίνω γιατί παρενέβη το δηµόσιο».

Σοβαρά; Έτσι θα συνεχίσετε, κοροϊδεύοντας και παριστάνον-
τας ότι δεν καταλαβαίνετε; Μιλάµε για ευθεία παραβίαση του
Συντάγµατος.

Για να απαντήσω στον κ. Πλεύρη που προηγουµένως µε ρω-
τούσε ποια άρθρα του Συντάγµατος παραβιάζονται. «Ποιο
άρθρο» µε ρωτούσατε, κύριε Πλεύρη. Είναι πάνω από δεκατέσ-
σερα τα άρθρα. Σηµειώστε, παρακαλώ, για να µου απαντήσετε. 

Παραβιάζεται, λοιπόν, το άρθρο 1 που ορίζει ποιο είναι το πο-
λίτευµα της Ελλάδας και ότι όλες οι εξουσίες πηγάζουν από τον
λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους και ασκούνται όπως
ορίζει το Σύνταγµα. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Παραβιάζεται το άρθρο 2, το οποίο προβλέπει ότι ο σεβασµός
και η προστασία της αξίας του ανθρώπου αποτελούν την πρω-
ταρχική υποχρέωση της πολιτείας. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Παραβιάζεται το άρθρο 5 που προβλέπει ότι καθένας έχει δι-
καίωµα να αναπτύσσει ελεύθερα την προσωπικότητά του και να
συµµετέχει στην κοινωνική, οικονοµική και πολιτική ζωή της
χώρας, πράγµα το οποίο παραβιάζεται για τους εργαζόµενους
και τις οικογένειές τους. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Παραβιάζεται το άρθρο 8 που προβλέπει ότι κανένας δεν στε-
ρείται χωρίς τη θέλησή του τον δικαστή που του έχει ορίσει ο
νόµος. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Θέλετε να στερήσετε τον δι-
καστή, τον Πρόεδρο του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών,
από τους επτακόσιους ογδόντα έναν εργαζόµενους στη
«ΛΑΡΚΟ» και να γίνετε εσείς δικαστής τους και να αποφασίσετε
εσείς για την τύχη τους, για τις ζωές τους, για την εργασία τους,
ενώ το αρµόδιο δικαστήριο έχει αποφασίσει να συνεχίσουν να
εργάζονται και να συνεχίσει η «ΛΑΡΚΟ» να καταβάλει την αµοιβή
τους για την εργασία τους. 

Παραβιάζεται το άρθρο 9 που προβλέπει ότι η κατοικία του κα-
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θενός είναι άσυλο. Η ιδιωτική και η οικογενειακή ζωή του ατόµου
είναι απαραβίαστη. Θέλετε να τους πετάξετε έξω και από τις οι-
κίες τους που βρίσκονται στο χώρο ακριβώς του εργοστασίου,
όπου µένουν για δεκαετίες. 

Παραβιάζεται το άρθρο 20 που λέει ότι καθένας έχει δικαίωµα
στην παροχή έννοµης προστασίας από τα δικαστήρια και µπορεί
να αναπτύξει σε αυτά τις απόψεις του για τα δικαιώµατα ή τα
συµφέροντά του, όπως νόµος ορίζει. Το καταθέτω στα Πρακτικά.
Θέλετε να στερήσετε το δικαίωµα ακρόασης και πρόσβασης στη
δικαιοσύνη. Θέλετε να στερήσετε τη δικαστική κρίση από τους
ανθρώπους. 

Παραβιάζεται το άρθρο 21, το οποίο προβλέπει ότι η οικογέ-
νεια ως θεµέλιο συντήρησης και προαγωγής του έθνους, καθώς
και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τελούν υπό την
προστασία του κράτους. Το κράτος µεριµνά για τη διασφάλιση
συνθηκών αξιοπρεπούς διαβίωσης όλων των πολιτών. Πετάτε οι-
κογένειες που ζουν επί δεκαετίες στη Λάρυµνα και στους χώ-
ρους της «ΛΑΡΚΟ», τις πετάτε στην ανεργία και θέλετε να
ζήσουν µε το βασικό µισθό σε κάποια άλλη επικράτεια, προσλαµ-
βανόµενος ο εργαζόµενος που θα απολύσετε ως διοικητικός
υπάλληλος, ενώ είναι εξειδικευµένοι οι εργάτες και οι υπάλληλοι,
οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ». 

Παραβιάζεται το άρθρο 22, το οποίο προβλέπει ότι η εργασία
αποτελεί δικαίωµα και προστατεύεται από το κράτος που µερι-
µνά για τη δηµιουργία συνθηκών απασχόλησης όλων των πολι-
τών και για την ηθική και υλική εξύψωση του εργαζοµένου,
αγροτικού και αστικού πληθυσµού. Όλοι οι εργαζόµενοι, ανεξάρ-
τητα από φύλο ή άλλη διάκριση, έχουν δικαίωµα ίσης αµοιβής
για ίσης αξίας εργασία. Τους εργαζόµενους αυτούς, προφανώς,
δεν τους θεωρείτε πολίτες.

Παραβιάζεται το άρθρο 25, το οποίο προβλέπει ότι τα δικαιώ-
µατα του ανθρώπου ως ατόµου και ως µέλους του κοινωνικού
συνόλου και η αρχή του κοινωνικού κράτους δικαίου τελούν υπό
την εγγύηση του κράτους και όλα τα κρατικά όργανα και η πολι-
τεία οφείλουν να σέβονται όλα τα δικαιώµατα τα οποία ανέφερα
προηγουµένως. 

Δεν σηµειώνετε πια βλέπω, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τα σηµειώνω. Τα έχω σηµειώσει όλα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τα σηµειώνετε; Ωραία. 
Παραβιάζεται το άρθρο 26 που προβλέπει τη διάκριση των

εξουσιών, κύριε Πλεύρη, κύριε Βορίδη που απουσιάζετε, κύριε
Σταϊκούρα που δεν κάθεστε στα υπουργικά έδρανα, στα κυβερ-
νητικά έδρανα, για να υποστηρίξετε την τροπολογία που υπο-
γράφετε. Η νοµοθετική λειτουργία ασκείται από τη Βουλή, η
εκτελεστική από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και την Κυβέρ-
νηση, η δικαστική λειτουργία από τα δικαστήρια. Οι αποφάσεις
τους εκτελούνται στο όνοµα του ελληνικού λαού. Το καταθέτω
στα Πρακτικά. 

Παραβιάζετε την αρχή της ανεξαρτησίας της δικαστικής λει-
τουργίας και θα έρθω και σε αυτό στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
γιατί έχετε πάει στα δέκα λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι τόσες οι παραβιάσεις που τι να κάνουµε; Ο κ. Βο-
ρίδης, που έλεγε παραµύθια, µίλησε από πέντε, δεκαπέντε
λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, ο Κανονι-
σµός έγινε για να εφαρµόζεται. Παράκληση θερµή: Ολοκληρώ-
στε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αν αποσύρετε την τροπολογία, θα ολοκληρώσω πολύ
γρήγορα. 

Παραβιάζονται τα άρθρα 73 και 74 του Συντάγµατος και τα
επόµενα άρθρα, τα οποία προβλέπουν τις προϋποθέσεις για την
κατάθεση τροπολογίας. Εν προκειµένω, η τροπολογία αυτή είναι
παντελώς άσχετη µε το σχέδιο νόµου που αφορά στην ασφάλιση
αυτοκινήτων. Παντελώς άσχετη. Καταθέτω στα Πρακτικά τα
άρθρα 73, 74 και επόµενα. 

Παραβιάζεται το άρθρο 87 του Συντάγµατος, το οποίο προ-
βλέπει ότι η δικαιοσύνη απονέµεται από δικαστήρια συγκροτού-

µενα από τακτικούς δικαστές που απολαµβάνουν λειτουργική και
προσωπική ανεξαρτησία. 

Παραβιάζετε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης γιατί παρεµ-
βαίνετε και είναι ντροπή µια ολόκληρη Κυβέρνηση που κρύβεται
και δεν υποστηρίζει την τροπολογία να θέλει να επηρεάσει το
Μονοµελές Πρωτοδικείο Αθηνών. Και εµφανίζετε µη υπογρά-
φοντα Υπουργό να λέει: «δεν κατάλαβα γιατί πήγε η δικηγόρος
του δηµοσίου, τι πήγε να πει εκεί και γιατί παρενέβη στη δίκη».
Θα µας πει κάποιος ποιος την έστειλε, αν κατάλαβε ή έτσι περι-
µένετε να περάσει η τροπολογία; Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Παραβιάζεται το άρθρο 106 του Συντάγµατος που προβλέπει
ποιες είναι οι προϋποθέσεις της άσκησης και της χάραξης των
τοµέων της οικονοµικής ανάπτυξης και της εθνικής οικονοµίας.
Επίσης, προβλέπει ότι οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις που αφορούν
στη συµµετοχή του κράτους ή άλλων δηµοσίων φορέων σε δη-
µόσιες επιχειρήσεις είναι υψηλότατου δηµοσίου συµφέροντος.
Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Δεν είναι, λοιπόν, ότι δεν γνωρίζετε ποια άρθρα παραβιάζον-
ται. Είναι ότι παριστάνετε ή θα θέλατε να παραστήσετε ότι δεν
καταλάβατε τι είναι αυτό που διεξάγεται. Με την αναδροµική δε
ισχύ την οποία φέρνετε, να ισχύσει ο νόµος από την παραµονή
της δικασίµου, εκείνο το οποίο τελικώς επιχειρήσατε ήταν να
ακυρώσετε τη δικαστική διαδικασία και ευτυχώς βρέθηκε ένας
δικαστής και σας είπε: «Τι είναι αυτό που µου φέρατε; Μη ψηφι-
σµένη τροπολογία;». Πώς, όµως, εγώ να επαφεθώ στις αντιστά-
σεις του ενός δικαστή, κύριοι, όταν ολόκληρη Κυβέρνηση
κινητοποιείται; Και πώς να πιστέψουµε ότι µέσα από αυτή τη δια-
δικασία µπορεί να υπάρξει ανεξάρτητη δικαστική λειτουργία;

Η Πλεύση Ελευθερίας, επιµένοντας ότι πρέπει επιτέλους να
σταµατήσετε να στραγγαλίζετε το κράτος δικαίου και τη δικαιο-
σύνη, επιµένοντας ότι ο αγώνας των εργαζοµένων για τα δικαιώ-
µατά τους είναι αγώνας όλων µας, σας ζητά να αποσύρετε την
τροπολογία. Έχετε ακόµη καιρό. Είστε ελάχιστοι βλέπω Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας ακόµη που θα σηκωθείτε για να πείτε
αν είναι συνταγµατική αυτή η τροπολογία. Στην ονοµαστική,
όµως, ψηφοφορία, εάν επιµείνετε και δεν αποσύρετε την τροπο-
λογία, βάζετε την υπογραφή σας στην ποινική έκθεσή σας για
απιστία, για παράβαση καθήκοντος, για οικονοµικά αδικήµατα σε
βάρος του δηµοσίου, σε βάρος των εργαζοµένων και υπέρ εκεί-
νων οι οποίοι είναι υπόλογοι για τις ζηµίες και εκείνων οι οποίοι
τρίβουν τα χέρια τους γιατί θα αγοράσουν τη «ΛΑΡΚΟ» µε ελά-
χιστο τίµηµα και χωρίς την υποχρέωση να πληρώνουν εργαζόµε-
νους. 

Ζητούµε η Βουλή να αρθεί στο ύψος της κατά τη δηµοκρατική
επιταγή και τη δηµοκρατική λειτουργία, να κρίνει η Βουλή την αν-
τισυνταγµατικότητα αυτής της ντροπιαστικής τροπολογίας και
να αποδείξει η διαδικασία αυτή ότι η Βουλή και ιδίως η δική σας
Κοινοβουλευτική Οµάδα δεν είναι ένα τείχος προστασίας σε υπό-
λογους για εγκλήµατα, δεν έρχεται εδώ για να χειροκροτάει
όρθια τον κ. Καραµανλή που επιδιώκει να µην ελέγχεται, δεν έρ-
χεται εδώ για να παραβιάζει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων που
στρέφονται στη δικαιοσύνη, αλλά υποτάσσεται στο Σύνταγµα,
το οποίο πρέπει να διέπει την άσκηση των καθηκόντων όλων µας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι και θα είναι εδώ για τη διαφύλαξη
του Συντάγµατος, της δηµοκρατίας, της δικαιοσύνης, των δι-
καιωµάτων των αγωνιζόµενων εργαζόµενων και κάθε πολίτη
αυτού του τόπου και των παιδιών που µαζί µε τους πατεράδες
και τις µανάδες τους βρίσκονταν και σήµερα εδώ και έξω από τη
Βουλή και προχθές έξω από το Υπουργείο Οικονοµικών.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ως αν-
τιλέγων  ο κ. Πλεύρης. Ορίστε, κύριε Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το µόνο που πάσχει
συνταγµατικότητας και είναι αντισυνταγµατικό απ’ όσα είπε η
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κυρία Πρόεδρος -και θα απαντήσω σε ένα προς ένα- ήταν η ανα-
φορά της ότι οι Βουλευτές οι οποίοι θα ψηφίσουν έχουν ποινικές
ευθύνες, δείχνοντας άγνοια του ίδιου µας του πολιτεύµατος που
ορίζει ότι ο Βουλευτής δεν διώκεται για ψήφο που δίνει στα κα-
θήκοντά του. Αυτό ήταν το µόνο αντισυνταγµατικό το οποίο ει-
πώθηκε, απειλή σε Βουλευτές για το πως θα ψηφίσουν στην
ονοµαστική ψηφοφορία. 

Χαίροµαι που κανένα άλλο κόµµα της Αντιπολίτευσης δεν κα-
τέθεσε ένσταση αντισυνταγµατικότητας και ελπίζω, τουλάχιστον
από τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, να δω τι θέση θα πάρουν σε αυτά
που ακούσατε ως αντισυνταγµατικά. Αν, δηλαδή, θα µπείτε στη
λογική ενός συνταγµατικού λαϊκισµού σε ένα θέµα που διαφω-
νείτε στην ουσία του, προσβάλλοντας την ίδια τη διαδικασία της
αντισυνταγµατικότητας την οποία φρόντισε να προσβάλει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Πλεύση Ελευθερίας. Είναι από τις
λίγες φορές στα χρονικά που κατατέθηκε ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας χωρίς να αναφέρεται το άρθρο. Όταν ζήτησα από
την κυρία Πρόεδρο δεν το είπε και µετά ήρθε και µας είπε ότι
παραβιάζονται τα 3/4 του Συντάγµατος. 

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας αναφέρεται ως θέµα αντι-
συνταγµατικότητας «η ωµή και απροκάλυπτη παρέµβαση της
εκτελεστικής εξουσίας στη λειτουργία της ανεξαρτησίας της δι-
καιοσύνης». Αυτό αναφέρεται χωρίς κανένα άρθρο. Πάµε, όµως,
να δούµε τι άρθρα επικαλέστηκε η κυρία Πρόεδρος. Θα αρχίσω
από αυτά που αναφέρονται στην ένστασή της. Φαντάστηκα ότι
θα υπονοούσε, όπως το διάβασα, το άρθρο 26 που είναι η διά-
κριση εξουσιών και το άρθρο 87 το οποίο είναι η ανεξαρτησία
των δικαστών.

Άρθρο 26, παράγραφος 1: «Η νοµοθετική λειτουργία ασκείται
από τη Βουλή και τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας». Σήµερα αυτό
που ψηφίζουµε είναι νόµος; Είναι νοµοθετική εξουσία; Η εκτελε-
στική ασκείται από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και την Κυ-
βέρνηση. Η δικαστική ασκείται από τα δικαστήρια. Οι αποφάσεις
τους εκτελούνται στο όνοµα του ελληνικού λαού. Τι ψηφίζουµε
σήµερα; Νόµο ψηφίζουµε. Άρα, ασκούµε τη νοµοθετική µας λει-
τουργία και είµαστε απόλυτα συµβατοί µε το άρθρο 26. 

Πάµε στο άρθρο 87 που υποτίθεται ότι παραβιάζουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. «Η δικαιοσύνη απονέµεται από τα δικα-
στήρια συγκροτούµενα από τακτικούς δικαστές που απολαµβά-
νουν λειτουργική και προσωπική ανεξαρτησία». Η συγκεκριµένη
τροπολογία αφαιρεί τη λειτουργική ανεξαρτησία των δικαστών;
Παράγραφος 2, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. «Οι δικα-
στές κατά την άσκηση των καθηκόντων τους υπόκεινται µόνο στο
Σύνταγµα και στους νόµους». Οι δικαστές, λοιπόν, δεν νοµοθε-
τούν. 

Προσχωρώ, λοιπόν, στη θέση που λέτε, παρ’ όλο που εµείς
σας λέµε ότι είναι άσχετο µε τη συγκεκριµένη υπόθεση. Έστω
ότι σχετίζεται, όπως λέτε. Οι δικαστές δεν εφαρµόζουν τους νό-
µους που ψηφίζει κυρίαρχα το Σώµα; Και σας είπα. Ξέρετε σή-
µερα από το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε πόσες µπορεί να είναι
εκκρεµείς υποθέσεις ασχέτως της συγκεκριµένης; Όταν αλλά-
ξαµε τον Ποινικό Κώδικα δεν υπήρχαν εκκρεµείς υποθέσεις;
Όταν αλλάζουµε τον Αστικό Κώδικα δεν υπάρχουν εκκρεµείς
υποθέσεις; Όταν καταργούµε φόρους και λέµε ότι διαγράφεται
αυτός ο φόρος, δεν υπάρχουν εκκρεµείς υποθέσεις;

Εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε και σας λέµε ότι η διάταξη είναι
άσχετο από το αίτηµα των ασφαλιστικών µέτρων. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, αν κυρίαρχα έρχεται η Βουλή και λέει ότι θέλω να
δώσω ένα επιπλέον δικαίωµα στον ειδικό διαχειριστή, είναι αρ-
µοδιότητα της ίδιας της Βουλής; Ναι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί η
αντισυνταγµατικότητα είναι µια σηµαντική διαδικασία που έχει
δύο στάδια προσβολής, εδώ και στα δικαστήρια. Εδώ πέρα θα
πρέπει να έχουµε µία σοβαρότητα απέναντι σε αυτή τη διαδικα-
σία. Καταλαβαίνω τη διαφωνία σας. Την εκφράσατε πολιτικά. Η
διαφωνία σας αυτή, όµως, θα οδηγήσει να πείτε ότι παραβιάζεται
η διάκριση των εξουσιών που ασκεί ένα κυρίαρχο δικαίωµα σή-
µερα η Βουλή ψηφίζοντας νόµο; Θα φτάσει ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ να πούνε τέτοια πράγµατα, ότι δεν µπορεί να νοµοθετή-
σει η Βουλή και ότι παρεµβαίνουµε στη δικαιοσύνη επειδή
ασκούµε το δικαίωµά µας να νοµοθετήσουµε; 

Μάλιστα, ο εισηγητής σας, κυρία Πρόεδρε, αναφέρθηκε και

στην αναδροµικότητα. Περίµενα ότι θα το πείτε αυτό, το άρθρο
78. Μου κάνει εντύπωση που δεν το βάλατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το είπα. Δεν το ακούσατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η αναδροµικότητα στο άρθρο 78
πάλι αφορά δύο περιπτώσεις που απαγορεύονται. Ο φορολογι-
κός νόµος, που δεν έχουµε στη συγκεκριµένη περίπτωση, και ο
ποινικός νόµος όταν είναι δυσµενής δεν µπορεί να έχει αναδρο-
µική ισχύ. Άρα, δεν τίθεται και θέµα το ότι µπαίνει αναδροµικό-
τητα. 

Βάζετε τώρα και µια σειρά από τα ατοµικά δικαιώµατα. Με
συγχωρείτε, σε κάποια πραγµατικά είναι λίγο προκλητικό. Η συγ-
κεκριµένη τροπολογία, λέει η κυρία Πρόεδρος, προσβάλει το πο-
λίτευµα της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, το άρθρο 1, ότι
προσβάλλεται η λαϊκή κυριαρχία µε τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Προσβάλλεται η ανθρώπινη αξία, το άρθρο 2. Προσβάλλεται
η οικονοµική ανάπτυξη και η ανάπτυξη προσωπικότητας, το
άρθρο 5, χωρίς να τεκµηριώνονται καθόλου, τι είναι αυτό που το
προσβάλλει. Τίποτα δεν τον προσβάλλει. Προσβάλλεται το
άσυλο προστασίας της κατοικίας, επειδή οι άνθρωποι αυτοί
έχουν τη δουλειά τους ως κατοικία. «Προσβάλλεται το άσυλο».
Ακούστε τώρα σε τι πρέπει να απαντήσουµε! Προσβάλλεται το
δικαίωµα του νόµιµου δικαστή. Παρενέβηµεν και είπαµε να αλ-
λάξει ο δικαστής; Νόµο για συγκεκριµένα θέµατα κάνουµε,
άσχετα από τον δικαστή. «Το δικαίωµα της οικογένειας και του
γάµου και της µητρότητας». Με συγχωρείτε, δεν µπορώ να απαν-
τήσω στα συγκεκριµένα. Το δικαίωµα εργασίας, ρητώς έχει ανα-
φερθεί ότι ασκείται µε τους συγκεκριµένους κανόνες που
υπάρχουν. Η αναλογία του άρθρου 25 που λέτε είναι αναφορι-
κώς µε κοινωνικά δικαιώµατα πότε ασκούνται και πότε το ένα δεν
µπορεί να ασκείται καταχρηστικά, τι ασκείται καταχρηστικά αυτή
τη στιγµή σε δικαίωµα; Το ότι η Βουλή νοµοθετεί ασκεί κάτι κα-
ταχρηστικά;

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα και
απάντησα στο σύνολο των άρθρων που είπε η κυρία Πρόεδρος
και επαφίεµαι πραγµατικά στο πώς κάθε Βουλευτής σέβεται τον
ρόλο του. Μπορούµε να διαφωνήσουµε και µπορεί να έρθετε και
να πείτε «ναι, κύριοι, είναι άσχηµη η τροπολογία, είναι κακή η
τροπολογία, πλήττει δικαιώµατα». Όµως, δεν µπορείτε να προ-
σβάλλετε τη διαδικασία που σεβόµαστε της αντισυνταγµατικό-
τητας και θέλω να δω πώς θα τοποθετηθούν όλα τα κόµµατα και
αν θα έχουν την εύκολη λύση για να γίνουµε αρεστοί, να πούµε
ότι είναι αντισυνταγµατικότητα και προσβάλλεται το πολίτευµα
της χώρας ή θα έρθετε και θα πείτε «διαφωνούµε πολιτικά, αλλά
προφανέστατα σήµερα δεν υπάρχει τίποτα που να προσβάλλεται
από το Σύνταγµα».

Η Βουλή ασκεί το κυριαρχικό δικαίωµα να νοµοθετεί και σε
καµµία περίπτωση δεν είναι διάκριση των εξουσιών να εκχωρεί
αυτό το δικαίωµα της η Βουλή σε τρίτα όργανα. Είναι προδήλως
ότι είναι ίσως η πιο αβάσιµη ένσταση αντισυνταγµατικότητας που
έχει υποβληθεί ποτέ στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Πλεύρη.
Θα πάω ανάστροφα και θα ρωτώ αν θέλει κάποιος εκ των υπο-

λοίπων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να τοποθετηθεί.
Ο κ. Δηµητριάδης θέλει να πάρει τον λόγο από τους Σπαρτιά-

τες;
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σύντο-

µος θα είµαι βασικά.
Εµένα µε προβληµάτισαν δύο πράγµατα. Πρώτον, ότι η τρο-

πολογία αυτή ήρθε παραµονές δικασίµου, θέλοντας να επηρεά-
σει -κατά την άποψή µου- την κρίση του δικαστηρίου. Θεωρώ ότι
είναι λάθος να καταθέτουµε µια τροπολογία την ώρα που εκδι-
κάζεται µια υπόθεση για µια αίτηση ασφαλιστικών µέτρων που
αφορά εργαζόµενους. Δεν µου άρεσε αυτή η πρακτική. Θεωρώ
πως θα πρέπει να είµαστε πιο προσεκτικοί. Οι τροπολογίες -ξέ-
ρετε- δεν πρέπει να σχετίζονται µε δικαστικές υποθέσεις.

Ναι, πράγµατι το Κοινοβούλιο νοµοθετεί σήµερα, όµως, θέλω
να πω το εξής. Το βασικό για εµένα σε αυτή την τροπολογία είναι
εάν αυτή εδώ η πρωτοβουλία που λαµβάνεται είναι ή όχι βλα-
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πτική προς την εθνική οικονοµία βάσει του άρθρου 106, παρά-
γραφος 2. Εγώ, λοιπόν, θεωρώ ότι όταν εσύ περνάς µια τροπο-
λογία σύµφωνα µε την οποία µια δηµόσια επιχείρηση η οποία
συµβάλλει στην εθνική οικονοµία, η οποία διαχειρίζεται ένα πολύ
σπάνιο υλικό, το σιδηρονικέλιο, είναι η µοναδική βιοµηχανία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που σιδηρονικέλιο το οποίο έχει πάρα πολλές
εφαρµογές και η οποία µάλιστα θα µπορούσε να συµβάλει στην
εθνική οικονοµία και θα µπορούσαµε να κάνουµε εξαγωγές,
όταν, λοιπόν, εσύ µας φέρνεις µια τροπολογία η οποία λέει ότι ο
ειδικός διαχειριστής µπορεί να παραδώσει ακόµα και κλειστή την
επιχείρηση στον ανάδοχο, θεωρώ, λοιπόν, ότι εδώ πέρα βλάπτε-
ται η εθνική οικονοµία. Το είπα και από το Βήµα το λέω και από
εδώ. Δεν αλλάζω άποψη.

Θεωρώ ότι όταν κάνουµε τέτοιες πρωτοβουλίες, θα πρέπει να
είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Διότι διαφορετικά ο ανάδοχος
αυτός, που δεν ξέρουµε ακριβώς πώς θα διαχειριστεί το σιδηρο-
νικέλιο, τι θα προβλέψει για τους εργαζόµενους, πώς θα λειτουρ-
γήσει η επιχείρηση, διότι µιλάµε για µια επιχείρηση που είναι
ζωτικής σηµασίας για την ελληνική οικονοµία. Θα µπορούσε
αυτή τη στιγµή να ήταν µια επιχείρηση σε λειτουργία και να έχει
εξυγιανθεί, να κάνουµε εξαγωγές στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή
τη στιγµή οι αυτοκινητοβιοµηχανίες παράγουν ηλεκτρικά αυτο-
κίνητα και ζητάνε σιδηρονικέλιο. Εµείς αυτή τη στιγµή πετάµε µια
ευκαιρία. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό και δεν είναι λαϊκισµός.
Πρέπει να το ακούσουµε. Όταν µια βιοµηχανία ελληνική ουσια-
στικά µπορεί να προµηθεύσει όλη την Ευρώπη µε ένα σπάνιο
υλικό το οποίο θα µπορέσει να αποφέρει πάρα πολλά χρήµατα
σε εµάς και εµείς αντί να το αξιοποιήσουµε, να εξυγιάνουµε την
επιχείρηση και να τη θέσουµε σε λειτουργία υγιή και να αποφέρει
σηµαντικά έσοδα στο δηµόσιο δίνουµε µια δυνατότητα να ιδιω-
τικοποιηθεί και να κλείσει, θεωρώ, λοιπόν, πως εδώ πέρα έχουµε
βλάβη στην εθνική οικονοµία.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι πάσχει αντισυνταγµατικώς βάσει
του άρθρου 106, παράγραφος 2 και θεωρούµε ότι καµµία ιδιω-
τική πρωτοβουλία δεν πρέπει να είναι επιζήµια στην εθνική οικο-
νοµία.

Αυτά ήθελα να πω, ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι µόνο κοινοβουλευτικά απαράδεκτος ο τρόπος που

εισήχθη η εν λόγω τροπολογία και εδώ να µη λησµονούµε ότι
στην αντίστοιχη τροπολογία της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για τη
ΣΕΚΑΠ η σηµερινή κυβερνητική πλειοψηφία τότε εµφανιζόταν
ως ο πραγµατικός υπερασπιστής της συνταγµατικής νοµιµότη-
τας, ενώ πλέον έχει καταστήσει το Σύνταγµα κουρελόχαρτο, δεν
είναι µόνο το γεγονός ότι συνιστά ανερυθρίαστη και απροκάλυ-
πτη παρέµβαση στη δικαιοσύνη, τη δικαιοσύνη για την οποία κό-
πτεται στις πρωινές εκποµπές ο Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης και το
ίδιο κιόλας απόγευµα τον εκθέτει συλλογικά η Κυβέρνηση, εδώ
πρέπει να αναδειχθεί και µια άλλη όψη της εν λόγω ρύθµισης, το
γεγονός δηλαδή ότι προωθείται συνειδητά µια ρύθµιση βλαπτική
για την εθνική οικονοµία και επιζήµια για το γενικό συµφέρον.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης είχε τονίσει τον Μάρτιο
του 2024 σε ερώτηση την ανάγκη για κρατικοποίηση της
«ΛΑΡΚΟ» και η άµεση επαναλειτουργία ως µια από τις ελάχιστες
στρατηγικές βαριές βιοµηχανίες της πατρίδας µας. Η «ΛΑΡΚΟ»
αποτελεί µια στρατηγική εθνικής σηµασίας βιοµηχανία για την
Ελλάδα, η οποία αξιοποιεί τα κοιτάσµατα νικελιούχων σιδηροµε-
ταλλευµάτων. Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση η οποία διαθέτει χάλυβα, χρώµιο και νικέλιο, οπότε µπο-
ρεί να παράξει και µε καθετοποίηση της παραγωγής χρωµονικε-
λιούχο χάλυβα, δηλαδή παραγωγή ανοξείδωτων κατασκευών
παντός τύπου. Τα κοιτάσµατα της «ΛΑΡΚΟ», σελατερίτες που πε-
ριέχουν κοβάλτιο και νικέλιο, πρώτες ύλες για την κατασκευή
µπαταριών, είναι µοναδικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύµφωνα δε
µε πρόσφατη µελέτη του 2021 αναµένεται αύξηση της ζήτησης
για την κατασκευή µπαταριών από δεκαεπτά χιλιάδες τόνους νι-
κελίου το 2020 στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά κρατών-
µελών σε πεντακόσιες σαράντα δύο χιλιάδες τόνους µε την τιµή
του νικελίου να αυξάνεται διαρκώς. Είναι αδιανόητο ελληνικές

βιοµηχανίες που µάχονταν και θα έπρεπε να µάχονται σήµερα
ενεργές και ανεπτυγµένες στον στίβο του παγκόσµιου ανταγω-
νισµού, να πληρώνουν πανάκριβα το ρεύµα ως κατ’ εξοχήν ηλε-
κτροβόρες βιοµηχανίες.

Επιπλέον, πουθενά στον κόσµο oι µεταλλουργίες δεν πληρώ-
νουν ειδικούς φόρους. Όλες οι χώρες και κυρίως οι ευρωπαϊκές
στηρίζουν παντοιοτρόπως τη βαριά τους βιοµηχανία. Εδώ, κύριοι
της Κυβέρνησης, γιατί όχι; Ποια συµφέροντα εξυπηρετείτε;
Εµείς πιστεύουµε πως πρέπει να προστατεύσουµε την υφιστά-
µενη εγχώρια βιοµηχανία µας έστω και τώρα σε όποιο ποσοστό
υπάρχει. Το σιδηρονικέλιο της «ΛΑΡΚΟ» είναι 100% ελληνικό
προϊόν από τα έγκατα της ελληνικής γης, µε ελληνική τεχνογνω-
σία, από Έλληνες µηχανικούς και εργαζόµενους. Είναι ευθύνη
της εκάστοτε κυβέρνησης το να µπορεί αυτό το προϊόν να γίνει
διεθνώς ανταγωνιστικό και να αποδείξουµε στην πράξη τι µπορεί
να πετύχει η Ελλάδα.

Ας θυµηθούµε ότι το άρθρο 106 του Συντάγµατος κάνει λόγο
για την ανάπτυξη όλων των τοµέων της ελληνικής οικονοµίας και
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 απαγορεύει την ανάπτυξη της
ιδιωτικής οικονοµικής πρωτοβουλίας προς βλάβη της εθνικής οι-
κονοµίας. Και ενώ η «ΛΑΡΚΟ» αποτελεί τον µοναδικό παράγωγο
σιδηρονικελίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κυβέρνηση έρχεται
να τραβήξει την πρίζα σαν να απεκδύεται την υποχρέωση που
έχει, σαν να λέει «δεν µε ενδιαφέρει» και προφανώς δεν την εν-
διαφέρει.

Για πρώτη φορά έχουµε ρυθµιστική παρέµβαση, όχι επ’ ωφε-
λεία του γενικού συµφέροντος, όχι για την προστασία της εθνι-
κής οικονοµίας, αλλά προς βλάβη και προς εγκατάλειψη αυτής,
στον βωµό ενός δήθεν οικονοµικού ορθολογισµού, προβιά δη-
λαδή κάθε αντεθνικής και αντιλαϊκής οικονοµικής πολιτικής.

Θα ταχθούµε υπέρ της ένστασης αντισυνταγµατικότητας για
την παράγραφο 2 του άρθρου 106, αν και πιστεύουµε ότι για το
µέγεθος και τις ικανότητες της Προέδρου της Πλεύση Ελευθε-
ρίας ήταν όντως πρόχειρη η ένσταση αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 
Κυρία Αχτσιόγλου, έχετε αλλάξει; Έπρεπε να έχετε ενηµερώ-

σει το Προεδρείο. Έχει γίνει;
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Το έχω δηλώσει, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Αχτσιό-

γλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σε αυτή τη φάση συζη-

τάµε µόνο την ένσταση αντισυνταγµατικότητας αυτής της τρο-
πολογίας, όχι άλλα ζητήµατα που αφορούν την υπόθεση της
«ΛΑΡΚΟ» και τις διαφωνίες τις οποίες εκφράσαµε µε τις οµιλίες
µας. 

Κοιτάξτε, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε Πλεύρη, εδώ
έχουµε µία ξεκάθαρη περίπτωση όπου η νοµοθετική λειτουργία
έρχεται να επέµβει πάνω σε µία εκκρεµή δίκη. Άρα στο ερώτηµά
σας εάν η Βουλή επιτρέπεται να νοµοθετεί και αν τηρείται το
άρθρο 26 του Συντάγµατος για τη διάκριση των εξουσιών αυτή
την ώρα που η Βουλή νοµοθετεί, η απάντηση είναι προφανώς η
Βουλή νοµοθετεί. Το πρόβληµα δεν είναι στο τι κάνει η Βουλή.
Το πρόβληµα είναι στο τι κάνουν τα δικαστήρια. Εκεί έρχεται και
γίνεται η παραβίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών. Το
γεγονός δηλαδή, ότι φέρατε µια τροπολογία µε απόλυτο σκοπό
να παρέµβετε και να επηρεάσετε τη δικαστική κρίση. Λέτε «από
πού προκύπτει αυτό; Δεν προκύπτει από πουθενά ότι εµείς επι-
διώξαµε να επηρεάσουµε τη δικαστική κρίση. Ήταν τυχαίο γεγο-
νός». Κοιτάξτε, είναι λίγο προκλητικό τώρα τη στιγµή που έχουµε
συγκεκριµένα γεγονότα, δηλαδή την 18η, την Τρίτη το πρωί, να
δικάζεται η υπόθεση, το προηγούµενο βράδυ να καταθέτετε βια-
στικά την τροπολογία και την άλλη µέρα το πρωί, εκπρόσωπος
του δηµοσίου να πηγαίνει στο δικαστήριο, να δίνει την αψήφιστη
τροπολογία και να λέει στο δικαστήριο «Μη δικάσετε γιατί υπάρ-
χει αυτή η τροπολογία η οποία θα ψηφιστεί». Έρχεστε τώρα
εσείς εδώ και να µας λέτε ήταν τυχαίο γεγονός και δεν συνδεό-
ταν µε τη δίκη. Είναι νοµίζω πρόδηλο ότι δεν µπορούµε να συζη-
τάµε επ’ αυτού του επιπέδου προσβολής της νοηµοσύνης. Διότι
λέτε ότι κάποιοι εδώ προσβάλλουν το Σύνταγµα. Προσβάλλετε
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τη νοηµοσύνη των Βουλευτών όταν λέτε ότι η παρέµβασή σας
αυτή η νοµοθετική δεν είχε σκοπό να επηρεάσει τη δικαστική
κρίση και άρα δεν ήταν παραβιαστική το άρθρο 26 για τη διά-
κριση των εξουσιών. Εάν δεν είχε σκοπό να επηρεάσει τη δικα-
στική κρίση, πραγµατικά αναρωτιέµαι γιατί δίνεται αναδρο-
µικότητα στο κείµενο σας, µια µέρα πριν την ηµέρα της εκδίκα-
σης. Γιατί να δίνετε αναδροµικότητα µια µέρα πριν εάν δεν είχε
σκοπό να επιδράσει τη δικαστική κρίση και γιατί εκπρόσωπος του
δηµοσίου πήγε στο δικαστήριο να την καταθέσει για να σταµα-
τήσει τη δίκη; 

Επειδή, όµως, ετέθη και µία απορία επί της ουσίας όλου
αυτού, ρωτήσατε και εσείς, ρώτησε και ξαναρώτησε ο κ. Βορί-
δης, πώς συνδέεται τελικά επί της ουσίας αυτή η τροπολογία µε
την εκκρεµή δίκη; Δεν συνδέεται λέτε αυτή η τροπολογία που
ορίζει τις αρµοδιότητες του ειδικού εκκαθαριστή µε το αίτηµα
των εργαζοµένων που ήταν στα δικαστήρια να συνεχίσουν τις ερ-
γασιακές τους σχέσεις και συµβάσεις. Θα σας πω πώς συνδέε-
ται. Η τροπολογία σας διαλύει το νοµικό επιχείρηµα της πλευράς
των εργαζοµένων στη βάση του οποίου διεκδικούσαν την παρά-
ταση των συµβάσεων τους. Ποιο ήταν το νοµικό επιχείρηµα;
Μέχρι πριν να έρθει η τροπολογία το κείµενο του δικού σας
νόµου του 2020 έλεγε ότι όλες οι ενέργειες του εκκαθαριστή γί-
νονται µε σκοπό τη συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης.
Αυτό αλλάζετε µε την τροπολογία σας. Και τι λέτε; Ότι οι ενέρ-
γειες του εκκαθαριστή γίνονται και για την παύση της λειτουρ-
γίας της επιχείρησης. Γιατί διαλύει το νοµικό επιχείρηµα των
εργαζοµένων; Γιατί οι εργαζόµενοι υποστήριζαν τη διαδοχή, ότι
υπάρχει διαδοχή της επιχείρησης, ότι δηλαδή εφόσον εξελίσσε-
ται να λειτουργεί η επιχείρηση και είναι δεδηλωµένο αυτό από
τον νόµο, νοµοθετικά καθορισµένο, οι εργασιακές σχέσεις πρέ-
πει, υπάρχει νοµική υποχρέωση, να συνεχιστούν. Η εργοδότρια
εταιρεία δηλαδή, από τη στιγµή που προβλέπει τη συνέχιση της
λειτουργίας της επιχείρησης έχει υποχρέωση να διατηρήσει τις
συµβάσεις εργασίας. Εκεί είναι το κρίσιµο. Αυτό εσείς το δια-
λύετε µε αυτή την τροπολογία. Γιατί εφόσον πια δεν είναι δεδη-
λωµένο στο νόµο νοµοθετικά υποχρεωµένη η εταιρεία να
συνεχίσει τη λειτουργία της επιχείρησης, δεν έχουν και οι εργα-
ζόµενοι νοµικό επιχείρηµα να ζητήσουν την παράταση των συµ-
βάσεων τους. Γι’ αυτό η τροπολογία σας παρεµβαίνει επί της
ουσίας στην εκκρεµή δίκη. Και από τα πράγµατα, από το γεγονός
ότι πήγε και την κατέθεσε εκπρόσωπος του δηµοσίου και εξ ιδίου
του περιεχοµένου της τροπολογίας. Και γι’ αυτό υπάρχει προ-
σβολή της αρχής της. διάκρισης των εξουσιών και γι’ αυτό αυτή
η τροπολογία εκτός των άλλων πρέπει να αποσυρθεί ως αντισυν-
ταγµατική. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Αχτσιόγλου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης, κ. Φωτόπουλος.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα σύντοµο σχόλιο, γιατί όντως

ο κ. Βορίδης είχε δίκιο στο ότι δεν σηκώνουµε µύγα στο σπαθί
µας, οπότε οφείλω να του απαντήσω. Δεν απάντησε επί της ου-
σίας σε αυτά που του είπα. Του δίνω ένα µικρό ελαφρυντικό γιατί
κάποια ζητήµατα είναι τεχνικά, όπως τον ένα µήνα που ανέφερε
και ο κ. Βορίδης και ο κ. Πλεύρης. Ο ένας µήνας είναι µετά τη
λήξη της προθεσµίας του πόθεν έσχες. Άρα εφόσον το πόθεν
έσχες λήγει στις 31 Δεκεµβρίου του 2024 µιλάµε για τον Γενάρη
του 2025. Και επαναλαµβάνω ό,τι δηλώσεις και να υποβληθούν
στις 30 Ιουνίου από οποιονδήποτε δεν θα ελεγχθούν. Θα ελεγχ-
θούν και θα δηµοσιοποιηθούν όταν παρέλθει η προθεσµία στις
31 Δεκεµβρίου του 2024. 

Τώρα όσον αφορά το θέµα της αντισυνταγµατικότητας που
κατέθεσε η Πλεύση Ελευθερίας, η δική µας άποψη είναι η εξής:
Έχουµε µια ευθεία παραβίαση της παραγράφου 3 του άρθρου
26 του Συντάγµατος σύµφωνα µε την οποία η δικαστική λειτουρ-
γία ασκείται από τα δικαστήρια. Οι αποφάσεις τους εκτελούνται
στο όνοµα του ελληνικού λαού. Σύµφωνα δε µε το άρθρο 87 του
Συντάγµατος η δικαιοσύνη απονέµεται από δικαστήρια συγκρο-
τούµενα από τακτικούς δικαστές που απολαµβάνουν λειτουργική
και προσωπική ανεξαρτησία. Οι δικαστές κατά την άσκηση των

καθηκόντων τους υπόκεινται µόνο στο Σύνταγµα και τους νόµους
και σε καµµία περίπτωση δεν υποχρεούνται να συµµορφώνονται
µε διατάξεις που έχουν τεθεί κατά κατάλυση του Συντάγµατος.
Πώς είναι δυνατόν όταν έχει εκδοθεί δικαστική απόφαση για την
υπόθεση των εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ» να ψηφίζεται σήµερα
στις 20 Ιουνίου τροπολογία µε την οποία κάνετε άλµα προς τα
πίσω στον χρόνο και µεταφέρετε τον χρόνο στις 17 Ιουνίου για
να δηµιουργήσετε άλλο νοµικό καθεστώς.

Και ένα σύντοµο σχόλιο όσον αφορά την ουσία της υπόθεσης
της «ΛΑΡΚΟ». Εδώ ισχύει αυτό το οποίο είχατε πει εσείς παλαι-
ότερα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Βρέχει λεφτά σε όλο τον κόσµο για το σι-
δηρονικέλιο και εσείς κρατάτε οµπρέλα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Η κυβερνητική πολιτική,

όπως εκφράζεται και µε τη συγκεκριµένη τροπολογία είναι αν-
τεργατική. Είναι δηλαδή σε βάρος των δικαιωµάτων και των
αναγκών των εργαζοµένων. Και τεσσεράµισι χρόνια τώρα οι ερ-
γαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ» µε τους µεγαλειώδεις αγώνες τους
έχουν ακυρώσει µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης, έχουν παρεµπο-
δίσει τον κυβερνητικό σχεδιασµό σε βάρος τους. 

Το ΚΚΕ στηρίζει µε όλες του τις δυνάµεις τους αγώνες αυ-
τούς. Η σηµερινή ολοήµερη κινητοποίηση των εργατών της
«ΛΑΡΚΟ» και υπόλοιπων εργαζοµένων στέλνει συγκεκριµένο και
καθαρό µήνυµα στην Κυβέρνηση, ότι θα τους βρει µπροστά
τους. Όχι µόνο δεν θα κάνουν πίσω, αλλά και µε όπλο την εργα-
τική αλληλεγγύη, η οποία εκφράστηκε θα οργανώσουν µε ακόµη
µεγαλύτερη αποφασιστικότητα τον αγώνα τους για να δυσκολέ-
ψουν την υλοποίηση αυτής της πολιτικής. Όλες αυτές οι µεθο-
δεύσεις, µε αποκορύφωµα και τη σηµερινή τροπολογία η
Κυβέρνηση ξεπέρασε κάθε όριο, είναι εκτός κάθε νοµιµότητας,
όπως κανείς µπορεί να την ερµηνεύσει ή όπως θέλει και να την
ερµηνεύσει κανείς. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο στηρίζουµε την αί-
τηση αντισυνταγµατικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Κα-
ραθανασόπουλο.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κ. Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, γιατί
είναι και προχωρηµένη η ώρα και έχουν κουραστεί οι συνάδελ-
φοι. 

Κοιτάξτε εµείς από την πρώτη στιγµή δηλώσαµε απερίφραστα
τη διαφωνία µας µε την τροπολογία και το περιεχόµενο. Εξάλλου
γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε και αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας ακριβώς γιατί όχι µόνο διαφωνεί µε το περιεχόµενο της διά-
ταξης αλλά ζήτησε από την πρώτη στιγµή και την απόσυρση
συγκεκριµένης διάταξης. Μια διάταξη για τη «ΛΑΡΚΟ» που θυ-
µίζω ότι στις 10 Φεβρουαρίου του 2022 ο τότε υπουργός κ. Σταϊ-
κούρας διαβεβαίωνε ότι έχουµε ολοκληρωµένο σχέδιο για τη
«ΛΑΡΚΟ». Μάλιστα είπε «προσπαθούµε επί δυόµισι χρόνια να την
αποκρατικοποιήσουµε και είµαστε κοντά στο να τελειώσει η δια-
δικασία». Δεν µας διευκρίνισε τι εννοούσε τότε όταν έλεγε να τε-
λειώσει η διαδικασία, να τελειώσει η «ΛΑΡΚΟ», να τελειώσει
επιχείρηση, να τελειώσει το µέλλον των εργαζοµένων χωρίς να
υπάρχουν εξηγήσεις τι δεν έγινε εδώ και τεσσεράµισι χρόνια,
πώς οι διαβεβαιώσεις οδήγησαν στο φιάσκο και πώς µια επιχεί-
ρηση που θα µπορούσε να είναι ένα ισχυρό brand της ελληνικής
βιοµηχανίας αυτή τη στιγµή οδηγείται σε απαξίωση και εκποίηση. 

Όλα αυτά, λοιπόν, έρχονται µε µια διάταξη όπου η µόνη προ-
σθήκη στις δυνατότητες του εκκαθαριστή είναι η µαγική λέξη
«διακοπή». Αυτό φέρνει η διάταξη. Αυτή είναι η µόνη διαφορά
που φέρνει. Και βεβαίως και τη δυνατότητα να πληρώνεται η µι-
σθοδοσία των εργαζοµένων από τις κρατικές ενισχύσεις.

Σίγουρα, κύριε Πρόεδρε, και αυτό µας δηµιουργεί σοβαρές
επιφυλάξεις όσον αφορά όχι µόνο τις προθέσεις της Κυβέρνη-
σης, αλλά και για τον τρόπο και τη διαδικασία µε την οποία επι-
λέγει να νοµοθετεί η Κυβέρνηση, το γεγονός ότι σήµερα στις 20
Ιουνίου έρχεται να ψηφίσει µια διάταξη µε αναδροµικότητα την
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παραµονή µιας δικαστικής διαµάχης που αφορά εργαζοµένους
στη «ΛΑΡΚΟ», που αφορά τη «ΛΑΡΚΟ» ούτε τυχαία είναι, ούτε
αθώα είναι.

Κι εµείς ως ΠΑΣΟΚ, επειδή σεβόµαστε τις θεσµικές διαδικα-
σίες, σεβόµαστε τον ρόλο του Κοινοβουλίου και δεν θεωρούµε
ότι εδώ µπορεί να έρχονται τροπολογίες µε οποιαδήποτε στρα-
τηγική ή µε οποιοδήποτε σχεδιασµό αρκεί να εξυπηρετείται η
στόχευση της Κυβέρνησης, προφανώς δεν µπορούµε να συναι-
νέσουµε σε αυτό το νοµοθετικό πραξικόπηµα που, ναι, είναι στα
όρια της αντισυνταγµατικότητας. Και γι’ αυτό ακριβώς και θα
υπερψηφίσουµε το αίτηµα της αντισυνταγµατικότητας.

Όµως, ταυτόχρονα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, επειδή γύ-
ρισα τον χρόνο αρκετά χρόνια πίσω όταν κάποιοι στην Αίθουσα
απειλούσαν συναδέλφους Βουλευτές ότι αν ψηφίσουν κάτι θα
υποστούν διώξεις ή ποινικές διώξεις, ότι δεν επιτρέπουµε, κυρία
Πρόεδρε, αυτές οι κακές πρακτικές να επαναληφθούν για οποι-
αδήποτε αφορµή σηµαντική ή ασήµαντη.

Αυτό το µέρος της πολιτικής ιστορίας εµείς στο ΠΑΣΟΚ θέ-
λουµε να το αφήσουµε οριστικά πίσω. Και είναι ένα σαφές µή-
νυµα ότι δεν µπορεί εδώ κανένας συνάδελφος Βουλευτής να
επιχειρείται, ηθεληµένα ή αθέλητα, να απειλείται για το ελεύθερο
της έκφρασής του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατρίνη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σαρακιώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Εδώ και τέσσερα χρόνια, κύριε Πρό-

εδρε, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας καταβάλλει µια τιτάνια
προσπάθεια να ξεµπερδέψει µε τη «ΛΑΡΚΟ», να τελειώσει τη
«ΛΑΡΚΟ». Υποσχέθηκε ανάπτυξη, δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας, ευµάρεια στους εργαζόµενους και στους κατοίκους της πε-
ριοχής. Αυτό που έχει υλοποιήσει είναι κάτι τελείως διαφορετικό.
Από τον Φεβρουάριο του 2020 έχουµε σταθεί απέναντι σε κάθε
νοµοσχέδιο - τροπολογία που έχει φέρει η Κυβέρνηση σχετικά µε
τη «ΛΑΡΚΟ». Το ίδιο θα συνεχίσουµε να κάνουµε και σήµερα.

Καµµία τροπολογία από τον Φλεβάρη του 2020 δεν είχε υπερ-
ψηφιστεί από κανένα άλλο κόµµα της Αντιπολίτευσης. Και σή-
µερα το ποτήρι θα το πιουν µόνοι τους οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Εννοείται ότι στηρίζουµε κι εµείς την ένσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και θα κλείσουµε τη
συζήτηση για την αντισυνταγµατικότητα µε τον Υφυπουργό Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Αθανάσιο Πετραλιά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Το βασικό νοµικό επιχείρηµα υπέρ της συνταγµατικότητας της
τροπολογίας το ανέπτυξε πολύ εµπεριστατωµένα ο κ. Πλεύρης.
Από την πλευρά µου δεν θα σας µιλήσω ως νοµικός, αλλά θα σας
αναπτύξω τα στοιχεία της τροπολογίας που νοµίζω πως δείχνουν
ότι είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα.

Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» απολύθηκαν από την ειδική δια-
χείριση πριν δύο έτη και στη συνέχεια προσελήφθησαν εκ νέου
από αυτή. Αυτό συνέβη µε τον ν.4941/2022, άρθρο 97, ο οποίος
δεν τροποποιείται από αυτή την τροπολογία ο οποίος µάλιστα
προβλέπει ότι ο ειδικός διαχειριστής στο πλαίσιο καθηκόντων
του δύναται να προβεί σε καταγγελία του συνόλου των συµβά-
σεων εργασίας των εργαζοµένων και επίσης να επαναπροσλάβει
και όσους νοµίζει από αυτούς.

Εποµένως, ως προς την καταγγελία των συµβάσεων δεν τρο-
ποποιείται οτιδήποτε ισχύει σήµερα. Άλλον νόµο τροποποιούµε.
Τροποποιούµε τον ν.4664/2020 ως προς τις γενικές αρµοδιότη-
τες του διαχειριστή.

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, της «ΛΑΡΚΟ» προσελήφθησαν αρχικά
για έξι µήνες και το επεκτείναµε σε έξι µήνες, σε δώδεκα µήνες,
σε είκοσι έναν µήνες και τέλος σε είκοσι τρεις µήνες. Όλο αυτό
το διάστηµα η µισθοδοσία των εργαζοµένων καλυπτόταν από τον
προϋπολογισµό, δηλαδή από τους φορολογούµενους. Οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι µετά τη λήξη των είκοσι τριών µηνών προσέφυγαν
στη δικαιοσύνη και ζήτησαν να αναγνωριστεί ότι οι συµβάσεις

τους µε τη «ΛΑΡΚΟ» είναι αορίστου και όχι ορισµένου χρόνου
και προσωρινά να συνεχίσουν να απασχολούνται και µετά τη
λήξη των είκοσι τριών µηνών. Σε επίπεδο προσωρινής διαταγής
αυτό έγινε δεκτό και η προσωρινή διαταγή διατηρήθηκε και από
τον δικαστή των ασφαλιστικών µέτρων πριν από λίγες µέρες,
προχθές.

Παράλληλα, το δηµόσιο συνέχισε να καταβάλλει προσπάθειες
για την εύρεση επενδυτή για τη «ΛΑΡΚΟ» και για την προώθηση
της επένδυσης. Παράλληλα, έλαβε µέριµνα για τους εργαζόµε-
νους να καλυφθεί το χρονικό διάστηµα από τη λήξη των είκοσι
τριών µηνών µέχρι την ουσιαστική επαναπασχόλησή τους από
τον επενδυτή, που ελπίζουµε ότι θα αναλάβει τη «ΛΑΡΚΟ» µέσω
του προγράµµατος, όπως αναφέραµε, απασχόλησης. Τα µέτρα
αυτά δεν ελήφθησαν ερήµην των εργαζοµένων, αλλά µετά από
πολλές συζητήσεις µε αυτούς. Οι συζητήσεις αποτύπωσαν
πολλά από τα αιτήµατά τους, τα οποία θελήσαµε µε την τροπο-
λογία που έρχεται σήµερα να ικανοποιήσουµε, να συνεχιστεί το
οµαδικό ασφαλιστήριό τους, να έχουν ιατρική περίθαλψη, να πα-
ραµείνουν στους οικισµούς τους.

Η τροπολογία καλύπτει όλους τους εργαζόµενους ανεξαρτή-
τως της δικαστικής απόφασης, χωρίς κάποια διάκριση. Δηλαδή,
µε την τροπολογία κάναµε ένα βήµα παραπάνω, για να εξασφα-
λίσουµε πολλά από αυτά που οι εργαζόµενοι ζητούσαν. Το πιο
βασικό, όµως, που κάναµε ήταν ότι διασφαλίσαµε την πληρωµή
τους. Μετά τη λήξη των είκοσι τριών µηνών δεν υπήρχε το νοµικό
υπόβαθρο για την πληρωµή τους από το δηµόσιο. Η πληρωµή
των εργαζοµένων θα γινόταν από τον εργοδότη τους, από τη
«ΛΑΡΚΟ», που είναι υπό ειδική διαχείριση. Η «ΛΑΡΚΟ», όµως, δεν
έχει χρήµατα να τους πληρώσει, πλην των 18 εκατοµµυρίων
ευρώ, τα οποία όµως είναι δεσµευµένα από τον νόµο να τα δια-
θέσει αποκλειστικά και µόνο σε παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας.
Με την τροπολογία, λοιπόν, προτείνεται να µπορεί το ποσό αυτό
να διατεθεί για τις ανάγκες της διαχείρισης, στις οποίες, ασφα-
λώς, συµπεριλαµβάνονται και οι αµοιβές των εργαζοµένων.

Δεν µπορούµε να δούµε πώς η τροπολογία αυτή επηρεάζει την
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, λοιπόν.

Η τροπολογία παρέχει τη δυνατότητα για περίθαλψη, οίκηση,
ασφαλιστήρια συµβόλαια προς τους εργαζόµενους και εξασφα-
λίζει τους πόρους γι’ αυτό. Η τροπολογία είναι αποτέλεσµα µιας
προσπάθειας που σέβεται το δηµόσιο χρήµα, αλλά και τις ανάγ-
κες των εργαζοµένων. Δεν θα µπορούσε εκ των πραγµάτων, λοι-
πόν, να επηρεάσει την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Και για τον
λόγο αυτό παρακαλούµε τη Βουλή να απορρίψει την ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση
κατά το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής
για την αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου.

Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, δηλαδή
ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι σύµφωνο µε το Σύνταγµα, παρακαλώ
να εγερθούν. 

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς, ηγέρθησαν οι ολιγότεροι.
Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν αποµείνει οι δευτερολο-

γίες των…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Έχω επιφυλαχθεί για να µιλήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πρό-

εδρε. Εάν θέλετε τώρα να µιλήσετε, αλλά απολύτως για δεκα-
πέντε λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Όχι, θα περιµένω µετά τις δευτερολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ε, όχι, πριν από τις
δευτερολογίες. Οι εισηγητές πρέπει να δευτερολογήσουν τελευ-
ταίοι, έτσι προβλέπεται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): …(Δεν ακούστηκε)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εν πάση περιπτώσει,
δεν θα σας χαλάσουµε το χατίρι.

Ο ειδικός αγορητής κ. Καζαµίας έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ σε

ένα σχόλιο που έκανε νωρίτερα ο πρώην Υφυπουργός κ. Θεοχά-
ρης για το ζήτηµα του επικουρικού ασφαλιστικού ταµείου που
προβλέπει το νοµοσχέδιο, το οποίο αποτελεί κατά κάποιο τρόπο
τον πυρήνα του νοµοσχεδίου που συζητήσαµε σήµερα και θα
κλείσω µε µια αναφορά πάλι στα επίµαχα θέµατα της τροπολο-
γίας.

Ο κ. Θεοχάρης είπε ότι το επικουρικό κεφάλαιο που προβλέπει
το νοµοσχέδιο για τις ασφαλίσεις οχηµάτων που υπόκεινται ζη-
µίας από περιπτώσεις που δεν καλύπτονται συνήθως….

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να συνεχίσω µε αυτόν τον θόρυβο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, όσοι

θέλουν να µιλήσουν έξω από την Αίθουσα. Σας παρακαλώ θερµά.
Ορίστε, κύριε Καζαµία, συνεχίστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ.
Λέω ότι ο κ. Θεοχάρης είπε ότι το επικουρικό κεφάλαιο αυτό

που προβλέπει το νοµοσχέδιο και που αποτελεί τον πυρήνα του
νοµοσχεδίου δεν επιβαρύνει, είπε, τους ασφαλισµένους κατά
30% και µάλιστα είπε ότι ένα άλλο επιχείρηµα της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, ενάντια στο συγκεκριµένο άρθρο 14 του νοµοσχεδίου,
επίσης δεν ευσταθεί. Είπε ότι αυτό δεν είναι κάτι που εισάγει το
νοµοσχέδιο, αλλά το εισάγει η ευρωπαϊκή οδηγία. Και µάλιστα
αναφέρθηκε σε µία παλαιότερη ευρωπαϊκή οδηγία του 2009.
Αυτή που ενσωµατώνεται τώρα στο νοµοσχέδιο, πράγµατι απο-
τελεί αναθεώρηση αυτής της αρχικής οδηγίας. Προσέτρεξα στην
οδηγία και πρέπει να πληροφορήσω και τον κ. Θεοχάρη και τις
κυρίες και τους κύριους Βουλευτές ότι η οδηγία αυτή του 2009
δεν προβλέπει εισφορά 30%. Πουθενά δεν υπάρχει αυτό στην
οδηγία να προβλέπει εισφορά 30% του επιπλέον κεφαλαίου που
χρειάζεται για να σχηµατιστεί αυτό το επικουρικό κεφάλαιο. 

Όπως, επίσης, θα πρέπει να πω ότι οι ενωσιακές οδηγίες, ως
γνωστόν, δεν επιβάλλονται αυτούσιες, αλλά ενσωµατώνονται
στα εθνικά δίκαια και η συγκεκριµένη οδηγία του 2009, καθώς
και αυτή που ενσωµατώνεται τώρα που αποτελεί αναθεώρησή
της, λένε σαφέστατα σε όλα τα άρθρα τους ότι τα κράτη-µέλη
αναλαµβάνουν να δηµιουργήσουν έναν επικουρικό οργανισµό µε
τρόπο που αυτά κρίνουν. 

Με άλλα λόγια, αυτές τις αποφάσεις τις έχει φέρει το Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας και όχι η Ευρωπαϊκή Ένωση και αφο-
ρούν τον τρόπο µε τον οποίο το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
αποφάσισε να ενσωµατώσει αυτή την οδηγία. Αυτό το ξεκαθαρί-
ζουµε, διότι θεωρούµε ότι η επιβάρυνση των ασφαλισµένων οχη-
µάτων µε επιπλέον εισφορές, µε σκοπό να προστατεύονται από
τις περιπτώσεις που καλύπτει αυτή η οδηγία, είναι απαράδεκτη. 

Επίσης, πρέπει να πω επιπλέον ότι η ιδέα που είχε ο κ. Θεοχά-
ρης, να µας πει πως τα ασφάλιστρα είναι τα ίδια, δηλαδή, εάν
ασφαλίζεται κανείς µε 100 ευρώ αυτά περιλαµβάνουν το επι-
πλέον ασφάλιστρο που δίνεται για το Επικουρικό Ταµείο. Αυτό
δεν είναι ακριβές. Δεν προκύπτει από πουθενά και συνεπώς θε-
ωρούµε ότι επιβαρύνονται οι ασφαλισµένοι και αυτό καθιστά το
νοµοσχέδιο ένα νοµοσχέδιο που έχει εισαγάγει η Κυβέρνηση για
το συµφέρον των ασφαλιστικών επιχειρήσεων!

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας από την αρχή είπε πως η απόφασή της επί του νοµοσχε-
δίου που συζητάµε εξαρτάται από το κατά πόσο η Κυβέρνηση
θα αποσύρει τις δύο επίµαχες τροπολογίες, ιδίως την τροπολο-
γία για τη «ΛΑΡΚΟ», την οποία θεωρούµε απαράδεκτη. Υπάρχει
ακόµη χρόνος µέχρι το τέλος της συνεδρίασης η Κυβέρνηση να
πάρει τις αποφάσεις της. Της ζητάµε πάλι, ακόµη και τώρα, να
αποσύρει αυτή την τροπολογία. Αν δεν την αποσύρει, η Πλεύση
Ελευθερίας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Αχτσιόγλου ως ειδική αγορήτρια της Νέας

Αριστεράς.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, νοµίζω ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο τη σκιά τελικά την

έριξε βαριά η τροπολογία που αφορά στην υπόθεση της
«ΛΑΡΚΟ». Και έριξε βαριά τη σκιά της αυτή η τροπολογία για µια
σειρά από λόγους και πρώτα απ’ όλα για τον πρωτοφανή τρόπο
µε τον οποίο η Κυβέρνηση επιδίωξε να παρέµβει στο έργο της
δικαιοσύνης, στερώντας από τους εργαζόµενους το τελευταίο
οχυρό που τους είχε αποµείνει, δηλαδή, τη δυνατότητα να διεκ-
δικήσουν δικαστικά την προστασία των θέσεων εργασίας, µε
έναν πραγµατικά πρωτοφανή και προσβλητικό τρόπο. 

Δεύτερον, για το γεγονός ότι µε το ίδιο το περιεχόµενο αυτής
της τροπολογίας µπαίνει οριστικό λουκέτο σε µια επιχείρηση που
θα έπρεπε να έχει πρωτοπόρο ρόλο στην παραγωγική δραστη-
ριότητα της χώρας. Αναφέρθηκε πολλές φορές ότι είναι µία από
τις ελάχιστες παγκοσµίως, η οποία ειδικεύεται στην παραγωγή
σιδηρονικελίου και θα έπρεπε να είναι σκοπός της χώρας µας να
διαφυλάξει αυτή την παραγωγική δραστηριότητα και να επενδύει
σ’ αυτή. 

Αντιθέτως, εδώ ο σκοπός που επικαθορίστηκε νοµοθετικά είναι
η λύση, η διάλυση, η παύση της λειτουργίας και να µείνουν στον
αέρα και οι επτακόσιοι ογδόντα ένα εργαζόµενοι µε τις οικογέ-
νειές τους. 

Και ο τρίτος λόγος που ρίχνει βαριά τη σκιά αυτή η τροπολογία
είναι ο τρόπος µε τον οποίο η Κυβέρνηση προσπάθησε µε στρε-
ψοδικίες και πρωτοφανή ψεύδη να ρίξει στάχτη στα µάτια των
Βουλευτών στη συζήτηση αυτή ως προς το τι επιδιώκει να κάνει
η Κυβέρνηση. Ακούσαµε πράγµατα ανήκουστα, όπως ότι µε αυτή
την τροπολογία προστατεύονται οι εργαζόµενοι, ανήκουστα
άλλα πράγµατα ότι δεν υπήρχε κανένας λόγος να παρέµβει στη
δίκη και µια σειρά από στρεψοδικίες από την πλευρά του κ. Βο-
ρίδη µε µόνο σκοπό να συσκοτιστεί κάτι που είναι εντελώς προ-
φανές, η κοινωνικά επιζήµια, αντεργατική και βαθιά προσβλητική
και για το κράτος δικαίου αυτή τροπολογία. Νοµίζω ότι αυτή επι-
καθορίζει όλη τη συζήτηση.

Εξίσου προβληµατική, βέβαια, είναι και η τροπολογία που
αφορά κραυγαλέα θα έλεγα τα τραπεζικά στελέχη, όπου µπαίνει
σφήνα η Τράπεζα της Ελλάδας στην κρίση του εισαγγελέα ή της
εισαγγελέως σε ότι αφορά τη δίωξη τραπεζικών στελεχών σε πε-
ριπτώσεις απιστίας. Καµµία απάντηση δεν δόθηκε σε ένα επιχεί-
ρηµα που επαναλήφθηκε πολλές φορές από συναδέλφους και
της Νέας Αριστεράς και άλλους, γιατί αυτή η δυνατότητα να
υπάρχει η υποβοήθηση ή η συνεισφορά των τεχνοκρατών δεν
καλύπτεται ήδη από το νοµικό πλαίσιο του 2020, που δίνει τη δυ-
νατότητα στον εισαγγελέα να καλέσει όποιον τεχνικό σύµβουλο
επιθυµεί για να µπορέσει να διακριβώσει ένα τετελεσθέν ή µη οι-
κονοµικό αδίκηµα. 

Τι το καινούργιο προσφέρει αυτή η τροπολογία; Δεν απαντή-
θηκε. Και δεν µπορεί να ρωτάει ο κ. Βορίδης γιατί είναι κακό αυτό
ή τι σας κάνει να ανησυχείτε σε σχέση µε την κάλυψη των ευθυ-
νών των τραπεζικών στελεχών. Μιλάµε για µια Κυβέρνηση, η
οποία µε το που εξελέγη το 2019 έφερε νοµοθετική ρύθµιση που
είπε ότι η απιστία τραπεζικών στελεχών θα διώκεται µόνο κατ’
έγκληση, δηλαδή µόνο αν η ίδια η τράπεζα θέλει να διωχθούν τα
δικά της στελέχη για τα θαλασσοδάνεια που δίνει, τότε θα διώ-
κεται το αδίκηµα. Μιλάµε για µια Κυβέρνηση, η οποία λίγο καιρό
αργότερα έφερε το ακαταδίωκτο των τραπεζικών στελεχών και
µιλάµε για µια Κυβέρνηση που τώρα φέρνει µια τροπολογία, η
οποία δηµιουργεί εµπόδιο εκ νέου στον εισαγγελέα να διακριβώ-
σει την απιστία των τραπεζικών στελεχών. Άρα, µη µας ρωτάει
περιπαικτικά τι το επιλήψιµο βρίσκουµε και αν τελικά κρίνουµε
τις προθέσεις αυτές της Κυβέρνησης. Δεν είναι και οι αγνότερες
σε ό,τι αφορά τον τρόπο διαχείρισης και λειτουργίας των τραπε-
ζών. Ειρήσθω εν παρόδω τράπεζες οι οποίες έχουν συσσωρεύ-
σει δισεκατοµµύρια υπερκερδών, ένα δισεκατοµµύριο η κάθε µία
κατ’ έτος τα τελευταία τρία χρόνια, πατώντας κυριολεκτικά πάνω
στην πλάτη των πολιτών, οι οποίοι προσπαθούν να πάρουν ένα
στεγαστικό δάνειο και έχουν δυσθεώρητα επιτόκια την ώρα που
όταν έχουν µία κατάθεση παίρνουν το λιγότερο επιτόκιο που
δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα, µια σειρά από πρακτικές και
πράξεις νοµοθετικές αυτής της Κυβέρνησης είναι που κάνει τη
Βουλή να ανησυχεί για τις πραγµατικές προθέσεις και αυτής της
τροπολογίας.

Ως προς τον κορµό του νοµοσχεδίου βασικά ερωτήµατα που
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απευθύναµε σε σχέση για παράδειγµα µε το ποιος θα αναλάβει
το κόστος της επιπλέον ασφάλισης που προβλέπεται για την κά-
λυψη περαιτέρω κινδύνων ασφαλιστικών και ποιο θα είναι αυτό
για τον ασφαλισµένο οδηγό σε ό,τι αφορά τα οχήµατα ουδέποτε
πήραµε τελικά µια απάντηση, µόνο συσκοτίστηκε η συζήτηση
αυτή και τελικά φεύγοντας από εδώ εµείς δεν ξέρουµε αυτό το
νοµοσχέδιο που θα ψηφιστεί πόσο θα επιβαρύνει τους ασφαλι-
σµένους οδηγούς. 

Σε ό,τι αφορά και τα διακατεχόµενα του δηµοσίου έχουµε ένα
σχέδιο νόµου, το οποίο στην πραγµατικότητα επιβαρύνει τους
µικροϊδιοκτήτες µε αλλεπάλληλες δικαστικές, διοικητικές και
άλλες ενέργειες και τους καλεί να επαναγοράσουν, δηλαδή να
πληρώσουν εκ νέου για περιουσίες και τίτλους τους οποίους ήδη
έχουν σε µια ατελείωτη ταλαιπωρία, ενώ την ίδια ώρα κλείνει το
µάτι σε µεγαλοκαταπατητές των τελευταίων πέντε ετών να µπο-
ρούν να εξαγοράσουν µε εντελώς προνοµιακούς όρους εκτάσεις
του δηµοσίου µόνο για βιοµηχανικές, τουριστικές και επιχειρη-
µατικές δραστηριότητες, αλλά προσοχή οι αγρότες να είναι
εκτός. Μην τυχόν δηλαδή και ευνοηθεί κανένας µικρός αγρότης
για το κτήµα που χρησιµοποιεί.

Όλα αυτά τα γεγονότα ξαναλέω σε συνδυασµό µε τη βασική
κατάπτυστη τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» προφανώς µας οδη-
γούν στο να καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Αχτσιόγλου.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Μανώλης Συντυχάκης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε το

νοµοσχέδιο νοµίζουµε ότι έχουµε εξαντλήσει τη συζήτηση, του-
λάχιστον από µέρους µας. Θα ήθελα όµως να πω ότι η εικόνα και
η στάση της Κυβέρνησης µε την κατάθεση αυτής της κατάπτυ-
στης της τροπολογίας για τη «ΛΑΡΚΟ» είναι θλιβερή. Ακόµα πιο
θλιβερή, απαράδεκτη είναι η επιµονή -η εµµονή- της Κυβέρνησης
να µην αποσύρει αυτή την επαίσχυντη τροπολογία. 

Εσείς, µαζί µε τον επενδυτή - σκραπατζή µηχανορραφήσατε
την κατάπτυστη τροπολογία. Εσείς τη φέρατε στη Βουλή. Εσείς
µόνοι σας θα την ψηφίσετε. Εσείς θα τη λουστείτε. 

Ακόµα και την ώρα αυτή που γκρεµίζεται το αφήγηµα το δικό
σας, την ώρα που ξευτελίζεστε -στην κυριολεξία- µπροστά στον
λαό για τα αντεργατικά, βδελυρά, σατανικά σας σχέδια, εσείς
επιµένετε, γιατί είστε απόλυτα προσηλωµένοι και δεσµευµένοι
στις υποδείξεις και τα «θέλω» των καπιταλιστών. Οι εργαζόµενοι,
προφανώς, δεν νοµιµοποιούν αυτή την κατάπτυστη τροπολογία.
Την έχουν ήδη ρίξει στο καλάθι των αχρήστων και την «ΛΑΡΚΟ»
θα την κρατήσουν όρθια. Εσείς σκορπίσατε ανέµους και θα θε-
ρίσετε θύελλες. 

Το ΚΚΕ σε αυτές τις µεγάλες θύελλες στέκεται στο πλευρό
των εργαζοµένων µέχρι τέλους. Συµβιβασµός µε το κλείσιµο της
«ΛΑΡΚΟ», τα ταµεία ανεργίας και τα προγράµµατά του, δεν µπο-
ρεί να υπάρξει. Θα κρατήσουµε µαζί µε τους εργαζόµενους ψηλά
τη σηµαία του αγώνα, µέχρι τα νταµάρια και τα καµίνια να ξανα-
λειτουργήσουν. Δεν πρόκειται να σας αφήσουµε σε ησυχία. Θα
συνεχίσουµε πιο δυνατά, κρατώντας ακόµα πιο ψηλά τη σηµαία,
για το δίκαιο της εργατικής τάξης, για την πραγµατική κοινωνική
της απελευθέρωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, ο κ. Κουκουλόπουλος. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ µόνο στις δύο τροπολογίες, για

τις οποίες έχουµε ζητήσει και ονοµαστική ψηφοφορία και τις
οποίες -όπως είπα το πρωί- τις καταψηφίζουµε και φυσικά ζητή-
σαµε, την απόσυρσή τους. Θα προσπαθήσω να µείνω πολύ πι-
στός στον χρόνο που µου δώσατε, γιατί έχει εξαντληθεί η
κουβέντα, όπως σωστά είπατε και µας δώσατε από τρία λεπτά. 

«ΛΑΡΚΟ»: Η «ΛΑΡΚΟ», πραγµατικά, αξίζει τόση και άλλη τόση
συζήτηση από τις ώρες που αφιερώσαµε σήµερα. Είναι µία εµ-
βληµατική επιχείρηση, για την οποία µπορούµε να συζητάµε επί

ώρες. Όσο, όµως, απλώνεται η κουβέντα, χάνεται ένα απλό ερώ-
τηµα, το οποίο απέφυγε να απαντήσει ο κ. Βορίδης προ ολίγου. 

Η Κυβέρνηση, πριν δύο χρόνια, νοµοθέτησε, τονίζοντας σε
υψηλούς τόνους µάλιστα, ότι η «ΛΑΡΚΟ» θα παραδοθεί εν λει-
τουργία. Τελικά, δύο χρόνια και µάλιστα ιδιαίτερα κρίσιµα, µε
πολύ ελκυστικές τιµές, για το σιδηρονικέλιο, ουδέποτε λειτούρ-
γησε και ποτέ δεν µας είπαν γιατί. 

Τώρα, λίγες µέρες µετά τις εκλογές, µε µια απόλυτα γκρίζα –
για µην πω µαύρη θεσµική πρωτοβουλία, πάνω από γκρίζα πάν-
τως- έρχεται και προχωράει σε µια κίνηση, για να τη δώσει
«καθαρή» στον επενδυτή. Τι ακριβώς επιδιώκει µε αυτό το
πράγµα; Γιατί αυτή η ανακολουθία; Όταν µάλιστα, όπως είπα και
το πρωί, όσοι γνωρίζουµε στοιχειωδώς και είµαστε αρκετοί στην
Αίθουσα που ξέρουµε τη «ΛΑΡΚΟ» και τη λειτουργία της, η
ανάγκη εκατοντάδων εργαζοµένων µε συγκεκριµένες ειδικότητες
είναι κραυγαλέα για τον οποιονδήποτε επενδυτή αύριο αν θέ-
λουν να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Δεν χωρίζεις εργαζόµε-
νους σε δύο κατηγορίες. Δεν υπάρχει καµµία αιτιολογική βάση,
λοιπόν, σε αυτό που έρχεται για να τους βγάλει όλους τους ερ-
γαζόµενους απ’ έξω. Καµµία. 

Δεύτερον, για τα περί τραπεζών, ακούσαµε έναν σωρό νοµικές
περικοκλάδες από τον αρµόδιο Υπουργό Επικρατείας. Σας ζητή-
σαµε, κύριε Πρόεδρε, το πρωί ένα απλό πράγµα. Να έρθει εδώ
ο Υπουργός Δικαιοσύνης για δύο λόγους, πρώτον, γιατί στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της σηµερινής Κυβέρνησης, έντεκα µήνες
πριν, ξεκίνησε από το Βήµα της Βουλής λέγοντας ότι σε ένα µέγα
σκάνδαλο που είναι το ακαταδίωκτο των τραπεζικών στελεχών
µπαίνει τέλος και σήµερα βλέπουµε να γίνεται το αντίθετο. Γιατί
περί αυτού πρόκειται. 

Πώς αλλιώς µπορεί να ερµηνεύσει κανείς µια διάταξη που
βάζει ένα περιττό εµπόδιο κατά τα άλλα, εφόσον έχει ανά πάσα
στιγµή τη δυνατότητα ο εισαγγελέας να προσφύγει στην πρόσ-
ληψη ειδικών συµβούλων, ακόµη και υπαλλήλους της Τράπεζας
της Ελλάδος. Προς τι, λοιπόν, του δένουµε τα χέρια; Όταν µάλι-
στα, πριν από λίγους µήνες -φέτος έγινε αυτό-, έχουµε µία πα-
ράλογη κατά γενική οµολογία του νοµικού κόσµου και της
ακαδηµαϊκής κοινότητας επαύξηση όλων των ποινών στο όνοµα
µιας λογικής ότι θα µπει τέρµα στην ατιµωρησία. Δεν µπορεί να
καταλάβει η Κυβέρνηση ότι χρησιµοποιώντας δύο µέτρα και δύο
σταθµά για τον απλό πολίτη και για τραπεζικά στελέχη χάνει κάθε
ηθικό πλεονέκτηµα σε αυτό το πεδίο; 

Αυτοί είναι οι βασικοί λόγοι για τους οποίους καταψηφίζουµε
σε συνέχεια αυτών που εκτέθηκαν αναλυτικά και από τον Κοινο-
βουλευτικό µας Εκπρόσωπο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε

τις δευτερολογίες µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία τον κ. Γεώργιο Γαβρήλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση και µετά το εκλογικό αποτέλεσµα

των ευρωεκλογών συνεχίζει µε αλαζονεία και περιφρόνηση να
αντιµετωπίζει το νοµοθετικό Σώµα. Είναι η κακή πρακτική νοµο-
θέτησης που ακολουθεί που µε κάνει να ισχυρίζοµαι κάτι τέτοιο.
Για πολλοστή φορά µε τροπολογίες νύκτας και µάλιστα για ση-
µαντικά θέµατα, αιφνιδιάζει το νοµοθετικό Σώµα. Και όχι µόνο
αυτό. Έχουµε και κάτι πρωτόγνωρο να συµβαίνει µε τις τροπο-
λογίες που εισήχθησαν ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής, να
µην έρχεται κάποιος Υπουργός τις οποίες υπογράφει να τις υπο-
στηρίξει. Είναι πρωτοφανές αυτό που συνέβη σήµερα στην Ολο-
µέλεια της Βουλής. 

Θα αναφερθώ και εγώ στις δύο τροπολογίες ασφαλώς. Η µία
είναι για τη «ΛΑΡΚΟ» που έρχεται να βάλει τέλος σε εργασιακές
θέσεις οκτακοσίων πενήντα ανθρώπων, οκτακοσίων πενήντα οι-
κογενειών, να τις στείλει στην ανεργία. Για µια επιχείρηση που
θα µπορούσε να είναι βιώσιµη και στα χέρια του ελληνικού δη-
µοσίου, αλλά και στα χέρια του οποιουδήποτε ιδιώτη. 

Ήρθε ο κ. Βορίδης και ισχυρίστηκε ότι κακώς διαµαρτυρόµα-
στε για την τροπολογία αυτή, ότι δεν είναι πρώτα απ’ όλα κακή
για τους εργαζόµενους. Μα τι λέτε. Τους στέλνει µια ώρα αρχύ-
τερα στα σπίτια τους, στην ανεργία. Και το δεύτερο που τόλµησε
να πει είναι ότι δεν είχαν πονηρό σκοπό καταθέτοντάς την και µε
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αναδροµική ισχύ στη Βουλή, όταν είναι σε εκκρεµότητα τα ασφα-
λιστικά µέτρα. Ποια ασφαλιστικά µέτρα; Για τήρηση των θέσεων
εργασίας. Και όχι τάχα από ορισµένου χρόνου, όπως είπε ο κ.
Βορίδης, να γίνουν αυτοί οι εργαζόµενοι αορίστου. Αυτό που επι-
ζητούν µε τα ασφαλιστικά µέτρα είναι η διατήρηση των θέσεων
εργασίας και µάλιστα όταν νόµος του 2020 έλεγε -και εκεί στέ-
κονται οι εργαζόµενοι και ενώπιον των δικαστηρίων- ότι η επιχεί-
ρηση θα παραδοθεί στον ανάδοχο εν λειτουργία. 

Και δίνεται η δυνατότητα στον διαχειριστή σήµερα, κλείνοντας
το µάτι, αν όχι παρεµβαίνοντας ωµά στη δικαιοσύνη, να απολύσει
τους εργαζόµενους και να παραδώσει στον ανάδοχο την επιχεί-
ρηση σε παύση. Δεν είναι αυτό παρέµβαση στη δικαιοσύνη, λίγο
προτού βγάλει απόφαση, όταν έρχεται το νοµοθετικό Σώµα, η
εκτελεστική εξουσία και λέει ότι αυτοί οι εργαζόµενοι πλέον είναι
για εµάς απολυµένοι; Τι άλλο µπορεί να είναι;

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, µεταφέρετε την κρίση
για τις εγκληµατικές πράξεις των τραπεζικών στελεχών από την
εισαγγελία στα τραπεζικά στελέχη ουσιαστικά της κεντρικής τρά-
πεζας της Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κάθε εισαγγελέας δεν είχε µέχρι σήµερα το δικαίωµα να ζη-
τήσει πραγµατογνωµοσύνες και να δει αν βρίσκεται ενώπιον κά-
ποιων παραβατικών συµπεριφορών, κακουργηµατικών ή
πληµµεληµάτων πράξεων; Ασφαλώς και το είχε. Τι αλλάζει σή-
µερα; Ουσιαστικά αυτό που αλλάζει είναι να βάζει φρένο στη
βούληση του εισαγγελέα να προχωρήσει την υπόθεση παραπέρα
και να ασκήσει ποινικές διώξεις στα στελέχη που εµπλέκονται σε
παράνοµες πράξεις. Με ποια κάλυψη; Με την κάλυψη άλλων τρα-
πεζικών στελεχών της Κεντρικής Τράπεζας της Ελλάδας. 

Ασφαλώς και έχουµε µια πρωτόγνωρη ουσιαστικά διαδικασία
που αφήνει στο απυρόβλητο όλα τα τραπεζικά στελέχη που εµ-
πλέκονται µε αδιαφανείς διαδικασίες και µε τυχόν παράνοµες πρά-
ξεις. Και τι κάνατε πριν λίγους µήνες; Για να νοµιµοποιηθεί και σε
αυτά που έλεγε ο κ. Φλωρίδης όταν παρουσιάστηκαν οι κυβερνη-
τικές προτάσεις, φέρατε µια διάταξη που όµως θα είχε ισχύ από
1η Ιουλίου του 2024 και λίγο πριν πάµε σε εκείνη την ηµεροµηνία,
έρχεστε και επαναφέρετε τα πράγµατα σε αυτό που εσείς είχατε
θεσπίσει παλιότερα, δηλαδή στο να µη διώκονται τα τραπεζικά µας
στελέχη, όταν εµπλέκονται σε αδιαφανείς διαδικασίες. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος στην τροπολογία του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Δεν θελήσατε να δείτε την κα-
τάργηση της φορολόγησης µε τεκµαρτό για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τους µικρούς επιχειρηµατίες. Όµως, θα το
βρείτε µπροστά σας. Γνωρίζετε ότι αυτή η διάταξη θα «πέσει»
και στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Αυτά τα θέµατα που αφο-
ρούν τη συσχέτιση του τεκµαρτού µε τους µισθούς των υπαλλή-
λων έχουν κριθεί. Κι όµως, επιµένετε και µας λέγατε ότι δεν
υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Και ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός,
έρχεται το οικονοµικό επιτελείο µετά το πολιτικό ράπισµα που
φάγατε στις εκλογές, να µας πει ότι θα φορολογήσετε τα διυλι-
στήρια για το 2023 και µάλιστα µε τον χαµηλότερο συντελεστή. 

Κλείνετε τα µάτια σε αυτό που συµβαίνει στη χώρα. Με µια έµ-
µεση φορολόγηση που φτάνει στο 60% και πλέον έχουµε µια κοι-
νωνία καθηµαγµένη, φτωχοποιηµένη και µε λιγότερες µικρές
επιχειρήσεις. Του χρόνου δεν θα υπάρχουν µικρές επιχειρήσεις,
δεν θα υπάρχουν ελεύθεροι επαγγελµατίες στο ποσοστό που
υπάρχουν σήµερα. Επίσης, τα νοικοκυριά βρίσκονται σε µία κα-
τάσταση µε έναν δείκτη που προσεγγίζει το 25% περίπου των
νοικοκυριών της χώρας να είναι φτωχοποιηµένα. 

Με αυτές τις σκέψεις, σας λέµε για µία ακόµη φορά να λάβετε
το πραγµατικό µήνυµα των εκλογών, να αλλάξετε πολιτικές και
να µην κάνετε µόνο επικοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας
κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και µετά τελειώνουµε, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Νοµίζω πως αµέσως
µετά θα µπούµε στην ονοµαστική ψηφοφορία, γιατί δεν έχει ζη-
τηθεί από κάποιον Υπουργό να πάρει τον λόγο στη συνέχεια. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ενδιαφέρον ότι δεν θα πάρει κανείς τον λόγο για να κλείσει ως

συνήθως τις διαδικασίες, όπως ενδιαφέρουσα είναι και όλη η
αποψινή διαδικασία µε την Κυβέρνηση να κρύβεται. Έκατσε ένας
Υπουργός στα υπουργικά έδρανα, ο κ. Παπαστεργίου, και είπα
ότι θα πάρει τον λόγο να µιλήσει ως Υπουργός. Βέβαια, δεν είναι
υπογράφων την τροπολογία. 

Είναι πραγµατικά εντυπωσιακό σε µία υπόθεση, σε µία περί-
πτωση στην οποία κινητοποιήθηκαν το βράδυ της Δευτέρας 17
Ιουνίου όχι ένας, όχι δύο, όχι τρεις, αλλά ένας, δύο, τρεις, τέσ-
σερις, πέντε, έξι, επτά, οκτώ Υπουργοί της Κυβέρνησης, Χατζη-
δάκης, Γεωργιάδης, Σκυλακάκης, Θεοδωρικάκος, Κεραµέως,
Φλωρίδης, Στυλιανίδης, Κικίλιας. Οκτώ Υπουργοί κινητοποιούν-
ταν το βράδυ της Δευτέρας για να φέρουν την τροπολογία για
να υπογραφεί και να κατατεθεί νύχτα, στις 23.00’, και ούτε ένας
από αυτούς δεν ήρθε να την υποστηρίξει. Ούτε ένας Υπουργός!
Ούτε ένας Υπουργός δεν ήρθε να υποστηρίξει την τροπολογία.
Και όποιος Υπουργός πέρασε, κάθισε στα έδρανα των Βουλευ-
τών για να µην κληθεί να την υποστηρίξει. Ο µόνος που την υπο-
στήριξε ήταν ο κ. Βορίδης που φαίνεται ότι είναι γι’ αυτές τις
δουλειές. Όταν κανείς άλλος δεν βγαίνει µπροστά, επιστρα-
τεύετε τον κ. Βορίδη. Έτσι, µε Βορίδη και Πλεύρη, που ήταν σε
άλλο κόµµα σε προηγούµενη φάση, καθαρίζετε τα της διακυβέρ-
νησης Μητσοτάκη. Και θα δούµε για πόσο ακόµα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η τροπολογία αυτή συνιστά
ποινικό αδίκηµα, κάτι που σας είπα. Συνιστά επηρεασµό εκκρε-
µούς δίκης µε οικονοµικό αντικείµενο. Συνιστά δε απάτη η αιτιο-
λογική έκθεση -αιτιολογική έκθεση, εν πάση περιπτώσει αυτά τα
οποία φέρνετε ως αιτιολόγηση- αφού τι λέτε ότι κάνετε; Γιατί
αποτελεί πρόβληµα; Ποιο πρόβληµα λύνεται; «Οι υφιστάµενες
αρµοδιότητες του εκκαθαριστή δυσχεραίνουν την εκτέλεση του
έργου του, µε αποτέλεσµα να εµποδίζουν την ολοκλήρωση της
εκκαθάρισης της εταιρείας. Επιπλέον, η αξιοποίηση των πόρων
της «ΛΑΡΚΟ» που χορηγούνται από αυτή υπό τη µορφή κρατικών
ενισχύσεων για την εξόφληση σηµαντικών υποχρεώσεών της
είναι περιορισµένη». Και µετά λέτε το εξής: Ποιοι είναι οι στόχοι;
Βραχυπρόθεσµα ρυθµίζονται η ειδική διαχείριση, η εκπροσώ-
πηση, καθώς και η διαχείριση των κρατικών ενισχύσεων. Επίσης,
εξασφαλίζεται η διεκπεραίωση καθηµερινών συναλλαγών. Μα-
κροπρόθεσµα επιλύονται ζητήµατα διαχείρισης και εξορθολογί-
ζεται η οικονοµική ενίσχυση της εταιρείας.

Κύριοι, εξαπατάτε. Δεν είναι αυτοί οι στόχοι. Οι στόχοι είναι να
παρέµβετε στη δίκη, να ωφελήσετε τους εαυτούς σας και τον
ιδιώτη που θα πάρει τη «ΛΑΡΚΟ» και να βλάψετε τους εργαζο-
µένους. Και υπ’ αυτή την έννοια, συγκροτεί και παράβαση καθή-
κοντος και απιστία και κατάχρηση εξουσίας στον βαθµό που
επηρεάζεται η κρίση και για ποινικά αδικήµατα σε βάρος του δη-
µοσίου.

Και εδώ θα ήθελα να πω και να απαντήσω στον εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κατρίνη, που δεν γνωρίζω, κύριε Μάντζο, που
ήρθατε τώρα, εάν εκπροσωπεί το όλον ΠΑΣΟΚ γι’ αυτά που είπε.
Όµως, εγώ δεν µπορώ να µην του απαντήσω σε αυτά που µου
απηύθυνε δείχνοντάς µε το χέρι και λέγοντας «αυτά που είπατε,
κυρία Πρόεδρε, τελειώσανε. Τελείωσαν οι απειλές ποινικών ευ-
θυνών για Βουλευτές, για το τι ψηφίζουν». Θέλω, λοιπόν, να σας
το απαντήσω. Θα κρίνετε αν αυτό σας εκπροσωπεί. Και επειδή
εγώ παρακολουθώ τις διαδικασίες στο κόµµα σας, θα περιµένω.
Το είπε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Όµως, εδώ που ειπώθηκε αυτό και απευθυνόµενη και σε
όσους έχουν απορίες και σε όσους κάνουν προσκλητήρια, θέλω
να πω πάρα πολύ ξεκάθαρα πρώτον, ότι η Πλεύση Ελευθερίας
εµµένει και επιµένει στην κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας,
στην κατάργηση της υπουργικής ασυλίας, δηλαδή του νόµου
περί ευθύνης Υπουργών και στην κατάργηση του διορισµού της
ηγεσίας της δικαιοσύνης από την εκτελεστική εξουσία. Δεν
υπάρχει καµία περίπτωση να συµπράξουµε ούτε φυσικά µε
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πρώην κυβερνητικά πρόσωπα, Υπουργούς και Πρωθυπουργούς,
που φέρουν οικονοµική, πολιτική και ποινική ευθύνη για τη δια-
χείριση των οικονοµικών της χώρας και την επιβολή των µνηµο-
νίων και την παραβίαση της λαϊκής εντολής. 

Δεν υπάρχει περίπτωση να συµπράξουµε ούτε φυσικά µε
πρώην κυβερνητικά πρόσωπα, Υπουργούς και Πρωθυπουργούς
που φέρουν οικονοµική, πολιτική και ποινική ευθύνη για τη δια-
χείριση των οικονοµικών της χώρας και την επιβολή των µνηµο-
νίων και την παραβίαση της λαϊκής εντολής. Δεν υπάρχει επίσης
περίπτωση να συναινέσουµε στην επιβολή της αντίληψης ότι η
Βουλή θα λειτουργεί ως πλυντήριο ποινικών ευθυνών, ότι το νο-
µοθετικό Σώµα και η Κυβέρνηση θα ξεπλένουν ποινικές ευθύνες,
ότι θα έρχονται στο Κοινοβούλιο «ντροπολογίες» που θα ψηφί-
ζονται και θα είναι ανεκτή η απόσυρση ποινικών ευθυνών και ότι
δεν έχει καµµία υποχρέωση χρηστής άσκησης των καθηκόντων
του ο Βουλευτής. 

Θα ήθελα να θυµίσω, λοιπόν, στον κ. Κατρίνη και στον κ. Χα-
τζηδάκη που έσπευσε να του δώσει συγχαρητήρια και στους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που χάρηκαν µε την παρέµ-
βαση του κ. Κατρίνη, ότι το άρθρο 61 του Συντάγµατος, αυτό
που επικαλέστηκε, λέει ότι ο Βουλευτής δεν καταδιώκεται, ούτε
εξετάζεται µε οποιονδήποτε τρόπο για γνώµη ή ψήφο που έδωσε
κατά την άσκηση των βουλευτικών καθηκόντων. Ακόµη και αυτή
η διατύπωση όµως -που φυσικά έχει άλλο σκοπό και όχι να προ-
στατεύει Βουλευτές που ξεπλένουν ή συµµετέχουν σε ποινικά
αδικήµατα ή δωροδοκούνται για να ψηφίσουν έτσι ή αλλιώς-
αυτή η διάταξη µιλάει για βουλευτικά καθήκοντα. Και το καθήκον
το πρώτιστο του Βουλευτή, αυτό για το οποίο δίνουµε και τον
όρκο του Βουλευτή και της Βουλευτή, είναι το καθήκον διαφύ-
λαξης του Συντάγµατος. Δεν υπάρχει, λοιπόν, άσκηση βουλευτι-
κού καθήκοντος µε παραβίαση του Συντάγµατος, ούτε υπάρχει
τέτοιου είδους ασυλία. Και όποιος εδώ µέσα θέλει να απολαµ-
βάνει τέτοιας ασυλίας και να δείχνει εκείνους που ζητάνε ισονο-
µία, ισοπολιτεία, διερεύνηση των εγκληµάτων και βεβαίως
ποινική λογοδοσία Υπουργών και Βουλευτών που εµπλέκονται
σε ποινικά αδικήµατα, θα πρέπει να ξέρει ότι θα βρίσκει και εµένα
προσωπικά και την Πλεύση Ελευθερίας απέναντι.

Θα πρέπει να ξέρει ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να µπει
κάτω από το κοινοβουλευτικό χαλί, όσο είµαστε εµείς εδώ και
όσο έρχονται στα θεωρεία της Βουλής µε πρόσκλησή µας οι πο-
λίτες, οι εργαζόµενοι, οι αγωνιζόµενοι, τα παιδιά, η κοινωνία, δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση, αυτές οι πρακτικές του παρελθόντος
που µας οδήγησαν εκεί που µας οδήγησαν και οδήγησαν και τη
«ΛΑΡΚΟ» εκεί που την οδήγησαν, να γίνουν ανεκτές.

Συνεχίζοντας, λοιπόν, σε αυτό το επίπεδο θα ήθελα να ανα-
φερθώ και στην έτερη τροπολογία που είναι και αυτή ντροπιαστική
και θα άξιζε να συζητήσουµε µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας
για τη δεύτερη τροπολογία, άλλη τροπολογία της νύχτας. Είναι
στις 19-6-2024 και ώρα 22:40’. Την υπογράφουν οι Χατζηδάκης,
Λιβάνιος, Πιερρακάκης, Φλωρίδης, Παπαστεργίου και ο κ. Βορίδης
που εξετέλεσε τα καθήκοντά του και απολείπεται αυτή τη στιγµή.

Και µε την οποία τι λέτε; Για να ακούσουν οι πολίτες και να κα-
ταλάβουν. 

Και όλα αυτά τα φέρνετε σε ένα νοµοσχέδιο για την ασφάλιση
αυτοκινήτων και µε διάφορα άλλα κεφάλαια, που δεν συζητήθη-
καν καθόλου. Και θα πρέπει να αναζητούµε –το λέω για τα Πρα-
κτικά- τι άλλο κρύβεται σε αυτό το νοµοσχέδιο που το
φορτώσατε µε αυτές τις δύο τροπολογίες και έτσι ησυχάσατε,
ότι δεν θα συζητηθεί αυτοτελώς και εν εκτάσει. 

Τι λέει, λοιπόν, η τροπολογία την οποία καταθέσατε; Ότι κατά
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης για την αξιόποινη πράξη
που προβλέπεται στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 390 -δηλαδή
για την απιστία κύριοι που αφορά δηλαδή τη διαφύλαξη των οι-
κονοµικών συµφερόντων- αν η απιστία στρέφεται κατά πιστωτι-
κού ή χρηµατοδοτικού ιδρύµατος και αφορά σε αναδιάρθρωση
ή διαγραφή δανείων, οφειλών ή χρεών ή στρέφεται κατά του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, η αρµόδια εισαγγελική
αρχή ζητά από την Τράπεζα της Ελλάδος την πρόταση δύο επι-
θεωρητών αυτής, οι οποίοι µε βάση τα στοιχεία της δικογραφίας
συντάσσουν έκθεση µε την οποία διαπιστώνεται παράβαση ή µη
του κανονιστικού πλαισίου που διέπει τις συναλλαγές του κάθε

φορέα και η ύπαρξη βεβαίωσης και οριστικής ζηµίας, που συν-
δέεται αιτιωδώς µε την τυχόν παράβαση που έχει προκληθεί στην
περιουσία του πιστωτικού ή χρηµατοδοτικού ιδρύµατος ή του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, όπως αυτή αξιολο-
γείται κατά το σκοπό του ιδρυτικού του νόµου καθώς και το ύψος
αυτής.

Κύριοι, δηλαδή, µας λέτε ότι για το αδίκηµα της απιστίας σε
βάρος χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων ο κ. Στουρνάρας, ο διοι-
κητής της Τράπεζας της Ελλάδας -η οποία θυµίζω ότι είναι ανώ-
νυµη εταιρεία, εκτεθειµένη και για τους χειρισµούς που έγιναν
σε συγκεκριµένες αγορές κεφαλαίων και θα έρθω σε αυτό, εκτε-
θειµένη και για το πώς εξασφάλισε το να γλιτώσουν το «κού-
ρεµα» οι γερµανικές και οι γαλλικές τράπεζες ενόψει του PSI και
να φορτωθούν το κούρεµα οι ελληνικές τράπεζες και οι µικροο-
µολογιούχοι του ελληνικού δηµοσίου και τα νοµικά πρόσωπα του
ελληνικού δηµοσίου- και αυτό το νοµικό πρόσωπο θα ορίζει δύο
υπαλλήλους οι οποίοι θα συντάσσουν έκθεση για το αν έχει ποι-
νική ευθύνη ένα στέλεχος τραπεζών. 

Σοβαρά; Μόνο εγώ θυµάµαι ότι ο κ. Στουρνάρας ήταν εκείνος
ο οποίος αρνήθηκε το 2015 ως διοικητής της Τράπεζας της Ελ-
λάδας να χορηγήσει τις αποδείξεις ότι τα χρήµατα που υποτίθε-
ται ότι περνούσαν από τα ελληνικά ταµεία ως εκταµιεύσεις για
το µνηµόνιο, πράγµατι περνούσαν; Μόνο εγώ θυµάµαι ότι ο κ.
Στουρνάρας αρνήθηκε να χορηγήσει στην Επιτροπή Αλήθειας
Δηµοσίου Χρέους, επίσηµη επιτροπή της Βουλής που είχα συ-
στήσει, τις κινήσεις των λογαριασµών του ελληνικού δηµοσίου,
επικαλούµενος -ακούστε παρακαλώ!- το τραπεζικό απόρρητο;
Αυτόν τον κ. Στουρνάρα εξουσιοδοτείτε να κρίνει για τα ποινικά
αδικήµατα των τραπεζιτών; Ή µήπως τον κ. Στουρνάρα που ως
Υπουργός Οικονοµικών της δικής σας Κυβέρνησης υπέγραψε
την απολύτως επιζήµια συµφωνία µε τη «SIEMENS» µε την οποία
υπέγραψε ότι δεν έχει η Ελλάδα αξιώσεις για το σκάνδαλο της
«SIEMENS» και υπέγραψε ότι χορηγούµε πιστοποιητικά διαφά-
νειας στην εταιρεία διαφθορέα για το µεγαλύτερο σκάνδαλο των
τελευταίων δεκαετιών, το µεγαλύτερο σκάνδαλο διαφθοράς που
συνδέεται και µε τη διαφθορά και την καταβύθιση του ΟΣΕ, διότι
πάµπολλες συµβάσεις του ΟΣΕ µε τη «SIEMENS» ήταν αυτές
που επιβάρυναν την εταιρεία και µετά λέγατε ότι πρέπει και αυτή
να πουλήσουµε µπιρ παρά; 

Ο κ. Στουρνάρας δεν ήταν επίσης ο ίδιος που αρνείτο και ποτέ
δεν συµµορφώθηκε να προσέλθει στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας της Βουλής για να απαντήσει για το σκάνδαλο της
«SIEMENS» και δυστροπούσε και έλεγε ότι έχω άλλες δουλειές,
όπως λέει «έχω άλλες δουλειές», ο κ. Μητσοτάκης; Και αυτός ο
κ. Στουρνάρας τώρα είναι συνέταιρος στην άσκηση της εισαγγε-
λικής λειτουργίας και της εισαγγελικής αρµοδιότητας; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πέρασε τα δεκα-
πέντε λεπτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην φωνάζετε, κύριε εκεί πίσω! Μη φωνάζετε! Ελάτε
µπροστά να σας δουν οι πολίτες ποιος είστε που φωνάζετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε κι ολοκλη-
ρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ελάτε µπροστά που δεν σας βλέπουµε, δεν έρχεστε
ούτε να ασκήσετε τα καθήκοντά σας, κι ήρθατε να φωνάξετε!
Ελάτε να σας δουν!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Δεν κρυβόµαστε! Εσείς κρύβεστε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κρύβεστε! Και η Κυβέρνησή σας κρύβεται! Εγώ δεν
κρύφτηκα ποτέ, κύριε! Είµαι πάντα εδώ και θα σας ενοχλώ. 

Όπως βλέπαµε τους συγγενείς του κ. Σκρέκα να είναι διορι-
σµένοι στη «ΛΑΡΚΟ», έτσι θα πρέπει να ψάχνουµε για τον καθένα
που σηκώνεται και φωνάζει. Την ώρα που λέµε για τον Στουρ-
νάρα και γι’ αυτά για τα οποία είναι υπόλογος, θα πρέπει να ψά-
χνουµε για τον καθένα. 

Και βέβαια, µετά την αποζηµίωση των µελών της Εξεταστικής
Επιτροπής για τα Τέµπη, που τόσοι πολλοί γίνανε Υφυπουργοί,
θα πρέπει σίγουρα να αντιληφθούµε ότι κάποιοι φωνάζουν και
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κάνουν αυτού του είδους την κακοποιητική κοινοβουλευτική πα-
ρέµβαση για να αποζηµιωθούν στη συνέχεια. Θα δούµε τον κ.
Μητσοτάκη τι θα κάνει.

Η σηµερινή µέρα είναι χωρίς αµφιβολία αποκαλυπτική του
πόσο αδίστακτη είναι η Κυβέρνηση, αλλά και πόσο φοβισµένη,
πόσο φοβισµένη να µην έρθει ένας υπουργός υπογράφων να πει
«Ναι, υπέγραψα» γι’ αυτόν και γι’ αυτόν τον λόγο. Δείχνει πόσο
αµετανόητοι είστε, αλλά και πόσο ασυνείδητοι. Χάσατε δεκα-
τρείς µονάδες και θέλετε να χάσετε άλλες δεκατρείς σε λιγότερο
από έναν χρόνο. 

Ο ελληνικός λαός, η ελληνική κοινωνία έχουν δείξει ότι µπορεί
να κάνουν λάθη, αλλά τα διορθώνουν, ότι µπορεί να εξαπατών-
ται, αλλά στο τέλος αντιλαµβάνονται. 

Μου κάνει τροµερή, λοιπόν, εντύπωση πώς εµµένετε σε αυτή
την αλαζονεία και σε αυτές τις πρακτικές. Μου κάνει τροµερή εν-
τύπωση ότι φέρατε δύο τροπολογίες για τις οποίες θα διεξαχθεί
η ονοµαστική ψηφοφορία, που είναι και οι δύο σκανδαλώδεις,
την ώρα που ο Πρωθυπουργός διακοινώνει ότι έλαβε το µήνυµα
και ότι η εντολή είναι να δουλέψετε πιο πολύ και πιο γρήγορα.
Έτσι δουλεύετε ή έτσι µας δουλεύετε; 

Και τελικά, θα σας µιλήσω µε δύο µόνον φράσεις για το νοµο-
σχέδιο, για το επιγραφόµενο αντικείµενό του -έχει και άλλες
σκανδαλώδεις και προβληµατικές ρυθµίσεις και έχει αναφερθεί
ο εισηγητής µας. Συζητιέται το ζήτηµα της ασφάλισης αυτοκινή-
των. 

Δεν έχετε συζητήσει καθόλου εδώ στη Βουλή –κι είναι ευθύνη
σας, εµείς το ζητάµε- ποια είναι η κατάσταση της οδικής ασφά-
λειας για τους πολίτες. Δεν έχετε επίσης συζητήσει και δεν έχει
συζητηθεί σε ποια κατάσταση είναι οι δρόµοι της χώρας, την ώρα
που ευνοούνται σκανδαλωδώς οι εργολάβοι των εθνικών οδών.
Δεν έχετε συζητήσει και οι προϋποθέσεις της ασφάλισης ποιες
είναι, αλλά σπεύδετε σε ρυθµίσεις, την ώρα που οι περισσότεροι
ασφαλισµένοι και ασφαλιζόµενοι είναι τελικώς εντελώς απροστά-
τευτοι, ακόµη και από τη δικαιοσύνη, που αποφάσισε ότι αν αφή-
σει κάποιος το αυτοκίνητό του σε χώρο που δεν φυλάσσεται δεν
δικαιούται ασφαλιστικής αποζηµίωσης. Σε αυτή τη χώρα δυστυ-
χώς έχετε φέρει τον κόσµο.

Συνολικά, τελικά, τα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και
της αποψινής, όσα καταγράφηκαν και όσα είπατε, θα αποτελέ-
σουν αντικείµενο διερεύνησης. Εγώ προσωπικά θα τα καταθέσω
στη δικαιοσύνη, γιατί θεωρώ ότι δεν µπορεί κανείς, µα κανείς, να
περιφρονεί τόσο ξεδιάντροπα τα δικαιώµατα των ανθρώπων και
την τελευταία τους καταφυγή, που είναι η προσφυγή στη δικαιο-
σύνη. Δεν µπορεί κανείς τόσο ξεδιάντροπα να περιφρονεί την
ισονοµία και το ότι δεν είµαστε, κυρίες και κύριοι, και δεν είστε
υπεράνω του νόµου. 

Δεν µπορεί τελικά κανείς τόσο ξεδιάντροπα να περιφρονεί
αυτό το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας και εγώ προσωπικά, και ως
Πρόεδρος της Βουλής, και ως Βουλευτής, και σήµερα ως µονα-
δική γυναίκα Κοινοβουλευτική Αρχηγός, επιµένω να λέω: Αυτή
εδώ µέσα δεν είναι η Βουλή των Υπουργών και των Βουλευτών.
Δεν είναι η Βουλή των κολλητών και των ηµετέρων. Αυτή εδώ
µέσα είναι η Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνίδων και αυτοί
είναι που θα κρίνουν τελικά όλες και όλους µας. Και ξέρετε η
κρίση αυτή δεν είναι στιγµιαία. Δεν είναι στιγµιαία, είναι ιστορική. 

Σας καλώ έστω και τώρα να αναλάβετε την ιστορική σας ευ-
θύνη απέναντι στη δηµοκρατία και απέναντι στην κοινωνία. Εµείς
πάντως αυτή την ευθύνη δεν θα σταµατήσουµε να τη φέρουµε
µε σεβασµό, µε αισιοδοξία για το µέλλον και µε πείσµα ότι αυτή
τη χώρα, που την καταντήσατε τη χώρα του «πάµε κι όπου βγει»

και τη χώρα του «πάµε κι όσα φάµε», εµείς θα τη µετατρέψουµε,
µαζί µε τους πολίτες που γεµίζουν τα θεωρεία της Βουλής πια,
όταν εσείς δεν έρχεστε, στη χώρα που ονειρευόµαστε, στη χώρα
που αξίζουµε, στη χώρα που αξίζουν τα παιδιά και τα αγέννητα
παιδιά.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και
των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών µε τίτλο: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύ-
πτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων
προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πι-
λοτικό καθεστώς υποδοµών της αγοράς, που βασίζονται σε τε-
χνολογία κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για
τα οχήµατα και τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά.

Σας υπενθυµίζω ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νο-
µοσχεδίου έχουν υποβληθεί αιτήσεις διεξαγωγής ονοµαστικής
ψηφοφορίας επί των υπουργικών τροπολογιών 180/43 και 182/45
από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και Βουλευτές του κόµµατός του, από Βου-
λευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής και, τέλος, από τον Πρόεδρο και τους Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας. 

Δέχεστε να συµπτύξουµε τις τρεις ψηφοφορίες, όπως ανέ-
φερα πριν, σε µία; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε. 
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,

σύµφωνα µε τον Κανονισµό.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των

υπουργικών τροπολογιών µε γενικό αριθµό 180 και ειδικό 43 και
µε γενικό αριθµό 182 και ειδικό 45 του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει µόνο τις δύο
υπουργικές τροπολογίες. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:



17346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17347



17348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17349



17350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17351



17352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17353



17354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17355



17356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17357



17358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17359



17360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17361



17362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17363



17364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17365



17366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17367



17368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17369



17370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17371



17372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17373



17374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17375



17376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17377



17378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17379



17380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17381



17382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17383



17384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17385



17386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17387



17388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17389



17390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17391



17392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17393



17394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17395



17396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17397



17398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17399



17400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17401



17402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17403



17404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17405



17406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17407



17408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17409



17410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17411



17412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17413



17414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17415



17416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17417



17418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17419



17420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17421



17422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17423



17424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17425



17426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17427



17428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17429



17430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17431



17432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17433



17434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17435



17436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17437



17438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17439



17440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17441



17442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17443



17444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17445



17446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17447



17448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17449



17450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17451



17452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17453



17454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17455



17456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17457



17458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17459



17460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17461



17462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17463



17464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17465



17466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17467



17468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17469



17470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17471



17472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17473



17474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17475



17476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17477



17478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17479



17480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17481



17482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17483



17484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17485

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Επί της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 180 και ει-
δικό 43:

Εψήφισαν συνολικά 298 Βουλευτές.
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 159 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 139 Βουλευ-

τές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς. 

Συνεπώς η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 180 και ει-
δικό 43 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.

Επί της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 182 και ει-
δικό 45:

Εψήφισαν συνολικά 298 Βουλευτές.
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 159 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 139 Βουλευ-

τές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς. 
Συνεπώς η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 182 και ει-

δικό 45 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



17486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17487



17488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17489



17490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17491



17492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17493



17494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17495



17496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17497



17498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17499



17500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17501



17502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17503



17504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17505



17506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17507



17508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17509



17510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17511



17512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17513



17514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17515



17516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ονοµαστικής ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προχωρούµε
στην ψήφιση των υπολοίπων άρθρων του νοµοσχεδίου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
Παρακαλούνται οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να κατα-

θέσουν στο Προεδρείο τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκει-
µένου να συµπεριληφθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17517



17518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17519



17520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17521



17522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17523



17524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 20 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17525



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2118 για την ασφάλιση αστικής ευθύνης που προκύ-
πτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων, λήψη µέτρων
προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πι-
λοτικό καθεστώς υποδοµών της αγοράς που βασίζονται σε τε-
χνολογία κατανεµηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για
τα οχήµατα και τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών», έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118 για την ασφάλιση
αστικής ευθύνης που προκύπτει από την κυκλοφορία αυτοκί-
νητων οχηµάτων, λήψη µέτρων προς εφαρµογή του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 2022/858 σχετικά µε το πιλοτικόκαθεστώς
υποδοµών της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία κατανε-
µηµένου καθολικού, ειδικότερες ρυθµίσεις για τα οχήµατα και
τη δηµόσια περιουσία και άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ
Άρθρο 3 Ορισµοί - Αντικατάσταση περ. α) και γ), τροποποίηση

περ. ια) και προσθήκη περ. ιβ) και ιγ) στο άρθρο 1 του π.δ.
237/1986 (παρ. 1 και 13 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 4 Υποχρέωση ασφάλισης αστικής ευθύνης - Αντικατά-
σταση παρ. 1 άρθρου 2 π.δ. 237/1986 (περ. α) παρ. 2 και παρ. 4
άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 5 Περιεχόµενο ασφαλιστικής κάλυψης - Τροποποίηση
παρ. 2 και 4, αντικατάσταση παρ. 5 και τροποποίηση παρ. 6 άρ-
θρου 6 π.δ. 237/1986 (περ. β) παρ. 2,     παρ. 5 και 14 άρθρου 1
Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 6 Ηλεκτρονική υποβολή αίτησης ασφάλισης - Τροπο-
ποίηση παρ. 2 άρθρου 6α π.δ. 237/1986

Άρθρο 7 Βεβαίωση ιστορικού αξιώσεων - Αντικατάσταση άρ-
θρου 6γ π.δ. 237/1986

(παρ. 15 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)
Άρθρο 8 Έλεγχος ασφάλισης αυτοκινήτων - Τροποποίηση

παρ. 1 και 2 και προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 13 του π.δ. 237/1986
(παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 9 Ασφαλιστική κάλυψη σε αγώνες αυτοκινήτων - Αντι-
κατάσταση άρθρου 15  π.δ. 237/1986 (περ. β)    παρ. 2 άρθρου 1
Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 10 Σκοπός του Επικουρικού Κεφαλαίου - Αντικατά-
σταση άρθρου 17 π.δ. 237/1986

Άρθρο 11 Υποχρεώσεις Επικουρικού Κεφαλαίου - Τροποποί-
ηση παρ. 1, 3 και 5 άρθρου 19 π.δ. 237/1986       (περ. α) και β)
παρ. 7 και παρ. 9 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 12 Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχή-
µατα που συµβαίνουν στο κράτος µέλος της συνήθους διαµονής
τους σε περίπτωση αφερεγγυότητας ασφαλιστικής επιχείρησης
- Προσθήκη άρθρου 19α στο π.δ. 237/1986 (παρ. 8 άρθρου 1
Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 13 Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχή-
µατα που συµβαίνουν σε κράτος µέλος άλλο από αυτό της συ-
νήθους διαµονής τους σε περίπτωση αφερεγγυότητας
ασφαλιστικής επιχείρησης - Προσθήκη άρθρου 19β στο π.δ.
237/1986 (παρ. 18 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 14 Εισφορά υπέρ του Επικουρικού Κεφαλαίου - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 20 π.δ. 237/1986    (παρ. 8 και 18
άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Άρθρο 15 Κέντρο πληροφοριών - Τροποποίηση παρ. 4, 6 και 8
άρθρου 27β π.δ. 237/1986 (παρ. 13, περ. α)      παρ. 17 και παρ.

19 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)
Άρθρο 16 Καταργούµενη διάταξη
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΤΟΠΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΔΡΑΝΩΝ ΚΑΙ ΑΝΑΣΦΑΛΙ-

ΣΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΝΤΟΠΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΔΡΑΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ
Άρθρο 17 Χαρακτηρισµός αδρανών οχηµάτων
Άρθρο 18 Εκκαθάριση των Μητρώων Οχηµάτων από αδρανή

οχήµατα
Άρθρο 19 Οχήµατα σε κατάσταση προσωρινής αδράνειας
Άρθρο 20 Οχήµατα σε κατάσταση οριστικής αδράνειας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΩΣ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗ, ΤΗ ΔΙΕ-

ΝΕΡΓΕΙΑ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ ΣΕ Κ.Τ.Ε.Ο. ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΒΟΛΗ
ΤΕΛΩΝ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑΣ

Άρθρο 21 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 22 Ηλεκτρονικοί διασταυρωτικοί έλεγχοι οχηµάτων
Άρθρο 23 Κυρώσεις
Άρθρο 24 Ένσταση κατά της πράξης επιβολής προστίµου
Άρθρο 25 Συνδροµή φορέων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΟΧΗΜΑΤΑ
Άρθρο 26 Ακινησία και οριστική διαγραφή οχήµατος - Αντικα-

τάσταση παρ. 3, προσθήκη παρ. 3Α, 3Β, 3Γ και 3Δ στο άρθρο 22
του ν. 2367/1953

Άρθρο 27 Προσαυξήσεις εκπρόθεσµης καταβολής τελών κυ-
κλοφορίας - Τροποποίηση περ. 1 υποπαρ. Ε.7. άρθρου πρώτου
ν. 4093/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 28 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 29 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΡΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ)

2022/858 ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΕΝΑ ΠΙΛΟΤΙΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ ΓΙΑ ΥΠΟΔΟ-
ΜΕΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΟΥ ΒΑΣΙΖΟΝΤΑΙ ΣΕ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ ΚΑΤΑΝΕ-
ΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ ΚΑΙ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ) 600/2014 ΚΑΙ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2014/65/ΕΕ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΡΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ)

2022/858, ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΟ ΠΙΛΟΤΙΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ ΓΙΑ ΥΠΟΔΟ-
ΜΕΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΟΥ ΒΑΣΙΖΟΝΤΑΙ ΣΕ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ ΚΑΤΑΝΕ-
ΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ

Άρθρο 30 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 31 Έννοια χρηµατοπιστωτικού µέσου - Τροποποίηση

περ. 15 άρθρου 4 ν. 4514/2018 (άρθρο 18 Κανονισµού (ΕΕ)
2022/858)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΤΑΧΩΡΙΣΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΕΠΙ ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ

ΜΕΣΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ (Τ.Κ.Κ.)
ΣΕ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗ ΜΕ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ (ΕΕ) 2022/858

Άρθρο 32 Αρµόδιες αρχές
Άρθρο 33 Ορισµοί
Άρθρο 34 Εισαγωγή και αρχική καταχώριση
Άρθρο 35 Δικαιούχος
Άρθρο 36 Μεταβίβαση
Άρθρο 37 Εµπράγµατα δικαιώµατα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΝΩΝΥΜΕΣ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ

ΕΠΙ ΤΙΤΛΩΝ ΠΟΥ ΤΗΡΟΥΝΤΑΙ ΣΕ ΜΗΤΡΩΑ ΥΠΟΔΟΜΗΣ ΑΓΟ-
ΡΑΣ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ

Άρθρο 38 Έννοια άυλων µετοχών ή οµολογιών, κατανεµηµέ-
νου καθολικού και µητρώου κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή µη-
τρώου υποδοµής αγοράς τεχνολογίας κατανεµηµένου
καθολικού - Προσθήκη περ. ιγ) έως ιε) στο άρθρο 2 του ν.
4548/2018

Άρθρο 39 Ονοµαστικές µετοχές - Μετοχικοί τίτλοι - Αντικατά-
σταση παρ. 5 και 6 άρθρου 40 ν. 4548/2018

Άρθρο 40 Μεταβίβαση των µετοχών µε ειδική διαδοχή - Τρο-
ποποίηση παρ. 3 άρθρου 41 ν. 4548/2018
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Άρθρο 41 Μεταβίβαση των µετοχών λόγω καθολικής διαδοχής
- Τροποποίηση άρθρου 42 ν. 4548/2018

Άρθρο 42 Γενικές διατάξεις περί οµολογιών - Τροποποίηση
παρ. 3 και 5 άρθρου 59 ν. 4548/2018

Άρθρο 43 Όροι και πρόγραµµα οµολογιακού δανείου - Τροπο-
ποίηση παρ. 4 άρθρου 60 ν. 4548/2018

Άρθρο 44 Καθήκοντα εκπροσώπου - Τροποποίηση παρ. 2 και
5 άρθρου 65 ν. 4548/2018

Άρθρο 45 Δικαιούµενοι συµµετοχής στη γενική συνέλευση -
Τροποποίηση παρ. 6 και προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 124 του ν.
4548/2018

Άρθρο 46 Συλλογικά και ατοµικά δικαιώµατα µειοψηφίας -
Τροποποίηση παρ. 12 άρθρου 141 ν. 4548/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΓΙΑ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥΣ ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ

ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΕΠΙ ΤΙΤΛΩΝ ΠΟΥ ΤΗΡΟΥΝΤΑΙ ΣΕ ΜΗΤΡΩΑ ΥΠΟ-
ΔΟΜΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙ-
ΚΟΥ

Άρθρο 47 Έννοια µεριδίου οργανισµού συλλογικών επενδύ-
σεων σε κινητές αξίες - Αντικατάσταση περ. β) παρ. 3 άρθρου 2
ν. 4099/2012

Άρθρο 48 Έννοιες που σχετίζονται µε το κατανεµηµένο καθο-
λικό - Προσθήκη περ. κγ) έως κστ) στο άρθρο 3 του ν. 4099/2012

Άρθρο 49 Μερίδια οργανισµών συλλογικών επενδύσεων σε κι-
νητές αξίες - Τροποποίηση παρ. 4 και προσθήκη παρ. 5α στο
άρθρο 6 του ν. 4099/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΓΕΝΙΚΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ
Άρθρο 50 Γενική εφαρµογή
ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΤΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ ΑΓΟΡΑΣ
Άρθρο 51 Επένδυση κεφαλαίων Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής

και δηµοσίευση έκθεσης πεπραγµένων και ισολογισµού - Αντικα-
τάσταση παρ. 2 άρθρου 10 και τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 12
ν. 3867/2010

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ

Ν. 5024/2023
Άρθρο 52 Δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς -       Αντικα-

τάσταση παρ. 1 και 2 άρθρου 4 ν. 5024/2023
Άρθρο 53 Εξαιρούµενα ακίνητα - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου

5 ν. 5024/2023
Άρθρο 54 Τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις αµφισβή-

τησης της κυριότητας του δηµόσιου ακινήτου -      Αντικατάσταση
παρ. 1 και 2, τροποποίηση παρ. 5 και κατάργηση παρ. 6 άρθρου
8 ν. 5024/2023

Άρθρο 55 Διαδικασία υποβολής αιτήµατος εξαγοράς - Τροπο-
ποίηση παρ. 5 και 6 άρθρου 9 ν. 5024/2023

Άρθρο 56 Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες της Επι-
τροπής Εξαγοράς - Τροποποίηση παρ. 2, 4 και 6 άρθρου 10 ν.
5024/2023

Άρθρο 57 Κυριότητα επί ακινήτων εντός σχεδίου πόλεως -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 ν. 5024/2023

Άρθρο 58 Καταβολή µέρους του τιµήµατος εξαγοράς στην
Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου
17 ν. 5024/2023

Άρθρο 59 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. 5 άρ-
θρου 19 ν. 5024/2023

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΣΥΜΒΑΣΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΛΙΜΕΝΑ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Άρθρο 60 Αύξηση διάρκειας της Σύµβασης Παραχώρησης µε-

ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος Κέρ-
κυρας Α.Ε.

ΜΕΡΟΣ Η’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 61 Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου

χρόνου προσωπικού της Γενικής Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης και της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

Άρθρο 62 Κυριότητα στρατοπέδου Μαρκόπουλου Χανίων
Άρθρο 63 Χορήγηση αποδεικτικών φορολογικής και ασφαλι-

στικής ενηµερότητας και πιστοποιητικών Φόρου Ακίνητης Περι-
ουσίας και Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων στην ανώνυµη
εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ
Α.Β.Ε.Ε.» και άλλα συναφή θέµατα - Τροποποίηση άρθρου 125
ν. 4446/2016

Άρθρο 64 Μισθολογική εξέλιξη υπαλλήλων µε σχέση εξαρτη-
µένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου µετά την
υποβολή αίτησης συνταξιοδότησης - Προσθήκη παρ. 5 στο
άρθρο 11 του ν. 4354/2015

Άρθρο 65 Κριτήρια ευάλωτου οφειλέτη - Τροποποίηση περ. α)
άρθρου 217 και παρ. 5 άρθρου 225 ν. 4738/2020

Άρθρο 66 Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου προσωπικού καθαριότητας - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 36 ν. 5047/2023

Άρθρο 67 Ρυθµίσεις θεµάτων «ΛΑΡΚO» - Αντικατάσταση περ.
β) παρ. 3 άρθρου 21 ν. 4664/2020 και τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 76 ν. 5043/2023

Άρθρο 68 Υποβολή Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης και
Οικονοµικών Συµφερόντων

Άρθρο 69 Έκθεση επιθεωρητών Τράπεζας της Ελλάδος προς
τον σκοπό διερεύνησης τραπεζικών υποθέσεων

Άρθρο 70 Μονάδα Τύπου και Ενηµέρωσης της Γενικής Γραµ-
µατείας Πρωθυπουργού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 23 και
παρ. 2 άρθρου 31 ν. 4622/2019

Άρθρο 71 Ρύθµιση θεµάτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης - Τροποποίηση περ. β) άρθρου 48 ν. 5082/2024
και περ. β) παρ. 2δ άρθρου 43                    ν. 4186/2013

ΜΕΡΟΣ Θ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 72 Μεταβατικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ι’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 73 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι: α) η εξασφάλιση της απο-
τελεσµατικής προστασίας των ζηµιωθέντων από αυτοκινητικά
ατυχήµατα, σε περίπτωση αφερεγγυότητας ασφαλιστικής επι-
χείρησης, β) η διοικητική τακτοποίηση των αδρανών και ανασφά-
λιστων οχηµάτων, γ) η πιλοτική ρύθµιση των υποδοµών της
αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθολι-
κού, δ) η αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας µε ταυτόχρονη
διευθέτηση της κατάστασης των διακατεχόµενων ακινήτων του
δηµοσίου και ε) η κάλυψη των αναγκών σε προσωπικό της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η επικαιροποίηση του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί υποχρέ-

ωσης ασφάλισης αστικής ευθύνης, στη βάση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2009/103/ΕΚ, σχετικά µε την ασφάλιση της αστικής ευθύνης που
προκύπτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων οχηµάτων και τον
έλεγχο της υποχρέωσης προς ασφάλιση της ευθύνης αυτής,

β) η θέσπιση ειδικών διαδικασιών για την εκκαθάριση των µη-
τρώων οχηµάτων που τηρούν οι υπηρεσίες του Δηµοσίου από τα
αδρανή οχήµατα και για τον εντοπισµό οχηµάτων που κυκλοφο-
ρούν χωρίς να πληρούν τους νόµιµους όρους, η επικαιροποίηση
του ρυθµιστικού πλαισίου θέσης και άρσης της κατάστασης ακι-
νησίας οχηµάτων, καθώς και του τρόπου µείωσης των προσαυ-
ξήσεων των τελών κυκλοφορίας,

γ) η επικαιροποίηση του ν. 4514/2018 (Α’ 14), περί αγορών
χρηµατοπιστωτικών µέσων, του  ν. 4548/2018                          (Α’
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104), περί αναµόρφωσης του δικαίου ανωνύµων εταιρειών, και
του ν. 4099/2012 (Α’ 250), περί οργανισµών συλλογικών επενδύ-
σεων σε κινητές αξίες και ανωνύµων εταιρειών διαχείρισης αµοι-
βαίων κεφαλαίων, στη βάση του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου
2022, σχετικά µε ένα πιλοτικό καθεστώς για υποδοµές της αγο-
ράς που βασίζονται σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού και
την τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΕ) 600/2014 και (ΕΕ)
909/2014 και της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ (L 151),

δ) η τροποποίηση του ν. 3867/2010 (Α’ 128), περί εποπτείας
της ιδιωτικής ασφάλισης, σύστασης εγγυητικού κεφαλαίου ιδιω-
τικής ασφάλισης ζωής και οργανισµών αξιολόγησης πιστοληπτι-
κής ικανότητας,

ε) η τροποποίηση του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί ρυθµίσεων για
την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας
του Δηµοσίου και ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, και

στ) η θέσπιση ειδικών ρυθµίσεων για το προσωπικό της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

Άρθρο 3
Ορισµοί - Αντικατάσταση περ. α) και γ), τροποποίηση περ.

ια) και προσθήκη περ. ιβ) και ιγ) στο άρθρο 1 
του π.δ. 237/1986

(παρ. 1 και 13 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Στο άρθρο 1 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί ορισµών, επέρ-
χονται οι εξής αλλαγές: α) οι περ. α) και γ) αντικαθίστανται, β)
στην περ. ια) αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο και στο δεύτερο
γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, γ) προστίθενται περ. ιβ) και ιγ),
και το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1
Ορισµοί

Κατά την έννοια του παρόντος:
α) Όχηµα είναι:
αα) οποιοδήποτε αυτοκίνητο όχηµα που κινείται επί του εδά-

φους αποκλειστικά δια µηχανικής ισχύος και όχι επί σιδηροτρο-
χιών µε:

ααα) µέγιστη ταχύτητα εκ κατασκευής άνω των είκοσι πέντε (25)
χιλιοµέτρων ανά ώρα ή

ααβ) µέγιστο καθαρό βάρος άνω των είκοσι πέντε (25) χιλιο-
γράµµων/κιλών και µέγιστη ταχύτητα εκ κατασκευής άνω των δε-
κατεσσάρων (14) χιλιοµέτρων ανά ώρα,

αβ) οποιοδήποτε ρυµουλκούµενο χρησιµοποιείται µε όχηµα της
υποπερ. αα), συζευγµένο ή µη µετά του εν λόγω οχήµατος.

Με την επιφύλαξη των υποπερ. αα) και αβ), τα αναπηρικά αµα-
ξίδια που προορίζονται αποκλειστικά για χρήση από άτοµα µε σω-
µατικές αναπηρίες δεν θεωρούνται οχήµατα κατά το παρόν.

β) Ασφαλισµένος είναι το πρόσωπο του οποίου η ευθύνη καλύ-
πτεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

γ) Ζηµιωθείς και µέρος που ζηµιώθηκε είναι το πρόσωπο, το
οποίο δικαιούται αποκατάσταση της ζηµίας που προκλήθηκε από
οχήµατα.

δ) Ασφαλιστής είναι η ασφαλιστική επιχείρηση που καλύπτει τον
κίνδυνο ως και τα κατά τις διατάξεις των άρθρων 16 και 25 Επι-
κουρικό Κεφάλαιο και Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης.

ε) Τόπος συνήθους στάθµευσης αυτοκινήτου οχήµατος είναι:
Το έδαφος του κράτους του οποίου το όχηµα φέρει πινακίδα

κυκλοφορίας, ανεξάρτητα από το αν η πινακίδα είναι µόνιµη ή
προσωρινή, ή στις περιπτώσεις που το αυτοκίνητο όχηµα δεν
φέρει πινακίδες κυκλοφορίας ή φέρει πινακίδες που δεν αντιστοι-
χούν ή δεν αντιστοιχούν πλέον στο αυτοκίνητο όχηµα και αυτό εµ-
πλέκεται σε ατύχηµα, το έδαφος του κράτους στο οποίο συνέβη
το ατύχηµα.

Στην περίπτωση που δεν προβλέπεται καταχώρηση σε µητρώο
για ορισµένα αυτοκίνητα τα οποία όµως φέρουν πιστοποιητικό
ασφάλισης ή διακριτικό σήµα ανάλογο µε την πινακίδα κυκλοφο-

ρίας, τόπος συνήθους στάθµευσης θεωρείται το έδαφος του κρά-
τους στο οποίο εκδόθηκε το ανωτέρω σήµα ή πιστοποιητικό.

Στην περίπτωση που δεν προβλέπεται για ορισµένα αυτοκίνητα
ούτε καταχώρηση σε µητρώα, ούτε πιστοποιητικό ασφάλισης,
ούτε διακριτικό σήµα, τόπος συνήθους στάθµευσης θεωρείται το
έδαφος του κράτους της κατοικίας του κατόχου αυτών.

στ) Ασφάλιση µε καθεστώς Ελεύθερης Παροχής Υπηρεσιών
στην Ελλάδα, σηµαίνει κάλυψη του κινδύνου της αστικής ευθύνης
από χερσαία αυτοκίνητα οχήµατα εξαιρουµένης της ευθύνης του
µεταφορέα από ασφαλιστική επιχείρηση που έχει έδρα σε άλλο
κράτος µέλος ή υποκατάστηµα ή πρακτορείο της επιχείρησης
αυτής σε άλλο κράτος µέλος.

ζ) Αντιπρόσωπος για τον διακανονισµό ζηµιών κατά την έννοια
του παρόντος νόµου είναι το κατά το άρθρο 37α πρόσωπο που
έχει διορισθεί στην Ελλάδα από ασφαλιστική επιχείρηση εγκατε-
στηµένη σε κράτος µέλος της Ε.Ε. και του Ε.Ο.Χ..

η) Οργανισµός Αποζηµίωσης ορίζεται το κατά το άρθρο 26 του
παρόντος Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης.

θ) Κέντρο πληροφοριών είναι η υπηρεσιακή µονάδα του Επικου-
ρικού Κεφαλαίου ασφάλισης ευθύνης από ατυχήµατα αυτοκινή-
των και ορίζεται στο άρθρο 27β του παρόντος.

ι) Ενοποιηµένη Συµφωνία του Συµβουλίου των Γραφείων Διε-
θνούς Ασφάλισης (Internal Regulations of the Council of Bureaux -
Reglement General du Conseil des Bureaux, L 192/23 - 31.7.2003),
είναι η συµφωνία η οποία, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 2 της Οδηγίας 72/166/ΕΚ του Συµβουλίου της 24ης Απριλίου
1972 (L 103), ενσωµάτωσε και αντικατέστησε, από την 1η Αυγού-
στου 2003, δυνάµει της από 28/7/2003 απόφασης της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής (L 192), το σύνολο των διατάξεων της Σύµβασης Ενι-
αίου Τύπου µεταξύ Γραφείων και της Πολυµερούς Σύµβασης Εγ-
γυήσεως.

ια) Όταν αποστέλλεται όχηµα από άλλο κράτος µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στην Ελλάδα, κατά παρέκκλιση της υποπερ. β)
της περ. 13 του άρθρου 3 του                       ν. 4364/2016 (Α’ 13),
κράτος µέλος στο οποίο εκδηλώθηκε ο κίνδυνος θεωρείται, ανά-
λογα µε την επιλογή του υπόχρεου για την κάλυψη της αστικής
ευθύνης, είτε το κράτος µέλος ταξινόµησης του οχήµατος είτε,
αµέσως µετά την αποδοχή της παράδοσης του οχήµατος από τον
αγοραστή, η Ελλάδα ως κράτος µέλος προορισµού, για χρονικό
διάστηµα τριάντα (30) ηµερών, ακόµη και αν το όχηµα δεν είναι
επισήµως ταξινοµηµένο στην Ελλάδα. Αν κατά το χρονικό διά-
στηµα των τριάντα (30) ηµερών, το όχηµα εµπλακεί σε ατύχηµα
χωρίς να έχει ασφαλισθεί, το Επικουρικό Κεφάλαιο, είναι υποχρε-
ωµένο να καταβάλει την αποζηµίωση της παρ. 2 του άρθρου 19.

ιβ) Κυκλοφορία οχήµατος είναι οποιαδήποτε χρήση οχήµατος,
η οποία ανταποκρίνεται στη λειτουργία του οχήµατος ως µέσου
µεταφοράς τη στιγµή του ατυχήµατος, ανεξαρτήτως των χαρα-
κτηριστικών του οχήµατος και ανεξαρτήτως του εδάφους στο
οποίο χρησιµοποιείται το αυτοκίνητο όχηµα και του αν το όχηµα
είναι ακινητοποιηµένο ή κινείται.

ιγ) Κράτος µέλος καταγωγής είναι το κράτος µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, στο οποίο βρίσκεται η καταστατική έδρα της
ασφαλιστικής επιχείρησης που            καλύπτει τον κίνδυνο, όπως
ορίζεται στην υποπερ. α) της περ. 8 του άρθρου 3 του ν.
4364/2016.»

Άρθρο 4
Υποχρέωση ασφάλισης αστικής ευθύνης - 

Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 2 π.δ. 237/1986
(περ. α) παρ. 2 και παρ. 4 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Η παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί υποχρέ-
ωσης ασφάλισης αστικής ευθύνης, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Ο κύριος ή κάτοχος αυτοκινήτου µε τόπο συνήθους στάθ-
µευσης στην Ελλάδα υποχρεούται, µε την επιφύλαξη του άρθρου
3, να καλύπτει µε ασφάλιση την εκ τούτου έναντι τρίτων αστική
ευθύνη που σχετίζεται µε την κυκλοφορία του αυτοκινήτου, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. Η υποχρέωση ασφάλισης
υφίσταται διαρκώς από τη χορήγηση της άδειας κυκλοφορίας και
των πινακίδων κυκλοφορίας, χωρίς να εξαρτάται από την εν τοις
πράγµασι κίνηση ή λειτουργία του αυτοκινήτου, εκτός αν έχει τη-
ρηθεί η διαδικασία της ακινησίας, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του
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ν. 2367/1953 (Α’ 82). Ατυχήµατα που προκαλούνται από οχήµατα
για τα οποία έχει τηρηθεί η διαδικασία ακινησίας αντιµετωπίζονται
όπως τα ατυχήµατα από ανασφάλιστα οχήµατα και οι ζηµιωθέντες
έχουν αξίωση αποζηµίωσης κατά του Επικουρικού Κεφαλαίου.»

Άρθρο 5
Περιεχόµενο ασφαλιστικής κάλυψης - 

Τροποποίηση παρ. 2 και 4, αντικατάσταση παρ. 5 
και τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 6 π.δ. 237/1986

(περ. β) παρ. 2, παρ. 5 και 14 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2118)

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 6 του                     π.δ.
237/1986 (Α’ 110), περί περιεχοµένου της ασφαλιστικής κάλυψης
και ευθύνης του ασφαλιστή, προστίθεται ένα εδάφιο, και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η ασφαλιστική κάλυψη πρέπει να περιλαµβάνει την έναντι
τρίτων αστική ευθύνη εξαιτίας θανάτωσης ή σωµατικής βλάβης ή
ζηµιών σε πράγµατα, στην οποία περιλαµβάνεται και η χρηµατική
ικανοποίηση για ψυχική οδύνη ή ηθική βλάβη, καθώς και την
αστική ευθύνη λόγω θανάτωσης ή σωµατικών βλαβών έναντι των
µελών της οικογένειας του ασφαλισµένου, οδηγού ή κάθε άλλου
προσώπου του οποίου η αστική ευθύνη καλύπτεται σύµφωνα µε
την πρώτη παράγραφο, ανεξάρτητα από δεσµό συγγένειας. Η
ασφαλιστική κάλυψη επίσης περιλαµβάνει και την αστική ευθύνη
του κυρίου ή κατόχου έναντι τρίτων σε περίπτωση αυτοκινήτων
που έχουν, είτε κλαπεί, είτε αποκτηθεί µε χρήση βίας.

Τα πράγµατα που µεταφέρονται µε το ίδιο αυτοκίνητο εξαιρούν-
ται της υποχρεωτικής ασφάλισης (84/5/ΕΟΚ   Αρ. 3, Αρ. 2 παρ. 2).

Εξαιρείται της κάλυψης η αστική ευθύνη έναντι προσώπων τα
οποία συγκατατέθηκαν να µεταφερθούν µε αυτοκίνητο, εφ’ όσον
ο ασφαλιστής αποδείξει ότι γνώριζαν ότι το αυτοκίνητο αφαιρέ-
θηκε από το νόµιµο κάτοχό του µε αθέµιτα µέσα ή χρησιµοποιείται
προς εκτέλεση εγκληµατικής πράξης. (84/5/ΕΟΚ Αρ. 2, παρ. 1,
εδάφιο 2).

Αν προκληθεί ατύχηµα από ρυµουλκό όχηµα που συνδέεται µε
ρυµουλκούµενο, οι ασφαλιστές του ρυµουλκού και του ρυµουλ-
κούµενου οχήµατος, αντίστοιχα, ευθύνονται εις ολόκληρον έναντι
των ζηµιωθέντων τρίτων. Η ευθύνη των ασφαλιστών αυτών περιο-
ρίζεται µέχρι του ασφαλιστικού ποσού των σχετικών συµβάσεων,
επιφυλασσοµένου σε αυτούς του δικαιώµατος της εκατέρωθεν
αναγωγής για την κατανοµή της ζηµίας.

Η ευθύνη του ασφαλιστή του ρυµουλκούµενου οχήµατος που
προβλέπεται στο προηγούµενο εδάφιο ισχύει, ακόµη και όταν το
ρυµουλκούµενο µπορεί να ταυτοποιηθεί, αλλά το όχηµα που το
ρυµούλκησε δεν µπορεί να ταυτοποιηθεί.

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 6 του π.δ. 237/1986 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) Στο πρώτο εδάφιο η λέξη «αυτοκίνητο»
αντικαθίσταται από τη λέξη «όχηµα», µετά από τη λέξη «ειδικού»
προστίθενται οι λέξεις «για τον σκοπό αυτό» και στο τέλος του
εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «(ειδική κάλυψη)», β) το δεύτερο
εδάφιο διαγράφεται, γ) το νέο δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται και
η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Αν το όχηµα πρόκειται να εκτεθεί σε ειδικούς κινδύνους αστι-
κής ευθύνης, η ασφαλιστική κάλυψη πρέπει να περιλαµβάνει και
αυτούς, εκδιδοµένου ειδικού για τον σκοπό αυτό πιστοποιητικού
ασφάλισης (ειδική κάλυψη). Η υποχρέωση σύναψης ειδικής ασφα-
λιστικής κάλυψης ισχύει ιδίως όταν το όχηµα συµµετέχει σε αγώ-
νες, εκδηλώσεις ή δραστηριότητες µηχανοκίνητου αθλητισµού,
περιλαµβανοµένων αγώνων ταχύτητας, ακρίβειας ή δεξιοτεχνίας,
καθώς και διαγωνισµών, εκπαιδεύσεων, δοκιµών και επιδείξεων.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 6 του π.δ. 237/1986 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Το ποσό ασφαλιστικής κάλυψης είναι τουλάχιστον ίσο µε
αυτό που καθορίζει κάθε φορά µε αποφάσεις της η Τράπεζα της
Ελλάδος για κάθε είδος κινδύνου που υπάγεται στην υποχρεωτική
ασφάλιση και αναθεωρείται, σύµφωνα µε τον Εναρµονισµένο Δεί-
κτη Τιµών Καταναλωτή (ΕνΔΤΚ), όπως προβλέπεται στον Κανονι-
σµό (ΕΚ) 2016/792 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 11ης Μαΐου 2016, για τους εναρµονισµένους δεί-
κτες τιµών καταναλωτή και τον δείκτη τιµών κατοικιών και την κα-

τάργηση του Κανονισµού (ΕΚ) 2494/95 του Συµβουλίου (L 135).
Από 1ης Ιανουαρίου 2022 τα ελάχιστα ποσά ασφαλιστικής κά-

λυψης δεν µπορεί να είναι κατώτερα από τα ακόλουθα ποσά:
α) Σε περίπτωση σωµατικής βλάβης, ένα εκατοµµύριο τριακό-

σιες χιλιάδες (1.300.000) ευρώ, ανά ζηµιωθέντα.
β) Σε περίπτωση υλικής ζηµίας, ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χι-

λιάδες ευρώ (1.300.000), ανά ατύχηµα, ανεξάρτητα από τον
αριθµό των ζηµιωθέντων.»

4. Στην παρ. 6 του άρθρου 6 του π.δ. 237/1986 επέρχονται νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, το τέταρτο εδάφιο καταργείται και η παρ.
6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Ο ασφαλιστής υποχρεούται, το αργότερο, εντός τριών
µηνών από την ηµεροµηνία κατά την οποία ο ζηµιωθείς κοινοποί-
ησε την αίτηση αποζηµίωσης είτε απευθείας στην ασφαλιστική
επιχείρηση του υπαιτίου του ατυχήµατος είτε στον αντιπρόσωπο
για τον διακανονισµό των ζηµιών:

α) Να υποβάλει έγγραφη αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίω-
σης,  σε περίπτωση που η ευθύνη δεν αµφισβητείται και η ζηµία
έχει αποτιµηθεί.

β) Να υποβάλει έγγραφη αιτιολογηµένη απάντηση επί των ση-
µείων που περιέχονται στην αίτηση, στην περίπτωση που η ευθύνη
αµφισβητείται ή δεν έχει ακόµη διαπιστωθεί σαφώς ή σε περί-
πτωση που η ζηµία δεν έχει αποτιµηθεί πλήρως.

Σε περίπτωση παράβασης της περ. α), οφείλεται ο εκάστοτε
προβλεπόµενος τόκος υπερηµερίας επί του ποσού της αποζηµίω-
σης την οποία προσφέρει η ασφαλιστική επιχείρηση στον ζηµιω-
θέντα, µετά τη λήξη του τριµήνου και µέχρι την ηµέρα της
προσφοράς. Η ρύθµιση αυτή ισχύει και για τον διακανονισµό των
ζηµιών που γίνεται µέσω του Γραφείου Διεθνούς Ασφάλισης.»

Άρθρο 6
Ηλεκτρονική υποβολή αίτησης ασφάλισης -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 6α π.δ. 237/1986

Στην παρ. 2 του άρθρου 6α του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί
προϋποθέσεων παροχής ασφαλιστικής κάλυψης, προστίθεται
δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Όπου προβλέπεται έγγραφη επικοινωνία του ασφαλιστή µε
τον λήπτη της ασφάλισης ή τον ασφαλισµένο ή τον δικαιούχο
αποζηµίωσης, η επικοινωνία αυτή µπορεί να γίνεται είτε µε επι-
στολή είτε µε ηλεκτρονική αλληλογραφία ή τηλεοµοιοτυπία ή µε
αποστολή µηνύµατος σε συσκευή κινητής τηλεφωνίας, σε στοι-
χεία επικοινωνίας που οι τελευταίοι έχουν δηλώσει εγγράφως ή
µε νόµιµα ηχογραφηµένη συνοµιλία ότι επιθυµούν µέσω αυτών
να συναλλάσσονται µε τον ασφαλιστή. Με ηλεκτρονικές µεθό-
δους, χωρίς τη φυσική υπογραφή του πελάτη, µπορεί να λαµβά-
νεται και η αίτηση ασφάλισης της παρ. 3 του άρθρου 28 του ν.
4583/2018 (Α’ 212), η δε παράδοσή της από τον διανοµέα στον
πελάτη και στην ασφαλιστική επιχείρηση µπορεί να αποδεικνύε-
ται µε κάθε πρόσφορο µέσο.»

Άρθρο 7
Βεβαίωση ιστορικού αξιώσεων - 

Αντικατάσταση άρθρου 6γ π.δ. 237/1986
(παρ. 15 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Το άρθρο 6γ του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί βεβαίωσης σχε-
τικά µε τις αξιώσεις αποζηµίωσης τρίτων, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 6γ
Βεβαίωση ιστορικού αξιώσεων

1. Ο λήπτης της ασφάλισης ή ο ασφαλισµένος, όπως καθορί-
ζονται σε ασφαλιστική σύµβαση, έχουν το δικαίωµα να ζητούν
από την ασφαλιστική επιχείρηση ή από τα όργανα εκκαθάρισης,
σε περίπτωση λύσης της, ανά πάσα στιγµή, βεβαίωση σχετικά µε
τις αξιώσεις αποζηµίωσης τρίτων που αφορούν το όχηµα ή τα
οχήµατα που καλύπτονταν από αυτή την ασφαλιστική σύµβαση,
κατά τη διάρκεια της τελευταίας πενταετίας της συµβατικής σχέ-
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σης ή την ανυπαρξία τέτοιων αξιώσεων («βεβαίωση ιστορικού
αξιώσεων»). Η ασφαλιστική επιχείρηση ή τα όργανα εκκαθάρισης
έχουν υποχρέωση να χορηγούν τη βεβαίωση αυτή εντός δεκα-
πέντε (15) ηµερών από την υποβολή της σχετικής αίτησης. Η βε-
βαίωση που χορηγούν έχει τη µορφή της βεβαίωσης ιστορικού
αξιώσεων.

Η µορφή και το περιεχόµενο της εν λόγω βεβαίωσης καθορί-
ζονται στο υπόδειγµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το οποίο εκ-
δίδεται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 16 της
Οδηγίας 2009/103/ΕΚ, όπως αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ.
15 του άρθρου 1 της Οδηγίας 2021/2118.

2. Οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις υποχρεούνται, όταν λαµβά-
νουν υπόψη τις βεβαιώσεις ιστορικού αξιώσεων που έχουν εκδο-
θεί από άλλες ασφαλιστικές επιχειρήσεις ή άλλα όργανα
εκκαθάρισης, σύµφωνα µε την      παρ. 1, να µην αντιµετωπίζουν
τους λήπτες της ασφάλισης ή τους ασφαλισµένους, κατά τρόπο
που εισάγει διακρίσεις, και να µην αυξάνουν τα ασφάλιστρά τους
είτε λόγω της ιθαγένειάς τους είτε αποκλειστικά και µόνο λόγω
του προηγούµενου κράτους µέλους της συνήθους διαµονής
τους.

3. Οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις υποχρεούνται, όταν λαµβά-
νουν υπόψη τις βεβαιώσεις ιστορικού αξιώσεων που έχουν εκδο-
θεί σε άλλα κράτη µέλη, προκειµένου να καθορίσουν τα
ασφάλιστρα και για την εφαρµογή, µεταξύ άλλων, εκπτώσεων,
να τις θεωρούν ισότιµες µε εκείνες που εκδίδονται από εγχώρια
ασφαλιστική επιχείρηση ή όργανα εκκαθάρισης, σύµφωνα µε την
παρ. 1.

4. Οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις υποχρεούνται να δηµοσιοποι-
ούν γενική επισκόπηση των πολιτικών που ακολουθούν, σε σχέση
µε τον τρόπο, µε τον οποίο χρησιµοποιούν τις βεβαιώσεις ιστο-
ρικού αξιώσεων, κατά τον υπολογισµό των ασφαλίστρων.

5. Η παραβίαση των υποχρεώσεων των παρ. 1 έως 4 από
ασφαλιστική επιχείρηση ή τα όργανα εκκαθάρισης, σε περί-
πτωση λύσης της, συνεπάγεται την επιβολή από την εποπτική
αρχή των διοικητικών κυρώσεων της παρ. 1 του άρθρου 256 του
ν. 4364/2016 (Α’ 13). Κατά την επιµέτρηση του προστίµου, λαµ-
βάνονται υπόψη οι περιστάσεις της παρ. 6 του άρθρου 256 του
ν. 4364/2016.

6. Με την επιφύλαξη του άρθρου 1 του ν. 4605/2019 (Α’ 52), οι
ασφαλιστικές επιχειρήσεις δεν υποχρεούνται να δηµοσιεύουν
εµπορικά ευαίσθητες πληροφορίες, όπως λεπτοµέρειες σχετικά
µε τους τιµολογιακούς κανόνες.»

Άρθρο 8
Έλεγχος ασφάλισης αυτοκινήτων - 

Τροποποίηση    παρ. 1 και 2 και προσθήκη παρ. 3 
στο άρθρο 13  του π.δ. 237/1986

(παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Στο άρθρο 13 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί ελέγχου ασφά-
λισης αυτοκινήτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 1 επέρχεται νοµοτεχνική βελτίωση, β) στην παρ. 2, βα) στο
πρώτο εδάφιο επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και ββ) το
δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) προστίθεται παρ. 3 και το
άρθρο 13 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 13
Έλεγχοι ασφάλισης αυτοκινήτων

1. Δεν διενεργείται έλεγχος για την ύπαρξη έγκυρης ασφαλι-
στικής κάλυψης σε αυτοκίνητα οχήµατα που εισέρχονται ή κυ-
κλοφορούν στην Ελλάδα και έχουν τον τόπο συνήθους
στάθµευσης στο έδαφος άλλου κράτους µέλους, το Εθνικό Γρα-
φείο Διεθνούς Ασφάλισης του οποίου έχει προσυπογράψει µε το
αντίστοιχο Ελληνικό Γραφείο το Τµήµα III της Ενοποιηµένης Συµ-
φωνίας.

2. Δεν διενεργούνται έλεγχοι ασφάλισης της αστικής ευθύνης
που προκύπτει από την κυκλοφορία οχηµάτων, τα οποία έχουν
τόπο συνήθους στάθµευσης στο έδαφος άλλου κράτους µέλους,
καθώς και οχηµάτων που έχουν τόπο συνήθους στάθµευσης στο
έδαφος τρίτης χώρας και εισέρχονται στην Ελλάδα από το έδα-

φος άλλου κράτους µέλους. Η διενέργεια τέτοιων ελέγχων
ασφάλισης επιτρέπεται, µόνο αν οι έλεγχοι αυτοί δεν εισάγουν
διακρίσεις, είναι αναγκαίοι και αναλογικοί για την επίτευξη του
επιδιωκόµενου σκοπού και: α) διενεργούνται στο πλαίσιο ελέγ-
χου που δεν αποσκοπεί αποκλειστικά στην εξακρίβωση της
ασφάλισης, ή β) αποτελούν µέρος ενός ευρύτερου συστήµατος
ελέγχων στην Ελλάδα, οι οποίοι διενεργούνται και για τα οχή-
µατα που έχουν τόπο συνήθους στάθµευσης στην Ελλάδα, και
δεν απαιτούν την ακινητοποίηση του οχήµατος.

3. Επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα είναι δυ-
νατή, αν αυτό κρίνεται αναγκαίο για τον σκοπό της καταπολέµη-
σης της οδήγησης στην Ελλάδα ανασφάλιστων οχηµάτων που
έχουν συνήθη στάθµευση σε άλλο κράτος µέλος. Τα δεδοµένα
προσωπικού χαρακτήρα που υποβάλλονται σε επεξεργασία σύµ-
φωνα µε το παρόν, αποκλειστικά για τον σκοπό πραγµατοποί-
ησης ενός ελέγχου ασφάλισης, διατηρούνται µόνο για όσο
διάστηµα είναι αναγκαία για τον σκοπό αυτό και διαγράφονται
πλήρως µόλις επιτευχθεί ο ως άνω έλεγχος. Αν από τον έλεγχο
ασφάλισης προκύψει ότι το όχηµα καλύπτεται από υποχρεωτική
ασφάλιση σύµφωνα µε το άρθρο 2, ο υπεύθυνος επεξεργασίας
διαγράφει αµέσως τα εν λόγω δεδοµένα. Όταν ο έλεγχος δεν
είναι σε θέση να προσδιορίσει κατά πόσον ένα όχηµα καλύπτεται
από υποχρεωτική ασφάλιση σύµφωνα µε το άρθρο 2, τα δεδο-
µένα διατηρούνται µόνο για περιορισµένο χρονικό διάστηµα, που
δεν υπερβαίνει τον αριθµό των ηµερών που απαιτούνται για να
διαπιστωθεί αν υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη.»

Άρθρο 9
Ασφαλιστική κάλυψη σε αγώνες αυτοκινήτων - 

Αντικατάσταση άρθρου 15 π.δ. 237/1986
(περ. β) παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Το άρθρο 15 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί οργάνωσης αγώ-
νων αυτοκινήτων, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 15
Αγώνες, εκδηλώσεις και δραστηριότητες 

µηχανοκίνητου αθλητισµού

1. Η άδεια για τη διοργάνωση εκδηλώσεων και δραστηριοτή-
των µηχανοκίνητου αθλητισµού, περιλαµβανοµένων αγώνων τα-
χύτητας, ακρίβειας ή δεξιοτεχνίας, καθώς και διαγωνισµών,
εκπαιδεύσεων, δοκιµών και επιδείξεων µε οχήµατα, σε περιορι-
σµένη και οριοθετηµένη περιοχή της Ελλάδας, χορηγείται από
την αρµόδια αρχή, σύµφωνα µε τις περ. γ), δ) και ε) της παρ. 2
του άρθρου 49 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999,
Α’ 57), µόνο εφόσον διαπιστωθεί ότι υπάρχει η γενική και ειδική
ασφαλιστική κάλυψη του άρθρου 6 και εφόσον υπάρχει και
ασφαλιστική κάλυψη της επαγγελµατικής αστικής ευθύνης των
οργανωτών από οποιοδήποτε ατύχηµα προέρχεται από την ορ-
γάνωση και διεξαγωγή των ανωτέρω αγώνων, εκδηλώσεων και
δραστηριοτήτων.

2. Όποιος διοργανώνει δραστηριότητες της παρ. 1, κατά πα-
ράβαση των προβλεποµένων σε αυτή προϋποθέσεων, τιµωρείται
µε τις ποινές του πρώτου εδαφίου του άρθρου 12.»

Άρθρο 10
Σκοπός του Επικουρικού Κεφαλαίου - 

Αντικατάσταση άρθρου 17 π.δ. 237/1986

Tο άρθρο 17 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί σκοπού του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 17
Σκοπός και αρµοδιότητες Επικουρικού Κεφαλαίου

Σκοπός του Επικουρικού Κεφαλαίου είναι η καταβολή ασφα-
λιστικής αποζηµίωσης για αστική ευθύνη από αυτοκινητιστικά
ατυχήµατα σύµφωνα µε τα άρθρα 19, περί υποχρέωσης του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου να αποζηµιώνει σε περιπτώσεις θανάτου,
σωµατικών ή υλικών βλαβών, 19α, περί προστασίας ζηµιωθέντων
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έναντι ζηµιών από ατυχήµατα που συµβαίνουν στο κράτος µέλος
της συνήθους διαµονής τους και 19β, περί προστασίας ζηµιω-
θέντων έναντι ζηµιών από ατυχήµατα που συµβαίνουν σε κράτος
µέλος άλλο από αυτό της συνήθους διαµονής τους και την παρ.
2 του άρθρου 23, περί ορισµού του Επικουρικού Κεφαλαίου ως
οργανισµού αποζηµίωσης για τις ανάγκες της Οδηγίας
2009/103/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 16ης Σεπτεµβρίου 2009, σχετικά µε την ασφάλιση της αστι-
κής ευθύνης που προκύπτει από την κυκλοφορία αυτοκινήτων
οχηµάτων και τον έλεγχο της υποχρέωσης προς ασφάλιση της
ευθύνης αυτής (L 263).»

Άρθρο 11
Υποχρεώσεις Επικουρικού Κεφαλαίου - 

Τροποποίηση παρ. 1, 3 και 5 άρθρου 19 π.δ. 237/1986
(περ. α) και β) παρ. 7 και παρ. 9 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ)

2021/2118)

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του π.δ. 237/1986          (Α’ 110),
περί υποχρεώσεων του Επικουρικού Κεφαλαίου, επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στην περ. α) µετά τη λέξη «συγχρόνως»
προστίθενται οι λέξεις «θανάτωση ή», β) στην περ. β): βα) στο
τέλος του πρώτου εδαφίου προστίθεται η φράση «ή το οποίο βρί-
σκεται σε κατάσταση ακινησίας, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του
ν. 2367/1953 (Α’ 82)», ββ) στο δεύτερο εδάφιο προστίθενται οι
λέξεις «ή τη σωµατική βλάβη», γ) η περ. γ) αντικαθίσταται, δ)
επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Το Επικουρικό Κεφάλαιο είναι υποχρεωµένο να καταβάλει
στα πρόσωπα που ζηµιώθηκαν την κατά την παρ. 2 αποζηµίωση
λόγω θανάτωσης ή σωµατικών βλαβών ή υλικών ζηµιών από αυ-
τοκινητιστικά ατυχήµατα όταν:

α) Αυτός που υπέχει ευθύνη παραµένει άγνωστος. Στην περί-
πτωση αυτή όµως δεν υπάρχει υποχρέωση αποζηµίωσης λόγω
υλικών ζηµιών, εκτός αν προκλήθηκαν συγχρόνως θανάτωση ή
σωµατικές βλάβες που απαιτούν νοσοκοµειακή περίθαλψη, εφό-
σον έχει επιληφθεί αστυνοµική αρχή και η περίθαλψη αυτή διήρ-
κησε τουλάχιστον για χρονικό διάστηµα πέντε ηµερών σε
δηµόσιο νοσοκοµείο ή ιδιωτικό θεραπευτήριο.

β) Το ατύχηµα προήλθε από αυτοκίνητο ως προς το οποίο δεν
έχει εκπληρωθεί η κατά το άρθρο 2 υποχρέωση ή το οποίο βρί-
σκεται σε κατάσταση ακινησίας, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του ν.
2367/1953 (Α’ 82).

Εξαιρούνται της αποζηµίωσης τα πρόσωπα που επιβιβάστηκαν
µε τη θέλησή τους στο όχηµα που προκάλεσε την ζηµία ή τη σω-
µατική βλάβη, εφόσον το Επικουρικό Κεφάλαιο αποδείξει ότι
γνώριζαν ότι το όχηµα δεν ήταν ασφαλισµένο.

γ) Η ασφαλιστική επιχείρηση τέθηκε σε ασφαλιστική εκκαθά-
ριση, µε την επιφύλαξη των οριζόµενων στα άρθρα 19α και 19β
του παρόντος.

δ) Το ατύχηµα προήλθε από ορισµένους τύπους οχηµάτων ή
ορισµένα οχήµατα µε ειδική πινακίδα κυκλοφορίας και των
οποίων η ευθύνη δεν είχε καλυφθεί σύµφωνα µε το άρθρο 2 του
παρόντος. Στην περίπτωση αυτή, το Επικουρικό Κεφάλαιο, το
οποίο αποζηµίωσε ζηµία που προκλήθηκε από όχηµα ειδικού
τύπου ή µε ειδική πινακίδα κυκλοφορίας άλλου κράτους µέλους,
έχει δικαίωµα αναγωγής κατά του αντίστοιχου Επικουρικού Κε-
φαλαίου του τόπου συνήθους στάθµευσης του οχήµατος.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 19 του π.δ. 237/1986 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο επέρχεται νοµοτε-
χνική βελτίωση, β) τα εδάφια δεύτερο και τρίτο αντικαθίστανται,
και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Στις περιπτώσεις της παρ. 1 το ζηµιωθέν πρόσωπο έχει ιδία
αξίωση κατά του Επικουρικού Κεφαλαίου, όχι όµως και κατά των
µελών αυτού.

Το Επικουρικό Κεφάλαιο µε βάση τις πληροφορίες που ζητεί
και λαµβάνει από τον ζηµιωθέντα υποχρεούται να δίδει αιτιολο-
γηµένη απάντηση σχετικά µε την καταβολή ή µη αποζηµίωσης.

Ωστόσο, το Επικουρικό Κεφάλαιο καταβάλλει την αποζηµίωση
χωρίς να απαιτείται ο ζηµιωθείς να αποδείξει ότι το υπαίτιο νο-
µικό ή φυσικό πρόσωπο αδυνατεί ή αρνείται να πληρώσει.»

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 19 του π.δ. 237/1986 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στο τρίτο εδάφιο: αα) ο όρος «θύµα» αν-
τικαθίσταται από τον όρο «ζηµιωθέντα», αβ) η φράση «σε πρώτη
φάση να αποζηµιώσει το θύµα» αντικαθίσταται από τη φράση
«χωρίς καθυστέρηση να καταβάλει την αποζηµίωση», β) στο τέ-
ταρτο εδάφιο η φράση «Αν τελικά αποφασισθεί» αντικαθίσταται
από τη φράση «Αν τελικά συµφωνηθεί ή κριθεί µε δικαστική ή
άλλη απόφαση» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η Αποζηµίωση του Επικουρικού Κεφαλαίου περιορίζεται
στη συµπλήρωση του ποσού που υποχρεούται να καταβάλει
ασφαλιστικό Ταµείο ή άλλος οργανισµός κοινωνικής ασφάλισης
για την αυτή αιτία στον ζηµιωθέντα (84/5/ΕΟΚ άρθρο 1 παρ. 4
εδ. α’).

Το προηγούµενο εδάφιο δεν εφαρµόζεται στις περιπτώσεις
που το Ελληνικό Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης καταβάλλει απο-
ζηµιώσεις σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος σε αλλοδαπά
Γραφεία Διεθνούς Ασφαλίσεως για ατυχήµατα που συµβαίνουν
εκτός Ελλάδος.

Σε περίπτωση διαφοράς µεταξύ του Επικουρικού Κεφαλαίου
και του ασφαλιστή αστικής ευθύνης για το ποιος πρέπει να απο-
ζηµιώσει τον ζηµιωθέντα για σωµατικές βλάβες που προκαλούν-
ται από όχηµα αγνώστων στοιχείων ή για υλικές ζηµιές και
σωµατικές βλάβες ανασφάλιστου οχήµατος, το Επικουρικό Κε-
φάλαιο υποχρεούται χωρίς καθυστέρηση να καταβάλει την απο-
ζηµίωση.

Αν τελικά συµφωνηθεί ή κριθεί µε δικαστική ή άλλη απόφαση
ότι ο ασφαλιστής αστικής ευθύνης θα έπρεπε να έχει καταβάλει
την αποζηµίωση εξ ολοκλήρου ή εν µέρει, ο ασφαλιστής αστικής
ευθύνης θα επιστρέψει το οφειλόµενο ποσό στο Επικουρικό Κε-
φάλαιο που την κατέβαλε. (90/232/ΕΟΚ αριθ. 4).»

Άρθρο 12
Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχήµατα 

που συµβαίνουν στο κράτος µέλος της συνήθους 
διαµονής τους σε περίπτωση αφερεγγυότητας 

ασφαλιστικής επιχείρησης - Προσθήκη άρθρου 19α 
στο π.δ. 237/1986

(παρ. 8 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Μετά το άρθρο 19 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί υποχρεώ-
σεων του Επικουρικού Κεφαλαίου, προστίθεται άρθρο 19α ως
εξής:

«Άρθρο 19α
Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχήµατα που

συµβαίνουν στο κράτος µέλος της συνήθους 
διαµονής τους σε περίπτωση αφερεγγυότητας 

ασφαλιστικής επιχείρησης

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 242 του      ν.
4364/2016 (Α’13), περί του τρόπου αποζηµίωσης των δικαιούχων
βεβαιωµένων απαιτήσεων από ασφαλίσεις αστικής ευθύνης αυ-
τοκινήτων, το Επικουρικό Κεφάλαιο παρέχει αποζηµίωση, σε ζη-
µιωθέντες που έχουν συνήθη τόπο διαµονής στην Ελλάδα, για
ατυχήµατα που συµβαίνουν στην Ελλάδα, τουλάχιστον έως τα
όρια της υποχρεωτικής ασφάλισης, για υλικές ζηµίες ή σωµατι-
κές βλάβες που προκαλούνται από όχηµα που έχει ασφαλισθεί:

α) σε ασφαλιστική επιχείρηση που εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος και τελεί, είτε υπό διαδικασία πτώχευσης, είτε υπό διαδι-
κασία εκκαθάρισης της περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 268 της
Οδηγίας 2009/138/ΕΚ, ή

β) σε ασφαλιστική επιχείρηση που εδρεύει στην Ελλάδα και
τελεί σε διαδικασία ασφαλιστικής εκκαθάρισης της περ. δ) της
παρ. 1 του άρθρου 221 του ν. 4364/2016.

2. Αν τίθεται σε ασφαλιστική εκκαθάριση ασφαλιστική επιχεί-
ρηση που εδρεύει στην Ελλάδα, το Επικουρικό Κεφάλαιο υπο-
χρεούται να γνωστοποιήσει το γεγονός αυτό σε όλους τους
οργανισµούς των κρατών µελών του άρθρου 10α της Οδηγίας
2009/103/ΕΚ.

3. Ο ζηµιωθείς της παρ. 1 µπορεί να αιτηθεί αποζηµίωση απευ-
θείας από το Επικουρικό Κεφάλαιο.
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4. Το Επικουρικό Κεφάλαιο γνωστοποιεί την παραλαβή της εν
λόγω αίτησης ανά περίπτωση:

α. στον ασφαλιστικό εκκαθαριστή της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης που εδρεύει στην Ελλάδα,

β. στον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγωγής
της ασφαλιστικής επιχείρησης που τελεί υπό πτώχευση ή εκκα-
θάριση, καθώς και στην ίδια την ασφαλιστική επιχείρηση που
τελεί υπό πτώχευση ή εκκαθάριση ή στον διαχειριστή ή τον εκ-
καθαριστή αυτής.

5. Για την εφαρµογή του παρόντος, το Επικουρικό Κεφάλαιο
συνεργάζεται εγκαίρως:

α) µε τους αντίστοιχους οργανισµούς άλλων κρατών µελών,
β) µε άλλους οργανισµούς που έχουν ιδρυθεί ή εγκριθεί δυ-

νάµει του άρθρου 25α της Οδηγίας 2009/103/ΕΚ σε άλλα κράτη
µέλη,

γ) µε άλλα ενδιαφερόµενα µέρη, συµπεριλαµβανοµένων των
ασφαλιστικών επιχειρήσεων που υπόκεινται σε διαδικασία πτώ-
χευσης ή εκκαθάρισης, τον διαχειριστή ή εκκαθαριστή τους ή
τον ασφαλιστικό εκκαθαριστή, και

δ) µε τις αρµόδιες αρχές της Ελλάδας ή άλλων κρατών µελών,
σε όλα τα στάδια της διαδικασίας του παρόντος.

Η συνεργασία αυτή περιλαµβάνει κατά περίπτωση την αίτηση,
την παραλαβή, καθώς και την παροχή πληροφοριών, σχετικά µε
λεπτοµέρειες επί συγκεκριµένων απαιτήσεων, που αφορούν την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου και του άρθρου 10α της Οδη-
γίας 2009/103/ΕΚ.

6. Ο ασφαλιστικός εκκαθαριστής της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης της περ. β) της παρ. 1, αν η αίτηση αποζηµίωσης διαβιβαστεί
σε αυτόν από το Επικουρικό Κεφάλαιο, υποχρεούται, εντός ενός
(1) µηνός από την παραλαβή της, να ενηµερώσει αιτιολογηµένα
το Επικουρικό Κεφάλαιο σχετικά µε το εάν αποδέχεται ή αρνεί-
ται, εν όλω ή εν µέρει, την ευθύνη για την αξίωση που αφορά την
εν λόγω αίτηση, παρέχοντας τις εξής πληροφορίες:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης, αν έχει διαπιστώσει
ότι αποδέχεται την απαίτηση από ασφάλιση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι η ευθύνη απορ-
ρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν έχουν πο-
σοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

7. Ο ασφαλιστικός εκκαθαριστής της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης της περ. β) της παρ. 1, αν η αίτηση αποζηµίωσης προέρχεται
από οργανισµό άλλου κράτους µέλους, στο πλαίσιο του άρθρου
10α της Οδηγίας 2009/103/ΕΚ, υποχρεούται εντός της προθε-
σµίας που τίθεται από τον εν λόγω οργανισµό, και πάντως το αρ-
γότερο εντός ενός (1) µηνός από την παραλαβή της αίτησης, να
ενηµερώσει αιτιολογηµένα τον οργανισµό που αιτείται την απο-
ζηµίωση σχετικά µε το εάν αποδέχεται ή αρνείται, εν όλω ή εν
µέρει, την ευθύνη για την αξίωση που αφορά την εν λόγω αίτηση,
παρέχοντας τις εξής πληροφορίες:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης αν έχει διαπιστώσει
ότι αποδέχεται την απαίτηση από ασφάλιση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι η ευθύνη απορ-
ρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν έχουν πο-
σοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

8. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, βάσει, µεταξύ άλλων, πληροφο-
ριών που λαµβάνει, κατόπιν αιτήµατός του, από τον ζηµιωθέντα,
παρέχει σε αυτόν, εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία
κατά την οποία ο ζηµιωθείς υπέβαλε την αίτησή του για αποζη-
µίωση:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης αν έχει διαπιστώσει
ότι υποχρεούται να καταβάλει αποζηµίωση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι δεν υποχρεού-
ται να καταβάλει αποζηµίωση, διότι δεν πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις των περ. α) και β) της παρ. 1 του παρόντος, ή όταν η
ευθύνη απορρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν
έχουν ποσοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

9. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, αν οφείλεται αποζηµίωση, είτε εν
όλω είτε εν µέρει, υποχρεούται να την καταβάλει στον ζηµιω-
θέντα χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση και πάντως το αργό-
τερο εντός τριών (3) µηνών από την αποδοχή από τον
ζηµιωθέντα της αιτιολογηµένης προσφοράς αποζηµίωσης.

10. Το Επικουρικό Κεφάλαιο γνωστοποιεί την καταβολή απο-
ζηµίωσης προς τον ζηµιωθέντα, βάσει του παρόντος, ανά περί-
πτωση:

α) όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει στην Ελλάδα, στον
ασφαλιστικό εκκαθαριστή της, οπότε και απαλλάσσεται για το
ύψος του ποσού που κατέβαλε, από την αντίστοιχη υποχρέωσή
του στο πλαίσιο της παρ. 3 του άρθρου 242 του ν. 4364/2016,

β) όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος, στον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγω-
γής της ασφαλιστικής επιχείρησης, καθώς και στην ίδια την
ασφαλιστική επιχείρηση που τελεί υπό πτώχευση ή εκκαθάριση
ή στον διαχειριστή ή τον εκκαθαριστή αυτής.

11. α) Όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος, το Επικουρικό Κεφάλαιο, αφού αποζηµιώσει τον ζηµιω-
θέντα σύµφωνα µε τις παρ. 1 έως 10, δικαιούται να ζητήσει την
πλήρη επιστροφή του ποσού που κατέβαλε ως αποζηµίωση από
τον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγωγής της
ασφαλιστικής επιχείρησης.

β) Όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει στην Ελλάδα, το
Επικουρικό Κεφάλαιο οφείλει, µετά από σχετική αίτηση, να κα-
ταβάλει εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος που δεν υπερβαί-
νει τους έξι (6) µήνες από την παραλαβή αυτής, στον αντίστοιχο
οργανισµό του κράτους µέλους συνήθους διαµονής του ζηµιω-
θέντος, την αποζηµίωση που ο εν λόγω οργανισµός κατέβαλε σε
αυτόν, εκτός αν υπάρχει διαφορετική έγγραφη συµφωνία µεταξύ
του Επικουρικού Κεφαλαίου και του αντίστοιχου οργανισµού του
άλλου κράτους µέλους.

12. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, σε περίπτωση ασφαλιστικής επι-
χείρησης που εδρεύει στην Ελλάδα, υποκαθίσταται στα δικαιώ-
µατα του ζηµιωθέντος µέχρι του ποσού της αποζηµίωσης που
καταβάλλει, και υπεισέρχεται στο προνόµιο απαιτήσεων από
ασφάλιση του άρθρου 240 του ν. 4364/2016.

13. Η κατά το παρόν άρθρο υποχρέωση αποζηµίωσης του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου περιορίζεται στη συµπλήρωση του ποσού
που υποχρεούται να καταβάλει ασφαλιστικό ταµείο ή άλλος ορ-
γανισµός κοινωνικής ασφάλισης για την ίδια αιτία στον ζηµιω-
θέντα.

14. Το Επικουρικό Κεφάλαιο καταβάλλει την αποζηµίωση της
παρ. 1, χωρίς να χρειάζεται ο ζηµιωθείς να αποδείξει ότι το υπαί-
τιο νοµικό ή φυσικό πρόσωπο αδυνατεί ή αρνείται να πληρώσει.»

Άρθρο 13
Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχήµατα 

που συµβαίνουν σε κράτος µέλος άλλο από αυτό
της συνήθους διαµονής τους σε περίπτωση

αφερεγγυότητας ασφαλιστικής επιχείρησης - 
Προσθήκη άρθρου 19β στο π.δ. 237/1986

(παρ. 18 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

Μετά το άρθρο 19α του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), προστίθεται
άρθρο 19β ως εξής:

«Άρθρο 19β
Προστασία ζηµιωθέντων έναντι ζηµιών από ατυχήµατα 

που συµβαίνουν σε κράτος µέλος άλλο από αυτό 
της συνήθους διαµονής τους σε περίπτωση
αφερεγγυότητας ασφαλιστικής επιχείρησης

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 242 του    ν.
4364/2016 (Α’ 13), το Επικουρικό Κεφάλαιο παρέχει αποζηµίωση,
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σε ζηµιωθέντες που έχουν συνήθη τόπο διαµονής στην Ελλάδα,
για ατυχήµατα που συµβαίνουν σε άλλο κράτος µέλος της Ε.Ε.,
τουλάχιστον έως τα όρια της υποχρεωτικής ασφάλισης, για υλι-
κές ζηµίες ή σωµατικές βλάβες που προκαλούνται από όχηµα
που έχει ασφαλιστεί:

α) σε ασφαλιστική επιχείρηση που εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος και τελεί είτε υπό διαδικασία πτώχευσης, είτε υπό διαδι-
κασία εκκαθάρισης της περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 268 της
Οδηγίας 2009/138/ΕΚ, ή

β) σε ασφαλιστική επιχείρηση που εδρεύει στην Ελλάδα και
τελεί σε διαδικασία ασφαλιστικής εκκαθάρισης της περ. δ) της
παρ. 1 του άρθρου 221 του ν. 4364/2016.

2. Αν τίθεται σε ασφαλιστική εκκαθάριση ασφαλιστική επιχεί-
ρηση που εδρεύει στην Ελλάδα, το Επικουρικό Κεφάλαιο υπο-
χρεούται να γνωστοποιήσει το γεγονός αυτό σε όλους τους
οργανισµούς των κρατών µελών των άρθρων 24 και 25α της Οδη-
γίας 2009/103/ΕΚ.

3. Ο ζηµιωθείς της παρ. 1 µπορεί να αιτηθεί αποζηµίωση απευ-
θείας από το Επικουρικό Κεφάλαιο.

4. Το Επικουρικό Κεφάλαιο γνωστοποιεί την παραλαβή της εν
λόγω αίτησης ανά περίπτωση:

α. στον ασφαλιστικό εκκαθαριστή της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης που εδρεύει στην Ελλάδα,

β. στον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγωγής
της ασφαλιστικής επιχείρησης που τελεί υπό πτώχευση ή εκκα-
θάριση, καθώς και στην ίδια την ασφαλιστική επιχείρηση που
τελεί υπό πτώχευση ή εκκαθάριση ή στον διαχειριστή ή τον εκ-
καθαριστή αυτής,

γ. στο Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης του άρθρου 26 του πα-
ρόντος.

5. Για την εφαρµογή του παρόντος, το Επικουρικό Κεφάλαιο
συνεργάζεται εγκαίρως:

α) µε τους αντίστοιχους οργανισµούς άλλων κρατών µελών,
β) µε άλλους οργανισµούς που έχουν ιδρυθεί ή εγκριθεί δυ-

νάµει των άρθρων 10α και 24 της                                     Οδηγίας
2009/103/ΕΚ σε άλλα κράτη µέλη,

γ) µε άλλα ενδιαφερόµενα µέρη, συµπεριλαµβανοµένων των
ασφαλιστικών επιχειρήσεων που υπόκεινται σε διαδικασία πτώ-
χευσης ή εκκαθάρισης, του αντιπροσώπου τους για τον διακα-
νονισµό αξιώσεων ή του διαχειριστή ή του εκκαθαριστή τους, και

δ) µε τις αρµόδιες αρχές της Ελλάδας ή άλλων κρατών µελών,
σε όλα τα στάδια της διαδικασίας του παρόντος.

Η συνεργασία αυτή περιλαµβάνει κατά περίπτωση την αίτηση,
την παραλαβή, καθώς και την παροχή πληροφοριών, µεταξύ
άλλων, σχετικά µε λεπτοµέρειες επί συγκεκριµένων απαιτήσεων,
που αφορούν την εφαρµογή του παρόντος και του άρθρου 25α
της Οδηγίας 2009/103/ΕΚ.

6. Ο ασφαλιστικός εκκαθαριστής της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης της περ. β) της παρ. 1, αν η αίτηση αποζηµίωσης διαβιβαστεί
σε αυτόν από το Επικουρικό Κεφάλαιο, υποχρεούται, εντός ενός
(1) µηνός από την παραλαβή της, να ενηµερώσει αιτιολογηµένα
το Επικουρικό Κεφάλαιο σχετικά µε το εάν αποδέχεται ή αρνεί-
ται, εν όλω ή εν µέρει, την ευθύνη για την αξίωση που αφορά την
εν λόγω αίτηση, παρέχοντας τις εξής πληροφορίες:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης αν έχει διαπιστώσει
ότι αποδέχεται την απαίτηση από ασφάλιση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι η ευθύνη απορ-
ρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν έχουν πο-
σοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

7. Ο ασφαλιστικός εκκαθαριστής της ασφαλιστικής επιχείρη-
σης της περ. β) της παρ. 1, αν η αίτηση αποζηµίωσης προέρχεται
από οργανισµό άλλου κράτους µέλους, στο πλαίσιο του άρθρου
25α της Οδηγίας 2009/103/ΕΚ, υποχρεούται εντός της προθε-
σµίας που τίθεται από τον εν λόγω οργανισµό, και πάντως το αρ-
γότερο εντός ενός (1) µηνός από την παραλαβή της αίτησης, να
ενηµερώσει αιτιολογηµένα τον οργανισµό αυτόν σχετικά µε το
εάν αποδέχεται ή αρνείται, εν όλω ή εν µέρει, την ευθύνη για την

αξίωση που αφορά την εν λόγω αίτηση παρέχοντας τις εξής πλη-
ροφορίες:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης αν έχει διαπιστώσει
ότι αποδέχεται την απαίτηση από ασφάλιση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι η ευθύνη απορ-
ρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν έχουν πο-
σοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

8. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, βάσει, µεταξύ άλλων, πληροφο-
ριών που λαµβάνει, κατόπιν αιτήµατός του, από τον ζηµιωθέντα,
παρέχει σε αυτόν, εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία
κατά την οποία ο ζηµιωθείς υπέβαλε την αίτησή του για αποζη-
µίωση:

α) αιτιολογηµένη προσφορά αποζηµίωσης, αν έχει διαπιστώσει
ότι υποχρεούται να καταβάλει αποζηµίωση, η αξίωση δεν αµφι-
σβητείται και η ζηµιά έχει ποσοτικοποιηθεί εν όλω ή εν µέρει,
προσδιορίζοντας το ύψος της ασφαλιστικής απαίτησης που έγινε
δεκτό, ή

β) αιτιολογηµένη απάντηση στα σηµεία που αναφέρονται στην
ασφαλιστική απαίτηση, όταν έχει διαπιστώσει ότι δεν υποχρεού-
ται να καταβάλει αποζηµίωση, διότι δεν πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις των περ. α) και β) της     παρ. 1 του παρόντος, ή όταν η
ευθύνη απορρίπτεται ή δεν έχει προσδιοριστεί µε σαφήνεια ή δεν
έχουν ποσοτικοποιηθεί πλήρως οι ζηµιές.

9. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, αν οφείλεται αποζηµίωση, είτε εν
όλω είτε εν µέρει, υποχρεούται να την καταβάλει στον ζηµιω-
θέντα χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση και το αργότερο εντός
τριών (3) µηνών από την αποδοχή από τον ζηµιωθέντα της αιτιο-
λογηµένης προσφοράς αποζηµίωσης.

10. Το Επικουρικό Κεφάλαιο γνωστοποιεί την καταβολή απο-
ζηµίωσης προς τον ζηµιωθέντα, βάσει του παρόντος, ανά περί-
πτωση:

α) όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει στην Ελλάδα, στον
ασφαλιστικό εκκαθαριστή της, οπότε και απαλλάσσεται για το
ύψος του ποσού που κατέβαλε, από την αντίστοιχη υποχρέωσή
του κατ’ εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 242 του ν. 4364/2016,

β) όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος, στον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγω-
γής της ασφαλιστικής επιχείρησης, καθώς και στην ίδια την
ασφαλιστική επιχείρηση που τελεί υπό πτώχευση ή εκκαθάριση
ή στον διαχειριστή ή τον εκκαθαριστή αυτής,

γ) στο Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης του άρθρου 26 του πα-
ρόντος.

11. Όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει σε άλλο κράτος
µέλος, το Επικουρικό Κεφάλαιο, αφού αποζηµιώσει τον ζηµιω-
θέντα σύµφωνα µε τις παρ. 1 έως 10, δικαιούται να ζητήσει την
πλήρη επιστροφή του ποσού που κατέβαλε ως αποζηµίωση από
τον αντίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους καταγωγής της
ασφαλιστικής επιχείρησης.

Όταν η ασφαλιστική επιχείρηση εδρεύει στην Ελλάδα, το Επι-
κουρικό Κεφάλαιο, οφείλει, µετά από σχετική αίτηση, να κατα-
βάλει εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος που δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες από την παραλαβή αυτής, στον αν-
τίστοιχο οργανισµό του κράτους µέλους συνήθους διαµονής του
ζηµιωθέντος, την αποζηµίωση που ο εν λόγω οργανισµός κατέ-
βαλε σε αυτόν, εκτός εάν υπάρχει διαφορετική έγγραφη συµφω-
νία µεταξύ του Επικουρικού Κεφαλαίου και του αντίστοιχου
οργανισµού του άλλου κράτους µέλους.

12. Το Επικουρικό Κεφάλαιο, σε περίπτωση ασφαλιστικής επι-
χείρησης που εδρεύει στην Ελλάδα, υποκαθίσταται στα δικαιώ-
µατα του ζηµιωθέντος, µέχρι του ποσού της αποζηµίωσης που
καταβάλλει, και υπεισέρχεται µε το προνόµιο απαιτήσεων από
ασφάλιση, κατά το άρθρο 240 του ν. 4364/2016.

13. Η κατά το παρόν άρθρο υποχρέωση αποζηµίωσης του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου περιορίζεται στη συµπλήρωση του ποσού
που υποχρεούται να καταβάλει ασφαλιστικό ταµείο ή άλλος ορ-
γανισµός κοινωνικής ασφάλισης για την ίδια αιτία στον ζηµιω-
θέντα.
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14. Το Επικουρικό Κεφάλαιο καταβάλλει την αποζηµίωση της
παρ. 1, χωρίς να χρειάζεται ο ζηµιωθείς να αποδείξει ότι το υπαί-
τιο νοµικό ή φυσικό πρόσωπο αδυνατεί ή αρνείται να πληρώσει.»

Άρθρο 14
Εισφορά υπέρ του Επικουρικού Κεφαλαίου - 

Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 20 π.δ. 237/1986
(παρ. 8 και 18 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2118)

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 20 του π.δ. 237/1986          (Α’ 110),
περί λογαριασµού αρωγής: α) η περ. α) αντικαθίσταται, β) η περ.
γ) καταργείται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1.α) Για την εκπλήρωση του σκοπού του Επικουρικού Κεφα-
λαίου, επιβάλλεται εισφορά υπέρ αυτού, που δεν δύναται να
υπερβαίνει συνολικά το έξι τοις εκατό (6%) επί του συνόλου των
ακαθάριστων εγγεγραµµένων ασφαλίστρων του κλάδου αστικής
ευθύνης από οχήµατα και  η οποία  επιµερίζεται ως εξής:

αα) για ευθύνη του Επικουρικού Κεφαλαίου στις περ. α), β) και
δ) της παρ. 1 του άρθρου 19, ποσοστό τέσσερα κόµµα πέντε τοις
εκατό (4,5%) επί του συνόλου των ακαθάριστων εγγεγραµµένων
ασφαλίστρων του κλάδου αστικής ευθύνης από οχήµατα. Στην
περίπτωση άσκησης του κλάδου µε καθεστώς ελεύθερης παρο-
χής υπηρεσιών κατά την έννοια της περ. στ) του άρθρου 1, η ει-
σφορά υπολογίζεται επί των ακαθαρίστων εγγεγραµµένων
ασφαλίστρων από ασφαλίσεις που συνήφθησαν µε καθεστώς
ελεύθερης παροχής υπηρεσιών στην Ελλάδα.

αβ) για ευθύνη του Επικουρικού Κεφαλαίου στην    περ. γ) της
παρ. 1 του άρθρου 19 και στις περιπτώσεις των άρθρων 19α και
19β, ποσοστό ενάµισι τοις εκατό (1,5%) επί του συνόλου των
ακαθάριστων εγγεγραµµένων ασφαλίστρων του κλάδου αστικής
ευθύνης από οχήµατα. Η εισφορά αυτή επιβάλλεται µόνο στις
ασφαλιστικές επιχειρήσεις που εδρεύουν στην Ελλάδα και
ασκούν εργασίες του κλάδου 10 της περ. ι της παρ. 1 του άρ-
θρου 4 του ν. 4364/2016 (Α’13), κατά παρέκκλιση των οριζόµενων
στην παρ. 2 του άρθρου 120 του ιδίου νόµου.

Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος, µετά από αιτιολογη-
µένη εισήγηση του Επικουρικού Κεφαλαίου, που συνοδεύεται
από σχετική οικονοµοτεχνική µελέτη, τα ποσοστά των υποπερ.
αα) και αβ) δύνανται να τροποποιούνται, χωρίς όµως, ως άθροι-
σµα, να υπερβαίνουν συνολικώς το όριο του έξι τοις εκατό (6%).

Η εισφορά αυτή βαρύνει σε ποσοστό εβδοµήντα τοις εκατό
(70%) τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις και σε ποσοστό τριάντα τοις
εκατό (30%) τους ασφαλισµένους.

Η εισφορά των ασφαλισµένων εµφανίζεται στο ασφαλιστήριο
και απαλλάσσεται παντός φόρου ή άλλης φορολογικής επιβά-
ρυνσης εκτός των τελών χαρτοσήµου. Η απόδοση του τέλους
χαρτοσήµου γίνεται από τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις, σύµ-
φωνα µε το π.δ. 160/1978    (Α’ 34).

Οι αλληλασφαλιστικοί συνεταιρισµοί αποδίδουν στο Επικου-
ρικό Κεφάλαιο τις εισφορές, που αναλογούν στους πρωτοβάθ-
µιους συνεταιρισµούς, τους οποίους αντασφαλίζουν,
ανεξάρτητα αν εισέπραξαν τις εισφορές αυτές ή όχι.

β) Μέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από τη λήξη κάθε ηµερο-
λογιακού διµήνου, οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις αποδίδουν στο
Επικουρικό Κεφάλαιο τις εισφορές που αναλογούν στα ασφαλι-
στήρια συµβόλαια που συνήψαν ή ανανέωσαν κατά το δίµηνο
που έληξε, ανεξάρτητα από το αν τα ασφάλιστρα αυτά έχουν ει-
σπραχθεί ή όχι. Σε περίπτωση εκπρόθεσµης καταβολής η ει-
σφορά προσαυξάνεται κατά το επιτόκιο υπερηµερίας που ισχύει.
Οι εν λόγω εισφορές, εξαιρουµένων των χρηµατικών ποσών που
απαιτούνται για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του Επικου-
ρικού Κεφαλαίου, επενδύονται, µε ευθύνη της Διαχειριστικής
Επιτροπής αυτού ή κατατίθενται σε έντοκο λογαριασµό τράπε-
ζας που λειτουργεί νόµιµα στην Ελλάδα.

Με απόφαση του Επικουρικού Κεφαλαίου ρυθµίζονται θέµατα
στοιχείων και διαδικασιών του τρόπου είσπραξης των εισφορών.
Το Επικουρικό Κεφάλαιο είναι υποχρεωµένο εντός ενός (1)
µηνός από τη λήξη κάθε ηµερολογιακού διµήνου να ενηµερώνει
την Τράπεζα της Ελλάδος για το ύψος των εισφορών που εισέ-
πραξε, αναλυτικά για κάθε επιχείρηση, και την ηµεροµηνία κατα-
βολής της εισφοράς, καθώς και ως προς το ποιες επιχειρήσεις

δεν κατέβαλαν την εισφορά τους.
γ) Καταργείται.»
2. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 20 του π.δ.

237/1986, η φράση «µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2023» αντικαθί-
σταται από τη φράση «µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2025», και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Για να εξυπηρετήσει τις ανάγκες του το Επικουρικό Κεφά-
λαιο µπορεί να συνάπτει δάνεια και να εκχωρεί ή ενεχυριάζει σε
ασφάλεια του δανείου απαιτήσεις του ληξιπρόθεσµες ή και µελ-
λοντικές εισφορές υπέρ αυτού µέχρι ποσοστό 2/3 του συνόλου
τους.

Αναστέλλεται κάθε αναγκαστική εκτέλεση σε βάρος του Επι-
κουρικού Κεφαλαίου, είτε εις χείρας του, είτε εις χείρας τρίτων,
από την έναρξη ισχύος του παρόντος µέχρι την 31η Δεκεµβρίου
2025.

Απαγορεύεται, επίσης, ο συµψηφισµός των εισφορών των
µελών του µε τυχόν οφειλές του Επικουρικού Κεφαλαίου προς
αυτά.»

Άρθρο 15
Κέντρο πληροφοριών - 

Τροποποίηση παρ. 4, 6 και 8 άρθρου 27β π.δ. 237/1986
(παρ. 13, περ. α) παρ. 17 και παρ. 19 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ)

2021/2118)

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 27β του π.δ. 237/1986       (Α’ 110),
περί κέντρου πληροφοριών, προστίθεται τρίτο εδάφιο, και η παρ.
4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι πληροφορίες που αναφέρονται στην παρ. 3 στοιχείο α)
του παρόντος, τηρούνται επί χρονικό διάστηµα επτά (7) ετών από
την ηµεροµηνία διαγραφής του οχήµατος από το µητρώο του
Κέντρου πληροφοριών ή από την λήξη του ασφαλιστηρίου συµ-
βολαίου.

Τα κέντρα πληροφοριών των κρατών µελών της Ε.Ε. συνεργά-
ζονται µεταξύ τους για ανταλλαγή στοιχείων, σύµφωνα µε τις
αρχές της συµφωνίας συνεργασίας που έχουν συνάψει.

Το κέντρο πληροφοριών, σε περίπτωση οχήµατος που απο-
στέλλεται από ένα κράτος µέλος σε άλλο, εφόσον το όχηµα είναι
ταξινοµηµένο στην Ελλάδα ή η Ελλάδα είναι το κράτος µέλος
προορισµού ή είναι το κράτος µέλος στο οποίο συνέβη το ατύ-
χηµα ή στο οποίο διαµένει ο ζηµιωθείς, συνεργάζεται µε τα αντί-
στοιχα κέντρα πληροφοριών των άλλων κρατών µελών,
προκειµένου να εξασφαλιστεί ότι είναι διαθέσιµες οι απαραίτητες
πληροφορίες σχετικά µε το αποστελλόµενο όχηµα.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 27β του π.δ. 237/1986: α) προστί-
θεται αλφαβητική αρίθµηση στις περιπτώσεις, β) προβλέπεται
στην περ. β) η υποχρέωση ενηµέρωσης του κέντρου πληροφο-
ριών σε περίπτωση που το ασφαλιστήριο καθίσταται άκυρο ή δεν
καλύπτει πλέον ταξινοµηµένο όχηµα, γ) το τελευταίο εδάφιο δια-
γράφεται, και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις που έχουν έδρα την Ελλάδα,
οι αλληλοασφαλιστικοί συνεταιρισµοί, τα εγκατεστηµένα στην
Ελλάδα υποκαταστήµατα ασφαλιστικών επιχειρήσεων µε έδρα
στην Ε.Ε. και ΕΟΧ και τρίτες χώρες και οι εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται µε Ελεύθερη Παροχή Υπηρεσιών (Ε.Π.Υ.) στην Ελ-
λάδα στον κλάδο 10 «αστική ευθύνη από ατυχήµατα από χερσαία
οχήµατα», οφείλουν να ενηµερώνουν το Κέντρο πληροφοριών µε
τα ακόλουθα στοιχεία:

α) Τον αριθµό κυκλοφορίας των οχηµάτων για τα οποία καλύ-
πτουν την αστική ευθύνη,

β) τον αριθµό του ασφαλιστηρίου συµβολαίου και τη χρονική
περίοδο ισχύος αυτού, καθώς και την επέλευση ή διαπίστωση
κάθε περίπτωσης κατά την οποία το ασφαλιστήριο καθίσταται
άκυρο ή δεν καλύπτει πλέον ταξινοµηµένο όχηµα,

γ) τον αριθµό της πράσινης κάρτας.
Το Γραφείο Διεθνούς Ασφάλισης οφείλει να ενηµερώνει το

Κέντρο πληροφοριών µε τους αριθµούς των συναπτόµενων συ-
νοριακών ασφαλίσεων όπως προβλέπονται από το άρθρο 4 στοι-
χείο β’ της Οδηγίας 72/166/ΕΟΚ.

Ο τρόπος υποβολής των ανωτέρω στοιχείων και πληροφοριών
καθώς και οι σχετικές προθεσµίες, καθορίζονται µε Υπουργική
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απόφαση.»
3. Στην παρ. 8 του άρθρου 27β του π.δ. 237/1986: α) οι λέξεις

«στα θύµατα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στους ζηµιωθέν-
τες», β) το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται, και η παρ. 8 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«8. Στο Κέντρο Πληροφοριών λειτουργεί «κεντρική µονάδα
αποθήκευσης», η οποία θα διαθέτει εγκαίρως στους ζηµιωθέντες
τροχαίων ατυχηµάτων, στους ασφαλιστές ή στους νόµιµους εκ-
προσώπους τους τα βασικά στοιχεία που απαιτούνται για τη δι-
ευθέτηση των αξιώσεων.»

Άρθρο 16
Καταργούµενη διάταξη

Το άρθρο 38 του π.δ. 237/1986 (Α’ 110), περί κυρώσεων σε
ασφαλιστικές επιχειρήσεις, καταργείται.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΤΟΠΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΔΡΑΝΩΝ

ΚΑΙ ΑΝΑΣΦΑΛΙΣΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΝΤΟΠΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ ΑΔΡΑΝΩΝ 

ΟΧΗΜΑΤΩΝ

Άρθρο 17
Χαρακτηρισµός αδρανών οχηµάτων

Οχήµατα, κατά την έννοια των άρθρων 1 και 13 του      ν.
2367/1953 (Α’ 82), περί τίτλων κυριότητος, ταξινόµησης αδειών
κυκλοφορίας και φορολογίας αυτοκινήτων, τα οποία δεν έχουν
διαγραφεί, ούτε έχουν τεθεί σε οικειοθελή ή αναγκαστική ακινη-
σία και εµφανίζονται σε κυκλοφορία στα Μητρώα Οχηµάτων του
Υπουργείου      Υποδοµών και Μεταφορών, του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσό-
δων (Α.Α.Δ.Ε.), χαρακτηρίζονται ως αδρανή, όταν για τα
τελευταία επτά (7) τουλάχιστον έτη, συµπεριλαµβανοµένου του
έτους διασταύρωσης, δεν είναι τακτοποιηµένα σωρευτικώς ως
προς:

α) την καταβολή των αναλογούντων τελών κυκλοφορίας ή χρή-
σης ή, όταν προβλέπεται, ως προς την ετήσια αναθεώρηση της
άδειας κυκλοφορίας τους,

β) την υποχρέωση ασφάλισης και
γ) τη διενέργεια ελέγχου σε Κέντρο Τεχνικού Ελέγχου Οχηµά-

των (Κ.Τ.Ε.Ο.), για οχήµατα που υποχρεούνται σε περιοδικό τε-
χνικό έλεγχο, σύµφωνα µε το άρθρο 3 της υπό στοιχεία
49372/3352/7.7.2017 «Περιοδικός τεχνικός έλεγχος µηχανοκίνη-
των οχηµάτων και των ρυµουλκούµενων τους σε συµµόρφωση
µε την Οδηγία 2014/45/ΕΚ και κατάργηση της Οδηγίας
2009/40/ΕΚ» κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μετα-
φορών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων     (Β’ 2726), όπως
εκάστοτε ισχύει.

Άρθρο 18
Εκκαθάριση των Μητρώων Οχηµάτων 

από αδρανή οχήµατα

1. Για την εκκαθάριση από αδρανή οχήµατα των Μητρώων
Οχηµάτων των αρχών του άρθρου 17, εφαρµόζεται από τη Γε-
νική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης ηλεκτρονική διασταύρωση δεδοµένων που αφορά στα
ανωτέρω οχήµατα και τα σχετιζόµενα µε αυτά πρόσωπα, τα
οποία αντλούνται µέσω διαλειτουργικότητας ή διαβιβάζονται σε
ηλεκτρονικά αρχεία µε ασφαλή διαδικασία, ιδίως από:

α) τα Μητρώα Οχηµάτων, για τα οποία έχει εκδοθεί άδεια κυ-
κλοφορίας, τα οποία τηρούνται, κατά περίπτωση, από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών ή το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη,

β) τα Μητρώα ακινησίας, τα οποία τηρούνται, κατά περίπτωση,

από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών ή το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη,

γ) το αρχείο καταβολής τελών κυκλοφορίας του Πληροφορια-
κού Συστήµατος Οχηµάτων της Α.Α.Δ.Ε.,

δ) το αρχείο ελέγχου Κέντρου Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων
(Κ.Τ.Ε.Ο.) του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών [άρθρα 35
και 37 του ν. 2963/2001 (Α’ 268) σε συνδυασµό µε την υπό στοι-
χεία 302873/30.9.2022 «Τεχνικές προδιαγραφές συστήµατος µη-
χανογράφησης των Κέντρων Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων
(ΚΤΕΟ). Συγκέντρωση επεξεργασία και αποστολή στοιχείων των
διενεργουµένων τεχνικών ελέγχων» απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών (Β’ 5195), όπως εκάστοτε ισχύει],

ε) το Μητρώο Ασφαλισµένων Οχηµάτων του Επικουρικού Κε-
φαλαίου (άρθρο 27β του π.δ. 237/1986,                   Α’ 110),

στ) το αρχείο της Εναλλακτικής Διαχείρισης Οχηµάτων Ελλά-
δος (Ε.Δ.Ο.Ε.) για τα οχήµατα τέλους κύκλου ζωής τα οποία
έχουν παραδοθεί σε συµβεβληµένα µε την Ε.Δ.Ο.Ε. σηµεία για
καταστροφή ή διάλυση,

ζ) το υποσύστηµα εξαγωγών του πληροφοριακού συστήµατος
τελωνείων της Α.Α.Δ.Ε., ICISnet,

η) το Μητρώο Πολιτών του Υπουργείου Εσωτερικών (άρθρο
115 του ν. 4483/2017, Α’ 107),

θ) τα Μητρώα πολιτών τρίτων χωρών που τηρούνται στα Πλη-
ροφοριακά Συστήµατα του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύ-
λου,

ι) το πληροφοριακό σύστηµα ΤAXISnet και ιδίως το Μητρώο
φυσικών και νοµικών προσώπων της Α.Α.Δ.Ε.,

ια) το οικείο πληροφοριακό σύστηµα του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη ως προς οχήµατα τα οποία εµπλέκονται σε υπο-
θέσεις που έχουν τεθεί υπόψη της Ελληνικής Αστυνοµίας και
σηµαίνονται στο πληροφοριακό σύστηµα µε ειδικότερες ενδεί-
ξεις, όπως κλεµµένο, υπό φύλαξη, µη ολοκλήρωση µεταβίβασης,

ιβ) τη βάση δεδοµένων του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών, στην οποία καταχωρούνται από τις Διευθύνσεις Μετα-
φορών και Επικοινωνιών των Περιφερειακών Ενοτήτων (Π.Ε.),
των Περιφερειών της χώρας, οι παρατάσεις της ηµεροµηνίας
υποχρέωσης για τεχνικό έλεγχο οχηµάτων, οι οποίες χορηγούν-
ται µε απόφαση των αποκεντρωµένων διοικήσεων ή των περιφε-
ρειών της χώρας,

ιγ) λοιπά ηλεκτρονικά µητρώα ή πληροφοριακά συστήµατα, τα
οποία δύναται να περιέχουν στοιχεία σχετικά µε τα οχήµατα του
άρθρου 17, την κυκλοφορία αυτών ή τους ιδιοκτήτες, συνιδιο-
κτήτες και κατόχους αυτών.

2. Η ηλεκτρονική διασταύρωση του παρόντος διενεργείται µία
(1) τουλάχιστον φορά ανά ηµερολογιακό εξάµηνο.

3. Για την εφαρµογή του παρόντος ορίζονται ως υπεύθυνοι
επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα κατά λόγο αρ-
µοδιότητας:

α) τα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Προστασίας του Πολίτη,

β) η Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
για τον σκοπό της ταυτοποίησης των οχηµάτων και των ιδιοκτη-
τών ή κατόχων µεταξύ των µητρώων, την ενηµέρωση των ιδιο-
κτητών ή κατόχων και τη λειτουργία της ειδικής ηλεκτρονικής
εφαρµογής της παρ. 2,

γ) οι Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφε-
ρειών και

δ) η Α.Α.Δ.Ε..

Άρθρο 19
Οχήµατα σε κατάσταση προσωρινής αδράνειας

1. Κατόπιν διενέργειας της διασταύρωσης του άρθρου 18, η
Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης καταρτίζει λίστες εγγραφών των:

α) οχηµάτων µε στοιχεία προς διόρθωση στα µητρώα οχηµά-
των,

β) οχηµάτων που δεν κατέστη δυνατό να ταυτοποιηθούν και
γ) αδρανών οχηµάτων,
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τις οποίες διαβιβάζει µέσω διαλειτουργικότητας ή µε απο-
στολή ηλεκτρονικών αρχείων µέσω ασφαλούς διαδικασίας στα
Υπουργεία Υποδοµών και Μεταφορών, Προστασίας του Πολίτη,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και στην Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), οπότε και τα διαλαµβανόµενα σε
αυτές οχήµατα τίθενται αυτοµάτως σε κατάσταση προσωρινής
αδράνειας στα σχετικά ηλεκτρονικά Μητρώα, µε την αποστολή
σχετικής ενηµέρωσης από τη Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. και µε ευθύνη του αρ-
µόδιου φορέα για έκαστο ηλεκτρονικό µητρώο, καθώς και σε ει-
δική ψηφιακή εφαρµογή της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ).

2. Τα οχήµατα που περιέρχονται σε κατάσταση προσωρινής
αδράνειας δεσµεύονται σε όλα τα ηλεκτρονικά συστήµατα των
συναρµόδιων Υπηρεσιών και δεν επιτρέπεται καµία ενέργεια, η
οποία µεταβάλλει την κατάσταση του οχήµατος, πλην αυτών που
αναφέρονται στις περ. α), β) και γ) της παρούσας. Οι ιδιοκτήτες,
συνιδιοκτήτες ή κάτοχοι των εν λόγω οχηµάτων, σύµφωνα µε τα
τηρούµενα στα ηλεκτρονικά µητρώα στοιχεία, ειδοποιούνται από
τη Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. µε ηλεκτρονικό τρόπο ή µε αποστολή ενηµερω-
τικού εγγράφου, µε αξιοποίηση των δηλωµένων στοιχείων επι-
κοινωνίας στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας ή στα Στοιχεία
Μητρώου και Επικοινωνίας της Α.Α.Δ.Ε., για τη θέση του οχήµα-
τός τους σε προσωρινή αδράνεια, ώστε να προβούν εντός είκοσι
(20) ηµερών στις κάτωθι, κατά περίπτωση, ενέργειες:

α) αν το όχηµα δεν υφίσταται ή δεν κυκλοφορεί στην Ελλάδα,
να επικαιροποιήσουν την κατάσταση του οχήµατός τους στην ει-
δική ηλεκτρονική εφαρµογή της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) µε:

αα) τη συµπλήρωση ηλεκτρονικής υπεύθυνης δήλωσης, µε την
οποία ζητείται η αλλαγή κατάστασης του οχήµατος σε οριστική
αδράνεια, ή

αβ) τη συµπλήρωση ηλεκτρονικής υπεύθυνης δήλωσης, µε την
οποία ζητείται η διαγραφή του οχήµατος ή η θέση αυτού σε
αναγκαστική ακινησία, και την επιπλέον ηλεκτρονική ανάρτηση
των σχετικών αποδεικτικών στοιχείων,

β) αν το όχηµα βρίσκεται στην Ελλάδα:
βα) να προβούν στις δέουσες ενέργειες, κατά περίπτωση,

προς την Α.Α.Δ.Ε. ή την αρµόδια Διεύθυνση Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών της Περιφέρειας ή το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, ώστε να το θέσουν σε ακινησία σύµφωνα µε το άρθρο 22
του ν. 2367/1953 (Α’ 82), ή

ββ) να υποβάλουν στην ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης ηλεκτρονική
υπεύθυνη δήλωση για την κυκλοφορία του οχήµατος στη χώρα
και επιπλέον να αναρτήσουν ηλεκτρονικά τα σχετικά αποδεικτικά
στοιχεία,

γ) σε οποιαδήποτε περίπτωση αµφισβήτησης του περιεχοµέ-
νου της ειδοποίησης ως προς τα στοιχεία του οχήµατος ή της
ιδιοκτησίας αυτού, να υποβάλουν στην ειδική ηλεκτρονική εφαρ-
µογή της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης ηλε-
κτρονική υπεύθυνη δήλωση και τα κατά περίπτωση απαιτούµενα
δικαιολογητικά.

Με την ειδοποίηση της παρούσας ο ιδιοκτήτης, οι συνιδιοκτή-
τες ή ο κάτοχος του οχήµατος ενηµερώνονται ταυτόχρονα για
την ενδεχόµενη επιβολή των κυρώσεων της παρ. 5 του άρθρου
20, σε περίπτωση ψευδούς δήλωσης ή υποβολής ψευδών ή ανα-
κριβών δικαιολογητικών, τα οποία λαµβάνονται υπόψη για την
αλλαγή κατάστασης του οχήµατος. Αν πρόκειται για συνιδιοκτη-
σία, για την ολοκλήρωση της διαδικασίας της παρούσας, αρκεί
η κατά περίπτωση ηλεκτρονική υποβολή των δηλώσεων των περ.
α), β) ή γ), από έναν από τους συνιδιοκτήτες και η ηλεκτρονική
αποδοχή της δήλωσης από τους λοιπούς συνιδιοκτήτες.

Τα στοιχεία των δηλώσεων των περ. α), β) και γ) διατίθενται
στους αρµόδιους κατά περίπτωση φορείς για έλεγχο συνδροµής
των νόµιµων προϋποθέσεων, ενηµέρωση των τηρούµενων δεδο-
µένων στα συστήµατα αυτών και εκτέλεση των προβλεπόµενων
κατά περίπτωση ενεργειών. Για την οριστική διαγραφή οχήµατος
κατηγορίας «Μ1» ή «Ν1», καθώς και τρικύκλων µηχανοκίνητων
οχηµάτων, πλην των τρικύκλων µοτοσικλετών, απαιτείται η προ-
σκόµιση πιστοποιητικού καταστροφής σύµφωνα µε το π.δ.
116/2004 (Α’ 81).

3. Με την παρέλευση της προθεσµίας της παρ. 2 ο ιδιοκτήτης,
οι συνιδιοκτήτες ή ο κάτοχος ενηµερώνονται από τη Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.
µε ηλεκτρονικό τρόπο ή την αποστολή ενηµερωτικού εγγράφου
για την αλλαγή κατάστασης του οχήµατός τους. Κάθε διαδοχική
διασταύρωση περιλαµβάνει ζεύξη στοιχείων των αρχείων της
παρ. 2 και στοιχείων από το αρχείο οχηµάτων σε προσωρινή
αδράνεια, πλην αυτών που αφορούν σε οχήµατα για τα οποία
δεν έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος του δεύτερου εδαφίου της παρ.
2.

4. Η θέση οχηµάτων σε κατάσταση προσωρινής αδράνειας
σύµφωνα µε το παρόν δεν συνεπάγεται την απαλλαγή από την
καταβολή τελών κυκλοφορίας, τον έλεγχο Κέντρου Τεχνικού
Ελέγχου Οχηµάτων, την ασφάλιση ή λοιπές υποχρεώσεις, οι
οποίες βαρύνουν το όχηµα.

Άρθρο 20
Οχήµατα σε κατάσταση οριστικής αδράνειας

1. Οχήµατα της υποπερ. αα) της περ. α) της παρ. 2 του άρ-
θρου 19 περιέρχονται αυτοδικαίως σε κατάσταση οριστικής
αδράνειας στα κατά περίπτωση µητρώα οχηµάτων του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών, του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.), καθώς και στις σχετικές εφαρµογές της Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, µε µόνη την υποβολή της υπεύθυνης
δήλωσης. Για οχήµατα, για τα οποία έχουν αναρτηθεί σχετικά δι-
καιολογητικά σύµφωνα µε την υποπερ. αβ) της περ. α), την υπο-
περ. ββ) της περ. β) ή την περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 19,
διενεργείται κατά περίπτωση έλεγχος από τη Διεύθυνση Μετα-
φορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας ή την κατά
τόπο αρµόδια αστυνοµική αρχή, ο οποίος ολοκληρώνεται εντός
τριµήνου από την υποβολή της υπεύθυνης δήλωσης. Οι αρχές
του δεύτερου εδαφίου προβαίνουν σε διόρθωση της εικόνας του
οχήµατος στα σχετικά Μητρώα, µε τη συνδροµή, όταν απαιτείται,
λοιπών συναρµόδιων αρχών. Το όχηµα είναι δυνατόν να διαγρά-
φεται ή να τίθεται σε αναγκαστική ακινησία από την αρµόδια
αρχή, όταν από τον έλεγχο των δικαιολογητικών προκύπτει ότι
δεν υφίσταται ή ότι πληροί τις προϋποθέσεις θέσης σε αναγκα-
στική ακινησία, αντίστοιχα.

Σε κατάσταση οριστικής αδράνειας περιέρχονται αυτοδικαίως
οχήµατα:

α) παλαιότητας άνω των σαράντα (40) ετών για τα οποία: αα)
είτε ο ιδιοκτήτης δεν προβαίνει σε ενέργειες επικαιροποίησης
εντός τριµήνου από την ειδοποίηση της παρ. 2 του άρθρου 19,
αβ) είτε ανήκουν σε θανόντες,

β) τα οποία, για το διάστηµα των τελευταίων δεκαπέντε (15)
ετών, δεν είναι σωρευτικώς τακτοποιηµένα, ως προς την κατα-
βολή των αναλογούντων τελών κυκλοφορίας ή χρήσης ή, όταν
προβλέπεται, ως προς την ετήσια αναθεώρηση της άδειας κυ-
κλοφορίας τους, την υποχρέωση ασφάλισης και τη διενέργεια
ελέγχου Κέντρου Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων (Κ.Τ.Ε.Ο.). Η αυ-
τοδίκαιη περιέλευση σε κατάσταση οριστικής αδράνειας πραγ-
µατοποιείται χωρίς προηγούµενη ειδοποίηση των ιδιοκτητών,
συνιδιοκτητών ή κατόχων, εάν το όχηµα δεν εµφανίζεται στις φο-
ρολογικές δηλώσεις τους τα προηγούµενα πέντε (5) φορολογικά
έτη.

2. Οχήµατα, τα οποία εντοπίζονται σε κατάσταση προσωρινής
αδράνειας σε περισσότερες από τρεις (3) διαδοχικές ηλεκτρονι-
κές διασταυρώσεις, περιέρχονται κατά την τέταρτη διασταύ-
ρωση αυτοδικαίως σε κατάσταση οριστικής αδράνειας, στα κατά
περίπτωση Μητρώα Οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών Με-
ταφορών, του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και της
Α.Α.Δ.Ε., καθώς και στις σχετικές εφαρµογές της Ενιαίας Ψηφια-
κής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης.

3. Οχήµατα θανόντων είναι δυνατόν να τίθενται σε κατάσταση
οριστικής αδράνειας ή να διαγράφονται από τους νόµιµους κλη-
ρονόµους µε απλουστευµένες διαδικασίες.

4. Για τα οχήµατα που τίθενται σε κατάσταση οριστικής αδρά-
νειας ή διαγράφονται σύµφωνα µε την  παρ. 7:
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α) δεν επιβάλλονται τέλη κυκλοφορίας που αντιστοιχούν στη
χρονική περίοδο κατά την οποία περιήλθαν σε κατάσταση ορι-
στικής αδράνειας, καθώς και τέλη κυκλοφορίας επόµενων ετών,

β) παρέλκει η υποχρέωση διενέργειας ελέγχου Κ.Τ.Ε.Ο. και
ασφάλισης, και

γ) δεν επιτρέπεται η κυκλοφορία τους.
5. Εάν καταληφθεί σε κυκλοφορία όχηµα που βρίσκεται σε ορι-

στική αδράνεια ή έχει διαγραφεί σύµφωνα µε την παρ. 7, επιβάλ-
λεται στον ιδιοκτήτη ή στον κάτοχό τους διοικητικό πρόστιµο
ύψους δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, καθώς και τα τέλη κυκλο-
φορίας που αναλογούν στο όχηµα για το έτος εντοπισµού. Αρ-
µόδιο όργανο για την επιβολή είναι η Α.Α.Δ.Ε., η οποία βεβαιώνει
τα αναλογούντα ποσά στον Α.Φ.Μ. του ιδιοκτήτη ή κατόχου µέσω
του συστήµατος TAXISnet και κοινοποιεί την πράξη επιβολής του
προστίµου ηλεκτρονικά, σύµφωνα µε το άρθρο 29 του ν.
4727/2020 (Α’ 184). Σε περίπτωση συνιδιοκτησίας, για το πρό-
στιµο και τα τέλη κυκλοφορίας του παρόντος ευθύνονται αλλη-
λεγγύως και εις ολόκληρον όλοι οι συνιδιοκτήτες.

6. Επαναφορά σε κυκλοφορία οχήµατος, το οποίο έχει περιέλ-
θει σε οριστική αδράνεια, είναι δυνατή σε εξαιρετικές περιπτώ-
σεις, µε την έκδοση παραβόλου ύψους εκατόν πενήντα (150)
ευρώ και κατόπιν τεκµηριωµένης αίτησης προς τη Διεύθυνση Με-
ταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας ή τις αρµό-
διες Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, οι οποίες παρέχουν
τη σχετική έγκριση ή απορρίπτουν την αίτηση. Η επαναφορά συ-
νεπάγεται όλες τις φορολογικές, ασφαλιστικές και λοιπές υπο-
χρεώσεις σε σχέση µε το όχηµα για το έτος επαναφοράς και
εφεξής.

7. Οχήµατα σε κατάσταση οριστικής αδράνειας διαγράφονται
οριστικά από τα Μητρώα Οχηµάτων των Υπηρεσιών του άρθρου
17, µε την παρέλευση επτά (7) ετών από το έτος περιέλευσής
τους σε κατάσταση οριστικής αδράνειας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΩΣ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗ, 

ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ ΣΕ Κ.Τ.Ε.Ο. 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΒΟΛΗ ΤΕΛΩΝ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑΣ

Άρθρο 21
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος κεφαλαίου εµπίπτουν τα
οχήµατα, κατά την έννοια των άρθρων 1 και 13 του ν. 2367/1953
(Α’ 82), για τα οποία διαπιστώνονται παραβάσεις ως προς τις πα-
ρακάτω υποχρεώσεις:

α) την υποχρέωση ασφάλισης, σύµφωνα µε τα άρθρα 2 και 5
του π.δ. 237/1986 (Α’ 110),

β) την καταβολή των τελών κυκλοφορίας, σύµφωνα µε την
υποπαρ. Ε.7. του άρθρου πρώτου του                                   ν.
4093/2012 (Α’ 222) σε συνδυασµό µε τα άρθρα 20 του ν.
2948/2001 (Α’ 242) και 22 του ν. 2367/1953, εφόσον αυτά δεν
έχουν διαγραφεί ή δεν έχουν τεθεί σε οικειοθελή ή αναγκαστική
ακινησία ή σε οριστική αδράνεια σύµφωνα µε το άρθρο 20, και

γ) τη διενέργεια περιοδικού τεχνικού ελέγχου σε Κέντρο Τε-
χνικού Ελέγχου Οχηµάτων, κατά το άρθρο 3 της υπ’ αρ.
49372/3352/7.7.2017 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών
και Μεταφορών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’
2726).

Άρθρο 22
Ηλεκτρονικοί διασταυρωτικοί έλεγχοι οχηµάτων

Για τον εντοπισµό των οχηµάτων του άρθρου 21, πέραν των
ελέγχων που προβλέπονται στο άρθρο 5 του π.δ. 237/1986 (Α’
110), περί της απαγόρευσης κυκλοφορίας αυτοκινήτων στην Ελ-
λάδα χωρίς ασφαλιστική κάλυψη, στο άρθρο 5 του ν. 1350/1983
(Α’ 55), περί απαγόρευσης κυκλοφορίας οχηµάτων χωρίς πιστο-
ποιητικό τεχνικού ελέγχου, και την υποπαρ. Ε.7. του άρθρου
πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), περί καταβολής τελών κυκλο-

φορίας, και τον έλεγχο οφειλών από τέλη κυκλοφορίας κατά τη
µεταβίβαση αυτοκινήτων, διενεργούνται από τη Γενική Γραµµα-
τεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης
(Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης έλεγ-
χοι µε ηλεκτρονική διασταύρωση δεδοµένων, που αφορούν στα
οχήµατα και στα σχετιζόµενα µε αυτά πρόσωπα, τα οποία αντ-
λούνται µέσω διαλειτουργικότητας ή διαβιβάζονται σε ηλεκτρο-
νικά αρχεία µε ασφαλή διαδικασία, τηρουµένων όλων των
αναγκαίων τεχνικών και οργανωτικών µέτρων, από τις βάσεις δε-
δοµένων της παρ. 1 του άρθρου 18 (ηλεκτρονικός διασταυρωτι-
κός έλεγχος). Ο ηλεκτρονικός διασταυρωτικός έλεγχος
διενεργείται τουλάχιστον µία (1) φορά ανά ηµερολογιακό εξά-
µηνο.

Άρθρο 23
Κυρώσεις

1. Αν, κατά τον ηλεκτρονικό διασταυρωτικό έλεγχο, διαπιστω-
θεί µία (1) τουλάχιστον από τις παραβάσεις του άρθρου 21, η Γε-
νική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κοινοποιεί στον κάτοχο της άδειας κυκλοφορίας του
οχήµατος (ιδιοκτήτη ή κάτοχο του οχήµατος) ή, σε περίπτωση
συνιδιοκτησίας, σε όλους τους ιδιοκτήτες, µε ηλεκτρονικό τρόπο
ή, επικουρικά εφόσον δεν είναι αυτό δυνατόν, µε αποστολή εγ-
γράφου, µε αξιοποίηση των δηλωµένων στοιχείων επικοινωνίας
στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας (ΕΜΕπ) του άρθρου 17 του ν.
4704/2020 (Α’ 133) ή στα στοιχεία Μητρώου και Επικοινωνίας της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) του άρθρου 10
του ν. 5104/2024 (Α’ 58) πράξη επιβολής προστίµου και οφειλή
τελών κυκλοφορίας, που εκδίδεται ως εξής:

α) Αν το όχηµα εντοπίζεται ανασφάλιστο, επιβάλλεται από τη
Γενική Διεύθυνση Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος
(Γ.Δ. Σ.Δ.Ο.Ε.) του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών πρόστιµο χιλίων (1.000) ευρώ για τα λεωφορεία και φορ-
τηγά δηµόσιας χρήσης, πεντακοσίων (500) ευρώ για τα
επιβατηγά και άλλα οχήµατα κάθε φύσης και διακοσίων πενήντα
(250) ευρώ για τα δίκυκλα. Για την επιβολή των προστίµων του
πρώτου εδαφίου οι αρµόδιες υπηρεσίες της Γ.Δ. Σ.Δ.Ο.Ε. δύναν-
ται να έχουν πρόσβαση σε εφαρµογές της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. και να
λαµβάνουν µέσω διαλειτουργικότητας κάθε αναγκαίο στοιχείο
και πληροφορία από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), καθώς και
από κάθε άλλο αρµόδιο φορέα, κατά παρέκκλιση των γενικών και
ειδικών διατάξεων, συµπεριλαµβανοµένων των διατάξεων περί
απορρήτου.

β) Αν διαπιστώνεται οφειλή τελών κυκλοφορίας ενός (1) του-
λάχιστον έτους, τα οφειλόµενα τέλη κυκλοφορίας µετά του προ-
στίµου της υποπαρ. Ε.7. του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012
(Α’ 222) καταλογίζονται από την Α.Α.Δ.Ε. στο σύνολό τους.

γ) Αν το όχηµα δεν έχει υποβληθεί σε περιοδικό έλεγχο Κέν-
τρου Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων, επιβάλλεται από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών το πρόστιµο της παρ. 4 του
άρθρου 86 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999, Α’
57).

2. Όταν από τον ηλεκτρονικό διασταυρωτικό έλεγχο διαπιστώ-
νεται παράβαση, διενεργείται υποχρεωτικά δεύτερος ηλεκτρο-
νικός διασταυρωτικός έλεγχος, εντός τριών (3) µηνών από την
κοινοποίηση της πράξης επιβολής προστίµου. Αν, κατά τον
έλεγχο αυτόν, διαπιστωθεί µη συµµόρφωση του κατόχου της
άδειας κυκλοφορίας του οχήµατος (ιδιοκτήτη ή κατόχου του
οχήµατος) µε τις υποχρεώσεις των περ. α) και β) του άρθρου 21,
η άδεια κυκλοφορίας και οι κρατικές πινακίδες του οχήµατος
αφαιρούνται. Η αφαίρεση γίνεται, αφού προηγουµένως αποστα-
λούν από τη Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. τα στοιχεία του κατόχου της άδειας κυ-
κλοφορίας και του οχήµατος στην αρµόδια Διεύθυνση
Μεταφορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας του τόπου διαµο-
νής του. Η πράξη επιβολής των διοικητικών κυρώσεων του δεύ-
τερου εδαφίου της παρούσας κοινοποιείται στον κάτοχο της
άδειας κυκλοφορίας και αποστέλλεται αµελλητί στην αρµόδια
αστυνοµική αρχή του τόπου διαµονής του, προκειµένου να προ-
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βεί στην αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας του οχήµατος και
την παράδοσή τους στη Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών
της Περιφέρειας που εξέδωσε τη σχετική πράξη. Η άδεια κυκλο-
φορίας και οι πινακίδες του οχήµατος επιστρέφονται µόνο µε την
προσκόµιση του σχετικού συµβολαίου ασφάλισης ή του ισχύον-
τος δελτίου τεχνικού ελέγχου του οχήµατος ή της βεβαίωσης
περί µη οφειλής των τελών κυκλοφορίας, κατά περίπτωση, και
της απόδειξης καταβολής του προστίµου της παρ. 1, κατά περί-
πτωση. Ο έλεγχος των προϋποθέσεων επιστροφής της άδειας
κυκλοφορίας και των πινακίδων του οχήµατος του προηγούµε-
νου εδαφίου δύναται να πραγµατοποιείται µε διαλειτουργικότητα
µε τα αντίστοιχα µητρώα µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότη-
τας της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ..

3. Σε περίπτωση υποτροπής, επιβάλλεται πρόστιµο διπλάσιο
του προβλεπόµενου στην παρ. 1 και αφαιρούνται η άδεια κυκλο-
φορίας και οι κρατικές πινακίδες του οχήµατος. Η αφαίρεση γί-
νεται, αφού προηγουµένως αποσταλούν από τη Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. τα
στοιχεία του κατόχου της άδειας κυκλοφορίας και του οχήµατος
στην αρµόδια Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών της Πε-
ριφέρειας του τόπου διαµονής του. Η πράξη επιβολής των διοι-
κητικών κυρώσεων του πρώτου εδαφίου κοινοποιείται στον
κάτοχο της άδειας κυκλοφορίας και αποστέλλεται αµελλητί στην
αρµόδια αστυνοµική αρχή του τόπου διαµονής του, προκειµένου
να προβεί στην αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας του οχή-
µατος και την παράδοσή τους στη Διεύθυνση Μεταφορών και
Επικοινωνιών της Περιφέρειας που εξέδωσε τη σχετική πράξη.
Η άδεια κυκλοφορίας και οι πινακίδες του οχήµατος επιστρέφον-
ται µόνο µε την προσκόµιση του σχετικού συµβολαίου ασφάλι-
σης ή του ισχύοντος δελτίου τεχνικού ελέγχου του οχήµατος ή
της βεβαίωσης περί µη οφειλής των τελών κυκλοφορίας, κατά
περίπτωση, και της απόδειξης καταβολής του προστίµου της
παρ. 1, κατά περίπτωση. Ο έλεγχος των προϋποθέσεων επιστρο-
φής της άδειας κυκλοφορίας και των πινακίδων του οχήµατος
του προηγούµενου εδαφίου δύναται να πραγµατοποιείται µε δια-
λειτουργικότητα µε τα αντίστοιχα µητρώα µέσω του Κέντρου
Διαλειτουργικότητας της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.. Η υποτροπή της παρού-
σας συνίσταται στην εκ νέου διάπραξη οποιασδήποτε παράβα-
σης του άρθρου 21, από τον ίδιο ιδιοκτήτη ή κάτοχο, εντός
τριετίας από την κοινοποίηση της πράξης επιβολής του προστί-
µου της παρ. 1 κατά περίπτωση, για το ίδιο όχηµα.

4. Σε περίπτωση συνιδιοκτησίας του οχήµατος, για τα πρό-
στιµα των παρ. 1 και 3 ευθύνονται αλληλεγγύως και εις ολόκλη-
ρον όλοι οι συνιδιοκτήτες.

Άρθρο 24
Ένσταση κατά της πράξης επιβολής προστίµου

Ο ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος του οχήµατος έχει δικαίωµα ένστα-
σης, η οποία υποβάλλεται ηλεκτρονικά σε ειδική ηλεκτρονική
εφαρµογή της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
εντός προθεσµίας δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την κοινο-
ποίηση της πράξης επιβολής προστίµου. Η ένσταση εξετάζεται
από την αρχή που επιβάλλει το αντίστοιχο πρόστιµο της παρ. 1
του άρθρου 23, η οποία αποφαίνεται εντός προθεσµίας τριάντα
(30) εργάσιµων ηµερών, καταχωρίζοντας τη σχετική απόφαση
στην ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή του πρώτου εδαφίου. Σε πε-
ρίπτωση αποδοχής της ένστασης, το οικείο πρόστιµο ή τα τέλη
κυκλοφορίας διαγράφονται.

Άρθρο 25
Συνδροµή φορέων

Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του παρόντος µέρους κατά
το στάδιο που προηγείται της έκδοσης της πράξης επιβολής
προστίµου ή της έκδοσης της απόφασης επί της ένστασης, δύ-
ναται να παρέχεται µε σύµβαση στις αρµόδιες υπηρεσίες τεχνική
ή άλλου είδους συνδροµή από τρίτους φορείς, νοµικά ή φυσικά
πρόσωπα, που επιλέγονται σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’
147).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΟΧΗΜΑΤΑ

Άρθρο 26
Ακινησία και οριστική διαγραφή οχήµατος -

Αντικατάσταση παρ. 3, προσθήκη παρ. 3Α, 3Β, 3Γ 
και 3Δ στο άρθρο 22 του ν. 2367/1953

Στο άρθρο 22 του ν. 2367/1953 (Α’ 82), περί δήλωσης ακινησίας:
α) αντικαθίσταται η παρ. 3, β) προστίθενται παρ. 3Α, 3Β, 3Γ και 3Δ,
και οι παρ. 3 έως 3Δ διαµορφώνονται ως εξής:

«3. Αυτοκίνητο όχηµα, για το οποίο υποβλήθηκε δήλωση ακινη-
σίας, απαγορεύεται να κυκλοφορήσει για οποιαδήποτε αιτία.

3Α. Για όχηµα, για το οποίο έχει δηλωθεί ακινησία, εάν εντοπι-
σθεί στο πλαίσιο ελέγχων, είτε διερχόµενο, είτε σταθµευµένο σε
διαφορετικό σηµείο από αυτό το οποίο έχει δηλωθεί στην ηλε-
κτρονική δήλωση ακινησίας, αίρεται αυτοδικαίως η ακινησία και
επιβάλλεται από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.), πέραν των τελών κυκλοφορίας και του προστίµου µη
καταβολής αυτών που προβλέπονται στην παρ. 1 της υποπαρ. Ε.7.
του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), και διοικητικό πρό-
στιµο ίσο µε δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ.

Το διοικητικό πρόστιµο επιβάλλεται στον ιδιοκτήτη ή κάτοχο του
οχήµατος και, σε περίπτωση συνιδιοκτητών, στον συνιδιοκτήτη
που αρχικά υπέβαλε το αίτηµα θέσης του οχήµατος σε ακινησία.
Το διοικητικό πρόστιµο αποτελεί στο σύνολό του δηµόσιο έσοδο,
καταχωρείται στον Α.Λ.Ε. 1560989001 «Λοιπά πρόστιµα και χρη-
µατικές ποινές», βεβαιώνεται και εισπράττεται σύµφωνα µε τον
Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε. -      ν. 4978/2022,
Α’ 190) από την Α.Α.Δ.Ε..

Σε περίπτωση υποτροπής, το διοικητικό πρόστιµο τριπλασιάζε-
ται και, µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου, αφαιρείται για τρία
(3) έτη το δίπλωµα οδήγησης του ιδιοκτήτη ή κατόχου του οχή-
µατος.

Η υποτροπή συνίσταται στην εκ νέου διάπραξη της παράβασης
από τον ίδιο ιδιοκτήτη ή κάτοχο, εντός πενταετίας από την κοινο-
ποίηση της αρχικής πράξης επιβολής του διοικητικού προστίµου,
για το ίδιο όχηµα.

Το πρόστιµο επιβάλλεται από την Α.Α.Δ.Ε. και κοινοποιείται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (Κ.Φ.Δ.
- ν. 5104/2024, Α’ 58). Κατά της πράξης επιβολής του προστίµου
της παρούσας επιτρέπεται η άσκηση προσφυγής σύµφωνα µε τον
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (Κ.Δ.Δ. - ν. 2717/1999, Α’ 97).

Για την αφαίρεση του διπλώµατος ενηµερώνεται η αρµόδια
Υπηρεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.

3Β. Ως αρµόδια για τη διενέργεια ελέγχου όργανα ορίζονται οι
φορολογικές και τελωνειακές Υπηρεσίες της Α.Α.Δ.Ε.. Ο έλεγχος
δύναται να διενεργείται κατόπιν έκδοσης εντολής ελέγχου ή κα-
τόπιν ηλεκτρονικών διασταυρώσεων από την Α.Α.Δ.Ε., µε άντληση
στοιχείων από τους παραχωρησιούχους αυτοκινητοδρόµων. Τα
όργανα ελέγχου δύνανται να εντοπίζουν οχήµατα που, ενώ έχουν
δηλωθεί σε ακινησία, ανευρίσκονται να κυκλοφορούν ή να έχουν
κυκλοφορήσει, µέσω ειδικής εφαρµογής κινητών συσκευών για τη
σάρωση πινακίδων.

3Γ. Με απόφαση, κατά περίπτωση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών ή του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
δύναται να ορίζονται επιπλέον όργανα ελέγχου, καθώς και οι λε-
πτοµέρειες της διαδικασίας ελέγχου για τη διαπίστωση των πα-
ραβάσεων των παρ. 3 και 3Α, η διαδικασία επιβολής των
κυρώσεων, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την επιβολή κυ-
ρώσεων της παρ. 3Α.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ορίζονται το αρµόδιο όρ-
γανο αφαίρεσης του διπλώµατος οδήγησης και η διαδικασία ενη-
µέρωσής του από τα όργανα ελέγχου, η διαδικασία αφαίρεσης
του διπλώµατος, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικά µε την αφαί-
ρεση του διπλώµατος οδήγησης.

Με απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. εξειδικεύονται τα αρµό-
δια όργανα της Α.Α.Δ.Ε., η διαδικασία ελέγχου ή διασταύρωσης,
η διαδικασία είσπραξης και απόδοσης του διοικητικού προστίµου,
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καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την είσπραξη του διοικητι-
κού προστίµου της παρ. 3Α.

3Δ. Όταν πρόκειται να διαγραφεί όχηµα που βρίσκεται σε κα-
τάσταση ακινησίας από το Μητρώο Οχηµάτων του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, λόγω παράδοσής του προς ολική κα-
ταστροφή µε ανακύκλωση στα ειδικώς προς τούτο εξουσιοδοτη-
µένα κέντρα ή µε σκοπό την εξαγωγή του, δεν αίρεται η ακινησία,
τα δε στοιχεία κυκλοφορίας του, άδεια και πινακίδες αριθµού κυ-
κλοφορίας διαβιβάζονται από την αρµόδια υπηρεσία της Φορολο-
γικής Διοίκησης, µετά από αίτηση του κατόχου ή ιδιοκτήτη αυτού,
στην αρµόδια Διεύθυνση Υποδοµών και Μεταφορών της οικείας
Περιφέρειας ή παραδίδονται από τον ίδιο τον κάτοχο ή ιδιοκτήτη
του προς διαγραφή οχήµατος, εφόσον τα στοιχεία κυκλοφορίας
βρίσκονται στην κατοχή του λόγω θέσης του οχήµατος σε ακινη-
σία ηλεκτρονικά.

Σε κάθε περίπτωση, δεν επέρχεται διαγραφή οχήµατος από το
Μητρώο Οχηµάτων, λόγω εξαγωγής του, επανεξαγωγής του ή µε-
ταφοράς του εκτός της χώρας, εφόσον δεν καταβληθούν προ-
ηγουµένως τα οφειλόµενα τέλη κυκλοφορίας και πρόστιµα από
τον τελευταίο κάτοχο ή ιδιοκτήτη του και δεν βεβαιωθεί η εξαγωγή
του, επανεξαγωγή του ή µεταφορά του εκτός της χώρας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, καθορίζονται οι όροι και
οι προϋποθέσεις για την εφαρµογή των δύο προηγούµενων εδα-
φίων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για τη διαγραφή οχήµα-
τος που βρίσκεται σε κατάσταση ακινησίας λόγω παράδοσής του
προς ολική καταστροφή χωρίς προηγούµενη άρση της ακινησίας
του.

Αυτοκίνητο όχηµα, το οποίο κατά τον χρόνο του θανάτου του
ιδιοκτήτη του βρίσκεται σε κατάσταση ακινησίας, δύναται να δια-
γραφεί από το Μητρώο Οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, κατόπιν αιτήµατος των νόµιµων κληρονόµων, εφόσον
παραδοθεί από αυτούς προς ολική καταστροφή µε ανακύκλωση
στα ειδικώς προς τούτο εξουσιοδοτηµένα κέντρα σύµφωνα µε τη
διαδικασία του πρώτου εδαφίου της παρούσας. Στην περίπτωση
αυτή δεν απαιτείται οι κληρονόµοι να έχουν µεταβιβάσει το όχηµα
στο όνοµά τους, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν. 722/1977 (Α’ 299).
Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθορί-
ζονται η διαδικασία διαγραφής, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 27
Προσαυξήσεις εκπρόθεσµης καταβολής τελών

κυκλοφορίας - Τροποποίηση περ. 1 υποπαρ. Ε.7.
άρθρου πρώτου ν. 4093/2012

Στην περ. 1 της υποπαρ. Ε.7. του άρθρου πρώτου του ν.
4093/2012 (Α’ 222), περί ρυθµίσεων σχετικά µε την καταβολή
τελών κυκλοφορίας, τον έλεγχο οφειλών από τέλη κυκλοφορίας
και κατά τη µεταβίβαση αυτοκινήτων οχηµάτων, επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο επικαιροποιείται η πα-
ραποµπή στον νόµο, β) µετά το έκτο εδάφιο, προστίθενται δυο
νέα εδάφια, γ) το νέο ένατο εδάφιο αντικαθίσταται, δ) στο νέο δέ-
κατο εδάφιο η φράση «Το πρόστιµο αυτό µειώνεται στο» αντικα-
θίσταται από τη φράση «Τα ανωτέρω πρόστιµα µειώνονται κατά»,
η φράση «όπως ισχύει» διαγράφεται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Η είσπραξη των τελών κυκλοφορίας αυτοκινήτων οχηµάτων
γίνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του ν. 4270/2014
(Α’ 143). Τα τέλη κυκλοφορίας εισπράττονται κατά το χρονικό διά-
στηµα από την 1η Νοεµβρίου έως την 31η Δεκεµβρίου του προ-
ηγουµένου έτους εκείνου στο οποίο αφορούν. Εξαιρετικά για το
πρώτο έτος εφαρµογής η καταβολή των τελών κυκλοφορίας θα
αρχίσει τη 15η Νοεµβρίου 2012.

Οι κάτοχοι των αυτοκινήτων οχηµάτων είναι υπόχρεοι στην κα-
ταβολή των τελών κυκλοφορίας, που προβλέπονται από τις οικείες
διατάξεις, χωρίς να απαιτείται προηγούµενη ενηµέρωση αυτών.

Ειδικά για τα οχήµατα που τίθενται για πρώτη φορά σε κυκλο-
φορία, τα τέλη κυκλοφορίας καταβάλλονται πριν από τη χορήγηση
της άδειας κυκλοφορίας. Σε περίπτωση αλλαγής των χαρακτηρι-
στικών οποιουδήποτε οχήµατος, βάσει της οποίας µεταβάλλεται

το ύψος των τελών κυκλοφορίας, τα νέα τέλη οφείλονται από το
επόµενο ηµερολογιακό έτος.

Σε περίπτωση καταβολής των τελών κυκλοφορίας εντός του
µηνός Ιανουαρίου του έτους στο οποίο αφορούν, επιβάλλεται
πρόστιµο ίσο µε το είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του ποσού και,
σε περίπτωση καταβολής των τελών κυκλοφορίας εντός του
µηνός Φεβρουαρίου του έτους στο οποίο αφορούν, επιβάλλεται
πρόστιµο ίσο µε το πενήντα τοις εκατό (50%) του ποσού. Τα ορι-
ζόµενα στο προηγούµενο εδάφιο δεν αφορούν τις νέες ταξινοµή-
σεις οχηµάτων που πραγµατοποιούνται οποιαδήποτε χρονική
στιγµή κατά τη διάρκεια του έτους.

Σε περίπτωση καταβολής µετά από την πάροδο δύο (2) µηνών
από την προθεσµία του δεύτερου εδαφίου, ή µη καταβολής, ή κα-
ταβολής µέρους µόνο των τελών κυκλοφορίας, µε υπαιτιότητα του
φορολογουµένου, καταβάλλεται αυτοτελές πρόστιµο ίσο µε τα
τέλη κυκλοφορίας. Τα ανωτέρω πρόστιµα µειώνονται κατά το
ήµισυ, προκειµένου για οχήµατα των περιπτώσεων Α.γ, Α.δ, Β.α
και Β.β της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 2948/2001 (Α’ 242). Σε
κάθε περίπτωση, το πρόστιµο για µη καταβολή τελών κυκλοφο-
ρίας δεν µπορεί να είναι κατώτερο των τριάντα (30) ευρώ. Ο τρό-
πος, η διαδικασία, τα αρµόδια για την είσπραξη όργανα και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια αναφορικά µε την καταβολή των
τελών κυκλοφορίας και των τυχόν κατά περίπτωση οφειλοµένων
προστίµων και την εφαρµογή των διατάξεων της παρούσας περί-
πτωσης, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών. Με όµοια απόφαση είναι δυνατόν να
παρατείνεται η προβλεπόµενη στην παρούσα περίπτωση προθε-
σµία καταβολής των τελών κυκλοφορίας, καθώς και η προθεσµία
για τη θέση των οχηµάτων σε ακινησία.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 28
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εσωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) και σύµφωνα µε τις
προβλέψεις του Κεφαλαίου Α’, καθορίζονται τα κριτήρια επαλή-
θευσης των δηλωθέντων σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 19,
ο χρόνος έναρξης και η περιοδικότητα διενέργειας του ηλεκτρο-
νικού διασταυρωτικού ελέγχου της παρ. 2 του άρθρου 20 και εξει-
δικεύονται οι όροι και οι προϋποθέσεις, οι επιµέρους
απλουστευµένες διαδικασίες θέσης σε οριστική αδράνεια ή δια-
γραφής των οχηµάτων από τους νόµιµους κληρονόµους και κάθε
άλλο θέµα µε την εφαρµογή του άρθρου 20. Με όµοια απόφαση
καθορίζονται τα κριτήρια εντοπισµού αδρανών οχηµάτων, οι ειδι-
κότεροι όροι και οι επιµέρους διαδικασίες διασταύρωσης δεδο-
µένων, ανταλλαγής πληροφόρησης µεταξύ των συναρµόδιων
αρχών, ενηµέρωσης των συνιδιοκτητών, ιδιοκτητών ή κατόχων,
επιβολής των κυρώσεων της παρ. 5 του άρθρου 20, επαναφοράς
αδρανών οχηµάτων και είσπραξης του παραβόλου της παρ. 6 του
άρθρου 20, καθώς και οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της παρ. 7 του
άρθρου 20.

2. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού ή του Διοικητή της
Α.Α.Δ.Ε. καθορίζονται οι διαλειτουργικότητες και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα µε την εφαρµογή του άρθρου 18.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι
τεχνικές προδιαγραφές, οι λειτουργικές απαιτήσεις και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε τη δηµιουργία της βάσης δεδοµένων της περ. ιβ)
της παρ. 1 του άρθρου 18.

4. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθο-
ρίζονται η λειτουργία της ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής της
παρ. 1 του άρθρου 19, οι κατηγορίες και ο τρόπος αυθεντικοποί-
ησης των χρηστών, οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες, ο χρόνος
τήρησης των δηλώσεων και των δικαιολογητικών και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 19, πλην
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αυτών που ρυθµίζονται µε την κοινή απόφαση της παρ. 1 του πα-
ρόντος.

5. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. καθορί-
ζονται οι ειδικότερες διαδικασίες διασταύρωσης δεδοµένων των
µητρώων και οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες για τον εντοπισµό
των οχηµάτων που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου
23. Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι όροι και η διαδικασία δια-
βίβασης των παραλείψεων συµµόρφωσης που εντοπίστηκαν στην
αρµόδια αρχή, η διαδικασία επιβολής των προστίµων, ο τύπος και
ο τρόπος κοινοποίησης της πράξης επιβολής προστίµων και των
διοικητικών κυρώσεων των παρ. 1 έως 3 του άρθρου 23 στους
ιδιοκτήτες ή κατόχους, η διαδικασία υποβολής και εξέτασης των
ενστάσεων και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με όµοια απόφαση ορί-
ζονται ο χρόνος έναρξης και η περιοδικότητα διενέργειας του ηλε-
κτρονικού διασταυρωτικού ελέγχου.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται η διαδικασία
και ο τρόπος κάλυψης των δαπανών του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών από τον Κρατικό Προϋπο-
λογισµό (Γενικές Κρατικές Δαπάνες), για τη διενέργεια των ελέγ-
χων και την επιβολή κυρώσεων της περ. γ) της παρ. 1 και της παρ.
3 του άρθρου 23, συµπεριλαµβανοµένης της ανάπτυξης και υπο-
στήριξης πληροφοριακών συστηµάτων, εφαρµογών και σχετικών
ηλεκτρονικών µητρώων, καθώς και για την εφαρµογή του άρθρου
25, το είδος και το ποσοστό αυτών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.

Άρθρο 29
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη δηµοσίευση της κοινής απόφασης της παρ. 5 του άρ-
θρου 28 καταργούνται:

α) η περ. 2 της παρ. 1, περί ηλεκτρονικού εντοπισµού τυχόν ανα-
σφάλιστων οχηµάτων, και οι παρ. 2 έως 4 του άρθρου 5α του π.δ.
237/1986 (A’ 110),

β) η παρ. 3 του άρθρου 18Α του ν. 3446/2006 (Α’ 49), περί επι-
βολής προστίµου για εκπρόθεσµο τεχνικό έλεγχο,

γ) η υπό στοιχεία ΠΟΛ.1033/28.1.2016 απόφαση του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 720), περί εντοπισµού ανασφά-
λιστων αυτοκινήτων οχηµάτων και επιδίωξης συµµόρφωσης των
ιδιοκτητών αυτών µέσω της επίσπευσης της διαδικασίας επιβολής
διοικητικών και ποινικών κυρώσεων, και

δ) η υπ’ αρ. οικ.78387/6468/15/29.11.2015 κοινή απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και του Υφυπουργού Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων (Β’ 2843), περί καθορισµού του τρόπου πληρω-
µής του µειωµένου πρόσθετου τέλους, των οργάνων, της
διαδικασίας και του τρόπου πληρωµής του προστίµου του άρθρου
18Α του           ν. 3446/2006 (Α’ 49) από τους ιδιοκτήτες οχηµάτων
στα οποία δεν έχει διενεργηθεί περιοδικός τεχνικός έλεγχος εντός
της προβλεπόµενης προθεσµίας, καθώς και της διαδικασίας εν-
τοπισµού τους.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΡΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ)

2022/858 ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΕΝΑ ΠΙΛΟΤΙΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ
ΓΙΑ ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΟΥ ΒΑΣΙΖΟΝΤΑΙ 

ΣΕ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ
ΚΑΙ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ) 600/2014

ΚΑΙ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2014/65/ΕΕ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΡΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ)

2022/858, ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΟ ΠΙΛΟΤΙΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ 
ΓΙΑ ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΠΟΥ ΒΑΣΙΖΟΝΤΑΙ 

ΣΕ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ

Άρθρο 30
Πεδίο εφαρµογής

Το Μέρος Δ’ εφαρµόζεται: α) στα κεντρικά αποθετήρια τίτλων,

που έχουν αδειοδοτηθεί και λειτουργούν σύµφωνα µε αα) τον Κα-
νονισµό (ΕΕ) 909/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου, της 23ης Ιουλίου 2014, σχετικά µε τη βελτίωση του
διακανονισµού αξιογράφων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κεν-
τρικά αποθετήρια τίτλων και για την τροποποίηση των Οδηγιών
98/26/ΕΚ και 2014/65/ΕΕ και του Κανονισµού (ΕΕ) 236/2012 (L 257)
και αβ) τον ν. 4569/2018 (Α’ 179), και β) στις υποδοµές αγοράς τε-
χνολογίας κατανεµηµένου καθολικού (τ.κ.κ.), που έχουν αδειοδο-
τηθεί και λειτουργούν σύµφωνα µε βα) τον Κανονισµό (ΕΕ)
2022/858 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
30ής Μαΐου 2022 σχετικά µε ένα πιλοτικό καθεστώς για υποδοµές
της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθο-
λικού και την τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΕ) 600/2014 και
909/2014 και της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ (L 151) και ββ) τον παρόντα
νόµο.

Άρθρο 31
Έννοια χρηµατοπιστωτικού µέσου - Τροποποίηση

περ. 15 άρθρου 4 ν. 4514/2018
(άρθρο 18 Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858)

Στην περ. 15 του άρθρου 4 του ν. 4514/2018 (Α’ 14), περί ορι-
σµών, προστίθενται οι λέξεις «συµπεριλαµβανοµένων των µέσων
που εκδίδονται µε τη χρήση τεχνολογίας κατανεµηµένου καθο-
λικού (τ.κ.κ.)», και διαµορφώνεται ως εξής:

«15) «χρηµατοπιστωτικό µέσο»: τα µέσα που προσδιορίζονται
στο Τµήµα Γ του παραρτήµατος I, συµπεριλαµβανοµένων των
µέσων που εκδίδονται µε τη χρήση τεχνολογίας κατανεµηµένου
καθολικού (τ.κ.κ.).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΤΑΧΩΡΙΣΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΕΠΙ 

ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ 
ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ (Τ.Κ.Κ.)
ΣΕ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗ ΜΕ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ 

(ΕΕ) 2022/858

Άρθρο 32
Αρµόδιες αρχές

Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858
και των πράξεων που εκδίδονται κατ’ εφαρµογή του ορίζεται η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς. Παραµένουν σε ισχύ ο ορισµός των αρ-
µόδιων αρχών και οι αρµοδιότητες των  άρθρων 67 έως 69 του ν.
4514/2018    (Α’ 14). Η αρµόδια αρχή συνάπτει µνηµόνια συνεργα-
σίας µε φορείς του Δηµοσίου, µε σκοπό την αποτελεσµατική
άσκηση των εποπτικών τους αρµοδιοτήτων, ιδίως σε σχέση µε την
εποπτεία και αξιολόγηση της λειτουργίας της χρησιµοποιούµενης
τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού, του συνόλου των ρυθµί-
σεων τεχνολογιών πληροφορικής και του κυβερνοχώρου µιας
υποδοµής αγοράς τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού (τ.κ.κ.).
Στο πλαίσιο της συνεργασίας ανταλλάσσονται πληροφορίες για
τα τεχνικά ζητήµατα που σχετίζονται µε την αδειοδότηση και επο-
πτεία των υποδοµών αγοράς τ.κ.κ..

Άρθρο 33
Ορισµοί

Στο παρόν Μέρος, ισχύουν οι παρακάτω ορισµοί:
α) «Μητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή µητρώο υποδο-

µής αγοράς τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού (τ.κ.κ. ή Dis-
tributed Ledger Technology - DLT)»: το αρχείο στο οποίο
αποθηκεύονται τα δεδοµένα χρηµατοπιστωτικών µέσων, που
έχουν καταχωρισθεί σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων ή σε σ.δ.
τ.κ.κ. ή σ.δ.δ. τ.κ.κ., αντίστοιχα, στο οποίο έχει πρόσβαση, µε τε-
χνικές, διαδικασίες και µέσα που εξασφαλίζουν την αυθεντικό-
τητα, την εγκυρότητα, τη µοναδικότητα και τη µη αποποίηση, ο
διαχειριστής του κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή σ.δ. τ.κ.κ. ή
σ.δ.δ. τ.κ.κ., ο οποίος και έχει τον αποκλειστικό έλεγχο πρόσβα-
σης επί των δεδοµένων των καταχωρισµένων χρηµατοπιστωτι-
κών µέσων,
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β) «χρηµατοπιστωτικά µέσα τ.κ.κ.» ή «χρηµατοπιστωτικά µέσα
DLT»: οι κινητές αξίες της περ. 44 του άρθρου 4 του ν. 4514/2018
(Α’ 14), οι οποίες εκδίδονται, καταχωρίζονται, µεταβιβάζονται και
αποθηκεύονται µε τη χρήση τεχνολογίας κατανεµηµένου καθο-
λικού.

Άρθρο 34
Εισαγωγή και αρχική καταχώριση

1. Η εισαγωγή και αρχική καταχώριση των χρηµατοπιστωτικών
µέσων τ.κ.κ. επιτρέπεται: α) σε σ.δ. τ.κ.κ. ή σε σ.δ.δ. τ.κ.κ. υπό
τις προϋποθέσεις του άρθρου 3 του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858
και β) σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων.

2. Για τα χρηµατοπιστωτικά µέσα τ.κ.κ. που καταχωρίζονται
στο µητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή σε µητρώο υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ., δεν εκδίδονται τίτλοι. Οι υφιστάµενοι τίτλοι
χρηµατοπιστωτικών µέσων, που καταχωρίζονται ως χρηµατοπι-
στωτικά µέσα τ.κ.κ., παύουν να ενσωµατώνουν αξιογραφικά δι-
καιώµατα και τα δικαιώµατα αυτά παρίστανται µέσω των
καταχωριζόµενων χρηµατοπιστωτικών µέσων τ.κ.κ. κατά τις κεί-
µενες διατάξεις.

3. Χρηµατοπιστωτικά µέσα τ.κ.κ. που καταχωρίζονται στο µη-
τρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής
αγοράς τ.κ.κ. µπορούν να αντικατασταθούν είτε µε την ενσωµά-
τωσή τους σε τίτλους είτε µε τη λογιστική εγγραφή τους σε κεν-
τρικό αποθετήριο τίτλων. Στην περίπτωση αυτή, τα αξιογραφικά
δικαιώµατα δεν παρίστανται πλέον µέσω των χρηµατοπιστωτικών
µέσων τ.κ.κ. αλλά µέσω των τίτλων ή µε τη λογιστική εγγραφή
του πρώτου εδαφίου.

Άρθρο 35
Δικαιούχος

1. Δικαιούχος των χρηµατοπιστωτικών µέσων τ.κ.κ. έναντι του
εκδότη καθίσταται ο καταχωρισµένος στο µητρώο κεντρικού
αποθετηρίου τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. µε
βάση τα στοιχεία που έχουν καταχωρισθεί σε αυτό ή ο ταυτοποι-
ούµενος ως δικαιούχος µέσω των διαµεσολαβητών.

2. Το κεντρικό αποθετήριο τίτλων ή το σ.δ. τ.κ.κ. ή το σ.δ.δ.
τ.κ.κ., εφόσον παρέχει υπηρεσίες µητρώου, µπορεί να χορηγεί
βεβαίωση, όπου ορίζεται από τον νόµο, ως προς την ιδιότητα
κάθε δικαιούχου χρηµατοπιστωτικών µέσων, τον αριθµό των χρη-
µατοπιστωτικών µέσων κάθε δικαιούχου, καθώς και τις επιβαρύν-
σεις επ’ αυτών.

Άρθρο 36
Μεταβίβαση

Τα χρηµατοπιστωτικά µέσα τ.κ.κ. µεταβιβάζονται µε σχετική
καταχώριση στο µητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή στο
µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ..

Άρθρο 37
Εµπράγµατα δικαιώµατα

1. Η καταχώριση του άρθρου 34 στο µητρώο κεντρικού απο-
θετηρίου τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. περιλαµ-
βάνει και την καταχώριση κάθε επιβάρυνσης επί των
χρηµατοπιστωτικών µέσων τ.κ.κ. λόγω επικαρπίας, ενεχύρου ή
άλλου εµπράγµατου δικαιώµατος.

2. Για την καταχώριση των συµβάσεων της παρ. 1 επί των χρη-
µατοπιστωτικών µέσων τ.κ.κ. απαιτείται επίδοση της σχετικής
σύµβασης στο κεντρικό αποθετήριο τίτλων ή στον διαµεσολα-
βητή ή στο σ.δ. τ.κ.κ. ή στο σ.δ.δ. τ.κ.κ., αντίστοιχα, σύµφωνα µε
τα άρθρα 122 έως 143 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ.
503/85, Α’ 182). Σε περίπτωση που η σύµβαση συνάπτεται µέσω
αλυσίδας συστοιχιών ή µε άλλης µορφής τ.κ.κ. ή µε έξυπνα συµ-
βόλαια των άρθρων 49 και 50 του ν. 4961/2022 (Α’ 146), η απο-
στολή προκύπτει από τη σχετική καταχώριση στο µητρώο
κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς
τ.κ.κ..

3. Επίδοση δεν απαιτείται στην περίπτωση της ασφάλειας της
περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 2 του                                    ν.
3301/2004 (Α’ 263), ή όπου υφίσταται ειδικότερη πρόβλεψη.

4. Με τον κανονισµό του κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή του
σ.δ. τ.κ.κ. ή του σ.δ.δ. τ.κ.κ., που εγκρίνεται µετά από απόφαση
της αρµόδιας αρχής, καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
καταχώρισης των δικαιούχων χρηµατοπιστωτικών µέσων τ.κ.κ.
και των δικαιωµάτων τους, παρακολούθησης των τυχόν µεταβο-
λών επί των καταχωρίσεων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΝΩΝΥΜΕΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ ΕΠΙ ΤΙΤΛΩΝ ΠΟΥ ΤΗΡΟΥΝΤΑΙ ΣΕ ΜΗΤΡΩΑ 
ΥΠΟΔΟΜΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ

ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ

Άρθρο 38
Έννοια άυλων µετοχών ή οµολογιών, κατανεµηµένου 

καθολικού και µητρώου κεντρικού αποθετηρίου τίτλων
ή µητρώου υποδοµής αγοράς τεχνολογίας

κατανεµηµένου καθολικού - Προσθήκη περ. ιγ) έως ιε) 
στο άρθρο 2 του ν. 4548/2018

Στο άρθρο 2 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί ορισµών, προστί-
θενται περ. ιγ) έως ιε), και το άρθρο 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου ισχύουν οι εξής ορι-
σµοί:

α) «ρυθµιζόµενη αγορά»: η ρυθµιζόµενη αγορά κράτους µέ-
λους κατά την έννοια της περίπτωσης 21 του άρθρου 4 του ν.
4514/2018 (Α’ 14) και της περίπτωσης 21 της παρ. 1 του άρθρου
4 της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 για τις αγορές
χρηµατοπιστωτικών µέσων και την τροποποίηση της Οδηγίας
2002/92/ΕΚ και της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ (ΕΕ L 173/349
12.6.2014),

β) µετοχές ή άλλοι τίτλοι «εισηγµένοι σε ρυθµιζόµενη αγορά»
ή απλώς «εισηγµένοι»: οι µετοχές ή άλλοι τίτλοι που είναι εισηγ-
µένοι για διαπραγµάτευση σε ρυθµιζόµενη αγορά,

γ) «ηλεκτρονικά µέσα»: οι τρόποι ηλεκτρονικής επικοινωνίας,
µέσω διαδικτύου ή άλλου δηµόσιου ή ιδιωτικού δικτύου, οι οποίοι
επιτρέπουν την ευχερή αναγνώριση της ταυτότητας των χρη-
στών και την ασφάλεια της επικοινωνίας,

δ) υποβολή εταιρικής πράξης ή άλλου στοιχείου «σε δηµοσιό-
τητα»: η δηµοσιότητα του άρθρου 13 του παρόντος νόµου,

ε) Γ.Ε.ΜΗ.: το Γενικό Εµπορικό Μητρώο, που συστάθηκε και
λειτουργεί µε το ν. 3419/2005 (Α’ 297),

στ) «κεντρικό αποθετήριο τίτλων»: το νοµικό πρόσωπο κατά
την έννοια της παρ. 1 του άρθρου 2 του Κανονισµού 909/2014
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Ιου-
λίου 2014, σχετικά µε τη βελτίωση του διακανονισµού αξιογρά-
φων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κεντρικά αποθετήρια τίτλων
και για την τροποποίηση των Οδηγιών 98/26/ΕΚ και 2014/65/ΕΕ
και του Κανονισµού (ΕΕ) 236/2012 (ΕΕ L 257/28.8.2014),

ζ) «επιχείρηση επενδύσεων»: η επιχείρηση επενδύσεων κατά
την έννοια της περίπτωσης 1 του άρθρου 4 του ν. 4514/2018 (Α’
14) και της περίπτωσης 1 της παρ. 1 του άρθρου 4 της Οδηγίας
2014/65/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 για τις αγορές χρηµατοπιστω-
τικών µέσων και την τροποποίηση της Οδηγίας 2002/92/ΕΚ και
της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ (ΕΕ L 173/349),

η) «Πολυµερής Μηχανισµός Διαπραγµάτευσης» ή «ΠΜΔ»: ο
Πολυµερής Μηχανισµός Διαπραγµάτευσης κατά την έννοια της
περίπτωσης 22 του άρθρου 4 του     ν. 4514/2018 και της περί-
πτωσης 22 της παρ. 1 του άρθρου 4 της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ της
15ης Μαΐου 2014 για τις αγορές χρηµατοπιστωτικών µέσων και
την τροποποίηση της Οδηγίας 2002/92/ΕΚ και της Οδηγίας
2011/61/ ΕΕ (ΕΕ L 173/349 12.6.2014),

θ) «απλή απαρτία και πλειοψηφία»: η απαρτία και η πλειοψηφία
που απαιτούνται για τη λήψη αποφάσεων από τη γενική συνέ-
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λευση, σύµφωνα µε τα τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 130
και την παράγραφο 1 του άρθρου 132,

ι) «αυξηµένη απαρτία και πλειοψηφία»: η απαρτία και η πλει-
οψηφία που απαιτούνται για τη λήψη αποφάσεων από τη γενική
συνέλευση, σύµφωνα µε τα τις παραγράφους 3 και 4 του άρθρου
130 και την παράγραφο 2 του άρθρου 132,

ια) «πολύ µικρές», «µικρές», «µεσαίες» και «µεγάλες» επιχειρή-
σεις: οι αντίστοιχες οντότητες του                                  ν. 4308/2014
(Α 251). Για τις νεοϊδρυόµενες εταιρείες και µέχρι τη σύνταξη
του πρώτου ισολογισµού, ως «πολύ µικρές», «µικρές» και «µε-
σαίες» εταιρείες νοούνται εκείνες των οποίων το κεφάλαιο δεν
υπερβαίνει τα ποσά των εκατό χιλιάδων (100.000), πεντακοσίων
χιλιάδων (500.000) και ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) ευρώ, αν-
τίστοιχα, ενώ ως «µεγάλες» νοούνται εκείνες των οποίων το κε-
φάλαιο υπερβαίνει το ποσό του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000)
ευρώ,

ιβ) «οντότητες δηµοσίου ενδιαφέροντος»: οι οντότητες του
Παραρτήµατος Α του ν. 4308/2014, καθώς και οι εταιρείες του ν.
3429/2005 (Α’ 314),

ιγ) «άυλες µετοχές ή οµολογίες»: οι µετοχές ή οµολογίες που
εκδίδονται ή τηρούνται:

ιγα) σε λογιστική µορφή σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων (κ.α.τ.)
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 909/2014 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014, σχετικά
µε τη βελτίωση του διακανονισµού αξιογράφων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και τα κεντρικά αποθετήρια τίτλων και για την τροποποί-
ηση των Οδηγιών 98/26/ΕΚ και 2014/65/ΕΕ και του Κανονισµού
(ΕΕ) αρ. 236/2012 (L 257) και τον ν. 4569/2018 (Α’ 179), ή

ιγβ) µε τη χρήση τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού
(τ.κ.κ.) σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων σύµφωνα µε τον Κανονι-
σµό (ΕΕ) 909/2014 και σε υποδοµή αγοράς τεχνολογίας κατανε-
µηµένου καθολικού (τ.κ.κ.) (Distributed Ledger Technology - DLT)
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2022/858 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ης Μαΐου 2022, σχετικά µε
ένα πιλοτικό καθεστώς για υποδοµές της αγοράς που βασίζονται
σε τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού και την τροποποίηση
των Κανονισµών (ΕΕ) 600/2014 και 909/2014 και της Οδηγίας
2014/65/ΕΕ (L 151),

ιδ) «κατανεµηµένο καθολικό»: αποθετήριο πληροφοριών που
τηρεί αρχεία συναλλαγών και το οποίο διαµοιράζεται και συγ-
χρονίζεται µεταξύ ενός συνόλου κόµβων δικτύου DLT, µε τη
χρήση µηχανισµού συναίνεσης.

ιε) «µητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή µητρώο υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ.»: το αρχείο στο οποίο αποθηκεύονται τα δε-
δοµένα χρηµατοπιστωτικών µέσων, που έχουν καταχωρισθεί σε
κεντρικό αποθετήριο τίτλων ή σε σύστηµα διακανονισµού τεχνο-
λογίας κατανεµηµένου καθολικού ή σύστηµα διαπραγµάτευσης
και διακανονισµού τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού, αντί-
στοιχα, στο οποίο έχει πρόσβαση, µε τεχνικές, διαδικασίες και
µέσα, που εξασφαλίζουν την αυθεντικότητα, την εγκυρότητα, τη
µοναδικότητα και τη µη αποποίηση, ο διαχειριστής του κεντρικού
αποθετηρίου τίτλων ή συστήµατος διακανονισµού τεχνολογίας
κατανεµηµένου καθολικού ή συστήµατος διαπραγµάτευσης και
διακανονισµού τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού, ο οποίος
και έχει τον αποκλειστικό έλεγχο πρόσβασης επί των δεδοµένων
των καταχωρισµένων χρηµατοπιστωτικών µέσων.»

Άρθρο 39
Ονοµαστικές µετοχές - Μετοχικοί τίτλοι - 

Αντικατάσταση παρ. 5 και 6 άρθρου 40 ν. 4548/2018

Οι παρ. 5 και 6 του άρθρου 40 του ν. 4548/2018           (Α’ 104),
περί ονοµαστικών µετοχών - µετοχικών τίτλων, αντικαθίστανται
ως εξής:

«5. Σε περίπτωση έκδοσης άυλων µετοχών, το καταστατικό της
εταιρείας προβλέπει τον ειδικότερο τρόπο έκδοσης και τήρησης
των µετοχών της σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων ή σε σύστηµα
διακανονισµού τ.κ.κ. ή σύστηµα διαπραγµάτευσης και διακανο-
νισµού τ.κ.κ..

6. Σε περίπτωση άυλων µετοχών, µέτοχος έναντι της εταιρείας
θεωρείται ο εγγεγραµµένος στο µητρώο κεντρικού αποθετηρίου

τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. ή ο ταυτοποιούµε-
νος ως µέτοχος µέσω των διαµεσολαβητών κατά περίπτωση.»

Άρθρο 40
Μεταβίβαση των µετοχών µε ειδική διαδοχή - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 41 ν. 4548/2018

Στην παρ. 3 του άρθρου 41 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί µε-
ταβίβασης των µετοχών µε ειδική διαδοχή, επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) η
φράση «η µεταβίβαση µετοχών σε λογιστική µορφή γίνεται» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «η µεταβίβαση άυλων µετοχών γίνε-
ται, κατά περίπτωση,», γ) η φράση «τηρούνται σε κεντρικό
αποθετήριο τίτλων ή διαµεσολαβητή» αντικαθίσταται από τη
φράση «τηρούνται σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων (κ.α.τ.) ή δια-
µεσολαβητή, ή µε σχετική καταχώριση στο µητρώο κ.α.τ. ή στο
µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ.», και η παρ. 3 διαµορφώνεται
ως εξής:

«3. Κατά παρέκκλιση της παρ. 2, η µεταβίβαση άυλων µετοχών
γίνεται, κατά περίπτωση, µέσω λογαριασµών αξιών που τηρούν-
ται σε κεντρικό αποθετήριο τίτλων (κ.α.τ.) ή διαµεσολαβητή, ή
µε σχετική καταχώριση στο µητρώο κ.α.τ. ή στο µητρώο υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ., σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.»

Άρθρο 41
Μεταβίβαση των µετοχών λόγω καθολικής διαδοχής - 

Τροποποίηση άρθρου 42 ν. 4548/2018

Στο άρθρο 42 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί µεταβίβασης των
µετοχών λόγω καθολικής διαδοχής, επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις: α) η φράση «στο µητρώο του κεντρικού αποθετηρίου»
αντικαθίσταται από τη φράση «στο µητρώο του κεντρικού απο-
θετηρίου τίτλων (κ.α.τ.) ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ.»,
β) η φράση «εγγεγραµµένου διαµεσολαβητή κατά περίπτωση»
αντικαθίσταται από τη λέξη «διαµεσολαβητή», γ) πριν από τη
φράση «τα έγγραφα που αποδεικνύουν τη διαδοχή» προστίθεται
η φράση «κατά τις κείµενες διατάξεις,», και το άρθρο 42 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 42
Μεταβίβαση των µετοχών λόγω καθολικής διαδοχής

Σε περίπτωση καθολικής ή οιονεί καθολικής διαδοχής επί µε-
τοχών, ο διάδοχος εγγράφεται στο βιβλίο µετόχων ή στο µητρώο
του κεντρικού αποθετηρίου τίτλων (κ.α.τ.) ή στο µητρώο υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ. ή στον λογαριασµό αξιών του διαµεσολαβητή,
µόλις προσκοµιστούν µε την επιµέλεια όποιου έχει έννοµο συµ-
φέρον στην εταιρεία ή, κατά περίπτωση, στο πρόσωπο που τηρεί
το βιβλίο ή το µητρώο ή τον λογαριασµό αξιών, κατά τις κείµενες
διατάξεις, τα έγγραφα που αποδεικνύουν τη διαδοχή.»

Άρθρο 42
Γενικές διατάξεις περί οµολογιών - 

Τροποποίηση παρ. 3 και 5 άρθρου 59 ν. 4548/2018

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 59 του ν. 4548/2018           (Α’ 104),
περί γενικών διατάξεων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α)
επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) µετά τη φράση «περ. 23
του άρθρου 4 του                       ν. 4514/2018 (Α’ 14)» προστίθεται
η φράση «ή σε υποδοµή αγοράς, τ.κ.κ.» και η παρ. 3  διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«3. Οι οµολογίες µπορούν να αποτελούν αντικείµενο διαπραγ-
µάτευσης σε ρυθµιζόµενες αγορές, σε πολυµερείς µηχανισµούς
διαπραγµάτευσης (π.µ.δ.) ή σε µηχανισµούς οργανωµένης δια-
πραγµάτευσης (µ.ο.δ.), κατά την έννοια της περ. 23 του άρθρου
4 του ν. 4514/2018 (Α’14), ή σε υποδοµή αγοράς τ.κ.κ..»

2. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 59 του                      ν.
4548/2018 προστίθενται δύο εδάφια, και η παρ. 5 διαµορφώνεται
ως εξής:

«5. Οι οµολογίες µπορούν να είναι ενσώµατες ή άυλες, ονοµα-
στικές ή ανώνυµες. Κατ’ εξαίρεση, είναι υποχρεωτικά ονοµαστι-
κές οι οµολογίες που είναι µετατρέψιµες σε µετοχές, καθώς και
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οι οµολογίες που είναι ανταλλάξιµες µε οµολογίες ή άλλους τίτ-
λους, που είναι εκ του νόµου ονοµαστικοί. Στην περίπτωση εν-
σώµατων οµολογιών δεν απαιτείται να αναγράφονται όλοι οι όροι
των οµολογιών στους τίτλους, αλλά αρκεί να αναφέρονται η επω-
νυµία της εκδότριας, το ύψος του οµολογιακού δανείου, η ονο-
µαστική αξία της οµολογίας, το επιτόκιο, η λήξη του
οµολογιακού δανείου, οι τυχόν εξασφαλίσεις, η ηµεροµηνία του
προγράµµατος και, αν εκδίδονται περισσότερες σειρές οµολο-
γιών µε το ίδιο πρόγραµµα, η σειρά στην οποία ανήκουν οι οµο-
λογίες που ενσωµατώνονται στον τίτλο. Επί ονοµαστικών
οµολογιών µη εισηγµένων σε ρυθµιζόµενη αγορά, οι όροι του
οµολογιακού δανείου δύνανται να προβλέπουν ότι δεν εκδίδονται
οµολογιακοί τίτλοι. Στην περίπτωση αυτή, οι όροι του οµολογια-
κού δανείου ορίζουν τον τρόπο απόδειξης της ιδιότητας του οµο-
λογιούχου, προκειµένου να ασκηθούν τα δικαιώµατα εκ των
οµολογιών, όπως η τήρηση βιβλίου οµολογιούχων από την εται-
ρεία ή τον εκπρόσωπο. Η διάταξη της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 40 εφαρµόζεται αναλογικά. Σε περίπτωση άυλων
οµολογιών ως οµολογιούχος έναντι της εταιρείας και του εκπρο-
σώπου θεωρείται ο εγγεγραµµένος στο µητρώο κ.α.τ. ή στο µη-
τρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. ή ο ταυτοποιούµενος ως
οµολογιούχος µέσω διαµεσολαβητών. Τα ανωτέρω δύνανται να
εφαρµόζονται για το σύνολο ή µέρος των οµολογιών ενός οµο-
λογιακού δανείου.»

Άρθρο 43
Όροι και πρόγραµµα οµολογιακού δανείου - 

Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 60 ν. 4548/2018

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 60 του ν.
4548/2018 (Α’ 104), περί όρων και προγράµµατος οµολογιακού
δανείου, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) η φράση «σε πε-
ρίπτωση οµολογιών σε λογιστική µορφή» αντικαθίσταται από τη
φράση «σε περίπτωση άυλων οµολογιών», β) η φράση «βάσει
ενηµέρωσης από το κεντρικό αποθετήριο τίτλων, εφόσον παρέ-
χει υπηρεσίες µητρώου ή µέσω των συµµετεχόντων και εγγε-
γραµµένων διαµεσολαβητών στο κεντρικό αποθετήριο τίτλων σε
κάθε άλλη περίπτωση» αντικαθίσταται από τη φράση «κατά τις
κείµενες διατάξεις βάσει των σχετικών καταχωρίσεων στο µη-
τρώο του κ.α.τ. ή της υποδοµής αγοράς τ.κ.κ., ή µέσω των δια-
µεσολαβητών κατά περίπτωση», και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως
εξής:

«4. Στο πρόγραµµα ορίζονται επίσης ο τρόπος απόδειξης της
ιδιότητας του οµολογιούχου για την είσπραξη των τόκων και του
κεφαλαίου και γενικά για την άσκηση των δικαιωµάτων από τις
οµολογίες. Αν το πρόγραµµα δεν περιέχει σχετική πρόβλεψη, σε
περίπτωση ενσώµατων οµολογιών απαιτείται η προσκόµιση των
τίτλων και η σηµείωση της άσκησης του δικαιώµατος επ’ αυτών,
ενώ σε περίπτωση άυλων οµολογιών η απόδειξη της ιδιότητας
του οµολογιούχου διενεργείται κατά τις κείµενες διατάξεις βάσει
των σχετικών καταχωρίσεων στο µητρώο του κ.α.τ. ή της υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ., ή µέσω των διαµεσολαβητών κατά περί-
πτωση.»

Άρθρο 44
Καθήκοντα εκπροσώπου - 

Τροποποίηση παρ. 2 και 5 άρθρου 65 ν. 4548/2018

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 65 του ν. 4548/2018          (Α’ 104),
περί καθηκόντων εκπροσώπου, επέρχονται οι εξής τροποποι-
ήσεις: α) η φράση «Επί οµολογιών που τηρούνται σε λογιστική
µορφή» αντικαθίσταται από τη φράση «Επί άυλων οµολογιών»,
β) η φράση «ή τους εγγεγραµµένους διαµεσολαβητές» αντικα-
θίσταται από τη φράση «ή µε τον διαχειριστή του συστήµατος
διακανονισµού τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού ή του συ-
στήµατος διαπραγµάτευσης και διακανονισµού τεχνολογίας κα-
τανεµηµένου καθολικού ή µε τους διαµεσολαβητές», γ) η φράση
«στους λογαριασµούς των δικαιούχων τους» αντικαθίσταται από
τη φράση «στους λογαριασµούς των δικαιούχων ή στο µητρώο
κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς
τ.κ.κ. κατά περίπτωση», και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Επί άυλων οµολογιών, ο εκπρόσωπος συνεργάζεται µε το
κεντρικό αποθετήριο ή µε τον διαχειριστή του συστήµατος δια-
κανονισµού τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού ή του συστή-
µατος διαπραγµάτευσης και διακανονισµού τεχνολογίας
κατανεµηµένου καθολικού ή µε τους διαµεσολαβητές, κατά πε-
ρίπτωση, για την καταχώριση των οµολογιών στους λογαρια-
σµούς των δικαιούχων ή στο µητρώο κεντρικού αποθετηρίου
τίτλων ή στο µητρώο υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. κατά περίπτωση
και την παρακολούθηση των µεταβολών στα πρόσωπα αυτών.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 65 του ν. 4548/2018 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο: αα) µετά τη φράση
«έκδοσης βεβαίωσης» προστίθεται η φράση «ή άλλης µορφής
πιστοποίησης», αβ) η φράση «από το κεντρικό αποθετήριο τίτλων
ή τον εγγεγραµµένο διαµεσολαβητή επί οµολογιών που τηρούν-
ται σε λογιστική µορφή» αντικαθίσταται από τη φράση «από το
µητρώο του κ.α.τ. ή της υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. ή του διαµεσο-
λαβητή κατά περίπτωση επί άυλων οµολογιών», β) στο δεύτερο
εδάφιο: βα) η φράση «έκδοση των τίτλων σε λογιστική µορφή»
αντικαθίσταται από τη φράση «έκδοση των άυλων οµολογιών»,
ββ) µετά τη φράση «οι σχετικές βεβαιώσεις» προστίθεται η
φράση «ή άλλης µορφής πιστοποιήσεις», και η παρ. 5 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«5. Ο εκπρόσωπος εκδίδει τις πάσης φύσεως βεβαιώσεις και
πιστοποιητικά, που αφορούν δικαιώµατα και υποχρεώσεις από
την έκδοση των τίτλων οµολογιών, µε την επιφύλαξη της δυνα-
τότητας έκδοσης βεβαίωσης ή άλλης µορφής πιστοποίησης της
ιδιότητας του οµολογιούχου από το µητρώο του κ.α.τ. ή της υπο-
δοµής αγοράς τ.κ.κ. ή του διαµεσολαβητή κατά περίπτωση επί
άυλων οµολογιών. Σε περίπτωση καταγγελίας του οµολογιακού
δανείου ή αν οπωσδήποτε προκύψουν ληξιπρόθεσµες και απαι-
τητές υποχρεώσεις της εκδότριας από την έκδοση των άυλων
οµολογιών, οι σχετικές βεβαιώσεις ή άλλης µορφής πιστοποι-
ήσεις παρέχουν πλήρη απόδειξη κατά της εκδότριας και µπο-
ρούν να προσκοµισθούν σε κάθε αρµόδιο δικαστήριο ή αρχή
κατά την παροχή δικαστικής προστασίας υπέρ των οµολογιού-
χων.»

Άρθρο 45
Δικαιούµενοι συµµετοχής στη γενική συνέλευση -

Τροποποίηση παρ. 6 και προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 124
του ν. 4548/2018

Στο άρθρο 124 του ν. 4548/2018 (Α’104), περί δικαιούµενων
συµµετοχής στη γενική συνέλευση, επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις: α) το τελευταίο εδάφιο της παρ. 6 διαγράφεται, β) προ-
στίθεται παρ. 9, και το άρθρο 124 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 124
Δικαιούµενοι συµµετοχής στη γενική συνέλευση

1. Στη γενική συνέλευση δικαιούται να συµµετάσχει κάθε µέ-
τοχος o οποίος έχει και αποδεικνύει την ιδιότητα αυτή κατά την
ηµέρα διεξαγωγής της γενικής συνέλευσης. Μέτοχοι που είναι
νοµικά πρόσωπα, µετέχουν στη γενική συνέλευση διά των εκπρο-
σώπων τους. Δικαιούνται να µετάσχουν στη γενική συνέλευση,
δεν υπολογίζονται όµως για το σχηµατισµό της απαρτίας οι µέ-
τοχοι µε µετοχές χωρίς δικαίωµα ψήφου.

2. Εξαιρουµένων των εταιρειών των οποίων οι µετοχές είναι ει-
σηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά ή είναι άυλες, το καταστατικό
µπορεί να εξαρτά τη συµµετοχή στη γενική συνέλευση από την
προηγούµενη κατάθεση των µετοχών στο ταµείο της εταιρείας,
στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων ή σε οποιοδήποτε πι-
στωτικό ίδρυµα ή επιχείρηση επενδύσεων, που λειτουργεί στην
Ελλάδα ή σε άλλο κράτος µέλος και έχει το δικαίωµα να δέχεται
τίτλους προς φύλαξη, ή και σε άλλα πρόσωπα, τα οποία αναγρά-
φονται στην πρόσκληση. Το καταστατικό µπορεί ακόµη να προ-
βλέπει ότι οι µετοχές που κατατίθενται, σύµφωνα µε την
παρούσα παράγραφο δεν θα µπορούν να αναληφθούν ή και να
εκποιηθούν πριν από τη διεξαγωγή της γενικής συνέλευσης.

3. Εξαιρουµένων των εταιρειών των οποίων οι µετοχές είναι ει-
σηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά, το καταστατικό µπορεί επίσης
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να προβλέπει ότι η συµµετοχή στη γενική συνέλευση εξαρτάται
από την προηγούµενη υποβολή στην εταιρεία των εγγράφων αν-
τιπροσώπευσης ή εκπροσώπησης των µετόχων, ορίζοντας την
προθεσµία υποβολής των εγγράφων αυτών.

4. Στο καταστατικό µπορεί ακόµη να προβλέπεται ότι στις πε-
ριπτώσεις των παραγράφων 2 και 3 του παρόντος, το διοικητικό
συµβούλιο υποχρεούται να καταρτίζει και θέτει στη διάθεση των
µετόχων, είκοσι τέσσερις (24) τουλάχιστον ώρες πριν από τη συ-
νέλευση, πίνακα των µετόχων που κατέθεσαν τις µετοχές τους
και ενδεχοµένως τα έγγραφα αντιπροσώπευσης ή εκπροσώπη-
σης. Ο πίνακας αυτός αναφέρει και τις διευθύνσεις των µετόχων,
τα ονόµατα των αντιπροσώπων ή εκπροσώπων τους και τον
αριθµό των µετοχών και ψήφων κάθε µετόχου.

5. Μέτοχοι που δεν συµµορφώνονται µε τις διατάξεις του κα-
ταστατικού που αναφέρονται στις παραγράφους 2 και 3 του πα-
ρόντος ή µε την προθεσµία της παραγράφου 4 του άρθρου 128,
µετέχουν στη γενική συνέλευση, εκτός αν η γενική συνέλευση
αρνηθεί τη συµµετοχή αυτή για σπουδαίο λόγο που δικαιολογεί
την άρνησή της.

6. Στην περίπτωση εταιρειών οι µετοχές των οποίων είναι ει-
σηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά, µπορεί να συµµετάσχει στη γε-
νική συνέλευση (αρχική συνεδρίαση και επαναληπτική) το
πρόσωπο που έχει τη µετοχική ιδιότητα κατά την έναρξη της πέµ-
πτης ηµέρας πριν από την ηµέρα της αρχικής συνεδρίασης της
γενικής συνέλευσης (ηµεροµηνία καταγραφής). Η ως άνω ηµε-
ροµηνία καταγραφής ισχύει και στην περίπτωση εξ αναβολής ή
επαναληπτικής συνεδρίασης, µε την προϋπόθεση ότι η εξ ανα-
βολής ή η επαναληπτική συνεδρίαση δεν απέχει περισσότερες
από τριάντα (30) ηµέρες από την ηµεροµηνία καταγραφής. Αν
αυτό δεν συµβαίνει ή αν για την περίπτωση της επαναληπτικής
γενικής συνέλευσης δηµοσιεύεται νέα πρόσκληση, σύµφωνα µε
τα προβλεπόµενα στο άρθρο 130, συµµετέχει στη γενική συνέ-
λευση το πρόσωπο που έχει τη µετοχική ιδιότητα κατά την
έναρξη της τρίτης ηµέρας πριν από την ηµέρα της εξ αναβολής
ή της επαναληπτικής γενικής συνέλευσης.

7. Το καταστατικό µπορεί να προβλέπει διαδικασία συµµετο-
χής στη γενική συνέλευση βάσει ηµεροµηνίας καταγραφής, κατά
τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 6 και για τις εταιρείες µε µε-
τοχές µη εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά. Δεν µπορεί όµως
να προβλέπει ότι η µετοχική ιδιότητα πρέπει να υπάρχει σε χρόνο
προγενέστερο των πέντε (5) ηµερών που προηγούνται της αρχι-
κής συνεδρίασης της γενικής συνέλευσης.

8. Φυσικό πρόσωπο το οποίο κατέχει µετοχές εισηγµένες σε
ρυθµιζόµενη αγορά και το οποίο είναι µέλος του διοικητικού συµ-
βουλίου της εν λόγω εταιρείας, δεν µετέχει στην ψηφοφορία της
γενικής συνέλευσης και δεν υπολογίζεται για τον σχηµατισµό της
απαρτίας και της πλειοψηφίας, όταν η γενική συνέλευση αποφα-
σίζει την ανάθεση του υποχρεωτικού ελέγχου των χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων σε ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή σε ελεγκτική
εταιρεία. Η παρούσα παράγραφος δεν εφαρµόζεται όταν η πλει-
οψηφία των ανεξάρτητων µελών του διοικητικού συµβουλίου δη-
λώσει ότι συµφωνεί µε την ανάθεση του ελέγχου στα
προτεινόµενα πρόσωπα.

9. Προκειµένου για άυλες µετοχές, η απόδειξη της µετοχικής
ιδιότητας µπορεί να γίνεται µε κάθε νόµιµο µέσο και πάντως βάσει
ενηµέρωσης που λαµβάνει η εταιρεία ή βεβαίωσης ή άλλης µορ-
φής πιστοποίησης από το µητρώο του κ.α.τ. ή από την υποδοµή
αγοράς τ.κ.κ. ή µέσω των διαµεσολαβητών κατά περίπτωση.»

Άρθρο 46
Συλλογικά και ατοµικά δικαιώµατα µειοψηφίας - 
Τροποποίηση παρ. 12 άρθρου 141 ν. 4548/2018

Στην παρ. 12 του άρθρου 141 του ν. 4548/2018           (Α’ 104),
περί συλλογικών και ατοµικών δικαιωµάτων µειοψηφίας: α) επέρ-
χονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) στο τρίτο εδάφιο: βα) η
φράση «για εταιρείες µε µετοχές εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη
αγορά» αντικαθίσταται από τη φράση «για άυλες µετοχές», ββ)
η φράση «από το κεντρικό αποθετήριο τίτλων, εφόσον παρέχει
υπηρεσίες µητρώου, ή µέσω των συµµετεχόντων και εγγεγραµ-
µένων διαµεσολαβητών στο κεντρικό αποθετήριο τίτλων σε κάθε

άλλη περίπτωση» αντικαθίσταται από τη φράση «ή βεβαίωσης ή
άλλης µορφής πιστοποίησης από το µητρώο του κ.α.τ. ή της υπο-
δοµής αγοράς τ.κ.κ. ή µέσω των διαµεσολαβητών κατά περί-
πτωση», και η παρ. 12 διαµορφώνεται ως εξής:

«12. Σε όλες τις περιπτώσεις του παρόντος άρθρου οι αιτούν-
τες µέτοχοι οφείλουν να αποδεικνύουν τη µετοχική τους ιδιότητα
και, εκτός από τις περιπτώσεις του πρώτου εδαφίου της παρ. 6
και της παρ. 10, τον αριθµό των µετοχών που κατέχουν κατά την
άσκηση του σχετικού δικαιώµατος. Τέτοια απόδειξη αποτελεί και
η κατάθεση των µετοχών τους, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στην παρ. 2 του άρθρου 124. Προκειµένου για άυλες µετοχές, η
απόδειξη της µετοχικής ιδιότητας µπορεί να γίνεται µε κάθε νό-
µιµο µέσο και πάντως βάσει ενηµέρωσης που λαµβάνει η εται-
ρεία ή βεβαίωσης ή άλλης µορφής πιστοποίησης από το µητρώο
του κ.α.τ. ή της υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. ή µέσω των διαµεσολα-
βητών κατά περίπτωση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΓΙΑ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥΣ 

ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΕΠΙ ΤΙΤΛΩΝ 
ΠΟΥ ΤΗΡΟΥΝΤΑΙ ΣΕ ΜΗΤΡΩΑ ΥΠΟΔΟΜΗΣ ΑΓΟΡΑΣ

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΤΑΝΕΜΗΜΕΝΟΥ ΚΑΘΟΛΙΚΟΥ

Άρθρο 47
Έννοια µεριδίου οργανισµού συλλογικών επενδύσεων σε κι-

νητές αξίες - Αντικατάσταση περ. β)                   παρ. 3 άρ-
θρου 2 ν. 4099/2012

Στην περ. β), της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4099/2012 (Α’
250), περί πεδίου εφαρµογής: α) προστίθεται υποπερ. βα) και β)
η φράση «η µετοχή ΟΣΕΚΑ» αριθµείται ως υποπερ. ββ) και η περ.
β), διαµορφώνεται ως εξής:

«β) ως «µερίδιο» ΟΣΕΚΑ νοούνται: βα) το µερίδιο ΟΣΕΚΑ, το
οποίο εκδίδεται, καταχωρίζεται, µεταβιβάζεται και αποθηκεύεται
µε τη χρήση της τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού (τ.κ.κ.),
και ββ) η µετοχή ΟΣΕΚΑ, ενώ ως «µετοχή» ΟΣΕΚΑ δεν νοείται το
µερίδιο ΟΣΕΚΑ.»

Άρθρο 48
Έννοιες που σχετίζονται µε το κατανεµηµένο καθολικό -

Προσθήκη περ. κγ) έως κστ) στο άρθρο 3  του ν. 4099/2012

Στο άρθρο 3 του ν. 4099/2012 (Α’ 250), περί ορισµών, προστί-
θενται περ. κγ) ως κστ) ως εξής:

«κγ) «κατανεµηµένο καθολικό»: αποθετήριο πληροφοριών που
τηρεί αρχεία συναλλαγών και το οποίο διαµοιράζεται και συγ-
χρονίζεται µεταξύ ενός συνόλου κόµβων δικτύου τεχνολογίας
κατανεµηµένου καθολικού (τ.κ.κ. - Distributed Ledger Technol-
ogy, DLT), µε τη χρήση µηχανισµού συναίνεσης,

κδ) «µητρώο κεντρικού αποθετηρίου τίτλων ή µητρώο υποδο-
µής αγοράς τ.κ.κ.»: το αρχείο στο οποίο αποθηκεύονται τα δε-
δοµένα χρηµατοπιστωτικών µέσων, που έχουν καταχωρισθεί σε
κεντρικό αποθετήριο τίτλων (κ.α.τ.) ή σε σύστηµα διακανονισµού
τεχνολογίας κατανεµηµένου καθολικού (σ.δ. τ.κ.κ.) ή σύστηµα
διαπραγµάτευσης και διακανονισµού τεχνολογίας κατανεµηµέ-
νου καθολικού (σ.δ.δ. τ.κ.κ.), αντίστοιχα, στο οποίο έχει πρό-
σβαση, µε τεχνικές, διαδικασίες και µέσα, που εξασφαλίζουν την
αυθεντικότητα, την εγκυρότητα, τη µοναδικότητα και τη µη απο-
ποίηση, ο διαχειριστής του κ.α.τ. ή σ.δ. τ.κ.κ. ή σ.δ.δ. τ.κ.κ., ο
οποίος και έχει τον αποκλειστικό έλεγχο πρόσβασης επί των δε-
δοµένων των καταχωρισµένων χρηµατοπιστωτικών µέσων,

κε) «τεχνολογία κατανεµηµένου καθολικού» ή «τεχνολογία
DLT»: η τεχνολογία κατά την έννοια του άρθρου 2, σηµείο 1, του
Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου 2022 σχετικά µε ένα πιλοτικό
καθεστώς για υποδοµές της αγοράς που βασίζονται σε τεχνολο-
γία κατανεµηµένου καθολικού και την τροποποίηση των Κανονι-
σµών (ΕΕ) 600/2014 και 909/2014 και της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ (L
151),

κστ) «υποδοµή αγοράς τ.κ.κ.»: η υποδοµή κατά την έννοια του
άρθρου 2, σηµείο 5, του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/858.»
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Άρθρο 49
Μερίδια οργανισµών συλλογικών επενδύσεων 

σε κινητές αξίες - Τροποποίηση παρ. 4 και προσθήκη 
παρ. 5α στο άρθρο 6 του ν. 4099/2012

Στο άρθρο 6 του ν. 4099/2012 (Α’ 250), περί µεριδίων ΟΣΕΚΑ,
επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στην παρ. 4: αα) στο δεύ-
τερο εδάφιο αφαιρείται το διαζευκτικό «ή» µεταξύ των λέξεων
«ειδικού» και «ηλεκτρονικού», και αβ) προστίθεται τελευταίο εδά-
φιο, β) προστίθεται παρ. 5α, και το άρθρο 6 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 6
Μερίδια ΟΣΕΚΑ

1. Το ενεργητικό του αµοιβαίου κεφαλαίου διαιρείται ανά πάσα
στιγµή σε ίσης αξίας ονοµαστικά µερίδια ή, εφόσον τα µερίδια
του αµοιβαίου κεφαλαίου δεν είναι εισηγµένα σε οργανωµένη
αγορά σύµφωνα µε το άρθρο 88 του παρόντος νόµου, και σε
ονοµαστικά κλάσµατα µεριδίου.

2. Το ενεργητικό της ΑΕΕΜΚ διαιρείται ανά πάσα στιγµή σε
ίσης αξίας ονοµαστικές και πλήρως αποπληρωθείσες µετοχές ή,
εφόσον οι µετοχές της ΑΕΕΜΚ δεν είναι εισηγµένες σε οργανω-
µένη αγορά σύµφωνα µε το άρθρο 88 του παρόντος νόµου, και
σε ονοµαστικά κλάσµατα µετοχής. Οι µετοχές της ΑΕΕΜΚ δεν
έχουν ονοµαστική αλλά κυµαινόµενη αξία. Το µετοχικό κεφάλαιο
της    ΑΕΕΜΚ είναι ίσο µε την εκάστοτε αξία του ενεργητικού της,
µετά την αφαίρεση των υποχρεώσεων της, και αυξοµειώνεται µε
την έκδοση νέων µετοχών ή την εξαγορά ή εξόφληση παλαιών,
χωρίς να απαιτείται η τήρηση της διαδικασίας αύξησης ή µεί-
ωσης του κεφαλαίου της που προβλέπεται στις σχετικές διατά-
ξεις του κ.ν. 2190/1920.

3. Τα µερίδια ΟΣΕΚΑ δύνανται να διακρίνονται σε διαφορετι-
κές κατηγορίες (classes), οι οποίες παρέχουν διαφορετικά δι-
καιώµατα, ιδίως όσον αφορά σε θέµατα όπως οι προµήθειες
διάθεσης και εξαγοράς, η κατηγορία των επενδυτών στους οποί-
ους απευθύνονται, η αµοιβή της εταιρείας διαχείρισης ή, κατά
περίπτωση, της ΑΕΕΜΚ, το ελάχιστο ποσό επένδυσης ή οποιοσ-
δήποτε συνδυασµός των ανωτέρω. Τα µερίδια της ίδιας κατηγο-
ρίας παρέχουν ίδια δικαιώµατα στους µεριδιούχους τους. Τυχόν
κόστος που προκύπτει κατά την έκδοση νέας κατηγορίας µερι-
δίων λαµβάνεται υπόψη για τον υπολογισµό της τιµής του µερι-
δίου της νέας κατηγορίας. Η τιµή του µεριδίου υπολογίζεται
ξεχωριστά για κάθε κατηγορία µεριδίων.

4. Η συµµετοχή στον ΟΣΕΚΑ αποδεικνύεται µε την καταχώριση
των αντίστοιχων µεριδίων και των στοιχείων του δικαιούχου ή των
δικαιούχων τους σε ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο της εταιρείας δια-
χείρισης ή, κατά περίπτωση, της ΑΕΕΜΚ, ή, εφόσον τα µερίδια
του ΟΣΕΚΑ είναι εισηγµένα σε οργανωµένη αγορά σύµφωνα µε
την παράγραφο 1 του άρθρου 88, µε την καταχώρηση των µερι-
δίων και των στοιχείων των δικαιούχων στο Σύστηµα Άυλων Τίτ-
λων, σύµφωνα µε τον Κανονισµό Λειτουργίας Συστήµατος Άυλων
Τίτλων. Εάν τα µερίδια δεν είναι εισηγµένα σε οργανωµένη
αγορά, η τήρηση του ειδικού ηλεκτρονικού αρχείου του προ-
ηγούµενου εδαφίου µπορεί να ανατεθεί από την εταιρεία διαχεί-
ρισης ή, κατά περίπτωση, από την ΑΕΕΜΚ, σε τρίτο, µε την
τήρηση των διατάξεων του άρθρου 22.

Προκειµένου για µερίδια ΟΣΕΚΑ τα οποία εκδίδονται, καταχω-
ρίζονται, µεταβιβάζονται και αποθηκεύονται µε τη χρήση της τε-
χνολογίας κατανεµηµένου καθολικού, η συµµετοχή στον ΟΣΕΚΑ
αποδεικνύεται από την καταχώριση στο µητρώο του κ.α.τ. ή της
υποδοµής αγοράς τ.κ.κ., η οποία γνωστοποιείται µε κάθε νόµιµο
µέσο ύστερα από αίτηση από το κ.α.τ., ή από τον διαχειριστή
υποδοµής αγοράς τ.κ.κ. στην εταιρεία διαχείρισης.

5. Εξαιρουµένων των µεριδίων ΟΣΕΚΑ που έχουν εισαχθεί σε
οργανωµένη αγορά, η συµβατική µεταβίβαση µεριδίων επιτρέ-
πεται µόνο µεταξύ συζύγων και συγγενών πρώτου και δευτέρου
βαθµού. Η µεταβίβαση καταχωρείται στο ειδικό ηλεκτρονικό αρ-
χείο της παρ. 4.

5α. Τα µερίδια ΟΣΕΚΑ, τα οποία εκδίδονται, καταχωρίζονται
και αποθηκεύονται µε τη χρήση τ.κ.κ. µεταβιβάζονται µε σχετική

καταχώριση στο µητρώο του κ.α.τ. τ.κ.κ.. O διαχειριστής υποδο-
µής αγοράς ενηµερώνει αµελλητί την εταιρεία διαχείρισης για
κάθε µεταβίβαση στο κατανεµηµένο καθολικό.

6. Η σύσταση ενεχύρου επί µεριδίων προϋποθέτει σχετική κα-
ταχώρηση της πράξης στο ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο της παρα-
γράφου 4. Η ικανοποίηση του δικαιώµατος του ενεχυρούχου
δανειστή διενεργείται είτε µε αίτηση του προς την εταιρεία δια-
χείρισης ή, κατά περίπτωση, την ΑΕΕΜΚ, για εξαγορά των µερι-
δίων, οπότε εφαρµόζονται οι διατάξεις των παρ. 1 και 2 του
άρθρου 3 του α.ν. 1818/1951 (Α’ 149) και των άρθρων 1244 επ.
του Αστικού Κώδικα, είτε, για τους ΟΣΕΚΑ του άρθρου 88, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις για την αναγκαστική εκτέλεση που εφαρ-
µόζονται επί µετοχών εισηγµένων σε οργανωµένη αγορά.

7. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς δύναται µε απόφαση της να
ορίζει τα ειδικότερα στοιχεία που περιλαµβάνουν οι καταχωρή-
σεις των παρ. 4 και 5 του παρόντος άρθρου.

8. Οι διατάξεις του ν. 5638/1932 «περί καταθέσεως εις κοινόν
λογαριασµόν» (Α’ 307) εφαρµόζονται αναλόγως και στα µερίδια
ΟΣΕΚΑ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΓΕΝΙΚΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ

Άρθρο 50
Γενική εφαρµογή

Διατάξεις νόµων και κανονιστικών πράξεων που αφορούν σε
κινητές αξίες εφαρµόζονται και στις κινητές αξίες τεχνολογίας
κατανεµηµένου καθολικού, όπως ορίζονται στο Μέρος Δ’.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΤΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ ΑΓΟΡΑΣ

Άρθρο 51
Επένδυση κεφαλαίων Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής 

και δηµοσίευση έκθεσης πεπραγµένων και ισολογισµού - 
Αντικατάσταση παρ. 2 άρθρου 10 και τροποποίηση 

παρ. 3 άρθρου 12 ν. 3867/2010

1. Η παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 3867/2010 (Α’ 128), περί από-
δοσης εισφορών υπέρ του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Έναν (1) µήνα µετά το τέλος κάθε ηµερολογιακού διµήνου,
οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις αποδίδουν στο Εγγυητικό Κεφά-
λαιο Ζωής τις εισφορές που αναλογούν στα ασφαλιστήρια συµ-
βόλαια που συνήψαν ή ανανέωσαν κατά το χρονικό αυτό
διάστηµα, ανεξάρτητα από το αν οι εισφορές αυτές έχουν ει-
σπραχθεί ή όχι. Σε περίπτωση εκπρόθεσµης καταβολής, η ει-
σφορά προσαυξάνεται κατά το επιτόκιο υπερηµερίας που ισχύει.
Με ευθύνη της Διαχειριστικής Επιτροπής του Εγγυητικού Κεφα-
λαίου Ζωής οι εισφορές του προηγούµενου εδαφίου επενδύον-
ται, εξαιρουµένων των χρηµατικών ποσών που απαιτούνται για
την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του Εγγυητικού Κεφαλαίου
Ζωής. Με απόφαση της Διαχειριστικής Επιτροπής δύναται να
ανατίθεται µε σύµβαση η διαχείριση των ανωτέρω διαθεσίµων,
εν όλω ή εν µέρει, σε διαχειριστή για την τοποθέτησή τους, µε
κριτήρια την ενίσχυση της ασφάλειας των διαθεσίµων, τη δυνα-
τότητα άµεσης ρευστοποίησης και την επαρκή διασπορά των το-
ποθετήσεων.

Η επενδυτική πολιτική του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής είναι
η ακόλουθη:

α) Τα διαθέσιµα του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής επενδύονται
κατά τρόπο που εξασφαλίζει χαµηλό κίνδυνο και επαρκή διαφο-
ροποίηση,

β) τα διαθέσιµα του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής τηρούνται
µε απόφαση της Διαχειριστικής Επιτροπής σε ταµειακά διαθέ-
σιµα και καταθέσεις ή επενδύονται σε στοιχεία ενεργητικού χα-
µηλού κινδύνου.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 3867/2010, η φράση «στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως (τεύχος ΤΑΕ και ΕΠΕ)» αντικαθί-
σταται από τη φράση «στην ιστοσελίδα του Εγγυητικού Κεφα-
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λαίου Ζωής», και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:
«3. Η Διαχειριστική Επιτροπή δηµοσιεύει στην ιστοσελίδα του

Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής την ετήσια έκθεση Πεπραγµένων
και τον ετήσιο Ισολογισµό του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ζωής.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 5024/2023

Άρθρο 52
Δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς - 

Αντικατάσταση παρ. 1 και 2 άρθρου 4 ν. 5024/2023

Oι παρ. 1 και 2 του άρθρου 4 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί δι-
καιώµατος υποβολής αίτησης εξαγοράς, αντικαθίστανται ως
εξής:

«1. Δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς όποιος κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος ασκεί επί δηµοσίου ακινήτου, ο
ίδιος ή οι δικαιοπάροχοί του, αδιαλείπτως κατοχή:

α) επί τριάντα (30) τουλάχιστον έτη µε τίτλο ή
β) επί σαράντα (40) τουλάχιστον έτη χωρίς τίτλο, εφόσον ο

αιτών χρησιµοποιεί το ακίνητο ως την κύρια κατοικία του ή ως
βοηθητικό χώρο αυτής ή για να ασκεί τουριστική, βιοτεχνική, βιο-
µηχανική, εµπορική ή αγροτική δραστηριότητα.

2. Προϋπόθεση για την άσκηση του δικαιώµατος της παρ. 1
είναι η δήλωση του ακινήτου στο έντυπο «Ε9» για τα πέντε (5)
τουλάχιστον έτη που προηγούνται της αίτησης. Η άσκηση του
δικαιώµατος της παρ. 1 δεν αποκλείεται σε όσους έχουν µισθώ-
σει ή σε όσους έχει παραχωρηθεί το ακίνητο από το Δηµόσιο ή
την ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε. για χρονικό διάστηµα µέχρι τρία (3) έτη πριν από
την υποβολή της αίτησης. Στην περίπτωση αυτή, το ακίνητο πρέ-
πει να έχει δηλωθεί στο έντυπο «Ε9» για τα πέντε (5) τουλάχιστον
έτη που προηγούνται της αίτησης, κατά τα οποία δεν υπήρχε
σύµβαση µίσθωσης ή παραχώρησης. Δεν πληρούται η προϋπό-
θεση της παρούσας για ακίνητο που εµφανίζεται σε έντυπο «Ε9»
παρελθόντος έτους για πρώτη φορά ύστερα από τροποποιητική
δήλωση που υποβλήθηκε µετά από την 1η Μαΐου 2024.»

Άρθρο 53
Εξαιρούµενα ακίνητα - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 5 

ν. 5024/2023

Στην παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί εξαίρε-
σης από το δικαίωµα εξαγοράς για λόγους δηµόσιου συµφέρον-
τος, προστίθεται τρίτο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Δεν είναι δυνατή η εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, ακόµα και
αν πληρούνται οι προϋποθέσεις της παρ. 1 του άρθρου 4, εφόσον
συντρέχουν επιτακτικοί λόγοι δηµόσιου συµφέροντος, αναγόµενοι
σε ζητήµατα:

(α) εθνικής άµυνας, ή
(β) δηµόσιας ασφάλειας, ή
(γ) δηµόσιας υγείας, ή
(δ) χωροταξικού ή πολεοδοµικού σχεδιασµού, ή
(ε) άλλης αιτιολογηµένης κρατικής ανάγκης.
Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-

ρόντος και κατόπιν αιτήµατος του φορέα υποδοχής, τα κατά πε-
ρίπτωση αρµόδια υπουργεία προσδιορίζουν αιτιολογηµένα τις
περιοχές ή τα ακίνητα ενδιαφέροντός τους, προκειµένου αυτά να
εξαιρεθούν της διαδικασίας εξαγοράς, η οποία προβλέπεται µε
τον παρόντα νόµο και ενηµερώνουν σχετικά τον φορέα υποδοχής.

Η κρίση περί της ύπαρξης των επιτακτικών λόγων δηµοσίου
συµφέροντος δύναται να γίνει και κατά την εξέταση του αιτήµατος
εξαγοράς από την Επιτροπή Εξαγοράς του άρθρου 10 και το αρ-
µόδιο όργανο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, κατά τη λήψη της απόφασης της παρ. 1 του άρθρου 11.»

Άρθρο 54
Τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις 

αµφισβήτησης της κυριότητας του δηµόσιου ακινήτου - 
Αντικατάσταση παρ. 1 και 2, τροποποίηση παρ. 5

και κατάργηση παρ. 6 άρθρου 8 ν. 5024/2023

Στο άρθρο 8 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί τιµήµατος εξαγοράς
σε ειδικές περιπτώσεις αµφισβήτησης της κυριότητας του Δηµο-
σίου: α) αντικαθίστανται οι παρ. 1 και 2, β) στην παρ. 5 το έτος
«1950» αντικαθίσταται από το έτος «1965», γ) η παρ. 6 καταργείται,
και το άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις αµφισβήτησης της κυ-

ριότητας του δηµοσίου ακινήτου

1. Για αιτούντα που έχει αναγνωρισθεί δυνάµει απόφασης πρω-
τοβάθµιου δικαστηρίου ως κύριος του δηµοσίου ακινήτου έναντι
του Δηµοσίου, το τίµηµα εξαγοράς του άρθρου 6 αντιστοιχεί σε
ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) της αντικειµενικής αξίας του
ακινήτου και εφαρµόζονται επ’ αυτού οι εκπτώσεις του άρθρου 7.

2. Για αιτούντα που ο ίδιος ή ο δικαιοπάροχός του έχει αναγρα-
φεί ως κύριος του δηµοσίου ακινήτου στις πρώτες κτηµατολογικές
εγγραφές και έχει ασκηθεί αγωγή από το Δηµόσιο ή δεν έχει πα-
ρέλθει η προθεσµία άσκησης αγωγής, κατά την παρ. 2 του άρ-
θρου 6 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), η αίτηση εξαγοράς υποβάλλεται
χωρίς τις προϋποθέσεις της παρ. 1 του άρθρου 4 και το τίµηµα
εξαγοράς του άρθρου 6 αντιστοιχεί σε ποσοστό πενήντα τοις
εκατό (50%) της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου και εφαρµό-
ζονται επ’ αυτού οι εκπτώσεις του άρθρου 7.

3. Αν ο αιτών, µέχρι την 31η.12.2022, έχει ασκήσει ένδικο µέσο
κατά δικαστικής απόφασης σε δίκη που αφορά στην αναγνώριση
της κυριότητας του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, δικαιούται
να υποβάλει αίτηση εξαγοράς, µε τίµηµα εξαγοράς που αντιστοι-
χεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 6, σε ποσοστό εβδοµήντα τοις
εκατό (70%) της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου.

4. Σε περίπτωση εξαγοράς δηµοσίου ακινήτου, κατά την παρ.
3, ο αιτών, εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση
προς αυτόν του πιστοποιητικού αποδοχής, υποβάλλει στο αρµό-
διο όργανο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
αντίγραφο της παραίτησής του από τα ένδικα µέσα κατά της δι-
καστικής απόφασης σε δίκη που αφορά στην αναγνώριση της κυ-
ριότητας του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου. Αν παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία του πρώτου εδαφίου, δεν εκδίδεται από-
φαση εξαγοράς.

5. Σε περίπτωση που ο αιτών κατέχει δηµόσιο ακίνητο, το οποίο
καλύπτει τις στεγαστικές ανάγκες του ιδίου ή του αρχικού δικαιο-
παρόχου του κατά την έναρξη της κατοχής του ακινήτου, ως απο-
τέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πληθυσµιακών οµάδων που
έλαβαν χώρα πριν το έτος 1965, καθ’ υπόδειξη των δηµόσιων
αρχών, όπως αυτή προκύπτει από µεταγενέστερα έγγραφα δηµό-
σιων αρχών, δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς, µε τίµηµα
εξαγοράς που αντιστοιχεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 6, σε πο-
σοστό είκοσι τοις εκατό (20%) της αντικειµενικής αξίας του ακινή-
του.

6. (Καταργείται).»

Άρθρο 55
Διαδικασία υποβολής αιτήµατος εξαγοράς - 

Τροποποίηση παρ. 5 και 6 άρθρου 9 ν. 5024/2023

Στο άρθρο 9 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί διαδικασίας υποβο-
λής του αιτήµατος εξαγοράς: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5
µετά από τις λέξεις «ο φορέας υποδοχής» τίθεται κόµµα και προ-
στίθενται οι λέξεις «εντός δέκα (10) ηµερών», β) η περ. β) της παρ.
6 καταργείται, και οι παρ. 5 και 6 διαµορφώνονται ως εξής:

«5. Ο φορέας υποδοχής ελέγχει τα δικαιολογητικά που συνο-
δεύουν την αίτηση εξαγοράς. Σε περίπτωση έλλειψης ενός (1) ή
περισσότερων δικαιολογητικών της παρ. 6, ο φορέας υποδοχής,
εντός δέκα (10) ηµερών από την ηµεροµηνία παραλαβής της αί-
τησης, ενηµερώνει τον αιτούντα µε µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυ-
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δροµείου για τη συµπλήρωση των δικαιολογητικών. Ο αιτών λογί-
ζεται ότι έχει ενηµερωθεί από τον φορέα υποδοχής µε την πάροδο
ενός (1) µηνός από την αποστολή σε αυτόν από τον φορέα υπο-
δοχής του ανωτέρω µηνύµατος ηλεκτρονικής αλληλογραφίας. Ο
αιτών υποβάλλει στον φορέα υποδοχής τα ελλείποντα δικαιολο-
γητικά εντός ενενήντα (90) ηµερών από την ενηµέρωσή του, σύµ-
φωνα µε το τρίτο εδάφιο. Αν η προθεσµία του τετάρτου εδαφίου
παρέλθει άπρακτη, η αίτηση εξαγοράς τίθεται στο αρχείο και ενη-
µερώνεται σχετικά το πληροφοριακό σύστηµα. Εφόσον διαπιστω-
θεί η πληρότητα του φακέλου της αίτησης εξαγοράς, ο φορέας
υποδοχής διαβιβάζει αµελλητί την αίτηση εξαγοράς και τα δικαιο-
λογητικά των παρ. 6, 7 και 8 στην οικεία κτηµατική υπηρεσία.

6. Η αίτηση εξαγοράς συνοδεύεται κατ’ ελάχιστον από τα ακό-
λουθα δικαιολογητικά:

α) Τοπογραφικό διάγραµµα και γεωαναφερµένο αρχείο διανύ-
σµατος χωρικής αποτύπωσης (τύπου shp, dxf ή dwg) του προς
εξαγορά δηµοσίου ακινήτου εξαρτηµένο στο γεωδαιτικό σύστηµα
αναφοράς ΕΓΣΑ87 µε συνηµµένη δήλωση µηχανικού του ν.
651/1977 (Α’ 207) και του ν. 1337/1983 (Α’ 33) και απόσπασµα επ’
αυτού του ορθοφωτοχάρτη που απεικονίζει το υπό εξαγορά ακί-
νητο. Στο υπόµνηµα του τοπογραφικού διαγράµµατος περιλαµ-
βάνεται βεβαίωση του συντάξαντα το διάγραµµα µηχανικού, η
οποία αφορά το απεικονιζόµενο ακίνητο, σε σχέση µε τη θέση, το
σχήµα και την έκταση, που αυτό εµφανίζεται στις κτηµατολογικές
εγγραφές, εφόσον στην περιοχή, όπου αυτό κείται, λειτουργεί
κτηµατολογικό γραφείο. Στην περίπτωση αυτή, η αίτηση εξαγοράς
συνοδεύεται και από αποδεικτικό υποβολής ηλεκτρονικού δια-
γράµµατος (Κωδικός Ηλεκτρονικού Διαγράµµατος ΚΗΔ), µετά την
ηλεκτρονική υποβολή του τοπογραφικού διαγράµµατος κατά το
άρθρο 40 του ν. 4409/2016 (Α’ 136) στον υποδοχέα του Φορέα Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο. Αν απαιτείται γεωµετρική µεταβολή των κτη-
µατολογικών στοιχείων του ακινήτου, αυτή προηγείται της
υποβολής της αίτησης εξαγοράς.

β) Καταργείται.
γ) Φύλλο υπολογισµού αντικειµενικής αξίας οικοπέδου, γηπέ-

δου ή ακινήτου, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2 του
άρθρου 6 ή τις παρ. 1, 2, 3 και 5 του άρθρου 8.

δ) Βεβαίωση όρων δόµησης της αρµόδιας υπηρεσίας δόµησης.
ε) Οικοδοµική άδεια, εφόσον υπάρχει.
στ) Υπεύθυνη δήλωση από την οποία προκύπτει ότι δεν συντρέ-

χουν οι εξαιρέσεις της παρ. 2 του άρθρου 5.
ζ) Αποδεικτικό εξόφλησης του παραβόλου της παρ. 4.
η) Τίτλους από τους οποίους προκύπτει η κατοχή κατά την περ.

α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 και συνοδευτικό σηµείωµα, στο οποίο
αποτυπώνεται η κατοχή από τον αιτούντα και τους δικαιοπαρό-
χους του, σύµφωνα µε τους τίτλους αυτούς.

θ) Υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 για την
έκταση των προς εξαγορά δηµοσίων ακινήτων, σύµφωνα µε το
τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 4 του παρόντος.

ι) Έγγραφο από το οποίο προκύπτει η χρήση του δηµοσίου ακι-
νήτου από τον αιτούντα, κατά την περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου
4. Ειδικά, προκειµένου να αποδειχθεί ότι το ακίνητο συνιστά την
κύρια κατοικία του αιτούντος, προσκοµίζεται αντίγραφο του εντύ-
που Ε1 της δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος, το οποίο υποβλή-
θηκε το έτος που προηγήθηκε της έναρξης ισχύος του παρόντος,
καθώς και αντίγραφο του εντύπου Ε9, για το ίδιο έτος.

ια) Απόσπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος και κτηµατολο-
γικό φύλλο του Κωδικού Αριθµού Εθνικού Κτηµατολογίου
(Κ.Α.Ε.Κ.) του δηµοσίου ακινήτου, στο οποίο αφορά η αίτηση εξα-
γοράς, εφόσον στην περιοχή όπου αυτό κείται λειτουργεί κτηµα-
τολογικό γραφείο. Επί δηµοσίων ακινήτων που κείνται εντός των
Περιφερειακών Ενοτήτων Ρόδου, Καλύµνου και Καρπάθου - Ηρωι-
κής Νήσου Κάσου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, όπου ισχύει
ο Κτηµατολογικός Κανονισµός Δωδεκανήσου, προσκοµίζονται
φωτοαντίγραφο του ατοµικού κτηµατολογικού σχεδιαγράµµατος
και το τοπογραφικό διάγραµµα κατά την περ. α’ µε συσχετισµένο
το ατοµικό κτηµατολογικό διάγραµµα της προς εκποίηση κτηµα-
τολογικής µερίδας ή τµήµα ευρύτερης κτηµατολογικής µερίδας.

ιβ) Πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων των πέντε (5) τελευταίων ετών που προ-
ηγούνται της υποβολής αίτησης εξαγοράς.»

Άρθρο 56

Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες της Επιτροπής 
Εξαγοράς - Τροποποίηση παρ. 2, 4 και 6 άρθρου 10 

ν. 5024/2023

Στο άρθρο 10 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί συµµετοχής στην
Επιτροπή Εξαγοράς: α) το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 αντικαθί-
σταται από δύο νέα εδάφια, β) στην παρ. 4: βα) οι λέξεις «σύµ-
φωνη γνώµη» αντικαθίστανται από τη λέξη «συναίνεση», ββ) οι
λέξεις «τριών (3) µηνών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δύο (2)
µηνών» και βγ) η φράση «µέσω του φορέα υποδοχής» αντικαθί-
σταται από τη φράση «τα οποία παρέχονται εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών» και γ) στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 6 η
φράση «µέσω του φορέα υποδοχής» αντικαθίσταται από τη
φράση «τα οποία παρέχονται εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµε-
ρών», και το άρθρο 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 10
Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες

της Επιτροπής Εξαγοράς

1. Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας Επι-
τροπή για την υλοποίηση της εξαγοράς των δηµοσίων ακινήτων
του παρόντος, µε έδρα την Αθήνα, η οποία συγκροτείται σε σώµα
µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

2. Στην Επιτροπή µετέχουν:
α) Ένας (1) πρώην δικαστικός λειτουργός των πολιτικών δικα-

στηρίων, συνταξιοδοτηθείς µε βαθµό Προέδρου Εφετών τουλάχι-
στον, ως Πρόεδρος, µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι
υποδεικνύονται από τον Πρόεδρο της Ένωσης Συνταξιούχων Δι-
καστικών Λειτουργών και Μελών του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.

β) Ένα (1) µέλος του κύριου προσωπικού του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, µε βαθµό παρέδρου τουλάχιστον, µε τον ανα-
πληρωτή του, οι οποίοι υποδεικνύονται από τον Πρόεδρο του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, µε την επιφύλαξη της παρ. 3
του άρθρου 54 του                ν. 4831/2021 (Α’ 170).

γ) Ένας (1) υπάλληλος κατηγορίας Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευ-
σης, κλάδου Μηχανικών ή Νοµικών της Γενικής Διεύθυνσης Δη-
µόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Περιουσιών του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε τον αναπληρωτή του, οι
οποίοι υποδεικνύονται από τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυν-
σης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Περιουσιών, ως µέλη.

Αν δεν υποδειχθεί ή δεν αποδεχθεί τον διορισµό του ο πρώην
δικαστικός λειτουργός της περ. α), στη σύνθεση της Επιτροπής
συµµετέχει και δεύτερος υπάλληλος κατηγορίας Πανεπιστηµιακής
Εκπαίδευσης, κλάδου Μηχανικών ή Νοµικών της Γενικής Διεύθυν-
σης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Περιουσιών του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε τον αναπλη-
ρωτή του, οι οποίοι υποδεικνύονται από τον προϊστάµενο της Γε-
νικής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών
Περιουσιών.

Στην περίπτωση αυτή, στην Επιτροπή προεδρεύει το µέλος του
κύριου προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της οικείας κτηµατικής
υπηρεσίας, ο οποίος υποδεικνύεται από τον προϊστάµενό της ή,
σε περίπτωση έλλειψης, απουσίας ή κωλύµατος, υπάλληλος της
Γενικής Διεύθυνσης του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών που είναι αρµόδια για τη δηµόσια περιουσία, ο οποίος
υποδεικνύεται από τον προϊστάµενό της.

3. Η Επιτροπή λειτουργεί σε τµήµατα, ο συνολικός αριθµός των
οποίων ανέρχεται σε επτά (7). Κάθε τµήµα της Επιτροπής οργα-
νώνεται σε επίπεδο αποκεντρωµένης διοίκησης και χειρίζεται τις
αιτήσεις εξαγοράς δηµοσίων ακινήτων, τα οποία βρίσκονται στην
εδαφική περιφέρεια κάθε αποκεντρωµένης διοίκησης.

4. Η οικεία κτηµατική υπηρεσία, αφού ελέγξει τις προϋποθέσεις
των άρθρων 4 και 5, καθώς και την αίτηση εξαγοράς και τα δικαιο-
λογητικά κατά το άρθρο 9, αποστέλλει στην Επιτροπή τον φάκελο,
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µε συνοπτικό σηµείωµα για την αποδοχή ή την απόρριψη της αί-
τησης εξαγοράς εντός προθεσµίας πέντε (5) µηνών από τον
χρόνο διαβίβασης σε αυτή του πλήρους φακέλου της αίτησης
εξαγοράς από τον φορέα υποδοχής. Ειδικά στην περ. β) της παρ.
4 του άρθρου 4, η οικεία κτηµατική υπηρεσία αποστέλλει τον φά-
κελο στην Επιτροπή, µετά την παρέλευση της προθεσµίας της
παρ. 9 του άρθρου 9. Κατ’ εξαίρεση η οικεία κτηµατική υπηρεσία
αποστέλλει τον φάκελο στην Επιτροπή πριν την παρέλευση της
προθεσµίας του δευτέρου εδαφίου, εφόσον έχει προσκοµισθεί
έγγραφη παραίτηση, µε βεβαίωση του γνησίου υπογραφής του
ασκούντος κατοχή κατ’ ιδανικά µερίδια, από τους λοιπούς
ασκούντες κατοχή, κατά την υποβολή της αίτησης εξαγοράς.
Πριν την αποστολή του φακέλου και του συνοπτικού σηµειώµα-
τος, η οικεία κτηµατική υπηρεσία ζητεί τη σύµφωνη γνώµη του
Ταµείου Εθνικής Άµυνας (Τ.ΕΘ.Α.), κατά το άρθρο 15. Περαι-
τέρω, η οικεία κτηµατική υπηρεσία ζητεί τη συναίνεση της Εται-
ρείας Ακινήτων του Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε., η οποία
υποβάλλεται εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την κοινοποί-
ηση σε αυτή γνωστοποίησης µε συστηµένη επιστολή από την
κτηµατική υπηρεσία. Η άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας
αυτής δεν κωλύει την αποστολή του φακέλου από την οικεία κτη-
µατική υπηρεσία στην Επιτροπή. Η οικεία κτηµατική υπηρεσία
δύναται να ζητεί στοιχεία από τον αιτούντα και από κάθε υπηρε-
σία του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), τα οποία παρέ-
χονται εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών.

5. Η Επιτροπή, εντός τεσσάρων (4) µηνών από τη λήψη του
φακέλου, κατά την παρ. 4, προβαίνει στον έλεγχο της αίτησης
εξαγοράς και των δικαιολογητικών και προτείνει αιτιολογηµένα
στο αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών την αποδοχή ή την απόρριψη της αίτησης εξαγοράς.
Η προθεσµία υποβολής της πρότασης της Επιτροπής δύναται να
παραταθεί µε την απόφαση του δεύτερου εδαφίου της παρ. 4
του άρθρου 19.

6. Σε περίπτωση πρότασης για την αποδοχή της αίτησης εξα-
γοράς, η Επιτροπή:

α) Καθορίζει το εµβαδόν και τα όρια του προς εξαγορά δηµο-
σίου ακινήτου.

β) Καθορίζει το τµήµα του δηµοσίου ακινήτου που µπορεί να
εξαγοραστεί, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 4.

γ) Επιλέγει µεταξύ περισσοτέρων αιτήσεων εξαγοράς που
αφορούν στο ίδιο δηµόσιο ακίνητο ή τµήµα αυτού, σύµφωνα µε
την περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 4.

δ) Καθορίζει το τίµηµα εξαγοράς, σύµφωνα µε τις προϋποθέ-
σεις της περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 4 και των άρθρων 6, 7 ή
8, κατά περίπτωση, και προσδιορίζει το ποσό της εφάπαξ κατα-
βολής και των δόσεων του τιµήµατος εξαγοράς, σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 11. Ειδικά στην περίπτωση καθορισµού τιµή-
µατος εξαγοράς, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του
άρθρου 6, η Επιτροπή ζητεί συγκριτικά στοιχεία από την αρµόδια
υπηρεσία της Φορολογικής Διοίκησης.

ε) Προβαίνει στον καθορισµό των αδιάθετων και υποχρεωτι-
κώς εξαγοραζόµενων µεριδίων της περ. β) της παρ. 4 του άρ-
θρου 4 και του αναλογούντος σε αυτά τιµήµατος εξαγοράς, µετά
το πέρας υποβολής των αιτήσεων εξαγοράς, κατόπιν σχετικής
εισήγησης της αρµόδιας κτηµατικής υπηρεσίας.

Σε κάθε περίπτωση, η Επιτροπή δεν κωλύεται να ζητεί πρό-
σθετα στοιχεία από τον αιτούντα και από κάθε υπηρεσία του δη-
µόσιου τοµέα, τα οποία παρέχονται εντός προθεσµίας τριάντα
(30) ηµερών.»

Άρθρο 57
Κυριότητα επί ακινήτων εντός σχεδίου πόλεως - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 ν. 5024/2023

Στην παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί απο-
χής του Δηµοσίου από την άσκηση αγωγών, επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) το εισαγωγικό εδάφιο αντικαθίσταται, β) στην
περ. β): α) η φράση «από τις δασικές υπηρεσίες» αντικαθίσταται
από τη φράση «από υπηρεσία», β) η φράση «λόγω του πρώην δα-

σικού του χαρακτήρα» αντικαθίσταται από τη φράση «εκτός αν
πρόκειται για ανταλλάξιµο ακίνητο,» και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Το Δηµόσιο δεν προβάλλει δικαιώµατα και απέχει από την
άσκηση αγωγών της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 2664/1998 (Α’
275) ως προς ακίνητα τα οποία κείνται σε εκτάσεις εντός σχεδίων
πόλεως ή οικισµού, για τα οποία δεν εφαρµόζεται ο ν. 998/1979
(Α’ 289), εφόσον σωρευτικά πληρούνται οι κάτωθι προϋποθέσεις:

α) ο ιδιώτης έχει αναγραφεί ως κύριος στις πρώτες κτηµατο-
λογικές εγγραφές,

β) δεν έχει εκδοθεί και κοινοποιηθεί σε αυτόν ή τους δικαιο-
παρόχους από υπηρεσία του Δηµοσίου Πρωτόκολλο Διοικητικής
Αποβολής (Π.Δ.Α.) ή Πρωτόκολλο Καθορισµού Αποζηµίωσης Αυ-
θαίρετης Χρήσης (Π.ΚΑ.Α.Χ.) για το ακίνητο αυτό, εκτός αν πρό-
κειται για ανταλλάξιµο ακίνητο, και γ) δεν προβάλλονται
δικαιώµατα του Δηµοσίου εξ άλλης αιτίας.»

Άρθρο 58
Καταβολή µέρους του τιµήµατος εξαγοράς 

στην Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 17 ν. 5024/2023

Στην παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 5024/2023 (Α’ 41), περί ειδι-
κών ρυθµίσεων για µη άρτια ή µη οικοδοµήσιµα τµήµατα δηµο-
σίων ακινήτων και όµορων επιχειρήσεων: α) προστίθεται νέο
τρίτο εδάφιο, β) στο νέο τέταρτο εδάφιο προστίθεται η φράση
«από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών», και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η αίτηση υποβάλλεται στην οικεία κτηµατική υπηρεσία
εντός δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Το αν-
τάλλαγµα καταβάλλεται εφάπαξ εντός έξι (6) µηνών από την υπο-
βολή της αίτησης. Ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) του
τιµήµατος εξαγοράς καταβάλλεται στην Εταιρεία Ακινήτων Δη-
µοσίου. Με την ολοσχερή εξόφληση του ανταλλάγµατος εκδίδε-
ται η απόφαση εκποίησης από το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Σε περίπτωση
µη εξόφλησης του τιµήµατος εντός της ανωτέρω προθεσµίας, η
αιτούσα επιχείρηση δεν δύναται να επανέλθει µε νέα αίτηση.»

Άρθρο 59
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. 5 

άρθρου 19 ν. 5024/2023

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 19 του        ν.
5024/2023 µετά από τη φράση «σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρ-
θρου 11» τίθεται η φράση «και την παρ. 2 του άρθρου 17», και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών ορίζεται το ειδικότερο περιεχόµενο της απόφασης εξα-
γοράς του άρθρου 11. Με όµοια απόφαση καθορίζεται κάθε
θέµα σχετικό µε τη διαδικασία εξαγοράς, τη διαδικασία παροχής
της συνδροµής της Εταιρείας Ακινήτων του Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ.)
Α.Ε., στην υλοποίηση του διοικητικού έργου της εξαγοράς και
του τρόπου καταβολής του ποσοστού του πενήντα τοις εκατό
(50%) του τιµήµατος υπέρ της ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε., σύµφωνα µε την παρ.
10 του άρθρου 11 και την παρ. 2 του άρθρου 17.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΣΥΜΒΑΣΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΛΙΜΕΝΑ ΚΕΡΚΥΡΑΣ

Άρθρο 60
Αύξηση διάρκειας της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυρας

Α.Ε.

Η διάρκεια της από 4.2.2003 Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυρας
Α.Ε., η οποία κυρώθηκε µε την περ. Ζ’ του άρθρου 1 του ν.
4597/2019 (Α’ 35), ορίζεται στα εξήντα επτά (67) έτη από την ηµε-
ροµηνία υπογραφής της.
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ΜΕΡΟΣ Η’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 61
Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

προσωπικού της Γενικής Διεύθυνσης
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και της Γενικής 

Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

1. Συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του προσω-
πικού που απασχολείται κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), οι οποίες
έχουν συναφθεί κατ' εφαρµογή του άρθρου 24 του ν. 4778/2021
(Α’ 26), περί πρόσληψης προσωπικού στη Γενική Διεύθυνση Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών
Υπηρεσιών της Α.Α.Δ.Ε., παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη
τους έως την 31η Δεκεµβρίου 2025.

2. Η παράταση των συµβάσεων, σύµφωνα µε την παρ. 1, δεν
µετατρέπει τις συµβάσεις αυτές σε συµβάσεις αορίστου χρόνου.

Άρθρο 62
Κυριότητα στρατοπέδου Μαρκόπουλου Χανίων

1. Το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο αναγράφεται ως δικαιούχος
κυριότητας του ακινήτου µε ΚΑΕΚ 501503913020/0/0 που βρίσκε-
ται στη θέση «Άγιος Ιωάννης» του Δήµου Χανίων της Περιφερει-
ακής Ενότητας Χανίων της Περιφέρειας Κρήτης («Στρατόπεδο
Ταξιάρχου Δηµητρίου Μαρκοπούλου»), αναγνωρίζει την κυριότητα
του Ταµείου Εθνικής Άµυνας επί του ακινήτου αυτού, δεν προβάλ-
λει δικαιώµατα επ’ αυτού και κάθε σχετική δίκη καταργείται.

2. Η σχετική κτηµατολογική εγγραφή διορθώνεται και αντικαθί-
σταται σύµφωνα µε την παρ. 1, µε µόνη την υποβολή σχετικής αί-
τησης του Ταµείου Εθνικής Άµυνας στο κατά τόπον αρµόδιο
Υποκατάστηµα Χανίων του Κτηµατολογικού Γραφείου Κρήτης.

Άρθρο 63
Χορήγηση αποδεικτικών φορολογικής

και ασφαλιστικής ενηµερότητας και πιστοποιητικών Φόρου
Ακίνητης Περιουσίας και Ενιαίου Φόρου

Ιδιοκτησίας Ακινήτων στην ανώνυµη εταιρεία 
µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ

Α.Β.Ε.Ε.» και άλλα συναφή θέµατα - 
Τροποποίηση άρθρου 125 ν. 4446/2016

Στο άρθρο 125 του ν. 4446/2016 (Α’ 240), περί χορήγησης απο-
δεικτικών φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας και πιστο-
ποιητικών Φόρου Ακίνητης Περιουσίας και Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) στην ανώνυµη εταιρεία µε την
επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.», α) στο
πρώτο εδάφιο της παρ. 1, η φράση «για χρονικό διάστηµα ενε-
νήντα (90) µηνών» αντικαθίσταται από τη φράση «για χρονικό διά-
στηµα εκατό δύο (102) µηνών» β) στο πρώτο και τρίτο εδάφιο της
παρ. 2 η φράση «για χρονικό διάστηµα ενενήντα (90) µηνών» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «για χρονικό διάστηµα εκατόν δύο
(102) µηνών», γ) στην παρ. 3, η φράση «για χρονικό διάστηµα ενε-
νήντα (90) µηνών» αντικαθίσταται από τη φράση «για χρονικό διά-
στηµα εκατόν δύο (102) µηνών» και το άρθρο 125 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 125
Χορήγηση αποδεικτικών φορολογικής και ασφαλιστικής 

ενηµερότητας και Πιστοποιητικών Φόρου Ακίνητης
Περιουσίας και Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.)
στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ

ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.»
και άλλα συναφή θέµατα

1. Χορηγούνται στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.» αποδεικτικά φορολο-
γικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας για χρονικό διάστηµα εκατό

δύο (102) µηνών από την 22η Δεκεµβρίου του έτους 2016 κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, ώστε να καταστεί
δυνατή η λειτουργία και η δραστηριότητά της. Εφόσον τα ανω-
τέρω αποδεικτικά χορηγούνται για την είσπραξη χρηµάτων, περι-
λαµβάνουν τον όρο της παρακράτησης ποσοστού πέντε τοις
εκατό (5%) επί του εισπραττόµενου ποσού.

2. Για τις ανάγκες σύνταξης συµβολαιογραφικής πράξης πώλη-
σης και µεταβίβασης κυριότητας ή προσυµφώνου των δύο (2) γη-
πέδων, που βρίσκονται στη θέση «Βλύχα» ή «Στενά» ή «Φαρδιά
Βλύχα» του Δήµου Ελευσίνας της Περιφερειακής Ενότητας Δυτι-
κής Αττικής της Περιφέρειας Αττικής, συνολικής έκτασης, κατά
µεν τον τίτλο κτήσεως, µέτρων τετραγωνικών τετρακοσίων ενε-
νήντα οκτώ χιλιάδων τριακοσίων δύο (498.302,00), κατά δε το κτη-
µατολόγιο, µέτρων τετραγωνικών τετρακοσίων πενήντα µίας
χιλιάδων πεντακοσίων ογδόντα εννέα (451.589,00), τεµνόµενης,
της συνολικής εκτάσεως, από την παλαιά Εθνική Οδό Αθηνών Κο-
ρίνθου, και ειδικότερα εκτάσεως, κατά τον άνω τίτλο κτήσης, του
µεν Α’ γηπέδου µέτρων τετραγωνικών εκατόν σαράντα µίας χιλιά-
δων εκατόν ενενήντα έξι (141.196,00), κατά δε το κτηµατολόγιο
µέτρων τετραγωνικών εκατόν είκοσι τεσσάρων χιλιάδων τετρακο-
σίων (124.400,00), του δε Β’ γηπέδου, κατά τον άνω τίτλο κτήσης,
µέτρων τριακοσίων πενήντα επτά χιλιάδων εκατόν έξι (357.106,00),
κατά δε το κτηµατολόγιο µέτρων τετραγωνικών τριακοσίων είκοσι
επτά χιλιάδων εκατόν ογδόντα εννέα (327.189,00), ή της όποιας
έκτασης αυτών προκύψει από τη νεώτερη καταµέτρησή τους, τα
οποία ανήκουν κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στην ανώ-
νυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗ-
ΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.», χορηγούνται, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και
ειδικής διάταξης, αποδεικτικά φορολογικής και ασφαλιστικής ενη-
µερότητας για χρονικό διάστηµα εκατόν δύο (102) µηνών από την
22η Δεκεµβρίου του έτους 2016, υπό τον όρο παρακράτησης
υπέρ του ελληνικού δηµοσίου ποσοστού επτά τοις εκατό (7%) επί
του συµφωνηµένου τιµήµατος κατά την καταβολή αυτού. Το ποσό
της παρακράτησης αποδίδεται στο ελληνικό δηµόσιο από τον
συµβολαιογράφο εντός τριών (3) ηµερών από την καταβολή του
συµφωνηµένου τιµήµατος. Επίσης, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
και ειδικής διάταξης, χορηγούνται, για χρονικό διάστηµα εκατόν
δύο (102) µηνών από την 22η Δεκεµβρίου του έτους 2016, στην
ως άνω εταιρεία, πιστοποιητικά της Φορολογικής Διοίκησης, µε
τα οποία βεβαιώνεται ότι η όλη ως άνω αναφερόµενη έκταση, ήτοι
αµφότερα τα γήπεδα, περιλαµβάνονται στις δηλώσεις Φόρου Ακί-
νητης Περιουσίας, καθώς και του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακι-
νήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.). Τα δύο (2) ως άνω αναφερόµενα γήπεδα
µπορούν να µεταβιβαστούν ή να επιβαρυνθούν µε εµπράγµατα
βάρη και εξασφαλίσεις, αποκλειστικά υπέρ του προς όντα η µε-
ταβίβαση των άνω ακινήτων ή υπέρ του εκ προσυµφώνου αγορα-
στή, σύµφωνα µε την περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 126, είτε
ενιαίως ως ένα ακίνητο είτε τµηµατικά ως πλείονα ακίνητα. Από το
ποσοστό επτά τοις εκατό (7%) του συµφωνηµένου τιµήµατος, που
παρακρατείται σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της παρούσας πα-
ραγράφου, εξοφλούνται κατά προτεραιότητα οι αναλογούντες
στα αναφερόµενα στο ίδιο εδάφιο ακίνητα, Φόρος Ακίνητης Περι-
ουσίας και Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.).

2Α. Για τις ανάγκες σύνταξης συµβολαιογραφικής πράξης µα-
κροχρόνιας µίσθωσης των ακινήτων, που ανήκουν κατά πλήρη κυ-
ριότητα, νοµή και κατοχή στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.» και βρίσκονται
εκτός σχεδίου πόλεως, εκτός ζώνης, στη θέση «Μπερµπάτι» της
Δηµοτικής Κοινότητας Μαρτίνου της δηµοτικής Ενότητας Οπουν-
τίων του Δήµου Λοκρών της Περιφερειακής Ενότητας Φθιώτιδος
της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας, σε περίπτωση που εκµισθω-
θούν ως ενιαίο ακίνητο, χορηγούνται από τη Φορολογική Διοίκηση,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, αποκλειστικά
πιστοποιητικά Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.),
σύµφωνα µε τα οποία τα ακίνητα περιλαµβάνονται στη δήλωση
ΕΝ.Φ.Ι.Α. και έχει καταβληθεί ο επιµεριστικά αναλογών φόρος των
ακινήτων αυτών, συµπεριλαµβανοµένων και των τόκων εκπρόθε-
σµης καταβολής τους. Μόνο τα πιστοποιητικά του πρώτου εδα-
φίου µνηµονεύονται και επισυνάπτονται στην οικεία
συµβολαιογραφική πράξη. Το πρώτο εδάφιο ισχύει µέχρι το πέρας
της προθεσµίας της παρ. 1.
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3. Για χρονικό διάστηµα εκατόν δύο (102) µηνών από την 22η
Δεκεµβρίου του έτους 2016 πάσης φύσεως επιχορηγήσεις και
καταβολές προς την ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε.» δεν δύνανται να συµψη-
φιστούν αυτεπαγγέλτως µε οφειλές αυτής προς το Δηµόσιο, σε
Ν.Π.Δ.Δ., σε Ασφαλιστικούς Οργανισµούς και σε Ο.Τ.Α. α’ και β’
βαθµού.»

Άρθρο 64
Μισθολογική εξέλιξη υπαλλήλων µε σχέση

εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
µετά την υποβολή αίτησης συνταξιοδότησης -

Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 11 του  ν. 4354/2015

1. Στο άρθρο 11 του ν. 4354/2015 (A’ 176), περί χρόνου και
τρόπου µισθολογικής εξέλιξης των υπαλλήλων, προστίθεται παρ.
5, ως εξής:

«5. Ειδικά οι υπάλληλοι µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου που υπάγονται στον παρόντα και
συνεχίζουν να απασχολούνται µετά την υποβολή αίτησης συντα-
ξιοδότησής τους, διατηρούν το µισθολογικό κλιµάκιο που κατεί-
χαν έως την υποβολή της αίτησης και δεν εξελίσσονται
µισθολογικά σε ανώτερο κλιµάκιο έως τη λύση της εργασιακής
τους σχέσης.»

2. Ποσά διαφορών µισθολογικών απολαβών που έχουν κατα-
βληθεί, µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, σε υπαλλήλους
µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου που υπάγονται στο άρθρο 7 του ν. 4354/2015, εξαιτίας
της µη κατάταξής τους στο εισαγωγικό κλιµάκιο µετά την υπο-
βολή της αίτησης συνταξιοδότησής τους, δεν καταλογίζονται
και, αν έχουν ήδη καταλογισθεί, δεν αναζητούνται.

Άρθρο 65
Κριτήρια ευάλωτου οφειλέτη - Τροποποίηση περ. α)

άρθρου 217 και παρ. 5 άρθρου 225 ν. 4738/2020

1. Στην περ. α) του άρθρου 217 του ν. 4738/2020        (Α’ 308),
περί ορισµών, προστίθενται τα άτοµα µε αναπηρία στην έννοια του
ευάλωτου οφειλέτη, και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Ως «ευάλωτος οφειλέτης» νοείται ο οφειλέτης, στο πρό-
σωπο του οποίου πληρούνται σωρευτικά τα εισοδηµατικά και πε-
ριουσιακά κριτήρια που ισχύουν, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), καθώς και άτοµα µε αναπηρία, εφόσον το πο-
σοστό αναπηρίας τους, σε συνδυασµό µε το εισόδηµα και την πε-
ριουσία τους, τους προσδίδουν τα χαρακτηριστικά του ευάλωτου
οφειλέτη.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 225 του ν. 4738/2020 προστίθεται
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και του αρµόδιου
Υπουργού για τον Συντονιστικό Μηχανισµό για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία, καθορίζονται η αρµόδια υπηρεσία και η δια-
δικασία βάσει της οποίας διαπιστώνεται ότι οφειλέτης εµπίπτει
στην κατηγορία του ευάλωτου οφειλέτη, η αρµόδια υπηρεσία για
την έκδοση της βεβαίωσης ευάλωτου οφειλέτη, η διαδικασία και
τα πιστοποιητικά που απαιτούνται για την έκδοση της βεβαίωσης
του ευάλωτου οφειλέτη, καθώς και κάθε ειδικότερο ζήτηµα για
την εφαρµογή της παρούσας. Με την ίδια ή όµοια απόφαση κα-
θορίζονται το ποσοστό αναπηρίας και τα εισοδηµατικά και περι-
ουσιακά κριτήρια, τα οποία προσδίδουν σε άτοµα µε αναπηρία τα
χαρακτηριστικά του ευάλωτου οφειλέτη, σύµφωνα µε την περ. α)
του άρθρου 217.»

Άρθρο 66
Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

προσωπικού καθαριότητας - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 36 ν. 5047/2023

Στην παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 5047/2023 (Α’ 147), περί της
παράτασης συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου προ-
σωπικού καθαριότητας για τις ανάγκες καθαριότητας των κτιρίων

της Κεντρικής Υπηρεσίας και περιφερειακών υπηρεσιών του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, η ηµεροµηνία «31η Δεκεµβρίου
2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «30ή Ιουνίου 2024» και
η ηµεροµηνία «30ής Ιουνίου 2024» από την ηµεροµηνία «31ης Δε-
κεµβρίου 2024» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Συµβάσεις Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου προσωπι-
κού, το οποίο απασχολείται την 30ή Ιουνίου 2024 για τις ανάγκες
καθαριότητας των κτιρίων της Κεντρικής Υπηρεσίας και περιφε-
ρειακών υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους έως την
ολοκλήρωση των εν εξελίξει διαγωνιστικών διαδικασιών ανάθεσης
παροχής υπηρεσιών καθαριότητας που διενεργούνται και σε κάθε
περίπτωση όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2024.»

Άρθρο 67
Ρυθµίσεις θεµάτων «ΛΑΡΚO» - Αντικατάσταση περ. β) παρ. 3

άρθρου 21 ν. 4664/2020 και τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 76 ν.
5043/2023

1. Η περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 (Α’ 32),
περί ειδικού διαχειριστή, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Ο Ειδικός Διαχειριστής διοικεί, εκπροσωπεί την επιχείρηση
έναντι τρίτων ως προς τη διεκπεραίωση των καθηµερινών της συ-
ναλλαγών, τη διαχειρίζεται και µπορεί να αποφασίζει ενδεικτικά τη
διαπραγµάτευση µε τους παρόχους, προµηθευτές και εργολά-
βους της επιχείρησης, τη διατήρηση ή µη των πάσης φύσεως συµ-
βάσεων της επιχείρησης, τον περιορισµό ή τη διακοπή της
λειτουργίας της, καθώς και να προβαίνει στις δικαιοπραξίες που
είναι αναγκαίες για την επωφελέστερη εκµετάλλευση του ενεργη-
τικού της. Ειδικότερα, σε περίπτωση περιορισµού ή διακοπής της
λειτουργίας της υπό ειδική διαχείριση επιχείρησης, ο Ειδικός Δια-
χειριστής, προς τον σκοπό της συντήρησης και της επωφελέστε-
ρης εκµετάλλευσης του ενεργητικού της επιχείρησης, δύναται να
αποφασίζει: βα) την ανάθεση της φύλαξης και τη συντήρηση του
ενεργητικού της επιχείρησης, ββ) τη διενέργεια αρχικών ή επανα-
ληπτικών δηµόσιων πλειοδοτικών διαγωνισµών για την εκποίηση
του συνόλου του ενεργητικού, συµπεριλαµβανοµένης της ίδιας
της επιχείρησης ή επιµέρους λειτουργικών συνόλων της (κλάδων)
ή περιουσιακών της στοιχείων που δεν αποτελούν κλάδους, βγ)
την τακτοποίηση των υποχρεώσεων που προκύπτουν κατά την ει-
δική διαχείριση, βδ) τη χρήση και τη διατήρηση της λειτουργικής
κατάστασης του λιµένος της Λάρυµνας, βε) την πρόληψη για την
αποφυγή περιβαλλοντικής ζηµίας, βστ) την υδροδότηση, ηλεκτρο-
δότηση, τη συντήρηση βιολογικού καθαρισµού, καθώς και την δια-
τήρηση και συντήρηση δικτύου πυρόσβεσης και σχετικών
λειτουργιών που αφορούν στις πάσης φύσεως εγκαταστάσεις, βζ)
τη συνεργασία µε τους αρµόδιους δηµόσιους φορείς αναφορικά
µε τη λειτουργία των ιατρείων στους χώρους της ΛΑΡΚΟ και την
ανανέωση των συµβάσεων εργασίας του αναγκαίου ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού αυτών, βη) τη διενέργεια πράξεων για
την κάλυψη ασφαλιστηρίων συµβολαίων υγείας για αναγκαίες θε-
ραπείες σε πρόσωπα για τα οποία στις 12.5.2024 εφαρµόζεται η
περ. β της παρ. 3 του άρθρου 97 του ν. 4941/2022 (Α’ 113), καθώς
και βθ) τη διαµονή των πρώην εργαζοµένων της ΛΑΡΚΟ στους οι-
κισµούς που υφίστανται στους χώρους της επιχείρησης. Ο Ειδικός
Διαχειριστής νοµιµοποιείται να αιτείται την έκδοση ή ανανέωση δι-
οικητικών αδειών κάθε είδους και να καταρτίζει οποιαδήποτε ανα-
γκαία δικαιοπραξία για την επιδίωξη των σκοπών των δύο
προηγουµένων εδαφίων. Σε περίπτωση διακοπής της λειτουργίας
της υπό ειδική διαχείριση επιχείρησης, ο Ειδικός Διαχειριστής δύ-
ναται να µεταβιβάσει το ενεργητικό της, συµπεριλαµβανοµένης
της επιχείρησης ως συνόλου, σε κατάσταση παύσης λειτουργίας.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 76 του ν. 5043/2023 (Α’ 91) διαγρά-
φεται η λέξη «αποκλειστικό» και η παρ. 1 του άρθρου 76 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Κρατικές ενισχύσεις, οι οποίες έχουν παρακρατηθεί και δεν
έχουν αποδοθεί µέχρι σήµερα, για οποιονδήποτε λόγο, στην εται-
ρεία του άρθρου 21 του  ν. 4664/2020 (Α’ 32), από τους αρµόδιους
διαχειριστές στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, καταβάλλονται
άτοκα, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης, από τον
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αρµόδιο για τη χορήγηση της ενίσχυσης διαχειριστή στον Ειδικό
Διαχειριστή του άρθρου 21 του                 ν. 4664/2020, µε σκοπό
την εξόφληση των υποχρεώσεων της ως άνω εταιρείας προς προ-
µηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας από τη θέση της σε ειδική διαχεί-
ριση και µέχρι το πέρας αυτής.»

3. Μέρος των κρατικών ενισχύσεων που έχουν ήδη αποδοθεί
στον Ειδικό Διαχειριστή του άρθρου 21 του        ν. 4664/2020, από
τους αρµόδιους διαχειριστές στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας,
σύµφωνα µε την παρ. 1, και δεν έχουν διατεθεί από τον Ειδικό Δια-
χειριστή του άρθρου 21 του ν. 4664/2020, κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος, για την εκπλήρωση των σκοπών της παρ. 1 του άρ-
θρου 76 του ν. 5043/2023, δύναται να διατίθεται από τον ως άνω
Ειδικό Διαχειριστή για τους σκοπούς της περ. β) της παρ. 3 του
άρθρου 21 του ν. 4664/2020. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας καθορίζεται το ποσοστό των κρατικών ενισχύσεων που δια-
τίθενται κατά το πρώτο εδάφιο.

4. Το παρόν ισχύει από τη 17η Ιουνίου 2024.

Άρθρο 68
Υποβολή Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης

και Οικονοµικών Συµφερόντων

1. Οι Δηλώσεις Περιουσιακής Κατάστασης και Οικονοµικών
Συµφερόντων:

α) αρχικές, µε απόκτηση ιδιότητας υπόχρεου από την
28η.2.2023 έως και την 30ή.9.2024, και

β) ετήσιες του έτους 2023 (χρήση 2022) και του έτους 2024
(χρήση 2023) υποβάλλονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
5026/2023 (Α’ 45) µέχρι και την 31η.12.2024, κατ’ εξαίρεση των
προθεσµιών που ορίζονται στο πρώτο και το τέταρτο εδάφιο της
παρ. 1 του άρθρου 18 του        ν. 5026/2023, περί του χρόνου υπο-
βολής της Δήλωσης Περιουσιακής Κατάστασης, και στο άρθρο
23 του              ν. 5026/2023, περί της Δήλωσης Οικονοµικών Συµ-
φερόντων.

2. Οι αρχικές, µε απόκτηση ιδιότητας υπόχρεου από την
28η.2.2023, και οι ετήσιες Δηλώσεις Περιουσιακής Κατάστασης
και Οικονοµικών Συµφερόντων του έτους 2023 (χρήση 2022) για
τα υπόχρεα πρόσωπα του άρθρου 4 του ν. 5026/2023, οι οποίες
έχουν υποβληθεί ή υποβάλλονται στην ηλεκτρονική εφαρµογή του
ν. 3213/2003 (Α’ 309), σύµφωνα µε τις διατάξεις του ίδιου νόµου,
µέχρι την έναρξη λειτουργίας της ηλεκτρονικής εφαρµογής της
παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 5026/2023, θεωρούνται ισχυρές
χωρίς να απαλλάσσονται οι ανωτέρω υπόχρεοι από την υποχρέ-
ωση υποβολής αρχικής και ετήσιας Δήλωσης Περιουσιακής Κα-
τάστασης και Οικονοµικών Συµφερόντων για το ίδιο διάστηµα
στην ηλεκτρονική εφαρµογή του ν. 5026/2023, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ίδιου νόµου.

3. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, οι αρχικές, µε απόκτηση ιδιό-
τητας υπόχρεου από την 28η.2.2023, Δηλώσεις Περιουσιακής Κα-
τάστασης και Οικονοµικών Συµφερόντων των ετών 2023 και 2024,
οι οποίες έχουν υποβληθεί ή υποβάλλονται στην ηλεκτρονική
εφαρµογή του ν. 3213/2003, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ίδιου
νόµου, µέχρι την έναρξη λειτουργίας της ηλεκτρονικής εφαρµο-
γής της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 5026/2023, θεωρούνται ισχυ-
ρές και τα υπόχρεα πρόσωπα απαλλάσσονται από την υποχρέωση
υποβολής αρχικής Δήλωσης Περιουσιακής Κατάστασης και Οικο-
νοµικών Συµφερόντων στην ηλεκτρονική εφαρµογή του ν.
5026/2023.

4. Για τις δηλώσεις των παρ. 2 και 3 που έχουν υποβληθεί ή υπο-
βάλλονται στην πλατφόρµα του ν. 3213/2003 εφαρµόζονται ως
προς τον έλεγχο και τη δηµοσιοποίηση οι διατάξεις του ν.
5026/2023.

Άρθρο 69
Έκθεση επιθεωρητών Τράπεζας της Ελλάδος 

προς τον σκοπό διερεύνησης τραπεζικών υποθέσεων

Kατά τη διενέργεια της προκαταρκτικής εξέτασης για την αξιό-
ποινη πράξη που προβλέπεται στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1
του άρθρου 390 του Ποινικού Κώδικα       (ν. 4619/2019, Α’ 95),

αν η απιστία στρέφεται κατά πιστωτικού ή χρηµατοδοτικού ιδρύ-
µατος και αφορά σε αναδιάρθρωση ή διαγραφή δανείων, οφει-
λών ή χρεών, ή στρέφεται κατά του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, η αρµόδια Εισαγγελική Αρχή ζητά από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος την πρόταση δύο (2) επιθεωρητών αυτής, οι
οποίοι, µε βάση τα στοιχεία της δικογραφίας, συντάσσουν έκ-
θεση, µε την οποία διαπιστώνεται παράβαση ή µη του κανονιστι-
κού πλαισίου που διέπει τις συναλλαγές του κάθε φορέα και η
ύπαρξη βέβαιης και οριστικής ζηµίας που συνδέεται αιτιωδώς µε
την τυχόν παράβαση και έχει προκληθεί στην περιουσία του πι-
στωτικού ή χρηµατοδοτικού ιδρύµατος ή του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας, όπως αυτή αξιολογείται κατά τον
σκοπό του ιδρυτικού του νόµου, καθώς και το ύψος αυτής.

Άρθρο 70
Μονάδα Τύπου και Ενηµέρωσης της Γενικής 

Γραµµατείας Πρωθυπουργού - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 23 και παρ. 2 άρθρου 31 ν. 4622/2019

1. Στην περ. (α) της παρ. 2 του άρθρου 23 του   ν. 4622/2019 (Α’
133), περί της διάρθρωσης της Γενικής Γραµµατείας Πρωθυπουρ-
γού, διαγράφεται η υποπερ. (αγ) και η περ. (α) διαµορφώνεται ως
εξής:

«(α) Τοµέας Υποστήριξης του Πρωθυπουργού, που αποτελείται
από τα εξής Γραφεία:

(αα) Ιδιαίτερο Γραφείο, το οποίο είναι αρµόδιο για τη γραµµα-
τειακή υποστήριξή του στο καθηµερινό του πρόγραµµα, καθώς
και τη µέριµνα για την αποτελεσµατική επικοινωνία του Πρωθυ-
πουργού µε τους βουλευτές, τους πολίτες, τους εκπροσώπους
των κοινωνικών φορέων και τους δηµόσιους γενικά λειτουργούς,
καθώς και τη µέριµνα για την εκπλήρωση των εθιµοτυπικών του
υποχρεώσεων και την υποστήριξη των δηµοσίων σχέσεων του
Πρωθυπουργού,

(αβ) Γραφείο Αρχείων και Πρωτοκόλλου, το οποίο είναι αρµόδιο
για την επιµέλεια και διαχείριση της αλληλογραφίας του Πρωθυ-
πουργού, την τήρηση του πρωτοκόλλου και των αρχείων του,
καθώς και την επικοινωνία µε την Ειδική Υπηρεσία Αρχείων Πρω-
θυπουργού, Υπουργών, Υφυπουργών και της Γραµµατείας του
Υπουργικού Συµβουλίου, για την εφαρµογή των διατάξεων του Κε-
φαλαίου Β’ του Μέρους Δ’ του παρόντος,

(αγ) [Καταργείται]
(αδ) Γραφείο Επικοινωνίας, το οποίο είναι αρµόδιο για τη φυ-

σική επικοινωνία του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης, τη
διοργάνωση εκδηλώσεων, τη σύνταξη των λόγων του Πρωθυ-
πουργού, την προβολή του κυβερνητικού έργου και τη συµµετοχή
στην εκπόνηση επικοινωνιακού σχεδιασµού για την προβολή του
κυβερνητικού έργου σε όλα τα θέµατα που δεν σχετίζονται µε ψη-
φιακά µέσα,

(αε) Γραφείο Ψηφιακής Επικοινωνίας, το οποίο είναι αρµόδιο
για κάθε είδους επικοινωνία των ως άνω προσώπων µε ψηφιακά
µέσα,».

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4622/2019 προστίθεται
περ. (δ) ως εξής:

«(δ) Μονάδα Τύπου και Ενηµέρωσης, επιπέδου Γενικής Διεύ-
θυνσης, η οποία αποτελείται από τη Διεύθυνση Τύπου και τη Δι-
εύθυνση Ενηµέρωσης και Διαχείρισης Κρίσεων. Η Διεύθυνση
Τύπου είναι αρµόδια για την επικοινωνία και την επιµέλεια των
σχέσεων του Πρωθυπουργού µε τα ελληνικά και διεθνή µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, καθώς και την επεξεργασία αιτηµάτων από
τον διεθνή ή εγχώριο Τύπο για συνεντεύξεις µε τον Πρωθυ-
πουργό. Η Διεύθυνση Ενηµέρωσης και Διαχείρισης Κρίσεων είναι
αρµόδια για την παρακολούθηση της επικαιρότητας από τον εγ-
χώριο και διεθνή Τύπο και τη σχετική ενηµέρωση του Πρωθυ-
πουργού, καθώς και για την ενηµέρωση των δηµοσιογράφων για
τις πρωτοβουλίες του Πρωθυπουργού.».

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 31 του        ν.
4622/2019, περί της στελέχωσης των θέσεων ευθύνης της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης, αντικαθίσταται ως εξής:

«Στη Μονάδα Τύπου και Ενηµέρωσης της περ. (δ) της παρ. 2
του άρθρου 23 και στις οργανικές µονάδες αυτής, στα Γραφεία
της Προεδρίας της Κυβέρνησης και στα Τµήµατα που υπάγονται
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σε αυτά, δύνανται να προΐστανται και µετακλητοί υπάλληλοι ως
Γενικοί Διευθυντές, Διευθυντές ή Προϊστάµενοι Τµήµατος, οι
οποίοι διορίζονται και παύονται µε απόφαση του Πρωθυπουργού
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 71
Ρύθµιση θεµάτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας 

εκπαίδευσης - Τροποποίηση περ. β) άρθρου 48
ν. 5082/2024 και περ. β) παρ. 2δ άρθρου 43

ν. 4186/2013

1. Στην περ. β) του άρθρου 48 του ν. 5082/2024 (Α’ 9), περί κα-
ταργητικών διατάξεων του νόµου αυτού, οι λέξεις «και οι περ. ι),
ια) και ιβ) της παρ. 2 του άρθρου 43, περί εξουσιοδοτικών διατά-
ξεων» διαγράφονται και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 περί έννοιας και
ίδρυσης των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.), η παρ. 2 του άρ-
θρου 8 του Κεφαλαίου Β’ του   ν. 4186/2013 (Α’ 193).»

2. Στην περ. β) της παρ. 2δ του άρθρου 43 του ν. 4186/2013 (Α’
193), περί εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του νόµου
αυτού, προστίθεται η φράση «και τα εργαστήρια που περιλαµβάνει
κάθε τοµέας» και η περ. β) της παρ. 2δ διαµορφώνεται ως εξής:

«β) ιδρύονται τα Εργαστηριακά Κέντρα (Ε.Κ.) του άρθρου 6Ζ
και ορίζονται ο τόπος λειτουργίας τους, οι τοµείς εργαστηρίων και
τα εργαστήρια που περιλαµβάνει κάθε τοµέας.»

3. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από την 19η.1.2024, ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του ν. 5082/2024.

ΜΕΡΟΣ Θ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 72
Μεταβατικές διατάξεις

Η ευθύνη του Επικουρικού Κεφαλαίου για καταβολή αποζη-
µίωσης σε περίπτωση που ασφαλιστική επιχείρηση έχει τεθεί σε
καθεστώς αφερεγγυότητας των άρθρων 19, 19α και 19β του π.δ.
237/1986 (Α’ 110), όπως διαµορφώνονται µε τα άρθρα 11, 12 και
13 του παρόντος, καλύπτει και αξιώσεις αποζηµίωσης έναντι
ασφαλιστικών επιχειρήσεων που έχουν τεθεί σε καθεστώς αφε-
ρεγγυότητας µετά από την 23η Δεκεµβρίου 2023.

ΜΕΡΟΣ Ι’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 73
Έναρξη ισχύος

1. Mε την επιφύλαξη της παρ. 2, και των ειδικότερων διατά-
ξεων του παρόντος, ο παρών ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η παρ. 1 του άρθρου 64 ισχύει  από την 24η Ιουνίου 2023.

Αθήνα,..................................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): H εξουσιοδότηση πα-

ρεσχέθη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.17’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-
σκευή 21 Ιουνίου 2024 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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